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Is er een toekomst voor politieke partijen? 
Politieke partijen verliezen gestaag leden, hun trouwe kiezers laten 
hen gemakkelijk in de steek of blijven liever thuis. Partijen hebben 
niet eens meer genoeg geld om (dure) verkiezingscampagnes te voe
ren en overwegen een beroep te doen op sponsors. Zelfs beginselvaste 
partijen die nog enigszins groeien in kiezers- en ledental, zoals GPV 
en RPF, zien de bui al hangen en bereiden een fusie voor. Geen won
der dat journalisten, politici en wetenschappers zich al enige tijd zor
gen maken over de toekomst van de politieke partij. 
Globaal kan men in deze toekomstbeschouwingen drie rijrichtingen 
waarnemen. Ten eerste zijn er optimistische libertaire democraten, die 
verwachten dat een vorm van directe democratie via internet en di
recte actie van burgers de partij functioneel overbodig zal maken. 
Actiegroepen en belangenorganisaties zullen hun problemen in on
derhandelingen zelf oplossen, en als dat helemaal niet meer lukt dan 
doen ze een beroep op de rechter. Het parlement staat steeds vaker 
buiten spel. Helemaal verdwijnen kan het niet, er moeten nog begro
tingen, kaderwetten en internationale verdragen goedgekeurd wor
den. Maar hebben we daar partijen voor nodig, die dure verkiezings
campagnes voeren- al dan niet gesponsord door duistere financiers? 
Men zou een parlement ook kunnen samenstellen door een willekeu
rige steekproef uit de kiesgerechtigde bevolking te trekken. Een derge
lijk parlement zou de meningen van de bevolking beter weerspiegelen 
dan het huidige. 
Een tweede scenario ademt de geest van een bureaucratisch en techno
cratisch pessimisme. Terwijl de burgers zich afkeren van de politiek en 
zich steeds meer op hun privéleven concentreren, houden politieke 
partijen krampachtig aan de machtvast. Door kartelvorming, profes
sionalisering en toenemende subsidie van de staat weten ze hun posi
tie te handhaven. Kandidaten voor politieke functies worden door 
professionele headhunters opgespoord en door het scholingsinstituut 
van de partij opgeleid. Ideologische verschillen tussen de partijen spe
len geen rol meer, maar 'nestgeur' en persoonlijkheid van de leider 
wel. Zo lijkt er toch nog wat te kiezen, voor die 5 à 10 o/o van de kie
zers die nog naar het stembureau komt- daarvoor beloond met een 
museumjaarkaart of een ander cadeautje. De belangrijke beslissingen 
worden natuurlijk door hoge ambtenaren en enkele partijspecialisten 
genomen, daar heeft de kiezer toch geen kijk meer op. 
Een derde scenario zou men met 'niets-aan-de-hand-realisme' kunnen 
aanduiden. De zogenaamde realisten verwachten slechts bescheiden 
veranderingen in de toekomst. Partijen zullen zich wel aan weten te 
passen aan de veeleisende burger, door het lidmaatschap leuker en 
goedkoper te maken en hun organisatie losser en creatiever in te rich
ten. Misschien wordt de politiek ook weer spannender, doordat 
nieuwe conflicten- bijvoorbeeld over genetische manipulatie of ver
dergaande Europese eenwording- de partijen meer uit elkaar drijven. 
En ten slotte kunnen oude partijen zich vernieuwen, al dan niet na 
een fusie. De oude droom van een Progressieve Volkspartij in een 
nieuwe jas- misschien als Groene Volkspartij voor Democratie?- kan 
met wat lef best gerealiseerd worden, mits de electorale vooruitzichten 
voor alle deelnemers ongeveer even goed (of slecht) zijn. De ideologi
sche verschillen tussen D66, PvdA en GroenLinks zijn immers niet erg 
groot meer, alleen de 'nestgeuren' verschillen nog wel. Hoe dan ook, 
een politiek bestel achten de realisten onmogelijk zonder politieke 
partijen. 
De lezer verwacht van mij nu waarsçhijnlijk een voorkeur voor een 
van de drie scenario's. Als documentalist van politieke partijen ben ik 
niet belangeloos en zou de voorkeur dienen te geven aan het derde, 
realistische toekomstverhaaL Als wetenschapper relativeer ik dat ech
ter: realisten krijgen vaak gelijk maar hebben te weinig oog voor 
nieuwe uitdagingen van buitenaf, zowel positief (nieuwe technologie) 
als negatief (milieuramp, oorlog). De libertaire optimisten of techno
cratische pessimisten kunnen dus alsnog gelijk krijgen, allijkt dat op 
dit moment nog onwaarschijnlijk. 

Paul Lucardie, wetenschappelijk medewerker Documentatiecentrum 
Nederlandse Politieke Partijen, Rijksuniversiteit Groningen 
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Blik vooruit 
Hoe stel je een millenniumnummer 
samen? Waar komen de accenten? De 
redactie heeft gekozen voor de blik 
vooruit: we hebben de D66-leiders van 
dit moment gevraagd met ons de 
grote thema's te bepalen voor de toe
komst, en we hebben anderen bereid 
gevonden te schrijven of te praten 
over hun zorgen over de toekomst, 
zelfs het bestaansrecht, van politieke 
partijen en van D66 in het bijzonder. 
We brengen ook een drietal nieuwe 
rubrieken: regionaal nieuws moet een 
vast item worden (we zijn nog steeds 
op zoek naar regiocorrespondenten!), 
evenals Platform, waarin werkgroepen 
zichzelf presenteren. Verder heeft 
Thom de Graaf een eigen plaats gekre
gen. Ook willen we elk nummer een 
nieuw lid aan het woord laten. En zo 
hebben we nog veel meer plannen, 
waarover later meer. 
Vooralsnog wensen wij u en de uwen 
veel goeds in de nieuwe eeuw! 

Vrije verbeelding van de blik voor
uit (zonsverduistering op het 

Scheveningse strand, zomer 1999) 

In nummer 2: 

• special over defensie, in nationaal, 
Europees en mondiaal perspectief. 
Wat vindt 066? 

• interview met Bert Bakker, vice-frac
tievoorzitter. O.a. over het 
Belastingplan. 

• Gerard Schouw: de man, de voorzitter: 
'Even terug naar het begin ... ' 

Rectificatie 
In het vorige nummer van de Democraat Is he
laas een fout gemaakt in de koppen van het ar
tikel over het Europees Parlement. De correcte 
koppen luiden: 066 en EP zijn tegen 
Thessa/onikl. Ministers zijn voor. 



Inhoud 
4/7 Millenniumspecial 

I Kamen grijpen 

Wat zijn de grote thema's voor de drie D66-leiders van 
dit moment? De persoonlijke visie van fractievoorzitter in 

de Tweede Kamer Thom de Graaf, dele
gatieleidster in het Europees Parlement 
Lousewies van der Laan, en de nieuwe 

partijvoorzitter 
Gerard Schouw. 

Bespiegdingen: 
Heeft het torentje 
nog een toekomst? 

ICT heeft de toekomst, de politiek heeft het nakijken. 
Wat moeten we doen om het tij te keren? In verschil
lende regionen binnen en buiten de partij wordt driftig 

_,_....__-1 llinnenlwf: fractie wil einde cmonimiteit 
spermadonoren; Tlwm de Gntafvoelt 
tinteling van veranderit~,;: 

...L.I~..L.JL--J Millenniumcentgres in ZutjJiten: tie vrudtten, 
de 11eloflen 

...._.~<~--.......,,._-! Arthur Doeters van Leeuwen over het gebrek 
aaninhoud 

......... L----1 Politiek café: Integrale aanp,tk gewenst vcm 
volksgezoudlteid en grote.'!itedenl1eleid 

........,.___--! Ledenbarmneter: 'lir> de gekozen burgemeester 
eert kabinetscrisis waarcl?' 

gespeculeerd over de toekomst van het politieke bestel. 
Neem kennis van de helicopterview van een wetenschap
per in het Commentaar (blz. 2); van de mening van twee 
actieve leden (blz. 12/13); lees het interview met Arthur 
Doeters van Leeuwen, zijn pleidooi voor meer inhoud 
(blz. 14/15). En even praktisch: hoe voorziet de partij in 
haar behoefte aan nieuw politiek talent (blz. 16/17)? 

V ervoerSJJrol1lematiek in het noorden 

Land met ruimte, verre einders, hunebedden; maar bus
diensten zijn niet of nauwelijks afgestemd op de vraag 
naar vervoer, treinen hebben slechts een beperkt bereik: 
zie hier de problematiek van het noorden in een note
dop. Wat doet de politiek? 

r---------------------------------------------~-,~ 

.2 ... 0"__ __ lngezondtm: de (;mte Dreiging 

.. 2 .. 2____ Nit~uwe rubrieken: Plattorm, werkgroep 
Verkeer.liveiligheid. Nieuw Gezidtt . 

.2 ... 3"__ __ Persomdia 

24 Columrt 

25/28 

29/32 

Congre.dll{f:Jrmatie (met o.a. Congres 69 
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mettt) 
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D66-leiders over De Toekomst 

Nieuwe tijd dwingt D66 tot 
bewuste keuzes 

De nieuwe eeuw is begonnen, de hoogste tijd voor een vliegende start. De onderwerpen · en dus de kansen · liggen voor het oprapen: de 

positie van politieke partijen, de uitbreiding van Europa, de toenemende mogelijkheden door de Informatie· en communicatietechnologie. 

Op welke issues gaat D66 zich richten? Moet D66 veranderen om de kansen bij de kiezers te vergroten? De Democraat sprak hierover met 

de hoofdrolspelers voor de komende periode: Thom de Graaf, voorzitter van de Tweede-Kamerfractie, Lousewies van der Laan, delegatie· 

leidster in het Europees Parlement, en de nieuwe partijvoorzitter Gerard Schouw. 

door Sebastian Dingemans en Ieroen Roscam Abbing 

D66 staat voor een keuze. Niet alleen 
voor een bewuste keuze van mensen, 
maar ook een bewuste keuze van de par
tij. De afgelopen tien jaar is D66 naar de' 
macht toegegroeid en heeft eraan deelge
nomen. Met succes, en toch zonder ap
plaus. En nu is de volgende fase aange
broken. Een fase waarin D66 de inhoud 
opnieuw moet definiëren, de organisatie 
vernieuwd moet worden en een nieuw ge
sprek met de kiezer moet worden aange
gaan. D66 zal moeten bewijzen dat ze de 
dragende kracht in de politiek is en blijft. 
Opgewekt de nieuwe eeuw in dus. 

1 Meer samenwerking 
Thom de Graaf, Lousewies van der Laan 
en Gerard Schouw: het is geen gezelschap 
van grote woorden. Geen van drieën is te 
betrappen op holle frasen, fraaie beloften 
of onrealistische voorstellen. Daarvoor 
zijn ze te goed op de hoogte van de dage-

Thom de Graaf: 
'Of. het nu In het 
onderwijs is, in 
de zorg, op het 
werk, of In de 
democratie: 

mensen moeten 
zelf kunnen kle· 
zen en dat moet 
ze mogeliik.wOr· 

den gemaakt.' 

lijkse politieke praktijk. Beseffen ze te 
goed dat de kiezer niet zo gemakkelijk te 
paaien is en zeker niet meer zo honkvast 
is als- pak 'm beet- dertig jaar geleden. 
Dat geldt ook voor de nieuwe partijvoor
zitter Gerard Schouw, die nog maar kort 
geleden het politieke toneel heeft betre
den. Schouw (33) was voor D66 al eens 
wethouder in zijn woonplaats Dordrecht 
en werkte de afgelopen jaren bij het ge
renommeerde adviesbureau Boer & Croon. 
Daarnaast was hij voorzitter van het 
Wetenschappelijk Bureau van D66. Het is 
algemeen bekend dat de functie van par
tijvoorzitter zeker niet de gemakkelijkste 
is. Thom de Graaf noemde het onlangs 
nog een 'buitengewoon ondankbare 
hobby'. Schouw moet erom lachen. 'Kijk', 
zegt hij, 'na de laatste verkiezingen heb ik 
een notitie geschreven over de oorzaken 
van electorale terugval van de partij. Ik 
heb daarin ook een aantal oplossingen 

aangedragen. Als je dan de kans krijgt om 
dat daadwerkelijk uit te voeren, dan moet 
je die natuurlijk gewoon grijpen.' Hij 
heeft grote plannen voor zijn voorzitters
periode. Schouw: 'Wat ik belangrijk vind, 
is dat de partijvoorzitter ervoor zorgt dat 
het bestuur heldere lijnen uitzet voor zijn 
activiteiten en daar de verantwoordelijk· 
heid voor neemt. Daarnaast moet een 
partijvoorzitter ervoor zorgen dat alle 
losse draadjes in de partij met elkaar wor
den verbonden en dat de samenwerking 
op alle niveaus in de partij wordt ver
groot. Tenslotte is het mijn taak om in de 
samenwerking met de politiek leider de 
strategie en regie op politieke onderwer
pen verder vorm te geven.' 

I Niet langer alleenrecht op de macht 
De taak die Schouw op zich heeft geno
men is zeker niet de gemakkelijkste, want 
de toekomst van politieke partijen ziet er 

. Gerard Schouw: 'Ket· polltlekl 
systeem Is te veel In zichzalf 

gekeerd. Politieke partijen 
moeten frisheUl uitstralen, 
mensen erbll betrekken.' 
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somber uit. De belangstelling voor poli
tiek is tanende en het ledenaantal van po
litieke partijen blijft stabiel of loopt terug. 
Hoe kijkt Schouw tegen deze ontwikke
ling aan? 'Politieke partijen hebben tot de 
jaren zestig het alleenrecht gehad op 
macht. Daarna zijn allerlei belangenorga
nisaties gaan meepraten over beleid en 
hebben heel veel macht en invloed gekre-

gen te hebben. 'Er zijn niet zo gek veel 
mogelijkheden om onze kas te spekken. 
De bestaande mogelijkheden hebben we 
wel uitgeput. We zullen dus toch meer le
den moeten werven.' 
Sinds kort wordt echter ook hardop ge
sproken over de mogelijkheid voor poli
tieke partijen om hun inkomsten te ver
groten door middel van sponsoring. 

'Essentie van D66 is mensen ruimte geven voor 
een bewuste keuze' 

gen. Wat op zich natuurlijk een logische 
en goede ontwikkeling is. De burger heeft 
natuurlijk ook door dat, als het gaat om 
directe invloedsuitoefening, het meer zin 
heeft om lid te worden van Amnesty 
International of Greenpeace dan van een 
politieke partij. Daar heb je mee te leven. 
En het is een goede zaak dat de politieke 
partijen niet meer het alleenrecht op 
macht hebben. Of dat het failliet betekent 
van politieke partijen? Pessimisten gelo
ven dat politieke partijen alleen nog nut
tig zijn voor de recrutering van mensen 
voor vertegenwoordigende functies. Ik 
denk meer: als politieke partijen zich eens 
wat meer zouden vernieuwen, beter aan
sluiting zouden zoeken bij wat er in de sa
menleving leeft en zich eens wat aantrek
kelijker zouden presenteren dan heb je de 
kans dat mensen weer overwegen om lid 
te worden.' 

1111 Sponsoring 
Maar een aantrekkelijke presentatie kost 
geld, en zoals de penningmeester van het 
partijbestuur onlangs duidelijk maakte, 
heeft D66 wat dat betreft een probleem. 
Thom de Graaf: 'D66 is rijk aan goede 
mensen en ideeën en verder zo arm als 
een kerkrat.'Gerard Schouw geeft eerlijk 
toe hiervoor geen kant-en-klare oplossin-

Hierbij financieren bedrijven of belangen
groeperingen geheel of gedeeltelijk evene
menten of verkiezingscampagnes van par
tijen. Schouw: 'Het is een uiterst gevoelig 
onderwerp. De onafhankelijkheid zou in 
het geding komen, er hangt een zweem 
omheen van omkoperij. Maar campagne 
voeren en reclame maken gebeurt nu 
noodgedwongen te amateuristisch. Je 
moet professioneel overkomen en alleen 
via de leden krijg je daarvoor niet meer 
voldoende middelen. Dus volgens mij 
kom je uiteindelijk niet onder sponsoring 
uit.' Lousewies van der Laan is het daar 
niet mee eens: 'Misschien verbaast het 
jullie, maar ik vind sponsoring niks. Ik 
heb enkele jaren in de Verenigde Staten 
gewoond en ik weet waar dat toe leidt. 
Als je Clinton sponsort weet je dat je 
daarna ambassadeur wordt, zo werkt de 
deal. In Nederland hebben we het idee 
dat nepotisme en ambten kopen niet kan. 
Als we op de Amerikaanse wijze fondsen 
willen werven, zullen we ook die princi
pes moeten laten varen. En dat betekent 
dat kapitaalkrachtigen meer politieke in
vloed krijgen dan anderen. En ik zie elke 
dag in Brussel dat het bedrijfsleven zich 
een grotere lobby kan permitteren dan de 
consumentenbond of de milieubeweging. 
Het is fundamenteel ondemocratisch als 
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mensen met meer geld meer kansen krij
gen. Bovendien: hoe noodzakelijk is meer 
geld? Kiezers zijn niet dom. Je kunt maar 
zoveel bereiken met meer geld.' 

1!11 Vrijheid om te kiezen 
Thom de Graaf zei in zijn Congresspeech: 
'Ik geloof dat dat de essentie van D66 is: 
mensen ruimte geven voor een bewuste 
keuze. Bewust kiezen voor de vrijheid om 
zelf verantwoordelijk te zijn, zeggenschap 
te hebben over de koers van je leven. Dat 
bepaalt de harde kern van ons politieke 
handelen.' Van der Laan beaamt dit: 
'Mensen moeten het maken van indivi
duele keuzes associëren met D66. Net zo
als men een automatische associatie heeft 
met het bedrijfsleven en de VVD of met 
de vakbonden en de PvdA. De individuele 
mens en zijn keuzevrijheid en D66 moe
ten onlosmakelijk aan elkaar gekoppeld 
zijn. Dat betekent ook dat je dus naar bui
ten treedt op die onderwerpen waar dat 
heel sterk naar voren komt. Zo zetten wij 
ons in Europa heel erg in voor de voed
selveiligheid. Als iemand ervoor kiest om 
geen genetisch gemanipuleerd voedsel te 
eten, om wat voor reden dan ook, dan is 
dat een persoonlijke keuze. En dan vind 
ik het niet aan de wetenschappers om te 
beslissen dat dat wel veilig is en dat je het 
daarom moet eten. Er zijn mensen die uit 
religieuze of morele overwegingen kiezen 
om bepaald voedsel niet te eten. En dat 
moet kunnen. En dat betekent dat je als 
consument altijd op het etiket moet kun
nen zien wat erin zit.' 
Gerard Schouw gaat er eens goed voor zit
ten. 'Hoe doet Thom de Graaf dat toch 
ook alweer: Kies zelf! Maar daar zijn na
tuurlijk altijd grenzen aan. In veel geval
len zal ook D66 de keuzevrijheid beper
ken. Mensen willen met de auto. D66 
zegt: ga toch maar met de trein. Je moet 
natuurlijk wel randvoorwaarden schep
pen om de keuzevrijheid van de mensen 
zo groot mogelijk te maken.' 
Thom de Graaf: 'Op dit moment is er 
voor veel mensen geen keuzevrijheid. 
Arbeidsongeschikten hebben geen keuze 
als ze alleen maar een uitkering krijgen in 
plaats van ondersteuning om weer aan 
het werk te komen. Jonge vaders en moe
ders hebben geen echte keuzevrijheid om 
werk met een gezin te combineren als er 
geen deeltijdrecht bestaat of zorgverlof of 
als kinderopvang te duur is of niet eens 
beschikbaar. Oudere werknemers hebben 
niet de vrije keuze om door te werken na 
hun 6Sste, omdat we in Nederland dan 
de deur dicht gooien. Bejaarden kunnen 
niet kiezen voor de zorg die ze nodig heb
ben, omdat de wachtlijsten voor thuis
zorg of verpleeghuizen te lang zijn. En 
kinderen krijgen niet eens de kans om 
iets in het leven te kiezen als ze op een te 
grote school te weinig aandacht krijgen, 

DEMOCRAAT nr.l-2000\ 5 



MILLENNIUMSPECIAL 

achterstanden nooit meer kunnen inha
len. Daar moet verandering in komen. Of 
het nu in het onderwijs is, in de zorg, op 
het werk, of in de democratie: mensen 
moeten zelf kunnen kiezen en dat moet 

'Europa moet 
economische macht 
omzetten in 
politieke macht' 

ze mogelijk worden gemaakt. En daarvoor 
is het noodzakelijk om de mensen aan 
het woord te laten. En niet alleen horen 
wat ze zeggen, maar ook echt naar ze lui
steren. Daar staan wij voor: mondige 
mensen die zelf willen kiezen en een 
overheid die hen dat mogelijk maakt.' 

I Uitbreiding EU 
'Kunnen meebeslissen over dingen die 
jouw leven raken, is een fundamenteel 
onderdeel van de individuele keuzevrij
heid,' aldus Van der Laan. 'Maar in 
Europa zie je dat er veel besluiten worden 
genomen die het dagelijks leven van 
mensen beïnvloeden, zonder dat er ge
noeg mensen zijn die weten hoe het 
werkt om voor democratisch controle te 
zorgen. Het is gewoon een enge gedachte 
dat zich daar iets ontwikkelt wat ingrijpt 
in ons leven zonder dat er enig tegenge
wicht tegen bestaat.' Dit lijkt duidelijk 
van toepassing op de verregaande uitbrei-

ding van de Europese Unie. Van der Laan: 
'Het gaat niet zozeer om Brussel, maar om 
wat er gebeurt in de hoofden van men
sen. Bij de uitbreiding moet niet dezelfde 
fout worden gemaakt als bijvoorbeeld bij 
de invoering van de Euro: allerlei beslui
ten nemen waar de mensen niet in zijn 
gehoord. Er is daarom ook een referen
dum over de uitbreiding nodig om de re
geringen te dwingen uit te leggen waar ze 
mee bezig zijn en daar steun voor te vin
den.' 
Thom de Graaf onderschrijft de noodzaak 
van een breed draagvlak en benadrukt de 
plicht van 'Brussel' om de uitbreiding 
niet onnodig te vertragen. De Graaf: 
'Europa is geen droom van ingeslapen 
idealisten. Het is een opdracht die ook 
een morele verantwoordelijkheid her
bergt. We kunnen ons geen verlamming 
veroorloven door eindeloos te praten over 
Brusselse besluitvorming. Europese her
vormingen moeten gericht zijn op het 
toetreden van zoveel mogelijk landen. 

'D66 heeft een 
voorsprong als het 
gaatomiCT' 

Democratie in Europa moet vorm krijgen 
via het parlement en niet per se door het 
nationale stemgewicht. Want het gaat 
uiteindelijk om iets anders, het gaat om 
een toekomst. Een stapsgewijze integratie 
met verschillende snelheden. Dat is het 
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enige perspectief om te voorkomen dat 
ook in deze komende eeuw Europa het 
slagveld is van nationale frustraties en 
van etnische moord.' 

1 Europese defensie 
De Graaf wijst erop dat de gebeurtenissen 
in Kosovo de noodzaak van een Europees 
leger hebben aangetoond. De Graaf: 'De 
recente gebeurtenissen op de Balkan heb
ben het besef doen rijpen dat de Europese 
Unie een eigen taak heeft in de Europese 
vrede. Een defensietaak die niet zonder 
politieke eenheid kan. D66 heeft altijd ge
wild dat de Europese landen de handen 
ineen slaan voor veiligheid en defensie. 
Gelukkig zijn steeds meer mensen het 
daarmee eens.' 
Van der Laan vult aan: 'We zullen zo 
langzamerhand in Europa militair onze 
eigen boontjes moeten doppen. Vooral 
gezien de toenemende Amerikaanse nei
ging naar isolationisme. Dus we kunnen 
beter onze zaakjes op orde hebben voor
dat de Amerikanen het de volgende keer 
laten afweten. Thom heeft gelijk als hij 
zegt dat het nu echt tijd wordt dat Europa 
zijn economische macht omzet in poli
tieke macht. Het kan niet zo zijn dat je 
geld hebt en een markt en dat de euro 
met de dollar concurreert, maar dat je on
dertussen niet in je eigen achtertuin een 
brand kunt blussen. Maar aan de andere 
kant bleek door Kosovo ook hoe moeilijk 
de Europese samenwerking in de praktijk 
nog gaat wanneer er meer speelt dan het 
directe economische belang.' 



I ICT 
Wat in de komende eeuw echt heel erg 
belangrijk gaat worden, is de informatie
samenleving. Onder onze ogen speelt 
zich een geweldige revolutie af. De eeuw 
die wij hebben afgesloten, is een eeuw 
van de industrie en techniek; nu breekt 
de eeuw van de kennis aan, van informa
tie en communicatie. ICT wordt de drij
vende kracht van de samenleving. Thom 
de Graaf: 'Connecting people is de slogan 
van een van de grote !CT-bedrijven en 
dat is de spijker op z'n kop: mensen ver
binden met elkaar en met de wereld. Er 
zal een veel actiever overheidsbeleid moe
ten worden gevoerd, waarbij iedereen ook 
echt wordt meegenomen in die nieuwe 
wereld. Niet alleen economisch, maar ook 
sociaal en cultureel. Waar blijft dat grote 
project waar wij vorig jaar om vroegen, 
een visie op de kennis-samenleving van 
morgen, hoe ouderen bij kunnen blijven, 
hoe de elektronische handel de noodzaak 
van transport vermindert, hoe patiënten 
in de gezondheidszorg kunnen profiteren 
van direct beschikbare informatie? Het is 
niet acceptabel dat de overheid achteraan 
loopt als voor de toekomst van kinderen 
bepalend is of zij zich staande houden in 
een wereld die bestaat uit informatie en 
nog eens informatie.' 
Dat ICT belangrijk is, weet Lousewies van 
der Laan als geen ander. Tijdens de cam
pagne voor de Europese verkiezingen 
kwam alle relevante informatie direct op 
haar website en was zij dagelijks achter 
haar computer te vinden om te chatten 
met potentiële kiezers. Van der Laan: 

'D66 heeft binnen de politiek een voor
sprong als het gaat om ICT en heeft dat 
imago. Dat zouden we electoraal veel 
meer moeten uitbuiten. Zeker nu we 
Roger (van Boxtel - red.) hebben, als minis
ter met een eigen website. Ik heb tijdens 
de campagne ook een elektronisch 
spreekuur gehad. Het aantal bezoekers op 
mijn website was per dag hoogstens dui-

MILLENNIUMSPECIAL 

Wel zijn de sprekers het erover eens dat 
het belang van politieke partijen in het 
algemeen afneemt. Thom de Graaf: 'De 
partijen lopen leeg, maar we doen net 
alsof zij nog steeds de dragers van de de
mocratie zijn.' Schouw: 'Als politieke par
tijen zich nou eens wat beter zouden ver
nieuwen, zich aantrekkelijker zouden pre
senteren, dan heb je de kans dat mensen 

'Politieke partijen moeten weer onderdeel 
worden van de samenleving' 

zend, maar het tikt wel aan. Ook beleids
matig is het een thema voor D66. In de
mocratisch opzicht kun je er veel mee. 
Qua toegang tot informatie, verlaging 
van de drempel om actief deel te nemen 
aan onze democratie.' 

I 066 In de volgende eeuw 
Deze 'digitale voorsprong' lijkt D66 extra 
hoop te bieden voor de nieuwe eeuw. Dus 
de partij gaat de honderd halen? De 
D66'ers zijn positief. Gerard Schouw: 'Ja, 
een brede democratische partij is nooit 
overbodig. De kracht van D66 is om los 
van bestaande instituten, codes en regels, 
te durven komen tot nieuwe, aanspre
kende oplossingen. Dat zal altijd nodig 
zijn.' Van der Laan wijst op de functie 
van D66 als waakhond van de democra
tie. 'Het idealisme waarmee we aan de de
mocratie werken, is niet altijd even poli
tiek effectief. Maar het is wel absoluut 
noodzakelijk.' 

weer lid worden. Ik heb eerder wel eens 
naar de SP verwezen. Dat is een politieke 
partij waar mensen lid van worden. Hoe 
dan ook: het staat haaks op het idee van 
het faillissement van politieke partijen. 
Politieke partijen moeten weer vermaat
schappelijken, weer onderdeel worden 
van de samenleving. Het politieke sys
teem is te veel in zichzelf gekeerd. 
Politieke partijen moeten frisheid uitstra
len, mensen erbij betrekken.' 
Dan relativeert Schouw: 'Maar er zullen 
altijd mensen zijn die lid blijven van een 
politieke partij, omdat je het idee hebt 
dat juist die partij jouw gedachten het 
beste kan verwoorden.' Thom de Graaf: 
'En daarom zullen wij nooit mensen aan
trekken die hechten aan machtsspelletjes 
of belangen politiek. Wij staan voor indi
viduele keuzevrijheid en democratie, en 
de mensen die zich daarin herkennen zul
len ook in deze eeuw onze leden blijven.' 

• 
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In het belang van het kind: 

Hef anonimiteit 
spermadonoren op 

Binnenkort moet de Tweede Kamer zich uitspreken over de vraag of spermadonoren zich in de toekomst kunnen beroepen op 

anonimiteit. Wat weegt zwaarder: hun recht op privacy of het recht van een kind om te weten wie zijn biologische vader is? 

door Boris 0. Dittrich 

Vanaf 1989 worstelt de politiek met 
deze vraag. De ministers Borst en 
Korthals hebben een onderzoek laten 
uitvoeren onder (potentiële) donoren 
of zij bereid zijn sperma te geven na 
opheffing van de anonimiteitswaar
borg. In Nederland zijn ongeveer 500 
donoren. 380 van hen hebben aan het 
onderzoek meegedaan. 34 % van de 
huidige donoren heeft geen moeite 
met een eventuele opheffing van de 

anonimiteit en geeft te kennen donor 
te willen blijven. 16 %weet het nog 
niet. Van de aspirant-donoren re
ageert 25 % positief en weet 25 % het 
nog niet. De andere (aspirant-)dono
ren zouden hun sperma niet meer wil
len afstaan. Zij vinden hun recht op 
anonimiteit belangrijker dan het recht 
van het kind om te weten wie zijn 
biologische vader is. 

Een kind heeft het recht ziJn ouders zoveel mogeliJk te kennen, volgens het 
VN-Verdrag van de Rechten van het Kind. 

A ln~Mnr.R&4T nr 1-2000 

Terugwerkende kracht 
Mede op basis van het uitgevoerde 
onderzoek stelt het kabinet nu voor 
om het wetsvoorstel dat in afwachting 
van het onderzoek in een la was ge
legd, aan te passen. Het wetsartikel 
dat een kind vanaf zijn zestiende jaar 
naam en adres van de donor kan ach
terhalen, wordt voor een aantal jaren 
buiten werking gesteld. Het kabinet 
constateert dat het draagvlak onder 
donoren en potentiële donoren te 
klein is om tot opheffing van de 
anonimiteit over te gaan. Eerst moet 
er volgens het kabinet goede voorlich
ting gegeven worden, zodat er onder 
de donoren meer steun voor op
heffing komt. Als dat gelukt is, kan de 
anonimiteit voor toekomstige dono
ren opgeheven worden. In de praktijk 
betekent dit dat er in de tussentijd 
kinderen worden verwekt met sperma 
van een anonieme donor. Deze kinde
ren zullen nooit te weten komen wie 
hun biologische vader is, omdat de 
opheffing van de anonimiteit geen te
rugwerkende kracht heeft. 

1 Argumenten tegen 
Welke argumenten hanteren de voor
standers van de anonieme zaaddo
nor? Zij vinden het recht op privacy 
en anonimiteit van de donor, maar 
ook van de wensouders doorslagge
vend. Geheimhouding kan voor wens
ouders van belang zijn, omdat kunst
matige bevruchting niet altijd is toe
gestaan vanwege religieuze of 
culturele redenen. Soms willen wens
ouders voor de omgeving verbergen 
dat de man onvruchtbaar is. Ook de 
angst dat er na opheffing van de 
anonimiteit bijna geen donoren meer 
zullen zijn, speelt een grote rol. 
Daardoor zullen de wachtlijsten voor 
donorsperma groeien. Het gevolg hier
van kan zijn dat ziekenhuizen en sper
mabanken alleenstaande moeders en 
lesbische paren weren en de leeftijds
grens verlagen. De kans bestaat dan 
dat er zich een zwart zaadcircuit ont
wikkelt, waarbij medische controle op 



tiekinderen kunnen bij KID-kinderen 
vragen rijzen over de eigen identiteit. 
In beide gevallen is de biologische va
der onbekend. Heeft de wetgever de 
anonimiteit van de donor wettelijk 
vastgelegd, dan krijgt een kind nooit 
antwoord op dergelijke vragen. Dat 
kan tot veel psychische problemen lei
den. Mag je daar als wetgever een 
kind mee opzadelen? Ik vind van niet. 
Daarom is de fractie van D66 ook te
gen het voorstel van het kabinet. Het 
VN-Verdrag van de rechten van het 
kind bepaalt dat een kind zoveel mo
gelijk het recht heeft zijn ouders te 
kennen. Door nog een aantal jaren de 
anonimiteit van donoren te handha
ven, vergroot het kabinet de categorie 
KID-kinderen die nooit zullen weten 
wie hun biologische vader is. 

Voor een opgroeiend kind zijn de vraag naar de eigen identiteit en die van de 
biologische vader nauw met elkaar verbonden. 

Over het afschrikkingseffect van deze 
maatregel en het risico dat er te wei
nig sperma beschikbaar komt, kan ge~ 
nuanceerd worden gedacht. In 
Zweden is na de opheffing van de 
anonimiteit het aantal donoren eerst 
gedaald, maar later weer aangetrokken 
na een goede voorlichtingscampagne. 
Het is in ieders belang dat kinderen zo 
gelukkig mogelijk kunnen opgroeien. 
Gelukkig is hij, die zijn mag wie hij is. 
Maar dat moet je dan wel kunnen we
ten.+ 

erfelijke ziektes onmogelijk wordt ge
maakt. 

I VriJheld om te kiezen 
Al deze argumenten hebben hun 
waarde. Toch vind ik ze niet doorslag
gevend: de rechten en belangen van 
het kind dienen uitgangspunt van be-

oordeling te zijn. Een KID-kind heeft 
niet gevraagd om een anonieme va
der. De fractie van D66 vindt dat een 
KID-kind een eigen keuze moet kun
nen maken of het vanaf zijn zestiende 
levensjaar weten wil wie zijn biologi
sche vader is. De rechten van het kind 
geven de doorslag. Net zoals bij adop-

THOM 

Tinteling 
Het Millenniumcongres in Zutphen markeerde de nieuwe 
fase die D66 is ingegaan. De organisatie, altijd een teer punt 
van de partij, werd voor het eerst in 33 jaar fundamenteel ge
wijzigCil. We kozen een nieuwe partijvoorzitter die even oud 
is als D66 zelf en alleen al daarmee symboliseert dat wij het 
jongste verleden hebben en een lange toekomst. Er gebeurde 
ook iets anders: in mijn congrestoespraak formuleerde ik wat 
naar mijn overtuiging de kern van onze existentie is:.een be· 
wuste keuze voor mensen mogelijk maken. :Kies zelf. Geen 
nieuwe koers van de partij, maar wel een scherpere positiebe
paling voor de volgende ronde. Het gaat om het programma, 
de overtuigingskracht, de mensen die voorop staan en om de 
tinteling van verandering die we zelf voelen e~ die wij willen 
overdragen op anderen. D66 is de partij die niet redeneert 
vanuit de staat, de markt of de maatschappelijke instellin
gen, maar vanuit de individuele burger. De keuzevrijheid van 
die. individuele burger moet worden versterkt en een actieve 
overheid moet dat mogelijk maken. Ik was blij met de re
spons van het congres; een wederzijds gevoel van herken
ning en enthousiasme om aan de slag te gaan. 
Het links-liberale of sodaal-liberale gedachtegoed wordt op
nieuw geijkt. Onder meer door hetproject "Sociaal-Liberale 
perspectieven" dat door programmacommissie, Wetenschap-

pelijke BW!eau,partij en Tweede~Kamedractie gezamenlijk 
is opgezet. In de volgende anderhalf jaar verschijnen op 
twaalf maatschappelijke terreinen nieuwe, prikkelende 
visies die in de p~j en daarbuiten ter discussie worçien 
gegeven. 
We maken ons dus op voor het nieuwe millennium. De 
Kamerfractie zoiSt voor duidelijke politieke standpunten 
en als het even kan, voor politieke meerderheden. Maar de 
partij. is niet alleen de fractie. Die vormen wij· met z'n allen. 
Met de tinteling van de verandering en de inspiratie van 
een nieuwe eeuw wens ik u een mooi nieuw ja;u:. 

Thom de Graaf 
Fractievoorzitter Tweede Kamer 
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Bevlogenheid, frustratie, verrassingen: 

Millenniumcongres sluit af 
Een nieuwe voorzitter, een spraakmakende speech en Tom Koks zwanenzang. Het Millenniumcongres In Zutphen voldeed aan alle 

verwachtingen - op één na. Het congres bezien door verschillende ogen. 

Graadmeter voor een partijvoorzitter 
Rond 11 uur 's ochtends presenteren de kandidaten voor par
tijvoorzitter zich. De deuren van de congreszaal zijn open, veel 
D66-leden bevinden zich buiten de zaal op zoek naar koffie, 
bekenden of partij nieuwtjes. Niet alleen buiten, maar ook bin
nen de zaal bepaalt het geroezemoes de sfeer. Dit is typisch 
voor ieder D66-congres. De ogenschijnlijke chaos laat onverlet 
dat het congres op gedisciplineerde wijze de agendapunten 
aan de orde laat komen, waarbij de inhoud van de discussie 
centraal staat. 

Opgave voor kandidaat-partijvoorzitters: hoe een zaal 
dermate te boeien dat het geroezemoes verstomt 

De eerste kandidaat-voorzitter presenteert zich op humoristi
sche wijze. Hoewel de tweede en derde kandidaat een serieu
zere toon zich hanteren, blijft het rumoerig. Dan begint kandi
daat-vier te spreken en wordt het stil in de zaal. De stilte 
houdt aan tot kandidaat-vijf is uitgesproken. Als de zesde kan
didaat het woord neemt, hervatten de congresleden hun on
deronsjes en bij de laatste kandidaat verandert dit niet meer. 
Bij de uitslag van de verkiezingen blijkt de strijd om het voor
zitterschap gegaan te zijn tussen de vierde (Sietske van Dogen
Visser) en de vijfde kandidaat (Gerard Schouw). Mocht u vol
gende keer gevraagd worden wie er volgens u hoge ogen gooit 
voor het voorzitterschap, dan weet u waar u op moet letten. 

1n I n I= M n r. R A A T n r . 1 - 2 0 0 0 

Lousewies van der Laan en de 
toestand in Europa 
Op haar bekende bevlogen wijze bracht Lousewies van der 
Laan in de ochtend van het congres verslag uit over de ver
richtingen van de EP-fractie van D66. Ze besteedde aandacht 
aan een recent gehouden opiniepeiling, waaruit is gebleken 
dat slechts 42 % van de bevolking steun verleent aan verdere 
uitbreiding van de EU. Terwijl vanuit Brussel veel energie 
wordt gestoken in het klaarstomen van de Oost-Europese lan
den voor hun toetreding, blijken de kiezers die de uitbreiding 
voorstaan in de minderheid te zijn. Betrokkenheid van de bur
gers, niet alleen die van de huidige, maar ook de burgers van 
de potentiële lidstaten, is een absolute voorwaarde voor een 
succesvol groter Europa. Typerend is dat Denemarken de enige 
lidstaat is die een referendum over de potentiële toetreding or
ganiseert. Kennelijk vinden de andere lidstaten dat de burgers 
bij dergelijke beslissingen beter langs de zijlijn kunnen blijven. 
Lousewies riep dan ook de andere landen (in oost en west) op 
om ook een referendum te houden. 
Dat bevlogenheid het je niet altijd makkelijk maakt in Brussel, 
bleek uit haar openingszinnen. De door de D66-fractie zo ge
wenste hervormingen in het EP komen slechts moeizaam tot 
stand. De frustratie was bijna hoorbaar wanneer Lousewies 
vertelde over de diverse D66-hervormingsvoorstellen, die ech
ter in het parlement op onvoldoende steun bleken te kunnen 
rekenen. Dat de pijn nog enigszins verzacht werd door de an
dere Nederlandse delegaties ('Wij hebben met jullie meege
stemd, hoor'), is voor onze fractie natuurlijk niet meer dan een 
doekje voor het bloeden. 
'Europa kan alleen maar werken als het open en democratisch 
is en als de lidstaten zich aan de gemaakte afspraken houden.' 
Met de Franse boycot van het Engelse rundvlees als sprekend 
voorbeeld, maakte Lousewies duidelijk dat niet altijd alle lid
staten bereid zijn om het gemaakte Europese beleid te volgen. 
Haar voorstel om de door iedereen gehoonde verhuizingen 
van het EP tussen Brussel en Straatsburg te boycotten, oogstte 
dan ook veel applaus in de zaal. 

Han Gaaikema 

Congres zonder lef 
'Aan de orde is amendement 3 op voorstel16-A sub. 3, te vin
den in bijlage 4 van congres boek C.' Wie denkt dat het bijwo
nen van een congres een ontspannende bezigheid is, heeft het 
mis. De behandeling van de stortvloed aan organisatorische 
voorstellen was een ware Slijtageslag. Maar het overgrote deel 
van de leden hield het tot het eind toe vol. Begrijpelijk, want 
het hoofdbestuur bracht een aantal zeer vernieuwende en ver
strekkende voorstellen in stemming. 

De voorstellen getuigden van evenveellef als de rap van ver
trekkend voorzitter Tom Kok. Twee voorstellen sprongen eruit. 



Allereerst de mogelijkheid om alleen lid te worden van een lo
kale D66-afdeling zonder lid te worden van de landelijke partij. 
Verder een pakket voorstellen van de commissie-Tommei over 
verbetering van de interne kandidaatstellingsprocedure: ver
plicht stemadvies, een aanbevelingsrecht voor de partijleider 
en de mogelijkheid de kandidaten te rangschikken. Ondanks 
het bevlogen optreden van Dick Tommei werden de meeste 
voorstellen helaas weggestemd. Het congres verbood de stem
adviescommissie zelfs om referenties in te winnen over kandi
daten. Schaatsen op één been, heet dat. 
Het Hoofdbestuur is weliswaar slagvaardiger gemaakt doordat 
de HB-leden uit de regio zijn afgeschaft, maar veel verder is de 
professionalisering van [)66 niet gekomen. Het congres had 
minder lef dan Tom Kok. 
Het congres werd ook nog gevraagd zich uit te spreken over de 
mogelijkheid bedrijvenpoli's in de gezondheidszorg mogelijk 
te maken. De Tweede-Kamerfractie was fel gekant tegen dit 
voorstel van Els Borst. Die hield zich slim op de vlakte, maar 
het Hoofdbestuur gaf aan geen bezwaar te hebben tegen de 
motie. En het congres? Dat volgde schoorvoetend het stand
punt van de fractie: geen bedrijvenpoli's. Wordt vervolgd. 

UdoKock 

Doet hij het of doet hij het niet? 
Zijn potentiële opvolgers trokken publiekelijk flink van leer te
gen zijn recente uitlatingen in de pers om de partij op te hef
fen, voordat Tom Kok aan het woord werd gelaten voor zijn af
scheidsrede. Of het nu gaat om het oprichten van virtuele af
delingen of het slagvaardig maken van het Hoofdbestuur: het 
is volgens hem noodzakelijk om te moderniseren en te kiezen. 
Voor de nog immer weifelende D66'er heeft hij het volgende 
advies: 'In geval van twijfel: oversteken.' 
Hij ziet een beweging vooruit, hij wil naar radicaliteit maar het 
gaat langzaam. Er zijn grote stappen voorwaarts mogelijk. 'De 
wereld is kort geleden drie keer zo groot geworden door het 
opengaan van China en het openbreken van het IJzeren 
Gordijn.' En: 'Er zijn nu al meer mensen op internet dan dertig 
jaar na de introductie van de telefoon.' Hij vindt D66 het cen
trum van een nieuwe, politieke beweging en distantieert zich 
daarmee, op voor zijn doen subtiele wijze, van zijn eerdere te
levisieoptreden. Zijn uitspraak dat alle verkiezingen die op in
ternet zijn gedaan, zijn gewonnen door D66, lokt een luid ap
plaus uit. Hij roept zijn partijgenoten op binnen de politiek in 
Nederland en binnen Europa verder te kijken dan hun neus 
lang is. Hij vraagt in zijn voorbeelden aandacht voor Slowakije, 
de internationale armoede en hekelt terloops de goed gevulde 
kassen van liefdadigheidsinstellingen. Zijn visie is niet nieuw 

De afscheidsrap van Tom Kok 

voor de meeste aanwezigen maar de overtuiging spreekt aan, 
getuige het gelach en het applaus. 
Hij opende zijn speech met een Engels citaat van een sociaalli
berale gedachtengenote uit Slowakije. Hij sluit af met, hoe kan 
het ook anders, een lied. Van een slaapdeuntje naar een raps
ong vind ik persoonlijk in elk geval een stap in de goede rich
ting. 

Mariëtte van Soesbergen 

Thom de Graaf haalt uit 

'En Nederland moet niet langer uit de Navo, want Groenlinks 
wil in de regering.' 

Aan het eind van de dag, direct voorafgaand aan de uitslag van 
de voorzittersverkiezing, hield fractievoorzitter Thom de Graaf 
een verrassend felle en scherpe speech. Hierin sprak hij over de 
toegankelijkheid van de democratie en het creëren van kansen 
voor de burgers en prikte hij verschillende keren naar de poli
tieke gebeurtenissen van het afgelopen jaar. De andere partijen 
werden niet gespaard: 'Elke stem telt, zeker in de Eerste Kamer. 
Daar wordt tegenwoordig effectieve macht uitgeoefend, vooral 
hindermacht. Het meest ondemocratisch bolwerk in Europa, 
de House of Lords, heeft die macht inmiddels opgegeven om 
de toekomst niet voor de voeten te lopen. In Nederland is een 
enkele heer van stand nog niet zo ver.' 
'En Nederland moet niet langer uit de Navo, want GroenLinks 
wil in de regering. Het lijkt een beetje natuurkunde: als de elec
torale temperatuur stijgt, wordt alles wat ooit vast was vanzelf 
vloeibaar.' 

jouw harde kern Is Democraat 
ledereen nodig voor goed rasoHaat 

paternalisme zit ons vreselijk dwars 
van betutteling zijn wij hartstikke wars 

elke man gewoon ona vota 
ons vartrouwen In de burger Is groot 

kijk, raganten vindan dat dus raar 
maar wij vargaderen openbaar 

echter gesloten deuren beginnen? 
hup daar gaat een rookbom naar binnen 

naast damocraal sociaalliberaal 
wal effe warkan aan het inhoudelijk vamaal 

neemt nlal weg dat Ik vreselijk baal 
van de PvdA mat zijn waddanmoraal. 

afijn congras blijf altiJd prograsslet 
Ik ga weg de .partij Is mijllaf Hoewal het er niet swingend .uitziet,. krijgt Tom 

Kok de zaal lekkar ma.a. 
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De Graaf vindt een parlementaire enquête over Scrbrenica nog 
steeds noodzakelijk, ondanks het 'vrijspreken' van Dutchbat 
door de VN. 'Het gaat niet om schande of schuld, het gaat er 
om dat we alles moeten weten om ermee te kunnen leven.' 
Over de democratie: 'Democratie is geen juristenpraat. Het is 
ook geen exclusief "kroonjuweel", ik kan het woord niet meer 
horen; het is hooguit een familiejuweeltje dat wij graag willen 
uitlenen. Als het moet zelfs aan Leefbaar Nederland.' 
De Graaf sloot af met vertrekkend voorzitter Tom Kok: 
'Persoonlijkheid roept weerstand op, maar ook respect en 
waardering. Die krijg je vandaag van mij, van de fractie, de be
windslieden en van de partij. En straks, na afloop bij de onver
mijdelijke cola-light, zal ik heel zachtjes, zodat niemand het 
hoort, een liedje voor je zingen: I did it my way.' 

Nieuwe voorzitter is geen wegloper 
De ontknoping: Gerard Schouw, voorzitter van het 

Wetenschappelijk Bureau, wordt de nieuwe partijvoorzitter. 

Gerard Schouw werd met 290 van de 535 stemmen tot voorzit
ter van D66 gekozen. Schouw, die samen met Sietske van 
Oogen-Visser door het Hoofdbestuur was voorgedragen, be
dankte het congres voor het feit dat het een nieuwe ondank
bare hobby voor hem had weten te vinden. Volgens Schouw is 
het zijn opgave voor de komende tijd om een inhoudelijk en 

organisatorisch sterke partij te realiseren. 'Een partij waarvan 
mensen zich niet vervreemden, maar zich tot voelen aange
trokken. Een modern en slagvaardig D66 dat besluiten durft te 
nemen en een herkenbare koers vaart.' 

Ieroen Roscam Abbing 

ICT vreet aan D66 

Politieke partijen overleven 
zichzelf 

De maatschappij mondlallseert en Informatienetwerken vormen het zenuwstelsel van deze nieuwe wereld. Wie zich niet aansluit 

op dit virtuele zenuwstelsel, zal verlamd achterblijven. Ook politieke partijen en Individuele politici zullen de gevolgen van deze 

ontwikkelingen voelen. De komst van de TV maakte de politiek zichtbaar voor de burgers. Informatie· en communicatletechnolo-

gie (ICT) zal de politieke partijen tot het rijk der dinosaurussen verwijzen. 

door Atilla Arda (http://welcome.to/arda) en Michael Mol 

1 Einde van een tijdperk 
Door creatieve toepassingen van 
nieuwe technieken verandert de com
municatie tussen burger en bestuur. 
Tot nu toe informeerde de overheid 
via Postbus 51 het volk. Straks zal het 
volk met !CT-toepassingen, zoals 
Internet, zelf zijn informatie bij elkaar 
zoeken en het bestuur vertellen wat 
het wil. Uiteraard is een slimme over
heid op zijn toekomst voorbereid, dus 
stelde D66-minister Roger van Boxtel 
het Actieprogramma Elektronische 
Overheid op. 
Wanneer dit programma is uitge
voerd, zal alle overheidsinformatie op 
Internet te vinden zijn, wordt de pu
blieke dienstverlening elektronisch 
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aangeboden, vindt de beleidsvorming 
interactief plaats en werkt de bureau
cratie efficiënter. Kortom: een paradijs 
voor de actieve burger die zijn eigen 
boontjes wil en kan doppen. Voeg 
hier nog elektronisch stemmen aan 
toe en een cruciale vraag van onze de
mocratie ligt voor het oprapen: waar
voor dienen in een dergelijke wereld 
nog politieke partijen? 

I VItale schakelfunctie Inmiddels 
achterhaald 

Vroeger was het niet makkelijk om de 
kiesgerechtigde Nederlanders regelma
tig bij elkaar te brengen om de toe
stand van het land te bespreken en 
wetten goed, dan wel af te keuren. 

Nog afgezien van het gegeven dat 
door het lage opleidingsniveau van 
mensen slechts een handjevol burgers 
in staat was de noodzakelijke informa
tie te begrijpen en een oordeel te vel
len. 
Er ontstond behoefte aan een tussen
schakel: de politicus. Deze zou als een 
intermediair tussen burger en over
heid fungeren. Al snel konden sommi
gen het beter met elkaar vinden dan 
met anderen. Zie hier het ontstaan 
van de politieke partij. 
De burger was blij met deze organisa
ties. Immers, zij konden wat voor hem 
niet mogelijk was: informatie vergaren 
en op grond daarvan besluiten ne
men. Door vertrouwen te schenken 



aan politieke partijen, kon de burger 
zijn onzèkerheid door een gebrek aan 
informatie over het landsbestuur re
duceren. De tijden veranderen. Zo 
ook de burger en 'zijn' politieke par-
tij. . 
De burger is beter opgeleid en de 
nieuwe media geven hem toegang tot 
informatie die vroeger bekend was bij 
slechts weinigen. De burger weet het 
inmiddels even goed als politieke par
tijen, zoniet beter. 

1 De burger neemt het woord over 
ICT leidt tot decentralisatie van ken
nis. Burgers zijn zelf in staat informa
tie te zoeken en te vinden. Daardoor 
weten ze ook meer over staatszaken. 
Ze willen niet meer worden gevoed 
door selectieve informatie afkomstig 
van het voorlichtingsapparaat van de 
overheid. Burgers kiezen er zelf voor 
om zich op bepaalde terreinen te in
formeren en andere links te laten lig
gen. 
Zakelijke onderwerpen en niet botsin
gen tussen ideologieën vormen tegen
woordig het strijdtoneel van politieke 
discussies. Aan die zakelijke discussie 
neemt de mondige, beter opgeleide 
en goed geïnformeerde burger deel als 
een volwaardige gesprekspartner. Hij 
eist zijn plek op en heeft niet langer 
de behoefte om te worden vertegen
woordigd. Eenmaal tot een conclusie 
gekomen, wil de burger zijn eigen 
stem gebruiken bij onderwerpen die 
hem aangaan. 
Deze burger kan op dit moment 
slechts op één manier laten zien dat 
hij zijn stem bewust kan gebruiken: 
bij elke verkiezing op een andere par
tij stemmen. De vaste aanhang van 
politieke partijen kalft af en de 'zwe
vende' kiezer heeft de macht. 
Weinigen hebben in de gaten dat 
deze kiezer helemaal niet zweeft, 
maar een signaal afgeeft. De burger 
heeft geen macht. Hij kan slechts 
voor een periode van vier jaar een 
achterhaalde functionaris, de politi
cus, aanwijzen. 
Om in de tussenliggende tijd niet he
lemaal monddood te worden ge
maakt, wordt de burger lid van andere 
maatschappelijke organisaties. 
Consumentenorganisaties en de mi
lieubeweging noteren elk jaar weer 
meer leden. De burger weet dat deze 
belangenorganisaties iets kunnen 
doen met zijn stem. Desnoods op de
monstratieve wijze. 

I Nieuwe bestuurder dient zich aan 
Uiteindelijk houdt niemand de ge
schiedenis tegen en zal er een nieuw 
staatsbestel worden ontworpen dat 
past bij deze tijd. Een systeem waarin 

De computer 
- alomtegenwoordig 

en oppermachtig -
dwingt politieke 
partiJen zich te 

bezinnen op hun 
eigen toekomst. 

de democratie in de ware zin des 
woords is uitgevoerd: het volk spreekt 
en bestuurt zelf. De politieke partijen 
zijn niet meer. Niemand heeft be
hoefte aan hun intermediaire dien
sten. 
Zij proberen nog angstig een nieuwe 
rol te creëren voor zichzelf. Politieke 
partijen willen opleidingsinstituten, 
kweekvijvers worden voor bestuur-

. ders. Natuurlijk blijft er dan nog iets 
over, maar een politieke partij is het 
zeker niet meer. 
De echt talentvollen onder het volk 
hebben geen politieke partij nodig 
om zich op te leiden. Daar zijn andere 
instituten voor. De nieuwe bestuurder 
is een zakelijke manager die zich 
dienstbaar toont. Hij luistert naar de 
wensen en besluiten van het volk en 
voert deze effectief en efficiënt uit. 
Hij is niet de eerste, maar de uitgeko
zene onder zijn gelijken. Deze mo
derne bestuurder weet hoe hij het 
volk kan bereiken. Vol zelfvertrouwen 
gaat hij op het virtuele pad om indivi
dueel zijn steun te vergaren. Hij 
streeft een positie na waarin hij zijn 
kiezers kan dienen, niet zijn partij. 

1 D66 bestaat binnenkort niet meer 
Drieëndertig jaar geleden werd D66 
opgericht om het politieke systeem 
op te blazen. De verzuilde bestuurlijke 
cultuur in Nederland diende doorbro
ken te worden. Het land moest zake
lijker worden bestuurd door de objec-

tief beste oplossing voor het juiste 
probleem te vinden. 
Inmiddels hebben vele andere par
tijen deze wijze van besturen van D66 
overgenomen en konden paarse kabi
netten tot stand worden gebracht. 
Immers, andere partijen zijn op D66 
gaan lijken. En D66 is een partij als de 
anderen geworden. Het is hoog tijd 
dat D66 een nieuw bommetje plant. 
D66 blaast zichzelf op . 
We geven D66 hiervoor nog eens 
drieëndertig jaar. Zesenzestig is een 
respectabele leeftijd waarop je van je 
pensioen mag genieten. In de ko
mende jaren zal hard moeten worden 
gewerkt om de burger de zeggenschap 
over zijn eigen leven terug te geven. 
De natuurlijke staat van de democra
tie, waarin de burger het eerste en het 
laatste woord heeft, moet worden her
steld door de inzet van ICT. Door dat 
te doen, wordt D66 als vanzelf over
bodig. 

Lukt het niet om deze missie te door
lopen in deze termijn, dan is dat on
vermogen ook een reden om tot op
heffing over te gaan. Maar D66 is tot 
nog toe een succesvolle partij geble
ken. Daar waar andere partijen zwe
ven en praten over een procentje 
meer of minder, heeft D66 altijd een 
missie gehad. De eerste missie is ver
vuld, zo lijken alle commentatoren te 
zeggen. De tweede missie is pas be
gonnen.+ 
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Geen woord Frans: 

Doeters van Leeuwen mist 
deinhoud 

Toen Arthur Doeters van Leeuwen voorzitter werd van de SWB-projectgroep Transformaties, kreeg hij van een prominent partij-

genoot te horen 'dat hij dat zeker deed om zijn machtsbasis veilig te stellen'. Hij moet het echt even kwijt. Want hij vindt het zo 

kenmerkend voor de partij op dit moment. 'Men heeft het over macht, maar het moet over inhoud gaan. Heel dringend!' 

door Margo Andriessen 

I Waarschuwing 
'De politiek is zelfgenoegzaam gewor
den. Verblind door de welvaart. Maar 
er dreigen grote problemen door het 
pluralisme in onze maatschappij. 
Samenleven is niet meer vanzelfspre
kend. In de oude wijken van de 
Verenigde Staten woeden regelrechte 
oorlogen. Dat kan in Nederland ook 
gebeuren. Wij kijken voorbij aan de 
integratieproblemen op de zwarte 
scholen. De leerkrachten mogen het 
allemaal zelf in eigen vrije tijd zien op 
te lossen.' De Stichting Toezicht 
Effectenverkeer, waarvan hij sinds 
kort voorzitter is, zetelt aan de Singel 
in hartje Amsterdam. Hij wijst naar 
buiten. 'Kijk eens naar ons gedrag je
gens illegalen! De vrouwenhandel 
tiert welig. Moet u vanaf hier maar 
eens 500 meter doorlopen, daar zitten 
vrouwen achter de ramen die niet 
eens weten in welk land ze zijn! 
Omdat ze illegaal zijn, kunnen ze ner
gens terecht.' 

I 'Ja-maar' en de kracht van 
Groenlinks 

Wie doet er wat aan? Nederland lijkt 
daar bestuurlijk niet toe bij machte. 
'Het pluralisme is ook een plaag voor 
het besturen van Nederland. Er zijn 
veel te veel bestuurslagen. Rijk, pro
vincie, gemeentes, waterschappen, 
ZBO's, gemeenschappelijke regelingen 
en publiek/private consortia. 
Daarbovenop krijgen we nu weer tal
loze toezichthoudende instanties. Die 
houden zich met elkaar en hun eigen 
belangen bezig.' Hij vindt dat ook 
D66 zich daarin laat meeslepen. 'Maar 
juist onze partij is opgericht om the
ma's aan te dragen, niet om belangen 
te dienen. Als je erover begint bij onze 
politici, hoor je: "Ja maar we zijn er 
toch mee bezig, we hebben het zo 
druk, we moeten denken aan de coali
tiebelangen etcetera." Het lijkt wel of 
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de ideeën op zijn. We moeten de' 
schappen weer eens vullen.' 
Er zijn genoeg plekken in Nederland 
waar het debat wel gevoerd wordt, 
vindt hij. Noemt De Balie, De Rode 
Hoed, het Forum Stedelijke 
Vernieuwing en talloze andere zalen 
in Nederland. 'De mensen interesse
ren zich wèl voor publieke kwesties, 
maar de politici laten zich niet zien. 
Die vinden het kennelijk niet meer 
belangrijk.' Wanhopig: 'Ik snap niet 
hoe het komt, echt niet!'. Want de 
enige politici die er volgens hem toe 
_doen, zijn de mensen met inhoud. 
GroenLinks en de Socialistische Partij 
doen het niet voor niets goed. 

I Verrommeling moet gestopt worden 
'Stel dat we de gekozen burgemeester 
binnenhalen, dan moeten we toch 
weten wat hij gaat doen? D66 is voor 
een referendum, maar welke vragen 
dienen daarin te worden gesteld? We 
hebben het te veel over de vorm, te 
weinig over de inhoud.' Er zijn ge
noeg thema~s. In de projectgroep 
Transformaties zijn er vele aangedra
gen. De bestuurlijke ordening van 
Nederland, bijvoorbeeld. Doeters van 
Leeuwen: 'De bestuurlijke "verrom
meling" leidt tot verrommeling van 
ons landschap. Op punten als veilig
heid, natuur, infrastructuur en ruim
telijke ordening verdampt Nederland 
omdat er 98.800 beslissers zijn.' Hij 

pleit er daarom voor Nederland te 
zien als een megastad. Met één metro
systeem. Met één megastadsbestuur. 
Daarin kan ook 'weergaloos mooie 
natuur' worden gecreëerd. 

lil! Op de bres voor Van Wijnbergen 
We ontkomen er niet aan de relatie 
politiek/ambtenaren onder de loupe 
te nemen. Wie kent Doeters van 
Leeuwen tenslotte niet uit de poli
tieke soap 'The beauty and the beast?' 
Hij vindt dat er een merkwaardige 
.omslag heeft plaatsgevonden. 'In de 
tachtiger jaren werden ambtenaren 
door politici aangemoedigd lid te 
worden van een politieke partij. Je 
moest ook artikelen schrijven.' In die 
sfeer was het ook dat hij als directeur 
van de Binnenlandse Veiligheicts 
Dienst de deuren opengooide. 
Ambtenaren zijn er voor om de feiten 
te sorteren en op een rij te zetten. 
Daar horen ze hun eigen opvatting bij 
te zetten, zodat de lezer weet in welk 
perspectief ze hun werk hebben ge
daan. Ook de commissie-Biesheuvel 
was indertijd die mening toegedaan. 
Die vond dat feiten en argumenten 
bij het volk terecht moeten komen. 
Tenslotte wordt de ambtenaar door de 
belastingbetaler betaald.' Tast je daar
mee het primaat van de politiek niet 
aan? 'De politiek neemt beslissingen 
en sluit compromissen. Als dat traject 
begint, moet je als ambtenaar je er 

POLITIEK CAFÉ 

niet meer publiekelijk mee bemoeien. 
Daarna moet je het besluit uitvoeren 
alsof het je eigen beslissing is.' Hij 
denkt met genoegen terug aan de tijd 
dat hij Ien Dales als minister had. 
Daar had hij eerst altijd een stevig de
bat mee. Neemt het ook op voor ex
secretaris-generaal Van Wijnbergen. 
'Dat belastingplan was nog niet door 
het kabinet besloten! Het was juist ge
lanceerd om argumenten pro en con
tra boven tafel te krijgen. Waarom 
moet je dan bepaalde argumenten 
aan het volk onthouden? Dat begrijp 
ik dus niet. Wat is nu de bedoeling, 
erover praten of er niet over praten?' 

I Onderdanen 
Hij ziet het politiek stelsel de vernie
ling in gaan. Het ergste is, dat de poli
tici zelf zich daarover weinig zorgen 
maken. 'Die verwijzen naar de 
Verenigde Staten. Daar zijn de op
komstpercentages bij verkiezingen 
nog veellager dan bij ons, dus vinden 
ze het niet erg dat de burgers zich van 
de politiek afwenden. Politici zien 
mensen nog steeds als onderdanen.' 
Daar voelt Doeters van Leeuwen zich 
overduidelijk niet bij thuis: 'D66 zou 
zich, als het om de ontwikkeling van 
het burgerschap gaat, als een radicale 
partij moeten opstellen. Zonder zich 
al bij voorbaat om de haalbaarheid te 
bekommeren. Want als machtspartij 
heeft D66 geen reden van bestaan.' + 

Politici en zorgverleners moeten elkaar vinden 
Op 9 november 1999 vond in de Haagse Kluis te Den Haag 
een politiek café plaats over Volksgezondheid en Groteste
denbeleid. Minister Borst, de heer A vezaat, huisarts in de 
Schilderswijk en professor Schulpen, GGD Utrecht/Univer
siteit Utrecht, gingen met elkaar in debat over consultatie
bureaus, de positie van huisartsen in de grote stad en over 
wijkgerichte projecten. 

Consultatiebureaus speciaal voor allochtonen vindt Avezaat 
geen goed initiatief. 'Mensen zijn nu gewend aan de huisarts, 
als je nieuwe instanties opzet weten ze niet waar ze aan toe 
zijn. De huisarts moet extra ondersteund worden in zijn taak 
om problemen vroeg te signaleren en er wat aan te doen'. Er 
moet dan wel direct gereageerd worden: 'Als ik een kind in 
mijn praktijk krijg bij wie ik mishandeling vermoed, bel ik het 
bureau vertrouwensartsen, die hebben het veel te druk dus 
moet ik wachten tot het echt mis gaat met mijn patiënt. Dat 
kan niet de bedoeling zijn'. 
Moet volksgezondheid op lokaal politiek niveau meer in relatie 
tot volkshuisvesting, milieu, welzijn en onderwijs worden op
gepakt? Minister Borst ziet een dergelijke geïntegreerde aanpak 
wel zitten: 'Op zo'n manier worden de problemen van de bur
gers bij de wortel aangepakt'. Huisarts en man-van-de-de-prak
tijk Avezaat is minder onder de indruk: 'Werk, opleiding en 
huisvesting leiden niet automatisch tot een betere gezondheid. 

In de achterstandswijken is (extra) gezondheidszorg- en tijd
nog steeds nodig. Ik ben sceptisch'. 
In Den Haag komen initiatieven voor projecten, bijvoorbeeld 
voorlichting in de eigen taal over opvoeding of veiligheid in 
en om het huis, soms uit de wijk zelf (wijkgerichte projecten), 
waardoor ze aansluiten bij wat leeft in de wijk. 'De ervaringen 
met deze projecten zijn positief, men is enthousiast, maar het 
kost zoveel tijd om er geld voor te vinden dat het moeilijk is 
om mensen gemotiveerd te houden'. In Utrecht daarentegen 
blijken wijkgerichte initiatieven door de gemeente betaald te 
worden. 
Helaas vindt niet iedereen Volksgezondheid op gemeentelijk 
niveau zo belangrijk als menigeen zou willen. Er zijn initiatie
ven, maar het blijkt moeilijk om financiering te vinden. De si
tuatie is niet in elke grote stad hetzelfde. In Utrecht lijkt het 
beter geregeld te zijn dan in Den Haag. Zouden politici en 
zorgverleners in verschillende steden van elkaar kunnen leren? 

De projectgroep 'Volksgezondheid en Grotestedenbeleid' van 
de SWB-werkgroep Volksgezondheid denkt na over initiatieven 
om volksgezondheidsbeleid op de lokale politieke agenda te 
zetten. Een manier om dat te toen is inhoudelijke ondersteu
ning van politieke cafés, door middel van het aanleveren van 
onderwerpen en namen van deskundigen voor een forum. 
(Miranda Pronk) 
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Stimulans 2000: kweekvijver of kruiwagen? 

Hoe D66 politiek talent 
reeruteert 

Zelfs radicale vernieuwing vergrijst. De eerste D66'ers zijn met pensioen. Voor vers bloed is een eigentijdse boodschap nodig. 

En ruimte voor vaardigheden en ambities. Twee jaar geleden vond het eerste experimentele Talentenproject plaats. 

Deelnemers kijken er met plezier op terug. Magda Berndsen, al twintig jaar eigen kweek, was lid van de begeleidingscommissie. 

Permanente coaching moet bij de voordeur beginnen, vindt ze. Dit jaar start Stimulans 2000, in verjongde formule. 

door Arthur Olof 

'Fractievoorzitter Roger van Boxtel on
derbrak me, want ik was weliswaar 
voorzitter van de vaste Kamer
commissie Landbouw, maar Roger 
wilde horen wat de andere fractiele
den vonden. De varkenscrisis was een 
gevoelig onderwerp. Hoewel Roger het 
ons emstig ontraadde, besloten we 
het kabinet te laten vallen.' 

Die gedenkwaardige 'fractievergade
ring' - een rollenspel in het kader van 
het Talentenproject - vond plaats op 
een herfstige zaterdagochtend. 
Klaartje Peters (30) was daarbij aanwe
zig. De toenmalige afdelingsvoorzitter 
Leiden rook in 1997 met 27 andere 
partijleden aan de 'echte' politiek als 
deelnemer van het Talenten project, 
onder auspiciën van het Opleidings
centrum (OC) en naar een idee van 
Thom de Graaf. De geur beviel. Peters, 
inmiddels secretaris van de fractie
voorzitter: 'Voor D66 was het project 
goed georganiseerd. OC-directeur Leo 
Pinxten had waanzinnig veelleuke 
dingen geregeld. Elke keer weer grote 
namen.' Jacob Kohnstamm vertelde 
over zijn staatssecretariaat en Bert 
Bakker en Thom de Graaf gaven een 
kijkje in de keuken van de Tweede
Kamerfractie. Alleen de naam van het 
project - Talentenproject - vonden 
veel deelnemerstamelijk belastend. 
Peters: 'Het was een barrière om men
sen te bellen voor een stageplaats. 
"Goh, jij bent dus dat talent", was 
dan de begroeting.' 
Dankzij die stage, die ze uiteindelijk 
liep bij toenmalig Kamerlid Gerrit 
Ybema, kon ze wel meteen zien of de 
fractie een leuke werkplek voor haar 
was. 
'Opschudder' Harry van Alphen (31), 
voorzitter van D66 Culemborg, liep 
stage in Brussel en zal deze niet snel 
vergeten: 'We mochten overal bij zijn, 
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meepraten, meeëten(!), ik heb de hele 
sfeer geproefd. Ik kwam terug met een 
enorme dosis ideeën en enthou
siasme.' Mede-Brusselganger Mieke 
van Baaien (39), 'voormalig' raadslid: 
'En trouwens, een avondje stappen 
met de Euro-fractie is niet te versma
den.' 

I Ontnuchterend 
De confrontatie met de politieke wer
kelijkheid kon ook 'averechts' uitpak
ken. Dennis Hesseling (29), oud-voor
zitter van de Jonge Democraten OD) 
en voormalig woordvoerder van 
Opschudding, zegt op persoonlijke ti
tel: 'De stage bij Provinciale Staten 
Utrecht was een goede kennismaking, 
en heeft me vooral het idee gegeven 
dat ik in die richting niet verder 
wilde.' Theo Hooghiemstra (30 en 
oud-Statenlid Overijssel) trok een ver
gelijkbare conclusie: 'Het was een 
openbaring voor mezelf en mensen 
die me kenden uit mijn JD-tijd, toen 
ik naar hartelust debatteerde om het 
debatteren. Van actief handelend, ad 
rem politiek dier ben ik veranderd in 
een achter de schermen opererende 
denker.' De vruchten daarvan ver
schijnen nu in Idee, het blad van het 
Wetenschappelijk Bureau. 
Ook Peet van de Loo (36) ontwikkelde 
zich van actief politicus tot regelaar 
en klankkast, ook in Opschudding. 
Het voormalige Maastrichtse raadslid 
wilde vanwege haar werk in Venray in 
1998 nog slechts als 'duwer' op de lijst 
(en werd op twee voorkeurstemmen 
na bijna nog herkozen). Ze vertelt 
over de vervolgopdracht voor de 
Kamerfractie, die ze samen met 
Dennis Hesseling en Frank Teunissen 
(31) uitvoerde: 'Door mijn raadswerk 
zag ik dat het Grotestedenbeleid 
goede aanknopingspunten bood voor 
een project School en Veiligheid. 

Kamerlid Ursie Lambrechts vond dat 
een interessant idee.' Daarop maakte 
Dennis Hesseling een strakke, ontko
kerde uitgangspuntennotitie. Van de 
Loo: 'Ik polste informeel de CDA-wet
houder en de directeur Onderwijs en 
gaf hun beiden documentatie met de 
opmerking dat ze daar binnen het 
Grotestedenbeleid wel wat mee kon
den doen. Juist omdat we dit idee niet 
met bombarie brachten, zoals inder
tijd met de winkelsluitingstijden, 
pakte men het op, met als resultaat 
een congres en een convenant waarbij 
alle Maastrichtse betrokkenen zich 
aansloten. Nadat Frank en ik tijdens 
het landelijk D66-congres ook nog 
een debat over de veilige school had
den georganiseerd, heeft Ursie een 
werkbezoek over dit thema in 
Maastricht gebracht. Toen het onder
werp in de Tweede Kamer kwam, heb
ben Frank en ik de notitie van Dennis 
tot een artikel voor het dagblad de 
Limburger bewerkt. We pleiten daarin 
juist voor een actievere rol van leerlin
gen en ouders bij een veiliger 
school( omgeving). Zo had Ursie een 
mooi praktijkvoorbeeld voor het 
Kamerdebat, en was het voor iedereen 
duidelijk uit wiens koker het initiatief 
kwam.' 

I VIsitekaartje 
Bij het Talentenproject varieerde de 
leeftijd van 25 tot 42 jaar. Vrij oud 
dus. Ruim dertig jaar na D66's oprich
ting was dit het eerste project in zijn 
soort. Natuurlijk verzorgde de voor
ganger van het OC, het Politiek 
Scholings-en Vormingsinstituut 
(PSVI), cursussen in politieke basis
vaardigheden. Zo vierde het PSVI in 
1988 zijn tienjarig jubileum met een 
masterclass Debatteren met zulke 
'meesters' als Van Mierlo, Glastra van 
Loon en Vis. Magda Bemdsen, nu bur-



Deelnemers aan het eerste experimentele Talentenproject in 1997 

gemeester van Beverwijk, was toen ge
meenteraadslid. Zij debatteerde met 
Nicky van 't Riet (nu Kamerlid), 
Marianne Louppen (voormalig 
Gelderse Gedeputeerde) en Albertine 
van Vliet (nu burgemeester van 
Amersfoort). 
ln de praktijk zijn eigen initiatief en 
belangstelling telkens weer het beste 
visitekaartje binnen een partij op zoek 
naar talent. Kijk maar naar Klaartje 
Peters. Ze had in Leiden haar studie 
bestuurskunde afgerond en werkte 
aan het promotieonderzoek waarmee 
ze onlangs de kranten haalde. 'Saai 
werk', zegt ze, 'sociaal en politiek niet 
stimulerend. Ik wilde graag mijn ei 
kwijt, met mensen van gedachten 
wisselen, dus ik ben lid geworden. Ik 
ben uit mezelf naar de afdelingsverga
dering gegaan en was daar best ze
nuwachtig over. De fractievoorzitter, 
Olav Welling, nam me onder zijn 
vleugels. Maar ik ben vooral zelf 
overal naartoe gegaan.' Peters zat als 
'blijkbaar trouwe bezoeker' al een jaar 
later in het afdelingsbestuur en werd 
daar in 1997 voorzitter van. 
Ook Harry van Alphen onderstreept: 
'Eigenlijk is de actieve politiek heel 
dichtbij. Ik ben niet iemand die no
ta's schrijft, ik wil ons gedachtegoed 
verkopen. Voor mij is politiek een 
hobby, een middel om te besturen. En 
besturen vind ik leuk! Op lokaal ge
bied ben je met concrete zaken bezig. 
Al zijn de verschillen minder duide-

lijk dan op landelijk niveau.' 
Magda Berndsen: 'Jongeren op zoek 
naar een partij willen duidelijk de on
derlinge verschillen zien. Mijn doch
ter had een paar ijkpunten opgeschre
ven en kwam uit bij D66 of 
GroenLinks. Als je dan weet dat je bij 
D66 ook nog een leuk introductiepro
gramma krijgt, is de keuze snel ge
maakt. Zo'n programma moet in een 
modern jasje zitten, daar moet je de 
JD bij betrekken. Ik weet dat ze af
stand willen houden, maar dit is bij 
uitstek gericht op jongeren. Verder 
moeten ze absoluut, heel gezond, luis 
in de pels blijven.' 

I Krulwagen 
Zolang er genoeg pels is voor 'luizen', 
kan de partij de juiste luizen eruit pik
ken voor een talentenproject. De vo
rige keer werd op voordracht van re
gionale contactpersonen een groslijst 
van potentieel talent aangelegd. Veel 
deelnemers vonden dat geen prettig 
systeem. Rotterdammer Roger Kerff 
(28): 'De selectiecriteria waren on
doorzichtig en leken vooral gebaseerd 
op het kruiwagen-model.' Marieke 
Creemer (33) vertegenwoordigde in 
haar eentje het noorden: 'Het was in
derdaad vaak ouwe-jongens-krenten
brood tussen actieve leden uit het 
westen en partijkader.' Dennis 
Hesseling, uit Utrecht: 'Ik denk dat 
een open aanmeldingsprocedure met 
selectiecommissie nodig is om de 

schijn van ons-kent-ons tegen te 
gaan. Ik vond het resultaat nogal wis
selend. Opschudding heeft zonder se
lectiecriteria en met minder moeite 
meer talent bijeengebracht.' 
Je kunt overal negatief en positief 
over zijn, vindt Magda Berndsen: 'Als 
zo'n project voor de eerste keer plaats
vindt, kun je ook blij zijn dat er ein
delijk weer iets gebeurt in de partij.' 
Toch erkent ze: 'Maar het is waar, ik 
doe zelf ook hard mee aan dat ons
kent-ons. En er is onvoldoende aan
sluiting met de volgende generaties.' 
Ter bestrijding van de 'Randstad-fac
tor' bepleitte ook zij in de evaluatie 
een open werving. Eric Willems (39), 
gemeenteraadslid in Maastricht, gaat 
nog een stapje verder: 'Als je consta
teert dat de Randstad overbevolkt is 
met talent, waarom ga je dan niet 
juist gericht in het oosten werven en 
trainen?' 

Hoe dan ook, het is van levensbelang 
om nieuwkomers goed in de gaten te 
houden en kansen te bieden, vindt 
Berndsen: 'Je moet nieuwe leden me
teen iets aanbieden, dichtbij de deur. 
Mensen veroveren zo een plekje en je 
kunt zien of er potentieel is voor be
paalde functies. Als je mensen laat 
zwemmen, ben je ze binnen een jaar 
weer kwijt.' + 

Binnenkort start Stimulans 2000. Kijk op 
de volgende blz. voor meer informatie. 
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·· ·..... . ,:$TIMU LA~S 2000; 

Een nieqW prciJèctvan start 
In ~et VPOqaar van ~:!~96 $ta~ê n~(), pet proJ~t . 
·Voord~ Verandeti,ng .met de publicatie vän e~n 

· . .staltdoc~lllent: ·ltfdit StartdOCünlent wërden be~ . . .. · 
· .. ~n8rijke trends i~ de samenlevfQg,'b~~~hrev:en e~ · 
~~rd een· gtpot aantal vraagstl!lll~g'~ ,geformu• • ., • 
leerd. Voor de Verandering .wude. :voorat nieuwe 
id~ên .genereren en stànd~untélittitlÓkk~n.. '\'()Qr · 
d~.Verandering vond ztln l;le~rsi~g in et!ll.~anta1 : . 
bite~nkomsten en. het s.lotdoeument ~J?:artij in 
Beweging1• D~t pevatt~ onaer ande;re deeldóf:'U~ ..... , 
ml$ten~ver 'l<eazen in de.z9t8~ en, 'DiBtW!Jsering. 
en dmtoÇraij:e'; · ·· · · · · ·· ·· · · · · · 

i 111 h~~ vefle~gd& vl\n d~ Pröiem w~~~ n~ütlee geopperd om extra •• ·· ' 
aandactlt te. sc.hrmken aan Jonge mensen binnen 066. Mensen die 
door die elll:ra stimulans en aandacht in de toekomst op enigerlei 
wijze van betekenis zooden kunnen worden voor 066. 
Het Opleidingscentrum van 066 werd b'ereid gevonden om een (ex •. · 
perimenteel) pilot-project hiervoor te ontwikkelen en te leiden. Vanaf 
1 0 oktober 1997 tot 13 juni 1998 werd in alle rust met een groe.p van 
28 betrekkelijk jonge D66~ ers dil VOO~ 066 unieke project doorlopen. 
Inmiddels is dit pilot-project geêvalueerd, Op basis hiervan wordt on
der de titel Stimulans 2000 nu een nieuw project aangeboden. 

Wie zoeken we? 
We zoeken circa 20 enthousiaste, betrokken leden van D66, in de 
leeftijdscategorie tot 30 jaar. De uiteindelijke groepssamenstelling 
moet een redelijke mix zijn van mannen en vrouwen.· Er dient sprake 
te zijn van een evenwichtige spreiding van deelnemers over het land, 
Reeds actief zijn binnen OSS is tot op zekere hoogte een pre, maar is 
zeker niet doorslaggevend voor de selectie •. Wel verwachten we van 
deelnemers de ambitie om zir::h op.eRigerlei wijze voor D66 in te wil
len zetten. 

Watbieden we? 
Een gevarieerd programma dat tot aan het einde van het jaar 2000 
loopt. Dit bevat onder andere: 
• een drietal groepsweekenden (In april, juni en oktober) met daarin: 
rollenspellen (bijvoorbeeld een D66-fractievergadering naspelen); een 
training teamvorming; inleidingen bijvcJOrbeeld over de toekomst van 
politieke partijen, over waan en werkelijkheid in de politiek; forumde~ 
batten bijvoorbeeld over de relatie kiezer-gekozene of het protiel van 
D66; ontmoetingen met andere 066'.ers zoals de deelnemers uit het 
pilot-project (zie het voo~aande artikel); 
• politieke stages, bijworbeeld bij een. Tweede.l(amerlid van 066 of 
elders; 
• een vaardigheidstraining peM deelnemer, bijvoorbeeld Speech en. 
presentatie of Conflicthantering; 
• een gezamenlijk uitte voeren opdracht ten behoeve van D66 met 
zowel een Inhoudelijke als een organisatorische component. 
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Wat~j~$invastenng betreft moet je In ieder geval denken aan drie 
weekenden (vrijdagavond +zaterdag), twee losse zaterdagen; voor 
de pol~leke ~~ge ~irca twee doordeweekse dagen die in goed over-

.· leg gepl!lnd kuhner'l woroen, alsmede de nodige voorbereidingstijd 
(tluls. ·· ·· 

Wat verwachten we als·. 
rasuitqat van het project? 

• da•. je D66 als politieke partiJOrganisatie uitstekend hebt leren ken-
• '• ' ' I ' ' ' ,, ' I ' )' ' ' '•~"/ 

nen: .. · . . . . . ·. . . . 
· •• dat je'een breed eh realistischer inzicht hebt in de politieke.praktljk 

van alledag: 
• dat je vele nieuwe contacten buiten je huidige D66-kring hebt op

gedaan: 
• dat je politieke visie scherper ontwikkeld is; 
• dat je (politieke) vaardigheden zijn verbeterd. 

Wil je in aanmerking komen voor deelname aan dit project, stuur dan 
voor 18 februari 2000 (per e-mail: oolejdjnqscentruoo®D66.nl of per 
post) een kort en bondig curriculum vitae naar het Opleidingscentrum 
van D66. Verder verwachten we: 
-een motivatiewaarom je graag aan dit project wilt dee.lnemen; 
- een essay van maximaal1.000 woorden (1 A4) over een onder-

, werp dat jou aanspreekt en betrekking heeft op D66, de toekomst en 
politiek. Dit essay kan geheel filosofisch en beschouwend van karak
ter zijn, maar mag ook de aanzet of uitwerking van een concreet 
·voorstel bevatten. 

Deelnemers aan.het project STIMULANS 2000 wordt een bijdrage In 
de (verblijfs)kosten gevraagd van f 250,-. Hle~eeworde.n kosten 

,.. voor overnachtingen, maaitijden en documentatie.tijdens het project 
gedekt. Eventuele tietaling in twee termijnen is mogelijk. Heb je nog 
vragen, neeril dan contact op met Leo Pinlll:en, directeur van het 

. Opleidingscentrum.van 066: 070-356 60 43 of stuur hem een e
maii:LPinxten@D66.nl 



Na het referendum: 

'Is de gekozen burgemeester 
een kabinetscrisis waard?' 
Vorig jaar kwam het tot een crisis over het referendum. Binnenkort wordt er een advies uitgebracht over de gekozen 

burgemeester. Wat doet de partij als de gekozen burgemeester er niet door komt? Met het sneuvelen van het referendum nog 

vers in het geheugen legde de redactie de volgende vraag voor aan een aantal actieve leden: 'Moet 066 uit Paars 11 stappen als 

het kabinet besluit de PvdA-variant in te voeren en de burgemeester te laten kiezen door de gemeenteraad?' 

door U do Koek 

Wamer Hemmes, oud-stadsdeelwethou
der, nu fractievoorzitter in Amsterdam: 
'Die PvdA-variant hebben we nu in de 
stadsdelen in Amsterdam, de deelraad 
kiest een 'stadsdeelvoorzitter'. Dat 
werkt dus niet. De bevolking heeft ab
soluut niet het gevoel de stadsdeelbur
gemeester te kiezen, er is geen identi
ficatie. Daarom ben ik absoluut tegen 
het kiezen van de burgemeester door 
de raad. Als er iets is om uiteindelijk 
voor uit het kabinet te stappen, is dit 
het wel. Of je die stap ook zet, hangt 
af van de discussie.' 

Miehiel Scheffer, voorzitter van de pro
grammacommissie: 
'Een door de raad gekozen burgemees
ter is natuurlijk een second best- optie, 
maar wel een verbetering ten opzichte 

"Je moet er niet vooraf een breekpunt van 
maken." 

van de huidige situatie. Volgens mij is 
het geen regeringscrisis waard, al 
hangt het af van de manier waarop 
het gaat. Als de PvdA gewoon haar zin 
wil doordrukken, ligt het anders dan 
wanneer er een goede discussie is ge
voerd op basis van een weloverwogen 
rapport van de commissie-Elzinga 
(staatscommissie die advies uitbrengt 
over deze kwestie-red.).' 

Riek ten Have, oud-wethouder: 
'Als je de burgemeester door de raad 
laat kiezen, doe je stap richting mo
nisme. De PvdA zegt ook voor meer 
dualisme op lokaal niveau te zijn, dus 
volgens mij hebben ze het niet hele
maal begrepen. Breken als het kabinet 
toch voor de PvdA-variant kiest? Je 
stapt niet zomaar uit een kabinet; 
eerst wissel je argumenten uit, ga je de 
discussie aan. Maar laat ik zeggen dat 
als we in die discussie de Tweede 
Kamer van ons standpunt kunnen 
overtuigen, maar de Eerste Kamer ver
werpt de gekozen burgemeester met 
één tegenstem van een coalitiegenoot, 
dan is dat een kabinetscrisis waard.' 

Boris van der Ham, voorzitter van de 
Jonge Democraten: 
'Eén van de dingen waarvoor D66 in 
dit kabinet zit, is de rechtstreeks geko
zen burgemeester. Die mogelijkheid 
moet er gewoon komen. Ik kan er nog 
wel mee leven als gemeenten zelf mo
gen kiezen tussen een rechtstreeks ge
kozen burgemeester en een door de 
gemeenteraad gekozen burgemeester, 
maar als de wens van D66 totaal on
mogelijk wordt gemaakt, dan heb je 
echt niets meer te zoeken in dit kabi
net.' 

Peter van der Vlis, afdelingsvoorzitter: 
'Wij willen een gekozen burgemeester, 
en die PvdA-variant is dat gewoon 

. niet. Daar kan D66 dus niet voor zijn. 
Maar je moet er niet vooraf een breek
punt van maken. Net als bij het refe
rendum ben ik daar nogal huiverig 
voor.' 

Lex Michiels (voorzitter van de commissie 
die vorig jaar de partij adviseerde over de 
gekozen burgemeester), in Idee: 
'Hoe dan ook, als blijkt dat, na het 
echec met het referendum, ook op het 
punt van de gekozen burgemeester 
één van de coalitiepartners echt niet 
mee wil, dan moet D66 uit de regering 
stappen. Je kunt niet verkopen dat je 
de regering laat vallen op de stem van 
Hans Wiegel alleen, maar wel als de 
andere partijen structureel staatsrech
telijke vernieuwing blokkeren. Anders 
maakt D66 zichzelf overbodig. We zit
ten tenslotte niet in de regering om 
het mestbeleid op te lossen.' 

Thom de Graaf: 
'Bij de vorming van dit kabinet is 
geen overeenstemming bereikt over 
de gekozen burgemeester, wél over de 
invoering van de mogelijkheid om per 
gemeente een referendum te organise
ren over de vraag wie de nieuwe bur
gemeester zou moeten zijn. Dat moet 
dus worden geregeld. Als de andere 
coalitiepartijen in deze kabinetspe
riode niets voelen voor de rechtstreeks 
gekozen burgemeester plegen ze dus 
geen contractbreuk. Toch ga ik er van
uit dat er steeds meer draagvlak voor 
de verkiezing van de burgemeester 
ontstaat. Het zou mij verbazen als dat 
ook niet blijkt uit het rapport van de 
commissie-Elzinga. Binnen en buiten 
het kabinet zal D66 zich daar dus 
sterk voor maken. De variant van de 
door de gemeenteraad gekozen burge
meester is een slechte optie, omdat 
die het monisme juist versterkt.' + 
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Drenthe en Friesland 
1Hébben we straks nog wel 

openbaar vervoer?' 
De wind jaagt over het land en het Is kil en koud winterweer. Stel, u woont In het Drentse Coevorden en u hebt de keus tussen 

auto of openbaar vervoer. Gaat u staan wachten bij de bushalte, als u weet dat de bus maar drie keer op een dag gaat? 

door fanny Brinksma Ypma 

I Helaas, géén bus 
Een van de D66-items is het openbaar 
vervoer te stimuleren en de auto zo 
min mogelijk te gebruiken. In de prak
tijk blijkt dit een maatregel die uitslui
tend in de (rand)stad bruikbaar is. 
Buiten de stad wonende, kunt u niet 
kiezen uit tram, trein of metro om op 
de plaats van bestemming te komen 
en is het behelpen met het openbaar 
vervoer. In de drie noordelijke provin
cies zijn de mensen erg afhankelijk 
van de streekbussen. Maar deze bus
diensten worden steeds meer omgezet 
in vraagafhankelijk vervoer, rijden 
drie keer per dag en niet tijdens 
schoolvakanties. Een dag van tevoren 
opbellen om de bus te reserveren is ge
woon aan het worden. Dit is een 
drempel voor veel mensen en zo wor
den zij de auto ingejaagd. 
Andere veelgehoorde klachten richten 
zich tegen de hoge kosten van het 
openbaar vervoer voor een gezin, ze
ker als je daarnaast een auto in je bezit 
hebt. Verder zijn busdiensten niet aan-

gepast aan de schooltijden. Of er 
wordt niet gewacht op een vertraagde 
trein. Zo zijn studenten verplicht om 
op kamers te gaan, omdat ze niet op 
tijd in de collegebanken kunnen zit
ten. 

I Helaas vergeten 
De gemeenten Emmen en Coevorden 
hebben het vraagafhankelijk vervoer 
gekoppeld aan het gehandicaptenver
voer. Voor een iets hoger bedrag dan 
de gebruikelijke strippenkaart mogen 
ook niet-gehandicapten van dit ver
voer gebruik maken. De (Europese) 
aanbesteding is verleend aan taxibe
drijf Seubers uit Sleen, maar staat nog 
in de ontwikkelingsfase. Toch moet 
deze begin 2000 uitgevoerd worden. 
Er is nog veel onduidelijkheid over, 
zowel voor het taxibedrijf als voor de 
ouders van gehandicapte kinderen die 
met de taxi van en naar school ge
bracht worden. Ook de vraag of ieder
een er gebruik van kan maken, is nog 
niet beantwoord. 

Wachten, wachten, wachten - waarop? 
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Frank van der Eist voorzitter D66 Regio 
Drenthe is er niet gerust op: "Er is een 
soort contract opgesteld - het Plan van 
Eisen - door de Gemeente Groningen, 
de Provincie Groningen en de 
Provincie Drenthe, voor vervoerder 
Arriva. Het concept gaat over alle mo
gelijke buslijnen in deze provincies en 
zal begin 2000 in werking treden. Het 
lijkt erop dat Zuidoost-Drenthe verge
ten is in dit plan. D66-Drenthe heeft 
hierover een informatieavond gehou
den. Tijdens deze avond bleek dat er 
nog veel niet duidelijk is. Hébben we 
straks nog wel openbaar vervoer in dit 
deel van Nederland?" 

I BetuweliJn? 
Lichtpuntje is dat er belangstelling is 
voor de mogelijkheid van goederen
vervoer over de lijn Zwolle-Coevorden
Emlichheim, als goede en goedkope 
vervanging van de Noordtak van de 
Betuwelijn. Met als gevolg een uitbrei
ding van het spoorwegennet en dus 
een uitbreiding niet alleen voor het 
goederenvervoer, maar ook voor trein
reizigers. Kamerlid Francine Giskes be
zoekt de gemeente Coevorden in janu
ari o.a. om het traject te bekijken. 

I Helaas, geen plaats 
Ook in Friesland kampt men met 
grote problemen rond het openbaar 
vervoer, alleen ziet daar de toekomst 
er wat rooskleuriger uit. Theo André, 
voorzitter D66 Regio Friesland: "De 
spoorverbinding Leeuwarden I 
Groningen is overgegaan van de NS 
naar Noordnet. Het aantal reizigers is 
sindsdien verhoogd met 7%. De trei
nen zijn er niet op berekend en reizi
gers blijven achter op het perron. Er 
wordt hard gewerkt aan spoorverdub
beling, dus dat probleem zal geen ja
ren meer duren. Wel wordt er heel 
lang gepraat over de aanleg van de 
Zuiderzeelijn van Almere naar 
Groningen. In oktober was hierover 
een avond georganiseerd door D66-
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Heerenveen met Gerrit Ybema. Als 
het aan D66 ligt, komt de Zuiderzee
lijn er op korte termijn. Financieel ge
zien is het echter een megaproject. De 
bereikbaarheid op het platteland in 
Friesland laat te wensen over, de gro
tere steden zijn wel goed bereikbaar. 

Behalve Drachten, maar een aanslui
ting op de Zuiderzeelijn zal ook hier 
een hele verbetering geven." 

om de bestaande problematiek rond 
lokaal vervoer het hoofd te bieden, 
maar ook om de voorwaarden te 
scheppen voor dat typische D66-item: 

Duidelijk mag zijn dat het openbaar 
vervoer buiten de randstad een kriti
sche behandeling verdient: niet alleen 

de auto uit.+ 

ANDER REGIONIEUWS 

Nieuw Brabants Elan 
Het regiobestuur van Noord-Brabant gaat met frisse moed en 
concrete plannen het nieuwe millennium in. Als het actieplan· 

-begin december wordt goedgekeurd, dan wordt er vanaf dat 
moment hard gewerkt aan betere bestuurbaarheid (met schaal
vergroting is in diverse afdelingen al een begin gemaakt); be
tere informatie en communicatie met leden en burgers (web
site, peilingen, nieuwe Nieuwsbrief, gesprekken met burgers, 
debatten e.d.); een actiéf persbeleid; talent scouting (politieke 
carrièreplannig, mentorschap e.d.). En nog veel meer. 

Andere afdelingen en regio's die een kopie willen van het ac
tieplan om er zelf mee aan de slag te gaan, kunnen dit aanvra
gen bij Ien Peijnenburg, lid regiobestuur Noord-Brabant, 
tel: 0497-516092. (Jen Peijnenburg) 

Regiocorrespondenten gevraagd 

Is er nieuws uit de regio? Meld dit meteen aan de Democraat en we 
maken er samen werk van (e-mail: <m.keur@d66.nl>). 

Ingezonden 

De Grote Dreiging 
Het is eigenlijk heel vervelend om lid van D66 te zijn. 
Sinds jaar en dag stem ik op de partij en sinds men in 
Dalfsen actief is, ben. ik lid. Ik wil helemaal niet politiek 
actièf zijn, ikwU ai helemaal niet steeds weer opnieuw 
discussies, ik wil gewoon dat D66 invloed heeft door mijn 
stem en ik geloof ook nog dat ze gelijk hebben alS het om 
belangrijke kwesties gaat. 
[ ... ] 
Ik heb veel contact met een Roemeense 
vrouw die voor en na de omwenteling de 
gebeurtenissen in.Roemeniê beschrijft. Ze 
wil steeds weer weten.hoe democratie werkt·· 
en, o, wat kan ik daar enthousiast over ver
tellen! Ze was en is jaloers op. ons, het gaat 
niet zo goed daar en ze dacht dat democra
tie wel zou helpen. Daarom gaat het in 
Nederland toch wel goed? Met de jaren ga 
ik me steeds meer schamen als ik haar brie
ven lees.· Want ons land. is. allang geen de-.· 
moeratte meer in de goede zin van het 
woord .. 'Waarom zou je gaan .stemmen? Op 
.wie moet je stemmen? Het maakt allemaal 
toch niks uit> ze gaan hun gang maar." 

schermheren/vrouwen de touwtjes in handen krijgt, of mis
schien zelfs wel iemand die genoeg wapens heeft om de boel 
er onder te houden. Democratie gebeurt toch vanzelf als nie
mand zijn mond open doet? Want democratie is wat het 
volk wil ... Toch? 
Met andete woorden: voor mij gaat D66 over democratie, 
over democratische processen en niet over of D66 uit poli
tieke overwegingen met A of met B meegaat, na heel veel dis
cussie. Als onze vertegenwoordigers in Den Haag voor of te

gen iets zijn, wil ik die mensen ken
nen, wil ik weten wat ze denken, 
wie en wat ze vertegenwoordigen. 
Wil ik eigenlijk dat ze een beetje 
snappen hoe het in mijn dorp, pro
vintie of regio is, En wil ik snappen 
waarom ze uiteindelijk niet voor 
mijn belang konden kiezen na am
pele. overwegingen. In ons huidige 
bestel,zie ik·hoogstens een 066-
Kamerlid.als ik politiek geïnteres
seerd ben, op bijeenkomsten en zo. 
Ik moet lid zijn om meer te weten te 
. komen, ik moet veel en intensief 
kranten lezen om op de hoogte te 
blijven van wat de kamerleden 
doen. Dat komt er niet altijd van en 
ik ben niet de enige. RTL4 heeft ook 
leuke programma's. 
Misschien moeten. we dus maar ge
woon met de Grote Dteiging gaan 
dreigen: u .gelooft niet meer in, ver· 
kiezingen? Laten .we. toch gewoon 

Ik mis iets in de boodschap van D66. Men 
streeft heel erg naar bekendheid van het ge
dachtegoed, naar inspraak en naar alles :wat 
met demöerlltie te maken heeft; Maar ner~ 
gens md iJ.< naat buiten toe het argament 
dat het meeste hout snijdt: als we geen de~ 
moeratle hebben, gaan we naar de knoppen 
hier in Nederland. Het beste verkiezingsv:er- ·. 
haal is volgens mij de.mededeling datwil 
het als. D66 prima vinden" als de meeste 

·u galoofl niet meer In varkla~lngen?' •. de sterkste winnen? En voegen daar 
eenfoto van een arm met flinke bi· 
ceps; gew:êe:r.en geld aan toe. Een 

beetje: terug naar het begin van D66 mag van: mij :wel,. eige~ 
lijk. 

mensen in. !~i ederland geen boodschap hebben aan partiJen, 
verkiezingen en regerj.ng; OK, dan laten we toch de sterkste 
de baas zijn? I<rij.gen we gewooniemand die genoeg.geld 
heeft om macht te kopen, of iemand die dankzij wat be• ·· Ans de·.Vries, Dalfsen • · 

DEMOCRAAT nr.1-2000\ 21 



PLATFORM 

Werkgroep Verkeersveiligheid 
'Men wil er eigenlijk niet aan, die reductie van de maximumsnel
heid. Ze zeggen tegen ons: "Waarom geen 140 km per uur in de pol
der? Wil je dat Groningen soms nog verder van Amsterdam komt te 
liggen?'" Aan het woord is Gerrit Sipkes (70), secretaris van de 
werkgroep. Samen met psycholoog Luc Veeger (49; voorzitter) runt 
deze gepensioneerde leraar de werkgroep. 

'Als rustig rijden norm wordt in Nederland, zullen er 
honderden verkeersslachtoffers minder zijn' 

De werkgroep telt ca. 25 leden en bestaat uit overwegend man
nen. Bijna het hele land is erin vertegenwoordigd, behalve 
Zeeland en Friesland. De gemiddelde leeftijd is 40-45 jaar. 
Vrouwen zijn zeer welkom. De werkgroep vergadert om de 
twee maanden in de Kargadoor in Utrecht, vanaf 19.30 uur. 
Wie nemen er zitting in een werkgroep die zo'n controversieel 
standpunt uitdraagt? Sipkes: 'Onze motivatie is idealisme. Als 
we willen, kan het aantal slachtoffers in het verkeer drastisch 
beperkt worden. Nederlandse en buitenlandse wetenschappe
lijke verkeersonderzoeken komen tot een vergelijkbare conclu
sie: bij een snelheidsvermindering van 5o/o zijn er 15 o/o minder 
verkeersdoden. Het aantal ernstig gewonden daalt nog meer. 
Tegenargumenten zijn er niet! In ons volle land moeten we 
ook om andere redenen rustig gaan rijden. Zoals: om geluids
overlast te voorkomen, we willen meer rust op straat; om het 
aantal files te verminderen. 30 Procent van de files ontstaat 
door grote en kleine aanrijdingen. Bij rustiger rijden en beter 
afstand houden zijn er veel minder aanrijdingen. Ten tijde van 
de "100 km van Den Uyl" hadden de wegsleepdiensten geen 
werk. En minder hard rijden om milieuoverlast te voorkomen.' 
De werkgroep gaat regelmatig op excursie om zich te laten 
voorlichten over de verschillende facetten van verkeersveilig
heid. Zo brachten ze onlangs een bezoek aan de verkeerspolitie 
in Driebergen, die snelheidscontroles verricht; ze lieten zich 
voorlichten door de gemeente Tilburg voorlichten over het 
'fietspadenplan', ontwikkeld om de fietser meer bescherming 
te bieden; en ze bezochten het Gemeentelijke Vervoerbedrijf 
van Amsterdam. 
De werkgroep heeft een aantal - opnieuw - zeer omstreden ver
keersmaatregelen geformuleerd om het aantal verkeersslacht
offers terug te brengen. Het pleidooi voor het instellen van de 
100-km-grens op autosnelwegen werd deze zomer opgepikt 
door de media, maar Sipkes vindt de uniforme maximumsnel
heid van 30 km per uur in de bebouwde kom nog veel belang
rijker. Verder streeft de werkgroep naar uitbreiding van het 
aantal 60-km-wegen op het platteland. 
Dit is allemaal mooi en prachtig, maar wat gebeurt er in de 
praktijk met de adviezen van de werkgroep? Sipkes: 'Kamerlid 
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Francine Giskes heeft een van onze vergaderingen bezocht en 
wij hebben haar gevraagd zich in te zetten voor die 30-km
grens als die in de Kamer aan bod komt.' 
Op de vraag of de leden van de werkgroep denken dat hun 
streven realiseerbaar is, zegt Sipkes: 'We zijn verdeeld. Het 
vraagt natuurlijk om een grote mentaliteitsverandering. 
Persoonlijk geloof ik er wel in, want Nederlanders hebben net 
als Scandinaviërs en Engelsen een vrij kalme volksaard. Het 
snelle, onrustige rijden is ons aangepraat, het is een norm ge
worden. Maar het is veel prettiger rijden als de "haast-cultuur" 
wordt uitgebannen. Dan hebben we geen drempels, betonnen 
bloembakken en smalle rotondes meer nodig.' (Marieke Keur) 

'Platform' is een nieuwe rubriek waarin werkgroepen en commissies 
zich kunnen presenteren. • 

NIEUW GEZICHT 

Koen Dijker (30) 
Amsterdam 
coördinator van een groep 
IT-specialisten bij het 
Sociaal Fonds 
Bouwnijverheid 

'Stemhokje moet weg' 
Waarom ben je onlangs lid geworden van D66? 
Tot voor kort werkte ik 60 uur per week. Dat werd me te veel. 
Toen heb ik vakantie opgenomen en ben op zoek gegaan naar 
iets wat ik naast mijn werk zou kunnen doen. Politiek heeft al
tijd mijn belangstelling gehad. Ik heb voor D66 gekozen van
wege de frissere, intellectuelere uitstraling op landelijk niveau 
en omdat ze als enige partij serieus werk maken van de ver
nieuwing van het politieke stelsel en een sterke rol daarin zien 
weggelegd voor internetoplossingen. 

Heb je zelf politieke ambities? 
]a. Ik zou wel iets willen doen op lokaal niveau, bijvoorbeeld 
een bijdrage leveren aan discussiegroepen. Ik voel me heel erg 
betrokken bij vraagstukken die gecreëerd worden door een ver
anderende wereld onder invloed van technologische ontwik
kelingen, zoals maatschappelijke vereenzaming, de verarming 
van het sociale stelsel, economische bedreigingen (consequen
ties van de Europese eenwording, ontstaan van megabedrijven 
die kleinere opslokken). 

Wat zijn je ambities voor D66? 
De partij moet verder vooruitkijken dan die vier jaar die tussen 
verkiezingen liggen. Politieke partijen kunnen dit vanuit een 
veel bredere visie doen dan het bedrijfsleven. 

Wat vind je van boren op het Wad? 
Ik ben er geen voorstander van, hoewel ik ook vind dat je niet 
veel te beschermend moet zijn. Ik heb veel vertrouwen in het 
herstellend vermogen van onze aarde. En ook in technologi
sche ontwikkelingen die erop gericht zijn vervuiling tegen te 
gaan. Je moet gewoon voorzichtig zijn; baseer een beslissing 
op een gedegen onderzoek naar de milieurisico's. 



.wat is jouw top-drie van aandachtspunten voor de partij in het 
nieuwe millennium? 
Allereerst het hervormen van het kiesstelsel, dat moet veel toe
gankelijker. Bijvoorbeeld door toepassing van nieuwe !CT
technologieën. Het is niet langer reëel om mensen naar een 
stemhokje proberen te lokken. De samenleving is daar veel te 
jachtig voor geworden. 
Tweede punt is meer aandacht voor de multiculturele samenle
ving. Een onderbelicht punt in het partijprogramma tot op he
den. Juist D66 zou zich hier sterk moeten kunnen profileren 
vanuit haar liberale, intellectuele gedachtegoed. Het zou goed 
~ijn de discussie hierover binnen de achterban aan te zwenge
len met als doel een verfrissende visie op dit gevoelige punt te 
ontwikkelen. 
En verder nieuwe aandacht voor veranderende normen en 
waarden. Het gevoel veilig te zijn, moet echt in onze wereld te
ruggebracht worden. Meer blauw op straat is korte-termijnden
ken; lastiger, maar betere oplossingen liggen onder andere in 
de rol van gezin en onderwijs bij de opvoeding. (Marieke Keur) 

PERSONALIA 

In memoriam Bert Schwarz 
Bert Schwarz is op 84-jarige 
leeftijd in Den Haag gestorven. 
Een week voordat hij de eclips 
in Duitsland wilde zien, brak 
hij zijn heup en de daaropvol
gende ziekenhuisopname 
bracht hem een longontsteking 
en een aantal andere complica
ties waaraan hij op 6 oktober 
1999 bezweek. 
Tot voor kort nam hij tijdens 
D66-congressen nog op rustige 
maar indringende wijze deel 
aan de discussie. Iedereen luis
terde goed naar hem, omdat hij 

zijn mening zo weldoordacht en met humor bracht. Bert 
slaagde erin om vanaf de begintijd van de partij als lid van 
Provinciale Staten van Zuid-Holland en van de Eerste Kamer 
tot het laatst een consequente D66-mening te vertolken. Wars 
van conventies, altijd op zoek naar nieuwe dingen, vaak tegen
draads, wist hij het D66-gedachtegoed te behouden. Hij deed 
dit niet alleen tijdens zijn lidmaatschap in vertegenwoordi
gende lichamen, ook in de partij heeft hij vele organisatorische 
functies bekleed. Op de achtergrond was hij de stuwende 
kracht achter D66-initiatieven zoals op het gebied van eutha
nasie en abortus. 
Toen hij na zijn werkzaamheden bij Shell en een bestuursfunc
tie aan de Universiteit Delft met pensioen was, werd hij tussen 
1981 en 1984 medewerker van de Eurofractie. Zijn voortdu
rende inspiratie en steun waren van ongelooflijke waarde. 
Bert heeft in zijn privéleven veel meegemaakt. Een aantal van 
zijn naasten is overleden. Hij heeft daaronder geleden, maar 
liet zich niet ontmoedigen en omringde zich met dierbare 
vrienden. Zij en zijn twee zonen missen hem. 
Het is stiller geworden omdat een D66'er van het eerste uur er 
niet meer is. 

Doeke Eisma 

In memoriam Wim Letsehert 
Op 27 oktober is geheel onver
wacht, 45 jaar jong, Wim 
Letsehert van ons weggegaan. 
Democraat van harte en al 
heel lang, heeft hij vele func
ties in onze partij gehad. De 
laatste was D66-burgemeester 
van Geertruidenberg. Onze re
gionale pers herdacht hem 
met de veelzeggende kop: 
'Letschert, energiek bestuurder 
en een eerlijk man'. Zo'n kop 
is een grote eer, en Wim ver
diende die eer. Met Wim om
gaan was altijd een gebeurte

nis. Wim was een bourgondisch mens, goedlachs, altijd in 
voor een geintje, een lekker etentje en een goed glas. Wim was 
ook een bewogen mens, kon zich buitengewoon opwinden 
over betutteling, achterbaksheid, onredelijkheid, onkunde. Hij 
eigende zich dan als het ware dat probleem toe en de onderste 
steen moest bovenkomen. Als burgemeester is dat niet altijd 
even verstandig, maar hij was gewoon zo, kon niet anders. 
Velen zullen zich hem herinneren in de hem kenmerkende 
voorovergebogen houding, elleboog op tafel, vinger uitgesto
ken, rode wangen van opwinding, een felle blik in de ogen. 
Wim op zijn best. En vijf minuten later weer die goedlachse, 
humoristische man, die met één opmerking de kern van de 
zaak kon raken, en de rijen kon sluiten. Wim is niet meer. 

Henk van der Linden 

In memoriam Jet de Bussy 
Op 1 december is Jet de Bussy overleden. Zij is 22 jaar actief lid 
van onze partij geweest: als secretaris organisatie van het 
hoofdbestuur, als voorzitter van de LVC, als bestuurslid van de 
toenmalige PSVI, als lid van de Adviesraad en nog in vele an
dere functies. Tot een jaar geleden was zij lid van het deel-afde
lingsbestuur Binnenstad in haar Amsterdam. 
Wij verliezen in jet een prominent partijganger, een markante 
persoonlijkheid en een aardig mens. jet, dank je wel, we zullen 
je niet vergeten. 

Marijke Mous 

KORTE BERICHTEN 

Benoemingen 
Albertine van Vliet, dijkgraaf Veluwe, is de nieuwe burgemeester 
van Amersfoort. Zij volgt hiermee mevrouw A. Brouwer-Korff 
op. 

Per 1-1-2000 is Marga Kool (50) dijkgraaf van Waterschap Reest 
en Wieden te Meppel geworden. Dit waterschap bestrijkt het 
gebied Middenzuid- Drenthe en Noord-Overijssel. 
Daarvoor was zij fractievoorzitter van de statenfractie D66 
Drenthe. Ze was acht jaar gedeputeerde en statenlid in de pro
vincie Drenthe. 
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Thom de Graaf is veel te duidelijk 
In 1986 werd ik .lid van D66. M~j~t, b~lc!.ngstelling voor politiek was ge
wekt door mijn intensieye en langdurtge .~enW'erking als tekstschrijver 
met de cabaretier Seth Gaaikema. · · 
Wij volgden de politiek 9p de vo~( maar het was ons niet te doen om 
hetlandsbelang. .•... .·• . ·· · . ·. 
Zit er een grap in, dachten wiJbij ledere krantet:tkop. 
De verbeelding was aan de macht: joop den Uyl1 de Lockhead-affaire, 
Dries van.Agt, materiaat genoeg. 
Hans van Mierlo en Grunkema wonen vlak bij ell.(aar en als Hans 's och
tends langs het huis vanSeth naar het stationliep, had hij altijd hetidee 
dat hij weer voor repertoire voor de c;:tQ;;Ir~tler ging zorgen in Den Haag. 
De kloof tussen politiek .en kiezet ~~ inrtli<Jdels. groter geworden. Dat is 
ook merkbaar voor de buï:norist~n.~ want een: zaallacht alleen maar om 
dingen die ze bezighouden en politiek staatniet hoog op de ranglijst. 
Seth schrijft nu aan een nieuwe show en ik blijf benieuwd waar het over 
gaat. ' 
'Niet over D66',.zegt hij. Een cabaretier zoekt naar blunders en naar klap
pers, dan kom je erin. En zolang D66 geen grote klappers haalt, of ern
stig blundert, is het voor.een humorist niet interessant. En dan zegt Seth: 
'Thom de Graaf is veel te .duidelijk.' Ik moet even slikken. Dat heb ik nog 
nooit over een D66'er horen zeggen. Te duidelijk .. En OpschUdding maar 
roepen dat de boodschap een nieuwe verpakking nodig had. Kort en 
bondig, alles in hoofdlijnen, anders zou de kiezer het niet kunnen bevat
ten. 
Maar volgens Seth moeten we terug naar de nuance. De D66-kiezer voelt 
zich qua smaak, stijlen sfeer tot de partij aangetrokken. Niet om een 
concreet en duidelijk standpunt, maar juist omdat D66 laat zien dat de 

( 

wereld nit!t zwartwit is, dat er niet een waarheid is. Dat het niet alleen 
gaat om geld en de waan van de dag. De lange zinnen van Hans van 
Mierlo hadden een mystiek in zich waar de. mensen zich door aangespro
ken voelden. Daar wilde men bij horen en daar stemde men op. 
Ik denk aan het succes van Els Borst bij de laatste verkiezingen. Dat uit 
onderzoek gebleken is, dat bij het lijsttrekkersdebat haar laatste zin: 'Nu 
hebben w:e a.J).derhalf uur met elkaar gesproken en we hebben het alleen 
maar over geld. gehad' ,:, ons drie zetels heeft opgeleverd. 
Paul Haenen daarentegen vindt ons weer veel te redelijk. D66 moet eens 
goed kwaad worden. f Als D66 een verkiezing verliest, trekken ze het boe
tekleed aan; Zo van: we hebben toch niet aan de kiezer kunnen uitleggen 
dat .;; Dus de kiezer krijgt gelijk. Nee,· jullie moeten boos worden op de 
kiezer', en hij. vervolgt op een Margreet Dolman-toon: 'De kiezer heeft 
helemaal geen gelijk, want ze hebben niet op ons gestemd.' 
Ook Paul Haenen mist Hans van Mierlo voor .zijn repertoire. Maar ook 
als politicus vqegt hij eraan toe. 
Verder nog campagneadviezen? 
De toon van Bolkenstein was volgens Seth het succes van de VVD. Niet 
de inhoud van zijn woorden, maar de toon gaf de kiezer het idee dat de 
VVD in de oppositie zat. En oppositiepartijen hebben meer kans op 
stemmen. 
Zo wordt de kiezer onbewust emotioneel naar het stemhokje geleid. 
En waar lacht een zaal nu om? .. 

· ·· Seth; 1NÜ b~t veilig parkje Nèdeltl!Utd .~pgaat iii de jungle van Europa, 
wordt de plaats van ons koningshuis groter. Alsof de mensen voelen: nu 
hebben we ze nog, nu zijn we nog Nederland. Prins Claus die een grap 
maakt, de kranten staan er vol van. De Koningin die de pers de les leest, · 
het is nieuws en voer voor humoristen.' 
Weinig D66 dus in het Nederlands cabaret. Wel' wat aardige gedachten 
over hoe humoristen tegen ons aankijken. En hoe het cabaretpubliek te
gen ons aankijkt. Als we nagaan dat er per week meer mensen naar het 
cabaret gaan dan naar een voetbalwedstrijd, toch een aardige groep. 
Seth wil wel een afspraak met me maken: 'Als jij of voor een klapper of 
voor een blunder zt>rgt, zit D66 in mijn programma.' 
Thom en Roger zet hem. op! 

Sirnone de Waard 

~t.t 1 n ~ •• n "" n a a T ... • -t 'l n n n 

Benoemingen (vervolg) 

Peter Sluiter (43) is het nieuwe statenlid in 
de provincie Drenthe. Hij is coördinator 
terugkeer vertrekcentrum Ter Apel. Van 
1983 tot 1998 was Peter D66-fractievoor
zitter en gemeenteraadslid in Assen. In de 
statenfractie neemt hij infrastructuur en 
mobiliteit en grijs milieu onder zijn 
hoede. 

Onderscheiden 
Hans van Mierlo heeft een Franse onder
scheiding ontvangen. Hij is benoemd tot 
Commandeur van het Legioen van Eer. 

Doeke Eisma is uitgeroepen tot Dieren
beschermer van het jaar door de Dieren
bescherming. Hij was tot voor kort Euro
parlementariër voor D66 en is tegenwoor
dig voorzitter van de Waddenvereniging. 

Nieuwe baan 
Nelleke Stevens, hoofd Financiële adminis
tratie, verlaat na 10 jaar het Landelijk 
Secretariaat. Zij heeft per 1 januari een 
nieuwe functie aanvaard en gaat werken 
als office manager bij Femconsult, een 
stichting die zich bezighoudt met de op
leiding van vrouwen in ontwikkelingslan
den. Voor haar functie is een vacature 
opengesteld. 
Nadere informatie over functieprofiel en ar
beidsvoorwaarden kunt u opvragen bij het 
hoofd van het Landelijk Secretariaat Marijke 
Mous (070- 356 60 26). 



CONGRES 69 

Beknopt overzicht besluitvorming onder voorbehoud goedkeuring 
Besluitvormingscommissie 

Organisatie en Statuten en Huishoudelijk Reglement 
Een groot aantal voorstellen m.b.t. organisatorische wijzigingen werd 
aangenomen, inclusief de vertaling naar Statuten en Huishoudelijk 
Reglement. Bij een aantal voorstellen worden aan congres 70 uitwer
kingsvoorstellen voorgelegd. 

Enkele belangrijke punten: 
.... de lijsttrekker wordt in het vervolg voorafgaand aan de lijstsamen-

stelling gekozen; 
• de termijnen bij verkiezingen worden verkort; 
• afdelingen kunnen gezamenlijke commissies instellen; 
o de programmacommissie wordt een bestuurscommissie; 
o er komen al dan niet virtuele platforms, waarin geografisch niet bij

een wonende leden zich kunnen organiseren; deze platforms krijgen 
het recht tot het indienen van moties en amendementen. 

o invoering van een bindend, al dan niet corrigerend referendum; 
• de bevoegdheid van de Adviesraad wordt beperkt tot adviezen over 

politieke onderwerpen; 
o de Adviesraadsleden worden verkozen door regiovergaderingen; 
o het wordt mogelijk om algemene politieke moties in te dienen (niet 

actueel); 
o afschaffing van de regio-hoofdbestuursleden; 
o over het kiessysteem wordt nader gerapporteerd aan congres 71 , 
Voor een volledig overzicht van aangenomen en verworpen voorstellen 
kunt u vanaf 20 december terecht op onze website. U kunt dit overzicht 
tevens bestellen bij het Landelijk Secretariaat. 

Actuele Politieke Moties 
De Tweede-Kamerfractie werd verzocht om aandacht te besteden aan 
de regelgeving rond elektronische post, het stimuleren van kennisin
frastructuur, de staatsschuld, kinderbijslag, de Zuiderzeelijn, voor
keursposities bij faillissement, oormerken van dieren, mestinjectie, kin
deropvang, en gratis reisinformatie op Internet. 
De volledige teksten van aangenomen APM's staan op de website en 
zijn verkrijgbaar bij het Landelijk Secretariaat. 

Verkiezing in besturen en commissies 
Gekozen werden: Gerard Schouw als partijvoorzitter, Steven Pieters als 
secretaris organisatie; 
Kees Bezemeren John Marapin als leden van de landelijke besluitvor
mingscommissie, Peter Terporten als lid van het Geschillencollege, 
Hans Berkhout en Edo Boonstra als lid van de landelijke verkiezings
commissie. 

CONGRES 70 
Het voorjaarscongres wordt gehouden op zaterdag 25 maart in 
Amersfoort in de Flint. 
Dan zijn aan de orde: de behandeling van alle 43 nu geheel amendeer
bare punten m.b.t. de relatie Burger en Bestuur, de goedkeuring van 
"De uitgangspunten van de Democraten 66", waarbij moties kunnen 
worden ingediend en een aantal wijzigingsvoorstellen van Statuten en 
Huishoudelijk Reglement, grotendeels als gevolg van de besluitvorming 
in congres 69. 
Er is gelegenheid tot het indienen van niet alleen actuele politieke mo
ties (tot 48 uur voor het congres) maar ook van algemene politieke 
moties (uiterlijk 21 februari 2000 10.00 uur). 
De contributieregeling en de afdrachtregeling voor het jaar 2001 wor
den vastgesteld. 

CONGRESINFORMATIE 

Op congres 70 kunnen vragen gesteld worden aan het Hoofdbestuur, 
de Tweede-Kamerfractie, de Eurofractie en de Eerste-Kamerfractie. 
Ruim voor het congres publiceert het Hoofdbestuur een jaarverslag 
over de 2e helft van 1999 en publiceert de Eerste-Kamerfractie een 
jaarverslag over de periode 1998/1999. 
Een buitenlandse gastspreker zal ons toespreken, onze minister voor 
Grotestedenbeleid zal in debat gaan en onze nieuwe partijvoorzitter als
mede de fractievoorzitter van de Tweede-Kamerfractie zullen het woord 
tot ons richten. 
Zoals gebruikelijk kiezen wij weer een aantal mensen in besturen en 
commissies. Meer daarover vindt u elders in deze Democraat. 

Alle congresstukken kunt u vanaf 13 januari downloaden van de web
site van D66 (http//www.d66.nl). 
De secretarissen van regio's en afdelingen ontvangen voor 15 januari 
een set congresstukken. 
Individuele leden kunnen deze stukken aanvragen bij het Landelijk 
Secretariaat: per e-mail: <Lsd66@d66.nl>; fax: 070 3641917; 
telefonisch: 070 356 60 66, of per post: Postbus 660, 2501 CR 
Den Haag. 
Een samenvatting van de voorstellen vindt u hieronder. Voor het indie
nen van moties en amendementen: zie het Congresreglement elders in 
de congres-pagina's. 

De uitgangspunten van Democraten 66 
Het document "De uitgangspunten van Democraten 66" dat ter goed
keuring aan het komend congres wordt voorgelegd, is na een uitge
breid consultatieproces tot standgekomen. Door de actieve inbreng van 
leden op het politiek podium, ledenconsultatie vanaf de eerste proeve 
en bijeenkomsten in verscheidene regio's, is een stuk ontstaan dat 
naar de mening van het Hoofdbestuur een goede weergave is van de 
uitgangspunten van Democraten 66. De complete tekst staat op de 
website en wordt met de congresstukken verspreid. 
Aangezien het stuk een status heeft die vergeleken kan worden met die 
van de "inleiding van het verkiezingsprogramma", is er geen amende
ringsmogelijkheid (art. 057.1). U heeft wel de gelegenheid moties bij 
dit agendapunt in te dienen, echter geen moties die beogen de tekst te 
wijzigen. 

Het document heeft de volgende rode draad: 
D66 is de partij die de mens centraal stelt. D66 staat voor de mens die 
vrij en betrokken, gelijkwaardig en mondig moet kunnen zijn. D66 ba
seert haar politiek op het vertrouwen in beslissingen die de mensen ne-

Theater- en congrescentrum De Flint 

DEMOCRAAT nr.1-2000\ 25 



CONGRESINFORMATIE 

men over wat hen aan het hart ligt. D66 wil mensen blijvend in staat 
stellen hun eigen keuzes te maken. Dat is ons democratisch perspec
tief, dat noemen wij sociaal-liberaal. Sociaal-liberale politiek impliceert 
sociale randvoorwaarden aan de samenleving, zoals hoogwaardig(e) 
en toegankelijk(e) onderwijs en gezondheidszorg in een goed functio
nerende rechtsstaat die veiligheid, werk en sociale zekerheid biedt. 
Vereiste daarvoor is een duurzame ontwikkeling naar een leefbare sa
menleving, nu en in de toekomst. Het stellen van de randvoorwaarden 
is een primaat van de politiek, de democratische besluitvorming door 
alle betrokken burgers gezamenlijk. D66legt voor het realiseren daar
van de verantwoordelijkheid bij de individuele mens en organisaties in 
de samenleving, zoals overheid, maatschappelijke instellingen en de 
markt. 
D66 baseert haar visie op democratie op het uitgangspunt dat alle 
stemmen tellen om te komen tot goede oplossingen met een breed 
draagvlak. D66 kiest voor een directe democratie, niet van boven naar 
beneden, maar van beneden naar boven. D66 staat voor praktische en 
resultaatgerichte politiek vanuit haar idealen, zonder blauwdrukken of 
dogma's. D66 is veranderingsgezind, toekomstgericht en internatio
naal georiënteerd. 

Contributieregeling 2001 
Het Hoofdbestuur stelt voor de contributieregeling van het jaar 2000 
toe te passen voor het jaar 2001. 
De volledige tekst is gepubliceerd in Democraat 99/06 op pagina 19. 
Lees voor 2000: 2001. 

Afdrachtregeling aan regio's en afdelingen 2001 
Het Hoofdbestuur stelt voor de afdracht voor 2001 ongewijzigd te la
ten ten opzichte van die voor 2000. Dat betekent dat aan het voor
jaarscongres 2000 wordt voorgesteld, dat 
-de regioafdracht wordt bepaald op fl. 7,00 per betalend lid, waarvan 
fl. 1800,- als vast bedrag. De afdracht wordt in 3 tranches uitbetaald. 
-de afdelingsafdracht wordt bepaald op fl. 10,50 per betalend lid. De 
afdracht wordt uitbetaald in 2 tranches van 70% en 30%. 
Een nadere toelichting vindt u in de congresstukken. 

Burger en Bestuur 
Op congres 69 was voorzien om de resolutie "Burger en Bestuur" te 
behandelen. Door de overladen agenda was dit niet mogelijk en is de 
behandeling uitgesteld tot het voorjaarscongres. De resolutie zal inte
graal behandeld worden. De resolutie bestaat uit 43 amendeerbare 
stellingen en een niet-amendeerbare inleiding, waarop eventueel mo
ties kunnen worden ingediend die beogen de denkrichting te wijzigen. 
Het op congres 70 vast te stellen document zal richtinggevend zijn 
voor de opstelling van het verkiezingsprogramma. 
De inleiding geeft een analyse van de problemen in ons openbaar be
stuur. Dat bestuur heeft zich niet aangepast aan veranderingen in de 
samenleving. In ons openbaar bestuur staat niet de burger centraal, 
maar de markt, de overheid of het maatschappelijk middenveld. Aan 
de ene kant willen burgers invloed kunnen uitoefenen op hun leefom
geving en hun toekomst; aan de andere kant staan een steeds zwak
ker opererend openbaar bestuur en de politiek, die zijn primaat heeft 
verloren. 
De aangedragen oplossingsrichting in de resolutie legt de nadruk op 
materiële democratie. Niet het van bovenaf opleggen van oplossingen 
is onze opdracht, maar het aanspreken van maatschappelijke creativi
teit om samen problemen op te lossen. Het besluitvormingsproces 
zèlf moet daarvoor democratisch gelegitimeerd worden. Daarvoor zijn 
transparantie en directe zeggenschap door burgers noodzakelijk. 
Deze oplossingsrichting is concreet uitgewerkt in de 43 stellingen. 
Zonder waardevolle oude D66-ideeën overboord te zetten, is gepro
beerd om nieuwe ideeën aan te dragen om burgers meer invloed te 
geven op hun leefomgeving en hun toekomst. De stellingen richten 
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zich op meer dynamiek in de politiek en het openbaar bestuur, een de
mocratisch functionerende markt en maatschappelijk middenveld en 
verantwoord ondernemen en burgerschap. Er is dus meer aan de orde 
dan ons staatsrecht alleen. 
De programmacommissie nodigt alle leden van harte uit om deze stel
lingen kritisch tegen het licht te houden, maar ook om zelf creatieve 
oplossingen aan te dragen, waarbij de burger centraal staat. 

Organisatie, Statuten en Huishoudelijk Reglement 
Op het afgelopen congres is een groot aantal wijzigingen van de 
Statuten en het Huishoudelijk Reglement (de twe.ede tranche) in be
handeling genomen. Een beperkt aantal amendementen met betrek
king tot de regeling van de interne verkiezingsprocedure is niet uitdruk
kelijk in stemming geweest. Het 1-toofdbestuur doet in overeenstem
ming met de materiële besluitvorming op het congres nieuwe 
aanpassingsvoorstellen van het Huishoudelijk Reglement inzake de in
terne verkiezingsprocedure. 
Daarnaast stelt het Hoofdbestuur voor om de commissies van de le
denvergadering op decentraal niveau open te stellen voor leden van 
andere afdelingen/regio's en om gemeenschappelijke commissies 
mogelijk te maken. 
Het Hoofdbestuur voelt uit een oogpunt van een flexibele invulling van 
het werk van het Hoofdbestuur de behoefte om de verkiezing van de 
leden van het Hoofdbestuur, anders dan de voorzitter en de penning
meester, niet meer in functie te laten geschieden, maar iedere kandi
daat per vacature als lid van het Hoofdbestuur te laten verkiezen. 
Voorts stelt het voor over te gaan tot flexibilisering - deregulering - op 
het gebied van onverenigbaarheden en procedures. 
Het Hoofdbestuur doet voorts een aantal voorstellen ter correctie van 
omissies en onjuistheden in de tweede tranche. 
Ten slotte stelt het Hoofdbestuur voor om het Hoofdbestuur voortaan 
aan te duiden als "Landelijk Bestuur"." 

Vacaturemelding congres 70, 25 maart 2000 
Dit is de tweede kennisgeving van de vacatures waarin congres 70 op 
25 maart 2000 zal voorzien. De kandidaatstelling sluit op dinsdag 25 
januari 2000 om 12.00 uur. Ingevulde kandidaatstellingsformulieren 
moeten dan binnen zijn bij de LVC p/a Landelijk Secretariaat. 
Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij het Landelijk 
Secretariaat, postbus 660, 2501 CR Den Haag, bezoekersadres 
Noordwal10, tel: 070 356 60 66, fax: 070 3641917, e-mail: 
<LVC@d66.nl> en via de web-site (www.d66.nl). 

N.a.v. de besluitvorming op het congres 70 is de vacaturemelding 
aangepast en zijn er vacatures waarvan dit de eerste kennisgeving is. 
Dit wordt bij de betreffende vacatures aangegeven. Het profiel van de 
vacatures voor vice-voorzitter organisatie en secretaris organisatie in 
het Hoofdbestuur en voor voorzitter van het bestuur van de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau staan hieronder vermeld. De overige profie
len zijn te vinden bij de eerste melding in Democraat 99/06, pag. 20 
en 21. 

De vacatures voor het regiohoofdbestuurslidmaatschap zijn komen te 
vervallen, vanwege het besluit van congres 69 om het regiohoofdbe
stuurslidmaatschap op te heffen. 
Tevens besloot congres 69 om van de programmacommissie een 
Hoofdbestuurscommissie te maken, waardoor de vacatures voor 
voorzitter en lid van de programmacommissie zijn komen te vervallen. 

Hoofdbestuur 
-vice-voorzitter politiek (eerste melding): de huidige vice-voorzitter 

politiek zal zijn functie op congres 70 beëindigen. 
-vice-voorzitter organisatie (eerste melding): wegens omstandighe

den heeft de huidige vice-voorzitter organisatie zijn functie op con
gres 69 beëindigd. 



-secretaris organisatie (eerste melding): de huidige secretaris organi
satie zal zich kandideren voor vice-voorzitter organisatie. Om te voor
komen dat er een gat valt, wordt de functie van secretaris organisatie 
vacant gesteld. 

Voor informatie: Gerard Schouw (voorzitter, tel: 078-614 85 09) of 
Steven Pieters (secretaris organisatie, tel: 033-462 49 57) 

Besluitvormingscommissie 
- 2 leden: 1 lid einde eerste termijn, 1 vacature op congres 69 niet ver

vuld 
Voor informatie: Jim van Beusekom (voorzitter, tel: 070-386 92 21) 

Financiële commissie 
-- 3 leden: 3 leden einde maximale termijn 
Voor informatie: Mat Botman (voorzitter, tel: 020-496 71 80) 

Geschillencollege 
- 2 leden: 1 lid einde eerste termijn, 1 vacature op congres 69 niet ver

vuld 
Voor informatie: Hans Veenhuys (voorzitter, tel: 020-623 17 79) 

Landelijke Verkiezingscommissie 
- 4 leden, (2 leden eerste melding): 2 vacatures op congres 69 niet 

vervuld, 2 leden wegens omstandigheden voortijdig functie neerge
legd .. 

Voor informatie: Casper van Boltaringen (voorzitter, tel: 075-6411075) 

Bestuur Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 
-voorzitter (eerste melding): huidige voorzitter op congres 69 gekozen 
tot partijvoorzitter 

- 21eden (waarvan 1 eerste melding): 1 lid einde maximale termijn, 1 
vacature op congres 69 niet vervuld 

Voór informatie: Chrisliaan de Vries (dir. SWB, tel: 070-356 60 38) 

PROFIELEN 

Hoofdbestuur, vice-voorzitter politiek 
De vice-voorzitter politiek vervangt de partijvoorzitter zowel buiten als 
binnen de partij. HiVzij stimuleert de politieke discussie binnen de par
tij. Dit gebeurt o.a. door de voorbereiding van congresonderwerpen. 
Hij/zij onderhoudt contact met de Programmacommissie, de Advies
raad en de Jonge Democraten. 

Buiten de partij is de vice-voorzitter politiek verantwoordelijk voor con
tacten met diverse maatschappelijke groeperingen. HiVzij bezoekt par
tijcongressen van andere partijen en overlegt met instanties over di
verse politieke vraagstukken. Samen met de voorzitter, de secretaris 
politiek en de secretaris buitenland vormt de vice-voorzitter politiek de 
"politieke hoek" van het Hoofdbestuur. De "politieke hoek" overlegt re
gelmatig. Afstemming met de Kamerfracties is daarbij eveneens aan de 
orde. 

Om de functie goed te kunnen vervullen, dienen kandidaten ongeveer 
20 uur per week beschikbaar te hebben. De werkzaamheden vinden 
veelal in de avonduren en soms in het weekend plaats. 

Hoofdbestuur, vice-voorzitter organisatie 
De vice-voorzitter organisatie is de tweede vice-voorzitter. Binnen de . 
"organisatiehoek" wordt de totale portefeuille verdeeld tussen de vice
voorzitter organisatie en de secretaris organisatie. 

Op dit moment is de vice-voorzitter verantwoordelijk voor de organisa
torische communicatie tussen Hoofdbestuur en: 
- Bestuurdersvereniging, SWB, Opleidingscentrum; 
- Landelijke Verkiezingscommissie. 

CONGRESINFORMATIE 

De vice-voorzitter organisatie is tevens verantwoordelijk voor: 
- alle verkiezingen (in samenwerking met de LVC); 
- alle congressen; 
- contacten/conflict-beheersing met afdelingen en regio's enz. in een 

aantal regio's. 

Om de functie goed te kunnen vervullen dienen kandidaten ongeveer 
20 uur per week beschikbaar te hebben. De werkzaamheden vinden 
veelal in de avonduren en soms in het weekend plaats. 

Hoofdbestuur, secretaris organisatie 
Binnen de "organisatiehoek" wordt de totale portefeuille verdeeld tus
sen de vice-voorzitter organisatie en de secretaris organisatie. 

Op dit moment is de secretaris organisatie als eerste verantwoordelijk 
voor de organisatorische communicatie tussen Hoofdbestuur en: 
- regio- en afdelingsbesturen; 
- Besluitvormingscommissie en Jonge Democraten; 
De secretaris organisatie is thans samen met de vice-voorzitter organi
satie voorts verantwoordelijk voor: 
- contacten/conflict-beheersing met afdelingen en regio's enz. in een 

aantal regio's; 
- bezoekt 4 maal per jaar het regiobesturenoverleg. 

Om de functie goed te kunnen vervullen dienen kandidaten ongeveer 
20 uur per week beschikbaat te hebben. De werkzaamheden vinden 
veelal in de avonduren en soms in het weekend plaats. 

Stichting Wetenschappelijk Bureau, voorzitter 
De voornaamste elementen van het profiel van de nieuwe voorzitter van 
de SWB zijn: 
1. Affiniteit met de wetenschap en met wetenschappelijk denken; bij 

voorkeur enig gezag in de wetenschappelijke wereld. 
2. Gevoeligheid voor nut en noodzaak van kennisoverdracht. In staat 

zijn bij te dragen aan de intermediërende taak van de SWB in deze. 
3. Bekendheid met veranderingsprocessen in een complexe organisa

torische contekst Goede communicatieve vaardigheden en inge
steld op goede contacten met het personeel, met de partnerinstellin· 
gen binnen en buiten de partij en met de partij. 

4. Voldoende tijd beschikbaar; ruim een halve dag per week 

Het profiel van de nieuwe voorzitter is mede afhankelijk van: 
a. De wijze waarop het bestuur in de toekomst vorm zal krijgen. 

Gezocht zal worden naar een blijvende combinatie van elementen 
van kennisverwerving en kennisoverdracht. Dit zal ook de aard en 
samenstelling van het bestuur bepalen. 

b. De alom erkende noodzaak om de intermediërende functie van de 
SWB verder te versterken. 

c. De samenwerking die wordt gezocht met partnerinstellingen van 
D66. Het bestuur van de SWB heeft onlangs de intentie uitgesproken 
de mogelijkheden tot verregaande samenwerking met partnerinstel· 
lingen te exploreren en zal hiertoe zo spoedig mogelijk overleg op
starten. 

Gezien de samenstelling van het bestuur genieten vrouwen de voor
keur. 
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CONGRESREGLEMENT 
art. 1 
Het 70-ste congres van D66 vindt plaats op zaterdag 25 maart 2000 te 
Amersfoort. 

art. 2 
Moties m.b.t. de contributieregeling 2001, de afdrachtregeling 2001 aan re
gio's en afdelingen, algemene politieke moties, algemene organisatorische 
moties, moties met betrekking tot de uitgangspunten van D66 en moties en 
amendementen met betrekking tot de voorstellen op organisatorisch terrein, 
de wijzigingsvoorstellen Statuten en Huishoudelijk Reglement en de resolutie 
Burger en Bestuur, dienen uiterlijk op maandag 21 februari 2000 om 10.00 
uur in de juiste vorm op het Landelijk Secretariaat van D66 te Den Haag te 
zijn ontvangen. 

art. 3 
Met inachtneming van het bepaalde in artikel 90 en 93 van het Huishoudelijk 
Reglement dienen Actuele Politieke Moties uiterlijk te worden ingediend op 
donderdag 23 maart 2000 om 10.00 uur bij het Landelijk Secretariaat. 

art.4 
Bij voorstellen met financiële consequenties voor de partij dient een amen
dement op de begroting te worden ingediend. 

art. 5 
De congresleiding heeft de bevoegdheid ten congresse aanvullende regels te 
stellen. 

art. 6 
Bovendien zijn specifiek van toepassing op het congres de art. 89 Vm 99 van 
het Huishoudelijk Reglement. 

Toelichting bij het congresreglement 

Moties en amendementen dienen te worden ingediend in de vorm van het 
daartoe bij het Landelijk Secretariaat verkrijgbare standaardformulier. U kunt 
dit downloaden van onze website (http://www.d66.nl) 
Actuele Politieke Moties behoeven 5 handtekeningen van stemgerechtigde le
den. 
Alle overige moties en amendementen behoeven hetzij 25 handtekeningen 
van stemgerechtigde leden, hetzij de handtekeningen van voorzitter en secre
taris van de (virtuele) afdeling of van de regio waarin de ledenvergadering de 
moties en amendementen vaststelde. 
Het lidmaatschapnummer en een leesbare naam dienen bij elke handtekening 
te worden vermeld. 
Voor digitaal aangeleverde moties en amendementen geldt dat de digitale 
tekst op de inleveringstermijn binnen moet zijn en de indiening alleen geldig 
is als de bijbehorende handtekeningen (per amendement of serie amende
menten geclusterd) uiterlijk 48 uur na de sluitingstermijn binnen zijn op het 
Landelijk Secretariaat. 
Voor fax-zendingen en e-mail-aanlevering van Actuele Politieke Moties be
staat de aanvullende mogelijkheid van het inleveren van de originele handte
keningen op zaterdag 25 maart 2000 voor 10.30 uur bij de Besluitvormings
commissie voorin de zaal. 
De in het congresreglement vermelde indieningstermijn is een uiterste, maar 
het Landelijk Secretariaat stelt eerdere toezending bijzonder op prijs. Onze 
voorkeur heeft toezending per e-mail via het van de website te downloaden 
formulier indiening moties en amendementen. De adressering van dat formu
lier is <formulier@d66.nl>. Een aldus binnengekomen formulier kan door 
ons automatisch verwerkt worden. Het adres voor op andere wijze inge
diende formulieren Is: Postbus 660 2501 CR Den Haag of via ons e-mail
adres <lsd66@d66.nl> of via onze fax: 070-3641917. 

N.B. De artikelnummers waarheen verwezen wordt, zijn de nummers zoals 
die in het Huishoudelijk Reglement van juni 1999 voorkomen. Na verwerking 
van de besluitvorming van congres 69 worden de artikelnummers zo nodig 
aangepast. 

I ADVIESRAAD I 

Congres 69 heeft besloten dat: "de Adviesraad blijft 
gehandhaafd.als uit de regio's samengesteld politiek 
forum en adviseert in politieke aangelegenheden. De 
Adviesraadsverkiezing vindt In het vervolg plaats via 
stemming tijdens de regiovergade·ring." 

steld, conform art 171.3 HR, naar evenredigheid van het 
aantal betaalde leden per regio: 

Grollingen ...............••...•...... ·, . : 3 
Frieslal\d ............................... 3 

Dit betekent dat er in het voorjaar 2000 Adviesraads-
• verkiezingen plaatsvinden. In tegenstelling tot de vorige 
verkiezingen vindt de organisatie ervan plaats door de 
regionale verkiezingscommissie, c.q. het regiobestuur. 
De regiobesturen hebben daarover reeds informatie ont
vangen. 
Aangezien de termijnen krap zijn, volgt er een landelijke 
melding van de openstelling van de kandidaatstelling. 
Bij het verschijnen van deze Democraat is de kandidaat· 
stelling geopend. De uiterlijke sluitingsdatum voor de 
kandidaatstelling is de laatste dinsdag van februari, 
29 februari 2000~ J 

Het Hoofdbestuur heeft voor de Advlesraads
verkiezingen 2000 de volgende zetelverdeling vastge-

Drenthe ................................. 3 
Overijssel ............................... 3 
Gelderland .............................. 5 
Utrecht . ................................ 5 
Noord-Holland .............•.•...•.••.••... 7 
Zuid-Holland .......•..•..• ; .....•......... 8 
Zeeland ................................. 2 
Noord-Brabant ............................ 5 
Limburg ......•....•..•.•••............. 3 
Flevoland ............................... 3 
totaal ............... ·· ................... 60 

Per regio zijn er even zo veel plaatsen voor plaatsver
vangende Advlesraadsleden. 



I HOOFDBESTUUR I 

HB·Commissie Communicatie: 
permanente campagne 

De afgelopen maanden is enorm gepraat In de partij over D66. En dan met 
name over 'Wie zijn we?' en 'Wie willen we zijn?'. Maar ook over: 'Hoe wil
len we dat we gezien worden?' en 'Hoe kunnen we dit realiseren?'. 'Hoe 

· krijgen we 066 weer duidelijk op de kaart?' 

. Vorig jaar april heeft het Hoofdbestuur de commissie Communicatie in het 
Jeven geroepen. Deze kleine groep bestaat uit mensen werkzaam in de 
'marketing-communicatie' -branche. Zij hebben zich de vraag gesteld hoe 
de partij, zowellokaal als nationaal, het best haarstandpunten kan over
brengen aan verschillende groepen In de Nederlandse samenleving. Kort 
gezegd: wat heeft 066 te bieden aan welke groepen? Zo ontstond het idee 
voor een doelgroepenbeleid. 
Achterliggende gedachte van sen doelgroepenbeleid is dat niemand in alles 
is geïnteresseerd.'Daarom is het van belang om zowel plannen als activitei
ten expliciet te richten op de groep die zich hier direct of indirect biJ betrok
ken voelt. In dit doelgroepenbeleid onderscheiden we twee subdoelen: 
- Ledenwerving/-binding: hiertoe rekenen we actles tot het behoudtn en. het 
vergroten van het huidige ledenaantal. Hoe kunnen we D66 zo neerzetten 
dat de leden zich aangesproken blijven voelen door hun partij en nieuwe. Ie· 
den zich hier graag bil willen aansluiten? · 
- Kiezerswerving/-binding: acties die èrop gericht zijn D66 zo neer te zetten 
dat mensen zich (weer) tot 066 aangetrokken voelen, zich kunnen 'vinden' 
in de partij en zich door deze partij graag laten vertegenwoordigen. Dit is 
met name van belang tljdens verkiezingen, maar die latente interesse moet 
ook gevoed worden tussen de verkiezingen door, middels een duidelijke 
campagne. 

Op 6 november jt is op de besturendag in Bodegraven het conceptplan 
voor de permanente campagne gepresenteerd. Vervolgens is er uitgebreid 
over gediscussieerd In de workshop 'doelgroepenbeleid'. 
In het voorjaar van 2000 zal de officillle aftrap van de permanente cam
pagne worden genomen met 'de communicatiedag'. Leden van afdelings-

besturen met communicatie in hun portefeuille zullen hiervoor worden uit
genodigd .. Op deze dag worden de plannen gepresenteerd en worden zowel 
activiteiten als instrumenten aangereikt om zo goed en gericht mogelijk lo
kaal permanente campagne te voeren. Het communicatie-handboek zal als 
naslagwerk worden uitgereikt en een netwerk zal worden opgezet van com
municatie-bestuursleden per afdeling. Op deze manier kunnen niet alleen 
acties worden gecommuniceerd, maar ook goede ervaring worden gedeeld. 
Een goede eXterne communicatie is niet levensvatbaar zonder een goede 
interne communicatie! 
Een groot streven? Een ding is duidelijk; D66 moet weer op de kaart. Zowel 
nationaal als lokaal. D66 heeft een sterke identiteit. Dat is zeer duidelijk naar 
voren gekomen tljdens de verschillende bijeenkomsten in de partij het afge
lopen half jaar. Het gaat er nu om, om dit aan de Nederlanders duidelijk te 
maken. Daarbij blijven wç onszelf en wars van populisme. Met de perma
nente campagne kunnen we samen zeker de volgende verkiezingen met zo· 
wet een g~ote leden~ als kiezlli'Sgroei afslu~en! 

. Heeft u nu v~agen over commonicatie of wilt u meer informatie, dan kunt u 
natuurlijk altijd contact opnemen met een van de leden van de commissie. 
WIJ zlll:l bereikbaar via: < communlcatle@d66,nl >. 

de commissie Communicatie, 
BoBuma 
Etienne Klinkart 
Mario Fn,lianu 
Ninke van Keulen 
Dick Speelpenning 
Adri de Vries 

Vacature 

Agnes Verhulst 
Jurgen de Vries 
lnge Kauer 
Herbert-Jan Hiep 
Care/ Storm van 's Gravensande 
Brecht Janssen 

Penningmeester Hoofdbestuurscommissie VIM rechten (vrouwen I man
nen I mensenrechten) 
Bel voor meer informatie met de voorzitter vanVIM rechten, Mirande 
Smidt: 035 - 693921 0. 

I BESTUURDERSVERENIGING I 
I Vacatures 

Tijdens·de vorige Algemene Ledenvergadering van 
de Bestuurdersvereniging is besloten tot een struc
tuurwijziging. In vervolg daarop dient een nieuw be
stuur gekozen te worden. De kandidaatstelling 
daarvoor is inmiddels geopend en sluit op 25·1-
2000 om 12.00 uur. Alleen leden van de 
Bestuurdersvereniging kunnen zich kandideren. Alle 
leden ontvangen persoonlijk nadere informatie. 

I BVmall 
De Bestuurdersvereniging heeft kort geleden een e· 
mailcirkel (mailinglijst) opengesteld voor haar le
den. Doel is de bevordering van onderlinge com
municatie tussen bestuurders, uitwisseling van 
ideeën en elkaar helpen bij het oplossen van be
stuurlijke problemen. D66'ers die een verkozen of 
politiek benoemde functie in het openbaar bestuur 
vervullen, alsook eerste opvolgers, kunnen zich 
voor BVmail aanmelden bij de coördinator van de 
Bestuurdersvereniging: < E.Hulspas@d66.nl > 

I Dag Op Locatle 
22 januari 2000 in Utrecht 
Dit is een bijzondere netwerk- en themadag, voor 
de eerste keer te houden op de locatie Utrecht. 

Boete Staal, Commissaris van de 
Koningin in Utrecht 

Thema is "Stad en Land". De deelsessies rond dit 
thema worden gehouden in het provinciehuis van 
Utrecht. Verschillende invalshoeken komen daarbij 
aan de orde. Er zullen inleiders van binnen en van 
buiten D66 hun medewerking verlenen. Ook D66-
bewindslieden zullen deelnemen. Aan het eind van 
de middag ontvangt Commissaris van de Koningin, 
Boete Staal, de deelnemers voor een borrel in het 
Paushuize, in het centrum van Utrecht. We sluiten 
de dag af met een speciaal Bestuurdersdiner, waar 
een prominente D66'er een tafelrede zal uitspreken. 
Aanmelding vooraf is noodzakelijk. De leden van de 
Bestuurdersvereniging ontvangen thuis nader be· 
richt. 

Algemene Ledenvergadering Bestuurders
vereniging (ALB-15) op 25 maart 2000 tijdens 
Congres 70, in Amersfoort 
De agenda ziet er als volgt uit 
1. Opening (tevens opening van de stembus) 
2. Vaststelling verslag vorige ALB 
3. Wijziging Reglement van de 
Bestuurdersvereniging 
Nadat tijdens de vorige ALB is besloten tot een 
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structuurwijziging, dient nu het Reglement aan die 
nieuwe structuur te worden aangepast. 
4. Presentatie kandidaten voor het voorzitterschap 
en bestuurslidmaatschap 
De zittende interim-bestuursleden stellen zich ver
kiesbaar. Kandidaten kunnen zich aanmelden tot 
25-1-2000, 12.00 uur (zie verder onder vacatures). 

5. Jaarverslag 1999 
Er zal mondeling verslag worden gedaan van de 
activiteiten in het overgangsjaar 1999. 
6. Activiteitenprogramma 2000 
7. Uitslag verkiezingen 
8. Rondvraag 
9. Sluiting 

I OPLEIDINGSCENTRUM I 
Zie bijgesaaide folder en de aankondiging over het 
project Stimulans, op blz. 18. 

I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 

1 Conterentie over Humanitaire 
Intervantie I 'Early Warnlng • Early 
Response'. On samen•erkl,gmet 
Stichting IDI) 

22 januari, Polmanshuls In Utrechl 
De bedoeling Is een open debat te houden over 
het versterken van beleid en instituties voor con
fllctpreventle. Tnom de Graaf zal de conferentie 
openen. 
Dagvoorzitter is Prof.Mr. C. Flinterrnan, directeur 
van het Studie- en informatiecentrum 
Mensenrechten. Inleidingen van o.a. John Packer, 
vertegenwoordiger van het kantoor van de Hoge 
Commissaris voor Nationale Minderheden van d.e 
OVSE (Organisatie voor Veillglleld en 
Samenwerking in Europa), Daan Everts, hoofd 
UNMIC Missie Kosovo Yan de OVSE en Niek 

NIEUWE PUBLICATIES! 

I Een andere krijgsmacht? Modellen en 
consequenties 

Een projectgroep binnen de SWB-werkgroep 
Defensie heeft een notitie uitgebracht getiteld Een 
andere krijgsmacht? Modellen en consequenties. 
De Nederlandse krijgsmacht is in de afgelopen tien 
jaar ingrijpend veranderd. Een door de politiek ge
formuleerde strategische visie op defensie is nodig. 
De projectgroep wil met deze notitie een bijdrage le
veren aan het publieke debat en daarmee aan de 
ontwikkeling van een duidelijke visie op defensie. 
De notitie kost f 10,- en kan besteld worden bij de 
SWB, tel. 070-356 60 41, e-mail < swb@d66.nl >. 

Biegman, Permanente Vertegenwoordiger van 
Nederland bij de Noord Atlantische Raad. 
Na de lunch vindt onder leiding van een joumalis· 
tenpanel een serie. rondetafelgesprekken plaats 

·. •. met een aantal deskundigen, o.a. Mi ent-Jan Faber 
van het IKV en Lotte Leicht, directeur van Human 
Ri!Jhts Watch Europe, Rob de Wijk van Instituut 
Cllngendael, Jan Hoekerna en Bob van den Bos. 
De conferentie duurt van 10.00 tot 18.00 uur en 
vindt plaats in het Polmanshuis te Utrecht. Kosten 
deelname. f 25 .. , •. Voor meer jnformatie .of voor .het 
aanvragen Varl 18ên vblledlg pri:Jgramina kunt ll 
contact opnemen met lrene Knijnenburg, SWB, 
tel. 070-356 60 41 of Ralph de Vries, coördinator 
I Dl (lntemationaál Democratisch Initiatief),. tel. 070 
356·60 28. E"mailen kan natuurlijk ook: 
swb@d66.nl Of· r,de.vdes@d66.ni 

I Ordenen van ruimte 
De SWB-werkgroep Ruimtelijke Ordening/Volks
huisvesting heeft een discussiestuk uitgebracht, ge
titeld Ordenen van ruimte; naar een nieuwe wet op 
de Ruimtelijke Ordening. 
De notitie gaat in op de noodzaak tot het ordenen 
van de ruimte en doet een poging de huidige Wet 
op de Ruimtelijke Ordening te herzien. 
De notitie kost f 10,- en kan besteld worden bij de 
SWB, tel. 070-356 60 41, e-mail <swb@d66.nl> 
Daarnaast verschijnt er in februari ook een 'special' 
van Idee met Ruimtelijke Ordening als thema. 

Voor bestellingen kunt u ook de antwoordbon in 
het binnenwerk gebruiken. 

1 SWB-Wetenschapsconferentle 'Het 
poldermodel past niet In het demo
cratisch Ideaal van D66' 

5 februari 
Gediscussieerd wordt over de mogelijkheden voor 
een nieuw eigentijds, democratisch overlegmodel 
naast het bestaande klassieke, corporatistische ge
tinte poldermodel. 
Kosten deelname f 25,-. 
Voor meer informatie kunt u contact opnemen met 
de SWB, tel. 070- 356 6041, e-mail swb@d66.nl 

1 Miniconferentie SWB-werkgroep 
Algemene Economie: 'Tussen vraag en 
aanbod op de arbeidsmarkt' 

28 januari; locatie nog niet bekend 
Wat is er aan de hand in Nederland? Aan de ene 
kant klagen werkgevers over gebrek aan personeel. 
Aan de andere kant zijn nog steeds honderdduizen
den inactieven. Deze conferentie zal zich richten op 
de vraag hoe het komt dat vraag en aanbod van ar
beid nog altijd niet goed aansluiten, de mismatch 
op de arbeidsmarkt, meer particulier initiatief? Hoe 
werkt ons type van sociale zekerheid in relatie tot 
de participatiegraad in Nederland? Of zou je moe
ten zeggen dat een groot deel van dit laatste ar
beidsreserveleger, naar officiële normen gemeten, 
nu eenmaal onbemiddelbaar is? Kosten deelname 
f 25,-. 
Voor meer informatie over programma en locatie 
kunt u bellen met de SWB, tel. 070-356 60 41. 

I Oproep I 

Platform digitale media en 
de samenleving 
Digitale media hebben een enorme impact op 
de samenleving. Denk aan privacy, het weg
vallen van traditionele distributiekanalen en de 
verschuiving van werkgelegenheid. Veel 
D66'ers zijn in hun dagelijks werk betrokken 
bij aspecten die hiermee te maken hebben. 
Om kennis uit te wisselen, discussies te sti
muleren en wellicht te komen tot een aantal 
discussiestukken en moties, worden D66-le
den hierbij opgeroepen samen een platform te 
vormen dat regelmatig bij elkaar komt om 
over de invloed van de digitale media op de 
saRlenteving van gedachten te wisselen. 
Aanmelden bij: platformiCT@d66.nl 
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za 15 jan: 

dl18 jan: 

do20 jan: 

vr 21Jan: 

za 22jan: 

vr 28 jan: 

zo 30 jan: 

ma 31jan: 

Partijagenda 

training Conflicthantering (OC) te Utrecht 

18.56 -18.59 Ned.2 televisie zendtijd D66 (PP) 
-11.54 ·11.57 Ned.1 televisie iendtijd D66 (PP) 
herhaling 

Workshop Ruimtelijke Ordening door SWB-werk· 
groep Ruimtelijke Ordening. Tijd: 19.30 • 22.00. 
Plaats: Tweede-Kamergebouw. 

Nieuwjaarsfeest Jonge Democraten Amsterdam I 
066 Amsterdam met discussie met thema: "De 
21e eeuw; de eeuw van Europa" m.m.v. 
Lousewies van der Laan en Laurens Jan 
Brinkhorst 
Informatie bij: René van Veen, tel. 020 • 
6221864; e-mail: P.96®inter.nl 
-17.52-17.55 Ned.3 televisie zendtijd D66 (PP) 
herhaling 

Dag op Locatie voor alle D66-bestuurders met 
als Thema: "Stad en Land", georganiseerd door 
de Bestuurdersvereniging. Locatie: provinciehuis 
utrecht, met als afsluiting een borrel met com
missaris van de Koningin Boele Staal en een 
speciaal Bestuurdersdlner. (Zie ook onder mede· 
delingen Bestuurdersvereniging elders op de 
ser:vicepaglna's.) 
Aanmelding vooraf is noodzakelijk! Voor informa
tie: Elma Hulspas op het Landelijk Secretariaat 
e-mail: e.hulsgas®d66.nl 
• "Early warnlng and early response" 
Conferentie over humanitaire interventie en de 
problematiek van early warning & early 
response. Discussie over de soevereine staat 
versus internationale verantwoordelijkheid. In 
Polmanshuis in Utrecht. Tijd: 09.00 • 18.00. 
Organisatie: SWB-werkgroep Mensenrechten, in
formatie bij SWB op tel. 070· 3566041 
. • training Speech en Presentatie (OC) te Den 
Haag 
• Kennismakingsdag D66 (OC) te Utrecht 

mini-conferentie SWB·werkgroep Economie. 
'Tussen vraag en aanbod op de arbeidsmarkt'. 
Den Haag: Tweede-Kamergebouw, 14.00-17.00 
uur.lnformatie: SWB, tel. 070· 3566041 

politiek podium over 'Burger en bestuur'; 
Polmanshuis, Utrecht. Ter voorbereiding op het 
voorjaarscongres. M.m.v. partijvoorzitter Gerard 
Schouw en SWB-voorzitter Chrisliaan de Vries. 
Tijd: 12.30 -17.00 uur. 

Overheldslnformatlebeleld discussie: op 
www.rogervanbOJte!.nl van 20.30 tot 21.30 uur 
de afsluitende chat-sessie met minister Roger 
van Boxtel. 
• 15.53 • 15.56 Ned.2 televisie zendtijd D66 (PP) 
herhaling 
·17.52 ·17.55 Ned.3 televisie zendtijd D66 (PP) 

wo 2 feb: kopijsluiting Democraat nr. 2 

do 3 feb: Oprichtingsfeest JO-Maastricht in Café D'n lngel, 
Vrijthof 13, vanaf 19.30. Info: Kim Waanders, 
tel. 043-3634325. 
• 11.54 • 11.57 Ned.1 televisie zendtijd D66 (PP) 

za 5 feb: SWB Wetenschapsconferentie in Polmanshuls In 
Utrecht. 

za 12 feb: training Leren debatteren (OC) te Utrecht 

za 19 feb: bijeenkomst Adviesraad. Utrecht: Kargadoor. 
10.00-16.00 uur. 
• Kennlsmakingsdag (OC) te Den Haag 

ma 21 feb: sluiting moties en amendementen Congres 70 

wo 8 maart: Democraat nr. 2 bij leden 

za 25 maart: partijcongres 70. Amersfoort: de Flint. 

Beperk uw discussies niet tot de huiskamer, maar 
discussieer mee op onze bijeenkomsten! 

Informatienummer: 
OC I Opleidingscentrum 070 • 356 60 46; 
SWB I Wetenschappelijk Bureau 070·356 60 41; 
JD I Jonge Democr:aten 070-362 21 62 

Oproep 
Wil Esther van der Zon contact opnemen met Marieke Keur, 
eindredactie van de Democraat? (Bereikbaar ma t/m wo: 070 
• 356 60 66; e-mail: <m.keur@d66.nl>) 
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I Politiek podium I 
Burger en bestuur 

30 januari 2000, Polmanshuis, Utrecht 
Het eerste politieke podium in het nieuwe millennium! Waar anders over 
dan over Democratie? 
Ter voorbereiding van het voorjaarscongres "Burger & Bestuur", om 
ideeën los te weken en in de week te zetten , organiseert de 
Programmacommissie i.s.m. het Opleidingscentrum een politiek podium. 
Een gezellige zondagmiddag in Utrecht, niet te missen als voorbereiding 
op het voorjaarscongres. 
De voorzitter van het SWB, Christiaan de Vries, zal zijn visie op de net
werkmaatschappij aan u voorleggen. Onze nieuwe partijvoorzitter Gerard 
Schouw zal u het vuur na aan de schenen leggen en u ondervragen over 
UW visie op Burger & Bestuur. Last but nat least, Debat66 laat u naden
ken en discussiëren over de ernstige en minder ernstige kanten van ons 
openbaar bestuur in een Lagerhuisdebat 

Dus zorg dat u erbij bent: 
30 januari aanstaande vanaf 12.30 tot 17.00 uur 
Polmanshuis (Zui lenzaal) , Keistraat 2 (hoek Jansdam), Utrecht, 15 min. 
lopen vanaf Utrecht CS. 

Jonge Democraten: 

Een vrijzinnig nieuwjaar! 
In 1999 bestonden de Jonge Democraten 15 jaar. Dat was reden 
voor feest, want gedurende die 15 jaar heeft de JO duizenden 
jongeren op een creatieve en laagdrempelige wijze in contact 
gebracht met vrijzinnige politiek. In 2000 staan er opnieuw veel 
nieuwe activiteiten op het programma. Naast lokale politieke 
cafés, De Nacht van de Democratie, een heuse Shakespeare
training en een reis naar Luxemburg, zal de JO ook aanvangen 
met een landelijke Schaduwfractie. 

De Jonge Democraten hebben zich nu al16 jaar bewezen als 
kweekvijver voor nieuwe ideeën en mondige democraten. Steun de 
Jonge Democraten. Word donateur of steunlid. Democraten tussen 
12 en 30 jaar zijn al lid voor 25 gulden per jaar. 

Voor meer informatie: 070-3622162, jd@dds.nl 
www.welcome.to/jonaedemocraten 

Jonge Democraten: 
Politieke discussie, trainingen, 
excursies, werkgroepen, 
internationale contacten 
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I Vacatures I 

Drie REDACTIELEDEN 
voor de redactieraad digitale media 
Om de inzet van de digitale media van D66 te coördineren en te monito
ren wordt een redactieraad 'Digitale media' opgericht. De redactieraad 
krijgt als eerste taak het opstellen van een redactiestatuut digitale media. 
Na goedkeuring zal de redactieraad worden geformaliseerd door een in
stellingsbesluit van het Hoofdbestuur. 
De redactieraad zal in principe gaan bestaan uit één of meerdere verte
genwoordigers van voorlichting, een vertegenwoordiger van het innova
tieteam, de publiciteitscoördinator en ten minste drie D66-leden. De re
dactieraad rapporteert aan het Hoofdbestuur. De redactieraad heeft alle 
door het Hoofdbestuur ingestelde digitale media in zijn portefeuille, zoals 
de D66-website en de e-mail service DIGITAAL. De redactieraad zal 
maandelijks gaan vergaderen in Den Haag. 
Stuur een brief of e-mail (digitalemedia@d66.nl) o.v.v. Redactie Digitale 
Media. 

Zeven DENKERS DIE DOEN 
voor het Innovatieteam 
De Digitale Media worden ingezet voor het informatiemanagement, om 
het communicatiebeleid en de politieke meningspeHing en -vorming van 
D66 te ondersteunen. Naast de redactieraad zal een innovatieteam in het 
leven worden geroepen dat als doel heeft applicaties en voorstellen te 
ontwikkelen ter versterking van de inzet van de digitale media. Het inno
vatieteam krijgt de uitdaging de voorsprong uit te bouwen die D66 mo
menteel heeft op het gebied van de inzet van digitale media. Gezocht 
wordt naar D66'ers die studerend of werkzaam zijn in de ICT of specia
list zijn op het terrein informatiemanagement en/ of communicatie. Het 
innovatieteam bestaat uit vrijwilligers die samen met de professionele 
krachten bouwen aan een sterke aanwezigheid van D66 in de digitale 
samenleving. 
Stuur een brief of e-mail (innovatieteam@d66.nl) o.v.v. lnnovatieteam. 
Voor informatie over bovenstaande vrijwilligersfuncties kunt u terecht bij 
de secretaris communicatie, postbus 660, 2501 CR Den Haag, per mail 
m.fruianu@d66.nl met cc. aan lsd66@d66.nl. 

COLOFON 
De Democraat is een uitgave van de 
politieke partij Democraten 66. Een 
door het Hoofdbestuur benoemde re
dactieraad is verantwoordelijk voor de 
uitgave. 
Deze raad wordt gevormd door: 
Atllla Arda, Marlan van den Berge, 
Jan Brink, Sebastian Dlngemans, 
Marlo Frulanu (voorzitter), Clntha van 
Heeswijck, Udo Koek, Jeroen Roscam 
Abblng, MarliHe van Soesbergen, 
Barbara Schilperuort 
Met dank aan: Janny Brlnksma Ypma, 
Borls 0. Dittrich, Koen Dijker, Doeke 
Eisma, Han Gaalkema, Bracht 
Janssen, Henk van der Linden, Paul 
Lucardle, Miehaal Moll, Arthur Olof, 
Jen Peijnenburg, Miranda Pronk, 
Gerrlt Sipkes, Ans de Vries, Slmone 
de Waard 
Eindredactie: Marieke Keur 

Vormgeving: Anker en Strijbos, 
Utrecht 

Fotogratie: Dennis Sies, tenzij anders 
vermeld 
Druk: Hoonte Bosch en Keuning, 
Utrecht 

Democraat nr. 2 verschijnt op B 
maart2000 
SluiUng kopij: 2 februari a.s. 
Landelijk Secretariaat D66, postadres 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag 
Bezoekadres: Noordwal10, Den Haag 
tel.: 070 - 356 60 66, 
fax: 070 - 364 19 17 
E-mail: <Lsd66@d66.nl> Internet 
home-page: www.d66.nl 

De Democraat wordt gedrukt op 
chloorvrij gebleekt papier. Hij wordt 
verstuurd In een uit polyethyleen ver
vaardigde verpakking die onschadellj 
Is In de vuilverbranding. Deze heelt 
verder geen schadelijke Invloed op d 
kwaliteit van het grondwater en Is uit 
stekend te recyclen. 





Meer diepgang graag 
Doeters van Leeuwen signaleert in het vorige nummer van de 
Democraat m.i. terecht een tekort aan politiekeinhoud bij D66. Dat 
tekort wordt steeds nijpender. 
D66 wil op een democratische wijze het algemeen belang dienen door 
een concreet maatschappelijk probleem met distantie veelzijdig te 
analyseren en een redelijk alternatief te ontwikkelen. Dat veronder
stelt een attitude om problemen met een open mind vasthoudend en 
diepgravend te benaderen. Zo'n aanpak is meer procesgericht dan op
lossinggericht. Ze gaat gepaard met creatief brainstormen, logisch re
deneren vanuit diverse perspectieven waarbij we vertrouwen op ge
zond verstand en ervaring van de deelnemenden. Inhoudelijke chaos 
is in een bepaalde fase onvermijdelijk en acceptabel. Frustraties door 
vaagheid, onzekerheid of gezwets zijn inherent aan de methode. Elk 
inzicht is voorlopig en alleen te verbeteren door een follow-up. 
Mensen met affiniteit tot zo'n moeizame aanpak zijn dun gezaaid, 
ook in D66. Zelfs een charismatisch leider als Van Mierlo, die z'n ge
hoor kon boeien tijdens het hardop zoekend redeneren naar een op
lossing, heeft weinig school gemaakt. Dat kwam omdat hij zijn aan
pak niet expliciteerde en zijn aanhang niet erin oefende. De uitkomst 
van z'n analytisch zoekproces werd dankbaar omarmd, maar verwij
ten over vaagheid en breedsprakigheid bleven niet uit. De ontstane 
democratiseringsideeën werden als kroonjuwelen gekoesterd, maar 
nauwelijks verder vernieuwd. 
Discussies in eigen kring verlopen vaak weinig bevredigend en eindi
gen even pluriform als ze begonnen. Redeneringen blijven naast el
kaar bestaan. leder wil z'n ei kwijt en onderling wordt er weinig naar 
elkaar geluisterd. Iemand tegenspreken of botweg negeren is gebruike
lijk, doorvragen of complementair denken uitzondering. 
Technische discussieleiders wijken niet van de geijkte opvattingen af, 
wijzen bij voorbaat onrustig op tijdgebrek en gedragen zich als mee
voetballende scheidsrechters i.p.v. dat ze de discussie met een heli
kopterview inhoudelijk leiden. Ze stimuleren niet tot doorredeneren 
om tot een voor D66 karakteristieke gezamenlijke lijn te komen. In de 
huidige malaise van de partij ware het beter ons te oefenen in deep 
level-discussies, waarbij een geval van exemplarische betekenis funda
menteel en uitputtend behandeld wordt om zicht te krijgen op ach
terliggende correlaties of mechanismen. Men kiest voor meer diep
gang, omdat er anders geen duurzame oplossing te bedenken valt en 
om niet in symptoombestrijding te vervallen. 
Op dit moment zie ik te weinig D66-politici met open vizier afstappen 
op burgers die problemen voelen met asielzoekers, de multi-culturele 
samenleving of herkansing van seksuele delinquenten. Men vertrouwt 
er niet op zin en onzin in hoogoplaaiende discussies uit elkaar te kun
nen halen en om op basis van nieuwe inzichten tot een voor D66 
kenmerkend redelijk alternatief te komen. Liever kiest men voor de 
zekerheid van een paneldiscussie met zogenaamde deskundigen die 
de zaal moeten voorlichten, waarna wordt afgesloten met een rondje 
vragen vanuit de zaal. Zulke bijeenkomsten frustreren de politieke be
langstelling omdat burgers zich niet serieus genomen voelen. 
Essentieel voor inhoudelijke vooruitgang is m.i. een verbeterde inhou
delijke en procesmatige verslaggeving en een reflecterende evaluatie 
van de bijeenkomst op het D66-web. Commentaar en aanvulling wor
den dusdanig verwerkt dat de essentie van het probleem zichtbaar 
wordt. Die inhoudelijke kwaliteit zou deelnemers aan een volgende 
bijeenkomst m.b.t. het item stimuleren het web te raadplegen. Het 
lijkt me zinnig te starten met een item dat midden in de publieke be
langstelling staat en waarvan de aanpak begeleid wordt door een ca
pabel, charismatisch kopstuk. De aanpak van het item moet exempla
risch en experimenteel zijn, experimenteel m.b.t. onderlinge media
afstemming, dialoog met de basis en mogelijke proces- of 
inhoudslegitimering doordat de analyse officieel overgenomen wordt. 

Erich Helfferich, didacticus Natuurwetenschappen Wageningen 
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Oe Democraat is een uitgave van de politieke parti 
Democraten 66. Een door het Hoofdbestuur be-

noemde redactieraad is verantwoordelijk voor de 
uitgave. 

Deze raad wordt gevormd door: 

Margo Andriessen, Atilla Arda, Marian van den 

Berge, Jan Brink, Sebastian Dingemans, Mario 
Fruianu (voorzitter), Cintha van Heeswijck, Udo 

Koek, Mariëtte van Soesbergen, Barbara 

Schilperuort 

Met dank aan: Bob van den Bos, Roxanne Brant, 

Janny Brinksma Ypma, Thom de Graal, Boris van 

der Ham, Erich HeiHerich, Jan Hoekema, Tineke 

Knaap, Annemieke Koning, Robert van Lente, 

Suzanne van Melis, Miehiel Ruis 

Eindredactie: Marieke Keur 

Vormgeving: Anker en Strijbos, Utrecht 

Fotografie: Dennis Sies, tenzij anders vermeld 

Druk: Hoonte Bosch en Keuning, Utrecht 
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Sluiting kopij: 29 maart a.s. 

Landelijk Secretariaat D66, postadres: Postbus 

660, 2501 CR Den Haag 

Bezoekadres: Noordwal1 0, Den Haag, tel.: 070 -

356 60 66, fax: 070 - 364 19 17 

E-mail: <Lsd66@d66.nl> 

Internet home-page: www.d66.nl 

De Democraat wordt gedrukt op chloorvrij gebleel 

papier. Hij wordt verstuurd in een uit polyethyleen 

vervaardigde verpakking die onschadelijk is in de 

vuilverbranding. Deze heeft verder geen schade

lijke invloed op de kwaliteit van het grondwater e~ 

is uitstekend te recyclen. 

Cover(oto: Marcel Minnée 

Schrijversvolk 
opgelet! 

Interviewers, commentatoren, 
columnisten en/of andere vrienden 
van het woord, meld je! De 
Democraat zoekt een paar ervaren 
schrijvers ter versterking van de 
redactie. Verder is er nog plaats 
voor regiocorrespondenten uit 
Noord-Holland, Utrecht, Gelderland 
en Zeeland. Bel voor nadere 
informatie met Marieke Keur, 
eindredactrice: 070 - 356 60 33 
(ma t/m wo) of stuur een mailtje 
naar m.keur®d66.nl. 

In het komende nummer: 

• het gezicht van rechts-extremisme 



Inhoud 
4/5 Gerard Schouw 

I Uw nieuwe voorzitter, aangenaam 

In de millenniumspecial heeft u kunnen kennismaken 
met zijn politieke gezicht; in dit nummer aandacht voor 
de man, en wat hem beweegt. 

Het einde van Opschudding: why? 
--------i 

:>&1-....._------i 
Wel of niet militair ingrijpen: tierslag van de 
bijeenkomst 'Humanitaire interventie, early 
warnlng, early re:sponse'. Het Europese 
perspectief. 

Thom; Ingezonden - Opheffing anonimiteit 
....... L-----1 

!~permadonoren: belang kind i.<> iets anders 
dan l1et belang biologische vader. 

......,..___----i Blik op de regio: grensgevallen. Windmolens 
in de achtertrdn. Ander regionieuws 

Personalia 
...L:"'------1 

.......,..___--! Platform: werkgroep Duurzame outwikkeling 
en milieu 

...1...1o"'-----t Nieuw gezicht; Dag op locatie (verslag) 

Column; Congresinformatie: definitieve tekst 
...1....1'------t 

'De uitgangspunten van Democraten 66' 

7 Heel hangijzer: parlijfinanciering 
I Mijnenveld van vooroordelen 

Onorthodoxe oplossingen, ze zijn onvermijdelijk gewor
den volgens de penningmeesters van de partij. En ze dein
zen er niet voor terug om te zeggen welke kant het volgens 
hen op moet. 

Vrijbuiter van de fractie 

Hij komt zelden in beeld; toch is hij de rechterhand van 
Thom de Graaf. Bert Bakker is vice-fractievoorzitter, on
derhandelaar achter de schermen en droomt ervan ooit 
nog eens een radioprogramma te hebben. 
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Gerard Schouw: 

Verwacht van mij geen 
smeuïge verhalen 

Gerard Schouw heeft zijn eerste drie maanden als partijvoorzitter achter de rug. Een periode die hij vooral heeft benut om zich 

goed in de partijorganisatie te verdiepen, kennis te maken met 'Den Haag' en gesprekken te voeren met de D66-achterban. 

'Meer leden en meer kiezers' Is zijn motto. Een 'politiek realist' noemt hij zichzelf. Gewerkt moet er worden. 

door Mariëtte van Soesbergen 

I StiJl 
De 34-jarige Schouw is de jongste par
tijvoorzitter uit de geschiedenis van 
D66. Hij oogt zakelijk, type no-non
sense, en barst van de plannen en 
ambities. Schouw ging in 1986 in zijn 
woonplaats Dordrecht de politiek in. 
Eerst als lid van de gemeenteraad, 
toen als wethouder en als afdelingsbe
stuurder. In de landelijke politiek was 
hij actief als medewerker van de 
Tweede-Kamerfractie en voorzitter 
van de Stichting Wetenschappelijk 
Bureau (SWB). In de tussentijd promo
veerde hij op de diverse bestuursstij
len die politici kunnen hanteren. Zijn 
eigen bestuursstijl omschrijft hij als 
"samen met anderen een koers uitzet
ten en daaraan vasthouden." 
In het dagelijks leven is hij werkzaam 
als consultant bij het gerenommeerde 
adviesbureau Boer en Croon. Vier da
gen, welteverstaan. De vijfde dag is 
voor D66. Het is al laat in de middag 
als ik hem na het politiek forum 
Burger en Bestuur ontmoet in het ge
sloten en inmiddels halfdonkere café 
van het Polmanshuis in Utrecht. Hoe 
moderniseren we de politiek? was de 
kernvraag van de bijeenkomst. Een 
onderwerp dat hem na aan het hart 
ligt en waar hij de komende jaren als 
partijvoorzitter van D66 zelf invulling 
aan kan geven. 

1 Wethouder In Dordrecht 
Ondanks zijn jonge leeftijd heeft 
Schouw al een behoorlijke dosis erva
ring in de (lokale) politiek. Vooral aan 
zijn periode als wethouder heeft hij 
goede herinneringen. Schouw: "Als 
wethouder is alles leuk. Het is volgens 
mij een van de leukste beroepen die er 
bestaan. Dordrecht is een interessante 
stad en als je met zijn zevenen - zes 
wethouders en een burgemeester -
vorm mag geven aan de toekomst van 
die stad, dan is dat een uitdaging. 
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Maar het is ook een ingewikkelde 
functie, want je hebt te maken met 
het college waar iedereen weer zijn ei
genaardigheden heeft en met de amb
telijke organisatie waar ruim 1700 
mensen werkzaam zijn. De samenle
ving verwacht van alles en nog wat 
van de wethouder. Je bent continu in 
de weer, altijd maar met het idee om 

papier of dat hij zich ook met de in
houd mag bemoeien. Ik zeg altijd 
maar: wie de schotten niet kent, heeft 
er ook geen last van. Ik zal me zeker 
met de inhoud bemoeien, want je 
moet ook op de inhoud zaken organi
seren. Ik ben samen met anderen met 
een project 'Het sociaal-liberaal initia
tief bezig om op de middellange ter-

Mensen moeten zichzelf prikkelen om 
aan de slag te gaan 

het beter te doen voor die stad. Er zijn 
altijd spannende momenten in de ge
meentepolitiek. Tenminste als je er 
middenin zit. Achteraf vraag je je wel 
eens af waarom je je zo druk hebt ge
maakt. Het was boeiende en leerzame 
periode. Ik denk daar met veel plezier 
aan terug." 

1 Gebrek aan visie en durf? 
Het is duidelijk dat juist in deze pe
riode zijn liefde voor de politiek alleen 
maar is toegenomen, maar wat bezielt 
iemand om op zijn 34e partijvoorzit
ter te worden? Schouw: "Ik ben na
tuurlijk al vrij lang lid van D66 en ik 
heb concrete ideeën over hoe be
paalde zaken intern veranderd zouden 
moeten worden. Die ideeën heb ik na 
de Tweede-Kamerverkiezingen van 
1998 al eens op papier gezet (Investe
ren in D66, mei 1998, red.). Als je dan 
de kans krijgt om dat alles daadwerke
lijk uit te voeren, moet je die kans ook 
met beide handen grijpen." 
Schouw vond het als voorzitter van de 
SWB altijd belangrijk om zich met de 
inhoud bezig te houden. Komt hij 
daar als partijvoorzitter wel aan toe? 
Schouw: "Er is altijd zo'n discussie of 
de partijvoorzitter er alleen is voor de 
organisatie, de postzegels en het brief-

mijn beleid uit te werken. Ik kan niet 
nalaten om mensen die ideeën heb
ben te helpen en om te kijken hoe we 
die ideeën verder vorm kunnen ge
ven." 
De betreffende notie, Investeren in 
D66, deed destijds een hoop stof op
waaien, vooral omdat Schouw D66 ge
brek aan visie en durf verweet. 
Schouw: "Tot op de dag van vandaag 
wordt door veel mensen gesignaleerd 
dat het de partij ontbreekt aan een vi
sie. Inhoudelijke standpunten worden 
gemist. Het eigen handschrift van de 
partij ontbreekt. Daarbij gaat het niet 
om de afwezigheid van een allesom
vattende ideologie. In elk geval niet in 
de klassieke zin, want niemand heeft 
behoefte aan een gesloten denkwe
reld. Waar het bij de inhoud wel om 
gaat is een herkenbare en verhalende 
samenhang, die als zodanig is over te 
dragen, en verteld en begrepen 
wordt." 

1 Meer leden, meer kiezers 
Daarnaast maakt Schouw zich ernstige 
zorgen over de snel dalende ledenaan
tallen van politieke partijen en die 
van D66 in het bijzonder. De laatste 
vijf jaar heeft D66 25% van haar leden 
verloren en vooralsnog voorspelt de 



Gerard Schouw (links) op pad met Jacob Kohnstam: 'Ik ben ervoor om te zorgen dat het goed gaat met de partij.' 

toekomst weinig goeds. Daarom heeft 
het Hoofdbestuur de afgelopen maan
den zijn energie gestoken in het op
stellen van een werkplan. Dat werk
plan behelst een veertiental projecten 
van uiteenlopende aard, maar met als 
voornaamste aandachtspunt de be
heersing van ledenaantal. Schouw: 
"We gaan een grotere nadruk leggen 
op de inkomende en uitgaande leden. 
We hebben de ambitie om het terug-

moeten gaan bezoeken, maar dat zij 
bijvoorbeeld spannende debatten or
ganiseren met burgers in de gemeente. 
Probeer als actief lid dingen te beden
ken, wees creatief. Als Hoofdbestuur 
zijn we niet in staat om voor al die 
honderden afdelingen leuke, interes
sante debatten te bedenken. Dat kun
nen afdelingen zelf, daar heb ik geen 
blauwdruk voor. Mensen moeten 
zichzelf prikkelen, stimuleren om aan 

We moeten meer extern georiënteerd zijn 

lopende ledenaantal een halt toe te 
roepen. Het komt uiteindelijk op het 
volgende neer: meer leden, meer kie
zers. Daarnaast gaan we nu eindelijk 
vormgeven aan de permanente cam
pagne, want een van de belangrijkste 
dingen die moet gebeuren is dat je 
meer extern georiënteerd moet zijn als 
politieke partij. Dat kun je als lande
lijk bestuur en als Tweede-Kamer
fractie, maar uiteindelijk moet het bij 
de basis, dus bij de gemeente en bij de 
leden gebeuren. Ik bedoel niet dat de 
mensen vaker de afdelingsvergadering 

de slag te gaan. Als Hoofdbestuur kun
nen we daarbij uiteraard wel de hel
pende hand bieden. We hebben een 
taakverdeling gemaakt waarbij elk be
stuurslid twee regio's onder zijn hoede 
neemt." 

1 Geen ballonnetjes oplaten 
Schouw vindt het een prettige ge
dachte dat hij in het Hoofdbestuur 
met actieve mensen samenwerkt die 
dezelfde doelstelling nastreven. 
Schouw: "Ik vind het heel plezierig als 
het lukt om onze werkplan te concre-

tiseren. Daarna moet je de cirkel bre
der maken. Goed samenwerken met 
de Tweede-Kamerfractie bijvoorbeeld. 
Daar zie je hetzelfde belang: meer le
den meer kiezers. De Tweede-Kamer
fractie blijft uiteindelijk toch het ge
zicht van de partij. Of het goed of 
slecht gaat met de partij, is af te lezen 
aan de inbreng van de Kamerfracties." 
Is dat ook de reden waarom Schouw 
zich nogal op de achtergrond houdt 
in de publiciteit? Schouw: "Ik ben er
voor om te zorgen dat het goed gaat 
met de partij. Voor de media zijn 
vooral de politieke vertegenwoordi
gers in de Eerste en de Tweede Kamer 
en het Europees Parlement van be
lang. Ik hoef niet zo nodig. Ik heb er 
geen hekel aan, maar mijn prioriteit 
ligt bij de partijorganisatie. Ballonne
tjes oplaten in de media ter meerdere 
glorie van mezelf is niet in het belang 
van de partij. Ballonnetjes oplaten is 
geen kunst, had ik al tien keer kunnen 
doen, maar is niet mijn keuze."+ 
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Voorjaarscongres zonder Opschudding 

Zonder Opschudding verder 
Het vorige voorjaarscongres 1999 stond In het teken van Opschudding, de half jaar oude vernieuwlngsbeweging van D66. In de wandel-

gangen werden congresbezoekers speels aangeklampt en in de zaal kreeg de gevestigde orde uitdagende motles en amendementen om dE 

oren. Dankzij al deze Opschudding werd D66 een sociaal-liberale partiJ. Het had weinig gescheeld of de partij was ook nog van kleur 

door Margo Andriessen 

Eigenlijk was iedereen tèVI'eden met de 
Opschudding, want er gebeurde tenmin
ste weer eens wat. Partijbestuur en par
tijprelaten omarmden de beweging vrien
delijk. Daarna ging een ieder weer zijns 
weegs, naar afdeling, fractie of partij
bestuur. De Opschudders gingen richting 
Niet Nix, de vernieuwingsbeweging van 
de PvdA. We zouden nog veel van hen 
horen. 

I Van opschudding naar verwarring 
Wie had verwacht dat de echte opschud
ding nog moest komen? Kwam het door 
het contact met Niet Nix? In de herfst 
van hetzelfde jaar meldden beide bewe
gingen min of meer gelijktijdig dat ze er
mee ophielden. 'Wat is dit voor verwende 
patatgeneratie', dacht de gemiddelde ba
byboomer bezorgd bij zichzelf. Politiek is 
strijd en doorbijten. Zo wordt het dus 
nooit wat. 'Mijn grootste bezwaar is dat 
Niet Nix geen ideeën had. Het enige idee 
dat ik kon ontwaren, was dat iedereen bo
ven de 30 niet deugt', aldus Bart Tromp 
in NRC-Handelsblad. De officiële poli
tieke jongerenorganisaties kregen de kans 
voor open doel te schieten. 'Wil je in
vloed hebben dan zul je je moeten aan
passen aan bestaande structuren om ze 
vervolgens, zo je wilt, van binnenuit te 
veranderen', schreef de voorzitter van de 
JOVD in de Volkskrant. 'Wij blijven dan
sen om de politiek, wij blijven zoeken 
naar nieuwe wegen om onze idealen te 
verwezenlijken. En wij blijven lachen om 
de zwaarwichtigheid en de rites van de 
huidige politiek', verweerde Edith Mas
tenbroek van Niet Nix zich in dezelfde 
krant. Daarna gingen delen van Niet Nix 
en Opschudding samen door, als LEF. 
Wat gingen ze daar doen? D66-leden ble
ven na al deze opschudding in verwarring 
achter. 

I Vragen 
Wat was nou eigenlijk de bedoeling? 
Daarnaar gevraagd, blijken voormalige 
Opschudders vooral weer verbaasd over 
de vragen die ze kennelijk hebben opge-

verschoten, van groen naar geel. 

Kulken is kulken gebleven 

roepen met hun afscheid. 'Het was voor 
ons van het begin af aan duidelijk dat we 
tijdelijk wilden zijn. We wilden alleen de 
zaak even goed opschudden. Daarin zijn 
we geslaagd', aldus Ageeth Telleman. 
Anctor Admiraal voegt daaraan toe: 'We 
wisten van tevoren dat het niet te lang 
kon duren en hadden 1-1-2000 als dead
line gesteld. In die periode wilden we be
reiken dat D66 een professionele partij 
zou worden met inhoudelijke samen
hang. Het ging ons niet zozeer om het 
etiketje sociaal-liberaal, maar om de sa
menhang. Het was te veel alsof de partij 
bestond uit een verzameling losse stand
punten. Wij wilden de samenhang daarin 
laten zien. Die is er, nu we onszelf sociaal
liberaal noemen. Daar kunnen we goed 
mee werken.' 

I Integratie 
Ze voelen zich dankzij Opschudding meer 
dan ooit thuis in de partij en vervullen 
daarin nu allemaal een functie. Anctor 
Admiraal als medewerker van de 
Eurofractie, Ageeth Telleman als bestuurs
lid van de afdeling Amsterdam. 'Ik voel 
dat de matte stemming weg is, die na de 
desastreuze verkiezingsuitslag ontstond; 
er is een frisse wind en er zijn nieuwe 
ideeën. De kopstukken, zoals Roger van 
Boxtel, Laurens Jan Brinkhorst enThom 
de Graaf gaan het inhoudelijke debat aan 
en zijn goede vertegenwoordigers van het 
sociaal-liberalisme. Ik ben daar trots op', 
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zegt Ageeth. 'Als je in die stemming ver
keert, kun je niet meer radicaal aanwezig 
zijn. Er is zoveel van ons overgenomen. 
Dan word je genuanceerd en ga je com
promissen zoeken.' 
Opschudding eindigde dus niet met frus
tratie, maar met integratie in de partij. D 
verbazing daarover vinden ze vreemd. 
'Maar misschien heb je gelijk en is het 
kenmerkend voor onze generatie dat wij 
Opschudding als middel zagen, niet als 
doel', erkent Andor. 'Dat gold ook voor 
Niet Nix.' 
Wat nog wel dwars zit is dat de professio· 
nalisering van de partij niet gelukt is. De 
betaalde voorzitter is er niet gekomen en 
de adviesraad is toch blijven zitten, zij 
het in verbeterde vorm. 'Die oudere gene 
ratie met hun gezeur dat wij niet demo
cratisch zouden zijn', valt Ageeth nog ee1 
keer geprikkeld uit. 'Wij willen graag pro· 
fessioneel omgaan met het mandaat van 
de kiezer. Al die procedures, daar worden 
wij niet goed van.' 

ILEF 
Ondanks hun stevige integratie in de par· 
tij, gaan ze toch door met LEF. Hoe kan 
dat? 'We willen binnen LEF het politiek 
inhoudelijke debat terugbrengen. Zonder 
daar meteen allerlei politici bij te halen', 
zegt Ageeth. 'We kiezen voor een losse or 
ganisatievorm, die beter aansluit bij de 
moderne informatiesamenleving. Geen 
lange commitments meer. We hebben 
avonden waar iedereen die wil naar toe 
kan. Je hoeft er geen lid voor te zijn van 
de partij.' 
Een patatgeneratie? Daarvoor zijn ze veel 
te enthousiast en actief. Het is onze eigen 
peuterspeelzaal-generatie. Gewend om in 
een veilige omgeving met elkaar te spe
len. Ze vinden een nieuw spel uit, maken 
daarbij een hoop kabaal en zijn ermee 
klaar voordat de omstanders begrijpen 
hoe het in elkaar zat. Als je ernaar vraagt, 
halen ze ongeduldig hun schouders op. 
Maar ze kunnen elk moment weer de 
geest krijgen. 'Als het nodig is, weten we 

'elkaar weer te vinden', bezweren ze je.+ 



Penningmeesters doen hun boekje open 

The old party is over 
In de toelichting bij de begroting in de Democraat is aangegeven dat D66 niet meer in staat is een voldoende groot campagnebudget bij el-

kaar te sparen. De penningmeesters hebben daarom voorgesteld om de individuele kandidaat meer ruimte te geven voor het invullen van de 

eigen campagne, maar ook dat de kandidaat dan een deel van de eigen campagne zelf moet financieren. 

door Robert van Lente en Suzanne van Melis 

Deze meer Amerikaanse wijze van cam
pagne voeren, waarbij al snel een link 
wordt gelegd tussen geld en politiek, 
bracht de nodige beroering teweeg in de 
pers. Geld en politiek is een sexy onder
werp; zeker als ineens het ene na het an
dere schandaal in het buitenland de kop 
op steekt. De politiek kan niet zonder 
geld, maar geld en politiek is ook een ge
vaarlijk mengsel, dat snel kan ontploffen 
als je er niet goed mee omgaat. 

1 Vernieuwing pure noodzaak 
Vaak wordt op het laatste de nadruk ge
legd: laten we maar blijven steunen op de 
contributies en dan moeten we maar wat 
zuiniger aan doen. Deze houding kan de 
partij echter grote schade toebrengen. De 
meer kandidaat-gerichte campagne is na
melijk niet alleen voorgesteld om de fi
nanciële risico's voor de partij te verklei
nen, maar ook om een antwoord te vin
den op de teloorgang van de traditionele 
(verzuilde) politieke partij met uitge-

breide reglementen en een opgetuigd ap
paraat. Naar onze overtuiging is een der
gelijke partij niet meer van deze tijd. 
Uiteraard kan hier verschillend over ge
dacht worden, maar kijk naar de feiten: 
het electoraat is steeds minder gebonden 
aan traditionele politieke stromingen, 
men stemt alleen als er wat te kiezen valt 
en dan niet meer op basis van vergelijkin
gen van partijprogramma's, maar op basis 
van het imago dat de partij en de lijst
trekker uitstraalt. Dat betekent overigens 
niet dat voortdurende vernieuwing van 
de politieke ideeën niet belangrijk is, 
maar het imago is dat nog meer. 
Bovendien lopen de leden weg. Dit geldt 
voor vrijwel alle politieke partijen en is 
dus een maatschappelijke trend. 

1 Sponsoring 
De andere grote politieke partijen probe
ren koortsachtig deze trend te keren. De 
PvdA en GroenLinks roepen om meer 
overheidssubsidie. Daarnaast moeten de 

Geld moet ergens vandaan komen 

politieke partijen meer aan ledenwerving 
doen. Maar wat hebben ze de afgelopen 
jaren dan gedaan? Het ledenverlies is 
geen ontwikkeling van vandaag of giste
ren. Ook de VVD wil de oude situatie her
stellen, maar dan met andere middelen: 
bedrijven moeten de VVD-( campagne) 
gaan sponsoren. Het CDA weet niet an
ders te doen dan een oud idee van Tom 
Kok te jatten en voor te stellen om een 
fonds voor de democratie te vormen. Dat 
idee is overigens door de andere partijen 
weer afgewezen. 
Meer subsidies vinden wij prima, als de 
onafhankelijkheid van de politieke partij 
maar gewaarborgd blijft. Ook zijn we 
voor ledenwerfacties, als ze maar structu
reel meer leden opleveren. Verder heeft 
het Landelijk Bestuur al in 1998 het be
leidsplan Externe financiering vastge
steld, dus ook sponsoring is, onder strikte 
voorwaarden, zeer wel mogelijk. Maar het 
blijven achterhoedegevechten, zolang je 
niet inspeelt op de toekomstige, minder 
dominante rol van politieke partijen. 

1 Gouden kans voor D66 
Mensen stemmen meer op gezichten dan 
op partijen; het gaat, naast de ideeën, om 
de wijze van politiek bedrijven. D66 is 
vaak bekritiseerd om dergelijke opvattin
gen. Nu heeft D66 echter een gouden 
kans om op de maatschappelijke trend in 
te spelen. En D66 heeft de juiste mensen: 
alle criticasters van D66 zijn altijd weer 
verbaasd dat een partij met relatief zo 
weinig leden elke keer weer met zoveel 
goede kandidaten op de proppen komt. 

In een volgend artikel in de Democraat 
zullen we aangeven wat de gevolgen zijn 
als we de bakens niet willen verzetten. En 
ook wat de voor- en nadelen zijn van een 
meer kandidaat-gerichte campagne. 
Uiteindelijk zullen we het Congres vragen 
om zich over deze fundamentele zaken 
uit te spreken. Doe mee met de discussie, 
maar hak uiteindelijk ook de knoop door. 
Dat zijn we aan onze partij verplicht. + 
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Morele pretenties? 

Eérst radicaal hervormen! 
Waarom treedt Europa niet krachtdadig op bij grove schendingen van mensenrechten? Waarom lieten we de Amerikanen het 

diplomatieke en militaire heft in handen nemen in Bosnië en Kosovo? Waarom liet de Europese Unie het afweten toen honderd-

duizenden mensen werden afgeslacht in Ruanda? Het zijn vragen die bij iedereen opkomen die een krant leest of naar het 

door Bob van den Bos 

I Europees legerkorps 
Als we onze eigen beschavingsnormen 
en waarden serieus nemen, kunnen 
we niet lijdelijk toezien hoe elders op 
de wereld mensen op grote schaal in 
de ellende worden gestort. Dit besef is 
inmiddels zover doorgedrongen dat 
de Europese krijgsmachten worden 
omgevormd om ook buiten het eigen 
grondgebied snel en effectief in actie 
te komen. Onlangs is bovendien be
sloten tot het instellen van een 
Europees legerkorps om in crisissitu
aties op te treden. Tenslotte is ook de 
geloofwaardigheid van de EU in de 
ogen van de eigen burgers er sterk bij 
gebaat dat Europa zelf een passende 
rol op het wereldtoneel speelt en niet 
de Verenigde Staten de kastanjes uit 
het vuur laat halen. 

I Verlammend 
Toch komt tot nu toe van al deze 
goede bedoelingen bitter weinig te
recht. Redenen hiervoor zijn velerlei. 
De bereidheid om de levens van eigen 
militairen te riskeren in ongewisse 
buitenlandse avonturen is lager dan 
de hoogte van de defensieuitgaven 
doet vermoeden. Vietnam, Somalië, 
Srebrenica hebben niet alleen politici, 
maar ook militairen huiverig gemaakt. 
Daar komt bij dat de besluitvorming 
met vijftien lidstaten buitengewoon 
moeizaam verloopt. Er is een structu
reel verschil tussen lidstaten die veel 
willen of kunnen en landen waarvoor 
dat niet geldt. Bovendien is veel rivali
teit tussen de grote Europese lidstaten 
die elk een hoofdrol voor zich zelf op
eisen. Ook werken traditionele pol
tieke bindingen en botsende nationale 
belangen dikwijls verlammend op de 
politieke besluitvorming. Sommige 
Europese regeringen, zoals Frankrijk, 
laten zich vaak leiden door de export
behoefte van hun eigen wapenindus
trie. Ook specifieke oliebelangen in 
het Midden-Oosten of Afrika worden 
nooit uit het oog verloren. 

8 /DEMOCRAAT nr.2-2000 

journaal kijkt. 

lillusles 
Waarschijnlijk zullen deze tegenstel
lingen nog groter en scherper worden 
als de Europese Unie eerstdaags vijf
tien nieuwe lidstaten erbij krijgt. Om 
dan bijtijds effectieve beslissingen te 
nemen, is een volstrekte illusie als we 
de huidige intergouvernementele be
sluitvorming met veto's voor elke re
gering handhaven. Globaal gesproken 
zie ik slechts twee mogelijke oplossin
gen. Ofwel kiezen we voor het flexi
bele model: we doen niet altijd alles 
met instemming van àlle Europese lid
staten, maar laten het over aan die 
lidstaten die bereid en in staat zijn om 

in concrete situaties op te treden. 
Ofwel stappen we af van de "intergou
vernementele" overlegvorm en kiezen 
voor het zogenoemde communautaire 
model, waarin de Europese instituties 
verregaande bevoegdheden krijgen. 
Deze laatste oplossing verdient vanuit 
D66-perspectief zeker de voorkeur. 

Ik vrees echter dat de weerstanden 
hiertegen voorlopig groter zijn dan 
humanitaire overwegingen zouden 
rechtvaardigen. Als Europa zijn mo
rele pretenties wil waar maken, moet 
het zich zelf radicaal hervormen. + 

Grote zaal Europees Parlement; niet iedere lidstaat is even snel bereid om het 
leven van eigen mensen te riskeren door inmenging in een militair conflict. 



Elke dag actueel 

Dilemma: humaniteit of 
soevereiniteit 1 

Als je de zaal rondkijkt, zie je veel bekende gezichten. Veel D66'ers blijken geïnteresseerd te zijn in internationale vraagstukken 

of beroepsmatig betrokken te zijn bij vrede en veiligheid. Op zaterdag 22 januari organiseerde het International Demoeratic 

Initialive (101) van D66 en het SWB en de NCDO in Utrecht een drukbezochte conferentie over humanitaire interventie. Ofwel: 

hoe zie je menselijk drama aankomen en wat wil je daar als internationale gemeenschap tegen doen? 

door fan Brink 

I Optreden? 
'Humanitaire interventie, early war
ning, early response'. Achter deze 
conferentietitel gaat een aantal dra
ma's van de moderne tijd schuil. De 
internationale gemeenschap besluit 
soms wel op te treden maar veel vaker 
om dat niet, of half te doen. In Koso
vo wel, in Kongo niet, in Tsjetsjenië 
ook niet, maar wel weer in Bosnië. 
De vraag is of uit al deze catastrofes 
een soort recht is voortgevloeid. 

Wanneer moet hij in actie komen? 

Mogen mensen die door hun eigen 
staat worden bedreigd, rekenen op 
steun van de internationale gemeen
schap? Als dit zo is, dan leidt dit tot 
een plicht van de westerse landen om 
in te grijpen als dat nodig is. D66-
Tweede-Kamerlid fan Hoekema: 'Soe
vereiniteit van een land mag geen 
barrière zijn tegen bemoeienis van de 
wereldgemeenschap, maar de Ver
enigde Naties moeten hierbij een ste
vige rol spelen.' 

I Nadruk op preventie 
Tijdens de conferentie geven de 
meeste sprekers aan dat het met de 
early waming van rampen redelijk 
goed gaat. Wel blijkt dat meer geld 
geïnvesteerd moet worden in het 
voorkomen van conflicten. Vroeg op
treden is veel goedkoper dan later op
treden. Verder moeten hulporganisa
ties, media, culturele organisaties net
werken vormen die snel signalen 
opvangen dat het ergens mis gaat. Als 
preventie van conflicten mislukt, 
kunnen economische boycotten en 
diplomatieke middelen in een vroeg 
stadium veel effect hebben. Het pro
bleem is dat de belangrijke landen te 
lang wachten met maatregelen. 
De bereidheid van de grote, belang
rijke westerse landen om iets te doen 
hangt niet van het gevaar af, maar 
van de aandacht voor de ramp. Vaak 
is een vreselijke aanleiding nodig 
waardoor de bereidheid tot optreden 
ontstaat. 
Als de bereidheid er is om op te tre
den, dan moet dat snel en met de 
goede middelen. Eigenlijk zou een 
militaire snelle-reactie-eenheid ge
vormd moeten worden, die in samen
werking met hulporganisaties snel 
hulp kan bieden en de stabiliteit in 
een gebied kan herstellen. 

I Kosovo 
De 'verse' ervaringen en indrukken 
van Kosovo werpen lange schaduwen 
over de discussie in Utrecht. Uit 
'Kosovo' moeten verschillende lessen 
geleerd worden: betere afstemming 
van de hulpoperaties, de internatio
nale gemeenschap moet eenduidige 
signalen afgeven en er moet beter ge
zorgd worden voor de wederopbouw 
(gebouwen, politie en een overheid). 
Niet alle aanwezigen zijn even geluk
kig met de NAVO-acties. Een aanwe
zige: 'Ik hoop dat de NAVO de hand 
in eigen boezem wil steken en ook tot 
de conclusie komt dat optreden in 
Kosovo niets heeft opgelost.' NAVO
ambassadeur Biegman wil'graag de 
hand in eigen boezem steken', maar 
'komt dan heel ergens anders uit'. 
Volgens Biegman was optreden nood
zakelijk omdat de Serviërs klaar ston
den voor een grote operatie om 
Kosovo volledig onder de voet te lo
pen, met als gevolg een grotere huma
nitaire ramp. 

I Losse eindjes 
In geval van crisis is de chaos vaak 
groot en de verschillende overheden, 
militairen en hulporganisaties gaan 
snellangs elkaar heen werken. Dit 
blijkt ook uit de conferentie. Alle 
sprekers zien de onderdelen van hu
manitaire rampen vanuit de eigen in
valshoek. En daarom is het goed als 
verschillende invalshoeken bij elkaar 
komen. Marianne Douma van de or
ganisatie: 'Je merkt dat veellosse 
eindjes aan elkaar worden geknoopt. 
Er zijn verschillende invalshoeken die 
hier vandaag bij elkaar komen, dat is 
de winst van een conferentie als 
deze.'+ 
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Vice-fractievoorzitter Bert Bakker: 

Over vrijbuiten en 
onttuttelen 

Bert Bakker is tevreden. Hij is er in geslaagd een aantal 'betuttelende regeltjes' te schrappen uit de nieuwe concessiewet voor 

de omroepen. 'Onttutteling', het woord valt vaak. Bij de omroepen, in het onderwijs en in de sociale zekerheid, als er iets is 

waar hij een hekel aan heeft dan is het wel betutteling. Een gesprek met een vrijbuiter die zijn ambities bijna heeft 

verwezenlijkt. 'Ik woon aan zee en ik zit in de Kamer. Alleen een eigen radioprogramma is er nog niet van gekomen.' 

door Udo Koek 

I In de schaduw van Thom de Graaf 
Sinds 1994 is hij Kamerlid en na de 
verkiezingen in 1998 werd hij vice
voorzitter van de fractie. Daarnaast is 
hij woordvoerder voor media, finan
ciën en studiefinanciering. 'Mijn be
langrijkste opgave als vice-fractievoor
zitter is dat ik voortdurend sparring 
partner moet kunnen zijn van Thom 
de Graaf. Ik moet hem helpen zijn rol 
als fractievoorzitter zo goed mogelijk 
in te vullen. Bovendien hoort er het 
politieke handwerk bij: als Thom op 
het spreekgestoelte staat voor de 
Algemene beschouwingen over de 
Miljoenennota, onderhandel ik met 

andere partijen. Dat gaat me wel goed 
af, ik vind het leuk.' 
Het is een druk bestaan. Vlak na zijn 
aantreden als Kamerlid zei hij in de 
Telegraaf: 'Het is een voortdurende 
competitie tussen het werk en je 
vrouw en kinderen.' Nog steeds heeft 
de Kamer volgens Bakker een werk
schema dat geen rekening houdt met 
het normale leven in Nederland. 'Je 
zult het nooit heel goed kunnen com
bineren. Ik wil vrij veel het land in, en 
contact houden met de partij. Dat be
tekent dus werken in het weekend en 
's avonds. En als je er hier in Den 
Haag niet bent, wordt er ook geen re-

'Het leven moet een avontuur blijven.' 

kening met je gehouden. That comes 
with the job, ik zal er nooit over kla
gen. Maar het Kamerwerk is niet goed 
voor relaties, dat zie je wel om je 
heen. Dat is ongezond.' 

I Srebrenlca 
De komende maanden blijft het druk. 
Na de zomer presenteert de Tijdelijke 
Commissie Besluitvorming Vredes
operaties haar rapport aan de Tweede 
Kamer. Bakker is voorzitter van die 
commissie. 
'Na de val van Srebrenica vond D66 
een parlementaire enquête noodzake
lijk, maar we wilden eerst het weten
schappelijke onderzoek van het NIOD 
afwachten. Andere partijen wilden of
wel meteen een enquête, of juist hele
maal geen enquête. Uiteindelijk is 
door de Kamer besloten om nu onder
zoek te doen naar de politieke besluit-

De politicus zal 
niet verdwijnen 

vorming over het meedoen aan vre
desoperaties, inclusief de voortgang, 
de afronding en de evaluatie daarvan, 
waaronder die in Joegoslavië. We wil
len de rol van iedereen die hierbij be
trokken was onder de loep houden: 
Kamerleden, ministers, media en pu
blieke opinie.' 
'De gevolgen van de besluiten merkt 
uiteindelijk de man of vrouw in het 
veld die in Cambodja, Cyprus of 
Kosovo een klus te klaren heeft. Die 
besluiten zijn heel wezenlijk. Het 
komt voor dat we als Kamer een be
langrijk besluit nemen en daar een de
bat over plannen. Als het dan zover is 
heeft er die ochtend weer wat anders 
in de krant gestaan en gaat het debat 



daarover in plaats van over dat be
langrijke besluit. Dat kom je hier ook 
een beetje tegen.' 

1 Verkeerde accenten 
'Mijn motivatie om lid te worden van 
D66 was dat ik mensen zelf willaten 
kiezen in plaats van overheden die 
betuttelen. Als er iets is wat me ergert, 
dan is het wel het beperken van keu
zemogelijkheden. Bijvoorbeeld bij de 
televisie. Waarom bepaalt een pro
grammaraad dat ik een Midden
Europese operazender op de kabel 
krijg en niet iets anders?' 
Heel wat beslissingen worden voor 
mensen genomen, niet met hen. Daar 
komen ook zijn bedenkingen tegen 
onderdelen van het bejubelde polder
model vandaan. 'Ik vind dat we in 
ons poldermodel veel te veel publieke 
bevoegdheden hebben overgedragen 
aan particuliere organisaties, terwijl 
daar tal van politieke keuzes worden 
gemaakt - die horen te worden ge
maakt door volksvertegenwoordigers.' 
Wat dat betreft heeft Bakker een goeie 
dag. 's Ochtends tijdens de fractiever
gadering bloeit hij op als het nieuwe 
akkoord over de Sociale Zekerheid ter 
sprake komt. In de toekomst zijn 
werkgevers en werknemers niet meer 
directbetrokken bij de uitvoering van 
de WAO en de WW. Ook de privatise
ring die zij graag wilden is van de 
baan, de werknemersverzekeringen 
komen volledig in publieke handen. 
'Dat is een tik voor het poldermodel'. 
Later zegt hij daarover: 'Ik zou het be
stuurlijke chantage vinden als de vak
bonden zouden zeggen: als jullie ons 
onze speeltuin in de sociale zekerheid 
afnemen, dan houden wij op met 
loonmatiging. De FNV neigt wel eens 
naar zo'n houding, en maakt soms de 
verkeerde keuzen. Twintig jaar lang 
hebben ze niets aan kinderopvang ge
daan. Stakingen gaan altijd over een 

procentje loon, niet over kinderop
vang. Maar als je je daarover uitlaat, 
doet men vaak alsof je de vakbewe
ging ten principale aanvalt. Terwijl ik 
juist overtuigd ben van het nut van 
een sterke vakbeweging.' 

1 Direct contact met leden en 
kiezers 

Als een van de weinige fractieleden is 
hij actief op de discussielijst van D66*. 
'Die gebruik ik vaak om meningen 
van D66-leden te peilen.' Een inter
netfreak wil hij zichzelf niet noemen, 
maar hij ziet wel grote mogelijkheden 
in internet, vooral voor D66. 'Internet 
geeft een politieke partij de mogelijk
heid zelf de inhoud van de boodschap 
te bepalen. D66 moet vooroplopen 
met het gebruik van Internet. Samen 
met het Bestuur heeft de fractie een 
plan gemaakt om onze website op te 
waarderen: meer en actuelere infor
matie over het werk van de fractie en 
discussiemogelijkheden. We gaan hier 
de komende maanden veel tijd en 
energie in steken.' 
'Internet staat voor mij gelijk aan de 
individualisering van contacten. Het 
zal politiek en publiek dichter bij el
kaar brengen. Natuurlijk blijft er altijd 
behoefte aan journalisten en andere 
intermediairs, maar je kunt veel 
makkelijker dan vroeger direct in con
tact komen met politici. We merken 
dat bij de fractie. Zeker het laatste 
halfjaar is het aantal mails dat we krij
gen van leden en kiezers, flink toege
nomen. En die mensen zijn ook 
steeds beter geïnformeerd.' 
'Het is natuurlijk fantastisch als men
sen door het gebruik van Internet de 
besluitvorming meer kunnen beïn
vloeden dan nu. Maar de politicus zal 
niet verdwijnen. Er blijft altijd be
hoefte aan bestuurders en politici die 
zich in de zaken verdiepen. 
Bovendien moet er consistentie zijn, 
er moet een brede afweging worden 
gemaakt. Daar zijn gekozen politici en 
bestuurders voor nodig, dat zal door 
Internet niet veranderen.' 

1 Geen ouwelullenpartiJ 
D66 heeft een roerige periode achter 
de rug. Eerst een reeks verkiezingsne
derlagen, toen een kabinetscrisis, en 
tussendoor de nodige interne op
schudding. Bert Bakker ziet vooral 

kansen voor D66. 'De combinatie van 
sociaal en liberaal heeft bij D66 altijd 
geleid tot creatieve oplossingen en is 
voor mij de reden geweest in de jaren 
zeventig lid te worden. Er wordt ge
zegd dat we daarmee tussen links en 
rechts inzitten. Het zal wel, dat inte
resseert me niet zo.' 
D66 vergrijst en onder jongeren is 
GroenLinks nu de meest populaire 
partij. 'Een modeverschijnsel', vol
gens Bakker. 'D66 is beslist geen 
ouwelullenpartij, maar het baby
boomgehalte wordt nu wel erg hoog. 
Het is heel belangrijk dat we het le
denaantal opvijzelen. Als iedere ac
tieve D66'er twee nieuwe en liefst 
jonge leden aandraagt, dan hebben 
we er voor de zomer een paar duizend 
nieuwe leden bij. Dat moet kunnen.' 

En zijn persoonlijke ambities? 'Als de 
partij het wil, zou ik best een nog een 
derde termijn willen. Ik heb nog niet 
genoeg van het Kamerwerk. Maar ik 
hou niet zo van plannen: als je het 
niet haalt, is er teleurstelling en als je 
het wel haalt, heb je minder oog voor 
de dingen die je niet gepland hebt. 
Het leven moet een avontuur blijven.' 

• * Het adres van de D66-discussielijst op internet is: 
http://listserv.surfnet.nVarchives/d66.html 

AANMELDINGSTERMIJN 
'STIMULANS D66' VERLENGD 

TOT 8 APRIL 
In de vorige Democraat werd de start van het D66-project 
STIMULANS 2000 aangekondigd. Met dit project wil het 
Opleidingscentrum gedurende 1 jaar lang een groep 
D66'ers coachen in hun ontwikkeling als lid van D66. 
Onderdelen uit het programma zijn bijvoorbeeld: verschil
lende vaardigheidstrainingen (debatteren, speechen) ont
moetingen en gesprekken met vooraanstaande D66'ers, 
korte politieke stages lopen bijvoorbeeld bij een Tweede
Kamerlid, weekend-bijeenkomsten met de andere groeps
leden etcetera. 
Wie in aanmerking wil komen voor deelname aan dit bijzon
dere project stuurt voor 8 april 2000 
(per e-mail: oplejdingscentrum@d66 nl of per post oe 
Postbus 660, 2501 CR DEN HAAG): 
- een kort en bondig curriculum vitae; 
- een motivatie waarom je graag aan dit project wilt deel-

nemen; 
-een essay van maximaal1000 woorden (circa 1 A4) over 

een onderwerp dat jou aanspreekt en betrekking heeft op 
D66, de toekomst en de politiek. Dit essay mag geheel 
filosofisch en beschouwend zijn, maar mag ook de aanzet 
of uitwerking van een concreet voorstel bevatten. 

Heb je nog meer vragen neem dan contact op met Leo 
Pinxten, directeur van het Opleidingscentrum 
070 - 356 60 43 of e-mail L Pinxten®P66.nl 
Informatie over dit project vind je ook op: 
www.d66 nl/documenten/OC/ 
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THOM 

/VIoe.ken 
Je kan niet zeggen dat de nieUWE! eeuw in politieke zin spet
terend van start is gegaan. 
Het lijkt wel of de politiek doot een grote matheid is bevan· 
gen. Komt het door.de·oppositie? Zeker,· wantwat merken 
we daar eigenlijk van? Geen grootse visies;op hoe het anders 
moet, alleen wat gepruttel ove( procedures. Een behoorlijk 
standpunt over de toekomst van hetlokaal bestuur (via 
Elzinga) is door CDA, GroenLinkli of SP niet geproduceerd. 
Een al ternatieve gedacb.te over hoe we met het begrotings
overschot kunnen op>.gaan,.hebben we niet.gehoord. Waar 
de fractievoorzitters van de; coalitiepartijen openlijk hun 
standpunten en ideeëtl ventileren;heerstaande andere kant 
van de streep een ·groot :!tllzWijgen,Jammer. 
Maar het is niet alleen maar stil in de oppositie. De hele poli
tiek gaat gebukt onder em.zekere p>.Qeheid. 
Fractievoor:zitters die openhare discussie uit de. weg gaan 
(Melkert in Paradiso) of domweg .. wei'geren· over.de toekomst 
van de ministeriële verantwoordelijkheid met elkaar te de,. 
batteren. En ondertussen produceren we met z'n allen .alleen 
maar veel windvlaagjes die na een of twee dagen weer verge· · 
ten zijn, maar wel een/ "quote" op het joumaal opleverden, 
Dat het anders moet beseft iedereen, maar dat bardop zeggen 

,_, ' -, 

is een beetje vloeken in d~ ~erk. Voox p>.ij geldt: ~1( yloeken · 
we maar! ·· · ·· .. ·.· 
.Ik nodig graag iedere D661er uit mif ·en de fract1e t:è bestoken 
met ideeën. Niet alleen over de grote onderwerpen als de 
toekomst van de zorg, de inrichting van de ruimte in 

. Nederland, de kennissamenleving en de (inter-)nationale de
mocratie, maar ook over de manier waarop de Haagse poli
tiek weer zwaartekracht kan krijgen. 
Over het functioneren van het parlement moeten niet alleen 
de parlementariërs nadenken (als ze dat al doen), maar ook 
de mensen die ze vertegenwoordigen. 
Hoe doen we het en hoe doen we bet beter? Laat het weten. 
E-mail Th.dGraaf@tk,parlement.nl 

Ingezonden 

Belang kind is iets anders, dan belang biologische vaders 
' lv.,; 

In de. vpt:tge,lfte.lnocraqtrflet®lf Bof#S 
Dittrlch dat dè O,.,p;ntrn#eit vpn 'de. . 
spermadonor mOet worden opgeheven, 
omdat dit i;n #tQt bel!Jng.lf4n he.t kind .. is. 
Deze. ~e;ne.ring lsrte.:kottdf)or: de• · 
bocht., 

Voor:·kinderenv.an wensouders is het: 
zeer de vraag.of lletin hun. belang is. dat 
de :ye(Wekvader bekend .is. 
Geborgenheid, weten. <!.at je gewenst ·· · 
bent.door~ opvoedoudets en continuï
teit, zijn drie door:slaggevende factoren 
voor sm evenWichtige ontwikkt:lling. 
van kinderen. Daarin is p>.eestal ruim-. 
schoots voorZien,lJl·lle.~ge:y~lvan.~ 
kinderen die middels een zaaddonor ter. 
wereld zijn gek()plfh,.rZi.rj zijn te vergelij- · 
ken met adoptiekinderen~ · 
Als het gaat om ongewenste kinderen, 
kinderen die vetwekt Zijn in een oor:
Iogssitu~tlerof ~.pet Ve(gissing' op de we-: , . 
reld zijn gezet, Ugt het anders. Hun ach· 
tergrond wordtmeestalgetypeerd doo,r 
instabiliteit, ..het gevoel niet gewenst. te 
zijn en discpntinuïteit. Vanuit die ,be,. 
schadiging kan, het verlangen om ~e ., . 
echte vade~( te~ ~en1 uitg(oeien 
tot een obsessie. De kenniSp>.aking loopt ·. · 
in het merendeel van 4e gevalJen ec}lter . 
uit op een deceptie. 

De overgrote meerder:beid van de kinde· 
ren die via een zaaddonor verwekt zijn 
groeit evenWichtig op, zonder: de weten
schap Wie.hun verwekvader is. H:et is 
niet verstandig hen op één lijn te. stellen 

··plet ongewenste kinder.en op .zoektocht 
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naar hun verwekker.' Voor: deze wenskin
deren kan het schadelijk zijn de anoni
miteit op te heffen. Ze zijn te vergelijken 
met het vrij grote aantal kinderen wier 
sodale vader en biologische vader niet 
dezelfde persoon zijn, zonder dat ze dat 
ooit te weten komen. 
De wens van volwassen mannen om de 
door hun verwekte kinderen te kennen 
is legitiem, maar dat is iets anders dan 
het belang van het kind. De redenering 
dat hiermee de rechten van het kind 
worden veiliggesteld1 is oneigenlijk. Het 
zijn immers volwassenen die deze wens 
als 'recht van het kind'.for:muleren, niet 
de kinderen. zelf. Er is geen empirische 

. basis dat dit ook samenvalt met de be
langen van de betrokken kinderen. Er is 
mij veel aan gelegen dat de D66 fractie 
dit onderscheid goed in de gaten houdt. 

·. De fractie mo.et zich niet zonder meer 
vereenzelvigen met de sterke lobby, met 
de bijzonder boogleraar adoptie Prof. 
Hotsbergen a1lS exponent, die het biolo- · 
gisch vaderschap boven alles doet .gaan. 
(ingekort door de redactie) 

JacqueUen de Savomin Lohman, emeritus 
hoogleraar orthopedagogiek, UvA, 'lid. rege~ 
ringsad'Viesraad maatschappelijke ontwik· 
keling (RMO). 



Vechten tegen windmolens 

Grensgevallen 
U wilt buiten gaan wonen en laat uw oog vallen op een prachtige, grote kavel in het grensgebied. De aannemer gaat aan de slag, 

de bouw verloopt voorspoedig. Opeens hoort u geruchten over een windmolenpark dat gebouwd gaat worden net aan de andere 

kant van de grens, in uw achtertuin bij wijze van spreken. Over een paar maanden staan ze er: brommende giganten. Wie kan ze 

door fanny Brinksma Ypma 

I Hortzonbepalend beeld 
Net over de Duitse grens bij Coevor
den komt een windmolenpark met 
eenentwintig windmolens te staan. 
Gebouwd door Siemens Nederland. 
De windmolens hebben drie wieken 
en een totale hoogte van 120 meter. 
Vlakbij liggen een recreatiegebied, een 
woonwijk, een dure villawijk en een 
wijk in aanbouw. 
Deze windmolens zijn bij gunstige 
weersomstandigheden tot dertig kilo
meter in de omtrek te zien. Ze zijn zo 
hoog omdat ze anders onvoldoende 
wind vangen. Langs de kust is een 
hoogte van 30 meter al voldoende. 
Om het beeld nader te bepalen: het 
hoogste gebouw in de omtrek, een 
woonflat van 17 verdiepingen in 
Emmerhout, is SS meter hoog. De 
Groningse Martinitoren meet 96 me
ter; de Utrechtse Domtoren 116 meter 
en het ministerie van Els Borst 104 
meter. Afgezien van het feit dat de 
windmolens wel erg beeldbepalend 

nog tegenhouden? 

zijn, laten ze ook nog een brommend 
en zoemend geluid horen. Volgens de 
heer Bos van producer Siemens Neder
land voldoen de windmolens aan de 
wettelijke normen die gelden voor ge
luidsoverlast. Gegevens hierover en 
over de geluictscirkel zijn echter niet 
aanwezig. 

I Drentse dromen 
Natuurlijk is het prachtig dat er werk 
wordt gemaakt van duurzame energie, 
maar wegen de voordelen van wind
energie altijd op tegen de nadelen? Als 
heel Drenthe wordt voorzien van deze 
schone stroom zijn er ongeveer zes
honderd windmolens nodig die 1,S 
megawatt produceren. Dit zal een 
enorme horizonvervuiling met zich 
meebrengen. Waar men ook kijkt, 
staan windmolens die nog groter zijn 
dan de Martinitoren in Groningen. 
Er is dan ook n.a.v. de windmolens 
over de grens bij Coevorden een dis
cussie op gang gekomen of windener-

De plaats des onheils: achter de Remtx-installatie zullen - als de plannen doorgaan - de 
Duitse windmolens opdoemen. 

gie in Drenthe wel nodig is. Volgens 
William Dosterwijk van de afdeling AA 
en Hunze kan er beter gebruik ge
maakt worden van zonne-energie, 
want middelen voor het opwekken 
daarvan zijn volledig integreerbaar in 
bestaande structuren en nieuwbouw. 
'Voor de opwekking van groene 
stroom voor de hele energiebehoefte 
van de provincie Drenthe met zon
nepanelen is een oppervlakte nodig 
van ongeveer elf vierkante kilometer 
verdeeld over de provincie. Er is veel 
ruimte beschikbaar, denk maar aan 
bedrijfsterreinen, daken of zonne
panelen geïntegreerd in geluidsscher
men langs wegen of spoorwegen. Met 
een beetje doordachte opstelling is 
plaatsing van een hectare aan zonne
panelen heel wat minder opvallend in 
het landschap dan een rij windmolens 
met dezelfde energieopbrengst.' 
Tijdens een politieke avond opperde 
William ernstig het idee om Drenthe 

(vervolg op pagina 14) 
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voortrekker te maken van de ontwikke
ling van zonne-energie in Nederland. 'De 
prijs kan dan dramatisch dalen en er kan 
een weg gebaand worden voor verder on
derzoek. Zonne-energie perfect ingepast 
in de natuurlijke omgeving. Als spin-off 
van zo'n project kan Nederland in een 
keer de grootste producent worden van 

Zuid-Holland 
1 EURO 2000: de beste aanpak 

De Europese kampioenschappen voetbal 
staan voor de deur. In Rotterdam zullen 
een aantal wedstrijden gespeeld worden, 
waaronder de finale. Voor veel mensen 
en ook bedrijven in Rotterdam is Euro 
2000 een zegen: zo niet in sportief op
zicht, dan toch met het oog op city-mar
keting en de binnenrollende euro's. Maar 
het kampioenschapsfeest van Feijenoord 
staat ook veel mensen nog fris in het ge
heugen: geen klikkende munten, maar 
rinkelende ruiten. Toch lijkt het leger in
zetten van de baan te zijn. Hoe wordt het 
voetbalfestijn een zegen voor Rotterdam? 
Over deze verschillende aspecten rondom 
Euro 2000 zal op donderdag 16 maart a.s. 
in het Topsportcentrum in Rotterdam 
(naast de Kuip), worden gediscussieerd, 
met m.m.v. o.a. D66-Tweede-Kamerlid 
Franciska Ravestein, een medewerker van 
de Erasmusuniversiteit (city-marketing), 
de politie en de stichting Euro 2000 (on
der voorbehoud). journalist Ardi den 
Hoedt zal de avond leiden. 
Voor meer informatie: Tamara van de 

PV -systemen (zoals zonnepanelen heten 
die elektriciteit leveren) en wordt ineens 
de economie beter van het milieu! 
Drenthe zou de ambitie moeten hebben 
het beginpunt te vormen van een Dutch
Solar-Net-2000. Dat in 2020 zal uit
groeien tot een Euro-Solar-Net.' 

ANDER REGIONIEUWS 

Wijdeven: 010-4774064 of Franciska 
Ravestein, e-mail: 
f.ravestein@tk.parlement.nl 

1 Uitnodiging; DeelregiobiJeenkomsten 
D66 provincie Zuid-Holland 

De statenfractie van D66 Zuid-Holland 
organiseert samen met het regiobestuur 
de komende maanden een aantal bijeen
komsten in de regio. De bijeenkomst van 
Zuid-Holland-Zuid, die op16 februari 
stond gepland, is verschoven naar 13 
maart a.s. 
Het regiobestuur wil graag met leden uit 
de regio van gedachten wisselen over ac
tuele thema's. Om de bijeenkomst vorm 
te geven, zou het bestuur een aantal the
ma's willen ontvangen die als input kun
nen dienen voor de avond. De thema's 
zijn onder te verdelen in politieke thema's 
en organisatorische thema's. 
Politiek wil zeggen: wat speelt er nu of op 
korte termijn in de deelregio op politiek 
vlak? Welke beslissingen over bijvoor
beeld ruimtelijke ordening of milieu moe
ten genomen worden? 
Organisatorisch wil zeggen: welke zaken 

PERSONAliA 

Terug naar Coevorden. Die Duitse wind
molens komen er; die zijn immers niet 
voor de stroomvoorziening in Drenthe. 
Vragen aan het adres van de gemeente 
hebben tot dusver niets uitgericht. En 
ook de bewoners zijn zich niet bewust 
hoe hoog 120 meter wel is! 'T is sneu 
voor de kopers. + 

spelen er in de fracties en besturen. Is er 
bijvoorbeeld voldoende bezetting? Lopen 
de fracties/besturen goed of slecht? 
Spelen er bepaalde personele zaken? 
De thema's kunnen per email aangele
verd worden. We hopen op reacties, zo
dat de bijeenkomsten een succes kunnen 
worden! 

Overzicht bijeenkomsten: 
Zuid-Holland-Zuid: 13 maart, gemeente
huis Zwijndrecht, 19.30 uur 
Haaglanden: 13 maart, provinciehuis Den 
Haag (Uiterwaardenzaal), 19.30 uur 
Leiden e.o. en bollenstreek: 16 maart, café 
Einstein in Leiden, 19.30 uur 
Midden Holland: 6 april, stadhuis Gouda, 
19.30 uur 

E-mailadressen contactpersonen: 
Zuid-Holland-Zuid, Tessa Maas: 
tessa.martin@worldonline.nl 
Haaglanden, Miriam ter Braak: 
mtbraak@casema.net 
Leiden e.o. en bollenstreek, Jolanka Perk: 
perk@flevoland.nl 
Midden Holland, Marian Dogtrom: 
nme-dgt@cistron.nl 

In memoriam Corry Quispel deerd lid van diverse landelijke denktanks betreffende de ge
zondheidszorg. In 1996 werd Corry gekozen tot secretaris van 
het hernieuwde Regio Bestuur Limburg. De afdelingen werden 
bijgepraat en wisten haar binnen de kortste keren te vinden. 
Ze was een wandelende vraagbaak voor iedereen en een goed 
klankbord voor de Statenfractie, waar ze eigenlijk vanaf het be
gin gewoon mee mocht praten over alle politieke items. 

Zondag 23 januari jl. overleed 
na een ziekbed van enige maan
den onze oud-secretaris Corry 
Quispel op de leeftijd van 
54 jaar. 
Als lid 1130 kwam Corry in 
1980 als Hoofd Opleidingen bij 
de stichting Ziekenzorg 
Westelijke Mijnstreek naar 
Limburg. Vanaf 1984 vervulde 
zij de functie van secretaris van 
het Regio Bestuur, waarin zij in 
1986 herkozen werd. Vanaf 
1988 kwam ze bij de opkrabbe

lende afdeling Sittard en werd ze eerst lid van de Afdelings 
VerkiezingsCommissie voor de gemeenteraadsverkiezingen 
van 1990. Vanaf 1990 maakte ze met twee herverkiezingen als 
secretaris deel uit van het afdelingsbestuur. Ze was een gewaar-

Half maart 1999 werd Corry herkozen, in april moest ze haar 
functie neerleggen. In september zou de herkozen voorzitter 
van de Provinciale-Statenfractie afscheid nemen van Limburg 
en wilde ook Corry alle bekenden nog een keer zien. Het werd 
daarmee ook haar afscheid. 
We verliezen in haar een zeer toegewijde secretaris, een schaap 
met vijf poten, een vriendin met wie we letterlijk lief en leed 
hebben gedeeld. We gaan in Sittard een boom voor haar op
zetten. Misschien kunnen we dan ooit in haar schaduw staan 
en het opvliegen van de vogels horen. 

Regio Bestuur Limburg, Provinciale-Statenfractie Limburg, 
Afdelingsbestuur Sittard, Gemeenteraadsfractie Sittard 



In memoriam Henk Schippers 
Zondag 13 februari overleed Henk Schippers, al heellang 
D66'er, hoofdbestuurslid, wethouder en locoburgemeester van 
Enschede en sinds 1995 burgemeester van Steenwijk. 
Henk Schippers was, zoals het gemeentebestuur dat uitdrukte 
in de rouwadvertentie, een toegewijd, deskundig, integer en 
betrokken burgemeester. Daadkrachtig, sturend, maar altijd 
oog voor de menselijke maat, of het nu de brandweer betrof of 
het bloeiende verenigingsleven. Een gezinsman ook, die een 
vrouw en drie kinderen achterlaat, een man die ook besefte 
ho~ het bestuurlijk leven je kan opslokken, tot nadeel van je
zelf en je gezin. 
Ik herinner mij nog goed hoe mijn eerste kennismaking ve~
liep. Als nieuwbakken Kamerlid kreeg ik, ik meen eind 1995 of 
begin 1996, bezoek van 'burgemeester Steenwijk' over een de
fensiekwestie, destijds mijn portefeuille. We waren al een eind 
op streek met het gesprek, toen hij terloops meldde: 'Ik ben bij 
de club hoor'. Zo was Henk, denk ik: D66'er, zeker, herkenbaar, 
maar ook dienaar van de Kroon, van zijn gemeente. 
Vandaag, nu ik dit schrijf, behandelen we in de Tweede Kamer 
de gemeentelijke herindeling West-Overijssel, regelmatig ge
spreksonderwerp tussenHenken mij. Henk was er helemaal 
klaar voor. Over die herindeling zal wat mij betreft altijd de 
schaduw hangen van dit zo tragische verlies. In Henk Schip
pers verliest D66 een markant bestuurder en een goed mens. 
Jan Hoekema, Tweede-Kamerlid 

KORTE BERICHTEN 

Benoemingen 
Met ingang van het nieuwe millennium is Hans Engels (48) uit 
Eelde, hoofddocent staatsrecht aan de Rijksuniversiteit Gronin
gen de nieuwe fractievoorzitter van D66 in de Provinciale Sta
ten van Drenthe. In de jaren negentig was hij fractievoorzitter 
en wethouder in de voormalige gemeente Eelde en fractievoor
zitter in de fusiegemeente Zuidlaren. Sinds het voorjaar van 
1999 is hij Statenlid. 

Afscheid 
Partijvoorlichter Sebastian Dingemans heeft per 1 maart jl. een 
nieuwe baan aanvaard bij de Avro. Hij is daar communicatie
producent voor alle radioprogramma's geworden. Hij was 
woordvoerder voor partijvoorzitter Tom Kok en de huidige 
voorzitter Gerard Schouw. Voor de Democraat schreef hij 
menig groot interview. 

Vice-voorzitter Matt Poelmans heeft op het vorige congres aange
kondigd zich tussentijds terug te trekken uit het hoofdbestuur. 
De reden is dat hij deze bestuursfunctie niet langer kan combi
neren met zijn drukke baan als programmamanager Overheids
loket 2000. Onlangs is besloten dit programma om de één-lo
ketgedachte in Nederland in te voeren, waarvoor D66-minister 
Van Boxtel politiek verantwoordelijk is, voort te zetten en 
Poelmans wil zich daarop volledig concentreren. 
Matt is vijf jaar lid geweest van het hoofdbestuur. Hij begon als 
eerste penningmeester en werd later vice-voorzitter organisatie. 
In het hoofdbestuur heeft hij zich onder meer bezig gehouden 
met de invoering van internet in de partij (de eerste website in 
1995, de elektronische nieuwsbrief Digitaal66) en diverse voor
stellen voor partijvernieuwing. Als penningmeester voerde hij 
de afdrachtregeling politieke vertegenwoordigers in. De opvol
ger van Poelmans wordt gekozen op het maartcongres in 2000. 

PLATFORM 

Werkgroep Duurzame 
Ontwikkeling en Milieu 

Vroeger noemden we ons 
Werkgroep Milieu, maar daar 
hebben we heel bewust 'duur
zame ontwikkeling' voor gezet. 
De werkgroep houdt zich met 
meer zaken bezig dan milieu
hygiënische onderwerpen als 
bijvoorbeeld afvalscheiding of 
geluidhinder. De milieuproble
men van vandaag zijn niet 
meer los te koppelen van meer 
fundamentele vraagstukken 
zoals productie en consumptie, 
internationalisering en de 
verantwoordelijkheid voor toe- Miehiel Ruis 
komstige generaties. Duurzame 
ontwikkeling staat voor het integreren van milieu in meest 
brede zin bij het handelen van zowel burgers als de overheid. 
Deze benadering komt ook tot uiting in de discussies en de 
activiteiten van de werkgroep. 
Als werkgroep van het wetenschappelijk bureau ontwikkelen 
we nieuwe ideeën of plaatsen we nieuwe onderwerpen op de 
politieke agenda. Zo gaan we nu aan de slag met de ontwikke
ling van het concept van het Natte Hart, een item uit het ver
kiezingsprogramma. We gaan proberen een visie te ontwikke
len over de mogelijkheden en kansen die er zijn voor het 
IJsselmeergebied en randmeren voor natuur en recreatie zon
der dat dit persé ten koste moet gaan van de economische 
functies. 
Bij onze vergaderingen is meestal het Tweede-Kamerlid Marijke 
Augusteijn aanwezig met wie we dan enkele actuele milieu
onderwerpen bespreken. Daarnaast organiseren we regelmatig 
themabijeenkomsten. Bijvoorbeeld een bijeenkomst over nut 
en noodzaak van een Tweede Maasvlakte. Bij deze bijeenkomst 
bleek dat vooral de aanwezige economen veel kritischer over 
de aanleg dachten dan de Tweede-Kamerfractie. Als werkgroep 
proberen we regelmatig naar buiten te treden, bijvoorbeeld 
door themabijeenkomsten op congressen te organiseren of 
door het schrijven van een artikel in de krant. Zo hebben we 
samen met de milieuwerkgroep van de PvdA en de VVD een 
kritisch artikel over de Betuwelijn gepubliceerd. 
De werkgroep telt ruim twintig leden en komt eens in de 2 of 3 
maanden bijeen, meestal in het Tweede-Kamergebouw. Binnen 
de werkgroep zijn voor een paar onderwerpen projectgroepen 
gevormd die een thema verder uitdiepen. D66'ers met inte
resse, kennis en/ of bezieling voor het milieu zijn van harte uit
genodigd om eens langs te komen. De volgende werkgroepver
gadering is 21 maart om 19.00 in Den Haag en zal gaan over 
het Natte Hart en over een duurzame ruimtelijke ordening. Wil 
je komen of heb je vragen? Bel of mail naar de voorzitter of 
secretaris van de werkgroep! (Michiel Ruis) 

Secretaris: Eddy Tulp, Eddytulp@daxis.nl, tel. 0570-608 336 
Voorzitter: Miehiel Ruis, Michiel.r@worldonline.nl, tel. 020-
428 29 02 
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Roxanne Brant (20) 
Nijmegen 
studente Nederlands 

'Meer aandacht voor onderwijsl 
Waarom ben je onlangs lid geworden van D66? 
Om me heen merk ik vaak dat politiek de mensen niet bezig 
houdt. Wat ik dan zo jammer vind, is dat ze meestal wel een 
mening hebben, maar dat ze daar niets mee doen omdat ze het 
gevoel hebhen dat ze helemaal geen invloed hebben op de po
litiek. D66 laat zien dat je wel degelijk invloed hebt op de 
beslissingen die worden genomen over dingen die ook jezelf 
aangaan. Ik wil er graag aan bijdragen dat mensen dat inzien 
en de kans krijgen zich te laten horen. 

Wat trekt jou als jongere aan in D66? 
D66 is op mij altijd overgekomen als een professionele en re
delijke partij. D66 gaat ook in de media met zijn tijd mee zon
der te vervallen in Amerikaanse verkiezingspraktijken. Verder 
spreekt het me aan dat er niet verscholen wordt achter een be
paald dogma, maar alle zaken vanuit een fris standpunt beke
ken worden. 

Heb je zel(politicke ambities? 
Ik willater zeker ook actief worden binnen D66. Op het mo
ment heb ik het erg druk met mijn studie. Maar daarna wil ik 
in elk geval op regionaal vlak iets betekenen voor D66. 

Wat zijn jouw ambities voor D66? 
Dat D66 jongeren de kans blijft geven en zo ook een goede 
toekomst opbouwt en zich niet gek laten maken door verkie
zingskoortsen, maar altijd aandacht blijven houden voor de 
dingen die echt belangrijk zijn. Verder moet die gekozen bur
gerneester er toch echt een keer komen. 

Waar zou D66 naar jouw mening meer werk van moeten maken? 
D66 moet de mensen ervan doordringen dat we in een demo
cratie leven waarin iedereen zijn stem kan laten horen. Én dat 
die stem wel degelijk iets te betekenen heeft. Vooral nu het 
economisch voor de wind gaat, hebben de mensen de neiging 
achterover te zakken met de gedachte: alles gaat toch wel 
goed. De mensen moeten terug naar de stemhokjes. 
Verder zou D66 zich nog meer internationaal, op Europees 
vlak moeten profileren. 
En er moet meer aandacht voor het onderwijs komen. Niet al
leen op de basisscholen en op de middelbare scholen met de 
Tweede Fase zijn er problemen, maar ook op de hogere scho
len en universiteiten. De kwaliteit van het onderwijs moet ge
waarborgd blijven. 

16 DEMOCRAAT nr.2 2000 

In het weekend waarin het rapport van de Commissie
Elzinga hét nieuws was, met als minimale winst een goed 
verhaal over dualisme, en maximaal wat wij er zelf van 
maken in alle komende discussies; op zaterdag 22 januari 
dus, kwamen meer dan honderd D66-bestuurders van alle 
bestuurslagen bij elkaar in Utrecht. 

Met als thema Stad en Land had de bestuurdersvereniging een 
programma gemaakt dat naast mondelinge bijdragen door be
windslieden Van Boxtel ('ik ga over de stad') en Brinkhorst (' ... 
en hij gaat over het land, dus D66 kan niet stuk'), een uitge
breide excursie naar de VINEX-locatie Leidsche Rijn omvatte. 
Een afsluitende borrel werd in het historische Paushuize aan
geboden door gastheer Boele Staal en een gezellig diner met ta· 
felspeech van Hein van Oorschot (voorzitter van de bestuur
dersvereniging en lid van de Cie Elzinga) in het Polrnan's Huis 
was de kroon op een uitgelezen (zonnige) partijnetwerkdag. 

In gesprekken tijdens die dag bleek dat de opmerkingen van 
Roger van Boxtel over hoe de burger steeds meer tegen de 
overheid aan kijkt ('winkelen als je wat nodig hebt') en een 
achterlopende overheid als het gaat om (!CT) innovatie en di
gitalisering, een zenuw geraakt hadden bij D66-bestuurders. 
Men vindt dat vooral D66 op die onderwerpen voor de troe
pen uit moet lopen. Dat Laurens Jan Brinkhorst zo enthousiast 
over zijn ministerie vertelde ("ik heb ook te maken met econo
mie, natuur en de kwaliteit van uw voedsel") vond men be
langrijk. Het enthousiasme van onze meest prominente en 
zichtbare bestuurders straalt op alle bestuurders af en we kun
nen wel wat zonnestraaltjes gebruiken, bleek uit de vele ge
sprekken die ik opving. Of het nu het feit was dat je er alleen 
voor staat (wat in veel kleine gemeenteraden het geval is) of 
dat men naar wegen zoekt om verloren invloed te heroveren, 
of negatieve (landelijke) publiciteit te weerleggen, de bestuur
ders putten deze dag steun uit contacten met medebestuurders 
elders uit het land. Waarbij een vaak gestelde vraag aan elkaar 
was: hoe profileer jij je? Met welke onderwerpen, op welke ma
nier? Op alle bestuurslagen is het zoeken naar een (her
nieuwde, versterkte of verrassende) invulling van het gezicht 
van D66. Een taak voor de Bestuurdersvereniging om de "best 
practices" door te geven? 

Ik loop toch al weer zo'n 15 jaar mee in deze partij maar ik 
ontmoette veel nieuwe gezichten en alhoewel men 'zware tij
den' meemaakt, was het onverminderd enthousiasme en inzet 
van mijn mede D66-bestuurders voor mij een ware inspiratie! 
(Tinekc Knaap, Statenlid Utrecht; fóto Annemieke Koning) 
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In Oostenrijk 
"100 <y., No Haider", kopte de thuispagina van 
het Liberale Jugendforum. Een dag nadat de 
nieuwe Oostenrijkse Zwart/Blauwe regering be
edigd was en Oostenrijk de bedenkelijke eer te 
beurt viel voor het eerst na de Tweede Wereld 
Oorlog een rechts-radicale partij in de regering te 
hebben, surfde ik naar www.jugendforum.at om 
te lezen hoe onze Oostenrijkse zusterorganisatie 
over haar nieuwe regering dacht. Op de site ston
den enkele telefoonnummers en ik besloot om te 
bellen met fu/ian Rauchdobler, voorzitter van het 
Liberale J ugendforum. 
Na wat antwoordapparaatberichten en verwijzin
gen naar mobiele telefoonnummers kreeg ik uit
eindelijk toch Julian zelf aan de lijn. Mijn op
rechte poging het gesprek in het Duits te voeren 
werd al na drie zinnen afgekapt: 'I am not 
against speaking English'. Het werd een interes
sant gesprek over de houding van Europa in deze 
kwestie, over de rol dil' de boulevardpers speelde 
bij de opkomst van Haider en over het verziekte 
politieke systeem van t lostenrijk. 
Was Europa niet te snel geweest met z'n reactie? 
Moet de nieuwe regering niet worden afgerekend 
op haar daden? Het was zeer verhelderend om na 
alle krantencommentaren en journaalverslagen 
een ander verhaal te horen. Het argument dat 
Europa door zijn opstelling naar de nieuwe rege
ring de keuze van de Oostenrijkse kiezer niet zou 
respecteren, sneed geen hout, volgens Julian. 
Drieënzeventig procent van de Oostenrijkse kie
zer stemde immers niet op de partij van Haider. 
De Europese Unie zou meer recht doen aan de 
opvattingen van de Oostenrijkse bevolking door 
zich te baseren op de morele waarden waaruit 
deze, veel grotere groep handelt, dan zich ver
plicht te voelen normale omgang te hebben met 
een regering onder de oncontroleerbare invloed 
van de gouverneur van Karinthië, Jörg Haider. 
Julian vertelde dat het opmerkelijk was dat vrij
wel meteen na het bekend worden van de 
Europese maatregelen, de eerste echte demon
straties werden gehouden tegen de nieuwe rege
ring. Het mateloos passieve electoraat in 
Oostenrijk, inclusief de potentiële vernieuwings
bewegingen, kregen door de buitenlandse druk 
een extra stimulans om een publiek debat te star
ten. Voor het eerst begon er onder een groeiende 
groep Oostenrijkers zoil'ts te ontstaan als kritisch 
burgerschap. 
We besloten samen, via e-mail, een opinie-arti
kel te schrijven. Net voordat we ophingen vroeg 
Julian: 'Do you hear tlw crowd?' en hield de te
lefoon even bij zijn raam. Langs zijn huis in 
Wenen trok een grote groep demonstranten die 
riepen en floten. 'I am going to join them, see 
you!' 

Boris van der Ham, 
Landelijk Voorzitter fongl' Democraten 
Het artikel dat de JD m de LJF voor de GPV
dagbladen schreven is te IC'zen op 
www. we/come. to/jongednnocraten 

CONGRESINFORMATIE 

DE UITGANGSPUNTEN VAN DEMOCRATEN 66 
D66 stelt de mens centraal: vrij, betrokken, gelijkwaardig en mondig. Wij 
streven naar een democratische, duurzame en open samenleving, waarin 
individuele vrijheid even vanzelfsprekend is als sociale cohesie; een samen
leving waarin burgers verantwoordelijkheid willen en kunnen nemen voor 
zichzelf en hun omgeving; een samenleving waarin arbeid, persoonlijke ont
wikkeling, vrije tijd en zorg goed te combineren zijn. D66 wil actief kansen 
scheppen voor mensen om hun talenten te benutten en hun kennis toe te 
passen. D66 heeft vertrouwen in de beslissingen die mensen nemen over 
wat hen aan het hart gaat. 
D66 bedrijft praktische en resultaatgerichte politiek vanuit haar idealen, zon
der blauwdrukken of dogma's. Maatschappelijke besluitvorming moet toets
baar en transparant zijn. D66 is vooruitstrevend en wil maatschappelijke ont
wikkelingen benutten om aan zo'n samenleving te bouwen; grenzen hebben 
daarbij geen betekenis. 
D66 wil mensen blijvend in staat stellen hun eigen keuzes te maken. Dat is 
ons democratisch perspectief, dat noemen wij sociaal-liberaal. 

VRIJ, MONDIG, BETROKKEN EN GELIJKWAARDIG 
D66 wil vrijheid voor ieder mens om zich naar eigen inzicht te kunnen ont
plooien en om te leven volgens eigen normen en waarden. Allereerst geeste
lijke vrijheid zoals die tot uiting komt in de keuze van levensbeschouwing en 
politieke richting, in ongecensureerde beoefening van wetenschap en kunst, 
in het onvervreemdbaar recht op vrije meningsuiting. Daaruit voortvloeiend de 
vrijheid van leefvorm en de wijze van (samen)wonen, in natuurlijke samen
hang met de eigen seksuele geaardheid. Zelfbeschikking over het eigen li
chaam, zoals bij euthanasie en abortus, is voor D66 vanzelfsprekend, evenals 
de vrije keus door wie, waar en waarmee men zich willaten behandelen voor 
het behoud van een zo goed mogelijke gezondheid. 
Voor een vrije persoonlijke ontplooiing is meer nodig dan de formele liberale 
vrijheden. Aan persoonlijke vrijheid moet ook inhoud worden gegeven. 
Daarom steller. sociaal-liberalen aan de samenleving sociale randvoorwaar
den, zoals hoogwaardige en toegankelijke gezondheidszorg en onderwijs in 
een goed functionerende rechtsstaat die veiligheid, werk en sociale zekerheid 
biedt. Vereiste daarvoor is ook een duurzame ontwikkeling naar een leefbare 
samenleving, nu en in de toekomst. De samenleving moet de voorwaarden 
scheppen voor de persoonlijke ontplooiing van mensen. Dit geldt in het bij
zonder voor minder bevoorrechte groepen, binnen en buiten de landsgrenzen, 
voor huidige en toekomstige generaties. Onderlinge betrokkenheid is nodig 
om deze ontplooiing voor alle burgers mogelijk te maken. Betrokkenheid is 
verantwoordelijkheid en respect voor jezelf en voor anderen, voor de maat
schappij. Betrokkenheid is ook verantwoordelijkheid voor duurzame ontwik
keling. Vrijheid en betrokkenheid zijn de twee kanten van de sociaal-liberale 
medaille. 
D66 koestert de verschillen tussen mensen en de verscheidenheid van hun 
opvattingen en beschouwt deze als een bron van maatschappelijke vernieu
wing. Het uitgangspunt van de gelijkwaardigheid van mensen gaat daarmee 
veel verder dan het simpelweg tolereren van andere meningen, culturen en 
voorkeuren. Gelijkwaardigheid betekent naast verdraagzaamheid en respect 
voor ieders levensstijl ook dat pluriformiteit wordt ervaren als verrijking van 
het leven en als noodzaak voor creativiteit en productiviteit. Verdraagzaamheid 
eindigt echter waar de verdraagzaamheid zelf wordt geschonden, waar de 
fundamentele gelijkwaardigheid van mensen wordt ontkend en waar geweld 
en dwang de plaats van vrijheid en recht willen innemen. 

MENS EN SAMENLEVING: ALLE STEMMEN TELLEN 
D66 verzet zich tegen een regenteske bestuursstijL De politiek, de democrati
sche besluitvorming door alle betrokken burgers gezamenlijk, behoort de ge
meenschappelijke regels te stellen. Zij stelt regels waar dat moet en laat vrijheid 
waar dat kan. De samenleving moet voorwaarden scheppen waardoor burgers 
vertrouwen in elkaar kunnen en willen hebben, thuis en op straat. De overheid 
waarborgt de rechtsstaat en de openbare orde, omdat een democratie alleen 
goed kan functioneren als de veiligheid van individuen gegarandeerd is. 
De organisatie en de regelgeving van het openbaar bestuur moeten zo eendui
dig en transparant zijn, dat een ieder daaraan kan deelnemen en dat kan con
troleren. De overheid moet betrouwbaar en controleerbaar zijn. Haar integriteit 
en het ontbreken van vooringenomenheid moeten boven elke twijfel zijn ver
heven. Het is niet alleen aan de overheid om de nodige voorzieningen te reali
seren, dat is een verantwoordelijkheid van de hele samenleving. Initiatieven 
van burgers, van hun organisaties en van de markt zijn nodig en gewenst; 
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ingegeven door sociale betrokkenheid en gestimuleerd door economische 
motieven. 
Democratie gaat niet domweg over de wil van de meerderheid. De kwaliteit 
van een democratie bewijst zich in de manier waarop wordt omgegaan met 
de opvattingen van de minderheid. D66 vindt dat alle stemmen tellen om te 
komen tot goede oplossingen met een breed draagvlak. 
Democratie heeft niet alleen betrekking op de relatie tussen burgers en over
heid. Maximale invloed en participatie van betrokken burgers zijn nodig bij 
alle maatschappelijke instellingen. Dat betekent voor iedereen vrije en gelijke 
toegang tot kennis en informatie. Alleen door deel te kunnen nemen aan de 
informatiemaatschappij kan de burger zijn weg vinden in de 21 e eeuw. D66 
wil de samenleving verder klaar maken voor de informatiemaatschappij. 
D66 kiest voor een directe democratie, niet van boven naar beneden, maar 
van beneden naar boven. Initiatieven van burgers moeten worden gestimu
leerd en ondersteund waar dat maar kan. Samenwerkingsverbanden tussen 
burger, overheid en markt op alle niveaus van de samenleving zorgen voor 
betrokkenheid bij de democratie. Daarbij hoort een markt die aan mensen 
echte keuzes biedt een markt zonder dominantie. 
Onze samenleving eindigt niet bij onze landsgrenzen of Europa. Met respect 
voor culturele diversiteit staat D66 voor het internationaal delen van kennis, 
ervaring en middelen. Democratie, vermindering van armoede en bestrijding 
van schendingen van universele mensenrechten hebben voor D66 prioriteit. 
Mensen die vluchten voor onrecht moeten bij ons een plaats kunnen vinden. 

VOORUITSTREVEND 
Veranderingen volgen elkaar in hoog tempo op. Niet alleen in technologie en 
organisatie: ook in normen en waarden. Dat vraagt om toekomstgerichte poli
tiek. Een overheid die niet afremt maar stimuleert. Een radicaal gedemocrati-

seerd openbaar bestuur dat zich voortdurend aanpast aan de zich steeds ver
nieuwende eisen van de samenleving. D66 is gericht op duurzame ontwikke
ling. De huidige leefwijze mag geen wissel trekken op de samenleving van 
straks. Duurzaamheid is een voorwaarde voor economische ontwikkeling. Er 
moet een balans gevonden worden tussen het welbevinden van mensen, 
respect voor de levende natuur, behoud van een leefbare wereld en een vol
doende economische welvaart. Deze generatie is verantwoordelijk voor de 
eigen mogelijkheden en die van volgende generaties om te leven in een 
wereld waarin verscheidenheid van mens en natuur regel is. 
D66 is gericht op vernieuwing en vooruitgang. Als toekomstgerichte politieke 
partij is het onze taak om de grote vraagstukken van morgen zo scherp mo
gelijk te definiëren en te zoeken naar concrete oplossingen. Dat betekent poli
tiek bedrijven op een open en pragmatische wijze waar argumenten op hun 
waarde worden geschat en evenwichtig in de context van de probleemstelling 
worden gewogen. + 

Naar aanleiding van dit congresvoorstel konden tot 21 februari jl. moties in
gediend worden. Deze vindt u in congresboek A dat u vanaf 17 maart a.s. 
van de D66-website kunt downloaden. 

Congres 70 - correcties 
Agenda: agendapunt Organisatie toevoegen: wijzigingsvoorstellen Statuten. 
Wijzigingsvoorstellen Statuten en Huishoudelijk Reglement 
voorstel1: vervang "alle artikelen" door "alle relevante artikelen Statuten en 
Huishoudelijk Reglement". 
voorstel 4: vervang 4.22.4 door 4.21.4 
voorstel 6: vervang 6.3.2 door 6.2 

I OPLEIDINGSCENTRUM I 
l'·llleenkonllt over rapport Staats· 

· èORimlssle-Eidnga 
Op zaterdagmlddag 1 april (géén grap) organi
seert het Oplèidingscentrum in samenwerking 
met fiet WetenschappeliJk Bureau en de Be
stuurdei'Svèreniglng van 066 een bÎjeènkomst 
naar aánlelding van oe verscnîjning van het . 
rapport Van. (18 commlssie-Eizlnga: Dualisme 
en lokale ~iunoçratie. 
Aan· dez~ bijearlkomst wordt. onder meer een 
bljélrage g~leverd doortwee leden van deze 
Staatscommissie: Jan Vis, lid Ra~ van .State 
en In ge van der Vlies, hoogleraar Bestuurs
recht. Daarnaast zijn OOk fractieYoorzi1.terJhom 
dltGraaf, Plga Sçnelt~ma J)6&.woordvoerder 
terzake in de Tweede Kam.er, partijvoorxitter 
Gerard Schouw. de Groningse wethouder Htl'lk 
Pijlman, :SeekS burgemeesterArmand 
Creemers, hoogleraar staats~ en bestuursrecht 
lex MiChiets en anderen van 'de partij. Oe bll· 
eenkomst Vindt ptaats·in vergadercentrum la 
Vle te Utrècht. Wilt u•deze bljeellkomst bîjwo· · 
nen, dàn Is het zaak dat u zich hiervoor zo 
spoedig mogelllk aanmeldt: e-mail: oo!Qiawos• 
~-~@066:ri!fax: 070 • ~3641917: tèlefö· 
nlsch: 070~35a 60 66. Voor meèr informatie 

kunt u hier eveneens terecht. De deelna~os· 
ten zijn 1 20,· (incl. koffie en thee). 

TRAINtiiEl El CURSUSSEI 
1 Dit Is 0861 08·04-2000 te Amsterdam 

en 10·06 te Den Haag. 
Ovèrweegt u lid te worden van 066? ot bent u 
dat al, maar wilt u (meer) actiet worden of ge
woon ine!lr van uw partij weten? Twee ervaren 
D66'ers wijzen u de weg naar en in de partij. 
Aan de orde komen inhoud, still en organisatie 
van P66. Bijdrage: 1 25,· 

I Wtll een .sprturls die .. .1 
15..()4·2000 te Amsterdam 

Staat soms bet zweet u In de h.anden als u in 
het openbaar iets moet zeggen? ot komt u. 
maar nooit los van. het papier waarop uw tekSt 
staat? Daar kunt u wat aan doen met deze tral· 
ning. Er wordt In een kleine groep gewerkt, on· 
der andere met gebruikmaking van de video. 
Bijdrage: f 75,-

. ·I Debatteren kun leleren 
08"04w2000 te Den Haag 

Zit u al gauw met uw mond vol tanden als ie-
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mand u van repliek dient? Of mengt u zich lie
ver helemaal .niet In.~ debat Ol)'ldat u dat eng 
vindt? Na de~ traininll voelt. u zich vast een 
stuk zekerder. Ook hier wordt in een kleine 
groep gewerkt, met vldeo..pnQersteuning. 
Bijdrage:/ 75.,-

I Aldus ~!Hl! 08·04·2000 te Utrecht 
Om een goed voorzilter te zîjn moet je meer 
kunnen dàn alleen met een hamer zwaaien. Wilt 
u leren hoe u als voorzitter !tlergaderingen pret· 
tlger en efflcllinter kunt laten vBI'JDpen? In deze 
training oeter~t u in een kleine groep, onder· 
steund door video-opnamen. Bijdrage: f 75,· 

I Wat .móeUk met zo'n lytle? 15-04-2000 te 
Utrecht.·. 

ledereen krijgt wel eens te maken met "lastige" 
mensen, of misschien wordt u zelf door som
migen wel als zodanig ervaren. Hoe voorkom je 
dat dat tot conflicten leidt Bil hoe los je een 
eenmaal gerezen conflict op? Deze training 
helpt u daarbij met een .op d~ politieke praktijk 
gerichte werkopdracht en viQeo.,()lldersteuning. 
Bijdrage: f 15.-



Partijagenda 

ma 13 mrt: 

do 16 mrt: 

wo 22 mrt: 

vr 24 mrt: 

deelregiobijeenkomst Zuid-Holland-Zuid, ge
meentehuis Zwijndrecht, 19.30 uur (zie ook on
der regioberichten) 
- deelregiobijeenkomst Haaglanden, provincie
huis Den Haag (Uiterwaardenzaal), 19.30 uur 
discussieavond Euro 2000. M.m.v. o.a. D66-
Tweede-Kamerlid Franciska Ravestein, een 
medewerker van de Erasmus universiteit (city
marketing), de politie en de stichting Euro 2000 
(onder voorbehoud). Zie verder aankondiging op 
de reglopaglna. 
- deelregiobijeenkomst Leiden e.o. en bollen
streek, café Einstein in Leiden, 19.30 uur 
21.52 - 21.55 Ned.3 televisieuitzending 066 
14.57 -15.00 Ned.2 televisieuitzending 066 
spreekuur Lousewies van der Laan (EP) in Den 
Haag. Bel voor een afspraak met haar Brusselse 
kantoor: 00 322 284 7797 

za 25 mrt: congres 70 in De Flint in Amersfoort; Algemene 
Ledenvergadering Bestuurdersvereniging op de
zelfde locatie 

wo 29 mrt: kopijsluiting Democraat nr. 3 
za 1 apr: bijeenkomst over rapport cie-Eizinga 'Dualisme 

en lokale democratie' (zie elders in de service
pagina's) 

di 4 apr: 18.56-18.59 Ned.2 Televisieuitzending 066 
11.54 -11.57 Ned.1 Televisieuitzending D66 

wo 5 t/m zo 9 apr: reis naar Luxemburg. Kosten 250 gulden, incl. 
slapen en vervoer. Voor meer info <jd@dds.nl> 
of 070-3641917 

do 6 apr: deelregiobijeenkomst Midden Holland, stadhuis 
Gouda, 19.30 uur 

za 8 apr: China-conferentie (SWB) 'Mensenrechten versus 
handelsbetrekkingen met China'. CSB-zalencom
plex, Utrecht (zie elders in de servicepagina's) 
- Dit is 066! Training OC in Amsterdam 
- Debatteren kun je leren! Training OC in Den 
Haag 
- Aldus besloten! (Het leiden van een vergade
ring) Training OC in Utrecht 

ma 10 apr: 17.52-17.55 Ned.3 Televisieuitzending 066 
15.05 -15.08 Ned.2 Televisieuitzending 066 

za 15 apr: bijeenkomst Adviesraad. Utrecht. 10.00-16.00 
- fractie-interactiedag (zie aankondiging bestuur
dersvereniging 
- Wal een spreker! Training OC in Amsterdam 
- Wal moet ik met zo'n type! Training 
Conflicthantering OC in Utrecht 

vr 21 apr: spreekuur Lousewies van der Laan (EP) in Den 
Haag. Bel voor een afspraak met haar Brusselse 
kantoor: 00 322 284 7797 

za/zo 6 n mei: Landelijk Congres JO in Groningen. Workshops, 
discussie en een spetterend feest! Voor meer 
info: <id@dds.nl> of 06-22977564 (Boris van 
der Ham) 

9 mei: Debat66 (debatclub OC) in Zeeuws-Vlaanderen 

Informatienummer: 
OC I Opleidingscentrum 070 - 356 60 46; 
SWB I Wetenschappelijk Bureau 070-356 60 41; 
JO I Jonge Democraten 070-362 21 62 

(vervolg Opleidingscentrum, blz. 18) 

I Debatteer mee bij Debat66 09-05-2000 te 
Zeeuws-Vlaanderen 

Wellicht zag u al een Debat66 op 30-01-2000 
jongstleden tijdens de bijeenkomst over 
'Burger en Bestuur' in Utrecht. Inmiddels is 
deze debatclub ook alweer gevraagd om op te 
treden bij een aantal D66-afdelingsbijeenkom
sten. Zo wordt op dinsdag 09-05 a.s. de afde
lingsvergadering in Zeeuws-Vlaanderen tot le
ven gebracht. Wilt u deze vergadering bijwonen 

en heeft u wel zin in een spannend en prikke
lend politiek debat? Neem dan contact op met 
het Opleidingscentrum. Informeer dan meteen 
naar de mogelijkheden van Debat66, de 
Debatclub van D66. U kunt Debat66 ook ge
makkelijk bereiken via e-mail: 

Leidraad voor de afdeling, f 15,-
D66 en de praktijk van de gemeenteraad, 
f 17,50 
(De prijzen van bovengenoemde brochures 
zijn exclusief porto) 

De nieuwe IDEE is uit/ 
tijdschrift van het wetenschappelijk 
bureau van d66 

Met in het eerste nummer van de nieuwe eeuw: 
De oude eeuw: DEMOCRATIE, EEN TERUG
BLIK OP DE TOEKOMST 

Bijdragen van Hans van Mierlo, Thom de Graaf, 
Jan Vis, Wouter-Jan Oosten, Chrisliaan de 
Vries en Hans Onno van den Berg 

Debat66@D66.nl 

BROCHURES 
Vaardigheden voor het politieke vak, f 10,
Gemeente en financiën, f 10,-
Maak kennis met D66, f 5,-

I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
En verder: 
- Jeroen van den Hoven over de voorgeformat

teerde burger: de informatiesamenleving in 
sociaal-liberaal perspectief 

- Joop van Holsteyn & Ruud Koole brengen de 
Democraten in beeld: bevindingen van een 
onderzoek onder leden van D66 

- Michel Groothuizen constateert ruim tien jaar 
na de val van de muur: kapitalisme kijkt alleen 
om te shoppen naar Oost-Europa 

- Udo Koek over de financiering van de sociale 
zekerheid: minder spectaculaire aanpak beter 

Voor meer informatie kunt u terecht bij het 
Opleidingscentrum, tel: 070-356 60 66, 
b.g.g. 356 60 46, 356 60 43, of 356 60 51, 
e-mail: oplejdjngscentrum@d66,nl. 
Internet : www/d66.nl, zie onder 'organisatie'. 

... 
dan plan-Van Elswijk 

- Aimée Hoeve en Kees Verhaar over megabe
drijven: op weg naar de landbouw van de toe
komst. 

Idee is een uitgave van de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau D66 en verschijnt vijf 
keer per jaar. Een jaarabonnement kost f 7 4,
(studenten f 34,-). Losse nummers zijn ver
krijgbaar voor f 12,50 per stuk. Bel met de 
SWB: 070 3566041, of mail naar 
swb®d66 nl. 
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(vervolg SWB, blz. 18) 

I China-conferentie 
Op 8 april a.s. organiseert de SWB-werkgroep Mensenrechten de confe
rentie 'Mensenrechten versus handelsbetrekkingen met China'. 
De werkgroep heeft zich ten doel gesteld om voor D66 een scherpe, con
sistente en bevredigende politieke lijn te helpen uitzetten op het raakvlak 
van het op een effectieve wijze benaderen van mensenrechtenproblemen 
en handelspolitiek. Het gaat erom conflicterende belangen te verenigen 
door middel van een ethische buitenland- en handelspolitiek. 
Als casus voor deze conferentie heeft men China gekozen, aangezien China 
momenteel een van de lastigste buitenlandkwesties is: enerzijds is er sprake 
van een voortdurend slechte èn verslechterende mensenrechtensituatie en 
anderzijds is China een gewild handelsland. 
Mona Zhimin Brummer-Tang, lid van de werkgroep Mensenrechten, zal 
vertellen over haar persoonlijke ervaringen als schrijfster, activiste en hon
gerstaker op het Plein van de Hemelse Vrede in het voorjaar van 1989. 
Daarna volgen diverse inleidingen door o.a. Professor Baehr (hoogleraar 
mensenrechten), staatssecretaris Gerrit Ybema, Gem ma Grijns van 
Amnesty International en vertegenwoordigefs van VNO/NCW en FNV. 
Over de specifieke rol van D66 discussiëren Jan Hoekerna en Bob van den 
Bos met Tsering Youdon Jampa, voorzitter Tibet Support Group en de ver
tegenwoordigers van VNO/NCW en FNV. 

Servleepagina's 

De conferentie vindt plaats op zaterdag 8 april, vanaf 13.30 uur in het 
CSB-Zalencentrum, Kromme Nieuwegracht 39, Utrecht. 
Toegang f 15,-. 
Voor het aanvragen van een volledig programma of voor aanmelding kunt 
u contact opnemen met de SWB, tel. 070 - 356 60 41 of e-mail 
swb@d66.nl . U kunt ook informatie vinden op onze website www.d66.nl 

1 Project Sociaal-Liberale perspectieven 
In het volgende nummer van de Democraat zullen wij u nader informeren 
over het Project Sociaal-liberale perspectieven, een samenwerkings- en 
publicatieproject van Tweede-Kamerfractie, Programmacommissie en we
tenschappelijk bureau van D66, dat inmiddels van start is gegaan. 

I BESTUURDERSVERENIGING I 
1 Algemene Ledenvergadering, zaterdag 25 maart 
Tijdens het D66-partijcongres zal de Bestuurdersvereniging haar jaarlijkse 
ledenvergadering houden, eveneens in de Flint in Amersfoort. De vergade
ring begint om 11.00 uur. Alle leden hebben de agenda thuis ontvangen. 

1 Bijeenkomst over rapport Elzinga, zaterdag 1 april 
In samenwerking met het Opleidingscentrum organiseert de 
Bestuurdersvereniging een informatie- en discussiemiddag over 'Dualisme 
en lokale democratie' in Utrecht. Zie verder onder 'Opleidingscentrum'. 

I Fractie-interactiedag, zaterdag 15 april 
Onder deze nieuwe naam organiseert de Bestuurdersvereniging weer een 
bijeenkomst in samenwerking met de Tweede-Kamerfractie in het gebouw 
van de Tweede Kamer in Den Haag. Deze bijeenkomst is bestemd voor alle 
D66-bestuurders. Uitwisseling van informatie en meningen is de hoofddoel
stelling. Na de opening door Thom de Graaf staan deelsessies op het pro
gramma over mediabeleid (met Bert Bakker), openbaar vervoer (met 
Francine Giskes), drugsbeleid (met Boris Dittrich) en de vijfde nota ruimte
lijke ordening (met Francisca Ravestein en Pieter ter Veer). Jan Hoekerna 
sluit de dag af. 
Deelname is alleen mogelijk na aanmelding bij de Bestuurdersvereniging. 

1 Burgemeesters- en Wethoudersdag 
De Bestuurdersvereniging organiseert een bijeenkomst voor burgemees
ters en wethouders in samenwerking met het Opleidingscentrum. Ter 
voorbereiding daarvan is de doelgroep persoonlijk benaderd. 

Informatie: Elma Hulspas, Bureau Bestuurdersvereniging, Postbus 660, 
2501 CR, Den Haag; tel.nr. 070-3566051; faxnr. 070-3641917; e-mail
adres: Bestuurdersvereniging@d66.nl 

BEREIKBAARHEID HOOFDBESTUUR 
Alle post voor het Hoofdbestuur dient te worden gericht aan een van d.e 
volgende adressen: 
post: Hoofdbestuur D66 p/a Landelijk Secretariaat D66, Postbus 660, 
2501 CR Den Haag, fax : 070 - 364 19 17 
e-mail : hoofdbestuur@d66.nl 

voorzitter: Gerard Schouw 
vice-voorzitter politiek Tom Stroobach 
vice-voorzitter organisatie a.i. 
en secretaris organisatie Steven Pieters 
1 e penningmeester Robert van Lente 
secretaris politiek Minne Dijkstra 
secretaris buitenland Wiltried Derksen 
2e penningmeester Suzanne van Melis 
publiciteitscoördinator Maria Fruianu 
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Wij wijzen u erop dat post gericht aan andere adressen niet centraal 
wordt gerègistreerd en gearchiveerd. 

I .. 
Voor wie daarnaast een individueellid van het Hoofdbestuur persoonlijk 
wi.l benaderen volgen hieronder de gegevens. Alle nummers en e-mail
aóressen zijn privé en alleen voor intern gebruik binnen D66. 

tel. 078-614 8509 g.schouw@d66.nl 
tel. 0320·2'49 481 t.stroobach@d66.nl 

tel. 033-462 4957 s.pieters@d66.nl 
tel. 070-362 4948 r.v.lente@d66.nl 
tel. 020-625 0136 m.Dijkstra@d66.nl 
tel. via Land.Secr. w.derksen@d66.nl 
tel. 070-402 0201 s.v.melis@d66.nl 
tel. 070-365 4948 m.fruianu@d66.nl 
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Gêne 
Lid zijn van een politieke partij heeft iets ongemakkelijks. Je bent lid, 
je hoort erbij en dus voel je je enigszins medeverantwoordelijk voor 
de uitspraken van de partijtop. Dat leidt wel eens tot momenten van 
plaatsvervangende schaamte. Wat bij mij steevast het schaamrood 
naar de kaken jaagt, is de passage over de andere partijen in de speech 
van onze fractievoorzitter op het congres. GroenLinks, PvdA, VVD en 
vooral het CDA, krijgen alle een veeg uit de pan. Deze plichtmatige 
billenkoek is mij een gruwel. Op het laatste congres eind maart in 
Amersfoort kreeg de PvdA-leiding ervan langs, omdat zij zich onvol
doende gedistantieerd had van Peper en diens declaratiegedrag. Is het 
niet al te gratuit om zo voor eigen gemeente de zeden te preken? Is 
het niet weinig stijlvol zo triomfantelijk te tamboereren op de proble
men bij een andere partij, vraag ik me dan af. Misschien geneer ik me 
ook omdat het een stijl is die 'ons Democraten' slecht past. Schelden 
en straatvechten, daar zijn we te aardig voor en wellicht ook te chic. 
Maar misschien neem ik het politieke spel te serieus. Misschien zou ik 
de oneliners van onze aanvoerder met een glimlach moeten aanhoren. 
Door zich tegen andere partijen af te zetten, kan hij immers de eigen 
politieke positie markeren. Openlijke kritiek op andere partijen ver
schaft helderheid. Openlijke kritiek binnen een partij eveneens. Kok 
had inderdaad meer kritiek op Peper moeten durven uiten. Maar als 
men naar de smaak van de D66-leider binnen de PvdA al niet kritisch 
genoeg tegenover elkaar is - de Rode Familie staat niet bepaald bekend 
om haar lieve omgangsvormen - , wat dan te denken van zijn eigen 
D66, waar de sfeer zo aardig is? Komen we hier niet op een zwakke 
plek in onze eigen stijl? 
Ik moet nu denken aan een ervaring van vorig jaar. Op een zonnige 
najaarsmiddag in september was er in Leiden een officieus congres om 
de verkiezingsnederlagen, de nacht van Wiegel en wat er allemaal nog 
meer mis was gegaan te evalueren. De verwachting was dat de partij
en fractietop ter verantwoording geroepen zouden worden door de in 
groten getale toegestroomde teleurgestelde en ontevreden leden. Maar 
journalisten die gehoopt hadden bloed te zien vloeien, kwamen be
drogen uit. Wat opviel was de beleefdheid waarmee naar eenieder ge
luisterd werd, zelfs naar een ex-wethouder die een slaapverwekkend 
betoog hield over de noodzaak van een frisse, aantrekkelijke presenta
tie van D66, dat hij om onduidelijke redenen met een jampotje verge
leek. Het verhaal van deze man, dat een treffend voorbeeld was van 
wat er zoal aan een presentatie kan schorten, ging maar door. Steeds 
opnieuw kondigde hij aan tot een afronding te komen. ledereen be
gon zenuwachtig op zijn stoel heen en weer te schuiven. Hier en daar 
werd een wenkbrauw opgetrokken of klonk gesmoord gegiechel. Maar 
niemand verhief zijn stem om de mededemocraat het zwijgen op te 
leggen of van kritiek te voorzien. Toen ik ten slotte tot de conclusie 
kwam dat, als we zo aardig voor elkaar waren, we nooit tot een be
hoorlijke evaluatie zouden komen en ik me oprichtte om de algemene 
gêne te vertolken, werd ik aan mijn mouw naar beneden getrokken 
door mijn buurman, die het graag gezellig wilde houden. 
Achteraf denk ik dat we op die bijeenkomst een stuk verder waren ge
komen, als we wat minder aardig voor elkaar waren geweest. Ik was 
niet de enige die naar huis ging met het idee dat ik voor zulk loos ge
zever mijn zondagmiddag niet had willen opofferen. Dus als we de 
congresspeech mogen opvatten als aansporing onderling kritischer 
van gedachten te wisselen, dan voelt het lidmaatschap vast minder 
ongemakkelijk. 

Pien van der Hoeven 

Coverfoto: Dodenherdenking op de Waalsdorpervlakte 
Raymond Rutting, ANP 
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Werf een lid voor D66! 

Kent u ze al, de nieuwe ledenwerfkaarten 
van 066? Vraag ze aan bij het 
Landelijk Secretariaat. Kijk verder op 
blz. 20 voor nadere informatie. 



Inhoud 

Penningmeesters houden zich uitsluitend bezig met de 
penningen - dachten we. Zo niet de penningmeester van 
D66. In een vorig artikel deed hij in de contekst van de 
benarde financiële situatie van D66 een paar ferme poli
tieke uitspraken over de partij en haar toekomst. En hij 
beloofde méér. Tijd om deze onorthodoxe penningmeester 
in beeld te brengen. 
In het artikel daarna (blz. 6/7), een interview met hoog
leraar Amerikanistiek Eduard van de Bilt, wordt het 
thema partijfinanciering bezien in het kader van de 
Amerikaanse verkiezingen. Hoe terecht is de Hollandse 
schroom om partijsponsoring te accepteren? 

Th om 
-'------1 

..L:J[I....Iu.t.-l In gesprek met Henk Leenen: gezonclheldszor,'( 
is één grote bureaucratie 

Uit de regio: Lfmburg.se wethouders zonder 
..&..a0'------1 

fractie 

Ander regionieuws; Per.sonalia 
...L..a-----1 

_._.11-ll...loL-l Nieuw geziclrt; platform: werkgroep 
Gezondheidszorg; column 

Ledenwerfadvertentie; vacature 
-'------1 

Geen grove taal en onbehouwen gedrag meer: de nieuwe 
lichting politici van extreemrechts hebben lering getrok
ken uit de politieke carrières van hun voorgangers. 
Bovendien hebben ze een nieuwe plek gevonden in het 
politieke spectrum (blz. 9). Europa zit er danig mee in de 
maag: democratisch gekozen, maar bepaald ongewenst. 
Hoe gaan we daar in Europa mee om (blz. 8)? En wat 
kunnen we leren van de VS als een federatie van staten 
in dit kader (blz. 6/7)? 

Aardappelen, vlees en groente: een ijzeren combinatie 
- maar ook een veilige? Door de voedselschandalen die 
regelmatig de pers halen, ontstaat de indruk dat we er 
niet meer blindelings van op aan kunnen dat ons voed
sel veilig is. Wat doet de politiek daaraan? 
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Robert van lente, penningmeester: 

Niet langer aarzelen: 
prioriteiten stellen 

Robert van Lente heeft nog ruim een half jaar te gaan voordat hij afscheid neemt van zijn functie als penningmeester van de partij. Daarna 

kan hij zich weer volledig wijden aan zijn eigen bedrijf in Financieel en Projectmanagement en zijn raadslidmaatschap in Den Haag. De 

laatste tijd heeft hij welbewust de publiciteit gezocht. Van Lente: 'Waar ik op blijf hameren, is dat de partij nu nog de keuze heeft: voor eer 

soort wurgscenario waarbij de partij langzaam kapot wordt bezuinigd; voor de kop in het zand steken en kijken waar het schip strandt; of 

door Mariëtte van Soesbergen 

I Keiharde cijfers 
Van Lente voorspelt dat wanneer er niets 
verandert en het ledenaantal tussen de 
elf- en twaalfduizend leden blijft schom
melen, de partij na de komende verkie
zingscampagne in grote financiële proble
men zal komen. 'We hebben de afgelopen 
jaren noodgedwongen aan financieel cri
sismanagement gedaan. Dat had vooral te 
maken met de geldverslindende cam
pagne in 1998 van ruim 1,5 miljoen, 
maar dat was uitzonderlijk. In de jaren 
negentig is ongeveer evenveel geld in 
campagnes gaan zitten als in de jaren 
tachtig. De structurele financiële proble
men van nu zijn vooral het gevolg van de 
kosten van een groter partijapparaat, 
waardoor onevenredig veel geld in het in
terne partijproces wordt gestopt, terwijl 
de inkomsten (vooral contributies) stag
neren en de laatste jaren zelfs dalen.' 
Een goedkopere campagne voeren acht 
hij niet mogelijk en niet wenselijk. 'Een 
campagne met alleen vrijwilligers voeren 
kan niet meer, er is professioneel perso
neel nodig. Spotjes op radio, televisie en 
de website zijn ontzettend belangrijk. 
Daarnaast heb je mensen nodig om de 
websites te onderhouden en willen we 
kiezersonderzoek laten doen. Je wilt als 
partij weten hoe je de kiezer naar je partij 
kunt trekken. Als je een goede campagne 
wilt voeren dan heb je minstens hetzelfde 
bedrag nodig als de vorige keer.' 

I Snijden 
Als we in de toekomst ernstige financiële 
problemen willen vermijden, is het vol
gens Van Lente noodzakelijk enkele hei
lige huisjes omver te gooien. Het geld 
moet tenslotte ergens vandaan komen. 
Als het aan Van Lente ligt, zijn er drie za
ken waaraan het partijgeld moet worden 
besteed, naast het instandhouden van de 

voor een duidelijk andere koers.' 

kiesvereniging: aan het internet; aan het 
opleiden van (toekomstige) kandidaten, 
dus het investeren in mensen; en aan het 
voeren van campagnes. Niets meer en 

niets minder. Wat er gaat sneuvelen? 
'Daar zijn we in het LB nu heel druk mee 
bezig, maar als het aan mij ligt is het 
Congres de enige vergadering die echt 

Robert van Lente: ' ... de politieke top moet wel meewerken [aan sponsoracties], want 
die beoogde sponsors komen echt niet voor mij.' 
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van belang is. Dat moet een media event 
worden en dat hoeft niet per se kosten
dekkend te zijn. Ik ben er ook voor om op 
een aantal strategische punten goed geor
ganiseerde politieke podia te houden. 
Bijvoorbeeld twaalf grote bijeenkomsten 
in het land en twee congressen, en dat is 
het dan. Dat sluit prima aan bij de voor
stellen die Gerard Schouw bij zijn aantre
den heeft gedaan.' Verder vraagt hij zich 
af of bijvoorbeeld campagne voeren voor 
de Provinciale Staten zin heeft. Op dit 
moment gaat er twee ton naar regio's en 
afdelingen. Hij stelt zich de vraag waarom 
we eigenlijk actieve afdelingen niet meer 
belonen via gerichte subsidies als minder 
actieve afdelingen. Zijn al onze commis
sies nog wel noodzakelijk? Kan dat niet 
anders in de toekomst? 

I Politieke top aarzelt 
Maar de knop is nog niet om in de partij. 
Als er tekorten zijn, is de eerste gedachte: 
waar kunnen we hoeveel op bezuinigen? 
Van Lente is geïnspireerd door de 
Amerikaanse manier van campagne voe
ren, waarbij kiezers hun kandidaten fi
nancieren en waar het budget wordt ver
groot door externe financiering. 'Behalve 
de automatiseerder die gratis computers 
verzorgt op het congres zodat mensen 
kunnen 'chatten' met bewindslieden, 
kent de partij nauwelijks sponsors. Wat 
we wel hebben gehad, zijn advertenties in 

THOM 

de Democraat en eenmalige giften voor 
het Congres.' Wat hem betreft zijn indivi
duen als sponsor welkom, bedrijven niet. 
'Waarom zou je D66-leden met gelijk
soortige functies in het bedrijfsleven niet 
een fantastisch diner aanbieden, waarbij 
een bewindsman of -vrouw een verhaal 
houdt dat voor die mensen interessant is. 
Ze betalen dan wel fors voor zo'n diner, 
maar dat vinden ze niet erg. Het is voor 
D66 en ze krijgen een leuke avond op de 
koop toe. De Kamerfractie en de bewinds
lieden zijn er huiverig voor en wijzen te
recht op de politieke onafhankelijkheid 
van de partij. Door leden of beroepsgroe
pen uit te nodigen, lopen we minder ri
sico. Maar de politieke top moet wel mee
werken, want die beoogde sponsors ko
men echt niet voor mij.' 

I Lichtpuntjes 
Van Lente vindt dat de politieke partij 
steeds minder belangrijk wordt en dat de 
kandidaten daarentegen steeds meer op 
de voorgrond horen te treden. Daarbij 
past kandidaatgefinancierde campagne
voering. Het is zijn taak om de financiële 
risico's die elke campagne nu eenmaal 
met zich meebrengt, te beperken. Een 
verdeling van budgetten over de kandida
ten is een manier om dat te doen. 'Het is 
nu nog zo dat het voor een kandidaat 
profijtelijker is om een kleine groep leden 
te kennen die hem hoog op de lijst zet-

Wij maken het 
verschil 

De monarchie is geen onderwerp waar in Nederland mak
kelijk over gesproken wordt. Ik had enig rumoer verwacht 
toen ik het onderwerp aansneed, maar dat mijn punt over 
de. modernisering van het koningshuis zoveel uiteenlopende 

1 ~n vooral extreme reacties opriep, heeft me wel verbaasd. 
Het geeft aan dat het hoog tijd wordt dat er een maatschap-

ten, dan dat hij naar zijn maatschappe
lijke achterban gaat en zegt: stem op mij. 
Ik wil de kandidaten uit de algemene 
middelen een basisbedrag geven voor 
hun campagne en bijvoorbeeld een eigen 
website. Als ze een extra tv-spot willen of 
een chatbox op hun site, zeggen we: ga 
maar naar je doelgroep toe en overtuig ze 
maar dat dat noodzakelijk is voor je cam
pagne, de partij heeft daar geen budget 
voor. Kandidaten sturen nu mailings die 
zij zelf betalen. Sommige kandidaten 
hangen zelfs hun hele provincie vol met 
posters en anderen delen folders uit op 
het congres. Hoe dat nu wordt betaald is 
mij niet duidelijk, uit eigen zak denk ik. 
Daar heb ik geen zicht op en dat vind ik 
niet erg.' 

Op het najaarscongres valt het besluit 
over de campagnefinanciering van 2001. 
Onderdeel van de plannen zullen de kan
didaatgebonden budgetten zijn. Van 
Lente heeft goede hoop dat hij tijdens dat 
congres kan zeggen dat er ook uit andere 
bronnen inkomsten zijn gerealiseerd. 'Het 
gigantische gebruik van e-mail leidt tot 
papierreductie en lagere portokosten. Het 
beleggingsbeleid van partij is uiterst suc
cesvol, dit in de periode 1998-2000 nu al 
voor een ton per jaar extra gezorgd. Nee, 
we zitten echt niet stil.' + 

pelijk debat op gang komt. Niet over de koningin, maar over 
de aanpassing van de bevoegdheden van het staatshoofd. 
;Qat blijkt ook uit de reacties die we via de telefoon en de 

• ~7:!llail hebben ontvangen. Een paar afwijzende, maar voor 
~et overgrote deel steunbetuigingen en tevreden reacties van 
leden en vooral ook veel niet-leden. Al deze reacties hebben 
me gesterkt in mijn overtuiging dat de monarchie niet 
boven alle discussie verheven is en dat we de komende tijd 
volop moeten gaan denken en praten over een eigentijdse 

de 21 ste eeuw meer Democraten dan 66. Dat mogen we ook 
best benadrukken. De partij moderniseert gedachtegoed en 
profiel zonder onze identiteit op te geven. Sterker nog, die 
identiteit is meer en meer bepalend. In het hart van de poli
tiek èn radicaal. Onafhankelijk en met de eigen keuze van 
mensen als uitgangspunt. Kortom: iets minder "66" zeggen 
en iets meer "Democraten". 

f:;l,nvulling van het koningsschap. 

"Democraten van deze eeuw". Ik zei dat op ons l~atste con
gJ;es en prompt suggereerde een columnist dat dit onze 
nieuwe naam zou worden. Wij zijn Democraten 66, maar in 

Demoçraten 66 is geen machtsbastion of belangenconglo
meraat, maar spreekt individuele mensen aan. Geen brede 
volkspartij misschien, maar wel de partij die verschil maakt. 
Niet het gewicht van de zeiler bepaalt immers de koers van 
de boot, maar waar hij zit en hoe hij het roer bedient. 

Th.dGrai!f@tk.parlement.nl 
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Eduard van de Bilt: 

Lessen uit Amerika 
De Nederlandse politiek en D66 bevinden zich midden in de discussie over de financlering van politieke partijen en de omgang 

met extreemrechtse regeringen binnen een federaal Europa. Aangezien het politieke wiel niet elke keer opnieuw hoeft te worden 

uitgevonden, is de Democraat in gesprek gegaan met dr. Eduard van de Bilt, docent in de Amerikanistiek aan de Rijksuniversiteit 

Leiden en de Universiteit van Amsterdam, om na te gaan hoe men aan de andere kant van het grote water omgaat met deze 

door Brendan Thesingh 

I De band tussen kiezer en gekozene 
Het politieke systeem van de 
Verenigde Staten van Amerika is net 
als het Nederlandse, een democratisch 
systeem te noemen, maar daarmee 
houdt nagenoeg elke vergelijking met
een op. Een zeer in het oog springend 
verschil is de band tussen de gekozen 
volksvertegenwoordiger en zijn kie
zers. Een onderwerp waarin D66 in de 
afgelopen vierendertig jaar grote inte
resse heeft getoond. 
Volgens Van de Bilt is die band in de 
VS sterker en blijft niet alleen beperkt 
tot kiezer en gekozene: "Organisaties 
spelen in de VS ook een grote rol en er 
is een sterkere, haast persoonlijke 
band tussen kiezers en hun vertegen
woordigers. Republikein of Demo
craat, een Amerikaanse politicus heeft 
voortdurend contact met zijn achter
ban. Ze laten folders bezorgen met in
formatie over de onderwerpen waar
over gestemd gaat worden en vragen 
hoe er gestemd moet worden. 
Partijpolitieke overwegingen spelen 
wel een rol, maar zijn geen strak 
keurslijf. Amerikaanse politici beslui
ten in overleg met hun kiezers. Ze ma
ken gebruik van e-mail, fax en per
soonlijke telefoontjes en gesprekken. 
De partij heeft daar een veel geringere 
rol dan hier", aldus Van de Bilt. 

I Financlering partijen en 
campagnes 

Hoewel deze wijze van beïnvloeding 
van de politieke besluitvorming door 
kiezers de meeste D66'ers zeer aange
naam in de oren moet klinken, kleven 
er ook ernstige nadelen aan. In het 
bijzonder op het gebied van partij- en 
campagnefinancieringen. 
Van de Bilt: "Deze kwestie is politiek 
gaan spelen na de herverkiezingscam
pagne van Nixon in 1972. Het be
drijfsleven bleek flinke donaties te 
hebben gedaan. Naar aanleiding daar-
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van zijn strengere regels voor het fi
nancieren van verkiezingen inge
voerd. Partijfinanciering speelt in de 
VS vooral in het kader van verkiezin
gen. Een zittende kandidaat voor het 
Huis van Afgevaardigden zit zo kort 
(twee jaar, BT) dat hij voortdurend be
zig is met zijn herverkiezing en de fi
nanciering daarvan." 
Na Nixon heeft de Amerikaanse fede
rale overheid redelijk strenge regels in
gevoerd voor partij financieringen. 
Alleen individuen mogen donaties ge
ven en dan niet meer dan 1000 dollar. 
Politica[ action committees (PAC's) mo
gen tot een maximum van 5000 dollar 
doneren. 
Aan die maxima en strenge regels valt 
volgens Van de Bilt makkelijk te ont
komen: "Het is mogelijk om tien 
PAC's op te richten die ieder dan weer 
tien keer 5000 dollar doneren. Verder 
mag voor het algemene nut, bijvoor
beeld kiezersregistratie, onbeperkt 
worden gedoneerd. Daarnaast bestaat 
nog het fenomeen soft money. Als bij
voorbeeld de vakbonden beginnen 
met een campagne voor verhoging 
van het minimumloon, dan hoef je 
niet op te kijken als Gore daar achter 
staat." 

I Wie betaalt, bepaalt ... of niet? 
Deze verwevenheid tussen organisa
ties en bedrijven enerzijds en de poli
tieke partijen en kandidaten ander
zijds staat steeds meer onder druk van 
de publieke opinie. Maar Van de Bilt 
staat niet bij voorbaat achter deze pu
blieke opinie: "Tegenstanders van dit 
systeem noemen het stemmen kopen, 
wat tot op zekere hoogte zo is. Er zijn 
genoeg lobbyisten en bedrijven ge
weest die indirect donaties hebben ge
daan via individuen en daar vervol
gens een gunst voor terug verwach
ten. Maar politici hoeven niet meteen 
de jaknikkers van de donateurs te zijn. 

Ze kunnen ze tegen elkaar uitspelen 
en gaan niet noodzakelijkerwijs aan 
de leiband van de donateurs lopen." 
Daarnaast lopen de belangen van be
drijven en de inwoners van een be
paald kiesdistrict, en daarmee van de 
politici, gelijk op: "Een politicus die 
een district vertegenwoordigt zal be
drijven te vriend houden en de werk
gelegenheid in het eigen district op 
peil willen houden. Hij zal geen wet
geving voorstellen of steunen die 
nadelig is voor bedrijven en daarmee 
de werkgelegenheid in zijn district. Er 
zit directe belangenbehartiging in het 
systeem. En daar is op zich niets mis 
mee. Waarom zou binnen democratie 
belangenbehartiging niet mogen? Het 
wordt kwalijk als een bedrijf een poli
ticus koopt en deze dan maatregelen 
steunt die tegen het belang van zijn 
kiezers ingaat." 
Het politieke systeem in de VS is geba
seerd op een directe belangenbeharti
ging. De overheid speelt daarin wel 
een rol, maar het is voor een groot 
deel toch de verantwoordelijkheid van 
politici en burgers. Het is één van de 
manieren, hoe gek het ook klinkt, om 
burgers en belangengroepen bij de po
litiek te betrekken. Volgens Van de 
Bilt, gebeurt dat veel openlijker en di
recter dan in Nederland het geval is: 
"Die belangenbehartiging hoeft ook 
niet puur materieel te zijn, het kan 
ook ideëel zijn. Een politicus kan op
komen voor bepaalde ideële kwesties 
die spelen in het district dat hij verte
genwoordigt.' 

1 Afwijken In federaal verband: 
rechtsextremisme 

Wat hierbij vooral opvalt, is de afstan
delijke rol van het federale bestuur in 
Washington. Binnen de Europese 
Unie wordt regelmatig gesproken over 
een federaal bestuur en onlangs bleek 
nog hoe kwetsbaar de opzet van een 



'Er is een sterkere, haast persoonlijke band tussen kiezers en hun vertegenwoordigers.' 

dergelijk bestuur is: wat doe je tegen 
een rechtsextremistische regering in 
Oostenrijk, die lid is van de EU? 
Dit is geen makkelijk te beantwoorden 
vraag, maar een groot dilemma. Ook 
in de VS hecht men net als bij D66 
aan de vrije keuze van de kiezer. Maar 
die vrije keuze kan welleiden tot 'on
gewenste' resultaten. Althans, bezien 
vanuit federaal oogpunt. 
Van de Bilt: "Deelstaten hebben een 
grote mate van zelfstandigheid in de 
VS, wat binnen een federatie zeer ge
bruikelijk is. Neem David Duke, die in 
1992 een goede kans maakte om gou
verneur van Louisiana te worden. 
Duke is vergelijkbaar met Haider, en 
zijn banden met de Ku Klux Klan heb
ben voor veel commotie gezorgd [in 
de andere deelstaten]. Maar de keuze 
van een gouverneur is en blijft een lo
kale aangelegenheid." 

I Wat te doen? 
Politici op nationaal en deelstaatni
veau die vinden dat hij een bedreiging 
voor de democratie vormt, kunnen 
natuurlijk wel indirecte actie onderne
men. Ze kunnen bij verkiezingen een 
ervaren kandidaat naar voren schui
ven die populair is en een goede kans 
maakt de verkiezingen te winnen. 
"Zo is het destijds ook gegaan. Men 
ziet het toch vooral als een deelstaat
aangelegenheid. In het federale sys
teem van de VS bemoeien nationale 
politici en politici uit ander staten zich 
daar niet direct mee. De nationale 
overheid heeft daar ook niet de be
voegdheden voor en zou door de fede
rale rechter onmiddellijk op de vingers 
worden getikt wanneer zij wel actie 
zou ondernemen", aldus Van de Bilt. 
Er is dus wel een sterke nationale 
overheid, maar het blijft een gedecen-

traliseerd bestel. Overigens, laten vol
gens Van de Bilt de federale overheid 
en particuliere organisaties het niet na 
om de kiezers direct te beïnvloeden 
door hun overtuiging uit te dragen en 
waarschuwingen te ventileren: "Men 
geeft bijvoorbeeld aan dat bepaalde 
organisaties niet meer in die staat con
venties of andere activiteiten organi
seren. Men gaat de deelstaat mijden, 
totdat men in de deelstaat van ge
dachte verandert. Als dat allemaal niet 
werkt is er nog een directe actie te on
dernemen: impeachment." 
Impeachment kan alleen wanneer een 
gekozen bestuurder de wet heeft over
treden. Maar ook die actie moet bin
nen het Amerikaanse systeem worden 
ondernomen door de kiezers, die de 
basis van de democratie vormen. + 
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Effect sancties tegen Oostenrijk: 

Moreel bevredigend of 
praktisch contraproductief? 

Oostenrijk en extreemrechts kwamen tijdens het voorjaarcongres aan de orde, al bleef het bij stemmingen over moties. 

Voor de echte discussie was geen tijd. Jammer, want over het effect van sancties valt veel te zeggen. 

Is het nu een kwestie van morele bevrediging of blijken sanctiemaatregelen in de praktijk vooral contraproductief te zijn? 

door Lousewies van der Laan, fractievoorzitter van D66 in het Europees Parlement. 

De Europese Unie is niet alleen een 
economische unie, maar ook een unie 
van waarden. Dat bleek uit het besluit 
van veertien regeringsleiders om sanc
ties tegen Oostenrijk te nemen. Met 
hun goede bedoelingen creëerden ze 
niet alleen een historisch moment 
maar ook veel verwarring. 

I Twijfels 
Zowel in Oostenrijk als daarbuiten rij
zen twijfels over het consequent toe
passen van sancties. Waarom zwegen 
de lidstaten bijvoorbeeld toen ex
treemrechts een plaats kreeg in de 
Italiaanse regering? Haider werd vorig 
jaar door de regeringsleiders van de 
EU unaniem benoemd in het Comité 
van de Regio's. Waarom kan dit wel, 
en mogen zijn minder extreme partij
genoten niet deelnemen aan de fede
rale regering van Oostenrijk? In de 
praktijk blijkt tegelijkertijd hoe moei
lijk het is om sancties uit te voeren. 
De Oostenrijkse premier Schüssel is de 
ene keer wel, en de andere weer niet 
welkom in Brussel. En toen de steun 
van Oostenrijk noodzakelijk was voor 
de Duitse IMF-kandidaat Köhler, wer
den de sancties even opgeschort tot 
de benoeming rond was ... Europa 
maakt zich op deze manier ongeloof
waardig en brengt bovendien nieuwe 
Oost-Europese kandidaat-leden in ver
warring over de heersende normen: 
'Wat is nu wèl en wat nu niet accepta
bel?' 

I Pesten 
Daarom moeten we in Europa nu snel 
duidelijk maken dat er een verschil 
bestaat tussen een boycot van de 
Oostenrijkse regering en een boycot 
van de Oostenrijkse bevolking. 
Oostenrijkse schoolkinderen blijken 
niet meer welkom bij buitenlandse 
gastgezinnen, worden gepest door 
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buitenlandse leeftijdgenootjes. Dat is 
precies het tegenovergestelde van wat 
de EU met haar sancties willaten zien, 
namelijk dat de individuele mens niet 
beoordeeld mag worden naar de groep 
waartoe hij of zij behoort, maar res
pect verdient. 'Houd de dialoog met 
Oostenrijk gaande' moet daarom de 
opdracht zijn aan scholen, universi
teiten, artiesten, bedrijven. Het is 
een steunbetuiging aan de meerder
heid in Oostenrijk die niet op Haider 
heeft gestemd. Èn het kan helpen 
voorkomen dat deze mensen alsnog 
op hem gaan stemmen omdat ze 
zich ten onrechte geïsoleerd voelen. 
Dat het voorjaarscongres een motie 
met deze strekking heeft aangeno
men is tegelijk een verstandig en 
menselijk signaal. Hetzelfde geldt 
voor de steun die het congres uit
sprak voor onze Oostenrijkse zuster
partij Liberales Forum. 

1 Opportunisme 
Hoe voorkomen we het verwijt van 
politiek opportunisme? Door hel
dere regels af te spreken, en het 
Verdrag van Amsterdam biedt die 
mogelijkheid. Als een EU-land men
senrechten schendt, zijn sancties 
mogelijk. Maar waarschijnlijk zijn 
de mogelijkheden te beperkt en ope
reerden de lidstaten om die reden 
destijds buiten dit Verdrag om. Het 
uitbreiden van de bepalingen is de 
oplossing. Er is een goed systeem 
van hoor en wederhoor nodig en 
een procedure die regelt onder welke 
voorwaarden sancties weer worden 
opgeheven. Het nieuwe zogeheten 
Handvest van Fundamentele 
Rechten (nu nog in ontwikkeling) 
moet ook zo snel mogelijk een 
plaats in het Verdrag krijgen. Dat 
kan allemaal gebeuren tijdens de ko
mende Intergouvernementele 

Conferentie. Dan kunnen regeringen 
bewijzen dat ze beschikken over visie 
en leiderschap. Zo niet, dan blijft het 
allemaal bij een moreel bevredigende 
maar in de praktijk contraproductieve 
vertoning. En daarvan is heel Europa 
het slachtoffer.+ 



Aan de rand van het midden 

Extreemrechts is zo 
extreem niet meer 

De Europese landen zitten in hun maag met de Oostenrijkse FPÖ. Verklaringen voor het aan de macht komen van Haider en de zijnen zijn er 

te over. Algehele onvrede, de vastgeroeste Oostenrijkse democratie en zelfs de invloed van de Balkanoorlog, die Oostenrijk heeft volge-

pompt met goedkope arbeiders, worden als plausibele verklaringen snel geslikt. Maar, hoe plausibel deze verklaringen ook lijken, ze vor-

men slechts een deel van het antwoord en laten soortgelijke situaties elders in Europa buiten beschouwing. Er is meer aan de hand. 

door Sjors Heerdink 

Alleen Oostenrijk? 
De gangbare verklaringen geven vaak al
leen aan waarom de FPÖ in Oostenrijk 
wel aan de macht kon komen en soortge
lijke partijen in bijvoorbeeld Frankrijk of 

België niet. De opkomst van de FPÖ was 
verrassend, omdat iedereen eerder ver
wachtte dat extreemrechts aan de macht 
zou komen in datzelfde Frankrijk en/ of 
België. Maar het werd Oostenrijk, en het 

is verkeerd te denken dat 
dit alleen daar kon ge
beuren. 
Wordt de oorzaak voor het 
succes van de FPÖ gezocht 
in de eigen kracht van ex
treemrechts, dan blijft het 
probleem niet beperkt tot 
Oostenrijk. Niet voor niets 
zijn het juist Frankrijk en 
België die vanuit de rege
ringszetel het felst van leer 
trekken tegen Haider en de 
zijnen. De situatie in eigen 
land is ook niet rooskleu
rig en Haider schept voor 
de Belgische en Franse re
gering de mogelijkheid 
zich extra te profileren ten 
opzichte van respectieve
lijk het Vlaams Blok en het 
Front National. 

1 Strakke pakken én een 
diploma 

De vraag rijst: waarom is 
het nodig voor deze rege
ringen zich extra te profi
leren? Paniek? Of terechte 
angst dat extreemrechts 
ook in hun land steeds 
meer macht krijgt? 
Feit is dat in deze landen 
extreemrechts zich aan het 
hervormen is. Een hervor
ming op Europees niveau 
en deels succesvol. Het tra
ditionele extreemrechts 

Jörg Haider: witte tanden 

verliest daarbij aan extremiteit, maar wint 
stemmen en acceptatie. Haider staat sym
bool voor de nieuwe rechtse politicus. 
België en Frankrijk hebben hun vertegen
woordigers in respectievelijk De Winter en 
Megrèt. 
De toenemende acceptatie van extreem
rechts heeft veel te maken met het imago 
van de sleutelfiguren. Strakke pakken, 
witte tanden en een diploma worden ge
combineerd met diplomatie en integratie 
in de politieke cultuur. Om het verschil 
duidelijk te maken is een vergelijking met 
mannen als LePenen eenjanmaat 
treffend. Nieuw extreemrechts houdt zich 
aan de regels, geschreven en ongeschre
ven, en volgt zelfs de dressing code. In 
vakjargon: het technocratiseert. 

1 Meer onderlinge verschillen 
In een tijd waarin de grote politieke par
tijen strijden om het midden van het 
midden ontstaat er ruimte aan de randjes. 
Hiervan profiteren de partijen die voor
heen aan de uiteinden van het politieke 
spectrum opereerden. De winst niet al
leen van extreemrechts maar ook van bij
voorbeeld de Groenen in Duitsland, of 
GroenLinks en de SP in Nederland, wij
zen in deze richting. De kiezer klaagt dat 
de partijen in het midden manoeuvreren 
op de vierkante millimeter om zich van 
elkaar te onderscheiden. Dit was ook het 
geval in Oostenrijk. 
Het antwoord op de hervorming van ex
treemrechts moet eenduidig zijn. Meer en 
duidelijke verschillen, in plaats van par
tijen met bijna identieke programma's. 
Daarbij moeten partijen op zoek naar de 
randen, zoals een Bolkenstein die rechts 
inhaalt. Het midden is niet meer dan de 
som van twee uitersten: als we die les 
toch eens leerden. + 
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Meer geld voor voorlichting over voeding: 
1We willen weten 

wat we eten' 
Gifkippen, salmonella-eieren, hormonenvlees: er is nogal wat aan de hand op ons bord. De grootschaligheid van de voedsel-

productie en de ondoorzichtigheid van deze productieketen maken dat consumenten steeds meer vragen hebben over wat zij ete 

en hoe veilig dat eten eigenlijk is. En terecht. 

door Heine Buis en Angelique van Wingerden, fractiemedewerkers D66 

Een D66-werkgroep onder voorzitter
schap van Walter Zegveld heeft een 
rapport over voedselveiligheid samen
gesteld. Namens de Tweede-Kamer
fractie van D66 hadden Marijke 
Augusteijn en Pieter ter Veer zitting in 
deze werkgroep. Op verkenning. 

Waarom is voedselveiligheid voor D66 
een belangrijk politiek thema? 
Ter Veer: 'Eten is iets wat we elke dag 
vele malen doen. We doen dat in de 
verwachting dat dit eten veilig is. Eten 
is emotie, smaak en geur de herinne
ring aan moeders stamppot. De gezel
ligheid van samen eten.' 
Augusteijn: 'De overheid kan door het 
stellen van regels veel bijdragen aan 
de veiligheid van ons voedsel. Recente 
ontwikkelingen als dioxine in kippen 
maken duidelijk dat er bij consumen
ten behoefte leeft aan veilig voedsel 
en hiervoor kan de overheid het kader 
stellen.' 

Hoe betrouwbaar en veilig denken jullie 
dat ons voedsel op dit moment is? 
Ter Veer: 'Buitengewoon veilig en zeer 
betrouwbaar. Wel is er regelmatig 
sprake van publicitaire ophef. Die op
hef is op zich terecht, maar hierdoor 
ontstaat een vertekend beeld over de 
veiligheid van ons voedsel.' 
Augusteijn: 'Ik durf daar mijn hand 
niet voor in het vuur te steken. De 
wijze van consumeren is veranderd. 
We willen snelklaarproducten. Dat 
heeft consequenties omdat deze voor
verpakte producten veel gevoeliger 
zijn voor bacteriële verontreiniging. 
Op zich hoeft dit geen probleem te 
zijn, maar dan moet je het voedsel wel 
goed doorbakken. Ik eet mijn biefstuk 
toch liever rood.' 
Ter Veer: 'Elk incident is er één te 
veel. Dat de houdbaarheidsdata van 
dagverse melk niet kloppen, vind ik 
schandalig. Vanuit D66 komen wij 
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met voorstellen om de voedselveilig
heid nog verder te verbeteren. Wie is 
verantwoordelijk en wie ziet toe op de 
kwaliteit?' 
Augusteijn: 'In Zwitserland bijvoor
beeld wordt het ei gestempeld als het 
vers onder de kip vandaan komt.' 

Wat kan er verbeterd worden aan de vei
ligheid van het voedsel? 
Augusteijn: 'We weten hoe er wordt 
gefokt, geslacht en aangeboden aan de 
consument. Maar hoe een beestje 
groot is geworden en met wat voor 
hulpmiddelen, is gedeeltelijk aan het 
zicht onttrokken. De bewaking is op 
dit moment onvoldoende geregeld.' 
Ter Veer: 'Er moet intensiever gecon
troleerd worden. We moeten steeds 
verder teruggaan in de productieketen 
van ons voedsel. We moeten zicht 
krijgen op de ingrediënten in het die
renvoer. De kwaliteit van het ei is af
hankelijk van de kwaliteit van het kip
penvoer.' 
Augusteijn: 'Voorwaarden van pro
ductie moeten verbeteren. Regels die 
je maakt, moeten wel controleerbaar 
zijn.' 

Hoe is het gesteld met de communicatie 
aan consumenten? 
Augusteijn: 'We weten minder wat we 
eten, waar het vandaan komt en wan
neer een dier geslacht is. De huidige 
etikettering is onvoldoende. Koop 
maar eens een blikje en kijk wat er op 
staat, dat is vaak abracadabra. Er zijn 
goede uitzonderingen, soms staat dui
delijk vermeld dat het een transgeen 
(genetisch gemanipuleerd) product is. 
Over het algemeen moeten fabrikan
ten duidelijker aangeven wat er in zit, 
daar moet regelgeving voor komen. 
Uitbreiding van het garantiesysteem 
van keurmerken lijkt mij hiertoe de 
beste weg.' 
Ter Veer: 'De gemiddelde Nederlander 

eet te veel en te vet. Junkfood is dage· 
lijkse kost. Zonder te willen betuttele1 
vind ik dat er een rol is weggelegd 
voor de overheid, in het bijzonder 
voor de minister van VWS in verband 
met de relatie tussen voedsel en ge
zondheid. Els Borst heeft die hand
schoen opgepakt door het stimuleren 
van een gezonde leefwijze via actieve 
voorlichting. Daarnaast krijgt het 
Voedingscentrum Nederland van D6t 
een ruimer mandaat (dus ook meer 
geld) voor voorlichting aan de consu
ment.' 

Welke voor- en nadelen zijn er volgens 
jullie aan biotechnologie verbonden? 
Augusteijn: 'Dat is nu moeilijk aan te 
geven. Ik zie een aantal risico's. Je 
doet een ingreep in de keten waarvan 
de gevolgen voor de biodiversiteit (he 
behoud van een verscheidenheid aan 
soorten) op de langere termijn nog 
onbekend zijn. Daarnaast is niet be
kend of veel consumptie van gene
tisch gemanipuleerde producten ge
volgen heeft voor de gezondheid. Een 
voordeel zou kunnen zijn dat gewas
sen beter bestand raken tegen be
paalde ziektes; er zijn dan minder be
strijdingsmiddelen nodig.' 
Ter Veer: 'Ik zie voor- en nadelen. De 
biotechnologie geeft de mogelijkheid 
om de opbrengst van de input-outpu1 
verhouding in het productieproces te 
vergroten. Dus met minder grondstof 
meer product of met dezelfde hoeveel 
heideenbeter product. Een efficiën
tievoordeel dus. Als dit voordeel even 
redig verdeeld wordt, komt het ieder
een ten goede. Maar soms is de markt 
niet goed georganiseerd en daar moet 
de overheid ingrijpen. Ik denk dan 
aan inperking van het octrooirecht, 
milieuvergunningen en invoering var 
minimumprijzen.' 
Augusteijn: 'Je moet je gezicht niet af. 
wenden van technologische vernieu-



wingen, maar wel de nadelen consta
teren en daar consequenties aan ver
binden.' 

De EU wil een Europese Voedselautoriteit 
oprichten. Hoe staan jullie hier tegen
over? 
Ter Veer: 'Voedselveiligheid moet in 
Europees verband worden georgani
seerd. Het is essentieel dat de politiek 
sturing geeft, ook aan de Europese 
Voedselautoriteit. Nederland kan en 
moet een vooraanstaande rol vervul
len bij de inrichting van deze 
Voedselautoriteit'. 
Augusteijn: 'Een goed initiatief. Voor 
wat voedsel betreft is Nederland een 
typisch import-export-land. We wil
len weten wat we eten, ook als het 
Portugese druiven zijn'. 

Welke rol kan biologische landbouw spe
len bij voedselveiligheid? 
Ter Veer: 'Biologische landbouw komt 
tegemoet aan het onaangename ge-

voel dat vele consumenten voelen 
voor junkfood, de grootschaligheid 
van smaak- en kraakloos geprodu
ceerd voedsel en de wijze waarop in 
de intensieve veehouderij met dieren 
wordt omgegaan. De consument 
vraagt om ambachtelijk en natuurlijk 
voedsel en wil daar zelfs meer voor 
betalen.' 
Augusteijn: 'De biologische landbouw 
gebruikt een minimum aan bestrij
dingsmiddelen, waardoor de risico's 
voor de volksgezondheid minder zijn. 
Op dit moment is slechts 1% van het 
voedselaanbod afkomstig uit de biolo
gische landbouw. In veel plaatsen is 
het moeilijk om biologische produc
ten te kopen, omdat de lokale super
markt dit niet aanbiedt. De maatrege
len van minister Brinkhorst om biolo
gisch boeren te stimuleren, juich ik 
dan ook toe.' 

Consumenten willen gezond zijn en ge
zond eten. Hoe kijkt D66 in dit verband 

aan tegen functional foods als sport
drank en verrijkte yoghurt? 
Augusteijn: 'Dit is een trend die niet 
meer te keren is. Over het algemeen 
lijkt het niet schadelijk, maar het 
moet wel een vrije keus zijn. Voor ge
neesmiddelen in voedsel voel ik niets. 
Ook hier moet sprake zijn van duide
lijke etikettering, niet alleen de slogan 
"Het is goed voor u!'" 
Ter Veer: 'Het is een hele nieuwe tak 
van sport. Het kan voedingsmiddelen 
opleveren die voor zuigelingen, kleu
ters en senioren heel goed kunnen 
zijn. Eventuele medische claims moe
ten overtuigend zijn aangetoond. De 
volwassen mens is nog altijd genoeg
zaam gevoed met een bruine boter
ham met kaas.' + 

Het rapport over voedselveiligheid waarnaar 
in de tekst verwezen wordt is te lezen op 
www.d66.nl, http://www.d66.nl of op te 
vragen op 070 - 318 30 66. 
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Congres in Amersfoort: 

Vernieuwd bestuur treedt 
toekomst vol vertrouwen 

tegemoet 
Het was het congres waarop de nieuwe partijvoorzitter Gerard Schouw voor het eerst gastheer was en waar het Landelijk Bestuur, dat al 

vernieuwd was op het vorige congres, nog eens twee nieuwe gezichten erbij kreeg in de personen van Arjan Stoffels en lngrid van 

Engelshoven. In dit congresverslag vindt u vier serieuze bijdragen van vier mannen die een programmaonderdeel verzorgden, en een licht-

voetige impressie van het geheel (hoe kwam een en ander eigenlijk over?). 

Tijd voor een charmeoffensief; 
startsein grote ledenwerfactie 

Afwezig tijdens het voorjaarscongres? Dan heeft u wat gemist! 
De 'Uitgangspunten voor de Democraten 66' zijn vastgesteld 
en ook de discussie over 'burger en bestuur' is vrijwel afgerond. 
Maar er was meer. Iets dat zich niet in agendapunten laat uit
drukken. Het was op te snuiven in zowel de wandelgangen als 
in de zaal. Het zat in woorden die mensen tegen elkaar spra
ken, in hun bewegingen. Het was de sfeer, het elan. Opgepept 
door onder andere de zienswijze van Roger van Boxtel op de 

ruimtelijke inrichting en de prikkelende speech van Thom de 
Graaf ontstond een bijzondere stemming in Amersfoort. In 
een van de kranten die hiervan verslag deed, las ik: u Als succes 
begint bij vertrouwen in jezelf, dan heeft D66 een flinke stap 
gezet". 

Na afloop van het officiële deel galmt het in de wandelgangen. 
Spa en bier wisselen elkaar af. Rokers en niet-rokers staan te
vreden naast elkaar. Een debutant, van wie ik al snel ontdek 
dat het een onvervalste Amsterdammer is, stormt op me af: 
11]oh, hartstikke leuk zo'n congres! En ik wist niet dat je die bo
bo's( ... ) van jullie zomaar kan aanspreken. Volgende keer ben 
ik er zeker weer". En dan plots overgaand op een vermanende 

Vernieuwd Landelijk Bestuur werkt zich in: v.l.n.r. Gerard Schouw (voorzitter); Tom Stroobach (oud-bestuurslid, is inmiddels afgetre
den); lngrid van Engelshoven; Robert van Lente; Mario Fruianu; Steven Pieters; Arjan Stoffels; Suzanne van Melis, en Wiltried Derksen. 

Minne Dijkstra ontbreekt op deze foto. 
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toon: "Dan wil ik best helpen met de opvang van 
nieuwe leden, want dat moet echt beter!" Dank voor de 
suggestie. 

Vernieuwing van D66 gaat stap voor stap. Zelf hecht ik 
weinig geloof in blauwdrukken die vaak de schijn wek
ken van het maakbare. De praktijk wijst keihard het te
gendeel uit. In een proces van stapsgewijze vernieuwing 
hoort het zetten van nieuwe accenten. Welke dat zijn? 
In de eerste plaats nieuwe mensen aantrekken. We moe
ten op zoek gaan naar mensen die zich juist niét binnen 
een partijverband hebben georganiseerd. En dat is 97o/o 
van de bevolking! Dus onze debatten en discussies niet 
'intern' organiseren, maar met anderen. Een tweede ac
cent is het leggen van relaties met netwerken in de 
nieuwe media. Informatie verstrekken over de partij, het 
voeren van politieke discussies, beide zullen vaker digi
taal verlopen en voor meer mensen dan alleen D66'ers 
toegankelijk zijn. Het derde accent: een kwaliteitspartij 
zijn. En dan niet alleen qua ideeën over de inrichting 
van onze samenleving, maar ook in de wijze waarop wij 
zelf zijn georganiseerd. Vraag bijvoorbeeld eens na een 
vergadering of bijeenkomst, wat ging goed en wat moet 
de volgende keer beslist beter? Leren van ervaringen om 
het vervolgens beter te doen. 

Tot slot, een laatste accent: meer leden, meer kiezers! 
Een politieke partij bestaat bij de gratie van leden die 
zich daarmee verbonden voelen. Dus is het tijd voor een 
charmeoffensief! We zijn een aantrekkelijke partij, maar 
we zullen de komende maanden enorm ons best moeten 
doen om het 'snurkend' potentieel aan leden of dona
teurs wakker te kussen. Daarbij is ook uw hulp en inzet 
hard nodig. Elk actief lid: werf twee nieuwe leden of do
nateurs, en wel vanaf vandaag! (Gerard Schouw) 

Burger & Bestuur: 
de kop is er af 

Ter voorbereiding van het verkiezingsprogramma legt de 
programmacommissie resoluties voor aan het congres. 
Burger & Bestuur was het eerste thema in de reeks. 
Onder deze wat zakelijke titel ging een heel scala van 
voorstellen schuil, zowel staatrechtelijke veranderingen 
als voorstellen om de invloed van burgers op het dage
lijks leven te verbeteren. Rode lijn was: "het aanspreken 
van maatschappelijke creativiteit om samen problemen 
op te lossen in plaats van het van bovenaf opleggen van 
oplossingen", aldus Constantijn Dolmans tijdens de dia
presentatie voorafgaand aan de discussie. "We wilden 
geen herbevestiging van kroonjuwelen, maar een mo
derne uitwerking van onze radicaal-democratische stand
punten." 
Dat lukte dan aardig. Weliswaar werd het pleidooi voor 
invoering van de Enkelvoudig Overdraagbare Stem (EOS
Systeem) bij verkiezingen niet door het congres overge
nomen, maar het congres steunde de overige voorstellen 
grotendeels wel. Belangrijke punten zijn bijvoorbeeld de 
wens tot directe zeggenschap van werknemers in Raden 
van Commissarissen en van pensioengerechtigden in 
pensioenfondsen. Daaruit blijkt dat vernieuwing bij D66 
veel meer voorstelt dan alleen staatsrechtelijke verande
ringen. (Constantijn Dolmans) 
(Op de congrespagina's vindt u een samenvatting van de pun
ten die zijn overgenomen.) 

"Uitgangspunten" 
goedgekeurd 

Na een discussie aan de hand van vier moties over de 
"Uitgangspunten" keurde het afgelopen congres de 
"Uitgangspunten" zonder tegenstemmen goed. 
Commissievoorzitter Wilfried Derksen blikt tevreden te
rug op de totstandkoming van de "Uitgangspunten". 'De 
brede steun voor de "Uitgangspunten" is een goed teken. 
Het betekent dat de partij zich kan vinden in deze uit
werking van de sociaal-liberale idee, zoals die eigenlijk al 
van oudsher de partij kenmerkt. Die brede steun is het 
gevolg van de wijze van consultatie van de leden, dat 
was dus een goede werkwijze', zegt Wilfried Derksen. 'De 
motie die gericht was op het beperken van de identiteit 
van de partij tot het radicaal-democratisch gedachte
goed, kreeg gelukkig weinig steun, de partij heeft altijd 
voor meer gestaan dan alleen het radicaal-democratisch 
denken.' 
Derksen ziet in de combinatie van de kern waarden, zoals 
die in de "Uitgangspunten" zijn neergelegd een duidelijk 
onderscheidend vermogen. De combinatie van het voor
opstellen van individuele vrijheid met de idee van be
trokken burger die mondig in de maatschappij staat, 

Lees verder op de volgende pagina 
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vind je niet terug in de beginselen van andere partijen. Die be
trokkenheid impliceert het "duurzame" in de ideeën van de 
partij. (Wilfried Derksen) 

Nieuwe Ruimte volgens 
Van Boxtel 

'Als het aan mij ligt, bepalen de mensen zoveel mogelijk zelf 
hoe hun toekomstige leefomgeving eruit moet zien.' Aan het 
woord is Roger van Boxtel, die met zijn congresspeech naar ei
gen zeggen een persoonlijke bijdrage willeveren aan de web
site van 'collega Pronk, die heel Nederland heeft uitgenodigd 
om zijn visie op de ruimtelijke indeling te geven.' Maar eigen-

lijk wil hij hiermee een inhoudelijk debat ontketenen over 
ruimtelijk beleid binnen de partij. Hij laat zich hierbij inspire
ren door zijn eigen ervaringen met het grotestedenbeleid. 
Van Boxtel pleit voor een bottorn-up benadering in ruimtelijk 
beleid: 'Ruimtelijke dilemma's dienen zich voornamelijk op lo
kaal/regionaal niveau aan. Dus moet de centrale overheid be
wust ruimte laten voor initiatieven van onderop.' Ruimtelijk 
beleid moet gemaakt worden door regionale en lokale overhe
den, projectontwikkelaars etc., niet door Haagse kaartjesteke
naars. Verder stelt hij dat ruimtelijke ordening zo ondoorzich
tig is geworden door verstikkende, tijdrovende inspraakproce
dures, en planologische begrippen die een eigen leven zijn 
gaan leiden. En dat terwijl er enorme ruimtelijke vraagstukken 
op ons afkomen die dringend opgelost moeten worden. 
Hij besluit zijn speech - die overigens nog veel meer inzichten 
bevat- met een wensbeeld 'Denkend aan Holland ... ', en een 
oproep aan de partij om werk te maken van ruimtelijk beleid. 
(Marieke Keur) 

Henk Leenen: 

Stelselverandering zorg 
politiek binnen bereik 

Henk Leenen schreef in het kader van publicatieproject Sociaal-liberale perspectieven onlangs een boekje over ons stelsel van zorg voor de 

gezondheid. Gezondheidszorg Is één grote bureaucratie, met alle gevolgen vandien: 'De dokters worden er gek van.' 

door Margo Andriessen 

Professor Henk Leeoen (70) is al vanaf 
het begin van D66 actief achter de 
schermen, vooral als adviseur van de 
Tweede-Kamerfractie op het gebied van 
de gezondheidszorg. 'Laat mij mijn maar 
werk doen', zegt hij: 'Ik hoef niet naar 
congressen en vergaderingen.' 
Het is mede aan hem te danken dat de 
partij een profiel kreeg op het gebied van 
de gezondheidszorg. Zo was hij de auteur 
van de initiatief-wetsvoorstellen over eu
thanasie en medische keuringen. Tien 
jaar geleden ging hij met emeritaat als 
hoogleraar aan de Universiteit van 
Amsterdam. 'Ik begon als eerste met vel
donderzoek toen Ik nog directeur was 
van een kruisvereniging. Daarna werd ik, 
als jurist notabene, door de medische fa
culteit uitgenodigd hoogleraar sociale 
geneeskunde te worden. Daarna ontwik
kelde ik het gezondheidsrecht. Na twintig 
jaar stonden beide vakken overeind en 
had ik jonge mensen die er aan toe wa
ren hoogleraar te worden. Toen ben ik 
vervroegd teruggetreden. Ik ben daarna 
gewoon hetzelfde werk blijven doen, zon
der alle universitaire rompslomp erbij.' 

1 Hypes 
Leenen zegt over het huidige stelsel: 'Het 
is totaal geen eenheid. We worstelen met 
een lappendeken aan verschillende syste
men: AWBZ, Ziekenfonds, WTZ en nog zo 
wat. De huidige chaos brengt ontzettend 
veel bureaucratie met zich mee. Niemand 
kan meer uitleggen hoe het zit, ikzelf ook 
niet. Pogingen om tot één stelsel te ko-
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men, liepen steeds stuk op de inkomens
effecten. Alsof er nu géén inkomenseffec
ten zijn! Particulier verzekerden betalen 
niet mee aan de solidariteit en het zijn de 
ziekenfondsen die ons systeem draaiende 
houden. Het is een groot probleem dat je 
met ons stelsel niet kunt sturen. Verder 
heeft de burger nog steeds niet de cen
trale plaats die hem toekomt. Ook chro
nisch zieken hebben geen macht en ko
men er slecht van af. De hypes daarente
gen, zoals hartchirurgie, krijgen alle 
aandacht. Decisionmaking by decibels, 
noem ik dat.' 

1 Geen markt 
Leenen staat sceptisch tegenover de ge
dachte dat meer marktwerking de oplos
sing zou zijn. 'Er is geen markt, want je 
kunt in praktijk helemaal niet switchen 
naar een andere verzekeraar. Die accep
teert je gewoon niet. Ik constateer in de 
discussie over marktwerking een hoop 
naïviteit. De markt wentelt gewoon haar 
risico's af op de collectieve sector. Ik heb 
dat zelf gemerkt. Als je 65 jaar wordt, pro
beert de particuliere verzekeraar je de 
standaard-pakketpolis aan te smeren, die 



onder de WTZ valt en waar hij zelf niet 
aan mee hoeft te betalen. Ook is er af
wenteling op de AWBZ, de volksverzeke
ring.' Marktwerking vindt hij ook slecht 
voor de algehele volksgezondheid: 'Als 
aanbieders op kosten concurreren, wor
den preventieve gezondheidsactiviteiten 
de dupe.' 

I Basisverzekering 
Als sociaal-liberaal kiest hij voor een ba
sisverzekering voor iedereen, waarin de 
noodzakelijke zorg is opgenomen. 'Die 
basisverzekering is het sociaal-waar-het
moet-aspect, maar je kunt niet anders 
dan die basis begrenzen. Anders wordt 
het onbetaalbaar. De vraag moet gesteld 
worden of kunstmatige inseminatie, cos
metische chirurgie, rouwverwerking of 
huwelijkshulp wel in het basispakket van 
de gezondheidszorg thuishoren. Daarvoor 
kan men zich individueel verzekeren: 

liberaal-waar-het-kan.' 
Leenen is verheugd dat nu eindelijk ook 
de VVD zich bekeerd heeft tot de basis
verzekering, al zijn er verschillen van 
mening over de uitwerking. 'Nu gaat het 
ministerie van Economische Zaken, waar 
de belangen van de werkgevers behartigd 
worden, eerder mee. Els Borst moet nu 
doorpakken. Natuurlijk zijn we er nog 
niet, want er moeten moeilijke keuzes 
gemaakt worden. Hoort de gezinshulp in 
het pakket, het taxivervoer? Alle belan
gengroepen zullen zich gaan verweren. 
Daar moet de regering doorheen.' 
In zijn boekje geeft Leenen een voorzet 
hoe de regering tot keuzes kan komen. 
Hij is er voorstander van de bestaande 
ziekekostenverzekeringen als vehikel te 
gebruiken voor de basisverzekering, want 
dan hoeft niet alles overhoop gehaald te 
worden. 

'De managers in de gezondheidszorg 
maken de professionals tot slaaf van 

de bureaucratie. Hun regelzucht 
verstikt de motivatie van artsen en 

verpleegkundigen.' 

1 Eerherstel voor de professionals 
Het nieuwe stelsel hoeft niet duurder te 
worden. 'Geld is niet het probleem! In 
ons land gaat 8,6o/o van het bruto natio
naal product (BNP) naar de gezondheids
zorg, in de Verenigde Staten is dat 14o/o, 
terwijl daar veel minder mensen zorg krij
gen. In Nederland is de organisatie het 
probleem. Wat ontbreekt is het patiën
tenperspectief. Het systeem is voortdu
rend met zichzelf bezig. Daar lijden ook 
de professionals onder. De managers in 
de gezondheidszorg maken de professio
nals tot slaaf van de bureaucratie. Hun re
gelzucht verstikt de motivatie van artsen 
en verpleegkundigen.' 
Hij wijst verheugd op de resultaten van 
een experiment in een aantal ziekenhui
zen om de wachtlijsten te verkorten, 
waarbij in acht ziekenhuizen de professio
nals zelf de zaken onderling anders regel
den. 'Zie je wel dat het kan! Daar ligt de 
sleutel, niet bij nog meer management. Er 
is in de gezondheidszorg te veel overbo
dige bureaucratie. Ik zie ook dat meer en 
meer huisartsen daardoor de handdoek in 
de ring gooien. We moeten uit die neer
waartse spiraal komen.' Henk Leenen 
heeft het programma ervoor klaar: één 
basisverzekering, kanteling naar patiën
tenperspectief en eerherstel voor de pro
fessionals. + 

Leenens publicatie 'Volksgezondheid in het 
perspectief van de burger' wordt op 18 mei 
a.s. aangeboden aan Thom de Graaf in aan
wezigheid van minister Els Borst. Deze uitrei
king vindt plaats in Nieuwspoort, Den Haag, 
om 13.30 uur. Iedereen is welkom. 
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Hoe doen ze het? 

Limburgse wethouders 
zonder fractie 

Het fenomeen is niet uniek, maar toch opmerkelijk: D66-wethouders zonder fractie. Met de tussentijdse benoeming van 066-

raadslid Ladewijk lmkamp als wethouder in Roermond heeft Limburg momenteel twee wethouders zonder fractie. Want ook 066· 

wethouder Toon Pierik in Brunssum werkt als bestuurder zonder fractie in de gemeenteraad. 

door Bert Jongen, regiocorrespondent Limburg 

I Praktijk weerbarstig 
Toen er vorig jaar sprake was van een 
bestuurscrisis in Roermond, werd 
Loctewijk Imkamp (50) gevraagd om 
in het college te komen. "Bij de vorige 
verkiezingen heb ik wel eens tegen de 
burgemeester gezegd dat ik alleen in 
het college zou gaan zitten als het 
land gered moest worden en er een 
nationaal kabinet zou komen. Ik heb 
gekozen voor een verantwoorde ma
nier van oppositie voeren. Niet alleen 
kritiek geven, maar ook alternatieven 
aandragen. Dat heeft blijkbaar ertoe 
bijgedragen dat ze mij hebben ge
vraagd om wethouder te worden. Ik 
zeg wel eens dat ik de eerste wethou
der van buiten de raad ben. Ze hebben 
mij gevraagd vanwege de bestuurlijke 
capaciteit. Niet omdat ik zoveel zetels 
meebreng, want dat is dus niet het ge
val." 
Imkamp werkt twee dagen per week 
als wethouder met milieu & volksge
zondheid in zijn portefeuille. 
Daarnaast is hij grafisch vormgever. 
"Op papier kun je dat goed regelen, 
maar in de praktijk is het lastiger. Het 
is soms passen en meten. Ik was am
per benoemd of ik kreeg te maken met 
een legionella-probleem en moest het 
zwembad zes weken worden gesloten. 

Wethouder Ladewijk lmkamp: eerste wethou
der van buiten de Raad 

16 I D E M 0 C R A A T n r . 3 - 2 0 0 0 

Wij hebben dat probleem rigoureus 
aangepakt en het is nu ook uit de we
reld." 
Voordat Loctewijk Imkamp de over
stap maakte, moesten nog een aantal 
zaken geregeld worden. "Wij hebben 
wel een steunfractie in Roermond. Bij 
de laatste coalitieonderhandelingen 
heb ik een nieuwe commissieverorde
ning voorgesteld waarbij voor kleine 
fracties meer niet-raadsleden betrok
ken konden worden. Misschien was 
dat wel met een vooruitziende blik", 
vertelt hij lachend. "Op commissie
niveau hebben we de inbreng van 
D66 goed geregeld. Alleen in de raad 
nog niet. Als wethouder heb je na
tuurlijk een andere rol. We moeten 
nog eens kijken hoe we dat oplossen. 
Ik moet maar eens met Toon Pierik 
bellen hoe hij dat geregeld heeft." 

1 De twee petten van Toon Plerlk: 
wethouder én raadslid 

Toon Pierik maakte zijn rentree als 
wethouder in Brunssum ondanks het 
verlies van twee naar één raadszetel 
bij de vorige verkiezingen. Ook in 
Brunssum speelde bestuurlijke erva
ring een belangrijke rol. De 57-jarige 
wethouder zit sinds 1982 in de 
Brunssumse raad en was in de periode 
1990-1994 ook al wethouder. "De po
litieke situatie in Brunssum is lastig. Er 
zijn veel fracties en de marges zijn 
smal. We begonnen met een coalitie 
van dertien raadsleden en tien raads
leden in de oppositie. Door de over
stap van één raadslid is de verhouding 
nu 12-11. Daarbij komt dat één van 
de wethouders ernstig ziek is. Dus re
gelmatig worden we teruggefloten. 
Toch gaat het beter dan in de vorige 
periode. Toen was het soms wildwest 
in de raad. En dat allemaallive op de 
lokale televisie. Daardoor ontstond 
een bestuurlijke impasse. Nu gaat het 
beter en zijn we bezig met een inhaal
slag." 

Pierik wordt gesteund in de commis
sies door zijn steunfractie. En hij be
dong dat hij in de raad namens D66 
het woord mag voeren. Dat werkt in 
de praktijk goed. "De afweging die je 
maakt voordat je eraan begint is of je 
de politiek waarvoor je als D66'er 
staat, kunt waarmaken. Ik denk dat 
zoiets beter lukt als je in het college 

Wethouder Toon Pierik: 'Soms moet 
raadslid Pierik een vraag stellen 

aan wethouder Pierik.' 

zit. Als wethouder kun je sturing ge
ven aan de totstandkoming van be
leid. Burgers weten heus wel van 
welke partij ik lid ben", zegt Pierik. 
Daarbij komt dat hij met sociaal-eco
nomische zaken en het beheer van 
alle gemeentelijke eigendommen een 
herkenbare portefeuille heeft. "Bij de 
algemene beschouwingen voer ik na
mens D66 het woord. In andere verga
deringen ga ik spaarzaam met het 
recht om om namens D66 het woord 
te voeren. Maar het is wel eens voor
gekomen dat ik als D66'er een vraag 
stelde aan het college. Waarna ik als 
verantwoordelijk wethouder namens 
het college antwoord gaf aan raadslid 
Pierik. Bij sommige mensen wekt dat 
verbazing, maar je vervult twee ver
schillende rollen. In de praktijk is het 
best te doen."+ 



ANDER REGIONIEUWS 

Zeeuws-Vlaanderen 
I Debat&& In Zeeuws-Vlaanderen 

Op 9 mei 2000 wordt in Philippine voor
afgaande aan de ledenvergadering de
bat66 georganiseerd. Wie het elders in het 
land al heeft bezocht, weet dat het zeer 
succesvol is. Onderdelen van het pro
gramma zijn o.a. het lagerhuisdebat, par
lementair debat, een inleidend college de
battechnieken en 'de zeepkist'. Het pro
gramma wordt ruim gehanteerd voor het 
geval de onderdelen wat uitlopen. Er zijn 
door de leden enkele interessante stellin
gen aangedragen, zoals: kanaalzone her
indelen naar een gemeente - heeft 
Terneuzen een nieuwe burgemeester no
dig - tunnel onder het kanaal van Gent 
naar Terneuzen en grensarbeiders. Dit is 
maar een kleine greep uit de hot items van 
Zeeuws-Vlaanderen. Wie de avond bij wil 
wonen, kan terecht om 19.30 uur in hotel 
Au Port, Philippine. De aanwezige leden 
van het presidium van debat66 zijn 
Annette Bleeker, John Bolte en Coen 
Gelinck. (Ingrid Wojtal) 

Overijssel 
1 Actlef In Overijssel? Op het web ermee! 

Er wordt hard gewerkt aan de website van 
D66-0verijssel. De site is een gezamen
lijke actie van het regiobestuur en de sta
tenfractie. Een belangrijk onderdeel zal de 
activiteitenagenda zijn: bestuurs-en re
giovergaderingen, vergaderingen van de 
statenfractie, maar ook vergaderingen en 
andere activiteiten op lokaal niveau wil
len we daarin opnemen. Daarom deze op
roep: organiseert je afdeling iets, laat dat 
dan zo snel mogelijk weten: graag datum, 
tijdstip, locatie en korte omschrijving + 
eventuele bijzonderheden (bijvoorbeeld 

Korte berichten 

aanmelding noodzakelijk, of kosten), als
mede een contactpersoon met telefoon 
en/ of e-mailadres. 
Verder gaan we ruimte bieden aan 
'nieuws' uit de afdelingen: we onderzoe
ken nog hoe dat het beste georganiseerd 
kan worden, maar zorg in ieder geval dat 
regiobestuur en statenfractie op de ver
zendlijst staan voor een (bij voorkeur di
gitaal) exemplaar van persbericht of lo
kale nieuwsbrief. 
Wil je binnenkort digitaal geïnformeerd 
worden wanneer de site van D66 Over
ijssel van start gaat, stuur dan een e-mail 
met als onderwerp 'webinfo', waarin in 
ieder geval naam, afdeling en eventueel 
functie binnen je afdeling staan, zodat we 
een begin kunnen maken met een elek
tronische verzendlijst. 
Alle informatie kan voorlopig naar be
stuurslid en fractiemedewerker Wim 
Waanders: Slingerbeek 25, 8064 JE 
Zwartsluis, of digitaal via 
wim.waanders@wxs.nl. 

Zuid-Holland 
1 Primeur voor Alphen aan den Rijn 

De gemeente Alphen aan den Rijn heeft 
als eerste Nederlandse overheidsorganisa
tie het keurmerk fnvestars in People be
haald. Het initiatief tot introductie van 
het keurmerk in de gemeente Alphen aan 
den Rijn lag bij Frank Dales, D66-wethou
der P&O. Het keurmerk Investors in 
People komt uit Engeland en is kortgele
den in Nederland geïntroduceerd. Een in
vestor in People voldoet aan een groot 
aantal eisen op het gebied van de com
municatie met medewerkers, investeren 
in hun opleidingen, begeleiden van 
nieuwe medewerkers, etc. Het centrale 
motto is: Better people, better business. 

PERSONAliA 

De gemeente Alphen aan den Rijn wil 
zich ontwikkelen tot een organisatie met 
dynamische, ondernemende en betrouw
bare medewerkers. Investors in People le
vert daaraan een belangrijke bijdrage. 
Verder hoopt de gemeente zich met het 
keurmerk positief te onderscheiden op de 
arbeidsmarkt. De ervaring in Engeland 
leert dat organisaties met het keurmerk 
meer sollicitanten werven dan andere or
ganisaties. 
Meer weten? Vraag het informatieboekje 
aan bij de afdeling P&O: 0172- 481292. 

1 Overheid, burger en ICT 
Oftewel iedere haginees zijn eigen muisarm 
De digitalisering van de samenleving 
schrijdt voort. De steeds verdergaande pe
netratie van PC en internet in maatschap
pelijke sferen betekent een ongekende in
formatie- en communicatierevolutie. De 
gevolgen hiervan zijn nog maar gedeelte
lijk zichtbaar. Er is nu al sprake van een 
debat over de 'nieuwe economie'. Het 
wordt nu ook volop tijd om het debat aan 
te gaan over het 'nieuwe bestuur'. De 
overheid wil door de toepassing van digi
tale technieken de participatie van en de 
dienstverlening aan de burger verbeteren. 
Het Haagse Residentie.net 
(www.ondernemersplein.com) is hiervan 
een voorbeeld. 
D66-Den Haag organiseert hierover op 10 
mei a.s. om 20.00 uur een debat. Dit 
vindt plaats in het tuinhuis van café de 
Haagsche Kluis, Plein 20 (zie 
www .haagschekluis.nl). Waarschijnlijk 
zal het debat ook via internet te volgen 
zijn. M.m.v. Roger van Boxtel, minister 
voor overheicts ICT en professor Victor 
Bekkers (verbonden aan CMG-Public 
Sector en bijzonder hoogleraar EUR voor 
ICT in het openbaar bestuur). 

• Oud-staatssecretaris van Binnenlandse Zaken facob 
Kohnstamm is kortgeleden voorzitter van de Nederlandse 
Vereniging voor Vrijwillige Euthanasie geworden. Hij zet 
zich al sinds 1981 in voor een wettelijke regeling van eu
thanasie. 

van het (toenmalig) Hoofdbestuur. In die hoedanigheid onder
hield hij de contacten met o.a. het SWB-bestuur en was hij een 
veel geziene gast bij Adviesraadsvergaderingen. Hij hield zich 
actief bezig met commissies die politiek-inhoudelijke congres
onderwerpen voorbereidden en maakte zich sterk voor een 
goede inbedding van de Programmacommissie in de nieuwe 
partijstructuur. Als eerste vice-voorzitter verving hij wanneer 
nodig de partijvoorzitter. Hij is opgevolgd door ... • Voormalig Europarlementariër fan Willem Bertens is kortge

leden benoemd tot Grand Gommander in the Order o(Merit of 
the Republic of Cyprus. Hij kreeg deze onderscheiding van
wege zijn inzet voor democratie en mensenrechten. 

I Afscheid 
Op het congres in Amersfoort heeft het Landelijk Bestuur af
scheid genomen van Tom Stroobach. Tom Stroobach werd in 
november 1994 in Zwolle gekozen als vice-voorzitter politiek 

1 Schiedam: tussentijds einde succesvol wethouderschap 
Na tien jaar wethouderschap in Schiedam, zal Adri Reijnhout op 
15 mei conform de afspraak tussentijds worden opgevolgd. 
Hoewel D66 in 1998 tegen een fors stemmenverlies opliep, 
probeerden coalitiegenoten de sterk opererende Reijnhout bin
nenboord te houden via een staatsrechtelijke 
noviteit: het duo-wethouderschap. Het resultaat was dat 
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Reijnhout (Stadsvernieuwing, Volkshuisvesting en Milieu) 
voor de halve zittingsduur voor het college van B&W behou
den bleef. De laatste twee jaar wordt hij opgevolgd door een 
kandidaat van GroenLinks. 

I Vertrek 
Alweer gaat een waardevol lid, Elma Hulspas, van het team op 
het Landelijk Secretariaat ons verlaten. Elma Hulspas begon in 
januari 1996 haar werkzaamheden, aanvankelijk als bureaume
dewerker bij de Bestuurdersvereniging van D66. Zij gaat nu 
weg als coördinator van diezelfde Bestuurdersvereniging. Per 1 
mei start zij in haar nieuwe baan als medewerker Onderzoek 
en Statistiek bij de gemeente Alphen aan den Rijn. 

In memoriam 
Jan Prevoo 

Op 14 januari van dit jaar 
hebben we op een indrukwek
kende wijze afscheid genomen 
van Jan Prevoo, 58 jaar. Veel 
te vroeg en veel te jong. Een 
gedwongen afscheid van Jan, 
maar geen afscheid van zijn 
stijl en gedachtegoed. Jan met 
een imposante D66-carrière 
van lid en penningmeester van 
het Hoofdbestuur, bestuurslid 
SWB en PSVI, 17 jaar Staten
lid en bijna 10 jaar fractie
voorzitter. 

Jan met zijn strategisch inzicht, zijn eigenzinnige, creatieve, 
intelligente en humorvolle bijdrage. Altijd het debat weer op 
een ander en meestal hoger niveau tillend. De Jan van de per
soonlijke vriendschap en bij elke gelegenheid iets origineels. 
De Jan die zeer breed georiënteerd was, over elk onderwerp wat 
wist, een anekdote had of een boek uit de kast kon trekken. De 
eigenwijze Jan, hoewel eigenwijs onder de eigenwijzen van 
D66. 
Jan koos er in 1995 voor om nog vier jaar zijn capaciteit be
schikbaar te stellen voor de fractie als backbencher. In die pe
riode werd Jan zo'n drie en half jaar geleden geconfronteerd 
met zijn ziekte. Wij hebben met bewondering gezien hoe Jan 
met de strijd tegen die sluipende ziekte is omgegaan. Zeer ge
waardeerd hebben wij de openheid waarmee hij ons deelge
noot maakte van de pieken en dalen die zich voordeden. Dan 
zit je echt met je politieke vrienden bij en om elkaar. 
Toen ik begin januari voor het laatst bij Jan op bezoek was, 
bracht ik daar een groet vanuit het Utrechtse D66. Namens 
hen heb ik Jan kunnen bedanken voor zijn tomeloze, gedre
ven, humorvolle en grote inzet voor D66 in het algemeen en 
specifiek voor D66 in de provincie Utrecht. D66 in de 
Provincie Utrecht heeft in Jan Prevoo een ware volksvertegen
woordiger gekend, die persoonlijk veel tijd en inzet aan de 
idealen heeft besteed. 
Jan, we zullen je missen. Wij wensen zijn vrouw Ellen en zijn 
kinderen Mara, Jan Maarten en Alfred, veel kracht en sterkte 
toe. 

Namens D66-Utrecht: Jos Eibers fractievoorzitter Provinciale Staten 
Utrecht 
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NIEUW GEZICHT 

Edwin Spee (30) 
Rotterdam 

Klimaatonderzoeker 

'Heldere discussie over verdeling 
schaarse ruimte' 

Waarom ben je onlangs lid geworden van D66? 
De belangstelling voor maatschappelijke problemen is voor 
een belangrijk deel ontstaan door mijn kerkelijke achtergrond. 
In eerste instantie ging mijn aandacht vooral uit naar milieu
problemen, en ik was dan ook in mijn vorige woonplaats 
Bergen nh actief in een lokale Milieudefensiegroep. De laatste 
jaren gaan mijn interesses verder dan alleen de milieuproble
men, en vandaar dat ik nu lid word van een politieke partij. 

Wat trekt jou aan in D66? 
Ik voel me tot D66 aangetrokken omdat deze partij pragma
tisch is. Volgens mij is onze samenleving te complex om de 
politieke antwoorden uit oude dogma's en ideologieën te ha
len. Verder is D66 de enige partij die serieus nadenkt over poli
tieke vernieuwing zoals referenda. 

Heb je zelf politieke ambities? 
Tweede-Kamerlid lijkt me een mooie functie, omdat je op lan
delijk niveau meepraat over relevante maatschappelijke the
ma's. Op korte termijn wil ik enkele trainingen en cursussen 
volgen, en een werkgroep zoeken die het beste bij mij past. 

Wat zijn jouw ambities voor D66? 
D66 moet een partij blijven die zich afvraagt hoe er weer meer 
mensen geïnteresseerd raken in de politiek. De opkomst bij de 
verkiezingen van vorig jaar was echt veel te laag. 

Waar zou D66 naar jouw mening meer werk van moeten maken? 
-Voorkomen dat er in de samenleving een tweedeling komt 
tussen kansarm en kansrijk. Ik ben geen socioloog, en heb 
geen kant-en-klare oplossing voor dit probleem. 
- Een heldere discussie over de verdeling van de schaarse 
ruimte in ons land. Door de groei van de bevolking en de eco
nomie is er nu eenmaal meer ruimte nodig voor huizen, kan
toren, wegen en light-rail. Nu wordt die discussie nogal eens 
vertroebeld door belangengroeperingen die slechts een kant 
van de zaak belichten. 
- Een discussie over keuzes in de gezondheidszorg. Moet elke 
ingreep die medisch mogelijk is, ook uitgevoerd worden? 
Geven we liever geld aan een dure operatie of aan iets meer 
aandacht in de verpleegtehuizen, of aan medicijnen waardoor 
chronisch zieken weer aan het arbeidsproces kunnen mee
doen? 



PLATFORM 

Werkgroep Volksgezondheid 

'Wij zijn een denktank'; aan het 
woord is Peter Stevens (SS), voor
zitter van de SWB-werkgroep 
Volksgezondheid. Dit is een groep 
mensen uit de gezondheidszorg en 
organisaties daaromheen, die hun 
deskundigheid in dienst stellen 
van de partij. 

Peter Stevens 

Wat beweegt mensen om toe te treden tot de werkgroep? 'De leden 
zijn geïnteresseerd in het overheidsbeleid op dit terrein. Ze wil
len een verbinding leggen tussen wetenschap en de praktijk. 
We kijken naar a.ctuele ontwikkelingen in de maatschappij en 
in de gezondheidszorg en onderzoeken daarna wat volgens het 
D66-gedachtegoed de beste manier zou zijn om daarop in te 
spelen. Onze bevindingen kunnen dan hun neerslag vinden in 
een rapport of een notitie die we de partij aanbieden. In het 
verleden hebben we ook wel contact opgenomen met de 
Programmacommissie (houdt zich bezig met het formuleren 
van het verkiezingsprogramma- red.), of contact gezocht met 
de Europese fractie of de Tweede-Kamerfractie. Ook hebben we 
wel bijeenkomsten georganiseerd n.a.v. ons werk.' 
Hoe hoog is de ambitie? 'Redelijk hoog. Kijk, we willen niet zo
zeer bestaand beleid veranderen (hoewel we daar ook wel onze 
ideeën over hebben); we kijken liever vooruit. We willen toe
komstig beleid goed voorbereiden, diepgang geven en meer 
"D66-saus" -om het zo maar eens te noemen. We richten ons 
op de lange termijn en iedereen binnen de partij kan hiervoor 
een beroep op ons doen.' 
Waar zijn jullie op dit moment mee bezig? 'O.a. met wat de 
komst van Europa voor de volksgezondheid betekent. Europa 
brengt met zich mee vrijheid van verkeer en onderneming. 
Daarmee kunnen zorgverleners overal aan de slag en kunnen 
zorggebruikers overal een beroep doen op de zorg. Dan kun je 
bijvoorbeeld_ de wachtlijsten omzeilen en kun je een zieken
huis in Duitsland bezoeken. Maar dat heeft natuurlijk ver
gaande consequenties voor verzekeringsstelsels. Hoe zou je die 
aan die verhoogde mobiliteit moeten aanpassen? Daar zijn we 
nu mee bezig. En verder denken we na over de basisverzeke
ring die ziekenfonds en particuliere verzekering zou moeten 
gaan vervangen. En de invoering van een gemeentelijk ge
zondheidsbeleid.' 
Nog wensen? 'Nou, we zouden graag zorgverzekeraars en pa
tiëntenvertegenwoordigers in onze werkgroep opnemen. Dat is 
goed voor ons werk als denktank. En verder maak ik graag van 
deze gelegenheid gebruik om deskundigen uit te nodigen die 
ad-hoc hun diensten willen verlenen aan de werkgroep - door 
bijvoorbeeld op te treden tijdens een bijeenkomst. Dit heet 
dan wel lobbyen, maar ik zou het zeer op prijs stellen als ze 
even contact met mij opnemen.' (Marieke Keur) 

De werkgroep telt 25-30 leden en vergadert ca. 6 x per jaar in 
Utrecht. Voor inlichtingen: Irene Knijnenburg, secretariaat 
Wetenschappelijk bureau 070-356 60 41. E-mailen kan ook: 
<swb@d66.nl> 

Overpeinzingen over 
dete·volgen tactiek 

Zaterdag 25 maart: vroeg opstaan en hollen ver
hinderen niet dat ik toch. nog te laat arriveer op 
het congres in Amersfoort. Slordig als je door 
datzelfde congres gekozen wilt worden. Ook de 
terugweg is moeizaam. Er is geen treinverkeer 
meer tussen Amersfoort en Amsterdam. Dat is al
vast een punt voor de evaluatie: bereikbaarheid. 
Nu dus vice-voorzittervan de partij. Het '1Aan de 
slag!"-gev~lwint het nog niet helemaal. Het 
"Waar ben ik aan begonnen?" gecombineerd met 
het eeuwigwantrouwen .van mijn eigen motie
ven, Zijn er oo}c; nog~ l';ndan de verkiezing zelf: 
één functie,;éé:ri lWldidaat, 99% voor. Wel mak· 
kelijk, weinig bevredigend •. Zeker als je weet dat 
dit de situatie was bij op een na alle vatante 
functies. Steeds minder leden die tijd en zin heb
ben om zich in hun vrije tijd voor de partij·in te 
zêtten. Of manifesteert zich hier vooral hette
ruglopend ledental? Of moeten we mensen in
dringender benaderen? Nog een punt voor de 
evaluatie. 
De door Gerard en Tböm ingezette ledenwerf
campagne is dus zeker geen overbódige luxe. 
Gerard wil er 3000 nieuwe leden bij. Geen ge
ringe ambitie, maar wel een duidelijke. Ik. hou 
wel van die manier van besturen: de lat mag best 
hoog liggen, als iedereen maar weèt waar hij. of 
zij aan toe Is. 
Het bestuur moet uiteraard het goede voorbeeld 
geven. Zelf ook leden werven. In de trein naar 
huis geef ik mezelf de opdracht minimaal drie 
nieuwe leden te werven. Waar zal ik beginnen? 
Het thuisfront is nog wel te winnen. "Je hoeft al
leen maar een handtekening te zetten, schat, dan 
doe ik de rest wel". Dat is een. Nu die twee an
dere nog. Hoe beweeg ik die vrienden die D66 al 
jaren erg sympathiek vinden, Van Mierlo een 
van de beste politici vonden en steeds meer zien 
in Thom de Graaf? Maar lid worden? Ook al kost 
het maar 66 gulden? Ze willen ook politiek kun
nen zappen, en daar past een vaste relatie met 
een politieke partij wat minder bij. Een blad? 
Daar heb je toch de website voor. Debat? Dat 
doen ze elders beter en iedereen mag chatten 
metVan Boxtèl. Oireet meebeslissen? Als lid van 
D66 beslis je rechtstreeks mee over de inhoud 
van het verkiezingsprogramma, de lijstvolgorde 
en de lijsttrekker. Dat is interessant. Het beeld 
van de gestaalde kaders blijkt vaak hardnekkiger 
dan ik dacht. Maar zijn politieke partijen dan 
niet achterhaald? Jazeker, de tijd is voorbij dat je 
mensen kon binden op allesomvattende visies. 
Maar om dingen te veranderen is het nog steeds 
nodig mensen en ideeën bij elkaar te brengen. 
Krachten te bundelen. En natuurlijk is onze par
tijendemocratie verre van ideaal, maar er is nog 
steeds niets betèrs bedacht. Ideeën daarover? Je 
bent van harte welkom. .. 
Nummer twee is er bijna. 

Ingrid van Engelshoven 
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VACATURE 

Door het vertrek van de huidige cofirdinator van de 066-Bestuurdersvereniging 
per 1 mei 2000 ontstaat op het Landelijk Secretariaat een vacature voor ten
minste 12 uur per week. 

De Bestuurdersvereniging is de organisatie waarvan alle D66'ers lid zijn die geko
zen of politiek benoemd zijn in het openbaar bestuur in Nederland en Europa. De 
doelstelling van de Bestuurdersvereniging is het ondersteunen van haar leden 
door het organiseren van bijeenkomsten, het geven van informatie en advies, het 
bevorderen van netwerkvorming onder haar leden en het behartigen van hun be
langen. De vereniging telt circa 750 leden. 
De werkzaamheden worden verricht door de co(Jrdinator, in goed overleg met het 
bestuur van de Bestuurdersvereniging. 

Voor de vervulling van de vacature zoeken wij een 

MEDEWERKER (m/V) 

De werkzaamheden omvaHen: 
- de organisatie van bijeenkomsten; 
- het bijhouden van portefeuille-

informatie voor de ledenadminis
tratie van de Bestuurders
vereniging; 

- het beheren van de emailcirkel 
voor leden; 

- het verzorgen van de publiciteit 
van de vereniging; 
het verstrekken van advies en 
informatie aan leden; 
ondersteuning van het bestuur. 

De functie-eisen zijn: 
opleidingen/of werkervaring op 
MBO/HBO-niveau; 
affiniteit met D66, bij voorkeur 
blijkend uit een lidmaatschap; 
aantoonbare ervaring In orten
minste kennis van het openbaar 
bestuur, met name op lokaal en/ol 
provinciaal niveau; 
goede contactuele en organisato
rische vaardigheden; 
ervaring met electronlsche 
tekstverwerking, databeheer en 
berichtenverkeer. 

Het betreft een functie van 12 uur per week in dienst van de partij. Mogelijk kan 
de functie worden uitgebreid met uren ten behoeve van het Landelijk 
Secretariaat en/ol het D66-0pleidingscentrum. Inschaling zal plaatsvinden in 
schaal 7 BBRA (maximaal /4735,- bij volledige werktijd). 

Nadere informatie over deze functie kunt u opvragen bij mevrouw Marijke 
Mous, hoofd Landelijk Secretariaat, telefoon 070-3566026. 
Sollicitaties, vergezeld van een curriculum vitae, kunt u richten aan: 
Landelijk Secretariaat D66, Postbus 660 , 2501 CR Den Haag 

Uw reactie dient uiterlijk 12 mei a.s. te zijn ontvangen. 
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VACATURE 
FUNCTIEPROFIEL COÖRDINATOR COMMUNICATIE D66 

Essentie van de functie 
Het coördineren en uitvoeren van alle 
werkzaamheden die voortvloeien uil de 
communiealle van het Landelijk Bestuur 
van D66 met leden, afdelingen, belang
stellenden en de pers. 

Plaats in de organisatie 
De coördinator voorlichting Is verantwoor
ding verschuldigd aan het Hoofd van het 
Landelijk Secretariaat. HIJ/zij onderhoudt 
nauwe contacten met de eindredactie van 
de Democraat en begeleidt stagiaires. 

Taken 
- initiëren en coördineren van de contac

ten metleden en afdelingen; 
- coördinatie publieksvoorlichling: beant

woording brieven, informatieverzoeken, 
e-mail; 

- coördinatie en ontwikkeling voorlich
tingsmateriaal, campagnemateriaal, 
publicaties, nieuwe media; 

- advisering Landelijk Bestuur ten aanzien 
van voorlichllngsactivlleiten; 

- organisatie publiciteit rondom partij
congressen en campagnes; 

- persvoorlichting over zaken de partij 
betreffende; 

- coördinatie voorllchlingsactlviteiten tus
sen partij en Tweede-Kamerfractie; 

- woordvoering partijvoorziHer/Landelijk 
Bestuur, in samenwerking met het Hoofd 
LS; 

- medeontwikkeling van radio- en tele
visiespots, in samenwerking met voor
lichting Tweede-Kamerfractie. 

Taakomvang en salarisschaal 
38 uur per week, in schaal 9 ol1 0 BBRA, 

• afhankelijk van opleiding en ervaring 

Functie-eisen 
- HBO communicatie, marketing-communi-

catie of PR en Voorlichting; 
- bekendheid metlnterneHoepassingen; 
- ervaring in een soortgelijke functie; 
- affiniteit met D66; 
- zeer goede mondelinge en schriftelijke 

uitdrukkingsvaardigheid; 
- goede contactuele eigenschappen; 
- stressbestendigheid; 
- bereidheld op onregelmatige tijden te 

werken. 

Nadere informatie over deze functie kunt u 
opvragen bij mevrouw Marijke Mous, 
hoofd Landelijk Secretariaat, telefoon 
070-3566026. 

Sollicitaties, vergezeld van een curriculum 
vitae, kunt u richten aan: 
Landelijk Secretariaat D66, 
Postbus 660 , 2501 CR Den Haag 

Uw reactie dient uiterlijk 19 mei a.s. te zijn 
ontvangen. 



Congres 70 
Beknopt overzicht besluitvorming onder voorbehoud goedkeuring 
Besluitvormingscommissie. 
Alle aangenomen teksten, inclusief de actuele versie van Statuten en 
Huishoudelijk Reglement, kunt u downloaden van onze website 
(www.d66.nl). Ook de originele congresstukken blijven daar voorlopig be
schikbaar. 

Organisatie en Huishoudelijk Reglement 
Alle voorstellen tot wijziging van Statuten en Huishoudelijk Reglement, zoals 
opgenomen in congresboek R, zijn ongewijzigd aangenomen. Dat betekent 
o.a. dat de term "Hoofdbestuur" met ingang van het afgelopen congres ver
vangen is door Landelijk Bestuur. 
Bij motie werd het Landelijk Bestuur opgedragen om gerecycled papier te 
gaan gebruiken voor interne toepa·ssingen, waaronder congresbundels. Het 
Landelijk Bestuur gaf aan reeds papier met een milieukeurmerk te gebruiken. 

Financiën 
De contributieregeling voor 2001 en de afdrachtregeling aan regio's en afde
lingen voor 2001 werden vastgesteld conform de tekst afgedrukt in 
Democraat 2000/01 op pag. 26. 
Bij motie werd het Landelijk Bestuur opgedragen een regeling te ontwerpen 
waarin een verplichte afdracht aan de partij van D66-vertegenwoordigers 
wordt geregeld. Het congres sprak zich er ook voor uit dat gegevens over het 
al dan niet voldoen aan de afdrachtregeling door kandidaten beschikbaar 
moeten worden gesteld aan stemadviescommissies en andere organen die 
adviseren over de kandidaatstelling, opdat deze kennis kan worden meege
wogen bij de advisering. Het Landelijk Bestuur plaatste hierbij de kanmeke
ning dat dit wel op een voor de privacy verantwoorde manier moet gebeuren. 

Uitgangspunten 
De "Uitgangspunten van de Democraten" werden ongewijzigd vastgesteld 
conform de tekst afgedrukt in congresboek R. 

Burger en Bestuur 
De punten 1 t/m 33 werden behandeld. De punten 34 t/m 43 moesten we
gens tijdgebrek doorgeschoven worden naar congres 71. Punt 15 over de 
"vierde macht" werd door het Landelijk Bestuur ingetrokken. Ook dit onder
werp zal opnieuw aan de orde gesteld worden op congres 71. 
De belangrijkste amenderingen waren: 
- bij een referendum moeten opkomstdrempels zodanig worden vastgesteld, 

dat ze geen afbreuk doen aan het karakter van het referendum en tevens 
maximale ruimte bieden voor een democratisch besluitvormingsproces; 

- bij het punt tot de afschaffing van de Eerste Kamer wordt het voorbehoud 
gemaakt, dat wel duidelijk moet zijn welke organen de functies van de 
Kamer kunnen overnemen; 

- het congres besloot niet tot een onmiddellijke keuze voor het EOS-systeem, 
maar wenste dat er nader onderzoek wordt gedaan naar kiessystemen die 
de invloed van de kiezer op het uiteindelijke resultaat maximaliseren; 

- het punt tot de beperking van de rechten van de Raad van Ministers in 
Europa werd geschrapt; 

- het congres diende een verzoek in om professionele ambtelijke ondersteu
ning voor volksvertegenwoordigers toegankelijker te maken; 

- het congres wenste terughoudendheid bij het instellen van zelfstandige be
stuursorganen en een kritische heroverweging van de bestaande. De over
heid moet het toezicht op de toegang tot producten en diensten van de 
ZOB's aanscherpen. 

Een volledig overzicht van de ongewijzigd door het congres overgenomen 
punten en de overige enigszins geamendeerde punten vindt u op de website. 

Actuele Politieke Moties 
Het congres sprak de wenselijkheid uit dat: 
- verplichtende maatregelen tot hergebruik een wettelijke basis krijgen in het 

landelijk afvalbeheersingsplan; 
- de Nederlandse burger de burgemeester van zijn of haar gemeente recht

streeks kan kiezen; 

CONGRESINFORMATIE 

- het belastingverdrag met België arbeidsbevorderend zal werken voor beide 
landen; 

-de Europese wet Openbaarheid van bestuur tot minstens zoveel openbaar
heid leidt als in Nederland en de Scandinavische landen gebruikelijk is; 

- acties met als doel het terugbrengen van de steun voor extreemrechts in 
Europa gericht moeten zijn op bestrijding van de oorzaken ervan; 

- eventuele sancties tegen Oostenrijk zich moeten richten op de regering en 
niet op de bevolking; 

- er een Europees debat komt over gedragsregels voor de omgang met 
extreemrechts. 

Het congres onderschrijft het streven van het Liberales Forum naar ontzuiling 
van de Oostenrijkse samenleving en naar modernisering van de sociaal-eco
nomische advies- en besluitvormingsprocedures. Een motie die beëindiging 
van de sancties tegen de Oostenrijkse regering bepleitte, werd verworpen. 
Fracties en Landelijk Bestuur werden verzocht deze zaken uit te dragen en 
waar mogelijk bij te dragen tot de verwezenlijking ervan. 

Jim van Beusekom 
voorzitter Besluitvormingscommissie 

Verkiezing in besturen en commissies 
Voor het Landelijk Bestuur werden gekozen: Steven Pieters tot vice-voorzitter 
organisatie; lngrid van Engelshoven tot vice-voorzitter politiek, en Arjan 
Stoffels tot secretaris organisatie. 
Voor de Besluitvormingscommissie werd Jan de Vuyst herkozen. 
Voor de Financiële Commissie werden Otto Magel en René Willamsen geko
zen. 
Voor het Geschillencollege werd Eli as de Haan gekozen en Loes Stam herko
zen. 
Voor de Landelijke Verkiezingscommissie werd Rob Peet gekozen. 
De Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 heeft een nieuwe voorzitter: Aad 
Nu is, en twee nieuwe leden: Peter van Koppen en Joop Schippers. 

Congres 71 
VACATUREMELDING BESTUREN EN COMMISSIES 
Dit is de eerste kennisgeving van de vacatures waarin congres 71 op 18 en 
19 november 2000 zal voorzien. De kandidaatstelling sluit op maandag 18 
september 2000 om 12.00 uur. Ingevulde kandidaatstellingsformulieren 
moeten dan binnen zijn bij de LVG p/a Landelijk Secretariaat. 
Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij het Landelijk Secretariaat, 
postbus 660, 2501 CR Den Haag, bezoekadres Noordwal1 0, tel: 070-
3566066, fax: 070-3641917, e-mail: <LVC@d66.nl> en via de website 
(www.d66.nl). 

Landelijk Bestuur 
eerste penningmeester huidige eerste penningmeester aan het eind van zijn 
eerste termijn; kan zich voor een half jaar herkiesbaar stellen. 
Voor informatie kunt u contact opnemen met Robert van Lente (eerste pen
ningmeester, tel: 070-3620354) of Gerard Schouw (partijvoorzitter, 078-
6148509). 

Besluitvormingscommissie 
voorzitter huidige voorzitter einde eerste termijn; Jim van Beusekom stelt zich 
herkiesbaar. 
Voor informatie kunt u contact opnemen met Jim van Beusekom (voorzitter 
Besluitvormingscommissie, tel: 070-3869221 ). 

Financiêle Commissie 
1/id 1 vacature voor congres 70 niet vervuld. 
Voor informatie kunt u contact opnemen met Mat Botman (voorzitter 
Financiële Commissie, tel: 020-4967180). 
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Geschillencollege 
voorzitter huidige voorzitter, einde eerste termijn; stelt zich niet herkiesbaar 
6/eden 2 leden, einde maximale termijn 

1 lid, einde eerste termijn; Ger Dullens stelt zich herkiesbaar. 
1 lid, einde eerste termijn; stelt zich niet herkiesbaar. 
2 leden hebben zich teruggetrokken. 

Voor informatie kunt u contact opnemen met Hans Veenhuys (voorzitter 
Geschillencollege, tel 020-6231779). 

Bestuur Opleidingscentrum 066 
1 lid einde maximale termijn 
Voor informatie kunt u contact opnemen met Harry Vissers (voorzitter be
stuur Opleidingscentrum, tel: 071-5171191) of Leo Pinxten (directeur 
Opleidingscentrum, tel: 070-3566043). 

PROFIELEN 

Landelijk Bestuur, eerste penningmeester 
De eerste penningmeester heeft de eerste verantwoordelijkheid voor de finan
ciën. Hij/zij draagt zorg voor de totstandkoming van de begroting en de jaar
rekening en van andere algemene financiële voorstellen. Ook behoren de in
houdelijke begeleiding van de financiële administratie en de ledenadministra
tie tot de taak. Tevens is hij/zij verantwoordelijk voor de herstructurering van 
de ledenadministratie. Tot slot beheert de eerste penningmeester de finan
ciële contacten met de landelijke deelorganisaties en het campagneteam. 

Besluitvormingscommissie, voorzitter 
De Besluitvormingscommissie bewaakt de procedures inzake besluitvorming 
rond het congres en de uitvoering van de besluiten van de ledenvergadering. 
De commissie adviseert zowel het congres als het Landelijk Bestuur. Voor 
het werk in de Besluitvormingscommissie is affiniteit met procedures prettig. 
Daarnaast is het gewenst dat de commissieleden inhoudelijk de mate van 
verstrekkendheid van amendementen en moties kunnen beoordelen. 
De voorzitter onderhoudt de contacten met het Landelijk Bestuur en is eerst-
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verantwoordelijke voor het functioneren van de Besluitvormingscommissie, 
voor en tijdens het congres. Voor de voorzitter is de tijdsbesteding 3 avond
vergaderingen en 1 weekend "huiswerk" voor elk congres. 
Daarnaast dient de voorzitter elk congres in functie aanwezig te zijn 

Financiële Commissie, lid 
De Financiële Commissie oefent toezicht uit op het financieel beheer van het 
bestuur en adviseert de penningmeester. Zij brengt advies uit aan het congres 
m.b.t. goedkeuring en vaststelling van de begroting, de jaarrekening en de 
overige financiële aangelegenheden. 

Geschillencollege, voorzitter en lid 
Het geschillencollege beslecht geschillen in de partij, het beslist in beroep en 
geeft bij meningsverschillen tussen belanghebbende partijen desgevraagd 
uitleg van Statuten en Huishoudelijk Reglement. Het geschillencollege bestaat 
uit 13 leden. 
De voorzitter is verantwoordelijk voor het functioneren van het college en met 
name voor het nakomen van de reglementair voorgeschreven procedures bij 
geschillen. De voorzitter legt via een jaarverslag verantwoording af aan het 
congres. De voorzitter beslist over het instellen van een kamer. Bovendien 
kan hij trachten, alvorens een kamer aan te wijzen, de partijen met elkaar te 
verzoenen. 
Per geschil wordt een kamer van 3 of 5 leden ingesteld, die op korte termijn 
na het binnenkomen van een geschil bijeen moeten komen. Een van de leden 
van de kamer wordt gevraagd de gemotiveerde uitspraak uit te schrijven. Het 
aantal geschillen per jaar varieert sterk. 

Bestuur Opleidingscentrum 066, lid 
Het Opleidingscentrum D66 past zijn cursus- en trainingsaanbod aan bij de 
vierjarige politieke cyclus. Zo zullen de activiteiten in 2001 en begin 2002 in 
het bijzonder gericht zijn op de raadsverkiezingen in maart 2002. Het 
Opleidingscentrum streeft ernaar om afdelingen en kandidaten voor de ge
meenteraad zo goed mogelijk te ondersteunen in hun voorbereiding. Het be
stuur van het Opleidingscentrum beoogt daartoe een zo gevarieerd mogelijk 
aanbod te bieden. 



~---- ---- --··--·----------------------------·-·----

Partijagenda 1 

za/zo 6/7 mei: Congres Jonge Democraten. Platform Theater, 
Oude Boteringestraat, Groningen 

di 9 mei: Debat66 op afdelingsvergadering in Zeeuws
Vlaanderen (zie regiopagina's) 

wo 10 mei: debat over overheid, burger en I CT, tuinhuis van 
café 'de Haagsche Kluis', Plein 20, Den Haag, vanaf 
20.00 uur. M.m.v. o.a. Roger van Boxtel (zie ook 
onder regioberichten). 

za 27 mei: 

di 30 mei: 

communicatiedag, symposium voor afdelings
bestuurders. Rotterdam lchthus Hogeschool. (zie 
aankondiging elders in de servicepagina's). 
Politiek podium over multiculturele samenleving en 
integratie. Nivon Centrum, Rotterdam. Organisatie 
is in handen van de afdeling aldaar. 

za 17 juni: 
za 24 jun: 

Dit is D66! Training OC in Den Haag en Tilburg 

za 13 mei: Debat66 in stadskasteel Oudaen, Utrecht. 
Wat een spreker! Training Leren presenteren OC in 
Utrecht 

Aanvang: 11.00 uur. Aanmelding verplicht (zie el
ders in de servicepagina's). 

wo 28 jun: Democraat nr. 4 verschijnt. 
za 1 jul: burgemeesters- en wethoudersdag. Op uitnodiging. 

do 18 mei: presentatie publicatie Volksgezondheidsbeleid i.k.v. ma/di 10/11 jul: 'Bezoek aan Europa'. Tweedaags bezoek aan 
Sociaal-liberale Perspectieven. M.m.v. o.a. Thom 
de Graaf en Els Borst. Perscentrum Nieuwspoort, 
Lange Poten 10, Den Haag. 13.30 uur 

Brussel voor leden van de Bestuurdersvereniging 
(zie aankondiging elders in de servicepagina's). 

wo 24 mei: kopijsluiting Democraat nr. 4. Informatienummer: OC I Opleidingscentrum 070 - 356 60 46; 
SWB I Wetenschappelijk Bureau 070-356 60 41; 
JD I Jonge Democraten 070-362 21 62 

CIPfflna'l bedragen maximaa/200 woorden (langere berichten uitsluitend in overleg met de eindredactie). De redactie behoudt 
fondBil kopij te redigeren en eventiJBel ili te korten. Het is mogelijk om er foto's bij te pla(Jtsen. Neem daarvoor tijdig contact op 
i/ uw bericht naar <m.keur@d66.nl> onder vermelding van 'Kopij servicepagina's'. Voor plaatsing van berichten wordt een 
acht. Dit_ geldt IJlteraard niet voor vermelding in de partijagenda. Meer informatie bij de eindredactie (bereikbaar op maandag 
ntooruren; 010 • 866 60 88). 
124 mei a.s. Verschijnt op 28 juni 2000. 

I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 

Sociaal-Liberale Perspectieven 
Presentatie eerste uitgave: publicatie 
Volksgezondheidsbeleid 
Nieuwspoort, 18 mei a.s. 
Binnenkort verschijnt van de hand van prof.dr. 
H.J.J. Leenen het eerste boekje in de reeks 
Sociaal-Liberale Perspectieven, die door het 
Wetenschappelijk Bureau van D66 wordt uitge
bracht. De publicatie gaat over de perspectie
ven voor het volksgezondheidsbeleid in het be
gin van 2000. Lees voor een eerste verkenning 

Speciaal voor afdelingsbestuurders: 
Communicatiesymposium 
27 mei in Rotterdam, lchthus Hogeschool 
Hoe is het gesteld met de beeldvorming rond 
politieke partijen? En hoe krijgen we de leden
aantallen weer omhoog? Hoe kun je als afde
ling een efficiënt communicatieplan opzetten? 
Dit zijn enkele van de belangrijkste thema's tij
dens deze bijeenkomst voor afdelingsbestuur
ders. In zowel plenaire als deelsessies komen 
o.a. aan de orde: het contact met de kiezer, di
gitale media, pers en publiciteit, ledenwerving 
en -binding, activiteiten van afdelingen. Tevens 
vindt de presentatie plaats van een drietal cam
pagnes: D66 jongeren -en studentencam-

van het thema het interview met professor 
Leenen op blz. 14 en 15 van dit nummer. Zijn 
public'ltie wordt aangeboden aan fractievoorzit
ter Thom de Graaf op een speciale conferentie. 
Datum: donderdag 18 mei, 13.30 uur. 
Perscentrum Nieuwspoort: Lange Poten 10 te 
Den Haag (informatie bij de SWB, lrene 
Knijnenburg: 070- 356 60 41 ). 

Sprekers zullen zijn (onder voorbehoud): 
- Henk Leenen 

I OPLEIDINGSCENTRUM I 

pagne, Verkiezingscampagne in het kader van 
de herindelingsverkiezingen, en de 
Ouderencampagne. De dag wordt afgerond met 
een paneldiscussie. De toegang is gratis, maar 
meldt u zich vooraf wel even bij ons aan. 

Debatclub D66 
Debatteer mee bij Debat66 
13 mei in Utrecht, Stadskasteel Oudaen 
Neem deel aan een spannend debat tijdens de 
bijeenkomst van de Debatclub in Stadskasteel 
Oudaen te Utrecht op 13 mei: aanvang 11.00 
uur. 's Morgens leert u de fijne kneepjes van 
het vak, terwijl u 's middags kunt genieten van 
vooral spannende en humorvolle debatsessies. 

- Einte Elzinga, directeur van het ING 
Kenniscentrum Volksgezondheid 

- Els Borst, minister van Volksgezondheid, 
welzijn en sport 

'Sociaal-Liberale Perspectieven' is een nieuwe 
publicatiereeks die wordt uitgebracht onder 
auspiciën van de Tweede-Kamerfractie, de 
Programmacommissie en het 
Wetenschappelijk Bureau van D66. 

Wilt u dit wel eens meemaken? Of bent u geïn
teresseerd in de andere mogelijkheden van 
Debat66, neem dan contact op met het Oplei
dingscentrum. U kunt Debat66 ook gemakkelijk 
bereiken via e-mail: Debat66@D66.nl 
Bijdrage f 30,- voor de bijeenkomst op 13 mei. 

Debat66 treedt ook op op 9 mei, bij de afde
lingsvergadering in Zeeuws-Vlaanderen. U bent 
hierbij van harte welkom (zie aankondiging on
der 'Ander regionieuws'). 

Lidmaatschap van Debat66 kost f 60,- per jaar 
(inclusief deelname aan 4 bijeenkomsten). 
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TRAIIIIN8EN EN CURSUSSEN 

I Dit Is D&&! 
17 -o6, in Den Haag en in Tilburg 
Overweegt u lid te worden van D66? Of bent u 
dat al, maar Wilt u (meer) actief worden of 
gewoon meet van uw partij weten? Ervaren 
D66'ers wijzen u de weg naar en In de partij. 
Aan de orde komen inhoud, stijl en organisatie 
van D66. In Den Haag wordt de bijeenkomst 
begeleid door de Haagse fractievoorzitter Han 
Polman en oud-Europarlementariêr Doeke 
Eisma. De bijeenkomstte Tilburg Is een echte 
Brabantse thuiswedstrijd met Tweede-Kameriid 
Ursie lambrechts, regiovoorzitter Henk van der 
Linden ende Brabantse 066-Pfovinciale 
statenvoorzitter Rinske Verhoef. 
Bijdrage: f 25,-. 

1· Burgemeesters· .en wethoudersdag 
laterdag 1 juli a.s. ·r 

Het programma zal uit twee delen bestaan: een 
deel over partijpolitieke profilering en een deel 
over het Rob-rappof! oit:lt de regiefunctie varv 
gemeenten. Ook zal er voldoende ruimte zijn 
voor onderiinge contacten. De doelgroep krijgt 
persoonUjk een uitnodiging. 

I Wat een spreker Is die ... ! 
24-06, in Utrecht 
Staat soms het zweet u in de handen als u in 
het openbaar iets moet zeggen? Of komt u 
maar nooit los van het papier waarop uw tekst 
staat? Daar kunt u wat aan doen met deze trai
ning. Er wordt in een kleine groep gewerkt, on
der andere met gebruikmaking van de video. 
Bijdrage: f 75,-. 

1 Debatteren kun Je leren 09-09 in Utrecht 
Zit u al gauw met uw mond vol tanden als 
iemand u van repliek dient? Of mengt u zich 
liever helemaal niet in een debat omdat u dat 
eng vindt? Na deze training voelt u zich vast 
een stuk zekerdec ~~ wordt in een kleine groep 
gewerkt, met video-ondersteuning. 
Bijdrage: f 75,-. 

I BESTUURDERSVERENIGING I 

I Bezoek aan 'Europa' 
10 en 11 juli a.s. 
De Bestuurdersvereniging biedt haar leden 
we,llf~emogelijkheid nader kennis te maken 
met 'Europa'. Dit jaar brengen we een twee
daags bezoek aan Brussel. Wij hebben een 
boeiend programma samengesteld in samen
werking met onze Eurofractie en het Comité 

BROCHURES 
Vaardigheden voor het politieke vak f 10,
Gemeente en financiên f 10,-
Maak kennis met 066 f 5,-
Leidraad voor de afdeling f 15,-
D66 en de praktijk van de gemeenteraad f17 ,50 

(De prijzen van bovengenoemde brochures 
zifn exclusief porto) 

INFORMATIE EN AANMELDING 
Voor meer informatie en aanmelding kunt u te
recht bij het Opleidingscentrum, tel: 070 - 356 
60 66, b.g.g. 356 60 46, 356 60 43, of 356 60 
51, e-mail: opleidingscentrum@d66.nl 
Internet www.d66.nl, zie onder 'organisatie' of 
per 'ouderwetse'post: Opleidingscentrum D66, 
Postbus 660, 2501 CR DEN HAAG. 

van de Regio's. De D66-Eurofractie biedt het 
vervoer per luxe touringcar en het diner aan; de 
overige .kosten (overnachting, andere maaltij
den en consumpties) zijn voor eigen rekening. 
U moet rekening houden met een bedrag van 
ca. f 300,-. Er kunnen maximaal35 bestuur
ders deelnemen. Aanmetdingen worden behan
deld in volgorde van binnenkomst. 

BEREIKBAARHEID LANDELIJK BESTUUR 
Op het vorige congres is de naam 'Hoofdbestuur' gewijzigd in 
'landelijk Bestuur'. Alle post voor het Landelijk Bestuur dient te worden 
gericht aan een \ran de volgende adressen: post: Landelijk Bestuur D66 
p/a Landelijk Secretariaat 066, Postbus 660, 2501 CR Den Haag, fax: 
070-3641917. Alleen het e+mailadres is nog niet aangepast Als dat 
zo ver is, hoort u het. Dus e-mail: hoofdbestuur@d66.nl 

voorzitter: 
vree-voorzitter politiek 
vice-vaorzitter organisatie 
1 e penningmeester 
secretaris politiek 
secretaris organisatie 
secretaris buitenland 
2e penningmeester 
publiciteitscoördinator 

Gerard Schouw 
lngrid van Engelshoven 
Steven Pleters 
Robert van Lente 
Minne Dijkstra 
Arjan Stoffels 
Wilfried Derksen 
Suzlmne van Melis 
Mario Fruianu 
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Wij wijzen u erop dat post gericht aan andere adressen niet centraal 
wordtge,reglstreerd en gearchiveerd. 

Voor wie daarnaast een individueellid van het Landetijk Bestuur per
soonlijk wil benaderen, volgen ~!eronder de gegevens. Alle nummers 
en e-mail-adressen zijn privé eri alleen voor intern gebruik binnen:;P66. ' . . 

tel. 078-614 8509 
tel. 020-675 4015 
tel. 033-462 4957 
tel. 070-362 0354 
tel. 020-625 0136 
tel. 071-513 0436 
tel. via Land.Secr. 
tel. 070-402 0201 
tel. 070-365 4948 

g.schouw@d66.nl 
I. v .Engelshoven@d66.nl 
s.pieters@d66.nl 
r.v.lente@d66.nl 
m.Dijkstra@d66.nl 
A.Stoffels@d66.nl 
w.derksen@d66.nl 
s.v.melis@d66.hl 
m.fruianu@d66.nl 
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Schrikbeeld: Amsterdam 
De leefbaarheid in de grote steden bezorgt vele gemeentebesturen 
hoofdbrekens. Steeds meer mensen willen in de stad wonen: ze wer
ken er veelal ook en in de ruim toegemeten vrije tijd willen ze er hun 
geld uitgeven. Het transport geschiedt meestal met de auto, hoewel 
geen van de stedencentra daarop berekend is, laat staan voldoende 
parkeerfaciliteiten te bieden heeft. Het openbaar vervoer schiet in de 
meeste steden tekort en is niet voldoende fijnmazig. 
De gewenning aan de auto is zo absoluut dat wat gemeentes ook doen 
om hun openbaar vervoer te verbeteren, het lijkt - voorlopig althans -
een verloren strijd. Immers, geld speelt in dit veel te rijke land geen 
rol en daardoor is een beroep op gemeenschapszin nauwelijks een ar
gument. Een en ander wordt nog eens versterkt doordat bestuurders 
nauwelijks overleggen met hun burgers, die worden overvallen met 
ambtelijke notities; diezelfde notities worden door de leden van de ge
meenteraden voor zoete koek aangenomen omdat zij, verdrinkend in 
al hun stukken, nauwelijks op de hoogte zijn van wat er in hun stad 
gebeurt. Een somber beeld. 
Als bewoner van Amsterdam geloof ik niet dat er ergens meer proble
men zijn dan in deze historische hoofdstad. 
Het centrum van Amsterdam is een mix van wonen, werken, fun 
shopping en toerisme. 
Over het falende openbaar vervoer in deze stad is landelijk voldoende 
bekend. Dat geldt evenzeer voor de parkeercatastrofe, voor de chaos 
in de horeca met zijn slordige terrassen, voor de Las Vegas-achtige re
clame-uitingen, voor de door de stad denderende, met reclame behan
gen trams en ga zo maar door. 
Voor de leefbaarheid van het centrum van een stad als Amsterdam is 
eigenlijk maar een oplossing: de binnenstad moet gesloten worden 
voor alle privé-autoverkeer. Er wonen echter tienduizenden burgers 
en er zijn 80.000 arbeidsplaatsen. Die burgers hebben auto's en de 
werkers komen veelal ook met auto's. Waar laten die bewoners hun 
auto's en wat gebeurt er als de werkers in de binnenstad niet meer 
met hun auto's naar hun kantoren kunnen? Dan verlaten de kantoren 
de binnenstad en vervalt Amsterdam tot een museaal toeristencen
trum. Omdat burgers en bestuur dat niet willen, gebeurt het dus niet 
en blijven alle pogingen om de leefbaarheid van de binnenstad te ver
groten beperkt. 
De marges zijn dus klein. Maar we kunnen wel iets doen. Om maar 
wat te noemen: het bewaken van de openbare ruimte, d.w.z geen uit
stallingen op de openbare weg toestaan; goederen en reclame-uitin
gen binnen de eigen vestiging houden; reclame-uitingen op puien en 
op lantarenpalen beregelen; terrassen binnen strikte regelgeving plaat
sen en voorwaarden stellen aan het meubilair; hoogwaardige kwaliteit 
garanderen van bestrating en openbaar meubilair, evenals van de 
openbare verlichting- en erop toezien dat er voldoende is; openbaar 
vervoer geruisarm maken en in rustige kleurstellingen - zonder re
clame- uitvoeren; veel grote papierbakken plaatsen; de verplichting 
invoeren dat elke winkelier dagelijks zijn stoep schoonspuit; dat elke 
fastfoodvestiging de papierrotzooi opruimt van de daar verstrekte 
etenswaren; transferia voor de bezoekers van de centra inrichten bui
ten de ring van de binnenstad; betaalbare taxi's en kleine busjes laten 
rijden die mensen naar de plaats van bestemming vervoeren; autobus
sen op gas laten rijden i.p.v. diesel en ga zo maar door. 
Zoals gezegd, dit zijn maar kleine ingrepen die leiden tot een verbete
ring van de leefbaarheid in de binnenstad. Voor een structurele verbe
tering moet het centrum afgesloten worden voor alle privévervoer
en dat gebeurt niet. 
Blijft over, het terugveroveren van de openbare ruimte als een van de 
belangrijkste taken van de gemeentebesturen; en daarbij is succes al
leen gegarandeerd als dit tezamen en in overleg met de burgers ge
beurt. 

Edo Spier 

Cover: De Nieuwe Kaart van Nederland ( 1997): plannen en projecten die in 2005 aj'11 S,t'H'tilisecrd of 

inuitvoerins ;.ijn. Copyrisllt: Sthhtins Ik Nieuwe K(Jart vanJ\Iedc:rlund, NIROV, Den Haas 

DEMOCRAAT nr.4 2000 

COLOFON 

De Democraat is een uitgave van de politieke partij 
Democraten 66. Een door hel Landelijk Bestuur be

noemde redactieraad is verantwoordelijk voor de 
uitgave. 

Deze raad wordt gevormd door: 
Margo Andriessen, Alilla Arda, Jan Brink, Mario 

Fruianu (voorzitter), Sjors Heerdink, Udo Koek, 
Mariëlle van Soesbergen, Barbara Schilperoort, 
Brendan Thesingh 

Eindredactie: Marieke Keur 
Vormgeving: Anker en Strijbos, Utrecht 
Met dank aan: Arnold Gerritsen, Thom de Graal, 
Geert Janssen, Dorine van der Mey, René Morriën, 
NIROV, len Peijnenburg, Francisca Ravestein, 
Lia de Ridder, Gerard Schouw, Edo Spier, Arjan 
Stoffels, Hein Struben, Dick Tom mei, Machleid 
Versnel, Peter van de Weegh, Gerrit Ybema 
Fotografie: Dennis Sies, tenzij anders vermeld 
Druk: Hoonte Bosch en Keuning, Utrecht 

Democraat nr. 5 verschijnt op 6 september 2000 
Sluiting kopij: 2 augustus a.s. 

Landelijk Secretariaat D66, postadres: Postbus 
660, 2501 CR Den Haag 
Bezoekadres: Noordwal1 0, Den Haag, tel.: 070 -
356 60 66, fax: 070 - 364 19 17 
E-mail: <m.keur@d66.nl> Internet home-page: 
www.d66.nl 
De Democraat wordt gedrukt op chloorvrij gebleekt 
papier. Hij wordt verstuurd in een uit polyethyleen 

vervaardigde verpakking die onschadelijk is in de 
vuilverbranding. Deze heelt verder geen schade
lijke invloed op de kwaliteit van het grondwater en 
is uitstekend te recyclen. 

Werf een lid voor D66! 

Ken! u ze al, de nieuwe ledenwerfkaarten 
van D66? Vraag ze aan bij het 
Landelijk Secretariaat. Kijk verder op 
blz. 20 voor nadere informatie. 



Inhoud 
5/11 Thema: wat krijgt voorrang 

I Eh•dlge rodmte 

Op het voorjaarscongres wijdde Roger van Boxtel zijn 
speech aan ruimtelijk beleid en spoorde hij de partij aan 
een interne discussie hierover aan te gaan. Half mei ver
scheen de nota Wonen; de vijfde Nota Ruimtelijke 
Ordening wordt niet eerder dan in het najaar verwacht. 
Een Kamercommissie brengt binnenkort advies uit aan 
de overheid over ruimtelijke beleid. Inmiddels weten we 
dat we een provincie ter grootte van Zuid-Holland te kort 
komen, als alle ruimteclaims ingewilligd zouden worden. 
Waar liggen de prioriteiten voor de komende tijd en hoe 
bepalend zijn die? De Democraat liet een aantal D66'ers 
aan het woord uit diverse geledingen van de partij. 

En verder: 

""'4--....__----1 Algemeetr itllel~lend artikel over ruimtelijke 
ordening, door Frandsca Ravesteln. 
Staatssecretaris Gerrit Ybemlt over bedrijfs
terreinen. 

~_w.----1 De Priorlteitenkwestle: Arnold Gerritsen, 
Dick Tommel, Maclatelcl Versnel en Lia de 
Rillder spreketl zich uit 

...L..JoL-----J Opinie: verlammende hupraak 

....L...JL.,__---l Ledenbarometer: 'Het lutton griezelt me 
tegemoet.' 

_.__.....__ __ _, Ledenwerfactie, het vervolg 
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Nieuwe rubriek: Gerard 

Oude bekende? 
I 

Oude rubriek in een nieuw jasje: 'Van de voorzitter' door 
partijvoorzitter Gerard Schouw. Het leek hem ook wel 
wat, net als Thom de Graaf een vaste plek in de 
Democraat. Voortaan delen ze een pagina. 

Aandeel D66 stemt tevreden 

Het was een grote operatie, die iedereen straks in zijn 
portemonnee voelt. Nu deze achter de rug is, kijken 
Francine Giskes en Eddy Schuyer terug. Conclusie: D66-
punten zijn goed vertegenwoordigd in de nieuwe 
Belastingwet. 

Verslag bijeenkomst 'Economie online' 

Uit de regio: Egmond ett het einde van de 
zee 
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Op 
stoom 
komen 

Iedere tijdsperiode stelt zijn eigen eisen en kent eigen ver
wachtingen toe aan een politieke partij. Nieuwe eisen bete
kent veranderen en het bestaande kritisch tegen het licht dur
ven houden. D66 is een partij die de vernieuwing vooruit wil 
zijn en juist daarom werkt het Landelijk Bestuur (LB) aan een 
reeks van voorstellen om de partij verder te moderniseren. 
In de eerste plaats, de partijorganisatie. We zoeken naar 
nieuwe vormen van synergie tussen de verschillende part
ners (organisatie-onderdelen) binnen D66. Het onderling 
overleg is verbeterd, afspraken en rollen zijn verduidelijkt. 
Verder zijn het Opleidingscentrum, het Wetenschappelijk 
Bureau en het LB in goed overleg de mogelijkheid aan het 
onderzoeken om te komen tot een nog meer klantgeoriën-

,' , . TH 0 M .-- . 

Oogsten 
juni 2000: nog twee jaren scheiden ons van nieuwe gemeen
teraads- en Kamerverkiezingen. Dat lijkt ver weg, maar dat is 
het niet. De programmacommissie is al volop aan het werk, 
ondersteund door het Project Sociaal Liberale Perspectieven. 
Inhoud staat bij Democraten immers voorop, hoewel voor de 
politieke winst het imago soms belangrijker lijkt. Imago en 
inhoud mogen nooit van elkaar vervreemden. Zaak is het 
imago te versterken zonder inhoud te verkwanselen. 
Democraten 66 wil vaak een beetje van alles tegelijk zijn: so
ciaal maar ook liberaal, gedegen èn eigenzinnig, bevlogen èn 
zorgvuldig, kritisch èn loyaal, vernieuwend èn gematigd. Het 
zit nu eenmaal in onze aard om ook de achterkant van ons 
gelijk te willen zien. Maar kiezers houden van kleur en min
der van schakeringen. Wij zullen dus kleur moeten beken
nen. De kleur van een niet-conservatieve, toekomstgerichte 
partij, die als inzet kiest om Nederland te vernieuwen. Een 
nieuwe overheid die burgers niet beschouwt als buitenstaan
ders, een nieuwe economie die door technologische revolu
ties groei aan duurzaamheid koppelt, de combinatie van 
werk en zorg mogelijk maakt en afrekent met verstopping en 
vermesting. Een nieuwe samenleving waarin (ook door ICT) 
kennis, ontplooiing en sociale samenhang vooropstaan. 
In die twee jaar tot aan de verkiezingen moet er worden 
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teerde en efficiëntere organisatie. We willen één portaal voor 
alle vragen en antwoorden creëren. 
We gaan de politieke podia en alle overige partijbijeenkom
sten beter op elkaar afstemmen. We willen mensen van bin
nen, maar juist óók van buiten de partij, beter in de gelegen
heid stellen mee te doen aan discussies. We willen naar in
spirerende bijeenkomsten met een landelijke uitstraling op 
een vaste zaterdag in de maand. Niet te missen! 
Een ander voorbeeld van vernieuwing. Het project Sociaal 
Liberale Perspectieven. Experts binnen de partij publiceren 
onder auspiciën van het Wetenschappelijk Bureau, de 
Tweede-Kamerfractie en de Programmacommissie aanspre
kende visies op veertien onderwerpen. De eerste presentatie 
was eind mei over de gezondheidszorg. Een prikkelende visie 
van professor Henk Leenen die ondertussen al veel discussie 
heeft losgemaakt. 
Het werven van nieuwe leden is én blijft een prioriteit van 
het bestuur. Het motto: meer leden, meer kiezers! 
Tot slot, dit najaar zijn in een aantal gemeenten, waaronder 
Utrecht, herindelingsverkiezingen. En van die verkiezingen 
maken we met elkaar een succes. Het LB, de Tweede
Kamerfractie en de bewindslieden zullen de gemeenten flink 
ondersteunen met een speciale campagne. Hoe die eruitziet, 
wordt na de zomervakantie bekend gemaakt, maar één ding 
is zeker: wij doen daarvoor ook een beroep op u! 
Dit najaar presenteren wij aan u op het congres een samen
hangend pakket aan vernieuwingsvoorstellen. We zullen on
der andere de website benutten om van u te horen of deze 
voorstellen u aanspreken. Benut dus ook die mogelijkheid 
om uw stem te laten horen! 

geïnvesteerd èn geoogst. De deelname van D66 aan dit kabi
net wordt zichtbaar in de kanteling van de gezondheidszorg 
(de patiënt voorop, werken aan een basisverzekering), de eu
thanasiewetgeving, de sanering van de intensieve veehoude
rij, impulsen voor de grote steden, de wegbereiding voor "E
government", aandacht voor de regio's, betere handelsbalans 
en gericht beleid om meer vrouwen kansen te geven op de 
arbeidsmarkt. 
Maar ook waar niet direct Democraten aan het roer staan, is 
de invloed merkbaar: creatief denken over de ruimte in ons 
land, meer nadruk op openbaar vervoer in anti-fileplannen, 
meer democratie in gemeenten, evenwicht tussen maat
schappelijk investeren en de staatschuld aflossen, extra aan
dacht voor kennis en ICT. 
De toekomst loswoelen in het belang van ieder mens, daar 
gaat het om. Vernieuwingsgezind, enthousiast en onafhan
kelijk van oude belangen; dat is het beeld dat wij kiezers wil
len overdragen. Democraten denken, durven èn doen. 



KEUZEN IN DE RUIMTE INLEIDING 
------------------------------------------------·-------

Wat moet wijken? 

Ernstig in de knel 
Hoe houden we ons land leefbaar voor de generaties na ons? 

Voorop deze Democraat vindt u een uitsnede van de Nieuwe Kaart van Nederland uit 1997, met daarop plannen en projecten die in 2005 

zijn gerealiseerd of in uitvoering zijn. Anno 2000 komen we een provincie ter grootte van Zuid-Holland te kort als we alle ruimteclaims 

willen honoreren. Inmiddels wordt er ook al gewerkt aan een nog nieuwere kaart die de periode 2010-2030 bestrijkt. 'Je schrikt je dood 

Prioriteitenkwestie 
Deze kaarten geven inzicht in het ruimte
lijk beleid van de overheid: een uiterst 
complex beleidsveld, waar de verschil
lende disciplines en vraagstukken elkaar 
raken of deels overlappen. Infrastructuur, 
bedrijfsterreinen, stedelijk gebied, her
structurering binnensteden, platteland( s
vernieuwing), natuurbeheer, ecologische 
hoofdstructuur: het zijn allemaal termen 
die telkens weer terugkeren. 
In zijn congresrede heeft Roger van Boxtel 
een doelgerichte poging onder
nomen het debat over ruimte
lijk beleid binnen de partij te 
ontketenen. De Democraat 
heeft daar gehoor aan gegeven 
door een aantal prominente en 
minder prominente D66'ers 
aan het woord laten over ruim
telijk beleid. We hebben de 
prioriteitenkwestie gesteld: 
waar geef je voorrang aan? Aan 
de stad, het platteland, de 
natuur, of de infrastructuur? 
Rond deze vraag hebben we 
een aantal bijdragen gegroe
peerd. Doel hiervan is de lezer 
kennis te laten maken met de 
manier waarop er over ruimte
lijk beleid gedacht wordt bin
nen de partij. 

Droom of werkelijkheid? 
Het zoeken naar realistische 
oplossingen spreekt uit alle 
bijdragen. Men maakt zich zor
gen over de inrichting van de 
ruimte en veel mensen zijn 
zich ervan bewust is dat er 
keuzen gemaakt moeten wor
den, want zo kan het niet lan
ger: 'Eerlijk gezegd mag van 
mij alles in de grote steden 
blijven', merkt een van dele
den in de Ledenbarometer op. 
'Ik vind het heerlijk om hier 
[Lemmer] alle ruimte te heb
ben. Maar dat is niet realis-

als je die ziet,' vertelt een insider. 

tisch.' 
In dit kader lijkt het passend toch te ein
digen met een droom, het 'wensbeeld' 
van Roger van Boxtel, dat misschien wel 
dichterbij en realistischer is dan op het 
eerste gezicht lijkt: 
'[ ... ) Denkend aan Holland zie ik regio's 
die ieder hun eigen sterke identiteit koes
teren. Het Noorden blijft ruim, met een 
paar sterke economische kernzones. Het 
Oosten wordt een interessante mengel
moes van een sterk kenniscluster in 

Twente en een revival van kleinschalige 
industriële bedrijvigheid. Het Zuiden be
houdt zijn specifieke karakter van een 
menging van enkele grote steden en 
sterke dorpen. [ ... ] In de Rijn-Schelde
delta ontstaan nieuwe combinaties van 
werken, wonen en recreëren. Het Westen 
wordt grotendeels een Deltametropool; 
met veel massa (hoogbouw) en hoog
waardig openbaar vervoer en goed groot
stedelijk wonen.' 
We zullen zien.+ 

Nieuwe Kaart van 
Nederland 

De Stichting De Nieuwe Kaart 
van Nederland maakte in 1997 
met medewerking van gemeen
ten, provincies, ministeries en 
talloze ontwerpbureaus voor het 
eerst een overzicht van 
Nederland in 2005. Alle ruimte
lijke plannen en projecten op het 
gebied van woningbouw, 
bedrijfsterreinen, natuur en infra
structuur werden op één kaart 
samengebracht. Daarmee ont
stond een ruimtelijk beeld van 
Nederland in 2005, een beeld dat 
als vertrekpunt voor de beleids
vorming voor een verdere toe
komst kon fungeren. In het 
komende jaar gaat de Stichting 
De Nieuwe Kaart van Nederland 
opnieuw alle plannen en projec
ten in Nederland inventariseren. 
Daarbij verschuift de planhorizon 
van 2005 naar 2010-2030 en zal 
ook de herstructureringsopgave 
in bestaand stedelijk gebied in 
beeld worden gebracht. 
Voor meer informatie: 
www.nieuwekaart.nl 

(met dank aan Jan Kadijk, 
NIROV, Den Haag) i 

"-···-------·-·----·---__j 
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Toekomst eist oplossingen 

telijke or is kiez n 
Ruimtelijke ordening staal in het brandpunt van de belangstelling. Dat is niet verbazingwekkend: 

meer dan ooit staal Nederland voor keuzen. 

door Fmncisca Ravestein, woordvoerder RO Tweede-Kamerfractie 

Hoe gaan wij voorzien in de woningbe
hocfte; welke infrastructuur heeft 
Nederland nodig: wat doen wij met het 
almaar toenemend luchtverkeer rond 
Schiphol en met het ruimtetekort van de 
Rotterdamse haven en hoe gaan we om 
met de toenemende mobiliteit; hoe zor
gen wij dat groen en natuur geen onder
geschoven kindjes worden; moeten wij 
bij de vormgeving van Nederland niet 

Expo 2000: de Nederlandse inzending 
is een treffende verbeelding van onze 

worsteling met onze ruimte. 

(MVRDV-Nederlands paviljoen EXP02000 in 
Hannover. Gestapelde landschappen- Van idee 
tot realisatie. Perspectief noord- westhoek. © 

MVRDV, Computer animation © GroupA) 

veel meer rekening houden met het wa
ter; welke ruimte willen wij de landbouw 
laten; welke ruimte laten wij voor econo
mische groei (bedrijfsterreinen) en hoe 
vullen wij die in; en last but not least: 
waar kunnen mensen recreëren: zie hier 
een aantal vragen die ingrijpende gevol
gen hebben voor Nederland. 

Pleidooi voor meer fantasie 
Die vragen moeten worden beantwoord 
in de Vijfde Nota ruimtelijke ordening, 
die dit najaar moet verschijnen. Daarin 
wordt aangegeven welke ruimtelijke ont
wikkelingen de regering voor de komende 
20 jaar gewenst acht. Recent heeft minis
ter Pronk ter voorbereiding van de Vijfde 
Nota de notitie 'Rekenen met ruimte' op
gesteld, waarin alle ruimteclaims op een 
rijtje zijn gezet. Daaruit blijkt, dat 
Nederland om aan alle wensen te voldoen 
een provincie te weinig telt. Dat onder
streept nog eens het belang van het uit
gangspunt van D66: als we niet willen dat 
heel Nederland wordt volgebouwd, moet 
bestaande ruimte creatiever worden ge
bruikt. Daarom wil ik bij voorkeur geen 
nieuwe bouwlocaties aanwijzen, maar 
veel meer accent leggen op herstructure
ring van de binnensteden. Meervoudig 
ruimtegebruik en combineren van func
ties, zowel onder- als bovengronds, kun
nen immers een belangrijke bijdrage leve
ren aan de oplossing van het ruimtepro
bleem. 
De Nederlandse inzending voor de we
reldtentoonstelling in Hannover is 
daarom ook zo interessant, want hier 
wordt aangetoond wat technisch allemaal 
mogelijk is, als je verschillende functies 
en zelfs landschappen op elkaar stapelt. 
Het is het toppunt van efficiënt ruimtege
bruik en duurzaamheid. Uiteraard is dit 
geen pleidooi om Nederland vol te zetten 
met dit soort bouwsels, maar wel om met 
meer fantasie te bouwen. 

Deltametropool 
Nederland moet er ook mooi uitzien, of 
het nu om natuur gaat of om steden, be
drijfsterreinen en infrastructuur. 
Kwalitatief hoogstaande architectuur is 
van groot belang voor de leefbaarheid 
van ons land. Het is dan ook een uitda
ging voor ontwerpers om creatief met de 
ruimte om te gaan. Het denken gaat 
steeds meer in de richting van een 
Deltrametropool, een samenwerking tus
sen de vier grote steden en het tussenlig
gend gebied. Internationaal bezien is de 
Randstad vergelijkbaar met de echt grote 
steden in het buitenland. Binnen de 
Randstad kan dan door samenwerking 
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van de betrokken gemeenten integrale 
planvorming plaatsvinden, uiteraard on
der voorwaarde van bescherming en ont
wikkeling van het Groene Hart. 

Overheid moet prioriteiten stellen 
Te lang is er vanuit gegaan, dat de wen
sen en verlangens van het Rijk klakkeloos 
worden uitgevoerd door gemeenten en 
provincies. Dat is een illusie gebleken. In 
veel gevallen moet het nationale ruimte
lijke beleid worden uitgevoerd door ge
meenten en worden vastgelegd in be
stemmingsplannen. Maar wat blijkt tel
kens weer uit onderzoeken? De meeste 
bestemmingsplannen zijn verouderd en 
hebben nauwelijks nog iets te maken met 
de werkelijkheid. je kunt dat probleem 
voorkomen door je als rijksoverheid te 
concentreren op de gebieden die je echt 
van wezenlijk belang vindt, zoals het 
Waddengebied, de Veluwe en het Groene 
Hart. Daarvoor trek je dan ook bevoegd
heden naar je toe. Voor andere gebieden 
laat je dat dan in meerdere of mindere 
mate over aan de andere overheden. De 
discussie gaat hierbij vooral over de vraag: 
welke gebieden vinden wij zo belangrijk, 
dat het Rijk daar toezicht op moet hou
den? 
Een voorbeeld: onlangs heeft de Kamer 
besloten de Hoeksche Waard te benoe
men tot 'nationaal landschap'. Toch wil 
Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland 
nog steeds daar een bedrijfsterrein realise
ren. Als men het hier niet over eens 
wordt in goed overleg, zal de minister een 
aanwijzing moeten geven aan de provin
cie. Dat hij daar niet voor terugschrikt, 
heeft hij al eerder bewezen. In 1998 
haalde hij een streep door plannen van 
de provincie Gelderland om bebouwing 
toe te staan in gebieden waar dat van
wege het nationaal ruimtelijk beleid ver
boden was. 

Grondspeculatie 
Dan is er nog het vraagstuk van het 
grondbeleid. Nieuwbouwwoningen zou
den veel minder waard zijn als de over
heid niet zorgde voor allerlei voorzienin
gen. Denk daarbij aan wegen, openbaar 
vervoer, groen en sport- en recreatievel
den. Ik vind het redelijk dat in ieder geval 



Francisca Ravestein 

een gedeelte van de kosten voor de aanleg 
van die voorzieningen wordt doorbere
kend aan bijvoorbeeld de projectontwik
kelaar. 
Een tweede probleem doet zich voor ])ij 
het aankopen van grond door de over-

heidom bijvoorbeeld de ecologische 
hoofdstructuur tot stand te brengen. Het 
bekend worden van die plannen leidt tot 
speculatie met grond die moet worden te-

gengegaan. Een actief grondbeleid van de 
verschillende overheden is dan wel het 
minste dat nodig is, daarover zijn alle 
partijen met uitzondering van de VVD, 
het eens. 

Lessen voor de toekomst 
Om de behandeling van de Vijfde Nota 
goed voor te bereiden, heeft de Tweede 
Kamer een parlementaire werkgroep inge
steld die onderzoekt wat er is terechtgeko
men van het in de vorige nota's geformu-
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leerde beleid. De werkgroep, bestaande 
uit de woordvoerders ruimtelijke orde
ning van PvdA, VVD, CDA, D66, GL, SP 
en GPV, verwacht op basis van deze on
derzoeken nog voor het zomerreces be
langrijke aanbevelingen te kunnen doen. 
Het is niet zo dat we het in dit breed sa
mengestelde gezelschap eens worden over 
de keuzes die gemaakt moeten worden 
voor de toekomst, maar er is wel vaak 
overeenstemming over de lessen die ge
leerd moeten worden uit het verleden. Te 
vaak, zo blijkt uit ons onderzoek, is er 
weinig terechtgekomen van de plannen 
door gebrekkige handhaving, onvol
doende draagvlak bij de verschillende 
overheden en departementen, een ontoe
reikend wettelijk instrumentarium en on
duidelijk geformuleerd beleid, waardoor 
er verschillende interpretaties konden 
ontstaan. Deze fouten mogen bij de 
Vijfde Nota niet worden gemaakt, als we 
willen dat de plannen worden gereali
seerd. 

Ruimtelijk economisch beleid 
Ruimte is in Nederland een schaars goed. Dal 
blijkt ook recentelijk weer uil de discussies die 
over ruimlelijk beleid gevoerd worden. Volgens 
de een moeten mensen uil de Randstad verhui
zen naar Brabant, volgens de ander moeten we 
Noord-Nederland maar volbouwen. Natuurlijk 
hebben we steeds meer ruimte nodig, maar het 
is mijn visie dat innovatief gebruik ook ruimte 
oplevert. 
In de discussie over de ruimte in Nederland is 
het bedrijfsleven een belangrijke speler. Willen 
wij ons welvaartsniveau in stand houden of ver
beteren, en economische groei koppelen aan 
behoud van natuur en omgeving, dan zal vol
doende werkgelegenheid gecreëerd moeten 

schikbare budget heb ik daarom aanzienlijk 
verhoogd van 200 naar 300 mln gulden voor 
een periode van vier jaar. 
De kwaliteit moet omhoog. Onder andere door 
zorg te dragen voor een goede bereikbaarheid. 
Over de weg, maar waar mogelijk ook via spoor 
en water. En, steeds belangrijker, elektronisch. 
Uil de grote hoeveelheid IT -bedrijven die zich in 
Nederland vestigen, blijkt dat we op dat gebied 
op de goede weg zijn. 
Om innovatie te stimuleren heb ik een speciaal 
programma in het leven geroepen om duur
zame bedrijfsterreinen te ontwikkelen. Waar 
samenwerking tussen bedrijven winst voor eco
nomie en milieu oplevert. Terreinen waar be-

['\<i df>'nt î'f'.\tÎ,\ÎH.O,:.\J.:.IiH1dt0 \lOOtH.U•U.fr HHH' 
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worden. Dat kunnen we alleen door ervoor te 
zorgen dat het Nederlandse vestigingsklimaat 
excellent is en blijft. 
Het ruimtelijk economisch beleid is daarbij een 
belangrijk element. Dat bestaat niet alleen uit 
het creëren van nieuwe ruimte voor bedrijven, 
maar ook uit de herstructurering van verou
derde bedrijfsterreinen om de bestaande ruimte 
beter te benutten. En net zo belangrijk is het 
verbeteren van de kwaliteit van bedrijfsterrei
nen. Via innovatieve toepassingen veel creatie
ver en intensiever gebruikmaken van de be
perkt beschikbare ruimte. Het daarvoor be-

lasting van ruimte, energiegebruik en afval be
perkt kunnen worden dankzij nieuwe technolo
gieën. Informatie hierover is te vinden op 
www.minez.nl 
Maar ruimtelijk beleid is niet altijd fysiek. Ik 
hecht veel waarde aan een goede samenwer
king met provincies en gemeenten. Een excel
lent vestigingsklimaat wordt uiteindelijk vooral 
op regionaal niveau bepaald. Daarom zorg ik 
ervoor dat ervaringen worden uitgewisseld, 
kennis wordt verspreid en innovatief vermogen 
wordt vergroot. Daar sluit ook de versterking 
van de stedelijke economie op aan. Versterking 

Gerrit Ybema 

van de economische, fysieke en sociale infra
structuur zalleiden tot meer vitaliteit in de ste
den. 
Het gaat goed: The Economist heelt Nederland 
onlangs uitgeroepen tot beste locatie voor bui
tenlandse investeringen in de wereld voor de 
komende vijl jaar. Zij komt tot deze conclusie 
op grond van verschillende criteria, zoals eco
nomische groei, het beleid gericht op onderne
merschap, infrastructuur, arbeidsmarkt etc. 
Mijn beleid is erop gericht die positie nog jaren 
vast te houden. 

Gerrit Ybema, Staatssecretaris van 

• Economische Zaken 
, _____ _j 
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Prioriteiten stellen voor de toekomst 

Meningen over accenten in 
ruimtelijk bel id 

Wat gaat voor: stad, platteland, natuur of infrastructuur? We vroegen het vier D66'ers, die ieder vanuit hun kennis en bestuurlijke ervaring 

een eigen invalshoek kozen en hun keuze kort toelichten. 

Arnold Gerritsen, burgemeester van 

Zutphen 

liever in de eerste divisie 

Amo/d Gerritsen, de D66-burgemeester van Zutphen wil dat 
zijn stad, samen met Apeldoorn, Voorst, Gorssel en Deventer, 
onderdeel wordt van een netwerk-stad. De Stedendriehoek noe
men ze het. 'Wij liggen ingeklemd tussen een aantal geduchte 
groeigebieden: Amersfoort, Arnhem/Nijmegen, Zwolle en 
Twente. De Randstad rukt onze kant op. Dan moet je jezelf de 
strategische vraag stellen: willen wij dit ook? Zo'n stad worden 
als Amersfoort, waar de nieuwbouwwijken over de snelweg 
heen groeien, ver weg van het centrum? Of helemaal aan el
kaar dichtgroeien zoals Arnhem en Nijmegen? Dat willen we 
niet. We willen het middengebied niet dicht bouwen, dat 
moet groen recreatiegebied blijven.' 
De gemeenten in de Stedendriehoek willen gezamenlijk vast
stellen hoe ze met de ruimtebehoefte omgaan. Niet allemaal 
dezelfde voorzieningen bouwen, maar afspreken wie welke 
voorziening krijgt. 'Apeldoorn heeft plannen voor een mega
schouwburg, dus gaan Zutphen en Deventer er niet ook een 
bouwen. Go Ahead in Deventer is een topclub, dus moet daar 
een groot voetbalstadion komen, niet in de andere steden. 
Dezelfde afspraken gaan we maken over bedrijfsterreinen, ie
der zijn eigen specialisatie. Voor Zutphen is dat, vanwege de 
l.Jssel en het Twentekanaal, containeroverslag van water naar 
weg.' Al deze voorzieningen moeten dan wel goed bereikbaar 
zijn voor de inwoners van de verschillende gemeenten. 

o··---·---·--------·--···--·-·---·--1 
i 

Daarom wil de steden-
driehoek een ligiltrail, die 
de inwoners in maxi
maal 20 minuten daar 
brengt waar ze willen 
zijn. 
Minister Pronk van 
Ruimtelijke Ordening 
heeft de ideeën van de 
netwerkstad Apeldoorn
Deventer-Zutphen pu
bliekelijk omhelsd. Hij is 
fel tegen de corridorbe
bouwing die Nederland 
teistert en vindt dit een 
goed alternatief. Arnold 
Gerritsen werkt als be
stuurlid van de driehoek 
al tien jaar aan de 
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ideeën: 'Het vraagt wel en andere mentaliteit van betrokke
nen. Er is altijd een competitie tussen de stadsregio's. Iedereen 
wil groot groeien, iedereen wil in de eredivisie. Daar moet je 
afstand van durven nemen. Wij kiezen bewust voor een aan
trekkelijk woongebied, dan maar in de eerste divisie.'(Margo 
Andriessen) 

Dick Tommel, oud-staatssecretaris 

In een uurtje de Randstad rond 

Dick Tommei (1.) 

Ruimte is schaars in ons land. De enige die ruimte kan verde
len is de overheid. De aangekondigde Vijfde Nota Ruimtelijke 
Ordening is een goede aanleiding om de top-prioriteiten op 
een rij te zetten en de routine van alledag terzijde te schuiven. 
Voor mij gaat het om twee zaken: in de eerste plaats om het 
creëren van een nieuwe generatie infrastructuur die ons in 
deze eeuw mobiliteit van hoge kwaliteit kan garanderen: de 
aanleg van een magneettrein die de grote(re) steden in de 
Randstad met elkaar verbindt, en die een aftakking heeft naar 
het Noorden. De Randstad rond in SS minuten, in ruim tien 
stops. Frequentie: iedere 3 tot 6 minuten een trein. Veilig en 
energiezuinig (er wordt bij lange na niet op maximale snelheid 
gereden). Van de Randstad naar Groningen in minder dan een 
uur. De stopplaatsen zullen de kern vormen voor nieuwe eco
nomische activiteiten. Wellicht kan er later een aftakking ko
men naar een in zee aan te leggen vliegveld, als daarvoor 



wordt gekozen. Reistijd vanaf Schiphol: 10 minuten. 
In de tweede plaats gaat het om het ;Ianleggen van voldoende 
natuur. Het idee van een ecologische hoofdstructuur is prima, 
maar deze komt veel te traag tot stand. Een van de belangrijk
ste belemmeringen is de onmogelijkheid om voor de aanleg 
van natuurgebieden, te onteigenen. I laar moet nu snel veran
dering in komen. Het is niet uit te leggen dat natuur blijkbaar 
nog steeds minder belangrijk wordt gevonden dan infrastruc
tuur of woon- en werkgebieden. 
Deze keuze voor technologie en natuur past D66 heel goed. 
Maar of het er van komt? Ik vrees dat de Vijfde Nota weinig 
nieuws zal brengen. Nederland wordt weer wat meer volge
bouwd. Waar dat gebeurt, is vooral afhankelijk van lokale en 
provinciale wensen. De sturingskracht van het instrumenta
rium van de ruimtelijke ordening is immers zeer beperkt. De 
Vijfde Nota zal veel discussie losmaken. Onder insiders. De 
overige Nederlanders merken er weinig van. Zij blijven rustig 
in hun huisje zitten. 

Machteld Versnel-Schmitz, 

Natuurmonumenten (oud-Kamerlid) 

Meer kwaliteit in de ruimte! 

Nederland is een klein land, Nederland is een stedenland. 
Een klein land met veel inwoners en ml't veel- soms tegen
strijdige- functies moet de ruimte goed inrichten. 
Wat vind ik van belang? Sterke steden en een sterk platteland. 
Dat betekent kwaliteit. Kwaliteit in de gebouwde omgeving en 
kwaliteit in de onbebouwde omgeving. 
Wil je op den duur nog plekken vinden met rust, ruimte en 
duisternis, waar je kunt genieten van landschap en natuur, 
waar de biodiversiteit op zijn minst op peil blijft, dan moet je 
aanzienlijk grotere aaneengesloten natuurgebieden creëren in 
combinatie met waardevolle en cultuurhistorische landschap
pen, als buffer. 
Water speelt een grote rol in de Nederlandse natuur. Wij moe
ten water de ruimte geven, niet zo snel mogelijk afleiden naar 
zee, maar zo lang en zo breed mogelijk vasthouden. Water le
vert ook ruimtelijke kwaliteit. 
Willen we dat duurzaam doen, dan moet de economie ruim 
baan krijgen. Niet onbeperkt, maar geconcentreerd. Niet mor
sen met ruimte op industrieterreinen! !lubbe! grondgebruik. 
Forse hoogten van kantoren. Geen platte pannekoeken, maar 
spitsen. 
Dat geldt ook voor stedelijke woongebieden. Maar dan wel 

Machleid Versnei-Schmitz (r.) 

KEUZEN IN DE RUIMTE 

met een aangename inrichting van de openbare ruimte. In de 
overgang van stad naar platteland kunnen verrommelde stads
randen plaatsmaken voor wonen in het groen, waarbij nieuwe 
aangrenzende stedelijke recreatiegebieden uit de opbrengst be
taald worden. Door deze duurdere aanbouw blijft de binnen
stedelijke herstructurering mogelijk en wordt leegloop uit het 
stedelijk gebied voorkomen. 
Alleen al wegens het kleinere ruimtebeslag kies ik voor open
baar vervoer. Op de knooppunten daarvan zie ik de voorzie
ningen geconcentreerd. Waar maar enigszins mogelijk moet 
infrastructuur overkluisd worden. Stationsemplacementen le
veren een gigantische extra stedelijke ruimte! 
De SWBwerkgroep ROVH heeft begin dit jaar een nota onder 
de titel 'Ordenen van ruimte' gepubliceerd. Deze discussienota 
levert een kapstok voor een nieuwe wet op de Ruimtelijke 
Ordening. Uitgangspunten zijn: transparantie, flexibiliteit en 
integratie. Doel is een doorzichtige en hanteerbare wet voor de 
burgers. 

Lia de Ridder, Statenlid Groningen 

Cruciale rol weggelegd voor de 
prOVInCie 

Wij zijn een partij die de burger 
zoveel mogelijk vrijheid en ver
antwoordelijkheid wil geven. 
Dat het Rijk, zoals Pronk heeft 
aangekondigd, een stapje terug
doet bij het inrichten van de 
ruimte om ons heen, is dus 
goed. Om de ruimte voor toe
komstige generaties leefbaar te 
houden, is wel een overheid no
dig die controleert en zegt: 'Ho, 
tot hier en niet verder.' 

Dat kan op de ouderwetse manier, door het Rijk te laten aan
wijzen welke functies diverse steden en regio's hebben en daar 
bij passende ruimtelijke ontwikkelingen toe te staan, en even
tueel te bevorderen. Het kan echter ook anders, en wel door sa
menwerking en overleg in een regio. Het lijkt me van groot be
lang dat gemeenten, groot en klein, samen met de provincies 
plannen ontwikkelen voor ruimtelijke ontwikkelingen. Voor 
zowel woningen en bedrijven als natuur en voorzieningen. 
Omdat woningen een gemeente meer opleveren dan natuur, 
moeten in deze samenwerking ook de financiële consequenties 
besproken kunnen worden. Door de invloed van het Rijk te re
duceren bevorder je ruimtelijke ontwikkeling die gestimuleerd 
wordt door het eigene van het gebied. Daarmee wordt de kans 
op VINEX-eenheidsworst een stuk kleiner. 
Discussies over stadsprovincies, opgelegde herindeling en 
landjepik door grote gemeenten, zoals Den Haag nu weer wil 
(in mijn ogen een typisch staaltje van machtspolitiek met on
eigenlijke argumenten) kunnen bovendien definitief tot het 
verleden gaan behoren. Tegen de tijd dat intensieve samenwer
king voor langere tijd leidt tot de conclusie dat bestuurlijke 
herindeling zinvol is, zullen bewoners van betrokken gemeen
ten dit ook inzien. Omdat het poldermodel de afgelopen tijd 
bewezen heeft niet alles te zijn en om te voorkomen dat in een 
regio de macht van de sterkste (de grootste gemeente) gaat gel
den, is er binnen zo'n traject van samenwerking een besluit
vormend orgaan nodig dat het algemeen belang behartigt en 
de toekomstige waarde van het gebied waarborgt: de provincie. 
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'Goede raad is duur' 

r 
Tijdens het afgelopen D66-congres maakte Roger van Boxtel goede sier met een even gedurfd als intelligent pleidooi. Volgens 

de minister moet het ruimtelijk beleid in Nederland flink op de schop. Private initialieven zouden veel meer ruimte moeten krij-

gen dan nu het geval is. De overheid schept, als het aan hem ligt, slechts de randvoorwaarden en ziet erop toe dat ondernemers 

en de verschillende belangengroeperingen tezamen optrekken bij ruimtelijke ordeningsprojecten. 

door Geert H. fanssen 

Volgens Van Boxtel is dat nodig om
dat Nederland verstikt in over-gejuri
diseerde inspraakprocedures, die in de 
praktijk bovendien maar weinigen te
vreden stellen. Met dit pleidooi 
schopt de bewindsman tegen een van 
de weinige heilige D66-huisjes aan. 
Dat is op zichzelf al een goede zaak. 
Op oude vastgeroeste dogma's zit im
mers niemand te wachten. 

Oneigenlijk gebruik 
D66 heeft zich in het verleden sterk 
gemaakt voor zorgvuldige inspraak
procedures bij het ruimtelijke beleid. 
Inspraak was immers de ultieme moge
lijkheid de burger actief bij het over
heidsbeleid te betrekken. Na jaren van 
ervaring met inspraak- en bezwaarre
gelingen kunnen we thans de rekening 
opmaken. Het resultaat is bedroevend. 
Inspraak was ooit mede bedoeld om 
tijd te winnen. Verzet van burgers te
gen bepaalde ruimtelijke beleidsplan
nen zou dankzij inspraak immers al in 
een vroeg stadium in de besluitvor
ming kunnen worden meegenomen. 
Dat kon achteraf een hoop tramme
lant voorkomen. De praktijk wijst ech
ter het tegendeel aan. Inspraak
procedures hebben het ruimtelijk be
leid eerder verlamd en de ergernis 
achteraf over genomen beslissingen is 
er nauwelijks minder op geworden. 

Ook een mening? 

DEMOCRAAT nr.4 2000 

Inspraak zou daarnaast de overheid 
van nut kunnen zijn, omdat de kennis 
van burgers gebruikt kon worden bij 
het ruimtelijke ordeningsbeleid. Ook 
hier wijst de praktijk helaas een andere 
richting uit. Inspraak levert maar zel
den bruikbaar advies op. Dat komt 
niet in de laatste plaats doordat in
spraakprocedures lang niet altijd wor
den aangesproken om zinvol advies te 
geven, maar nogal eens tot doel heb
ben projecten eindeloos te vertragen. 
Daardoor schiet het sympathieke in
strument nu zijn doel voorbij. 

Overheid gevangene van eigen 
procedures 

Vooral de milieubeweging heeft zich 
de afgelopen jaren een talentvol in
spreker getoond. Zij bleek uitstekend 
de weg te kennen in het oerwoud van 
regelgeving dat inspraak mogelijk 
maakt. Niet zelden doet ze een beroep 

op wel drie of vier verschillende wet
telijke regelingen waarlangs inspraak 
en bezwaar mogelijk zijn, terwijl het 
telkens om hetzelfde onderwerp gaat. 
De overheid is wettelijk verplicht al 
deze bezwaarschriften fatsoenlijk te 
beoordelen. Ook flauwekul-argumen
ten moeten keurig door ambtenaren 
worden weerlegd. Wanneer deze tijd
rovende procedure zijn einde nadert, 
is de kous meestal nog niet af. 
Indieners van bezwaarschriften doen 
immers niet zelden een beroep op de 
verschillende beroepsprocedures. Het 
hele circus begint dan weer opnieuw. 
Van Boxtel heeft dan ook gelijk wan
neer hij vaststelt dat het ruimtelijk be
leid over-gejuridiseerd is en wordt ver
lamd door een wildgroei aan wetten 

en regelingen waarlangs inspraak mo
gelijk is. De roep daar verandering in 
te brengen, klinkt van verschillende 
kanten. Gesuggereerd wordt onder an
dere om de verschillende inspraakmo
gelijkheden meer te bundelen. Door 
gelijkschakeling en koppeling van 
procedures kan veel tijd worden ge
wonnen. Dat bleek al eerder succesvol 
bij de noodwet Deltawet grote rivie
ren. In koppeling schuilt daarentegen 
ook een gevaar. Door gelijkschakeling 
van verschillende procedures moet 
namelijk bij wijziging van een klein 
deelaspect het hele plan opnieuw voor 
inspraak worden opengesteld in plaats 
van alleen op dit ene onderdeel, zoals 
nu het geval is. 

Uitweg 
Daarom valt te denken aan nog an
dere koerswijziging die tot op heden 
nog maar weinig genoemd wordt. 
Bezwaarschriften kunnen nog steeds 
uitsluitend schriftelijk worden inge
diend en afgehandeld. De grote papie
ren rompslomp die dit met zich mee
brengt, is een van de oorzaken van de 
verlamming en de vertraging. 
Waarom kan de overheid hier niet 
creatiever zijn en gebruik maken van 
de uitstekende mogelijkheden die in
ternet en !CT bieden? Inspraak via een 
standaardformulier op de website van 
de gemeente bijvoorbeeld in plaats 
van ellenlange brieven in tienvoud, 
geschreven door beroepsklagers. Dat 
de wet op dit moment inspraak of be
zwaar alleen toestaat via schriftelijk 
weg, is natuurlijk van de zotte. Het is 
illustratief voor het verkrampte en 
vastgeroeste karakter van de inspraak
regelgeving die geen enkele flexibili
teit toelaat. Het is daarom te hopen 
dat meer creativiteit in dit verband 
tijdrovende procedures in de toe
komst kan bekorten. Inspraak is im
mers op zichzelf een prachtig instru
ment, mits het goed en efficiënt wordt 
gebruikt. + 



KEUZEN IN DE RUIMTE 
-------

Beslissen voor komende generaties 

'Het beton griezelt me 
tegemoet' 

Hoe moet Nederland eruitzien over pakweg 10-15 jaar? Moeten de steden verder gestimuleerd worden of moeten we juist de 

bewoning over hetland verspreiden? Wat verdient de prioriteit in onze ruimte: stad, platteland, infrastructuur of natuur? 

door Brmdan Thcsingfl 

'Ik vind dat het ruimtelijk beleid zich 
vooral moet richten op het vernieu
wen van de oude delen van de steden. 
De oude huizen moeten gesloopt wor
den en daar moet nieuwbouw voor in 
de plaats komen. Hier in onze omge
ving willen vooral ouderen zich graag 
weer in het centrum van de steden 
vestigen. Het liefst in appartementen. 
Dat is makkelijk, want dan zitten ze 
dicht bij de winkels. Ook zorgt nieuw
bouw voor een verbetering van deze 
buurten, omdat het de verloedering 
van oude buurten tegengaat. Mensen 
hebben dan weer wat over voor hun 
woonomgeving, als ze in een mooie 
buurt wonen.' (Dhr. M.G.C. W. van 
Erp Snijders (51), kapper; 
Valkenswaard) 

Kwaliteit van onze beslissingen: de oude man 
ziet erop terug, zijn kleinkind kijkt vooruit. 

D66-leden geven hun visie. 

'Voor mij is van groot belang dat in 
Obbicht het groene gebied bewaard 
wordt. Niet dat alles voor het milieu 
moet wijken, maar ik zou het fijn vin
den als onze groene leefomgeving ook 
voor latere generaties bewaard blijft. 
Landelijk gezien maak ik me ook zor
gen over de ontwikkeling van de 
Randstad. Als ik die kant oprij dan 
griezelen de betonnen steden me tege
moet. Volgens mij is het geen goede 
zaak als steden zich alsmaar uitbrei
den. Ik denk dat het ook een kwestie 
is die met België en Duitsland moet 
worden besproken. Dit is niet alleen 
een nationaal probleem, maar ook een 
Europees probleem.' (Dhr. N.M. 
Beekers (61), gepensioneerd medewer
ker Philips; Obbicht) 

'Wonen en werken is erg gecentrali
seerd in het westen. Ik vind dat het 
aantrekkelijker moet worden voor be
drijven en werknemers om zich meer 
in het zuiden en noorden te vestigen. 
Naar mijn mening is er daar ook een 
veel prettiger leefomgeving. Er moet 
wel voor gezorgd worden dat niet al
leen de hogere inkomensgroepen en 
de hoger opgeleiden de stad uittrek
ken; die hebben er veel minder een 
probleem mee om voor een baan te 
verhuizen. De lage en de midden in
komensgroepen moeten gestimuleerd 
worden om te verhuizen. In het noor
den zou je het aantrekkelijker voor 
deze mensen maken door het open
baar vervoer daar sterk te verbeteren.' 
(Mvr. A. van Essen (33), verpleegkun
dige; Enschede) 

'Eerlijk gezegd mag van mij alles in de 
grote steden blijven. Ik vind het heer
lijk om hier alle ruimte te hebben. 
Maar dat is niet realistisch. Het lijkt 
mij een goed idee als meer mensen in 
de regio gaan wonen. Maar dan moet 
er veel gebeuren aan infrastructuur en 
openbaar vervoer. Ik zou niet willen 

dat het hier met auto's dichtslibt. Ook 
moet toegankelijkheid van openbaar 
vervoer verbeterd worden. Als gehan
dicapte is het voor mij ontzettend 
moeilijk om met de trein te reizen en 
dan ben ik toch afhankelijk van mijn 
auto.' (Mvr. f. ter Veen (42), WAO; 
Lemmer) 

'Ik denk dat spreiding over het land 
van de mensen uiteindelijk niet werkt. 
Mensen zullen zich altijd concentre
ren in de steden en dat zorgt voor ver
stoppingen. Flexibele werktijden en 
meer mensen die thuis werken zou
den oplossingen kunnen zijn, maar 
dat zijn meer lapmiddelen. Ik geloof 
niet in rekeningrijden of de benzine 
duurder maken. Met de auto is het 
naar mijn werk tien minuten, met de 
tram drie kwartier. Het openbaar ver
voer moet daarom sterk verbeterd en 
veel goedkoper worden. Zolang dat 
niet het geval is zal de druk op de 
ruimte door het autogebruik niet af
nemen.' (Mvr. L.M. Buijk
Bloemendaal (30), psycholoog; 
Rijswijk) 

'De ruimte in Nederland komt onder 
druk te staan door de trek vanuit de 
steden en de toegenomen welvaart. 
Mensen willen toch het liefst een vrij
staand huis met een tuin. Het verve
lende is dat meerdere ministeries en 
lokale overheden betrokken zijn bij 
dit probleem. Deze hebben tegenstrij
dige belangen of werken langs elkaar 
heen. Er is in de eerste plaats een visie 
nodig, en zolang het probleem van 
ruimtelijke ordening versnipperd is 
zullen er geen structurele oplossingen 
komen. Ik ben er voor dat wonen, 
werken en recreëeren zoveel mogelijk 
binnen de eigen woonomgeving mo
gelijk moet zijn. Daar moet de politiek 
voor kiezen.' (Dhr. H. Wortel (77), 
gepensioneerd docent wiskunde (lid 
milieuraad); Almere) + 
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Megaklus geklaard 

D66 scoort in nieuwe 
Belastingwet 

Eind vorig jaar en begin dit jaar heeft het parlement de Belastingwet 2001 behandeld. Een wet met grote gevolgen, 

want volgend jaar wordt voor alle inwoners van Nederland op een andere manier de belasting bepaald. 

Rechtvaardiger, eenvoudiger en groener, daar ging het om. Is dal gelukt en wat is het aandeel van D66 daarin geweest? 

door fan Brink en Peter van de Weegfl 

Francine Giskes, onder meer woord
voerder fiscale zaken, verkeer en wa
terstaat en fractiesecretaris van de 
Tweede-Kamerfractie, èn Eerste
Kamerfractievoorzitter Eddy Scfluyer, 
hebben zich met de behandeling van 
de nieuwe Belastingwet bezig gehou
den. Samen kijken ze terug. 

Zorgvuldig voorbereide operatie 
Het is moeilijk te bepalen wanneer de 
beweging is ingezet tot verandering 
van de Belastingwet. Al tijdens het 
laatste kabinet-Lubbers werden noti
ties aangeleverd voor mogelijke ver
nieuwingen. Onder Paars I volgden de 
belastingverkenningen voor de 21 ste 
eeuw. Eddy Schuyer: "Er moest wat 
veranderen en er waren achttien va
rianten ontwikkeld om mogelijke aan
passingen in kaart te brengen." Bij de 
onderhandelingen over het regeerak
koord in de zomer van 1998 moesten 
afspraken worden gemaakt voor de 
vernieuwing van het stelsel. Francine 
Giskes: "Het was warm, de terrassen 
op het Plein zaten vol en ik was op 

weg naar weer een gesprek over aan
passingen van belastingwetten. Het 
ging dan we niet om de invulling van 
de details, maar de eerste klap is toch 
een daalder waard." 

Niet alleen 
Eddy Schuyer is erg te spreken over de 
voorbereiding van de parlementaire 
behandeling: "De behandeling is een 
goed voorbeeld van een prima samen
werking tussen de Tweede en Eerste 
Kamer." Al in een vroeg stadium had 
Francine een fiscale werkgroep van 
D66 geformeerd die haar tijdens de 

7\!ienuuul 1nag erop 
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behandeling van de wet zou advise
ren. "De behandeling van de 
Belastingwet is een megaklus en ik 
ben blij dat je een beleidsmedewerker 
en een groep belastingdeskundigen 

Vergroening van het belastingstelsel betekent o.a. bezitters van een auto-van-de-zaak door 
fiscale maatregelen stimuleren vaker gebruik te maken van het openbaar vervoer 
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Francine Giskes 

met D66-achtergrond hebt die kun
nen adviseren en ondersteunen", zegt 
Francine. "Mijn medewerker was mijn 
steun en toeverlaat bij deze klus en de 
werkgroep kwam met frisse ideeën en 
suggesties. Eddy zat vanaf het begin 
bij de werkgroep en was zo op de 
hoogte van de problemen en uitdagin
gen die wij bij de behandeling in de 
Tweede Kamer tegen waren geko
men." Naast de adviezen uit de werk
groep heeft Francine Giskes veel brie
ven, e-mails en telefoontjes gekregen 
over de wijziging van de Belastingwet. 
Ook heeft ze een bijeenkomst georga
niseerd waar belangstellenden met 
haar over de wijziging van het belas
tingstelsel discussieerden. "Heel veel 
contacten en heel veel goede sugges
ties en ideeën leverde dat op", zegt 
Francine Giskes hierover. 

Is er een keuze? 
In het belastingstelsel hangen veel on
derdelen nauw met elkaar samen. 
Eddy Schuyer: "Het is een gesloten 
systeem in evenwicht. Er moet een be
paald bedrag binnenkomen om uitga
ven te kunnen doen." Francine Giskes: 
"De gevolgen van veel maatregelen 
voor bepaalde groepen mensen zijn 
niet meteen duidelijk." Al in het D66-
verkiezingsprogramma staat dat nie
mand er in de nieuwe belastingwetge
ving op achteruit mag gaan. Daarom 



is veel geld uitgetrokken (5,5 miljard) 
om de ongewenste inkomrnseffecten 
op te vangen. Als de Belastingwet nog 
ongewenste gevolgen heeft, dan kun
nen die altijd nog aangepast worden 
met een technische aanpassingswet, 
een zogenaamde veegwet. "En het 
blijft niet bij één veegwet denk ik", 
zegt Eddy Schuyer. "De komende ja
ren zullen we steeds nog aanpassin-

fiscale onderdelen van het D66-ver
kiezingsprogramma bijna integraal in 
terug te vinden zijn. Vooral voor de 
combinatiekorting heb ik hard ge
vochten. Bij de formatie lukte het 
niet, maar bij de behandeling in de 
Tweede Kamer haalde ik deze korting 
voor de combinatie van arbeid en 
zorg binnen. Daar ben ik heel erg 
trots op. De combinatiekorting is ook 

daar mee bezig. De oppositie en de 
hoofdredactionele commentaren in 
de kranten hebben niet gelijk. De 
voorbereidingen en de opties waren 
bekend en nu was het moment om de 
boel aan te pakken." Als hij terug
kijkt, zou hij de kritiek ook eerder, via 
artikelen in de krant, willen ontkrach
ten. 

Minder regels 

lien'r el'll laser tarief dan veel aftrekposten 
Eddy Schuyer is wel tevreden dat hij 
de inhoudelijk consistente lijn van 
D66 op het gebied van de belastingen 
heeft kunnen benadrukken. "In 1993 
en 1995 heb ik tijdens de financiële 
beschouwingen in de Eerste Kamer 
aandacht gevraagd voor de 'School of 
Chicago'. Vertegenwoordigers van 
deze groep economen bepleiten het 
terugbrengen van het aantal regels 
omdat die niet werken en soms zelfs 
contraproductief zijn. Het terugbren
gen van het aantal regels in de belas
tingen vond ik meer passen bij de 
huidige samenleving." 

gen krijgen en van alle kanten zullen 
er weer nieuwe fiscale maatregelen ge
troffen worden." 
Zo heeft D66 al gepleit voor een na
tionaal pc-privéplan waarhij een be
lastingaftrek moet gaan gelden voor 
computers. Eddy Schuyer: "Daar moe
ten Francine en ik goed op letten. In 
deze wet hebben we het aantal aftrek
posten flink teruggebracht en de ko
mende jaren zal van alle kanten, ook 
uit de eigen fracties, worden gepro
beerd om weer meer aftrekposten in 
te voeren. We moeten dat zien te 
voorkomen. Liever een lager tarief 
dan veel aftrekposten." 

heel D66; erkennen dat de combina
tie van het opvoeden van kinderen en 
werken extra kosten met zich mee
brengt, een korting geven waarvan 
mensen zelf mogen kiezen hoe ze dat 
geld besteden." 
Eddy Schuyer heeft zich geërgerd aan 
kritiek op het tempo van de behan
deling van de belastingherziening. 
"De Belastingwet is er niet doorheen 
'gejast'; al acht tot tien jaar zijn we 

Trots 
Op de vraag waar ze het meest met 
trots op terugkijkt, antwoordt 
Francine Giskes: "Ik ben tevreden 
over hoe het allemaal is gegaan, ik 
zou de behandeling nu ook niet an
ders hebben gedaan. De wet zoals die 
er nu ligt, is een goede wet waar de Eddy Schuyer 

Wapenfeiten 

Met tevredenheid heeft hij verder in 
de Eerste Kamer aandacht gevraagd 
voor het probleem dat 100.000,- be
lastingvrij gereserveerd mag worden 
voor studiefinanciering of voor 
'groene' bestedingen. "Als je mag kie
zen tussen die twee, dan kiest ieder
een voor de toekomst van de kinde
ren en dat gaat tegen de vergroening 
van dit belastingstelsel in." De 
staatssecretaris heeft toegezegd dat 
hij daar nogmaals kritisch naar wil 
kijken, omdat het zo niet de bedoe
ling was.+ 

van D66 bij de herziening van het belastingstelsel 

• De combinatiekorting voo~ werkende 
ouders met kinderen 

Het D66-voorstel om aan iedere werkende die 
minstens 1 kind jonger dan 12 jaar thuis heeft 
en een inkomen vanaf f 8881,- per jaar recht te 
geven op een specifieke belastingaftrek van 
f 220,- (100 euro), is overgenomen. 

• De kinderkorting 
Het voorstel om een inkomensafhankelijke kin
derkorting te introduceren voor belastingplichti
gen met kinderen onder de 12 jaar, is aangeno
men. Deze korting geldt per huishouden. 

• Verruiming milieuvriendelijk beleggen 
De Kamer heeft de D66-motie aanvaard waarin 
de regering wordt verzocht de wenselijkheid en 
de mogelijkheden te onderzoeken om groen 
beleggen uit te zonderen van de grens van 

f 100.004,- voor maatschappelijk beleggen 
en/of daar een aparte vrijstellingsruimte voor te 
creëren. 

• Verruiming spaarloonregeling 
Bij de parlementaire behandeling van de wette
lijke aanscherping van de belasting op optiere
gelingen heeft D66 bepleit dat het ook mogelijk 
moet zijn in het kader van de spaarloonregeling 
onbelast aandelen van de werkgever te krijgen. 
Daarom heeft D66 daartoe een amendement in
gediend, dat is aangenomen. 

• Bewust gebruik van de auto van de zaak 
D66 heeft bij motie het kabinet verzocht om bij 
het ondernemerspakket 21-ste eeuw de moge
lijkheden te onderzoeken van een fiscale rege
ling die gebruik van het openbaar vervoer door 
bezitters van de auto-van-de-zaak stimuleert. 

• Extra ruimte voor lijfrenteverzekeringen 
De mogelijkheden voor het opbouwen van een 
goede pensioenvoorziening zijn dankzij de laat
ste wijziging aanmerkelijk verbeterd. Vooral de 
verlaging van de AOW-franchise en de verrui
ming van de mogelijkheid om lijfrenteverzeke
ring op te bouwen, worden door D66 gesteund. 

• Vlaktaks 
D66 vraagt al jaren aandacht voor de mogelijk
heid om een vlaklaks (flattax) in te voeren. Dil 
betekent een gelijk tarief voor iedereen. Tijdens 
behandeling van de belastingherziening is aan
gegeven dat een vlaklaks het uitgangspunt zou 
moeten vormen voor de herziening van hel be
lastingstelsel. D66 is mede indiener van de mo
tie die de regering oproept de mogelijkheid en 
de consequentie van een vlakke belasting te 
verkennen. Deze motie is aangenomen. 

I 
"---·-------------- . __ , _____ " ____ ·-·--·--""-·--"--··, .. -, ___ " ___ ,, ______ , ___ ______~ 
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Ledenwerfactie: het vervolg 

3000 Nieuwe leden gevraagd 
Op het congres in Amersfoort en in de 
vorige Democraat heeft voorzitter Gerard 
Schouw een oproep gedaan aan u als lid 
om nieuwe leden te werven. 
Waarom? Om de trend dat politieke par
tijen minder leden hebben te keren. Te 
beginnen bij D66! 
De inkomsten van onze partij bestaan 
voor het grootste deel uit contributie en 
die zijn met het huidige ledental eenvou
digweg onvoldoende om bestaande voor
zieningen in stand te houden. Denk daar
bij aan het Landelijk Secretariaat, onder
steuning aan werkgroepen, maar ook aan 
de afdracht aan regio's en afdelingen. 
De afgelopen vijf jaar zijn we ongeveer 
een kwart van onze leden kwijtgeraakt. 
Een probleem waar vrijwel alle politieke 
partijen mee te maken hebben; maar bij 
een partij als de onze, met een relatief 
laag aantal leden, komt dit dubbel zo 
hard aan. Ook het functioneren van de 
partij is gebaat bij meer leden. Daarvoor 

is het nodig een achterban van redelijke 
omvang hebben. Om met ons mee te den
ken en ideeën te ontwikkelen. Daarnaast 
moeten er genoeg mensen zijn die na
mens D66 functies in besturen en raden 
kunnen bezetten, en natuurlijk op het ni
veau dat kiezers van ons verwachten. 

Actie! 
Verwachten wij nu dat u deur-aan-deur 
gaat folderen of een standje op de markt 
organiseert? ja! En voor wie daar geen tijd 
voor heeft, is er ook een eenvoudiger re
cept. U kent vast wel twee mensen die 
sympathiseren met het gedachtengoed 
van D66. Misschien zelfs altijd stemmen 
op D66, regelmatig met u discussiëren 
over het wel en wee van onze partij, maar 
nog nooit de stap naar het lidmaatschap 
hebben gezet. Haal die mensen over om 
lid te worden, slecht bestaande drempels! 
U weet zelf het beste met welke argumen
ten u uw partner, vriend, vriendin, col-

(Advertentie) 
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!ega, buurman, buurvrouw of club- of ver
enigingsgenoot kunt overhalen. 
Wie voor 1 september 2000 besluit lid te 
worden, betaalt tot het eind van het jaar 
slechts 66 gulden! 

Dringende oproep 
Wij doen een beroep op u, als lid van 
D66, om in actie te komen en twee men
sen uit uw omgeving lid te maken. En na
tuurlijk, het mogen er altijd meer zijn! 
Ledenwerfkaarten kunt u opvragen bij uw 
bestuur of bij het Landelijk Secretariaat 
(070-3566066). Ook via de website van 
D66 (www.D66.nl) kunnen aspirant-le
den zich aanmelden of een informatie
pakket aanvragen. 

Namens het landelijk bestuur, 
secretaris organisatie, Arjan Stoffels 
A.Stoffels@D66.nl 



----·-----------------------·----·-··---·--·-

Verslag bijeenkomst 'Economie Online' 

e bar1 v n ni 

In de statige oude zaal van de Tweede Kamer organiseerde de D66-fractie onlangs een bijeenkomst over de nieuwe economie. Veel belang-

stelling, zinnige discussies en een perfecte organisatie, maar het idee van de D66-fractie om het PC-bezit via een belastingaltrek te slimu-

leren, werd door de aanwezigen matig ontvangen. En daarmee lag meteen de belangrijkste vraag van de avond op tafel: wat is de rol van de 

door Udo Koek 

Economische groei bevorderen 
Vorige jaar opende Tlwm de Graaf de dis
cussie over de nieuwe economie. 
Voorzichtig speculeerde hij over de mo- 2 
gelijkheid dat de technologische revolutie § 
en netwerkeffecten zouden kunnen ll'i- -i" 

~ den tot een nieuwe economie waarin lage 
inflatie en hoge economische groei de ~ 
norm zijn. In een nogal impulsieve reac-
tie verwees minister ]orritsma de nieuwL' 
economie naar het land der fabelen. I laar 
belangrijkste souffleur destijds, de inmid
dels ontslagen secretaris generaal Swcder 
van Wijnbergen, was tijdens de D66-bij
eenkomst een stuk genuanceerder. Hij 
speculeerde dat 'door de informatie- en 
communicatietechnologie wellicht de ar
beidsproductiviteit in de onderzoek- en 
ontwikkelingssector gestegen is'. Met an
dere woorden, omdat we in staat zijn 
sneller en efficiënter nieuwe producten 
en diensten te ontwikkelen, kan de eco-

nomie harder groeien dan de magere 
tweeëneenhalf procent var, de afgelopen 
decennia. 
Volgens Hans Wijers moeten we over deze 
en andere macro-economische gevolgen 
van de nieuwe economie 'nog maar eens 
goed nadenken'. Voor hem speelt de 
nieuwe economie zich vooral af binnen 
bedrijven. Transparantere markten leiden 
volgens de oud D66-minister tot verandl'
ringen in logistiek, inkoop, tussenperso
nen, de organisatie van bedrijfstakken; in 
feite tot een totale verandering van de 
kostenstructuur van bedrijven. 
Nederlandse bedrijven lopen fors achter 
bij het buitenland. Innovatiesnelheid i.\ 
essentieel in de nieuwe economie, en 
juist op dat punt zijn veel Nederlandse 
bedrijven zwak. Een andere rem op de 
economische groei is de beperkte kwal i-

overheid in de nieuwe economie? 

Verleden lijd? 

teit van het nieuwe personeel waaruit be
drijven kunnen putten en het tekort aan 
specifiek gekwalificeerd personeel. De 
overheid moet daarom het ondernemer
schap in Nederland bevorderen, vooral 

onder afgestudeerden. Bovendien moet 
het onderwijs verbeteren. Volgens Wijers 
kan dat het beste door de salarissen van 
leraren te verhogen zodat hun beroep 
aantrekkelijker wordt. 

Nieuwe rol overheid 
Het is de vraag of de overheid niet meer 
moet doen in de nieuwe economie. 
Volgens Hugo Keuzenkamp, hoogleraar 
economie en lid van de jonge garde 
PvdA-economen, heeft de overheid in de 
nieuwe economie de belangrijke taak de 
toenemende (inkomens)ongelijkheid bin
nen de perken te houden. De vraag is 
hoe. In ieder geval niet door iedere belas
tingbetaler tweeduizend gulden belasting
aftrek te gunnen voor de aanschaf van 
een PC, zoals de D66-fractie voorstelt. 
Inefficiënt, overbodig en marktverstorend 

luidde het voorspelbare oordeel van de 
economen. 
Een andere suggestie van Thom de Graaf 
kon wel op veel bijval rekenen. Volgens 
hem heeft het fiasco rond de beursgang 
van World Online duidelijk gemaakt dat 
de spelregels op de Nederlandse beurs 
verscherpt moeten worden. Het liefst 
doordat de beurs zelf met nieuwe regels 
komt, maar als het moet door gewoon 
ouderwets ingrijpen van de overheid. 

'Oude economie' niet vergeten 
De politieke en maatschappelijke uitda
ging van de nieuwe economie staat sinds 
vorig jaar in het middelpunt van de be
langstelling. Dat is een grote verdienste 
van de fractie en van Thom de Graaf in 
het bijzonder. Volgens hem moet de poli
tieke ambitie zijn om 'de hele economie 
en de hele maatschappij van informatie
en communicatietechnologie te laten 
profiteren'. Dat is ambitieus, maar met 
bijeenkomsten als 'Economie Online' le
vert D66 een nuttige bijdrage. 
De nieuwe economie lijkt in goede han
den bij D66, maar hoe zit het met die 
oude economie? In D66 is helaas weinig 
discussie over oud-economische onder
werpen die ook in de nieuwe economie 
van essentieel belang zijn voor burgers en 
doorslaggevend kunnen zijn voor electo
raal succes. De inkomensverdeling, de 
WAO, het belastingstelsel en de AOW, 
het zijn onderwerpen waarop D66 het on
derscheid met andere partijen nog duide
lijker naar voren kan brengen. Door het 
stimuleren van debat en scherpe stand
punten kan de partij aantrekkelijker wor
den voor potentiële leden die deze onder
werpen belangrijk vinden. D66 moet een 
grotere rol gaan spelen in het maatschap
pelijk debat over tal van economische on
derwerpen. Voor de sociaal-liberale partij 
'Democraten van deze eeuw', zoals Thom 
de Graaf de partij onlangs typeerde, is dat 
van levensbelang. •• 
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Het einde van de zee 

Turbulentie in Egmond 
Een windmolenpark voor de kust. Het is de nachtmerrie van elke badplaats. Toch lijkt de strijd tussen duurzame energie en een 

vrij uilzicht over de zee beslist. Een zogenaamd Near Shore Windpark verrijst hoogstwaarschijnlijk omstreeks 2003 aan de 

horizon van Egmond aan Zee. 

door Dorine van der Mey, regiocorrespondent Noord-Holland 

Overvallen 
Het kabinet heeft in januari besloten 
dat er voor de kust van Egmond een 
demonstratiepark komt. Het platform 
moet plaats bieden aan vijftig tot 
honderd windturbines met een mast
hoogte van ongeveer zestig meter en 
een rotordiameter van zeventig meter. 
Ze moeten gezamenlijk honderd me
gawatt stroom leveren. Dat is goed 
voor het gebruik van 100.000 huis
houdens. Om het uitzicht zo min mo
gelijk te verstoren komen ze minimaal 
acht kilometer uit de kust te staan. 
Verder kan niet, omdat het platform 
anders buiten de territoriale wateren 
terechtkomt. 
De burgemeester en wethouders van 
de gemeente Egmond - compleet ver
rast door de kabinetsplannnen - heb
ben lang nagedacht, voordat zij met 
een reactie naar buiten kwamen. 'De 
gemeente stond voor een dilemma', 
vertelt woordvoerder]. van Woezik. 
'Het is belangrijk dat duurzame ener
gie wordt geproduceerd, maar als 
daardoor de vogels en het landschap 
worden benadeeld, kijk je er toch an
ders tegen aan.' 

Liever bij IJmuiden 
De gemeente vreest net als milieu- en 
natuurorganisaties dat jaarlijks tiental
len, mogelijk honderden vogels zich 
te pletter vliegen tegen de turbines en 
dat het landschap wordt aangetast. 
Bovendien zou de marginale bijdrage 
van het windmolenpark niet opwegen 
tegen de gevreesde afbreuk van de na
tuur. Uit berekeningen blijkt dat het 
park zo'n 0,3 procent van de natio
nale elektriciteitsbehoefte levert. Het 
elektriciteitsverbruik stijgt jaarlijks 
met 3 procent. 
De plaatselijke fractie van D66 juicht 
de komst van duurzame energie toe, 
maar ziet het demonstratiepark liever 
op een andere plaats in de Noordzee. 
Volgens fractievoorzitter P. Zwart zijn 
de plannen voor een offshore park 23 
kilometer uit de kust van I]muiden in 
een ver gevorderd stadium. 'Zet het 
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Impressie van een windmolenpark voor de kust van Egmond. Afstand: 8 km, bij 
zeer helder weer. Turbines zijn wit uitgevoerd; ze kunnen natuurlijk ook een 
schutkleur krijgen. In werkelijkheid zal het windmolenpark niet altijd zo goed 

zichtbaar zijn als op dil beeld. 

park daar neer, evalueer de effecten en 
kijk daarna of het ook nog in Egmond 
noodzakelijk is', verduidelijkt Zwart. 

Bestuurders zijn het oneens 
Zoals het er nu naar uitziet, neemt het 
platform straks 'een flinke lap' van de 
zee in beslag. Een afstand van acht ki
lometer uit de kust is volgens Zwart 
heel dichtbij. Hij is dan ook voorstan
der van windparken die offshore wor
den geplaatst. 'Hoe verder het wind
molenpark op zee wordt geplaatst, 
hoe beter. Als ik kijk naar de natuuref
fecten bij Egmond, de horizonvervui
ling en het alternatief dan kies ik voor 
I]muiden. Dat is een groter onderzoek, 
verder op zee en er kan een groter ren
dement uit worden gehaald.' 
Gedeputeerde Staten van Noord
Holland hebben inmiddels ingestemd 
met een windmolenpark in de 
Noordzee. Net als het Rijk, stelt ook 
het provinciebestuur dat Egmond de 
beste locatie is. Dit in tegenstelling tot 
het plaatselijke gemeentebestuur dat 
het kabinet heeft gevraagd het besluit 
te heroverwegen. Het gemeentebe
stuur vindt het niet duidelijk hoe de 
resultaten van verschillende onder
zoeken tegen elkaar zijn afgewogen en 

betwijfelt of Egmond echt de beste lo
catie is. 

Industriële omgeving 
Ook de Egmondse fractie van D66 stelt 
de keuze van de ministerraad ter dis
cussie. Volgens Zwart heeft het kabi
net Egmond onterecht als beste locatie 
verkoren. 'I]muiden en Egmond had
den evenveel plusjes als minnetjes. 
Toch is voor Egmond gekozen, terwijl 
ik vind dat een windmolenpark zo 
dicht mogelijk bij andere industriële 
gebieden moet worden geplaatst. In 
Egmond zijn die vrijwel niet terug te 
vinden, in I]muiden juist volop.' 
Het kabinet neemt waarschijnlijk in 
de tweede helft van dit jaar- als de 
Planologische Kernbeslissing wordt 
vastgesteld - een definitieve beslissing. 
Het Egmondse college heeft ondanks 
zijn bezwaren, de komst van het 
windmolenpark al ingecalculeerd. Het 
hoopt dat het demonstratiepark zo ver 
mogelijk uit de kust wordt gereali
seerd en dat de gemeente wordt be
trokken bij de verdere vormgeving. 
Van Woezik: 'Het kabinet heeft het 
laatste woord. Het moet raar lopen als 
de plannen nu nog drastisch worden 
gewijzigd.'+ 



ANDER REGIONIEUWS 

Noord-Brabant 
Open-Zenuw-Conferenties 

Onder het motto 'Beter gebruik maken van praktijkkennis en 
-ervaring', wil Noord-Brabant de regionale debatcentra eens op 
een andere manier invullen. Het idee is gelanceerd voor 
'Open-Zenuw-Conferenties', waarin 'open zenuwen' in de 
samenleving worden behandeld (zaken die te maken hebben 
met veiligheid, onderwijs, gezondheidszorg bijvoorbeeld) en 
waarin we proberen met concrete ideeën oplossingen aan te 
dragen, vanuit deskundigheid uit de praktijk. 
Het zal ongeveer als volgt gaan: 
• Peilen in de KoftieKamer 
Om te beginnen organiseren we 'KoffieKamers'. Hierin nodi
gen ca. 25 actieve leden ieder ongeveer tien mensen uit bij hen 
thuis op de koffie, om te sonderen welke onderwerpen als 
meest urgent worden ervaren. Uit deze 'persoonlijke peilingen' 
komen ongetwijfeld enkele rode draden naar voren die als on
derwerp kunnen dienen voor de Open-Zenuw-Conferenties. 
• Luisteren i.p.v. spreken 
Vervolgens wordt de Conferentie georganiseerd, steeds op één 
of twee vaste locaties. Maar in plaats van politici die hun stel
lingen en standpunten poneren waarover gediscussieerd 
wordt, willen we in het eerste deel kort en krachtig enkele (er
varings)deskundigen uit de praktijk aan het woord laten; ver
volgens kiezen de aanwezigen met welke spreker ze in een 
mini Ronde-Tafel-Conferentie (parallelsessies) het knelpunt 
nader bespreken om anderhalf uur later met enkele concrete 
oplossingen en aanbevelingen te komen. Omdat hier de prak
tijk de hoofdrol speelt, zullen D66-partijleden en -politici 
vooral luisteren. 
• Afspraken voor follow-up 
Ten slotte worden aan het eind van de ( :onferentie de concrete 
voorstellen aangeboden aan D66-politici, die ter plekke met de 
betrokkenen een vervolgafspraak maken om tijdens een 'fol
low-up'-conferentie aan te geven wat ermee is gebeurd, en 
hoever men is. 
De planning is om nog vóór de zomer een eerste KoffieKamer
ronde te organiseren, om in september/oktober de eerste 
Open-Zenuw-Conferentie te kunnen neerzetten. 
We houden u op de hoogte! Voor meer informatie over deze 
formule kunt u terecht bijlen Peijnenburg, tel. 0497-516092, 
of ien.peijnenburg@planet.nl 

Noord-Holland 

Alkmaar voert referendum in 

In Alkmaar wordt een raadplegend refl>rendum ingevoerd. Via 
de volksraadpleging kan aan de stemgerechtigde Alkmaarders 
worden gevraagd wat zij vinden van een bepaald concept
raadsbesluit of besluitsvoornemen. 'Het is een goede manier 
om uit te zoeken of een kwestie brandend is of niet', aldus bur
gemeester R. Bande!!. 
De Alkmaarse fractie van D66 is zeer verheugd over de komst 
van het referendum, maar vraagt zich af of de benodigde 2000 
handtekeningen om een referendum uit te kunnen schrijven 
niet te veel is. 'Het gaat er toch niet om het referendum zo on
bereikbaar mogelijk te maken', aldus raadslid N. Alsemgeest. 
De PvdA had liever een grens van 3000 <.;ignaturen gezien. Dat 

is meer in lijn met de landelijke referendumverordening. 
De fractie van GroenLinks is tegen de komst van het referen
dum. Volgens de partij voegt het niets toe aan de communica
tie met de burger. Ook vindt GroenLinks het een tijdrovende 
en ingewikkelde manier om een mening te vragen. Het refe
rendum heeft overigens geen bindend karakter. De gemeente
raad kan de uitslag naast zich neerleggen. 

Rectificatie 
In het vorige nummer stond aangekondigd dat Tom Stroobach 
afscheid heeft genomen als vice-voorzitter politiek. In het
zelfde bericht stond niet ingevuld wie hem is opgevolgd. Dit is 
Ingrid van Engelshoven. 

Minne Dijkstra, secretaris politiek in het Landelijk Bestuur, 
heeft zijn portefeuille teruggegeven aan het Landelijk Bestuur 
wegens gezondheidsredenen. Zijn taken worden vooralsnog 
waargenomen door de vice-voorzitter organisatie, Steven 
Pieters, en de vice-voorzitter politiek Ingrid van Engelshoven. 

A. Rinnooy Kan heeft namens D66 een plaats aanvaard in een 
commissie van 'wijzen', die de hoge arbeidsongeschiktheid 
gaat onderzoeken. Het onderzoek moet leiden tot een advies 
van de Sociaal Economische Raad aan het kabinet. Deze com
missie is ingesteld door minister Vermeend van Sociale Zaken. 
De commissie wordt voorgezeten door CDA' er]. Donner. Het 
is de eerste keer dat Rinnooy Kan een dergelijke functie na
mens D66 bekleedt. 

NIEUW GEZICHT . . : 

René Morriën (40) 
Gorinchem 
Consultant 

'Marketing is essentieel voor 
succes' 

Waarom bent u onlangs lid geworden van D66? 
Tot nu toe ben ik nooit lid geweest van een politieke partij 
omdat ik te druk was met andere zaken. Sinds kort heb ik iets 
meer tijd voor zaken in mijn omgeving. 
Ik vind dat er in de wereld om mij heen, lokaal en landelijk, 
soms zaken gebeuren waar ik het helemaal niet mee eens ben. 
De ambtelijke molens en politieke besluitvormingsprocessen 
zijn voor mij vaak ondoorgrondelijk. Ik heb met mijn bouw
kundige HTS-opleiding, in het geheel geen politieke achter
grond, maar ik vind dat je geen recht van spreken hebt als je je 
er niet mee bemoeit en dus dacht ik: Nu lid worden en mee 
gaan praten. 
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Wat trekt u aan in D66? 

Kiezen in de politiek is lastig, het betekent nee zeggen en dat 
doen we niet graag. Ik heb gekozen voor D66 en zeg daarmee 
nee tegen de flankerende partijen, hoewel niet al hun ideeën 
slecht zijn. 
Ik heb gekozen voor de Democraten omdat ik zelf naar mijn 
mening gematigde ideeën heb over het te voeren beleid in de 
maatschappij, d.w.z. niet te links maar zeker ook niet te 
rechts. 
Verder vind ik dat politieke partijen los dienen te staan van re
ligie, omdat die twee niets met elkaar te maken hebben. Als 
mens in de maatschappij behoort men wel een moraal te heb
hen en te kiezen voor een verantwoord beleid volgens normen 
en waarden. 

De redactie vroeg wat mijn politieke ambities zijn! Ik kan u 
zeggen dat dit sterk zal afhangen van mijn ervaringen binnen 
de partij. Als D66 blijkt een politieke partij te zijn met een 
vaste wandelgangencultuur en vastgeroeste overlegstructuren, 
dan ben ik bang niet erg actief te zullen worden binnen de 
partij. Ik hoop echter dat dit alles niet het geval is en ben vol 
goede moed en hoop op een actieve deelneming aan de 
Democraten 66. 

Waar zou D66 meer werk van moeten maken? 
De top-drie waar D66 zich op zou moeten richten: 
Ten eerste zou D66 meer werk moeten maken van het eigen 
gezicht van D66. Dan bedoel ik niet de poppetjes, maar het 
politieke doel en het beleid dat de Democraten voorstaan. Een 
goed voorbeeld was het idee van de gekozen burgemeester; of 
je het er mee eens bent of niet, je wist waar D66 voor stond. 
Dat het niet haalbaar was bleek al snel, maar het was wel dui
delijk. 
Ten tweede denk ik dat er een beter strategisch team zou moe
ten worden gevormd. Op de 'nederlaag' van de gekozen burge
meester had direct een nieuw plan gelanceerd moeten worden. 
Waarom? Om politiek voordeel te halen ten opzichte van de 
andere regeringspartijen. Het was dé kans geweest om een deal 
te maken inzake een van de andere plannen en doelen van 
D66. Door dit niet te doen, kwam de VVD sterker uit de strijd 
in plaats van D66. 
Het derde item van aandacht is misschien wel het belangrijk
ste. Communicatie en het betrekken van de kiezer bij de poli
tiek. Onbegonnen werk? Don Quichot??? Het MOET!!! 
Marketing is essentieel voor succes. Be good and teil it. 

Nog beter geïnformeerd worden? 

Via de website kunt u uw a-mailadres aan de ledenadministratie 

1 doorgeven. Mailuwe-mailadres aan <ledenadministratie@d66.nl> 
onder vermelding van uw lidnummer en uw naam en adresgegevens. 
Dit kan ook met het web-invulformulier op 
www.d66.nl/organisatie/emailopgaveformulier.html . 
Het a-mailadres wordt geregistreerd bij de lidgegevens en wordt ge
bruikt in voorkomende gevallen voor communicatie over parlijzaken en 
informatie over partijbijeenkomsten. Het a-mailadres wordt ook door
gegeven aan de afdeling en regio waar u als lid onder bent ingedeeld 
en wordt vermeld bij parlij-functiegegevens. U kunt slechts 1 e-mail
adres doorgeven! Meere-mailadressen kunnen wij niet registreren. 
Heeft u vragen over de geregistreerde lidgegevens: stuur dan een e
mail aan ledenadministralie@d66.nl. 
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Ruimtelijke OrdeninÇJ 

'Er zit veel kennis in 
de partij over huis
vesting en ruimtelijke 
ordening', zegt Hein 
Struben 

De werkgroep is een samensmelting van oorspronkelijk twee 
werkgroepen. De beide voorzitters Bram van Hengel en Hein 
Struhen organiseren samen de bijeenkomsten die meestal 
maandelijks, op de derde dinsdag van de maand, bij vol
doende punten voor de agenda, worden gehouden in het 
Tweede-Kamergebouw. 
De deelnemers zijn belangstellende leden van de partij die in 
een politieke of professionele functie in dit veld werkzaam zijn 
en geïnteresseerd zijn hun standpunten te toetsen of hulp zoe
ken bij hun afwegingen. Er zit veel kennis in de partij en het is 
de bedoeling die kennis via de werkgroep te bundelen ten be
hoeve van de partijleden op gemeentelijk, provinciaal, en lan
delijk niveau. 
Van de deelnemers wordt verwacht dat ze actief deelnemen en 
een inhoudelijke bijdrage leveren aan een van thema's die, 
soms, in een subgroep wordt voorbereid. Jaarlijks wordt geke
ken naar belangwekkende onderwerpen waarover in de werk
groep een standpunt ingenomen, een publicatie gemaakt, of 
een discussiebijeenkomst georganiseerd zou kunnen worden. 
De Tweede-Kamerleden die de onderwerpen VH en RO in hun 
portefeuille hebben, brengen ook onderwerpen in en wonen -
indien ze daar gelegenheid voor hebben- de vergadering bij. 
Dit jaar is er een discussie georganiseerd over de "Ruimte in 
Nederland" en is een publicatie gemaakt over het "Ordenen 
van Ruimte, een voorstel voor een Raamwerk voor een nieuwe 
wet RO'. Het uitkomen van de nota Wonen en de aanstaande 
Vijfde Nota Ruimtelijke Ordening raken veel thema's die voor 
D66 altijd belangrijk zijn geweest. Hoe kijkt D66 aan tegen het 
echt verdichten van de stad, stedelijk wonen, kwalitatieve 
hoogbouw? Hoe kan in de Vijfde Nota het VINEX-effect ver
meden worden? Moet er een nieuwe Stad komen bij 
Geldermalsen? Aan welke voorwaarden moeten decentrale ge
bieden voldoen om de druk op de stad te verminderen en an
dersom, aan welke voorwaarden moet de stad voldoen wil de 
druk op de omgeving afnemen? 
De werkgroep kan daarbij de discussie aanzwengelen, maar is 
afhankelijk van het enthousiasme en de inbreng van de leden. 
Belangstelling? Inlichtingen bij: Irene Knijnenburg, secretari
aat Wetenschappelijk bureau 070- 356 60 41. E-mailen kan 
ook: <swb@d66.ni> 



Voor ojJ vakantie 

Co:rnJioï ontrafeld • 

Wanneer de ontwikkelingm rondom de euro je interes
seren maar nog niet uit je slaap houden, dan is het 
boek 'Het Mercator Complot' van de NRC-journalist 
Roe/ Jamsen een acmradcr. !let is net geen handleiding 
om zelf een biljettenvervalsingspraktijk te kunnen op
zetten. Duidelijk is dat Jamsen zijn huiswerk heeft ge
daan. Voor een leek is di'/e fictie over het bankwezen 
moeilijk van echt te onderscheiden. Het resultaat is het 
verhaal over een spannende wereld waarin volgens een 
gevierd investmentbanker alleen de paranoïden onder 
ons overleven. 

Op de dag van uitgifte van de eurobiljetten, op 1 
januari 2002, worden valse 500 eurobiljetten in 
omloop gebracht. Sneller kan niet. Het is een 
nachtmerrie voor de dril' directeuren van de 
Mercator Bank. Uit hun kluis komt het 'foute' geld 
en zij zien de beurskoers van hun bank instorten. 
De hoofdpersoon Oscar Straver, de adviseur voor 
de euro-activiteiten van de Mercator Bank, wordt 
op onderzoek uit gestuurd en raakt verzeild in cri
mineel bankland. 
De ellende begint al bij de particuliere klanten van 
de Mercator Bank die zich voor een probleem zien 
gesteld nu hun zwarte en anonieme contanten, 
door de bankmedewerkers netjes het niet-gefiscali
seerde geld genoemd, hun waarde verliezen als 
deze niet bijtijds voor euro's worden ingewisseld. 
Als de fiscale duimschroeven worden aangedraaid 
maken deze keurige burgers, die volgens de schrij
ver lijden aan POG (Paniek Over Geld), vreemde 
sprongen naar Luxemburg en verder. Omdat er net 
zoveel verschillende strafrechtsystemen zijn als 
deelnemers aan het nieuwe monetaire systeem, is 
er voldoende ruimte voor criminelen om de hier
door ontstane complicaties ten faveure van zich
zelf te laten zijn. Dat zij daarhij creatief te werk 
gaan, laat zich raden. 
Een realistisch beeld wordt neergezet van kluisbe
veiligingssystemen, drukpersen, belastingtrucs, de 
internationale bankwereld en belastingparadijs 
Liechtenstein. Je ziet jezelf al tobben met twee 
geldsoorten bij de kassa in de supermarkt tijdens 
de zogenaamde duale fase waarin zowel de gulden 
als de euro mogen worden gebruikt. 
Minder geslaagd is dat de personen een eendimen
sionale belangstelling (geld) hebben, een eendi
mensionele maatschappijvisie ('belastingdruk is 
nog erger dan hoge bloeddruk') en helaas ook een 
eendimensioneel karakter (iets te veel grijze kop
pen met jonge vrouwtjes in grote BMW's). 
Aan het eind van het vcrhaal worden de 'bad guys' 
gepakt. Of dat in de werkelijkheid zo gemakkelijk 
zal gaan, is natuurlijk maar de vraag. Al nieuwsgie
rig naar de werkelijke introductie van de euro? Na 
het lezen van dit boek hen je voortaan op je hoede 
bij elke koersstijging en -daling van het nieuwe 
geld. 

Mariëtte van Soesbergen 

Het Mercator Complot. Roei Janssen, uitgeverij Balans. 
ISBN 90 5018 5126. 

(Advertentie) 

KANDIDATEN GEZOCHT 
Politieke partijen en het streven naar grotere 
diversiteit onder gemeenteraadsleden 

Manique Leijenaar, e.a. 
ISBN 90-6473-365-1 ; 125 pag.; {/. 34,90 

Dit boek gaat over het kandidaatstellingsproces bij de 
laatste gemeenteraadsverkiezingen. De inspanningen van 
politieke partijen om genoeg kandidaten op de kieslijsten 
te krijgen en de pogingen om tot grotere diversiteit in 
gemeenteraden te komen. 
Een zeer nuttig boek voor iedereen die geïnteresseerd is in 
kandidaatstellingsprocessen bij politieke partijen en 
inhoud wil geven aan het begrip diversiteit in de politiek 

POLITIEKE PROBLEMEN 

Oan C.P.M. Vis en Wijbrandt H. van Schuur (red.) 
ISBN 90-6473-347-3; 375 pag.; f 39,90 

Specialisten beschrijven en analyseren de twaalf meest 
actuele politieke problemen in ons land. De gekozen 
problemen zijn regelmatig in het nieuws en staan hoog op 
de politieke agenda, zoals criminaliteit en veiligheid, socia
le zekerheid, overheidsfinanciën, gezondheidszorg, milieu 
en energie, ruimtelijke ordening en vervoer. Het boek laat 
de keuzen zien waarmee wij als burgers en kiezers worden 
geconfronteerd bij de vraag naar de oorzaken en oplossin
gen van de problemen. 

HET GROENE POLDERMODEL 
Consensus en conflict in de milieupolitiek 

Wijnand Duyvendak e.a. (red.) 
ISBN 90-6473-366-X; 235 pag.; { 24,95. 

Dertig prominente auteurs uit relevante maatschappelijke 
groepen geven hun visie op de vaak hoog oplopende con
flicten over milieu en economie: sociale partners (Biankert, 
De Waal), politici (Van der Vlist, Rosenmöller), wetenschap
pers (Nauta, Hajer) en medewerkers van maatschappelijke 
organisaties (Natuurmonumenten, Natuur en Milieu, Milieu
defensie, ANWB, NOVIB). Met voorwoord van drs. Jan 
Pronk, minister van VROM. 

BURGERSCHAP IN DE RAFELRAND 
Over preventie van armoede en uitsluiting 

Hansje Gales/oot en Ab Harrewijn 
ISBN 90-6473-368-6; 198 pag,; { 27,50 

Dit boek beschrijft initiatieven die een nieuwe richting in 
het beleid markeren. Niet langer de kwaal of het gebrek is 
de leidraad, maar de capaciteiten die iemand heeft. 
Respect en zelfrespect zijn de sleutelwoorden. In kleurrijke 
reportages komen projecten aan bod als een meubelwerk
plaats voor drugsverslaafden, een nachtopvang die door 
daklozen zelf wordt gerund, of hulp aan uitkeringsgerech
tigden bij het starten van een eigen bedrijf. 

····································~·· 
Bestelbon 
Hierbij bestel ik de volgende publicatie(s): 
0 Kandidaten gezocht à f 34.90 

0 Politieke Problemen à f 39,90 
0 Het Groene Poldermodel à f 24,95 
0 Burgerschap in de Rafelrand à f 27,50 

Naam: ----------------------------------

Adres: ----------------------------------

Postcode/plaats: -------------------------

Ik betaal na ontvangst van uw factuur. 
Stuur de bon in een envelop zonder postzegel naar: 

INSTITUUT VOOR PUBLIEK EN POLITIEK 

0 Antwoordnummer 10455, 1000 RA Amsterdam 
Fax 020-6383118; Tel. o20-52176oo; 
e-mail: uitgeverij@publiek-poiltiek.nl, 
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ln.v,ezoncleu 
~----·----------.. _ .. _____________ _ 
I Visie D66 op ruimtelijke politiek is nog niet af 
i 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

I 
I 

I 

Na 6 jaar gemeente-politiek o.a. als 
woordvoerder voor RO in De Bilt is mij 
duidelijk geworden dat ruimtelijke or
dening een van de peilers is van het be
leid. De belangen zijn nergens zo tegen
gesteld als op dit terrein. Ik vind het 
van buitengewoon belang een eigen 
(D66-) visie te hebben, waarin duur
zaamheid voorop moet staan. 
Duurzaamheid is een begrip dat ook iets 
zegt over de toekomst; en juist die toe
komst baart mij zorgen. Ik ben ervan 
overtuigd dat als het credo is te bouwen 
voor de vraag, er nooit genoeg zal zijn. 
]a, de vraag is oneindig. Laten wij dan 
in ieder geval een grens trekken. En die 
grens wordt mede bepaald door een vi
sie over wat wenselijk is; zowel op lo
kaal als op landelijk niveau. 
Ik vind dat de Haagse visie van D66 op 
het gebied van RO nog niet af is. We 
mogen nog niet rusten. Interactieve be
stuursdagen zijn een prima middel om 
elkaar te voeden. Laten we daar vooral 
mee doorgaan en een ruimtelijke visie 
ontwikkelen waarin D66 zich onder
scheidt van de grauwe middenmoot. 

r-------~~-------------------------------------------------------..~ 

Waar trekken we de grens? De vraag naar nieuwe woningen, bedrijfsterreinen e.d. 
is oneindig. 

Als wij (terecht) de discussie aan durven 
gaan over de plaats van de monarchie 
in ons democratisch bestel, waarom 
dan niet een fundamentele discussie 
over de beschikbare ruimte in 
Nederland? Daarin moeten niet alleen 

vragen beantwoord worden over de 
kwaliteit van het bouwen, maar ook 
over hoeveel en waar. (ingekort door de 
redactie) 

Frans Poot, fractievoorzitter D66 De Bilt 

" ~ 

! -~---·--·----·-----------~-------· ------·-·-··--------j 

~-------··

~ 
D66 moet zelf starten met districtenstelsel 

D66 is in staat zelf het districtenstelsel in te voeren. Daar is geen 
(grond)wetswijziging voor nodig. Een eigen districtenstelsel past 
bij de democratische vernieuwing die D66 voorstaat, brengt onze 
eigen volksvertegenwoordigers dichter bij de burger, en levert -last 
hut not least- D66 veel extra stemmen op. 

In 2002 zijn er al weer verkiezingen voor de Tweede Kamer. 
Langzaamaan wordt al bekeken welke acties er moeten wor
den ondernomen ter voorbereiding op die verkiezingen. 
Landelijk bestuurspenningmeester Robert van Lente pleitte 
eind vorig jaar voor een eigen financiering door de kandida
ten van de campagne. Een uit geldnood geboren voorstel dat 
ik ondersteun. Als oud-campagneleider weet ik als geen an
der hoe weinig je kunt doen met vrijwel geen budget. Maar 
geldnood is niet te enige reden om bij verkiezingen een aan
tal zaken drastisch te veranderen. 

Bij de afgelopen verkiezingen is een nadrukkelijke tendens 
waarneembaar naar het stemmen op kandidaten uit de eigen 
regio. Niet alleen bij D66, waar we bijvoorbeeld in 1999 bij 
de Provinciale-Statenverkiezingen in het Limburgse Gennep 
bijvoorbeeld meer dan 40 procent van de stemmen haalden, 
maar ook bij de uitslag van de Europese Parlements
verkiezingen mogen we constateren dat de regionale kandi
daten uiteindelijk D66 aan de tweede zetel hebben gehol
pen. Ook andere politieke partijen hebben dergelijke ervarin
gen. Lokale en regionale kandidaten spreken aan bij de 
kiezer, en verkleinen daarmee de kloof tussen politiek en 
burger. Daarbij geeft de enorme opkomst van lokale partijen 
aan hoe zeer kiezers verknocht zijn aan kandidaten uit hun 
eigen omgeving. Die tendens moet onderkend worden en 
moet leiden tot een hernieuwd krachtig pleidooi voor invoe
ring van het districtenstelsel, om te beginnen bij D66. De 
kiezer vraagt erom en alleen al daarom zal dit plan extra 
stemmen trekken. 
Een intern D66-districtenstelsel dat ik voorsta zou inhouden 
dat de eerste circa twintig kandidaten op de lijst voor de 
Tweede Kamer van D66 ieder in een eigen district campagne 
voeren. De lijsttrekker heeft geen eigen district, maar maakt 
in campagnetijd een tournee langs de districten en bedient 
in zijn rol de nationale media. De kandidaten kunnen zich 
naast hun district tevens richten op een typisch D66-onder
werp en de doelgroep die bij hun eigen profiel past. Zo kan 
het zijn dat bijvoorbeeld de kandidaat uit district Drenthe 
zich tevens in spreekbeurten en de media richt op, opnieuw 
bijvoorbeeld, de gezondheidszorg en de mensen die daarin 

Tweede-Kamerkandidaten voeren campagne in hun eigen district werken. ; 
l--·--·-·----·-·-·-····------·----------·------------·--------------~-~-----------------------_j 
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1 (Vervolg Ingezonden) 

I 
I 

I 

I 
I 

I 
I 
i 
I 

De districtskandidaten werven voor hun eigen campagne 
ook hun eigen fondsen. Voor die fondsenwerving kan ge
bruik gemaakt worden van de regels die het landelijk be
stuur daarvoor heeft opgesteld. Vanuit de landelijke cam
pagneorganisatie kan per district de nodige ondersteuning 
geboden worden. Naast profilering op algemene landelijke 
thema's kunnen kandidaten zich natuurlijk op thema's pro
fileren die in hun district spelen, sterker nog ze mogen wat 
mij betreft beloven zich voor die thema's in de Tweede 
Kamer in te zetten. 
Daar raak ik wellicht een gevoelig punt. Immers, leden van 
de Tweede Kamer zitten daar, zonder last of ruggespraak, na
mens hun partij met een inhoudelijke portefeuille. Dat kan 
wat mij betreft zo blijven. Tweede Kamerleden hebben op 
dit moment echter ook naast hun inhoudelijke portefeuille 
een bepaalde regio waar ze contact onderhouden met afde
lingen waardoor ze weten wat er in 'hun eigen' regio speelt. 
Die laatste rol kan nu door het intern districtenstelsel wor-

'! . den verdiept en verrijkt. 
i '"--------------------.. -----------.. ---· 

·-----------------------l 

Voordat de interne kandidaatstelling begint moet duidelijk 
zijn dat volgens dit stelsel gewerkt gaat worden, om daar
mee kandidaten ook juist in hun (beoogde)district aan te 
zetten tot het vergaren van zo veel mogelijk stemmen voor 
de interne verkiezing. Daarmee krijg je meteen ook de juiste 
volgorde op de lijst. De kandidaten die de meeste steun we
ten te mobiliseren komen het hoogst op de lijst. De lijsttrek
ker is volgens het op het voorjaarscongres 2000 genomen 
besluit, al gekozen voor de interne verkiezing, dus die hoeft 
geen districtssteun meer te vergaren. De indiening van de 
lijst gebeurt zoals altijd, en daarom hoeft geen grond- of 
kieswet gewijzigd te worden. D66 kan meteen aan de slag! 

i 

Over veel moet nog gesproken worden. Hoeveel districten 
voeren we in, waar liggen de grenzen? Maar het gaat mij om ! 
het resultaat: kiezers willen dat zij in de Tweede Kamer ver- I 
tegenwoordigd worden. I 
Frans van Drimmelen, oud-campagneleider; Den Haag I 

-·-------· --· --------------------------------------------_j 

I MEDEDELINGEN VAN HET LANDELIJK BESTUUR I 

Congres 71 
Het najaarscongres vindt plaats op 18 en 19 november 2000 in de 
Leeuwenhorst in Noordwijkerhout. 
De congresagenda met alle stukken, behalve die m.b.t. financiën zijn be
schikbaar vanaf 6 september 2000. De samenvatting van de stukken wordt 
gepubliceerd in de Democraat die rond 6 september bij u aankomt. De 
complete stukken kunnen worden gedownload van de website 
(www.d66.nl). Ze worden aan de secretaris organisatie van alle besturen 
van regio's en (deel)afdelingen verzonden en zijn zo nodig op papier op
vraagbaar bij het Landelijk Secretariaat. Er kunnen moties en amendemen
ten op deze voorstellen worden ingediend tot dinsdag 17 oktober 2000, 
10.00 uur. 
De financiële congresstukken (jaarrekening 1999, begroting 2001 en 
eventuele overige financiële voorstellen) zijn beschikbaar vanaf 17 oktober 
2000. 
Er kunnen tot donderdag 2 november 10.00 uur moties bij alle financiële 
agendapunten worden ingediend en amendementen bij alle financiële voor
stellen m.u.v. de jaarrekening. Houdt u er rekening mee dat bij amende
menten altijd moet worden aangegeven tussen welke posten geschoven 
wordt? 

Verkiezingen voor gemeenteraden en Tweede Kamer in 2002; 
lidmaatschaptermijn bij kandidaatstelling voor vertegenwoor
digende functies 
Houdt u er allen rekening mee, dat reglementair een lidmaatschaptermijn 
van 1 jaar voor sluiting van de kandidaatstelling vereist is voor kandidaten 
voor vertegenwoordigende functies. 

Dat betekent de volgende uiterste data: 
GA-lijsttrekker GR-Iid TK-Iijsttrekker TK-Iid 

inschrijfdatum in de landelijke ledenadministratie uiterlijk op 
22-07-2000 22-09-2000 21-09-2000 23-11-2000 

contributie uiterlijk binnen bij landelijke penningmeester 
(registratiedatum geldt) 
22-07-2001 22-09-2001 21-09-2001 23-11-2001 

Overige mededelingen 
In de Democraat die op 6 september bij u in de bus valt, vindt u de data 
voor congres 72, alsmede een beknopte planning voor de verkiezingen van 
de Gemeenteraad en de Tweede Kamer in 2002. 
Begin september ontvangen de secretarissen van alle regio- en afdelingsbe
sturen een compleet informatiepakket ter voorbereiding op de verkiezingen. 

VACATUREMELDING BESTUREN EN COMMISSIES CONGRES 71 
- tweede melding 
Dit is de tweede kennisgeving van de vacatures waarin congres 71 op 18 
en 19 november 2000 zal voorzien. De kandidaatstelling sluit op maandag 
18 september 2000 om 12.00 uur. Ingevulde kandidaatstellingsformulieren 
moeten dan binnen zijn bij de LVG p/a Landelijk Secretariaat. 
Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij het Landelijk Secretariaat, 
postbus 660, 2501 CR Den Haag, bezoekersadres Noordwal1 0, tel: 070-
3566066, fax: 070-3641917, e-mail: <LVC@d66.nl> en via de web-site 
(www.d66.nl). 

L. ______ .. _____ ------------- ...... -----------·------------------------------· .. ·-·-----------------·-·-----------------·---·-----------------··-··" 

D E M 0 C R A A T n r . 4 2 0 0 0 ' 21 



De eerste kennisgeving van de vacatures is te vin
den in Democraat nummer 3, mei 2000, pag. 21 en 
22. Hierin zijn ook de profielen van de vacatures te 
vinden. In onderstaand overzicht staan twee vaca
tures met een eerste kennisgeving. Van deze vaca
tures zijn de profielen in deze Democraat opgeno
men. 

Landelijk Bestuur 
eerste penningmeester 
Huidige eerste penningmeester aan het eind van zijn 
eerste termijn, kan zich voor een half jaar verkies
baar stellen, stelt zich echter niet herkiesbaar. 
secretaris politiek 
Huidige secretaris politiek heeft zich teruggetrokken 
(eerste melding). 
Voor informatie kunt u contact opnemen met 
Robert van Lente (eerste penningmeester, tel: 070-
3620354) of Gerard Schouw (partijvoorzitter, 078-
6148509). 

Besluitvormingscommissie 
voorzitter 
Huidige voorzitter einde eerste termijn, Jim van 
Beusekom stelt zich herkiesbaar. 
Voor informatie kunt u contact opnemen met Jim 
van Beusekom (voorzitter Besluitvormingscommis
sie, tel: 070-3869221 ). 

Financiële commissie 
1 lid 
1 vacature voor congres 70 niet vervuld. 
Voor informatie kunt u contact opnemen met Mat 

Botman (voorzitter Financiële commissie, tel: 020-
49671 80). 

Geschillencollege 
voorzitter 
Huidige voorzitter, einde eerste termijn, stelt zich 
niet herkiesbaar. 
lieden 
- 2 leden, einde maximale termijn. 
- 1 lid, einde eerste termijn, Ger Dullens stelt zich 

herkiesbaar. 
- 1 lid, einde eerste termijn, kan zich herkiesbaar 

stellen (eerste melding). 
- 1 lid, einde eerste termijn, stelt zich niet herkies-

baar. 
- 2 leden hebben zich teruggetrokken. 
Voor informatie kunt u contact opnemen met Hans 
Veenhuys (voorzitter Geschillencol lege, tel: 020-
6231779). 

Landelijke Verkiezingscommissie 
1 lid 
1 lid heeft zich teruggetrokken (eerste melding). 

Bestuur Opleidingscentrum D66 
1 lid 
1 lid, einde maximale termijn. 
Voor informatie kunt u contact opnemen met Harry 
Vissers (voorzitter bestuur Opleidingscentrum, tel: 
071-5171191) of Leo Pinxten (directeur 
Opleidingscentrum, tel: 070-3566043). 

PROFIELEN 

Landelijk bestuur, secretaris politiek 
De vice-voorzitter politiek en de secretaris politiek 
vormen samen met de voorzitter en de secretaris 
buitenland de politieke hoek van het Landelijk 
Bestuur. Tot de taken van vice-voorzitter politiek en 
de secretaris politiek behoren: contacten met 
Adviesraad, Staten- en Raadsfracties en de 
Bestuurdersvereniging, de Stichting Wetenschap
pelijk Bureau, Tweede en Eerste Kamer. Er worden 
contacten naar buiten onderhouden, naar individu
ele leden, congressen moeten inhoudelijk worden 
voorbereid en er wordt nauw samengewerkt met de 
programmacommissie 
Gezocht wordt iemand met politiek-bestuurlijk in
zicht, die een bijdrage kan leveren aan het politiek 
debat in de partij en die past in het huidige team: in
novatief en resultaatgericht, een teamspeler en een 
doorzetter. 
Om aan deze functie inhoud te geven moet, behalve 
gedurende de zomermaanden, gerekend worden 
met een werkbelasting van 1 à 2 dagen per week, 
waaronder ook tijd in de weekends. 

Landelijke Verkiezingscommissie, lid 
De Landelijke Verkiezingscommissie zorgt voor een 
goede voortgang van de kandidaatstellingsproce
dure voor de verkiezingen. De commissie is belast 
met de controle van de informatie over kandidaten 
aan leden en zorgt voor de indiening van de kandi
datenlijsten bij de Kiesraad. 

I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
Ordenen van Ruimte; naar een nieuwe 
Wet op de Ruimtelijke Ordening 

Discussienotitie van de SWB-Werkgroep 
Ruimtelijke Ordening en Volkshuisvesting, f 10,
Hoe kan de Wet op de Ruimtelijke Ordening met 
alle procedures helderder worden voor de burger? 
Hoe wordt bij het voorbereiden en realiseren van 
plannen en projecten de verhouding tussen de be
stuurs lagen duidelijker? Hoe kan bij de voorberei
ding van de grote herstructureringsopgave in de 
steden, bij grote projecten voor infrastructuur en 
bij het beheer van gebieden de Wet RO beter 
functioneren? Wat moet de rol van het bestem
mingsplan worden? Deze vragen vormen het uit
gangspunt voor de discussienota Ordenen van 
Ruimte. En het gaat daarbij vooral om de hoofdlijn 
met als kenmerken transparantie (inzichtelijkheid 
en begrijpelijkheid voor de burger), flexibiliteit 
(helder onderscheid tussen dynamische plannen 
en projecten enerzijds en het statische beheerplan 
met bescherming en rechtszekerheid anderzijds) 
en integraliteit (toepasbaar voor alle soorten ruim
telijke planvorming met ruimtelijke en omgevings
kwaliteit als integraal onderdeel). Er wordt een 
systeem voorgesteld waarin alle procedures 
(Algemeen Ruimtelijk Beleid en Projecten) op alle 
bestuurlijke niveaus ten principale op een gelijke 
wijze verlopen. Pas wanneer daarover overeen-

stemming is bereikt, heeft het zin tot wetteksten te 
komen. De werkgroep bepleit een meer algemene 
regelgeving, waarbij de gedetailleerdheid, zoals in 
het huidige Besluit Ruimtelijke Ordening, wordt 
voorkomen. 

Ook het vorige nummer van Idee (2,2000) was 
gewijd aan de ordening van de ruimtelijke politiek. 
Aan het woord komen o.a. Frank Le Clerq, hoog
leraar Planning van Stadsgewestelijk Verkeer en 
Vervoer aan de Universiteit van Amsterdam; Joost 
Schrijnen, directeur stedelijke ontwikkeling 
Rotterdam; Francisca Ravestein, lid van de 
Tweede-Kamerfractie van D66; Lia de Ridder, 
D66-fractielid in de Provinciale Staten Groningen, 
en Herman Kernkamp, D66-wethouder Verkeer en 
Vervoer te Utrecht. 

NIEUW: 

Markt en Overheid; naar een open, vrije 
en stimulerende samenleving 

Discussienotitie van de SWB-Werkgroep 
Algemene Economie, f 7,50 
Vanuit een economische habitus wordt gezocht 
naar een maatschappelijke oriëntatie waar het gaat 
om de verhouding tussen markt en overheid. De 
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auteurs kiezen niet zozeer voor de markt, noch 
voor de overheid, maar nemen een nieuw uit
gangspunt: het perspectief van de burger. Aan de 
hand van dit sociaal-liberale perspectief lopen zij 
de scheidslijnen nog een keer langs, teneinde cri
teria te formuleren. 

Volksgezondheid in het perspectief van 
de burger 

Een schets van de ontwikkelingen op het terrein 
van de zorg voor de volksgezondheid, ten be
hoeve van een sociaal-liberale politiek, 
door Prof. dr. H.J.J. Leenen, f 15,-
Dit eerste boekje in de reeks Sociaal-Liberale 
Perspectieven, een publicatiereeks onder auspi
ciën van de Tweede-Kamerfractie, de 
Programmacommissie en het Wetenschappelijk 
Bureau van D66, gaat over de perspectieven voor 
het volksgezondheidsbeleid. Het boekje werd tij
dens een persconferentie op 18 mei aangeboden 
aan de Tweede-Kamerfractie. In Idee nr. 2 werd 
reeds een voorpublicatie geplaatst en in de vorige 
Democraat was een interview met professor 
Leenen opgenomen. In het juninummer van Idee 
kunt u de reactie lezen van Gerard Bos, voorzitter 
van de Programmacommissie, op het boekje van 
Henk Leenen. 



wo 5 jul: 

wo 2 aug: 

za 2 sept: 

wo 6 sept: 
za 9 sept: 
za 16 sept: 

za 30 sept: 

Partijagenda 
Zorgconferentie, georganiseerd door de 
SWB.Utrecht, La Vie. 19.00 uur. 
kopijsluiting Democraat nr. 5 (congreseditie). 
9.30 uur. 
Wat een spreker! Training Leren presenteren Oe 
in Utrecht 
Democraat nr. 5 verschijnt 
Training Debatteren Oe in Utrecht 
symposium voor afdelingsbestuurders. 
Amersfoort, De Eenhoorn 
fractie-interactiedag 'Jeugdbeleid en Euregio's. 
- Debat66. Utrecht, Stadskasteel Oudaen (zie 
aankondiging onder 'Opleidingscentrum') lnformatienummers: 

-._",...,.."..,.,.,.., 6' 
2 

.._ ---~F""' 1F 
@_ 

5 juli: 
Zorgconferentie, 
SWB 

za 7 okt: Training Timemanagement Oe in Utrecht oe I Opleidingscentrum 070 - 356 60 46 
za/zo 18/19 nov: najaarscongres. Noordwijkerhout, De 

Leeuwenhorst 
SWB I Wetenschappelijk bureau 070- 356 60 41 
JO I Jonge Democraten 070 - 362 21 62 

De llicutvc ldl'C is uit! 

Met in het juninummer: 
De synergie van Borst en Brinkhorst, gesprek 
met Marianne van der Schilden en Kees 
Verhaar over biotechnologie en over zorg
landbouw. Els Borst: 'Als ik het geld lever, zorgt 
Laurens Jan voor de boeren.' 

Thema: De integriteit van de overheid 
- Schoonheid en eenvoud in beleid, door Peter 

van der Knaap: VBTB als nieuw antidotum 
tegen progressieve paralyse overheid 

- Pikmeer als precedent door Gina Kamsma: 
strafrecht kan integriteit overheden bevorde
ren 

- Greep op vierde macht door Klaartje Peters: 
over de invloed van ambtenaren op de politiek 

- Statements over een integere overheid van 
fractievoorzitter Thom de Graaf en redactie
raadlid Margo Andriessen. 

En verder: 
- Gerard Bos reageert op het kantelende zorg

perspectief van Henk Leenen 
-Een opvallende combinatie van boerenver

stand en ideële motieven. Marianne van der 
Schilden over de zorglandbouw 

- Nibra-directeur Peter van Lochem over 
Enschede. 

Idee is het tijdschrift van het Wetenschappelijk 
Bureau van D66 en verschijnt vijf keer per jaar. 
Een jaarabonnement kost f 7 4,- (voor studen
ten f34,-). Losse nummers zijn verkrijgbaar 
voor f 12,50 per stuk. 

Wilt u een van de publicaties bestellen, of een 
abonnement nemen op Idee, dan kan dat bij de 
SWB, tel. 070- 356 60 41, of per E-mail 
swb@d66.nl. De genoemde prijzen zijn excl. 
portokosten. 

I OPLEIDINGSCENTRUM I 
AFDELINGSBESTUURDERS VERZAMELT U! 

Communicatiedag, symposium voor 
afdelingsbestuurders 

16-09-2000 in De Eenhoorn te Amersfoort 
Op 16 september staan twee thema's centraal: 
Communicatie én het Tijdpad naar de gemeente
raadsverkiezingen van 6 maart 2002. Aan de orde 
komt onder meer: hoe nieuwe leden te werven en 
binden? Hoe kun je als afdeling een efficiënt com
municatieplan opzetten? Hoe kun je de contacten 
met de kiezer verbeteren en hoeveel kun je hebben 
aan de inzet van de digitale media, aan de pers en 
publiciteit? 
Met de gemeenteraadsverkiezingen in het vooruit
zicht zal er op deze dag ook nadrukkelijk aandacht 
besteed worden aan diverse praktische en procedu
rele aspecten waar je als afdelingsbestuur mee te 
maken zult krijgen. Want juist de afdelingsbestuur
ders vervullen hierin een doorslaggevende rol. Dit 
najaar nog moeten de eerste procedures ten aan
zien van de raadsverkiezingen worden opgestart. 
Kortom: redenen genoeg om de krachten te bunde
len op 16 september a.s.! Naast het Opleidings
centrum wordt aan dit symposium medewerking 
verleend door onder andere de Commissie Commu
nicatie, het Innovatieteam en de Landelijke Verkie
zingscommissie. Meld u nu aan voor deze belang
rijke bijeenkomst: opleidingscentrum@d66.nl of 
070 - 3566066. 

DEBATCLUB D66 

Debatteer mee bij Debat66 
30-09-2000 Utrecht 
Op 9 mei op trad onze debatclub weer met enthou
siasme op bij de afdelingsvergadering in Zeeuws
Vlaanderen. Het bestuur gaf achteraf aan dat 'alle 
leden weer op de rails staan om de afdelingsverga
deringen bij te wonen, nu het debat voortaan stan
daard wordt ingevoerd'. Ook was de Debat66-bij
eenkomst op 13 mei een succes en werd er weer 

heftig gedebatteerd over actuele onderwerpen. 
Heeft u nog nooit zo'n bijeenkomst bijgewoond? Zo 
nee, dan wordt dat heus eens tijd. Kom daarom op 
zaterdag 30 september a.s. naar Stadskasteel 
Oudaen te Utrecht, waar Debat66 weer van start 
gaat. U bent van harte welkom! U leert hier de fijne 
kneepjes van het debatteervak, en gaat vervolgens 
samen met de leden van Debat66 al snel over op 
spannende en humorvolle debatsessies. Bent u 
gelnteresseerd of wilt u meer weten over Debat66, 
neem dan contact op met het Opleidingscentrum. U 
kunt Debat66 ook gemakkelijk bereiken via e-mail: 
Debat66@D66.nl 
Bijdrage f 25,- voor bijeenkomst 30-09-2000. 
Lidmaatschap van DEBAT66 kost f 60,- per jaar 
(inclusief deelname aan 4 bijeenkomsten) 

TRAININGEN EN CURSUSSEN 

Dit is D66! 
Een kennismakingsdag met D66 
09-12-2000 Utrecht 
Overweegt u lid te worden van D66? Of bent u dat 
al, maar wilt u graag actief worden of gewoon meer 
van uw partij weten? Ervaren D66'ers wijzen u de 
weg naar en in de partij. Aan de orde komen o.a. in
houd, stijl en organisatie van D66. De eerstvol
gende kennismakingsbijeenkomst vindt plaats in 
Utrecht. Als u zich aanmeldt krijgt u informatie over 
de begeleiders. Bijdrage: f 25,-

Wat een spreker is die ... ! 
Hoe houd ik een goede speech of presentatie? 
02-09-2000 Utrecht, 25-11-2000 Den Haag 
'Prikkeling tot improvisatie', 'veel oefeningen', 
'groepsgewijs evalueren'; enkele van de positieve 
opmerkingen van de cursisten op de vraag welke 
aspecten van deze training ze nuttig vonden. 
Staat bij u soms ook het zweet u in de handen als u 
in het openbaar iets moet zeggen? Of komt u nooit 
los van het papier waarop uw tekst staat? Na deze 
training is de eerste schroom weggenomen. We 
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werken in een kleine groep en maken ook gebruik 
van leerzame video-opnames. Bijdrage: f 75,-. 

Debatteren kun je leren 
09-09-2000 Utrecht, 04-11-2000 Amsterdam 
Vele cursisten die deze training volgden hadden 'de 
vele oefeningen en rollenspelen zeker niet willen 
missen'. Zit u zelf ook al gauw met uw mond vol 
tanden als iemand u van repliek dient? Of vindt u 
een debat wat eng eigenlijk? Na deze training voelt 
u zich vast een stuk zekerder. Er wordt in een kleine 
groep gewerkt, met video-ondersteuning. Bijdrage: 
f 75,-. 

Wat móet ik met zo'n type? 
Over het omgaan met conflicten. 28-10-2000 
Utrecht 
ledereen krijgt wel eens te maken met 'lastige' 
mensen, of misschien wordt u zelf door sommigen 
wel als zodanig ervaren. Hoe gaat u daarmee om en 
hoe lost u een eenmaal gerezen conflict op? Deze 
training helpt u daarbij in de vorm van rollenspelen 
en met gebruikmaking van de video. Bijdrage: 
f 75,-

Oproep 
jongerencampagne 

D66 en de Jonge Democraten zijn op dil 
moment druk doende om een jongeren
campagne van de grond te krijgen, die van 
augustus 2000 tol juli 2001 zal gaan lopen. 

Tijdens de studentenintroductieweken eind 
augustus en begin september a.s. willen we 
op zoveel mogelijk informatiemarkten-stands 
bemannen. Daarvoor hebben we enthou
siaste D66'ers nodig die hetleuk vinden om 
de jongeren in Nederland duidelijk Ie maken 
hoe belangrijk, maar vooral ook leuk, politiek 
en D66 zijn! 
Doe je mee? Stuur een e-mail naar Misha 
Eibers op het Landelijk Secretariaat, 
M.Eibers@d66.nl en geef je op voor de 
jongerencampagne. 

Druk, druk, druk! 
Hoe deel ik mijn tijd beter in? 0 7-10-2000 Utrecht 
Komt u regelmatig tijd tekort en verdrinkt u in de 
paperassen en stukken? Dan is het de hoogste tijd 
voor een cursus timemanagement Hierbij leert u 
uw tijd beter te benutten en efficiënter in te delen, 
waardoor u doelgerichter (en prettiger) kunt gaan 
werken. Bijdrage: f 75,-

Maakt geld niet gelukkig? 
Een cursus gemeentefinanciën. Datum in overleg 
Zinkt de moed u als gemeenteraadslid in de schoe
nen als de voorjaarsnota of de begroting op de mat 
ploft? Hoe pak je zulke gemeentelijke financiële 
stukken het beste aan? Met welke financiële docu-

menten krijg je in de loop van het jaar eigenlijk te 
maken en wat kun je ermee? Na deze cursus kunt u 
door de bomen het bos weer zien. Laat ons weten 
of u belangstelling heeft. Bijdrage: f 60,-

BROCHURES 
Vaardigheden voor het politieke vak. f 10,
Gemeente en financiën. f 10,-
Maak kennis met D66. f 5,-
Leidraad voor de afdeling. f 15,-
D66 en de praktijk van de gemeenteraad. f 17,50 

(De prijzen van bovengenoemde brochures zijn ex
clusief porto) 

INFORMATIE EN AANMELDING 
Voor meer informatie en aanmelding kunt u terecht 
bij het Opleidingscentrum, tel: 070- 356 60 66, 
b.g.g. 356 60 46, 356 60 43, of 356 60 51, e-mail: 
opleidingscentrum@d66.nl. 
Internet www/d66.nl/opleidingscentrum/ of per 
post Opleidingscentrum D66, Postbus 660, 2501 
CR Den Haag. 

Koop uw boeken via BOL 
en steun D66! 

Sinds kort is er op de internetsite 
(www.d66.nl) een extra icoontje bijgekomen: 
die van BOL Bertelsmann Online is een 
boekenverkoper via internet, waar tegen een 
zeer aantrekkelijke prijs alle Nederlands
talige, maar ook buitenlandse boeken te krij
gen zijn. De collectie is ruimer dan die van 
menigeen authentieke boekwinkel. 
Wanneer u nu via de link op de D66-site uw 
boeken bestelt bij BOL, dan krijgt u niet 
alleen binnen twee dagen uw boeken keurig 
thuisbezorgd met een acceptgiro, maar 
steunt u tegelijkertijd ook de partij. Per ge
kocht boek via de link op onze site ontvangt 
de partij namelijk een redelijk winstpercen
tage. En dal is precies wat we nodig hebben! 

lnternetlink: http://www.d66.nl 

BEREIKBAARHEID LANDELIJK BESTUUR 

Alle post voor het Landelijk Bestuur dient te wor
den gericht aan een van de volgende adressen: 
post Landelijk Bestuur D66 p/a Landelijk 
Secretariaat D66, Postbus 660, 2501 CR Den 
Haag, fax: 070-3641917. Alleen het e-rnail-

adres is nog niet aangepast. Als dat zo ver is, 
hoort u het. Dus e-mail: hoofdbestuur@d66.nl 
Wij wijzen u erop dat post gericht aan andere 
adressen niet centraal wordt geregistreerd en ge
archiveerd. 

voorzitter: 
vice-voorzitter politiek 
vice-voorzitter organisatie 
1 e penningmeester 
secretaris politiek 
secretaris organisatie 
secretaris buitenland 
2e penningmeester 
publiciteitscoördinator 

Gerard Schouw 
lngrid van Engelshoven 
Steven Pieters 
Robert van Lente 
Minne Dijkstra 
Arjan Stoffels 
Wiltried Derksen 
Suzanne van Melis 
Maria Fruianu 
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tel. 078-614 8509 
tel. 020-675 4015 
tel. 033-462 4957 
tel. 070-362 0354 
tel. 020-625 0136 
tel. 071-513 0436 
tel. via Land.Secr. 
tel. 070-402 0201 
tel. 070-365 4948 

Voor wie daarnaast een individueellid van het 
Landelijk Bestuur persoonlijk wil benadP.ren, vol
gen hieronder de gegevens. Alle nummers en e
mail-adressen zijn privé en alleen voor intern ge
bruik binnen D66. 

g.schouw@d66.nl 
l.v.Engelshoven@d66.nl 
s.pieters@d66.nl 
r.v.lente@d66.nl 
m.Dijkstra@d66.nl 
A.Stoffels@d66.nl 
w.derksen@d66.nl 
s.v.melis@d66.nl 
m.fruianu@d66.nl 





Van Melkertiessen wordt onderwijs 
niet beter! 

Onlangs is de nieuwe editie van 'Education at a Glance' van de 
OESO (Organisatie voor Economische Samenwerking en 
Ontwikkeling) verschenen. Dit rapport is aanleiding voor een jaar
lijks terugkerende discussie over de hoogte van de Nederlandse 
onderwijsuitgaven. In dit rapport staat onder meer dat Nederland 
4,5% van het nationaal inkomen aan onderwijs uitgeeft, terwijl 
andere OESO-landen gemiddeld 6 o/o uitgeven. 
Dit feit wordt door het onderwijsveld en sommige politici aange
grepen om te pleiten voor een verhoging van de onderwijsuitga
ven. Fractievoorzitter Melkert van de PvdA wil zelfs het OESO-ge
middelde als norm voor de onderwijsuitgaven vastleggen. Volgens 
hem zou Nederland dus altijd 6 o/o van het nationaal inkomen aan 
onderwijs moeten uitgeven. Na de Melkertbanen lijkt de tijd dus 
rijp voor Melkertiessen ... 
Een eerste fout die Melkert begaat, is echter dat hij publieke en 
private uitgaven door elkaar haalt. Het OESO-gemiddelde van 6% 
slaat namelijk op zowel publieke als private uitgaven. De zespro
centsnorm betreft dus niet alleen de overheidssubsidies aan on
derwijs, maar ook de individuele uitgaven aan onderwijs zoals col
legegelden. Melkert zou zijn doelstelling dus ook kunnen halen 
door de collegegelden fors te verhogen! 
Op het eerste gezicht lijkt het misschien niet onredelijk om het 
onderwijs te laten meedelen in de welvaart. De laatste jaren zijn 
de onderwijsuitgaven namelijk achtergebleven bij het nationaal 
inkomen. Een koppeling van de onderwijsuitgaven aan het natio
naal inkomen is echter om meerdere redenen onverstandig. 
Ten eerste is in de huidige periode van economische voorspoed 
een dergelijke koppeling natuurlijk aantrekkelijk, maar het is de 
vraag of we ook bereid zijn om de bijbehorende bezuinigingen te 
accepteren als het economisch minder gaat. 
Nog belangrijker is echter dat een koppeling aan een uitgaven
norm voorbijgaat aan de hoogte van de onderwijsuitgaven die 
maatschappelijk gewenst is. Om te beginnen ligt het aantal onder
wijsdeelnemers niet vast, maar kan sterk fluctueren. Bij een 
Melkertbudget voor onderwijs zou een babyboom bijvoorbeeld 
automatisch leiden tot minder geld per leerling. 
Door de nadruk op de kosten van onderwijs wordt daarnaast voor
bijgegaan aan de baten van onderwijs. Hoe is het gesteld met de 
kwaliteit van de leerlingen die het onderwijs aflevert? Er lijkt wei
nig mis met de prijs-kwaliteitsverhouding van het Nederlands on
derwijs. Nederland scoort bijvoorbeeld goed in internationale ver
gelijkingen op het gebied van functionele geletterdheid en wis- en 
natuurkundekennis. 
Extra onderwijsuitgaven zijn bovendien geen garantie voor verbe
tering van de kwaliteit van het onderwijs. De Amerikanen zijn 
bijvoorbeeld jaloers op het Nederlands onderwijs: zij hebben de 
onderwijsuitgaven jarenlang verhoogd, zonder dat de kwaliteit 
van het onderwijs veel is verbeterd. 
Van Melkertiessen wordt het onderwijs dus niet automatisch 
beter ... 

Ib Waterreus is werkzaam aan de Universiteit van Amsterdam 

Uitnodiging 

Johan de Wittiezing "Bekroonde democratie", 
door Thom de Graaf, 5 oktober te Dordrecht 
Op donderdag 5 oktober a.s. organiseert de Stichting Dordtse Academie haar jaar
lijkse Johan de Wittlezing. Dit jaar zal Thom de Graaf de lezing verzorgen, met als 
titel "Bekroonde democratie" (beschouwing over monarchie en democratie). 
ledereen die hierbij aanwezig wil zijn, is van harte welkom. 
Plaats: Grote Kerk, Grote Kerkplein te Dordrecht. Aanvang: 20.15 uur. Vrij entree. 
Er is voldoende parkeergelegenheid op loopafstand aanwezig. 

2 /DEMOCRAAT nr.5 2000 

BLAUW AANGELOPEN ? 

Schrijf de Democraat, 
het is uw blad! 

Het afgelopen jaar heeft de Democraat 
binnen het communicatiebeleid een vaste 
plaats gekregen als medium om leden te 
binden aan D66. Door de introductie van 
rubrieken als Personalia, Uit de regio, 
Ledenbarometer en columns van de partij
voorzitter en de fractievoorzitter hopen wij 
u nog beter te bedienen. Daarnaast wil de 
redactie een positief maar onafhankelijk 
geluid laten horen op de redactionele pagi
na's en door het plaatsen van ingezonden 
stukken. We hopen dat u de geleidelijk in
gevoerde wijzigingen op prijs stelt en vra
gen met deze Democraat - om uw aan
dacht te trekken in een andere kleur - een 
reactie. Gezien onze financiële situatie zit 
een complete restyling van ons blad er nog 
even niet in ... Wel kunnen we af en toe 
van kleur verschieten om uw aandacht te 
blijven vragen, voor een blad en partij die 
volop in beweging zijn voor en door onze 
leden, of zij zich nu meer groen, geel, 
blauw of van-alles-wat voelen ... 

Heeft u suggesties voor de Democraat, 
stuur deze dan gerust per post of e-mail 
aan de redactie: we maken de Democraat 
uiteindelijk voor u! 

Secretaris Communicatie Landelijk 
Bestuur, Maria Fruianu 

COLOFON 
Democraat is een uitgave van de politieke partij 
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tikelen en snijdende commentaren over Els Borst en haar 
ministerie. Soms lijkt het wel of ze geen goed kan doen. 
Hoe blijft de minister daaronder en zijn er werkelijk geen 
successen te melden? 
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op en geeft aan wat D66 aan de erosie van het onder
wijs wil doen. Vervolgens geven D66-ervaringsdeskundi
gen aan waar zij hun accent leggen in de onderwijs
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GERARD 

Jaar 
van de 
waar
heid 

Als alles volgens het boekje verloopt, trekken in het 
vroege voorjaar van 2002 horden verkiezingskaravaans 
van de ene plaats naar de andere. Om dán succesvol en 
overtuigend naar de kiezers te treden is nu het cruciale 
politieke seizoen aangebroken. 'Nu al, en waarom dan?': 
vragen van een vertwijfeld D66-lid. Gewoon, om afdelin
gen organisatorisch op orde te brengen; om tijdig uitste
kende mensen te vinden die zich met enthousiasme wil
len opgeven en inzetten voor het Kamer- of gemeente-

THOM 

Acht weken 
vakantie 

Het reces van de Tweede Kamer is dus geen vakantie. Ik 
geef toe, ik dacht dat zelf wel een beetje voordat ik aan 
het Binnenhof verzeild raakte. Maar dat was snel over. 
Het eerste zomerreces was ik lid van een werkgroep die de 
parlementaire enquête opsporingsmetboden voorbe
reidde. Mijn eerste zomer als fractievoorzitter stond in 
het teken van de kabinetsformatie van Paars 2. 
Maar ook in min of meer normale jaren is het reces geen 
vakantie. Ik zeg het tegen iedereen en zie aan de gezich
ten dat weinigen me geloven. Acht weken lang geen 
Kamervergaderingen, geen stemmingen, zelfs de parle
mentaire pers ligt aan het strand! 
Dat doe ik natuurlijk zelf ook. Als u dit leest ben ik bruin 
en wel weer terug van drie weken Italië en heb ik ook wel 
eens een dagje politiek overgeslagen. De zeilboot lag er 
nu eenmaal en de verleiding was groot. Maar de zomer is 
ook de ideale periode om dingen te doen waar je anders 
niet aan toe komt. De ministerraad vergaderde door tot 
half juli en begon al weer half augustus en dus was er ook 
politiek overleg. Nu de druk van de Kameragenda was 
weggevallen, bleek er ook tijd om met al onze bewindslie-
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raadslidmaatschap; omdat er onderscheidende en duide
lijke verkiezingsprogramma's moeten komen en er spran
kelende campagnes moeten worden voorbereid. Want 
een goed begin is het halve werk! 
Al met al veel werk. Werk waar het aanstaande najaar be
slist de eerste stappen in moeten zijn gezet. Zowel het 
Landelijk Bestuur als de afdelingsbesturen hebben hierin 
een eerste verantwoordelijkheid. Maar zij kunnen dat na
tuurlijk niet alleen! Hulp is nodig van actieve leden die 
weten dat 'praten en bedenken' gelijk opgaan met 'han
den uit de mouwen steken'. Leden die resultaten willen 
boeken en hart hebben voor de vereniging. Dat zijn de 
mensen die we komend jaar heel hard nodig hebben! En 
daar kunnen er nooit genoeg van zijn. 
Wie dit leest, zich aangesproken voelt en zin heeft om 
mee te doen, kan zich op verschillende plekken aanmel
den. Neem contact op met de plaatselijke afdelingsvoor
zitter en/ of zoek contact met onze vice-voorzitter organi
satie, Steven Pieters (s.pieters@d66.nl). Doe mee! Zonder 
enthousiaste - en vooral ook veel nieuwe - mensen zal het 
moeilijk worden om een goede verkiezingscampagne te 
voeren. Om 066 de plaats binnen de Nederlandse poli
tiek te geven die het verdient. Als iedereen daar een bij
drage aan levert, liggen fraaie resultaten in het verschiet. 
Het Landelijk Bestuur zet bewust hoog in: alle verkiezin
gen- van hoog tot laag- zijn belangrijk. Begin daaraan. 
Nu! (Gerard Schouw) 

den eens wat langer door te praten over de kansen en ob
stakels in hun portefeuille. Tijd om een lezing voor te be
reiden, met Hans van Mierlo bij te praten, al die stapels 
van het bureau weg te krijgen. Partijvoorzitter Gerard 
Schouw en ik gingen eens een middagje "tuffen" op een 
bootje om te filosoferen over campagne, profiel, strategie 
en zo verder. Veel fractieleden bleken tijdens de stille da
gen op het Binnenhof gewoon bezig met voorbereiding 
van wetgeving en debatten die in september op de rol 
staan. Kortom, er was eindelijk tijd om na te denken en 
te praten over waar we normaal nauwelijks aan toeko
men. 
Het reces is als het ware de oplaadperiode voor het 
nieuwe parlementaire jaar. Nieuwe energie, frisse gezich
ten en boordevol ambitie. Die hebben we nodig om de 
opgaande lijn door ter trekken. Klaar voor het nieuwe 
jaar met nieuwe voorstellen, een duidelijk profiel, en als 
het even kan meer mensen die voor de toekomst kiezen -
en dus voor 066. (Thom de Graaf) 



Noteer nu in uw agenda: 

D66-congres 71 in De Leeuwenhorst te Noordwijkerhout 
op zaterdag 18 en zondag 19 november 

op beide dagen tussen 10.00 en 17.00 uur. 

Enkele hoogtepunten: 
• Twee politieke resoluties over Onderwijs en 

Ontwikkelingssamenwerking. Maakt u zich ook 
zorgen over het lerarentekort, de grootschalig
heid in het onderwijs en de werkdruk in het voort
gezet onderwijs? Op het congres zullen we daar
over politieke uitspraken doen. Op zondag praten 
we over de toekomst van de Nederlandse 
Ontwikkelingssamenwerking. 

• Een groot aantal fringemeetings verdeeld over 
twee dagen met onder andere de volgende onder
werpen: biotechnologie; e-government; toekomst 
van de politieke partij; Enschede: de lessen uit de 
ramp; een nationale Islamitische feestdag? 
Op zondag worden de conclusies van deze fringe 
meetings aan het plenaire congres voorgelegd. 

• U bepaalt ook zelf de inhoud van het congres: 
door het indienen van moties, het amenderen van 
de resoluties, door mee te discussiëren en door 
het stellen van vragen aan de fracties van 
Tweede en Eerste Kamer en onze vertegenwoor
diging in het Europees Parlement. Doe mee! Het 
congres is er voor en door de leden. 

• Behandeling van een voorstel van het Landelijk 
Bestuur (LB) samen met de besturen van het 
Opleidingscentrum (OC) en de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau {SWB) om zowel be
stuurlijk als organisatorisch te gaan integreren. 

• Toespraken van: Thom de Graaf, Lousewies van 
der Laan, Gerard Schouw en een buitenlandse 
gastspreker. 

• Een leuk en gevarieerd cultureel en voor con
gresgangers gratis toegankelijk zaterdagavond
programma: Bach op het congres? In de Grote 
Zaal van 20.00- 22.30 uur. 

Komt allen! Noteer het niet alleen in uw agenda, maar reserveer gelijk een kamer in De Leeuwenhorst! 
Maak daarvoor gebruik van bijgevoegd hotelreserveringsformulier 
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Els Borst over de wachttijden: 

'Ik zal er nog even hard aan 
moeten blijven trekken' 

'Ik wil duidelijke, heldere regelgeving.' Minister Els Borst wil scoren als het gaat om het terugdringen van de wachtlijsten en 

wachttijden, de basisverzekering, de arbeidsmarktsituatie in de zorg. Regelmatig is ze met haar ministerie van Volksgezondheid, 

Welzijn en Sport het voorwerp van kritiek in de pers. Het is tijd voor een repliek. 

door Mariëtte van Soesbergen 

Welke wachttijd is acceptabel? 
Er is veel kritiek geweest op het feit 
dat het aantal mensen op wachtlijsten 
niet snel genoeg afneemt. Denkt Els 
Borst dat het onderwerp wachttijden 
en wachtlijsten binnenkort van haar 
prioriteitenlijst kan worden afge
voerd? 'Dat zou een verademing zijn, 
maar neen, ik zal er nog even hard 
aan moeten blijven trekken. Voor 
deze kabinetsperiode is al 130 miljoen 
gulden extra per jaar uitgetrokken om 
de wachttijden in de ziekenhuizen tot 
aanvaardbaar niveau terug te dringen. 
Zo zijn de wachttijden voor staarope
raties, hartchirurgie en orthopedie zo
als heup- en knieoperaties al behoor
lijk teruggedrongen, dus het extra geld 
heeft wel degelijk effect! Maar je ziet 

overtuigd: 'D66 heeft zelf een discus
sienota uitgebracht: een verplichte ba
sisverzekering voor iedereen met een 
acceptatieplicht van verzekeraars is 
het beste. Daarbij moet je in de pre
mie solidariteit betrachten. De premie 
mag niet hoger zijn, omdat je ziek of 
oud bent.' 
Onder haar leiding is het ziektekos
tenpakket verkleind. Els Borst: 'In de 
afgelopen zes jaar heb ik het pakket 
opgeschoond. De langdurige fysiothe
rapie en de tandartsenzorg voor vol
wassenen zijn eruit. Het argument 
voor het schrappen van de tandart
senzorg is dat wanneer je tot je acht
tiende verjaardag een goedverzekerde 
tandzorg hebt gehad, je daarna je ge
bit zelf onderhoudt. Zoals je ook de 

Aantal mensen dat ingreep nodig heeft, 
neemt toe 

ook dat wachtlijsten ondanks de extra 
middelen niet afnemen, omdat door 
de voortschrijdende vergrijzing het 
aantal mensen dat een ingreep nodig 
heeft, tegelijkertijd toeneemt. Voor 
die extra groei van de vraag moeten er 
dus extra inspanningen komen. Dat 
extra geld zal er volgend jaar ook zijn. 
Inmiddels zoeken de zorgverzekeraars 
al actief naar ziekenhuizen die ruimte 
hebben voor cliënten die in het eigen 
ziekenhuis te lang moeten wachten. 
Artsen en zorgverzekeraars hebben al 
per soort ingreep vastgesteld hoe lang 
een patiënt daarop mag wachten: in 
feite een acceptabele wachttijd. 
Daarmee heb je goede streefdoelen 
om concreet aan de slag te gaan bij 
het terugdringen van de wachttijden. 
In 2002 moeten die tot aanvaardbare 
lengte zijn teruggebracht.' 

ledereen verzekerd 
Nederland is rijp voor de basisziekte
kostenverzekering, daarvan is Els Borst 
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rest van je lijf op peil dient te houden. 
Die eigen verantwoordelijkheid voor 
je gezondheid is een D66-punt. Het is 
niet zo dat je er maar op los kunt le
ven om daarna alles te laten repareren 
op collectieve kosten.' 

·· Allochtone zorgmedewerkers 
Het aantal banen in de zorg groeit 
met 2,5 % per jaar, terwijl de vacatu
res steeds moeilijker te vervullen zijn. 
Ondertussen loopt de werkdruk steeds 
verder op. Deze problematiek moet op 
verschillende fronten worden aange
pakt, volgens Els Borst: 'Ik heb extra 
geld voor gericht arbeidsmarktbeleid 
gereserveerd. Verder komen er 70.000 
plaatsen voor kinderopvang bij in 
deze kabinetsperiode. Maar er is ook 
een duidelijk taak weggelegd voor de 
managers in de gezondheidszorg: ze 
moeten niet alleen hart voor hun per
soneel hebben, ze moeten het ook to
nen. Zichtbare waardering, te begin
nen met het bekende pluimpje op de 

hoed.' De overheid zorgt weliswaar 
voor de regelgeving, maar vanuit de 
instellingen moeten zaken georgani
seerd worden als kinderopvang, loop
baanbegeleiding en flexibele dienst
roosters. 
Zij is blij met de instroom van allocht
one medewerkers in de zorg, per jaar 
zo'n 4.000: 'Veel allochtonen komen 
uit een cultuur waar zorgen voor el
kaar hoog in aanzien staat en waar 
men er plezier in heeft om dat te 
doen. Het imago van het zorgen is 
nog steeds goed, maar dat goede 
imago moeten we wel vasthouden. Ik 
kreeg laatst een brief uit de regio 
Overijssel over de manier waarop ze 
daar mensen werven voor de zorg. 
Verplegenden en verzorgenden doen 
de werving zelf, zowel op de lokale te
levisie als door persoonlijke contac
ten. En met succes, want zo maken ze 
anderen enthousiast voor het beroep.' 

Proefdieren en -mensen 
Els Borst is altijd erg geïnteresseerd ge
weest in medisch-ethische vraagstuk
ken: moet alles wat medisch kan, ook 
worden toegepast? Denk daarbij bij
voorbeeld aan het gebruik maken van 
genetica en nieuwe medische technie
ken en behandelmethoden: 'Nieuwe 
ontwikkelingen moet je op hun ethi
sche aanvaardbaarheid bekijken. Over 
een aantal zaken hebben we in 
Nederland gezegd: dat willen we niet. 
Denk aan het klonen van mensen of 
het ontwikkelen van embryo's louter 
en alleen voor de wetenschap. Een 
van de medisch-ethische wetten die ik 
samen met Winnie Sorgdrager door 
het parlement heb geloodst, is de wet 
op het medisch-wetenschappelijk on
derzoek met mensen. Toen ik in 1994 
aantrad waren dieren bij wetenschap
pelijk onderzoek beter beschermd dan 
mensen. [ ... ] Individuele keuzevrij
heid is voor mij de rode draad bij deze 
wetgeving. Mensen hoeven geen ge-



Els Borst op werkbezoek in Houten 

bruik te maken van de mogelijkheden 
die de wet biedt, maar ze kunnen het 
wel. Denk daarbij maar aan de eutha
nasiewetgeving. Als je zoiets regelt, 
moet je het wel omkleden met zorg
vuldigheidseisen. Als een meerderheid 
in de samenleving en in het parle
ment dit wil, regel het dan helder en 
duidelijk, onder strikte voorwaarden.' 

Het eerste varkenshart 
Ook bij biotechnologie en voedselvei
ligheid gaat het om ethische aspecten: 
'Samen met Laurensjan Brinkhorst 
zet ik de lijnen daarvoor uit. We heb
ben dezelfde opvattingen: verant-

varkenshart zo menselijk mogelijk ma
ken, dat de kans op afstoten zo klein 
mogelijk wordt. Een gevaar is het 
meetransplanteren van onbekende vi
russen. Het is nog niet duidelijk of dat 
gevaar ooit overwonnen kan worden. 
Els Borst: 'Uiteindelijk loopt de eerste 
patiënt altijd een zeker risico. je kunt 
nog zoveel voorstudies hebben gedaan 
met proefdieren in het laboratorium, 
er is altijd een eerste keer. Dan moet 
de patiënt volledig voorgelicht zijn 
over de risico's van xenotransplanta
tie. Misschien dat de patiënt dan zal 
zeggen: "Ik ben zo ziek, over drie we
ken lig ik op het kerkhof, doet u mij 

Individuele keuzevrijheid rode draad in 

wetgeving 

woord vooruit. Dankzij de biotechno
logie kunnen nieuwe geneesmiddelen 
ontwikkeld worden, bijvoorbeeld voor 
ziekten waar nu nog geen geneesmid
del voor is. Ik vind dus niet dat je bij 
voorbaat afwijzend moet staan tegen
over deze ontwikkelingen; dat past 
ook niet bij het toekomstgerichte van 
D66.' 
Een andere vorm van biotechnologie 
is de zogenoemde xenotransplantatie; 
het transplanteren van niet-menselijke 
organen. Zo kun je bijvoorbeeld een 

toch maar het eerste varkenshart, 
want dan heb ik misschien nog een 
kans." Zo ga ik daarmee om en dat 
vind ik de beste manier.' 

Keuzevrijheid van de consument 
Bij voedselveiligheid zijn er vragen 
over de ethische aanvaardbaarheid 
van genetisch gemanipuleerd voedsel. 
Els Borst: 'De burger moet kunnen kie
zen. Voor mensen die er geen bezwaar 
tegen hebben, kan het op de markt 
komen, maar wel geëtiketteerd, zodat 

de principiële tegenstanders het kun
nen laten liggen. In Nederland heb
ben we een goed controlesysteem, van 
de productie van veevoer tot in het 
schap van de supermarkt. 
Producenten zijn steeds meer bereid 
om hun verantwoordelijkheid te ne
men en spontaan te melden dat er iets 
fout is met een product. Als de kwali
teit van een product te wensen over
laat en risico oplevert voor de volksge
zondheid, dan blokkeer ik niet alleen 
leveranties maar ga ik ook de schap
pen leeghalen.' 

Tijdens het gesprek legt Els Borst tel
kens weer de verbinding tussen de 
D66-ideeën over eigen verantwoorde
lijkheid en keuzevrijheid voor burgers 
en haar ideeën over de gezondheids
zorg. Op de vraag of zij zichzelf een 
politiek dier vindt, zegt ze voorzichtig: 
']a, ik vind mijzelf zo langzamerhand 
wel een politiek dier. Ik vind het poli
tiek als je probeert je politieke voorne
mens zo te modelleren dat ze er poli
tiek doorheen komen. Dat het ook 
een politiek succes wordt: dat is toch 
een mooie droom.' + 
In(onnatieve sites voor geïnteresseerden 
in de gezondheidszorg zijn: 
www.dezorg.nl, www.minvws.nl 

Wapenfeiten 
Wat er inmiddels bereikt is: 

• Er is op jaarbasis 130 miljoen beschikbaar gesteld 
voor de aanpak van de wachtlijsten. Wachttijden 
voor orthopedie (knieën en heupen), oogoperaties 
(staar), openhartoperaties en dotleren zijn afgeno
men. In 1999 zijn er 20.000 extra ingrepen verricht. 

• Er wordt jaarlijks extra geld vrijgemaakt voor de 
zorgsector. (Regeeraccoord ging uit van 5,6 miljard 
extra.) 

• Zorgsector is gesaneerd. Grote kostenposten als die 
voor medische hulpmiddelen en geneesmiddelenbe
leid, zijn teruggebracht tot verantwoorde proporties. 

• Er is veel nieuwe wetgeving geïnitieerd die de 
rechtspositie van de patiënt regelt. Voorbeelden zijn 
de wet op bijzondere medische verrichtingen, wet 
inzake medische experimenten met mensen, wet 
geneeskundige behandelingsovereenkomst. 

• Els Borst heeft veel geregeld op medisch-ethisch 
gebied, netelige vraagstukken die vorige kabinetten 
hebben laten liggen. Denk daarbij aan de euthana
siewetgeving, de wet orgaandonatie en de wet late 
zwangerschapsafbreking. Binnenkort komt zij met 
een wetsvoorstel over handelingen met geslachts
cellen en embryo's (klonen). 
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Nieuwe visie op onderwijs noodzaak: 

Investeren is niet voldoende 
Na 20 jaar staat onderwijs weer hoog op de maatschappelijke en politieke agenda. Terecht, want onderwijs is voor iedereen een 

van de belangrijkste instrumenten om zelfstandig en actief een plek in de samenleving te kunnen innemen. 

Maar juist nu er geld beschikbaar komt om ons onderwijs weer meer ruimte te geven, zijn er tegelijkertijd bedreigingen die goed 

door Ursie Lambrechts, Tweede-Kamerlid 

Huidige situatie 
De huidige situatie in het onderwijs is 
nog het best als "schizofreen" te type
ren. Aan de ene kant zijn er de inves
teringen, die er niet om liegen. Met de 
voorjaarsnota is dankzij de inzet van 
D66 en PvdA 100 miljoen toegevoegd 
aan het onderwijsbudget om scholen 
meer speelruimte te geven. Dat bedrag 
komt boven op de 1,2 miljard voor 
2000 die de regering zelf al aangaf te 
willen investeren. Daarmee is het to
taal aan extra investeringen in deze 
regeerperiode inmiddels op 3 miljard 
gekomen. 
Aan de andere kant zijn de problemen 
groter dan ooit: een sterk groeiend le
rarentekort; grote achterstanden van 
minderheden en sociaal zwakkeren; 
schaalvergroting waardoor mammoet
besturen en megascholen ontstaan die 
de menselijke maat achter zich drei
gen te laten; gigantische schooluitval; 
onderwijsvernieuwingen als Tweede 
Fase voortgezet onderwijs (Studiehuis) 

onderwijs in de weg lijken te staan. 

Zelfs als alle maatregelen die op dit 
moment door minister Hermans in 
gang zijn gezet (verkorte opleidingen, 
zij-instroom, studeren met behoud 
van uitkering, leraren in opleiding) 
worden uitgevoerd en de groei van de 
opleidingen stabiel blijft, dan nog zal 
de eerstkomende jaren het tekort aan 
leraren verder toenemen. Er zal dus 
méér gedaan moeten worden om het 
afschrikwekkende perspectief van on
derwijs zonder leraar af te wenden. 
Onze D66-fractie ziet gelukkig nog wel 
mogelijkheden om, zowel voor de 
korte als voor de lange termijn, het le
rarentekort aan te pakken. 

Spaarverlof invoeren 
Allereerst kan de arbeidsduurverkor
ting worden aangepakt. 
Arbeidsduurverkorting in het onderwijs 
is in onze ogen een achterhaald in
strument, een "ritseltje van Ritzen" 
uit de tijd dat er nog grote overschot
ten aan pas afgestudeerde leerkrach-

Studiefinanciering benutten om leraren
tekort terug te dringen 

en Vmbo (d.w.z. het samengaan van 
mavo en vbo), die vooralsnog geen 
verbeteringen lijken te zijn; een ta
nende belangstelling voor de beta-we
tenschappen, en een gebrekkig toe
komstperspectief voor jonge 
Nederlandse wetenschappers in on
derzoeksposities. 

Waar zijn onze leraren? 
Het lerarentekort vormt wel de groot
ste bedreiging voor de toekomst van 
ons onderwijs. Alles wat wij als 
D66'ers willen, van klassenverkleining 
tot brede vensterschool, van ICT in 
het onderwijs tot zorg op maat, van 
kennisoverdracht tot inspiratie, hangt 
samen met die ene voorwaarde: goede 
leraren. 
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ten waren en deze jonge leerkrachten 
dus mooi de vrijgekomen ADV-uren 
konden opvullen. Bovendien leverde 
het de minister geld op, omdat slechts 
80% van de ADV -uren herbezet 
hoefde te worden. Inmiddels zijn er 
geen mensen meer beschikbaar om de 
vrije ADV-uren op te vullen. Nu bo
vendien het wettelijk recht op deel
tijdwerk geregeld is, bestaat er eigen
lijk geen reden meer om de ADV in de 
huidige vorm te handhaven. Eerder 
heeft D66 al gepleit voor uitbetalen 
dan wel sparen in de vorm van lang
durig spaarverlof. Als dit daadwerke
lijk zou worden toegepast, is de vier
daagse schoolweek in een klap over
bodig. 

Ursie Lambrechts 

Ziekteverzuim terugdringen 
Voorts moet het ziekteverzuim onder 
de zittende leraren omlaag. Nergens is 
het ziekteverzuim zo hoog als binnen 
het onderwijs. Als de stijging van de 
afgelopen jaren doorzet zitten we bin
nen twee jaar op 10 o/o. Het ambitie
niveau van deze minister - één pro
cent minder verzuim in drie jaar -
doet geen recht aan ernst van de situ
atie waar we inmiddels in verzeild zijn 
geraakt. 
Hulptroepen in de vorm van conciër
ges, klassenassistenten en secretariële 
hulp kunnen de werkdruk voor de zit
tende leerkrachten binnen de perken 
houden. Hopelijk kunnen de school
budgetten die we tijdens de laatste 
voorjaarsnota opgehoogd hebben, 
daar een rol bij spelen. 

Salarissen omhoog 
Er moet meer gedaan worden aan het 
lerareninkomen. Als we de jongeren 
van vandaag willen laten zien dat on
derwijs werkelijk een aantrekkelijk be
roepsperspectief biedt, dan zullen de 
salarissen verder omhoog moeten. 
Telkenmale, wordt een op zichzelf re
delijke onderwijs-cao overschaduwd 
door daaropvolgende cao's die in vrij-



wel alle opzichten aantrekkelijker uit
vallen. Wij voeden jongeren op tot 
calculerende burgers. Het is niet reëel 
om te verwachten dat zij louter uit 
ideële overwegingen voor het leraar
schap kiezen. Een goed inkomen 
vormt wel degelijk een belangrijk on
derdeel van een aantrekkelijk be
roepsperspectief. 
Om te voorkomen dat veel jongeren 
na de lerarenopleiding een werkkring 
buiten het onderwijs zoeken, pleit de 
D66-fractie er voor het instrument 
van studiefinanciering te benutten, 
zoals dat 25 jaar geleden ook gebeurd 
is. Toen konden pas afgestudeerde 
"onderwijzers" hun studiefinancie
ring terugverdienen door in de grote 
steden te gaan werken. 

Nieuwe verdeling verantwoordelijk
heden 

Het tekort aan leraren is niet de enige 
maatschappelijke ontwikkeling die 
onze D66-aandacht vraagt; maar het 
is op dit moment wel een van de 
meest bedreigende. Daarom is het on
gelooflijk belangrijk om na te denken 
en te spreken over de context waarbin
nen ons onderwijs functioneert en 
ons onderwijsbeleid tot stand komt. 
Wij dienen ons duidelijk uit te spre
ken over de publieke verantwoorde
lijkheid voor het onderwijs. In tijden 
van hoogconjunctuur is het verleide
lijk te denken dat het bedrijfsleven 
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die verantwoordelijkheid voor een be
langrijk deel over zou kunnen nemen. 
De behoefte aan hogeropgeleiden is 
zo groot, dat de bereidheid om fors in 
scholing en bijscholing te investeren 
er op dit moment bij het bedrijfsleven 
zeker is. De geschiedenis toont echter 
aan dat in tijden van laagconjunctuur 
dit soort kostenposten als eerste weer 
geschrapt worden. 

het de bedoeling dat de rijksoverheid 
als enige forse stappen terugdoet op 
het terrein van wet- en regelgeving en 
dat die open ruimte dan vervolgens 
onmiddellijk worden opgevuld door 
nog ingewikkelder regelgeving van 
gemeenten, megaschoolbesturen en 
onaantastbare cao's. Daar schieten 
scholen uiteindelijk weinig mee op. 
Naast het versterken van de positie 

Verantwoordelijkheid bedrijfsleven helder 

definiëren 

Daarnaast is het onze taak helder te 
definiëren waarvoor de overheid dan 
wèl verantwoordelijkheid draagt. 
Uitsluitend voor de financiering of 
ook voor de kwaliteit van het onder
wijs? Hoe geven we die verantwoor
delijkheid voor de kwaliteit vorm? 
Alleen maar door controle achteraf, of 
draagt de overheid ook verantwoorde
lijkheid als het gaat om een adequate 
toerusting van scholen en leerkrach
ten? 

Versterkte positie van de school 
En, niet te vergeten, waar staat de 
school zelf binnen dit geheel? Hoe 
kunnen wij de publieke verantwoor
delijkheid vorm geven zonder de af
hankelijkheid van scholen alleen 
maar verder te vergroten? Evenmin is 

van de scholen is het hard nodig de 
positie van de ouders en de gebruiker 
steviger te verankeren. De ontwikke
lingen richting bestuurlijke schaalver
groting maken dat de keuzemogelijk
heden en de zeggenschap van ouders 
en consumenten feitelijk afnemen. 
Dat is zeker vanuit D66-perspectief 
onwenselijk. 

Ten slotte, voor niets gaat de zon op. 
Om de achterstanden die in twintig 
jaar ontstaan zijn weer in te lopen, is 
naast visie en vasthoudendheid een 
gevulde portemonnee een absolute 
noodzaak. Of zoals bij mij thuis in
middels de gevleugelde woorden zijn: 
'Verba volant, facta manent' (letterlijk: 
woorden vervliegen, daden blijven -
red.).+ 

Veelgehoorde opmerking onder schoolverlaters: 'Als je tweemaal zoveel kunt verdienen in het bedrijfsleven, waarom zou je 
dan in het onderwijs gaan?' Juist deze groep moet voor het leraarschap geïnteresseerd worden. 
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D66'ers kiezen hUn accent 
De Democraat vroeg een drietal D66'ers die beroepshalve nauw betrokken zijn bij het onderwijs, waar zij in het huidige tijdsgewricht extra 

aandacht voor zouden willen vragen in het onderwijs. 

Albert van der Zalm, school
directeur binnenstad Den Haag 

'Relatie onderwijs en opvoeding 
bespreekbaar maken' 

De school is niet langer de enige plaats waar kennis wordt 
overgedragen; dat gebeurt tegenwoordig op vele manieren. 
Kennisdragers in de vorm van televisie, radio, literatuur en in
formaticatechnologie zijn toegankelijker voor brede lagen van 
de bevolking en daardoor heeft het onderwijs op zijn vroegere, 
onaantastbare status moeten inboeten. 
Wel wordt de maatschappelijke betekenis van het onderwijs 
steeds groter, want de opvoedingstaken beginnen een steeds 
groter aandeel te vormen van het takenpakket van de school. 
De opvoeding werd in het verleden gedragen door gemeen
schaps- en familiebanden, maar tegenwoordig zijn het de door 
de media binnengebrachte waarden en normen, die de opvoe
ders van nu onzeker maken. Tel daarbij de vermindering van 
het aantal uren dat ouders zelf aan de opvoeding willen of kun
nen besteden, vanwege de gewenste levensstandaard en zie daar 
een extra oorzaak van de taakverzwaring binnen de scholen. 
Vraag aan iedere willekeurige leerkracht of hij het succes van 
leerlingen kan voorspellen als hij de opvoedingssituatie van de 
kinderen kent en hij zal deze vraag bevestigend beantwoorden. 
Als schooldirecteur van een binnenstadsschool herkende ik 

vaak bij inschrijving, door het gesprek met de ouders, demo
gelijkheden van een jonge leerling. De startpositie van veel 
van mijn leerlingen was niet altijd rooskleurig; een onveilige 
woonomgeving, slechte huisvesting, een laag inkomen en de 
ouders die zelf niet of nauwelijks onderwijs in Nederland had
den gevolgd. Toch kunnen zeer goede resultaten met veel deze 
leerlingen worden bereikt. In veel van deze gezinnen bestaat 
een grote waardering voor de school en heeft de leerkracht nog 
het vertrouwen van de ouders. Duidelijke structuren, vertrou
wen en rust in de school en een zorgzame thuissituatie blijken 
dan de voorwaarden te zijn voor het leren en verbetering van 
de onderwijsresultaten. 
Een collega-schooldirecteur verruilde de baan van de binnen
stad naar een van de betere wijken en constateerde dat er een 
andere vorm van armoede bestond in de betere milieus. 
Ouders die nauwelijks of geen tijd meer hadden voor hun kin
deren en de school beschouwden als een vorm van kinderop
vang. Het aantal kinderen per klas met concentratie- en ge
dragsproblemen was beduidend groter dan in de binnenstad 
en dat was verbazingwekkend. 
Zou het dan toch liggen aan de vaak hechte familie- en ge
meenschapsstructuren bij sommige migrantengroeperingen en 
de daarbij behorende gezagsverhoudingen, dat de jonge kinde
ren op de binnenstadsscholen leerbaarder zijn? 
Het wordt tijd dat we de relatie tussen de opvoeding thuis en 
op school bespreekbaar maken om bezorgde ouders en leer
krachten tegemoet te komen. Er moet duidelijkheid komen in 
de verwachtingen die men als mede-opvoeders van elkaar 
heeft. 

~~--~LULU--~-------------
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Henk Pijlman, 
Wethouder Groningen 

'Stille armoede in de scholen 
aanpakken' 

Hoe gaat het met het onderwijs onder Paars 2? Worden de ver
wachtingen waargemaakt? Tijdens de verkiezingscampagne zei 
D66 dat onderwijs een speerpunt was. De fractie kwam met 
een document waarin investeringen in het onderwijs werden 
aangekondigd. Die investeringen zijn er ook gekomen, wat dat 
betreft heeft D66 de verwachtingen waargemaakt. Maar de 
fractie loopt vaak niet voorop als het om onderwijsinvesterin
gen gaat. D66 lijkt zich te concentreren op het bekritiseren van 
het zwalkend beleid van de staatssecretaris. Dat is begrijpelijk, 
maar er is meer te doen. 
Het Nederlandse onderwijs, en dat geldt met name voor het 
basisonderwijs, heeft het moeilijk. Iedereen denkt dan aan het 
leraren tekort, maar er is meer. In Groningen bracht ik een 
nota uit met als titel: 'De stille armoede in het basisonderwijs'. 
Scholen hebben veel moeite om de eindjes aan elkaar te kno
pen. De kosten voor de leermiddelen, energie en heffingen, en 
de schoolschoonmaak stijgen. De middelen stijgen niet. 
Scholen komen te kort. Ze verzinnen van alles om de eindjes 
aan elkaar te knopen. Ze vragen bijdrages aan de ouders. Ze 
vragen vrije tijd van de ouders. Ze zoeken sponsors. Ze vullen 
het ene gat met het andere. In Groningen hebben de basis
scholen, openbaar en bijzonder, jaarlijks 6 miljoen te kort voor 
een sobere instandhouding. Landelijk betekent dit dat er jaar
lijks een 600 miljoen gulden bij moet. Oud-minister Deetman 
voerde destijds de zogenaamde Londo-norm in (het Iondo-stel
sel werd ingevoerd in de tweede helft van de jaren tachtig. Hiermee 
konden bassisscholen berekenen op hoeveel recht ze hebben voor on
derhoud en beheer van onderwijsgebouwen (verwarming, verlichting, 
schoonmaken, meubels, onderwijsmaterialen e.d.)- red.). Hij kon 
niet anders; het Rijk moest bezuinigen. Maar nu het econo
misch heel goed gaat en wij volgend jaar allemaal een forse be
lastingverlaging krijgen, begrijp ik werkelijk niet dat wij deze 
stille armoede voort laten duren. 
Laat D66 daar werk van maken. Vraag er aandacht voor. 
Mobiliseer ouders en schoolbesturen en kom met concrete 
voorstellen bij de komende begroting. Als het niet in een keer 
kan, doen we het wel in twee keer - het is echt nodig! 
Kamerfractie, pak de handschoen op en wees niet te beschei
den! 
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Warner Hemmes, 
Fractievoorzitter D66 in 
Amsterdam 

'Veiligheid en zorg in school 
garanderen' 

Onlangs liet bij een politiek café over 'het onderwijs' een van 
de aanwezigen zich ontvallen dat hij lesgaf aan een klas van 
vijftien (VBO) leerlingen van wie er zeker tien in het geheel 
niet geïnteresseerd waren in de lessen. Hij was politieagent aan 
het spelen en kwam aan lesgeven in het geheel niet meer toe. 
Er zijn scholen in de grote steden waar dermate veelleerlingen 
te maken hebben met Jeerachterstanden en ernstige proble
men thuis, met grote sociale ellende, dat er - om enigszins aan 
het geven van onderwijs toe te komen - aan een aantal voor
waarden moet worden voldaan. 
Een groot aantalleerlingen heeft te weinig te eten en te drin
ken, heeft regelmatig geen slaapplaats, of komt zelfs uit een 
oorlogsgebied. Leerkrachten zien hun werk niet meer zitten: 
niet iedereen voelt zich thuis in de rol van politieagent/maat
schappelijk werker. Rust, orde, regelmaat en veiligheid zijn de 
voorwaarden waar eerst aan voldaan moet worden. Natuurlijk 
moet het veilig zijn op en rond de school; fysieke maatregelen 
kunnen daarbij al aardig helpen. Net zo belangrijk is de weten
schap bij de leerkrachten dat ze bij problemen binnen de 
school, snel kunnen terugvallen op deskundige ondersteuning. 
Weten dat er opvang is voor de leerling die volstrekt onver
wacht door het lint gaat; dat een leerling uit een gezin waar 
het mis is gegaan met de ouders en de andere kinderen, niét 
op een wachtlijst komt te staan voor de jeugdzorg; dat een ru
zie tussen leerlingen goed en rustig kan worden uitgepraat. 
Weten dat niet van iedere leerkracht verwacht wordt dat hij/zij 
alle problemen in de klas wel even oplost. Een aantal scholen 
experimenteert met zogenaamde veiligheidsmedewerkers. 
Deze zijn te vergelijken met scheidsrechters, bepalen straffen 
en sancties, maar hebben ook een directe lijn met de jeugdzorg 
en - als het niet anders kan - met de politie. Zij zorgen er niet 
alleen voor dat een leerling niet door zes verschillende hulp
verleners wordt omringd, maar vooral dat de leerling zorg 
krijgt. Hoe beter die zorg in de school is geregeld, hoe kleiner 
de kans dat een leerling buiten de boot valt. 
Voorkomen moet worden dat extra gelden in het kader van 
'veilig in school' vooral naar scholing van leerkrachten gaan. 
Geld moet gaan naar veiligheidsfunctionarissen, en het in de 
school halen van de jeugdzorginstellingen. Leerkrachten moe
ten weer les kunnen geven. 

D E M 0 C R A A T n r . 5 2 0 0 0 \ 11 



12 

'Den Haag' in de beklaagdenbank 

'Er wordt met ze gesold' 
Het nieuwe school- en studiejaar is alweer een tijdje aan de gang. Afgelopen jaar hebben er verschillende problemen in het 

Nederlandse onderwijs gespeeld. Het lerarentekort en de daardoor veroorzaakte vierdaagse schoolweek. De invoering van het 

studiehuis. Studenten die klagen over de verschoolsing van de universiteit. De achterstand van allochtone leerlingen in het on-

derwijs. Problemen die oplossingen eisen. Wat denken D66-leden dat er verbeterd kan worden aan het Nederlandse onderwijs? 

door Brendan Thesingh 

Peter Eggink (27) 
Werkloos, Rotterdam 
'Eerst zouden ze bij het Ministerie van 
Onderwijs een stapje omlaag moeten 
doen wat betreft de onderwijsbe
voegdheid. Door het lerarentekort is 
er een noodsituatie ontstaan en die 
vereist noodmaatregelen. Kinderen 
hebben de structuur van een vijf
daagse schoolweek nodig. Vooral voor 
allochtone kinderen lijkt me het 
slecht dat ze minder uren onderwijs 
krijgen. Ze komen vaak al zo weinig in 
contact met de Nederlandse taal. Ook 
moet het voor mensen die nu werk
loos zijn maar wel de kennis hebben 
om leraar te zijn, gemakkelijker wor
den om een Ierarenopleiding te vol
gen.' 

Flip van Hasselt (61) 
Universitair hoofddocent, Onnen 
'Nu het economisch goed gaat is het 
moeilijker geworden om het leraar
schap aantrekkelijk te maken. Leraren 
gaan gebukt onder een zware werk
druk. Daar staat een beloning tegen
over die in vergelijking met andere be
roepen laag is. De werkdruk moet om
laag en de salarissen moeten omhoog. 
De werkdruk gaat alleen omlaag met 
meer leraren. Met een hoger salaris 
krijg je die eerder. Maar salaris is niet 
het enige. Ik ken leraren die in hun 
vrije tijd verplichte cursussen volgen 
en dat niet vergoed krijgen. Dat is 
toch te gek voor woorden!' 

Wie wil er tegenwoordig nog leraar worden? 
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Jantien Heimei (26) 
Consultant fraudeonderzoek, 
Amsterdam 
'Wat ik een verbetering zou vinden 
aan het universitair onderwijs, is als 
het tempo omlaag gaat. Ik geloof na
melijk niet dat iemand na vier jaar 
studeren op zijn tweeëntwintigste al 
consultant kan worden. Studeren is 
meer dan het opdoen van kennis al
leen. Studenten hoeven niet de hele 
tijd aan het handje genomen te wor
den. Het is ook vervelend dat als je 
eenmaal hebt gekozen voor een studie 
dat je dan moeilijk kan kiezen voor 
een andere studie.' 

Monique Schumans (24) 
Student, Rotterdam 
'Ik vind dat het Nederlandse hoger 
onderwijs niet naar het Engelse model 
moet worden ingericht. Men wil naar 
een Masters en Bachelors titel toe, on
geacht of je studeert aan hogeschool 
of universiteit, maar volgens mij gaat 
dat ten koste van de kwaliteit van het 
onderwijs. Hogeschool en universiteit 
hebben beide goede kenmerken. Ik 
denk dat als de twee meer samengaan 
dat dat ten koste gaat van de goede 
kenmerken. Daarnaast denk ik dat er 
onduidelijkheid ontstaat voor werkge
vers of iemand nou meer praktisch, of 
meer theoretisch is opgeleid.' 

Flip Stehouwer (51) 
Homeopathisch arts, Alphen aan den 
Rijn 
'Ik zie hoog intelligente kinderen die 
in het onderwijs geen juiste aandacht 
krijgen en daardoor klemlopen. Er 
mag aan de onderkant en aan de bo
venkant van het onderwijs geen lek
kage zijn. Verder vind ik dat het uni
versitair onderwijs te verschoolst is. Ik 
ken mensen met een academische ti
tel die naar mijn mening lang niet ge
noeg bagage hebben. Dat komt door
dat studenten steeds meer opgejut 
worden om snel af te studeren. Van 
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studierichting veranderen kan niet 
meer: heb je verkeerd gekozen, dan 
heb je gewoon pech.' 

Thom van de Pol (27) 
Verpleegkundige, Utrecht 
'Ik heb geen pasklare oplossing voor de 
problemen in het onderwijs, maar wat 
ik zeker weet is dat er meer geld bij 
moet. Op dit moment is het zo dat er 
voor een heleboel problemen in het 
onderwijs wel oplossingen zijn. De 
kennis en methoden zijn in huis om 
bijvoorbeeld allochtone kinderen met 
een leerachterstand te helpen. Alleen 
omdat er geen geld in wordt gestopt, 
komt het er niet van. Een leraar heeft 
maar een beperkte hoeveelheid tijd om 
aan zijn leerlingen te besteden en op 
een gegeven moment is die tijd ge
woon op.' 

Petra Noordzij-vanMaaren (SS) 
Maatschappelijk werkster, Weesp 
'Het aannemen van meer onderwijs
krachten zorgt voor meer continuïteit 
voor de leerlingen. De achterstand van 
allochtone kinderen baart mij grote 
zorgen. Minder zwarte scholen zou een 
verbetering zijn. Dan komen allocht
one kinderen meer in contact met de 
Nederlandse taal. Ik vind ook dat er 
meer Nederlandse taallessen voor de 

Binair unfair? 

oudere allochtonen moeten komen. De 
vierdaagse schoolweek moet kunnen, 
maar het moet niet normaal worden. 
Ik denk dat dat een verantwoordelijk
heid van de school is.' 

Anna Cornelissen (37) 
Bureauredacteur, Zwolle 
'Ik heb destijds voor de keuze gestaan, 
of voor de klas - Engels geven - of het 
bedrijfsleven in. lk heb het laatste ge
kozen en heb daar tot nu toe geen spijt 
van. Mijn oudstudiegenoten die wel 
het onderwijs zijn ingegaan, klagen 
over de Haagse maatregelen. Het stu
diehuis is hun opgedrongen, met alle 
problemen vandien. Binnenkort mo
gen ze geen literatuur meer geven, ter
wijl dat voor velen het lesgeven zo 
aantrekkelijk maakt! Er wordt met ze 
gesold (mijn woorden). Weinig waar
dering in geld, status en maatschappe
lijke aandacht, ingrijpende inhoude
lijke maatregelen in het vak, druk
druk-druk: daar zouden ze in Den Haag 
iets aan moeten doen.' 

Piet Henskens (47) 
Directeur woonzorgcentrum, 
Kaatsheuvel 
'Ik denk dat het zeer belangrijk voor 
het onderwijs is om meer leraren aan 
te trekken. Dat kan bereikt worden 

POLITIEK PODIUM 

Voor en tegen een 
HBO-Universiteit 

De universiteit is al zo oud als Bologna, het HBO een typisch 
Nederlands instituut. Maar in de moderne tijd is in hetzelfde 
Bologna een verklaring getekend die een bom legt onder ons 
huidige binaire stelsel. Het Nederlandse Hoger Onderwijs moet 
transparanter, duidelijker worden binnen Europees verband. 
Dus moeten er bachelors en masters komen en moeten we ons 
bezinnen op de scheiding tussen de Universiteit en het HBO. 
Aanleiding genoeg voor een wervelend debat! 

door het arbeidsvoorwaardenpakket 
van leraren te verbeteren. Het pro
bleem is dat scholen met handen en 
voeten zijn gebonden aan de regels 
van het Rijk wat betreft budgettering. 
Er zit helemaal geen flexibiliteit in. Als 
een school geld overhoudt van het 
budget voor leermiddelen, is het niet 
toegestaan om daarmee achterstallig 
onderhoud te plegen of om leraren een 
cursus te geven.' 

Petra Broekmolier (6S) 
Amsterdam 
Gepensioneerd beleidsantwikkelaar 
'Ik vind dat kinderen in het 
Nederlandse onderwijs beter moeten 
leren hoe ze mondeling en schriftelijk 
ideeën helder moeten maken. Soms zie 
ik op televisie van die straatinterviews 
waarbij de geïnterviewde alleen maar 
koeterwaals zit uit te braken. Op scho
len zouden kinderen veel meer spreek
beurten moeten houden, dat bevordert 
hun uitdrukkingsvaardigheid. Het le
ren formuleren van ideeën is gekop
peld aan onderwijs in cultuur. Als je de 
achtergronden van een cultuur of land 
niet kent, weet je ook niet wat de men
sen en de politieke leiders van dat land 
beweegt.'+ 

Over dit onderwerp organiseert D66 een politiek podium op 
25 september in Nijmegen, universiteitsstad met een lange tradi
tie van politiek betrokken studenten. Onder leiding van voor
malig staatssecretaris Aad Nuis, die ooit zelf de aanzet gaf tot 
het HOOP (Hoger Onderwijs en Onderzoeks Plan), zullen de 
betrokken partijen hun meningen met elkaar en met u bespre
ken. 
Het forum bestaat uit de heer ]os M.M. Eibers, voorzitter van 
het College van Bestuur van de Ichthus Hogeschool -
Hogeschool Delft (ZH), Roelof de Wijekersloot de Weerdesteyn 
(voorzitter van het College van Bestuur van de Katholieke 
Universiteit Nijmegen), een vertegenwoordiger van de VSNU, 
Fransien ter Beek (voorzitter van de LSVB) en Ursie 
Lambrechts (D66-Tweede-Kamerlid). Deze kopstukken binnen 
het speelveld blijken het nog geenszins met elkaar eens. 

U bent allen van harte uitgenodigd deze discussie te volgen en 
hieraan deel te nemen. 

25 sept 2000: 
De Vereeniging, Keizer Karelplein 2D, Nijmegen (loopafstand 
station); Inloop vanaf 19.30, start debat om 20.00 uur. 
De toegang is gratis. 
Nadere informatie: fosefien van Olmen (Tel. 030-236 90 06; 
e-mail: fosefien_van_Olmen@hetnet.nl) 
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THEMA: ONDERWIJS IN REP EN ROER 

Wie is er tegen megascholen? 

Hoe groter, hoe beter! 
Begin jaren negentig van de vorige eeuw werd de Nederlandse onderwijswereld getroffen door een golf aan fusies in het middelbaar onder-

wijs. In korte tijd ontstonden daardoor zowel op het platteland als in de steden grote scholengemeenschappen met voor elk wat wils. Van 

gymnasium tot mavo, van vmbo tot havo. 'Hoe breder en groter, hoe beter', leek het adagium in scholenland. 

door Geert H. fanssen 

Slecht onderwijs? 
Deze fusiewoede werd door de overheid 
vanuit kostenoogpunt met verve onder
steund. Dit kostenargument werd door 
het ministerie van OC&W uiteraard niet 
letterlijk in de mond genomen. Zoals wel 
vaker het geval is bij bezuinigingsmaatre
gelen, was men creatief in het vinden van 
andere beweegredenen om de fusiegroei 
te rechtvaardigen. 
Inmiddels is het onderwijslandschap 
dankzij de invoering van Basisvorming en 
Tweede Fase alweer danig aan het veran
deren. Nieuwe problemen dienen zich 
aan en deze brengen andere prioriteiten 
met zich mee. Nadat vooral in het basis
onderwijs de roep om kleinere klassen lui
der werd, sloeg deze golf van 'verklei
ningswoede' onlangs ook over naar het 
middelbaar onderwijs. De brede scholen
gemeenschappen, dikwijls gesitueerd in 
grootse postmoderne gebouwen, com
pleet met detectiepoortjes en camera's, 
zouden een slechte invloed hebben op 
het onderwijsniveau. Leerlingen worden 

Pleidooi voor 
schaalverkleining 

is kortzichtig 

er nummers en individuele aandacht zou 
er vaak te wensen over laten. De me
gascholen moeten daarom volgens veel 
betrokkenen op de helling. 'Groot en 
breed' hebben afgedaan, 'klein en betrok
ken' zijn de nieuwe modewoorden gewor
den. 

Verkeerd geredeneerd 
Dit pleidooi voor schaalverkleining lijkt 
op het eerste gezicht gerechtvaardigd en 
zinvol. Zijn leerlingen immers niet gebaat 
bij een overzichtelijke studieomgeving 
waarbij docenten genoeg oog hebben 
voor ieders individuele studievoortgang 
of achterstand? In een klein schoolver
band is die wens gemakkelijker te realise-

ren dan in een groot schoolverband. Toch 
is het pleidooi voor schaalverkleining on
gegrond en zelfs tamelijk kortzichtig te 
noemen. Wie de persoonlijke ontwikke
ling van de leerling hoog in het vaandel 
heeft staan, zou - in weerwil van de hui
dige modegril - juist moeten pleiten voor 
de verdere ontwikkeling van de grote 
scholengemeenschappen. De kwaliteit en 
diversiteit van het onderwijs zijn daar na
melijk mee gebaat. Twee voorbeelden 
kunnen dit illustreren. 

Meer individuele ontplooiing 
In de eerste plaats hebben grote scholen 
op het gebied van vakkenaanbod leerlin
gen veel meer mogelijkheden te bieden 
dan kleine scholen. Vooral bij de zoge
naamde 'vormende' en kunstzinnige vak
ken is dit het geval. Terwijl kleine scholen 
het aantal eindexamenvakken dikwijls 
moeten beperken omdat er simpelweg te 
weinig leerlingen zijn en de financiële 

In grote, breed opgezette schoolver
banden liggen veel meer mogelijkheden 

voor individuele ontplooiing. 
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middelen ontbreken, hebben grote scho
len wel de mogelijkheid om een keur aan 
minder populaire vakken aan te bieden. 
En juist in een tijd waarin klassieke vak
ken als Grieks en Latijn en vormende vak
ken als kunstgeschiedenis, filosofie en al
lerhande vreemde talen het onderspit 
dreigen te delven, is dit van groot belang. 

Redding van de 
cultuurvakken ligt 

bij de megaschool 

Leerlingen die zichzelf juist op dit vlak 
willen ontwikkelen, zijn gebaat bij grote 
en breed opgezette schoolverbanden. 
Daar liggen immers veel meer mogelijk
heden voor individuele ontplooiing. De 
redding van de 'cultuurvakken' in 
Nederland ligt zonder meer bij de grote 
scholengemeenschappen. 
In de tweede plaats is er op grote scholen
gemeenschappen evident meer ruimte en 
plaats voor buitenschoolse activiteiten. 
Sportclubs, toneelgezelschappen, film
clubs en excursies kunnen op een grote 
school veel gemakkelijker gerealiseerd 
worden om dezelfde reden als bovenge
noemd. Een pluriforme ontwikkeling van 
leerlingen is hiermee gebaat. Het verbre
den van je kennis en het opbouwen van 
sociale contacten met andere leerlingen 
en docenten wordt er bovendien door ge
stimuleerd. 

Het is opmerkelijk dat juist diegenen die 
hun beklag doen over de huidige 'econo
misering' van de samenleving, dikwijls 
pleiten voor verkleining in het middel
baar onderwijs. Kunstzinnige en verdie
pende vakken kunnen uitstekend een te
genwicht bieden tegen de huidige ten
dentieuze overwaardering van exacte en 
economische vakken. Wie daar belang 
aan hecht, doet er goed aan de grote 
scholengemeenschappen een warm hart 
toe te dragen. + 
Geert H. fanssen doceert geschiedenis aan de 
universiteit van Leiden. 



Werken over de grens niet goed geregeld 

Lobby voor grensarbeiders 
Mensen die in een grensregio wonen, worden sneller geconfronteerd met grensoverschrijdende arbeid. Een goed voorbeeld is 

Zeeuws Vlaanderen. Een gebied dat enigszins geïsoleerd ligt ten opzichte van de rest van Nederland en een hele goede verbin-

ding heeft met België. Nu worden Nederlandse grensarbeiders, net als alle overige binnenlandse belastingplichtigen, geconfron-

teerd met het nieuwe belastingplan 2001 en blijkt dat die Nederlandse grensarbeiders er zo'n vijf procent op achteruitgaan. 

door Ingrid Wojtal, regiocorrespondent Zeeland 

Dupe 
De Zeeuwse D66-afdeling onder voor
zitterschap van Patricia van Veen, 
heeft op het voorjaarscongres in 
Amersfoort een motie over de grensar
beidersproblematiek ingediend. Deze 
motie is goedgekeurd door het 
Landelijk Bestuur en het Congres. In 
deze motie wordt gesteld dat er een re
geling moet komen die erop toeziet 
dat grensarbeiders niet de dupe wor
den van het nieuwe Nederlandse be
lastingplan dat volgend jaar ingaat. 
Daarnaast dreigen diezelfde grensar
beiders groot nadeel te ondervinden 
van het Belastingverdrag tussen 
Nederland en België. Dit verdrag moet 
door beide parlementen nog worden 
goedgekeurd en de grensarbeiders ho
pen dat het nog in hun voordeel aan
gepast kan worden. 

Allemaal naar België? 
In de nieuwe regeling wordt de sa
menhang in de nationale belasting
mix verbroken; dit houdt in dat niet 
automatisch compensaties van belas
tingen plaatsvinden. Bovendien is de 
samenstelling van de Belgische belas
tingmix tegenovergesteld aan de 
Nederlandse variant. Nederlandse 
grensarbeiders betalen vervolgens ho
gere indirecte belasting in het woon
land en hogere directe belasting in het 
werkland. Voor Belgische grensarbei
ders geldt precies de tegenovergestelde 
situatie. Grensoverschrijdende tewerk
stelling wordt in deze zin vanuit 
België naar Nederland gemotiveerd, 
andersom belemmerd. In een eenge
maakt Europa zou deze vorm van ar
beidsmobiliteit geen nadeel mogen 
opleveren voor de betrokkenen. In 
deze zin mag werken over de grens fis
caal noch sociaal nadeliger noch voor
deliger zijn dan werken in eigen land. 

Onderzoek noodzakelijk 
De Stichting Grensarbeid, die de be
langen van grensarbeiders behartigt, 

diende al eerder zelf een subsidiever
zoek in om een onderzoek naar de 
problematiek te laten verrichten. Dit 
werd door de provincie Zeeland afge
wezen. D66-Zeeland is echter van me
ning dat een dergelijk onderzoek no
dig is om de zekerheid te krijgen dat 
de gevolgen van het nieuwe belasting
stelsel voor Zeeuwse grensarbeiders 
verstrekkender zijn dan de politiek 
aanneemt. Tevens streeft men ernaar 
advies- en begeleidingsorganen aan te 
brengen op alle politieke niveaus. Tot 
nu toe werden klachten van grensar
beiders weinig serieus genomen door 
de politiek en we moeten voorkomen 
dat de schrijnende gevallen, die men 
in het verleden tegenkwam, telkens 
via een langdurig en duur proces voor 
het Europees Hof moeten worden uit
gevochten. 
De Stichting Grensarbeid is blij met 
de inzet van D66. De resultaten die 
D66 heeft behaald, zijn volgens de 
Stichting te danken aan de recht
streekse contacten die de leden heb
ben gehad met de grensarbeiders. 

Grensoverschrijdend werken en 
ondernemen zijn nu eenmaal een 
Europese realiteit. + 

Francine Giskes, 
belastingspecialist van de 

Tweede-Kamerfractie: 
'Wij zijn ervan doordrongen dat we er 
nauwlettend op toe moeten zien dat het 
nieuwe Belastingplan en het nieuwe 
Belastingverdrag tussen Nederland en 
België geen onacceptabele effecten heb
ben op grensarbeiders. Daarbij houden 
we rekening met ons socialeverzeke
ringsstelsel dat zo afwijkt van de buur
landen waar grensarbeid speelt. We 
wachten op het Belaslingverdrag, dat 
binnenkort behandeld wordt. De proble
matiek rond grensarbeid heeft veel be
langstelling in de Kamer, er wordt erg 
op gelet. Het probleem is weg als 
Europa een belastingsysteem en een so
cialeverzekeringsstelsel invoert. Maar 
dat kan nog even duren.' 
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HERINDELINGEN 

Bergen, Egmond en Schoorl: één grote gemeente 

De spits eraf! 
Bergen, Egmond en Schoor! fuseren per 1 januari vrijwillig tot één gemeente. Dit betekent dat de inwoners van de drie kustplaatsen 

op 18 oktober naar de stembus gaan om het vakje van hun favoriete kandidaat rood te kleuren. De verkiezingen komen eraan. 

door Dorine van der Meij, regiocorrespondent Noord-Holland 

Bescherming zoeken tegen Alkmaar 
De drie gemeenten hebben in 1998 
besloten om samen als één grote ge
meente verder te gaan. Nadat de fusie 
met het nabijgelegen Heiloo niet 
doorging, besloot Egmond de deur 
richting Bergen en Schoor! open te 
zettten. Niet alleen vanwege de voor
delen die schaalvergroting met zich 
meebrengt, maar zeker ook om het 
kostbare natuur- en poldergebied te 
kunnen beschermen tegen onge
wenste ontwikkelingen in de toe
komst. "Straks vormen we een 'lang
gerekte groene buffer' en kunnen we 
ons als één gemeente beter opstellen 
tegen onder andere de expansiedrift 
van Alkmaar, dat maar blijft knabbe
len aan de oostelijke grens van het 
groene poldergebied tussen Alkmaar 
en de kustgemeenten", verklaart de 
Egmondse wethouder Marcel Halff. 
Halff voert de kandidatenlijst van D66 
aan. Op de interactieve internetsite 
van departij-met een openings
woord van partijleider Thom de Graaf 
- worden de D66-kandidaten gepre
senteerd. 

:--------,"

Met de tijd mee 
De campagne voor de gemeenteraads
verkiezingen is officieus al van start 
gegaan. Op de eerdergenoemde inter
netsite (www.d66.nl/afdeling/bergen) 
heeft de bevolking de kans om te dis
cussiëren over veelbesproken thema's 
in de samenleving, zoals criminaliteit 
en zorg voor ouderen. Omdat de de
mocraten in Egmond een jaar geleden 
massaal respons kregen op een door 
hun georganiseerde mini-enquête 
over de naam voor de nieuwe ge
meente, komt dit onderwerp op de 
site opnieuw aan de orde. Hopelijk 
volgt er nog een referendum. "We 
zouden graag zien dat de bevolking 
zich zo democratisch mogelijk kan 
uitspreken voor de huidige naam 
Bergen of een nieuwe naam." 
Halff vindt het hoog nodig dat cam
pagnemethodieken met hun tijd mee-
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Gemeente Bergen 

Marcel Half!, wethouder Egmond: '[Deze eerste herindelingsverkiezing) is een 
belangrijk meetpunt voor D66 om te kijken hoe de partij ervoor staat.' 

gaan. Het deur aan deur verspreiden 
van promotiefolders vindt hij echt 
passé. De tijd en energie die er is, is 
kostbaar en besteedt hij liever zo ef
fectief mogelijk. Al tijdens de cam
pagne voor de gemeenteraadsverkie
zingen in 1998 maakte de Egmondse 
partij succesvol gebruik van afwij
kende campagnemethoden. "We von
den bijvoorbeeld twaalf beeldbepa
lende Egmonders die bereid waren om 
met foto en al uitspraken over ons te 
doen op paginagrootte advertenties. 
Diezelfde uitspraken hebben we als 
spotjes veelvuldig op radio en televisie 
laten uitzenden. De inwoners dach
ten: hé, dat is leuk, die ken ik. De lo
kale politici spreken op zo'n moment 
veel minder aan. Die hebben ze al zo 
vaak in de krant gezien." 

Eerste herindelingsgemeente 
Net als twee jaar geleden streeft D66 
in de campagne opnieuw naar herken
ning. Halff wil er nog niet te veel over 

uitweiden, omdat het gevaar bestaat 
dat concurrerende partijen er met zijn 
ideeën vandoorgaan. In ieder geval 
hebben de landelijke bestuursleden en 
politici hun medewerking toegezegd. 
"Ze gaan een belangrijke rol spelen in 
onze campagne", aldus de wethouder. 
De campagne en de verkiezingen wor
den door het landelijk bestuur op de 
voet gevolgd. VolgensHalffis dat ook 
logisch. "We zijn de eerste herinde
lingsgemeente waar dit jaar verkiezin
gen worden gehouden. Het is een be
langrijk meetpunt voor D66 om te kij
ken hoe de partij ervoor staat." Halff 
ziet de verkiezingen met vertrouwen 
tegemoet. Op het moment heeft D66 
een zetel in Bergen, drie in Egmond 
en twee in Schoor!. "We vechten voor 
zoveel mogelijk zetels, maar drie van 
de 23 moeten er toch echt inzitten."+ 

~ 



HERINDELINGEN IN OVERIJSSEL 

Race tegen de klok met 
te weinig mensen 

Gemeentelijke herindelingen gaan nooit zonder slag of 
stoot, dus ook niet in Overijssel. 

Kostbare tijd verloren 
In West-Overijssel hebben in juni zeven gemeenten een 
slotoffensief richting de Eerste Kamer ingezet. Zeven 
Twentse gemeenten gingen nog een stapje verder in de 
strijd tegen een herindeling en eisten een nieuwe in
spraakronde. De herindeling van de plattelandsgemeenten 
zou immers niet meer nodig zijn, nu de vorming van 
Twentestad is afgeblazen. Daartoe hadden zij een kort ge
ding aangespannen tegen de Nederlandse Staat. De Haagse 
rechtbank heeft echter inmiddels bepaald dat er geen 
nieuwe inspraakronde komt. 
Doordat - misschien wel tegen beter weten in - lang hoop 
bleef bestaan op zelfstandigheid, zijn ook binnen D66 de 
fusiegesprekken laat op gang gekomen. In een aantal 
(Twentse) plaatsen zullen zelfs pas in de maand september 
afdelingen voor het eerst overleggen. Binnen een paar we
ken zullen dan die voorbereidende activiteiten moeten 
worden afgerond, waar normaal bijna een jaar voor staat. 
Het regiobestuur staat daarbij voor de taak de afdelingen 
te begeleiden en waar nodig gemeenschappelijke commis
sies in te stellen. 

'Alerte Democraten' 
Gelukkig zijn enkele afdelingen al wat verder. De nieuwe 
afdeling Noordwest-Overijssel heeft zelfs al eerder bestaan. 
Zo'n 21 jaar geleden is die afdeling opgesplitst in de afde
lingen Brederwiede en Steenwijk/IJsselham. Nu deze afde
lingen weer zijn samengevoegd, is een van de grootste af
delingen van Overijssel ontstaan. Hier worden de verkie
zingen met vertrouwen tegemoet gezien. 
Om te voorkomen dat D66 geheel uit de nieuwe, overwe
gend (zeer) confessionele raad van Kampen verdwijnt, pre
senteren Kampen 'Alert' en D66 KampenfiJsselmuiden 
zich samen onder de naam 'Alerte Democraten'. In Dalf
sen wordt gestreefd naar voortzetting van een al bestaande 
samenwerking met de PvdA. De besprekingen verlopen 
echter moeizaam. 
Ook in Twentse gemeenten bezinnen D66'ers zich op sa
menwerking. Zo omvat de Hof van Twente vijf gemeen
ten, waaronder drie met een D66-afdeling. Winst is daar 
dat twee zogenaamde witte vlekken worden ingevuld. 
Rijssen/Holten zal net als de Hof van Twente pas in sep
tember definitieve stappen nemen om aan de verkiezin
gen deel te nemen. 

Samenvattend kan worden gesteld dat deelname aan de 
verkiezingen niet alleen onder zeer zware tijdsdruk staat, 
maar dat het ook bijzonder moeilijk is om in de kleinere 
plaatsen voldoende leden te vinden die een actieve rol in 
de gemeenteraad willen vervullen. Het blijkt dat het regio
bestuur slechts een bescheiden rol in dat proces kan spe
len, omdat de motivatie toch vooral uit de eigen afdeling 
moet komen. Helaas is de tijd te kort (geweest) om toch 
nog meer D66-inbreng te realiseren. (Kees Ooijevaar, lid re
giobestuur)+ 

ANDER REGIONIEUWS 

Noord-Holland 
Symposium Ruimtelijke ordening in 

Zaandam 

Op zaterdag 23 september organiseert D66-Zaanstad een 
symposium over de se nota Ruimtelijke Ordening, die bin
nenkort wordt uitgebracht. 

Er is kritiek op het ruimtelijke ordeningsbeleid: voor wie wordt 
gebouwd, in welke vorm, op welke plaats en binnen welke 
tijdspanne? Het is deze spanning tussen hoe de totstandko
ming behoort te verlopen en de weerbarstigheid van de prak
tijk van alledag, die op deze zaterdagmorgen wordt besproken. 
Marktpartijen wensen een grotere rol te spelen in dit proces. 
Kan het sneller, kan het beter, moet het anders? Het sympo
sium behandelt de dilemma's van de ruimtelijke ordeningen 
en brengt iedereen die bestuurlijk actief is binnen de ruimte
lijke ordening bij elkaar: denk aan de stedenbouwkundige, ar
chitect, aannemer, projectontwikkelaar, volkshuisvester, make
laar, bestuurder en de ambtenaar. Tijdens de bijeenkomst wor
den knelpunten geïnventariseerd om te komen tot concrete 
oplossingsrichtingen op lokaal, regionaal en landelijk niveau. 
Vanwege de beperkte tijd wordt het onderwerp toegesneden op 
het realiseren van stadsvernieuwing en -uitbreiding en op die 
aspecten die voor het gebied van het Regionaal Overleg 
Amsterdam van toepassing zijn. 
Inleidingen worden verzorgd door: F. Ravenstein, Tweede
Kamerlid;]. Flink, adviseur RO voor Deloitte & Touche; 
H. Struben, stedenbouwkundige en oud-projectleider !]burg; 
]. Struiksma, hoogleraar bestuurskunde Universiteit van 
Amsterdam. De bijeenkomst wordt voorgezeten door de heer 
D. Zwart, waarnemend voorzitter van de Kamer van 
Koophandel en oud-directeur Ahold Vastgoed. Na de inleiding 
is er gelegenheid tot stellen van vragen en discussie. Na afloop 
wordt een verslag toegezonden. 

Wilt u meer informatie? Mail ria.beckman@wxs.nl of bel: 
06 - 285 45 042. U kunt zich opgeven door 65 gulden over te 
maken op girorekening 408 94 33 t.n.v. D66-Zaanstad sympo
sium, onder vermelding van eventueel e-mailadres. Uw beta
ling is uw bewijs van inschrijving. 

Symposium Ruimtelijke ordening - 23 september in het Zaan theater, 
Nimlaasstraat 3 te Zaandam (5 minuten lopen vanaf het station). 
Aanvang: 9.30 uur. Afsluitende borrel begint om 14.00 uur. 
Kosten: f 65,-
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Overijssel 

D66 wil chatbox voor Overijsselse jongeren 
Jongeren willen niet veel weten van de politiek, maar zijn vaak 
wel erg maatschappelijk betrokken. Ze hebben een mening, en 
daar willen ze ook voor uitkomen. Theoretisch kan dat in de 
vorm van een adviesorgaan, zoals de provincie Overijssel nu 
wil instellen: een Jongerenraad, bestaande uit 25 jongeren, uit 
alle delen van de provincie, met een door de selectiemethode 
gegarandeerde diversiteit. 
Nu al blijkt echter dat in een bepaalde leeftijdscategorie nau
welijks gegadigden zijn te vinden voor zo'n raad, en D66 
vreest op voorhand voor een mislukking. Natuurlijk moet er 
naar jongeren geluisterd worden, maar D66 ziet meer heil in 
een chatbox of nieuwsgroep op internet, en een speciale 
"Jongeren provincie Overijssel" -website, dan in traditionele, 
geformaliseerde overlegstructuren zoals de Jongerenraad. 
Zoiets sluit niet aan bij de leefwereld van jongeren. 
Deze zorg heeft D66 verwoord in een advies aan de Advies
commissie Strategie, Bestuur en Middelen. Het woord is nu aan 
Gedeputeerde Staten. 

Een exemplaar van de volledige reactie is op te vragen via 
wichard@capitolonline.nl 

PERSONALIA 

Henk Pijlman verlaat de politiek 
Jarenlang is Henk Pijlman hét D66-gezicht geweest in de ge
meenteraad van Groningen. Eerst twee perioden als raadslid en 
daarna bijna 10 jaar lang als wethouder. En wat voor een wet
houder! Henk heeft de meeste publieke aandacht getrokken 
met zijn Vensterscholen. Een Groningse vinding om scholen 
een bredere functie in de eigen buurt en wijk te geven en meer 
uren open te laten zijn. Henk heeft ongelofelijk veel voor de 
stad Groningen én voor D66 betekend: als enthousiast afde
lingsbestuurder, als gedreven raadslid en als daadkrachtig be
stuurder. Daar kunnen wij als D66 alleen maar heel erg trots 
op zijn en ik wil Henk graag namens het Landelijk Bestuur 
enorm bedanken en hem veel succes toewensen in zijn nieuwe 
baan als Lid van het College van Bestuur van de 
HanzehogeschooL (Steven Pieters, vice-voorzitter organisatie) 

Benoemingen 
Burgemeester Magda Berndsen-fansen van Beverwijk (D66) 
wordt per 1 oktober districtschef bij de politie Hilversum en 
plaatsvervangend korpschef van de politieregio Gooi en 
Vechtstreek Berndsen is de eerste burgemeester in Nederland 
die een dergelijke overstap maakt. Berndsen begon in 1995 in 
Beverwijk. Daarvoor was ze raadslid in Boskoop en eerste bur
ger van Obdam. 

.. · Nieuwe medewerker bij Bestuurdersvereniging 
Na het vertrek van Elma Hulspas is met ingang van augustus 
Erik Schoonhoven benoemd tot nieuwe medewerker van de 
Bestuurdersvereniging. Erik is op dit moment nog bestuurslid 
in het Landelijk Bestuur van de Jonge Democraten. Hij is drie 
middagen per week bereikbaar voor het verstrekken van infor
matie en het geven van advies aan alle D66-bestuurders. U 
kunt hem bereiken op: 070- 356 60 51. Zijn e-mailadres is: 
e.schoonhoven@d66.nl 

Coördinator communicatie op het Landelijk Secretariaat 
Per 1 augustus is op het Landelijk Secretariaat Patriek Harms 
aangenomen als coördinator communicatie. Patriek Harms 
heeft eerder stage gelopen op het Landelijk Secretariaat. Gezien 
de doelstelling van het LB - meer leden meer kiezers - heeft 
zijn takenpakket een zware marketingcomponent gekregen, 
zodat hij een centrale rol kan gaan spelen in de ondersteuning 
van de permanente campagne. 

In memoriam Peter de Jong 
Zondag 26 juni j.l. overleed 
Peter de Jong op 45-jarige 
leeftijd. In april van dit jaar 
kreeg Peter te maken met 
acute problemen aan zijn 
hart. Hierdoor zag hij zich ge
noodzaakt om na ruim tien 
jaar de gemeenteraad van 
Leeuwarden te verlaten. Toch 
was hij tot het laatst optimis
tisch over zijn herstel. In sep
tember hoopte hij zijn werk 
als directeur bij het COA weer 
op te kunnen pakken. Peter 
was er de man niet naar om de moed te laten varen. Zijn over
lijden kwam voor ons allemaal als een onverwachte schok. 
In zijn jonge jaren was Peter al zeer actief binnen D66. Hij ont
wikkelde zich al snel van manusje van alles en "posterplakker" 
tot de afdelingsvoorzitter die leiding gaf aan de groei van de 
afdeling Leeuwarden. Drie maal was hij lijsttrekker bij de ver
kiezingen voor de gemeenteraad. Van 1992 tot 1998 was hij 
wethouder van Leeuwarden. Peter had plezier in het politieke 
spel, was zeer betrokken bij het wel en wee van "zijn" stad en 
was democraat in hart en nieren. Naast een actief en bewogen 
bestuurder was hij ook een gezinsman. Hij combineerde zijn 
maatschappelijke activiteiten met wat hij "zijn kerntaken in de 
huishouding" noemde. Zijn vrouw en drie kinderen waren zijn 
hoeksteen. 
Op 19 juni nam Peter afscheid van de gemeenteraad met een 
vlammende speech. Hij wilde nog één keer op zijn manier zeg
gen wat gezegd moest worden. Wij wisten niet dat zijn af
scheid toen zo definitief zou zijn. Wij verliezen in hem een in
teger en betrokken politicus en een vriend. 
(Maurice Hoogeveen) 

In memoriam 
Diny Goedegebuure-Wondergem 

Op maandag 10 juli heeft een grote groep D66'ers afscheid 
moeten nemen van ex-wethouder en ex-raadslid Diny 
Goedegebuure-Wondergem. Ongeveer een jaar nadat de diag
nose was gesteld, is Diny op 6 juli overleden. Een jaar van on
derzoeken en medische ingrepen. Een jaar van hoop en wan
hoop, maar ook een jaar van intens leven voor en met de dier
baren in haar omgeving. Tot op het laatste hield zij, zoals wij 
dit van haar gewend waren, de regie van haar leven in handen. 
Tot op het laatst was zij een steun en vraagbaak voor de 
Middelburgse gemeenteraadsfractie waar zij uitgestapt was 
toen haar ziektebeeld duidelijk was. Dienend en overleggend, 
sturend maar niet dwingend. Een democraat zoals een demo
craat behoort te zijn. 
Twintig jaar heeft Democraten 66 van de diensten van Diny 



gebruik mogen maken. Niet alleen om namens ons op het 
pluche te zitten, maar ook folderend - plakkend- overleggend. 
Van die twintig jaar was zij bijna tien jaar een van 'onze' verte
genwoordigers in de Middelburgse gemeenteraad. D66 Zeeland 
en Middelburg als stad hebben een groot verlies geleden. 
Maar groter nog is het verlies voor Adrie, haar zonen en 
schoondochter. Een van de pijlers uit een gezin valt weg. Veel 
te vroeg. 51 jaar jong. Nog een half leven te gaan. Het mocht 
niet zo zijn. Namens allen veel dank voor het werk van Diny 
en veel sterkte voor de familie. 
(A/ex Dijkwel) 

NIEUW GEZICHT 

lise van Oortmerssen (27) 
Amsterdam 

Stalmedewerker gemeenteraad 
bij de Bestuursdienst 

Amsterdam 

'Extra aandacht voor performance 
en imago bewindslieden' 

Waarom ben je onlangs lid geworden van D66? 
Ik liep al een aantal jaren rond met de drang om me wat actie
ver met politiek bezig te gaan houden. Het heeft alleen even 
zijn tijd nodig gehad voordat me duidelijk werd bij welke par
tij ik op mijn plaats zou zijn (daar heb ik overigens inmiddels 
geen greintje twijfel meer over). Een aantal mediaberichten 
kort na elkaar met- in mijn oren- positieve geluiden over D66 
en daarbij de financiële nood van de partij, hebben me uitein
delijk over de streep getrokken. Het was een individuele ont
wikkeling, niet bepaald gestimuleerd door mensen in mijn om
geving. 

Wat trekt je aan in D66? 
Ik ben in eerste instantie op D66 afgegaan vanwege met name 
twee aandachtspunten die ik (ongetwijfeld door mijn studie 
internationale politieke communicatie) heel belangrijk vind: 
de Europese Unie en de openbaarheid van bestuur. 

Ben je van plan om actief te worden binnen de partij? 
Ik weet niet of ik ooit een echte politica zou willen en kunnen 
zijn, maar ik wil in ieder geval graag een steentje bijdragen aan 
(het denken over) de inrichting van onze samenleving. 
Momenteel neem ik deel aan Stimulans 2000, een project van 
het Opleidingscentrum waaraan zo'n 20 twintigers uit het hele 
land meedoen. Voorlopig ben ik hier nog even mee onder de 
pannen. Daarna zie ik wel verder wat voor taak bij D66 voor 
me is weggelegd. Die zal ik dan ook beter kunnen beoordelen. 

Waar zou D66 meer werk van moeten maken? 
Ik vind, in het algemeen gezegd, het optreden van D66-be
windslieden nog wel eens teleurstellend. Het is natuurlijk ge
woon zo dat we relatief weinig regeerervaring hebben. Ik denk 
echter dat het geen kwaad kan om binnen de partij extra aan
dacht te schenken aan het verbeteren van de performance en 
het imago van bewindslieden. 

PLATFORM 

Werkgroep Algemene Economie 

Mogen wij ons even voorstellen? 
Wij zijn de SWB-werkgroep Algemene Economie. Twee jaar ge
leden gestart door een groepje jonge economen die de Jonge 
Democraten ontgroeid waren. Nu volgroeid tot een actieve 
groep van achttien D66'ers die met een sociaal-liberale visie 
politiek en economie met elkaar proberen te verbinden. Met 
leden afkomstig uit de overheid, het bedrijfsleven en de uni
versitaire wereld hebben we in ieder geval behoorlijk wat poli
tiek-economische denk- en doekracht in huis. 

Onze doelstelling? 
Met een beetje economisch denken de sociaal-liberale visie van 
D66 op tal van maatschappelijke vraagstukken verder onder
bouwen. Hoewel we in eerste instantie inhoudelijk gemoti
veerd zijn, verliezen we niet uit het oog dat deze inhoud wel 
een politiek doel moet dienen. 

Onze aanpak? 
We kiezen een onderwerp vaak met de gedachte; wat kan over 
een paar maanden een belangrijke politiek-economische dis
cussie worden? Deze onderwerpen werken we in kleiner ver
band uit en discussiëren daar eens per maand 'plenair' over. 
Als de mening van de werkgroep 'gerijpt' is, dan gaan we 'naar 
buiten' richting de partij. En dat kan op verschillende manie
ren, zoals door het opstellen van een SWB-nota, het organise
ren van workshops, het publiceren van een krantenartikel of 
het indienen van een motie voor het congres. 

Welke onderwerpen? 
De werkgroep richt zich op algemeen-economische onderwer
pen met politieke relevantie. In het verleden hebben we stand
punten geformuleerd over de organisatie en financiering van 
de sociale zekerheid, de hypotheekrenteaftrek, de krapte op de 
arbeidsmarkt, de "markt en/ of overheid" -vraag en het 'welles
nietes' van de nieuwe economie. De afgelopen maanden heb
ben we intensief deelgenomen aan de discussie of er nu wel of 
niet een werknemerscommissaris in de Raad van Commissaris
sen moet komen. Ons standpunt kwam (en komt) overigens 
niet overeen met het standpunt van de Tweede-Kamerfractie
maar dat terzijde. 

Werp ook eens een blik op onze web-site: 
http://welcome.to/economie. Daar vind je een overzicht van 
onze 'producten' en activiteiten. 
Christian Hiddink (coördinator) 
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D66 ondersteunt actie voor lokale 
beleidsvrijheid op referendu gebied 

Momenteelligt de Tijdelijke Referendumwet in de 
Tweede Kamer. Naast vele andere onvolkomenheden 
legt deze wet dwingend een landelijk uniforme referen
dumregeling op aan de gemeenten en provincies. Alle 
bestaande en toekomstige lokale referendumverordenin
gen worden dan ongeldig. Hiertegen voert het 
Referendum Platform vanaf 1 september de Referendum 
Actie, die naast D66 wordt ondersteund door 
GroenLinks, de SP, de Groenen en de Vereniging voor 
Plaatselijke Politieke Groeperingen. 

De inspanningen van D66 ten spijt, is er veel aan te merken 
op de Tijdelijke Referendumwet (TRW) die in de Tweede 
Kamer ligt. Referendumdeskundigen als de politicologen 
Philip van Praag en Joop van Holsteyn hebben gesteld dat 
het houden, laat staan het winnen van referenda door de 
hoge drempels vrijwel onmogelijk wordt. Een volksinitiatief 
is niet toegestaan. Een hele reeks belangrijke onderwerpen is 
uitgesloten. De handtekeningendrempel is met 600.000 
stuks op nationaal niveau, S procent van de kiezers op pro
vinciaal en (afhankelijk van de grootte) 5 tot 10 procent op 
gemeentelijk niveau ongeveer vijf keer zo hoog als in 
Zwitserland of Amerika. Het gedwongen zetten van deze 
handtekeningen op het stadhuis, waardoor vrije handteke
ningeninzameling niet is toegestaan, kan als weinig anders 
dan burgertje pesten worden geduid. Het nauwelijks uit te 
leggen minimale deelnamepercentage (het quorum) zal er 
in veel gevallen toe leiden dat een meerderheid nul op het 
rekest krijgt ten gunste van een kleine minderheid die de 
overheidsbeslissing steunt. Deze laatsten worden door het 
instellen van quorums immers structureel bevoordeeld. 
Bovendien is uit de praktijk bekend dat quorums 'negatieve 
campagnes' en boycotacties uitlokken van tegenstanders 
van referenda, die er door het quorum belang bij hebben 
dat mensen niet komen stemmen. 

Gemeentelijke beleidsvrijheid 
Als klap op de vuurpijl wordt deze regeling dwingend opge
legd aan de gemeenten en provincies. Alle bestaande en toe
komstige referendumverordeningen worden ongeldig ver
klaard. Zeker voor dit onderwerp is dit een onaanvaardbare 
terugtrekking van het pad van decentralisatie dat enkele de
cennia geleden werd ingezet. Het kan niet zo zijn dat de 
rijksoverheid van bovenaf decreteert op welke wijze burger
participatie in de gemeenten moet plaatsvinden. Maar het 
tast ook het referendum aan. De huidige gemeentelijke rege
lingen zijn stuk voor stuk burgervriendelijker dan de TRW. 
Bovendien is het gemeentelijke niveau belangrijk als proef
tuin voor het referendum. Door verschillen tussen referen
dumverordeningen kunnen we zien wat wel en niet werkt. 
In plaats van ze de kop in te drukken, zouden vernieuwende 

Referendum Platform: 'Gedwongen gang naar het stadhuis kan 
als weinig anders dan burgertja pesten worden geduid.' 

gemeentelijke initiatieven alle ruimte moeten krijgen. 
Terecht zette de D66-fractie - naast andere punten - dan ook 
vraagtekens bij de nationale gelijkschakeling van het refe
rendum. 

Principe-uitspraak 
Om te zorgen voor een krachtig signaal richting Den Haag, 
vragen wij alle D66-gemeenteraadsfracties van Nederland 
het volgende: 
(a) Neem het initiatief opdat de gemeenteraad een principe

besluit neemt om een referendumverordening in te voe
ren (over de inhoud van de verordening zelf kan later 
door de raad worden besloten); 

of 
(b) neem het initiatief dat de gemeenteraad een heldere uit

spraak doet voor het behoud van de beleidsvrijheid om 
een eigen referendumverordening in te voeren. 

Stuur als fractie een brief of e-mail naar uw fractiespecialist 
in de Tweede Kamer (voor D66 is dat Olga Scheltema) om te 
laten weten dat u het niet eens bent met (onderdelen van) 
de Tijdelijke Referendumwet-en stuur een kopie aan het 
Referendum Platform. 
Via de Referendum Barometer op de website www.referen
dumplatform.nl en via de media zal continu naar buiten 
worden gebracht wat de tussenstand van de actie is. Voor de 

' 
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: · Ingezonden (vervolg) 

Meest Burgervriendelijke Gemeente ligt een prijs in het 
verschiet, uitgereikt door een jury bestaande uit enkele le
den van ons Comité van Aanbeveling. 

Doe mee! 
Bent u gemeenteraadslid, laat het Referendum Platform 
het dan weten indien uw fractie in uw gemeente het initia
tief tot deze acties neemt. En geef de tussenstand aan ons 
door, zodat wij op de website een actueel overzicht kun
nen bijhouden. 
Bent u geen gemeenteraadslid of wilt u nog meer doen, 
geef u dan op als Referendum Vril'nd(in) en help tijdens 
de actie een handje om raadsleden in uw (buur)-gemeente 
voor de Referendum Actie te benaderen. 

Meer info over de Tijdelijke Referendum wet, de Referen
dum Actie en de achtergronden van het Referendum 
Platform is te vinden op: www.rcferendumplatform.nl. 
Hierop is ook de volledige lijst te vinden van ons Comité 
van Aanbeveling, waarin onder meer zitting hebben Ed 
van Thijn, Ria Beckers, de politicologen Philip van Praag, 
Paul Frissen, Pieter Tops, Andries Hoogerwerf en Piet 
Gilhuis, ondernemer Paul Fentener van Vlissingen, Hans 
Visser, Lenette van Dongen, Cox Habbema- en vele ande
ren. 

Niesco Dubbelboer, Eisse Kalk en Arjm Nijeboer (initiatier: 
nemers Referendum Platform) 

Referendum Platfónn, P/a Agora Europa, 
Korte Prinsengracht 91-1, 1013 GR 1\msterdam. 
Tel. 020- 638 OS 58; fàx 020- 420 77 59 
E-mail: infÖ(!z're(erendumplatförm.lll 
Neem liefst contact op via e-mail - dat is snel, goedkoop en 
milieuvriendelijk! 

BELPROJECT 

Bellers gezocht 
Wil je graag op korte termijn wat doen voor 066? Op project
basis? Dan is dit vast iets voor jou! 

i Het Landelijk Bestuur is op zoek naar leden die in hetlaatste kwar
I taal van dil jaar een groep leden wil gaan bellen over hun lidmaat-i schap en de gegevens zoals deze zijn vastgelegd in de ledenadmini-

1

1 stratie. De informatie die je weetie achterhalen, is belangrijk voor 
de ledenadministratie en de partij als geheel. Daarnaast is hel na-I tuurlijk gewoon leuk om met D66'ers in hetland te bellen. Deze ope-

1 ralie zal gehouden worden vanaf het Landelijk Secretariaat in Den 
I Haag, maar uiteraard kun je ook van huis uit bellen. Naar de exacte 
1 vorm zal in overleg gezocht worden. Lijkt dil je wat, dan kun 
' je je voor deze actie opgeven bij de secretaris organisatie, Arjan 
I Stoffels, via A.Stoffels@D66.nl of via 06-28776640. Vermeld in elk 

1 
geval hoe en wanneer ik het best contact met je op kan nemen. 

I 

l 
Met vriendelijke groet, 
Arjan Sloffels chimera@wanadoo.nl 

---------------------------. 

.--------·-- -------""·----·-'1 
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OPROEP 1 

I Help mee met het Burgemeesters-I 
referendum in Amsterdam! 1 

1

1 

Beste landelijke Democraat, 
Volgend jaar krijgt Amsterdam een nieuwe burgemeester. 
De gemeenteraad wil de bevolking niet laten meebeslissen 
over de keuze van de nieuwe burgemeester, maar met enige 
moeite kan het toch. Het Amsterdams 
Burgemeestersreferendum Comité (kortweg het ABC) wil dat 
de gemeenteraad luistert naar de Amsterdamse burgers. Dat 
kan met een referendum. Om een referendum te kunnen 
houden, moeten voldoende handtekeningen worden verza
meld. Voor 1 november a.s. moeten in totaal ongeveer 
25.000 handtekeningen binnen zijn. Van die handtekenin
gen moeten de eerste 6300 al op 22 september worden inge
leverd. Anders gaat het referendum niet door. 

Hierbij roepen we alle landelijke D66'ers op hun adres-

I 
boekje te raadplegen en contact op te nemen met hun 
Amsterdamse familieleden, vrienden, kennissen en colle

l ga's en ze te vragen om hun handtekening te zetten op de 
1 - daartoe van gemeentewege beschikbaar gestelde - lijsten. 

I 

I 
i 
I 

I 

I 
I 

De lijsten kunnen onder meer worden getekend op het 
Amsterdamse stadhuis en op alle Amsterdamse stadsdeel
kantoren. De ondertekenaars moeten Amsterdamse kiesge
rechtigden zijn (d.w.z. 18 jaar of ouder) en staan ingeschre
ven in het Amsterdamse bevolkingsregister. 
Wij hopen dat u deze moeite voor ons wilt doen. Wij zijn er ' 
mee geholpen, want elke handtekening is welkom en hard 
nodig. Ook bent u van harte welkom op één (of beide) van 
de twee actiedagen voor het inzamelen van handtekenin-
gen. We hebben veel vrijwilligers nodig. De actiedagen wor
den gehouden op zaterdag 2 en zaterdag 9 september 2000. 
We verzamelen dan om 09.30 uur in café P96, Prinsengracht 
96 in Amsterdam. Meer informatie kan worden gegeven 
door René van Veen, Prinsengracht 96, tel. 020- 62 21 864. 

Alvast bedankt voor alle hulp, 
namens het Amsterdams Burgemeestersreferendum Comité 
(ABC), Riek ten Have 

Amsterdams Burgemeestersreferendum Comité (ABC), p/a 
R.P. ten Have, Zandstraat 2H, 1011 HK Amsterdam 
Meer informatie treft u aan op: 
www.d66.nl/nieuws/partij/burgemeestersreferendum.html 
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GROETEN UIT AMERIKA 

Revolutionair 
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In de jaren zestig hield D66 er een Amerikaanse mar
keting op na. Revolutionair was het filmpje waarin 
Hans van Mierlo diep weggedoken in zijn regenjas fi
losoferend over straat liep. Die tijden zijn voorbij. 
Onze congressen zijn nu bijna net zo suf als die van 
het CDA en de betere verkiezingsspots komen van de 
PvdA. De VVD heeft Gordon en Annemarie Jorritsma 
ter vermaak. 
Misschien kunnen we wat leren van die gekke 
Amerikanen. De Republikeinse en Democratische 
conventies zijn voorbij en het was feest! Elf 'waves' 
ballonnen en confetti kwamen er naar beneden na de 
toespraak van Bush (volgens een uitgebreide analyse 
van de tv-commentatoren was dat inderdaad aan de 
ruime kant) en er was salsamuziek van popster Ricky 
Martin. Het clipje werd niet vertoond want de rond
borstige dames daarin zijn veel te exotisch voor het 
pro-life kader van de Grand Old Party. Maar toch, het 
was feest. 
Dat wil bij ons nog niet helemaal lukken. We probe
ren het wel, want op het laatste congres was er een 
optreden van een heus homokoor, maar dat is toch 
niet helemaal wat ik bedoel. 
Politiek is voor Amerikanen meer dan bumperstickers 
en swingende bijeenkomsten. Ze zijn geobsedeerd 
door iets dat ons als Democraten moet aanspreken: 
'accountability'. Senatoren en afgevaardigden publi
ceren op hun website artikelen en plannen en Dick 
Cheney moet zich voor de media verantwoorden over 
zijn stemgedrag vijftien jaar geleden. Als de burge
meester van Washington een nieuwe brug opent, 
mag hij niet alleen het lintje doorknippen maar moet 
hij ook in detail uitleggen waarom dat ding anderhalf 
miljoen dollar duurder is dan begroot. In Nederland 
kon Wim Kok het niet eens opbrengen om in het 
openbaar uit te leggen waarom Nederland meedeed 
aan de luchtaanvallen tegen Servië. 
Ballonnen en Gordon passen misschien niet bij ons, 
maar dat 'accountability' heeft wel wat, vind ik. 
Kunnen D66-politici voortaan niet individueel ver
antwoording afleggen over hun prestaties en hun 
stemgedrag? Over dertig jaar zal blijken hoe revolu
tionair dat was. 

Redacteur Udo Koek werkt tot 1 januari 2001 in 
Washington. Daarvandaan zal hij de komende maanden 
columns verzorgen over Amerikaanse toestanden en de 
komende presidentsverkiezingen (ukock@worldbank.org) 
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STIMULANS 2000 
voortvarend van start 

Na diverse oproepen in de Democraat kwam in het weekend 
van 16 en 17 juni jl. een twintigtal jonge, enthousiaste 
D66'ers bijeen in het Friese St. Nicolaasga. Tezamen vormen 
zij de groep Stimulans 2000, waarvan de deelnemers een bij
zonder programma van het Opleidingscentrum krijgen aange
boden. Gedurende een klein jaar worden zij gecoached in hun 
ontwikkeling als lid van D66. Via korte stages maken zij ken
nis met het politieke bedrijf, raken meer betrokken bij de or
ganisatie van de vereniging D66, verdiepen hun kennis en in
zicht rond de belangrijkste uitgangspunten van de partij, ver
beteren hun (politieke) vaardigheden, doen aan nieuwe 
netwerkvorming en versterken hun politiek gevoel als geheel. 
De eerste concrete resultaten hiervan zullen binnenkort zicht
baar worden in een drietal te organiseren Politieke Podia. 
Onder verantwoordelijkheid van het Landelijk Bestuur organi
seert Stimulans 2000 op maandagavond 25 september aan
staande het eerste Politiek Podium in 'De Vereeniging' te 
Nijmegen. Thema in deze universiteitsstad is de actuele dis
cussie rond de status, verhouding tussen Hogeschool versus 
Universiteit. Elders in de Democraat kunt u meer hierover 
lezen. 
Op zaterdagmiddag 14 oktober volgt het tweede Politiek 
Podium te Leiden met als thema Ruimtelijke Ordening. In het 
bijzonder zal worden ingegaan op de eerste commentaren en 
reacties op de binnenkort te verschijnen nota Ruimtelijke 
Ordening van minister Jan Pronk. Het derde podium ten 
slotte vindt op zaterdagmiddag 4 november plaats in Utrecht 
en draagt als thema Stedelijke (her)inrichting. Dit onderwerp 
heeft ook betrekking op de herindelingsverkiezingen Utrecht 
en Vleuten-de Meern op 8 november. 

Stimulans 2000 organiseert een fringe meeting op het 
congres o.a. over prioriteiten in de ruimte 

De deelnemers van Stimulans 2000 zullen het hierbij echter 
niet laten. Tijdens het komende congres op 18 en 19 novem
ber a.s. organiseren zij op zaterdagmiddag 18 november een 
fringemeeting met als voorlopige titel: D66-uitgangspunten, 
hoe breng je ze in praktijk? Deze bijeenkomst wordt uitge
werkt aan de hand van de volgende vraag: 'Hoe gaan we om 
met de schaarse ruimte in Nederland?' 
Kortom: wat Stimulans 2000 betreft geen gebrek aan een 
spannend debat dit najaar! Meer informatie hierover is te 
vinden in de volgende Democraat, op de website www.D66.nl 
of via het Opleidingscentrum, Leo Pinxten 070 - 3566043 of 
e-mail: opleidingscentrum@d66.nl 
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Samenvatting voorstellen 
Capita Selecta Onderwijs 
Goed onderwijs op alle niveaus is voor D66 een topprioriteit. Na alle onder
wijshervormingen van de afgelopen decennia zit niemand te wachten op om
vattende stelselherzieningen. Maar concrete problemen moeten wel worden 
aangepakt. De resolutie voor het najaarscongres zal een aantal van die pro
blemen bij de kop pakken. Er zullen concrete voorstellen worden gedaan. 
Daarbij gaat het onder meer om de toekomst van het leraarschap, de schaal
grootte in het basisonderwijs, zeggenschap van leerlingen, ouders en leer
krachten, en de werkdruk in het voortgezet onderwijs. 

Ontwikkelingsbeleid en internationale handel 
Nederland hecht grote waarde aan een grote inspanning op het terrein van 
ontwikkelingssamenwerking. Deze inspanning draagt bij, zo wordt gesteld, 
aan de internationale rechtsorde, het geeft Nederland enige invloed in de we
reld en het levert hopelijk een bijdrage aan armoedebestrijding. Toch bestaan 
er na bijna vijftig jaar ontwikkelingssamenwerking twijfels over het behaalde 
resultaat. De verschillen in welvaart in de wereld zijn in die periode eerder toe
genomen dan afgenomen. De effectiviteit van veel ontwikkelingsprojecten, is 
gering. Vaak hebben vrije handel en investeringen een grotere bijdrage aan 
economische en sociale ontwikkeling geleverd dan ontwikkelingssamenwer
king. In de congresresolutie wordt voorgesteld de opzet van ontwikkelingssa
menwerking te herzien, waardoor de effectiviteit mogelijk verbeterd wordt. 
Het gaat hierbij niet om de hoogte van de bestedingen. D66 blijft aan interna
tionale samenwerking een hoge prioriteit geven. Daarnaast wordt voorgesteld 
de nadruk te verleggen naar bevordering van handel en investeringen. Nieuwe 

Congres wordt altijd goed bezocht door bewindslieden. 
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combinaties zijn denkbaar tussen overheid en bedrijfsleven om te komen tot 
duurzame samenwerking. Ten slotte wordt een oproep gedaan om de funda
mentele problemen van ontwikkelingslanden meer aandacht te geven: een be
tere markttoegang tot de rijke landen, het verlichten van schulden, maar ook 
het werken aan een goed en democratisch bestuur. 

Positie ambtenaren 
Op het laatste voorjaarscongres is de resolutie Burger en Bestuur aan de orde 
geweest. Onderwerp van discussie was de verantwoordelijkheid van de amb
tenaar en vooral de verantwoording aan de volksvertegenwoordiging. In het 
licht van de discussie over ministeriële verantwoordelijkheid en over de reële 
of vermeende toegenomen macht van het ambtelijk apparaat, is dat niet ver
wonderlijk. De vraag werd aan het congres voorgelegd of de ambtenaren als 
constitutionele macht moeten worden erkend en dan ook verantwoording 
moeten afleggen aan het parlement. In de partij werd daar zeer verschillend 
over gedacht. Een werkgroep van de Programmacommissie buigt zich over 
dit onderwerp en zal in het najaarscongres een motie hierover indienen. 

Beleidsvoornemens 
De beleidsvoornemens voor het jaar 2001 zijn enerzijds gericht op de intensi
vering van de politieke meningsvorming binnen de partij, anderzijds op het 
naar buiten treden van D66 als beeldmerk van aantrekkelijke, beweeglijke en 
onorthodoxe vernieuwing. 
Kernwoorden daarbij zijn: spannende politieke podia, voorbereiding verkie
zingsprogramma Tweede Kamer, congressen vol debat en actualiteit. Nadruk 
op communicatie en service. 

Organisatie 
Voorstel van het Landelijk Bestuur om samen met de besturen van het 
Opleidingscentrum D66 en de Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 zowel 
bestuurlijk als organisatorisch te integreren. 

Statuten en Huishoudelijk Reglement 
De congresstukken bevatten wijzigingsvoorstellen m.b.t. 

reorganisatie door opheffing Opleidingscentrum en koppeling van de 
Stichting Wetenschappelijk Bureau aan het Landelijk Bestuur; 

2 vermindering van onverenigbaarheden, opheffing onderscheid lidmaat
schapstermijnvereiste tussen partijfuncties en vertegenwoordigende 
functies (beide 6 maanden); 

3 een meer eenvoudige dispensatieprocedure; 
4 het mogelijk maken van één congres per jaar, kortere aankondigings- en 

voorsteltermijnen 
5 LB en PC mogen zelf wijzigingsvoorstellen indienen; 
6 publicatie op website gelijkwaardig met verzending per post; 
7 automatische geldigheid landelijk VP bij strijdigheid decentraal VP met 

landelijk VP; 
8 tijdpad besluitvorming verkiezingen ten dele overgeheveld naar Landelijk 

Bestuur; aanmeldingstermijn van één maand; 
9 publicatie uitvoeringsbesluiten; 
10 invoering verplichte rechtsgangverwijzing; 
11 verwijdering overbodige voorschriften; 
12 technische en redactionele wijzigingen. 

Organisatorische voorstellen van Landelijke Verkiezingscommissie m.b.t. 
Tweede-Kamerverkiezingen 
1 tijdpad 
2 minimumpercentage vermeldingen van een kandidaat bij poststemming: 

5%; 
3 maximale aantal kandidaten op de lijst 30 
4 een presentatiebijeenkomst te houden. 

lnstellingsbesluit Stemadviescommissie Tweede-Kamerverkiezingen 2002 
Voorgesteld wordt voor de Tweede-Kamerverkiezingen in 2002 een stemad
viescommissie in te stellen die een advies uitbrengt bij de verkiezing van alle 
kandidaten. Voor de lijsttrekkersverkiezing wordt geen advies uitgebracht. De 
verkiezing van de leden van de Stemadviescommissie vindt plaats op het vol
gende congres. 
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Geagendeerde onderwerpen 
• de goedkeuring van de jaarrekening 1999 en décharge penningmeester; 

vaststelling van de begroting 2001; vaststelling van de gewijzigde contri
butieregeling 2001; wijziging regio-afdrachtregeling 2001, afdrachtregeling 
politieke vertegenwoordigers; 

• organisatievoorstellen van het Landelijk Bestuur, SWB en Opleidings
centrum; algemene organisatorische moties; wijzigingsvoorstellen Statuten 
en Huishoudelijk Reglement; organisatorische voorstellen m.b.t. de verkie
zingen voor de Tweede Kamer in 2002, waaronder het instellingsbesluit 
voor de Stemadviescommissie; 

• resoluties onderwijs, ontwikkelingsbeleid en internationale handel, ambte
naren; 

• algemene politieke moties, actuele politieke moties en moties die op zater
dag n.a.v. fringe meetings worden geformuleerd voor besluitvorming op 
zondag. In ieder geval wordt in de fringe meetings gesproken over: ge
zondheidszorg; e-government; de toekomst van de politieke partij; 
Enschede, de lessen uit de ramp; biotechnologie, en voedselveiligheid. 
Kijk op de website of bel ons om te weten welke actuele onderwerpen in 
fringe meetings aan de orde komen. 

• beleidsvoornemens van het Landelijk Bestuur. 

Tijdens het congres worden er verkiezingen gehouden voor de volgende 
vacatures in besturen en commissies: 
- Landelijk Bestuur: 1 e penningmeester, secretaris politiek; 
- Commissies: voorzitter Besluitvormingscommissie, lid Financiële 

Commissie, voorzitter en 7 leden Geschillencollege, 1 lid Landelijke 
Verkiezingscommissie, 1 bestuurslid Opleidingscentrum 066. 

Er is gelegenheid tot het stellen van vragen aan de fracties van Tweede 
Kamer, Eerste Kamer en onze vertegenwoordiging in het Europees 
Parlement, aan het Landelijk Bestuur en aan de besturen van SWB en 
Opleidingscentrum. 

In de avond: Bach op het congres? 
Antwoord: niet helemaal! De Duitse componist Johann Sebastian 
Bach stierf precies 250 jaar geleden. Reden om het jaar 2000 als in
ternationaal Bachjaar uit te roepen. Vanwege dit bijzondere jaar ver
vaardigde Rob van der Hilst uit Utrecht- tevens D66-regiobestuurs
lid aldaar- een bijzonder boek getiteld 'Een engel uit de hemel' 
(Ambo, Amsterdam), waarin de 300-jarige relatie tussen Nederland 
en Bach met veel gevoel voor detail wordt beschreven. 
Rob van der Hilst, die ook werkzaam is als muziekonderzoeker voor 
de stichting M97 en belangrijke ontdekkingen op zijn naam heeft 
staan van onbekende composities van onder andere Mendelssohn, 
Bruckner en Wagner, verzorgt tijdens het avondprogramma een le
zing over de nauwe, 300-jarige band tussen Nederland en Bach. 
Aangezien uitsluitend spreken over mooie muziek even merkwaardig 
is als alleen maar praten over lekker eten, staat de uitvoering van de 
muziek van de Grote Meester centraal. Het accent ligt op de lichte 
stukken van Bach. Onze gastspreker neemt een kleine bus vol mu
sici mee om deze werken ten gehore te brengen. 
Het Bachboek van Rob van der Hilst- waarover in de media al het 
nodige te doen is geweest - is op het congres verkrijgbaar. 

Hoe komt u in het bezit van de volledige voorstellen? 
Vanaf 6 september kunt u de voorstellen (met uitzondering van de financiële 
voorstellen) downloaden van onze website www.d66.nl . De financiële stuk
ken staan vanaf 17 oktober op de website. Een samenvatting wordt gepubli
ceerd in de Democraat die op 18 oktober bij de leden in de bus valt. 
De volledige agenda met alle voorstellen, formulieren en de congresboeken 
met moties en amendementen zijn downloadbaar van onze website 
www.d66.nl. Alle voorstellen worden bovendien via e-mail toegezonden aan 
de secretarissen van afdelingen en regio's en op papier aan de secretarissen 
van wie nog geen e-mail-adres bekend is. 
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De papieren editie van alle stukken kan bovendien worden opgevraagd bij het 
Landelijk Secretariaat. bij voorkeur via e-mail Lsd66@d66 nl. Zo nodig per 
fax: 070- 364 1917. per post Landelijk Secretariaat D66, Postbus 660, 
2501 CR Den Haag: en eventueel ook telefonisch ·s ochtends tussen 09.00 
en 13.00 uur (tel. 070- 356 60 66) 

Hoe dient u moties en amendementen in en tot wanneer kan dat? 
U doet dat op een formulier dat u kunt downloaden van de website of aanvra
gen bij het Landelijk Secretanaat. Vergeet niet de achterkant in te vullen. op
dat wij u zo nodig kunnen bereiken. 
Algemene politieke moties, algemene organisatorische moties. en moties en 
amendementen op alle voorstellen die op 6 september beschikbaar zijn. kun
nen worden ingediend tot dmsdag 17 oktober 2000, 10.00 uur. Denkt u er
aan dat bij voorstellen met fmanc1ele consequenties voor de partij een amen
dement op de begroting d1ent te worden ingediend? 
Bij de financiele onderwerpen sluit de mdiening van moties en amendemen
ten op 2 november 2000 om 1000 uur. Oe jaarrekening is niet amendeer
baar en wordt aan het congres ter goedkeuring voorgelegd 
Actuele politieke mot1es behoeven 5 handtekeningen van stemgerechtigde le
den. Alle overige moties en amendementen behoeven hetzij 25 handtekenin
gen van stemgerechtigde leden. hetzij de handtekeningen van voorzitter en 
secretaris van het bestuur van de afdeling. regio of platform waarin de leden
vergadering de moties en amendementen vaststelde. 
Voor aanvullende eisen kijk op de website bij congresreglement of vraag dit 
op bij het Landelijk Secretanaat. 

Informele contacten in de wandelgangen 



Huishoudelijke mededelingen 
Lokatie en bereikbaarheid: zie de website of vraag de informatie op bij het 
Landelijk Secretariaat 
Een toegangsbewijs voor het congres kost 130,-. U heeft hiermee zowel op 
zaterdag als op zondag toegang 
Stemrecht heeft elk lid dat over 2000 aan zijn contributieverplichting heeft 
voldaan. Eventueel kunt u de contributie ter plekke voldoen. 
Opvang nieuwe leden: nieuwe leden kunnen deelnemen aan een kennisma
kingsbijeenkomst. Voor meer informatie kunt u zich melden bij of mailen met 
het Opleidingscentrum van D66. 
Kinderopvang is beschikbaar gedurende het dagprogramma. Van tevoren 
aanmelden bij het Landelijk Secretariaat is noodzakelijk. 
Diner en overnachting: u kunt een overnachting reserveren via het hotelreser
veringsformulier dat in deze Democraat meegestuurd is. Ter plaatse kunt u 
zich opgeven voor het diner van zaterdagavond (f 29,-) bij de infobalie van De 
Leeuwen horst. 
Spreekuur LVG: als u vragen heeft m.b.t. de procedurele kant van de verkie
zingen kunt u terecht bij de Landelijke Verkiezingscommissie, die op beide 
congresdagen een uur spreekuur houdt. 
Ontspanning: naast de volle congresagenda is er ook ruimte voor ontspan
ning. Congrescentrum De Leeuwenhorst beschikt over een overdekt zwem
bad, een sauna, een bubbelbad, een fitness-ruimte. twee squashbanen en 
vier bowlingbanen. Het centrum ligt naast een prachtig natuurgebied en vlak
bij het strand. 
Feest op zaterdagavond: een cultureel avondprogramma rondom J.S. Bach 
en naderhand disco. Toegang gratis. 

Overige mededelingen van Landelijk Bestuur 

Herindelingsverkiezingen 
Op 18 oktober en 8 - mogelijk 15 - maar zeker 22 en 29 november vinden in 
een aantal gemeenten in Noord-Holland, Utrecht, Overijssel, Gelderland en 
Limburg herindelingsverkiezingen plaats. Voor meer informatie zie de D66-
website. Samen gaan we er een klinkend succes van maken. Vooral ook als 
aanloop naar de verkiezingen in 2002. 

Gemeenteraadsverkiezingen - woensdag 6 maart 2002 
Na aanname door congres 71 van de voorstellen tot wijziging van het 
Huishoudelijk Reglement zijn de data als volgt: 
opening kandidaatstelling lijsttrekker en overige fractieleden uiterlijk 22 juni 
2001: sluiting kandidaatstelling lijsttrekker uiterlijk 22 juli 2001: verkiezing 
lijsttrekker uiterlijk 22 september 2001: sluiting kandidaatstelling overige kan
didaten uiterlijk 22 september 2001: opening poststemming verkiezing frac
tieleden uiterlijk 3 november 2001: sluiting poststemming uiterlijk 15 decem
ber 2001: dag der kandidaatstelling (indiening lijsten bij de gemeente) 22 ja
nuari 2002. Het volledige tijdpad vindt u op onze website (www.d66.nl). 

Tweede Kamerverkiezingen - woensdag 15 mei 2002 
Na aanname door congres 71 van de voorstellen tot wijziging van het 
Huishoudelijk Reglement zijn de data als volgt: 
opening kandidaatstelling lijsttrekker woensdag 27 juni 2001: sluiting kandi
daatstelling lijsttrekker vrijdag 21 september 2001: verkiezing lijsttrekker op 
congres 17 november 2001 te Rotterdam: opening kandidaatstelling tractiele
den woensdag 27 juni 2001: sluiting kandidaatstelling tractieleden vrijdag 23 
november 2001; opening poststemming woensdag 16 januari 2002; sluiting 
poststemming: vrijdag 1 februari 2002; concept-verkiezingsprogramma bij le
den woensdag 16 oktober 2001; vaststelling verkiezingsprogramma in con
gres 9/10 februari 2001: dag der kandidaatstelling (indiening lijsten) dinsdag 
2 april 2002. Het volledige tijdpad vindt u op onze website (www.d66.nl). 

Politieke Podia 
Op maandagavond 25 september wordt het politieke podium "Binair unfair? 
Voor en tegen een HBO-universiteit" gehouden. Op zaterdagmiddag 14 okto
ber is er in Leiden een politiek podium over Ruimtelijke Ordening. Op zater
dagmiddag 4 november kunt u een podium in Utrecht over de stedelijke 
(her) inrichting bijwonen, dat mede gehouden zal worden in het kader van de 
herindelingsverkiezingen. 
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Solo 

Neem deel aan deze debatten in de partij! Voor meer informatie, zie elders in 
deze Democraat. 

E-mail-service 
Per 1 september gaat een nieuwe landelijke service van start. Minimaal1x per 
2 weken wordt aan alle abonnees een overzicht gemaild van nieuwe berichten 
op de website. Eenmalig worden alle leden van wie het Landelijk Secretariaat 
een e-mailadres bezit, als abonnee ingevoerd. Wilt u geen bericht ontvangen, 
dan meldt u zich digitaal af. Wijzigt uw e-mailadres of wilt u zich opnieuw 
abonneren, dan doet u dit rechtstreeks digitaal via de D66-website 
(www@d66.nl). Deze registratie staat los van de ledenadministratie. 
Wijzigingen in e-mailadressen dient u zelf aan de ledenadministratie te mei- · 
den. 

Jongeren 
In september gaat de campagne "Jonge Democraten, nieuwe Democraten" 
van start. 

Senioren 
U bezoekt toch ook de D66-stand op de 50 +-beurs in de Jaarbeurs in 
Utrecht van 21 tot en met 24 september? 

Volgende Democraat 
Deze valt rond 18 oktober bij u op de mat. Daarin vindt u het laatste nieuws 
over het congres en de samenvatting van de financiële voorstellen voor con
gres 71. 
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AFDELINGSBESTUURDERS VERZAMELT U! 

Symposium: 'In contact met de kiezer' 
16-09-2000 in Zalencentrum Vredenburg te 
Utrecht 
Op 16 september staan twee thema's centraal: het 
tijdpad naar de gemeenteraadsverkiezingen van 6 
maart 2002 en de communicatie die daarbij een 
belangrijke rol speelt. Aan de orde komen onder 
meer de volgende vragen: hoe kun je nieuwe leden 
werven en binden? Hoe zet je als afdeling een effi
ciënt communicatieplan op? Hoe kun je de con
tacten met de kiezer verbeteren en hoeveel kun je 
hebben aan de inzet van de digitale media en aan 
de pers en publiciteit? 
Met de gemeenteraadsverkiezingen in het vooruit
zicht zal er op deze dag ook nadrukkelijk aandacht 
besteed worden aan diverse praktische en proce
durele aspecten waar je als afdelingsbestuur mee 
te maken krijgt. Want juist de afdelingsbestuurders 
vervullen hierin een doorslaggevende rol. Dit na
jaar nog moeten de eerste procedures ten aanzien 
van de raadsverkiezingen worden opgestart. 
Kortom: redenen genoeg om de krachten te bun
delen op 16 september a.s.! Naast het Opleidings
centrum wordt aan dit symposium medewerking 
verleend door onder andere de Commissie 
Communicatie, het Innovatieteam en de Landelijke 
Verkiezingscommissie. Meld u nu aan voor deze 
belangrijke bijeenkomst: mail opleidingscen
trum@d66.nl of bel 070 - 356 60 66. Bijdrage: 
f 20.-. 

POLITIEK PODIUM 

'Binair unfair? Voor en tegen een HBO· 
Universiteit' 

25-09-2000 te Nijmegen 
Onder verantwoordelijkheid van het Landelijk 
Bestuur organiseert Stimulans 2000 op maandag- ~ 
avond 25 september aanstaande het eerste van 
een drietal te organiseren Politiek Podia. Thema is 
de actuele discussie rond de status van en de ver
houding tussen Hogeschool versus Universiteit. 
Locatie:'De Vereeniging' te Nijmegen, vanaf 19.30 
u. De toegang is vrij. Elders in de Democraat (arti-
kel over Stimulans 2000) leest u meer over de po
litieke podia. 

DEBAT&& 

'Versterk de profilering van onze partij!' 
Debatclinic D66, 30-09-2000 in Stadskasteel 
Oudaen te Utrecht 

ledereen binnen D66 die op spannende en uitda
gende wijze kennis wil maken met debatteren of 
bestaande debatvaardigheden verder wil aan
scherpen, is van harte uitgenodigd voor de 

I OPLEIDINGSCENTRUM I 
Debat66-bijeenkomst op zaterdag 30 september 
a.s. Deze vindt plaats tussen ca. 10.00 uur en 
16.00 uur in Stadskasteel Oudaan aan de 
Oudegracht 99 te Utrecht. Volgens dé debatclub 
van D66 kan een goed gevoerd politiek debat niet 
alleen intrigerend theater en scherpere argumen
ten bieden, maar versterkt het bovenal de profile
ring van onze partij. Op deze flitsende dag komt u 
meer te weten over de kunst van het debatteren en 
kunt u naar believen in debat treden met de ove
rige deelnemers, of met een 'crack' van Debat66. 
Ondertussen ontvangt u regelmatig persoonlijke 
en constructieve feedback op uw debatstijL 
Verschillende debatvormen zullen worden ge
bruikt, van een parlementair debat tot de 'debat
sandwich'. Kort voor aanvang van het debat krijgt 
iedereen een politieke stelling uitgereikt, zodat ver
volgens de kracht en charme van de improvisatie 
bij het debat extra groot zijn! De debatclinic wordt 
georganiseerd door het Opleidingscentrum i.s.m. 
Debat66. Wilt u zich aanmelden voor deze spran
kelende dag of meer weten over Debat66, neem 
dan contact op met het Opleidingscentrum of 
stuur ons een mail. De bijdrage bedraagt f 25,-. 
Debat66 is ook goed te bereiken via e-mail: 
Debat66@d66.nl. 

TRAININGEN EN CURSUSSEN 

Druk, druk, druk! 
Hoe deel ik mijn tijd beter in? 
07-10-2000 in Utrecht 
Komt u regelmatig tijd tekort en komt u om in de 
paperassen en stukken? Dan is het de hoogste tijd 
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voor een cursus timemanagement U leert uw tijd 
beter te benutten en efficiënter in te delen, waar
door u doelgerichter (en prettiger) kunt gaan wer
ken. Bijdrage: f 75,-

Wat móet ik met zo'n type? 
Over het omgaan met conflicten 
28-10-2000 in Utrecht 
ledereen krijgt wel eens te maken met 'lastige' 
mensen, of misschien wordt u zelf door sommi
gen wel als zodanig ervaren. Hoe gaat u daarmee 
om en hoe lost u een eenmaal gerezen conflict 
op? Deze training helpt u daarbij in de vorm van 
rollenspelen en met gebruikmaking van de video. 
Bijdrage: f 75,-. 

Debatteren kun je leren 
04-11-2000 in Amsterdam 
"De vele oefeningen en rollenspelen hadden we 
zeker niet willen missen", aldus vele cursisten die 
deze training volgden. Zit u zelf ook al gauw met 
uw mond vol tanden als iemand u van repliek 
dient? Of vindt u een debat enigszins eng? Na 
deze training voelt u zich vast een stuk zekerder. 
We werken in een kleine groep, met video-onder
steuning. Bijdrage: f 75,-. 

Aldus besloten! 
Hoe leid ik een vergadering? 
04-11-2000 in Utrecht 
Kost het u soms moeite om als voorzitter 'to the 
point' te blijven? Of vindt u het lastig om op een 
geschikt moment een onderwerp af te kappen? 
Kortom: wilt u leren hoe u als voorzitter vergade-



2 sept 

9 sept 

16 sept 

21124 sept 

23 sept 

25 sept 

Partijagenda 
Actiedag Burgemeestersreferendum in Amster
dam. Verzamelen om 09.30 uur in café P96, 
Prinsengracht 96 in Amsterdam. (Zie ook blz. 21 ). 
Tweede actiedag Burgemeestersreferendum (zie 
boven). 
Symposium: 'In contact met de kiezer'. Utrecht: 
Zalencentrum Vredenburg. (Zie ook blz. 26) 
50+beurs in Utrecht. D66 biedt eigen pro
gramma aan. 
Symposium Ruimtelijke ordening. Zaandam: 
Zaantheater, Nicolaasstraat 3. Aanvang: 9.30 
uur. Afsluitende borrel begint om 14.00 uur. 
Kosten: 65,- (Zie ook blz. 17). 

30 sept 

Politiek podium: 'Binair unfair? Voor en tegen 
een HBO-Universiteit'. Nijmegen: De Vereen i
ging, Keizer Karelplein 2D. (Zie ook blz. 13) 
Debatclub D66: Debatclinic 'Versterk de profile
ring van onze partij!' Utrecht: Stadskasteel 
Oudaen. (Zie ook blz. 26) 

Kom naar het minisymposium 'In contact met de kiezer' 
op 16 september a.s. 

- Fractie-interactiedag 'Jeugdbeleid in 
Euregio's.' 

4 nov Politiek Podium Stimulans 2000: Stedelijke her
inrichting. Utrecht. 

5okt Johan de Wittiezing 'Bekroonde democratie', 
door Thom de Graaf. Dordrecht: Grote Kerk. 
Aanvang: 20.15 uur. 

-Cursus Debatteren. Amsterdam (OC) 
· Cursus Leiden van een vergadering. 

Amsterdam (OC) 
7okt 
14 okt 

Cursus Time-management. Utrecht (OC) 
Politiek Podium Stimulans 2000: Ruimtelijke or
dening. Leiden. 

18/19 nov Najaarscongres Noordwijkerhout 

17 okt Sluiting moties en amendementen m.b.t. con
gresvoorstellen in dit nummer. 10.00 uur 
Democraat nr. 6 verschijnt 

25 nov 
9 dec 

Cursus Leren presenteren. Den Haag (OC) 
Kennismakingsdag D66. Utrecht (OC) 

18 okt 
28 okt 
2 nov 

Cursus Conflicthantering. Utrecht (OC) lnformatienummers: 
Sluiting moties en amendementen m.b.t. de fi
nanciêle congresstukken (worden gepubliceerd 
in Democraat nr. 6) 10.00 uur. 

OC I Opleidingscentrum 070 - 356 60 46 
SWB I Wetenschappelijk bureau 070- 356 60 41 
JD I Jonge Democraten 070 - 362 21 62 

Vervolg 

I OPLEIDINGSCENTRUM I 

ringen prettiger en efficiënter kunt laten verlopen? 
Volg dan deze training in een kleine groep, onder
steund door video-opnamen. Bijdrage: f 75,-. 

Wat een spreker is die ... ! 
Hoe houd ik een goede speech of presentatie? 
25-11-2000 in Den Haag 
"Prikkeling tot improvisatie", "veel oefeningen', 
"groepsgewijs evalueren"; enkele van de positieve 
opmerkingen van de cursisten op de vraag welke 
aspecten van deze training ze nuttig vonden. Staat 
bij u soms ook het zweet u in de handen als u in 
het openbaar iets moet zeggen? Of komt u nooit 
los van het papier waarop uw tekst staat? Na deze 
training is de eerste schroom weggenomen. We 
werken in een kleine groep en maken gebruik van 
leerzame video-opnames. Bijdrage: f 75,-. 

Dit is D66! 
Een kennismakingsdag met D66. 
9-12-2000 in Utrecht 
Als u overweegt om lid te worden van D66, of dat 
al bent en graag actief wilt worden of gewoon 
meer van uw partij wilt weten, kom dan naar deze 

kennismakingsdag. Ervaren D66'ers wijzen u de 
weg naar en in de partij. Aan de orde komen o.a. 
inhoud, stijl en organisatie van D66. De kennis
makingsbijeenkomst in Utrecht wordt begeleid 
door Jos Eibers, voorzitter Statenfractie D66 te 
Utrecht en Tweede-Kamerlid Nicky van het Riet. 
Bijdrage: f 25,-. 

Maakt geld niet gelukkig? 
Een cursus gemeentefinanciën Datum in overleg 
Wellicht zakt de moed u als gemeenteraadslid in 
de schoenen als de voorjaarsnota of de begroting 
op de mat ploft. Hoe pak je zulke gemeentelijke fi
nanciële stukken het beste aan? Met welke finan
ciële documenten krijg je in de loop van het jaar 
eigenlijk te maken en wat kun je ermee? Na deze 
cursus kunt u door de bomen het bos weer zien. 
Laat ons weten of u belangstelling heeft. Bijdrage: 
f 60,-. 

In overleg 
Heeft u belangstelling voor een training Omgaan 
met de media of wilt u als fractie iets doen aan 
Teamvorming? Neem dan ook contact op met het 
Opleidingscentrum zodat wij in overleg met u 
e.e.a. kunnen organiseren. 

BROCHURES 
Vaardigheden voor het politieke vak.f 10,
Gemeente en financiën f10,· 
Maak kennis met D66. f 5,-
Leidraad voor de afdeling.j 15,-
D66 en de praktijk van de gemeenteraad f 17,50 

(De prijzen van bovengenoemde brochures zijn 
exclusief porto) 

Zie voor een uitgebreidere omschrijving van de 
brochures de D66-website of neem contact op 
met het Opleidingscentrum. 

INFORMATIE EN AANMELDING 
Voor meer informatie en aanmelding kunt u te
recht bij het Opleidingscentrum, tel: 070- 356 60 
66, b.g.g. 356 60 46, 356 60 43, of 356 60 51, 
e-mail: opleidingscentrum@d66.ni. 
Internet www/d66.nl/opleidingscentrum/ of per 
post: Opleidingscentrum D66, Postbus 660, 
2501 CR Den Haag. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
Idee 

In het oktobernummer van Idee, tijdschrift van het 
wetenschappelijk bureau van D66: 

Thema: Academische oorlog of centenkwestie? 
- Rector magnificus Frans van Vught van de 'onder

nemende' Universiteit Twente ziet weinig gevaren 
in een intensievere samenwerking met het be
drijfsleven. Hij vindt het goed dat studenten langer 
studiefinanciering krijgen en dus meer naast de 
studie kunnen doen. Bijverdienen bij voorbeeld, 
want ze moeten gaan meebetalen. 

- Onderzoeksmedewerker Ben Jongbloed: 'Er is 
niks mis met de economisering van het hoger 
onderwijs!' Deregulering van het collegegeld is de 
enige optie, en een heel wat constructievers dan 
het afschuiven van de schuld op studenten, 
bureaucraten of de markt. 

-Joop Hartag (UvA) wil moedig voorwaarts, maar 
waarnaartoe? 'Als het onderwijs duurder wordt, 
moet er maar dieper in de buidel worden getast. In 
Amerika kan ook niet iedereen naar Harvard.' 

- Student Ivo Spanjersberg vindt het maar onzin dat 
de universiteit zou 'verschoolsen' of dat de bud
getten te laag zouden zijn. Als er al een conflict 
speelt, dan Hooguit een generatieconflict: tussen 
middenklassekinde~en van toen en die van nu. 
Want 'boys will be boys'. 

En verder: 
- In de Tweede Kamer: de Tijdelijke Commissie 

Besluitvorming Uitzendingen. Hoe was hèt om 
deze voor te zitten, hoe was het om hiervoor te 
zitten? Voorzitter Bert Bakker en Kamerlid Jan 
Hoekerna doen hun relaas. 

Rustig nazomeren? Dat dacht u maar! 

Nu het nieuwe parlementaire jaar van start is 
gegaan, is er van alles aan de hand. Oe gou
den koets rolt voorbij, gevolgd door de troon
rede. Kort daarna volgen de algemene be
schouwingen en is de toon gezet. Op de web
site vindt u het allerlaatste nieuws: 
www.D66.nl 
Dil najaar zijn er allerlei bijeenkomsten die 
uw aandacht verdienen: het minisymposium 
over communicatie voor afdelingsbestuur-

6' ders, politieke podia en debatbijeenkomsten. 
;:; U vindt ze in de partijagenda. 
~ "" Nieuw zijn de open dagen die de Tweede
::!_ 

1;; Kamerfractie en de partij gaan organiseren, 
~. met ingang van dit najaar. Deze zijn bedoeld 

voor nieuwe leden en leden die zin hebben 
om nader kennis te maken met 'het Haagse'. 
Ze worden twee keer per jaar gehouden in 
het gebouw van de Tweede Kamer, op een 
zaterdag. Deze samenkomsten worden be
zocht door een aantal Kamerleden; verder 
wordt bij het vaststellen van een datum zo
veel mogelijk rekening gehouden met de 
agenda's van de D66-bewindslieden, zodat 
een of meerdere van hen in de gelegenheid 
is/zijn om ook even langs te komen. 
Bedoeling is de banden tussen leden en frac
tie aan te halen en nieuwe leden een leuke 
introductie te bieden in de partij. Zodra er 
een datum is geprikt, leest u het in de 
Democraat of op de website! 

-Lammert Jansma over de onverwachte politieke 
betekenis van eindtijdbewegingen. 

- En klikt u door naar Bush of naar Gore? Of had u 
al een link? 

Idee, het tijdschrift van het Wetenschappelijk 
Bureau van D66, verschijnt vijf keer per jaar. Een 
jaarabonnement kost f 74,- (voor studenten f 34,-). 
Losse nummers zijn verkrijgbaar voor f 12,50 per 
stuk. 

Wilt u een van de publicaties bestellen, of een 
abonnement nemen op Idee, dan kan dat bij de 
SWB, tel. 070- 356 60 41, of per e-mail 
swb@d66.ni. De genoemde prijzen zijn excl. porto
kosten. 

D66-senioren, 
kom naar de 50+ Beurs! 

Van donderdag 21 september tot zondag 24 

september wordt in de Jaarbeurs in Utrecht 

de 50+ Beurs gehouden. Ook 066 doet 

daaraan mee en biedt een gevarieerd pro

gramma aan dat helemaal toegesneden is 

op de ouderen in onze samenleving. 

Donderdag en vrijdag staan in het teken van 

wonen, werken en recreëren voor senioren. 

Ook stabiliteit en rechtszekerheid komen 

die dagen uitgebreid aan de orde. Zaterdag 

is de dag van de Gezondheidszorg. Els 

Borst geeft een persoonlijke invulling aan 

deze dag. Zondag is de dag van het Europa 

voor ouderen. Europarlementariër Bob van 

den Bos vertelt u er meer over. Niet te mis

sen! 

BEREIKBAARHEID LANDELIJK BESTUUR 

Alle post voor het Landelijk Bestuur dient te wor
den gericht aan een van de volgende adressen: 
post: Landelijk Bestuur D66 p/a Landelijk 
Secretariaat D66, Postbus 660, 2501 CR Den 
Haag, fax: 070- 364 19 17. Alleen het e-mail-

adres is nog niet aangepast. Als dat zo ver is, 
hoort u het. Dus e-mail: hoofdbestuur@d66.nl 
Wij wijzen u erop dat post gericht aan andere 
adressen niet centraal wordt geregistreerd en ge
archiveerd. 

voorzitter: 
vice-voorzitter politiek 
vice-voorzitter organisatie 
1 e penningmeester 
secretaris politiek ad interim 
secretaris organisatie 
secretaris buitenland 
2e penningmeester 
secretaris communicatie 

Gerard Schouw 
lngrid van Engelshoven 
Steven Pieters 
Robert van Lente 
lnge Kauer 
Arjan Stoffels 
Wiltried Derksen 
Suzanne van Melis 
Maria Fruianu 
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tel. 078-614 8509 
tel. 020-675 4015 
tel. 033-462 4957 
tel. 070-362 0354 
tel. 020-420 8035 
tel. 071-513 0436 
tel. via Land.Secr. 
tel. 070-402 0201 
tel. 070-365 4948 

Voor wie daarnaast een individueellid van het 
Landelijk Bestuur persoonlijk wil benaderen, vol
gen hieronder de gegevens. Alle nummers en e
mail-adressen zijn privé en alleen voor intern ge
bruik binnen D66. 

g.schouw@d66.nl 
l.v.Engelshoven@d66.nl 
s.pieters@d66.nl 
r.v.lente@d66.nl 
I.Kauer@d66.nl 
A.Stoffels@d66.nl 
w.derksen@d66.nl 
s.v.melis@d66.nl 
m.fruianu@d66.nl 
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THOM 

Boze woorden 
Zondagavond, 24 september. Prinsjesdag is weer voorbij. 
Iedereen zag mij na de Troonrede close-up driewerf juichen. 
Niet al te uitbundig, eerder beheerst. Zo denk ik over de mo
narchie: het kan beter. 
Ook de Algemene Beschouwingen liggen achter mij. Ik kijk 
met een mengeling van kritische reflectie en regelrechte irri
tatie terug. 
Om met dat laatste te beginnen: als fractievoorzitter van de 

derde coalitiepartij was ik zesde spreker. 
Het debat begon om 1Ul0 uur. Om 17.30 uur hield de rechtstreekse tele
visie-uitzending op. Om 18.1 S uur mocht de fractievoorzitter van D66 
het spreekgestoelte beklimmen, juist wanneer iedereen aan een borrel toe 
is. Elk jaar hetzelfde ongemak. Er zit maar een ding op: groter worden. 
Kritische reflectie. Je kijkt achteraf altijd met een lichte vertwijfeling 
naar je eigen optreden. Was het scherp genoeg? Kwamen de politieke 
punten wel voldoende uit de verf? Bij de Algemene Beschouwingen 
wilde ik de spanning tussen de economische voorspoed en de achter
stand van de collectieve sector centraal stellen. Een pleidooi voor meer 
ruimte voor maatschappelijke uitgaven zonder het verstandige begro
tingsbelcid overboord te gooien. De VVD vindt het maar niks, de PvdA 
wil wachten tot volgend voorjaar. D66 neemt een eigen positie in. Dit is 
ook de bedoeling. 
Wc kregen tijdens het debat het nodige voor elkaar. Op voorstel van 
D66 wordt nu meer geld uitgetrokken voor onder andere cultuur, veilig
heid en natuurbeheer. Samen met PvdA en VVD zorgden we ook voor 
extra maatregelen om werkdruk in zorg en onderwijs te verlichten. 
Dankzij D66 wordt het fiscaal wat aantrekkelijker om werk met zorg 
voor kind of partner te combineren. 
Was ik tevreden? Natuurlijk niet. Het kan altijd beter. Dat denk ik elk 
jaar en dat is ook zo. 
SGP-fractievoorzitter Van der Vlies hekelde in zijn bijdrage het succes 
van D66. Het homohuwelijk, de nieuwe euthanasiewet, democratische 
vernieuwing, hoc had dat allemaal kunnen gebeuren'? Het was ongetwij
feld niet zijn bedoeling, maar als ik ergens wel tevreden over was, dan 
wel over die oprecht boze woorden. 

COLOFON 
Oernocraat is een uitgave van de politieke partij 
Democraten 66. Een door het Landelijk Bestuur be
noemde redactieraad is verantwoordelijk voor de 
uitgave. 
Deze raad wordt gevormd door: 
Margo Andriessen, Jan Brink, Sebastian 
Dingemans, Mario Fruianu (voorzitter), Sjors 
Heerdink, Centijn Hoogenboezem, Geert Janssen, 
Mariëtte van Soesbergen, Brendan Thesingh 

Eindredactie: Marieke Keur 
Vormgeving: Anker en Strijbos, Utrecht 
Met dank aan: Pierre Cuypers, Boris Dittrich, 
J.J.M. Evers, Thom de Graal, Bert Jongen, 
Mendeltie van Keulen, Udo Koek, Aad Nu is, Miehiel 
Scheller, Gerard Schouw, Eugène Teunissen, Paul 
Valk, Frank Vester, Sirnone de Waard 
Fotografie: Dennis Sies, tenzij anders vermeld 
Druk: Hoonte Bosch en Keuning, Utrecht 

Democraat nr. 7 verschijnt op 20 december a.s.; 
sluiting kopij: 15 november 

Landelijk Secretariaat D66, postadres: 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag 
Bezoekadres: Noordwal1 0, Den Haag, 
tel.: 070- 356 60 66, fax: 070- 364 19 17 
E-mail: <m.keur@d66.nl> 
Internet home-page: www.d66.nl 
Democraat wordt gedrukt op chloorvrij gebleekt 
papier. Hij wordt verstuurd in een uit polyethyleen 
vervaardigde verpakking die onschadelijk is in de 
vuilverbranding. Deze heelt verder geen schade
lijke invloed op de kwaliteit van het grondwater en 
is uitstekend te recyclen. 

Recente lidgegevens altijd bij de hand 

Vanaf dit nummer wordt de Democraat voortaan aan ALLE leden toegezonden. Voorheen gebeurde dat alleen aan leden die aan de contribu
tieverplichting hadden voldaan ( + nieuwe leden). 
Met deze Democraat ontvangt u tevens de lidmaatschapskaart nieuwe stijl. Elke adresdrager van de Democraat is voortaan tevens uw lid· 
maatschapskaart De Lidcodes op deze kaart geven de status van het lidmaatschap weer. 
Alleen als de contributie is voldaan, bent u stemgerechtigd op vergaderingen van de partij. Neem dus altijd de LAATSTE lidmaatschapskaart 
nieuwe stijl mee! U beschikt dan altijd over de meest recente gegevens. 
Bij vragen over de contributie of het lidmaatschap kunt u het beste contact opnemen met de ledenadministratie op het Landelijk 
Secretariaat: 070-3566066 of per e-mailledenadministratie@d66.nl 
Leden die de Democraat gezamenlijk met een partner/huisgenoot ontvangen, krijgen de Lidmaatschapskaart nieuwe stijl eenmaal per jaar 
apart toegezonden. Op vergaderingen waar het stemrecht van belang is, kan het betreffende bestuur uw contributiebetaling op een ledenlijst 
nazien. 
Verklaring lidcodes: 12345 = lid/adm. nummer, LD = Lid, D/G =toezending Democraat/Geen toezending Democraat, ACT= Actueel, 1 = 
contributie voldaan/0 = contributie niet voldaan, Datum = Datum aanmaak verzendbestand. 

De Ledenadministratie 

NB Voor abonnees van de Democraat zijn deze gegevens niet van toepassing. 
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Inhoud 

\ 

Een bende was het, toen hij minister werd. Hij beloofde 
er direct iets aan te doen. Hij kreeg het aan de stok met 
actievoerende boeren (' Brinkhorst killer'), maar gafgeen 
duimbreed toe. Hoe is het met onze minister van 
Landbouw ruim een jaar na zijn aantreden? Wel goed, 
zo te horen. 

__ c _c. Congresinformatie 
Flnanciêle stukken, waaronder de jaarrekening 1999, 
ontwerpbegrotingen en het nieuwe beleidsplan voor de 
partij met daarin een voorstel tot integratie van D66, 
oe en SWB tot een partijorganisatie. 

Cover: Laurens jan Hrinklwrst op werkhC/.oek in Overii\s('/ 

En verder: 

12/13 

14/15 

18 

19 

23/24 

Gaat het voornamelijk om geld bij de herindelingen, 
een bestuurlijke maatregel? Op het eerste gezicht wel, 
maar praat met de mensen die het aangaat, en je ziet 
waar een dergelijke ingreep op sommige plaatsen toe 
leidt: boosheid in Vleuten-de Meern, hanengekraai in 
de Betuwe, en optimisme in Sittard. 

'Vervuld van zijn eigen vragen, niet vervuld van zichzelf': 
een van de vele complimenten die Christiaan de Vries bij 
zijn afscheid ten deel vielen. 'Bescheiden', 'met een zacht
moedige hardnekkigheid', als het aankwam op het bewa
ken van de onafhankelijke, kritische functie van het 
Wetenschappelijk bureau -en een zwever, die met arg
waan bekeken werd door de 'doeners' in de partij. 
Diezelfde partij die gedoemd is 'leeg te worden, als de zoe
kers uitsterven' (fan Glastra van Loon). Een afscheidsge
sprek met zo'n zoeker. 
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van de partijvoorzitter 

Wake-up call! 
Nog een paar weken en dan is ons fa
meuze tweedaagse congres in 
Noordwijkerhout. Een congres waarvoor 
wij ons 'stinkende best' doen om er een 
groot succes van te maken. Een uitvoerig 
palet aan politieke thema's, sprekers die 
zalen doen zinderen en natuurlijk ... 
de wandelgangen. Kilometers lang tot aan 
de duinen. Een must voor elke D66'er! 
Het congres heeft óók een nieuwe opzet, 
gebaseerd op uw wensen. Met veel kleine
zaal-discussies, waar aan de hand van pit
tige stellingen een herkenbare politieke 
opvatting ontstaat: sociaal-liberaal, duide
lijk én doordacht. We willen dat de 
vruchten van al die 'kleine' discussies ple
nair, aan de grote zaal worden voorge
legd. Meer discussie! 
Ook op het congres, het nieuwe beleids
plan voor D66. Dit is een ambitieus offen
sief van het landelijk bestuur om D66 ver
der te professionaliseren, het aanbod van 
opleidingen voor de leden te vergroten, 

communicatie sterk te verbeteren, de po
litieke functie van de partij verder uit te 
bouwen en natuurlijk om leden perma
nent te binden en te werven. Hoe we dat 
gaan doen? Lees de compacte beschrij
ving van onze voornemens in de congres
pagina's in deze Democraat of zie de uit
gebreide plannen op de website. 
Cruciaal in het nieuwe D66 is dat we de 
krachten binnen de partij gaan bundelen 
om de service aan leden te vergroten en 
de kwaliteit en de inzet van het werk te 
verhogen. Meer samenwerking en samen
hang. 
Naast ambities en voornemens hebben 
we duidelijke prioriteiten moeten stellen. 
Deze zijn doorvertaald naar de begroting. 
Kiezen is daarbij onontkoombaar. 
Op het congres praat ik graag met u over 
onze voornemens voor het nieuwe D66. 
Ik reken op uw komst. 
Tot in Noordwijkerhout. 
Gerard Schouw 

UITGELICHT 

Eindelijk: het homohuwelijk 
In 1994 dacht D66 nog dat onder Paars 
alles anders zou worden. Het CDA was 
naar de oppositiebankjes verdreven en nu 
zouden eindelijk eens spijkers met kop
pen kunnen worden geslagen. 
Euthanasie, verbetering openbaar onder
wijs en modernisering familierecht ston
den onder andere op ons lijstje. 
Op verzoek van D66 maakte staatssecreta
ris Schmitz een nota Leefvormen, waarin 
zij de visie van de regering op modernise
ring van het familierecht gaf. Uit die nota 
is in 1997 de wet op de partnerschapsregi-

stratie voortgekomen, waarin homoseksu
elen zich konden laten registreren als 
partners. Maar D66 ging die wet niet ver 
genoeg. In ons verkiezingsprogramma 
hebben we staan dat het huwelijk moet 
worden opengesteld voor paren van gelijk 
geslacht. Een motie met deze strekking 
van D66 en andere partijen werd in 1998 
aanvaard. Maar het kabinet wilde deze 
niet uitvoeren. Daarom heeft D66 dit 
punt bij de onderhandelingen van het re
geerakkoord ingebracht. Wat onder Paars 
I niet lukte, ging nu van een leien dakje. 
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De drie fracties spraken af dat er snel een 
wetsvoorstel zou komen. 
Begin september 2000 vond het princi
piële debat plaats. D66 sprak over gelijk
berechtiging. De rechtsgevolgen die het 
burgerlijk huwelijk biedt, moeten ook 
voor twee vrouwen of twee mannen kun
nen gelden. De SGP had het over de ont
ering van de Schepper en het verderf dat 
over de mensheid zal komen, nu het 
Goddelijke instituut van het huwelijk tus
sen man en vrouw wordt opengebroken. 
Het wetsvoorstel, inclusief twee D66-
amendementen over adoptie, werd met 
109 tegen 33 stemmen aanvaard. Het was 
een historische dag, waarop we een be
langrijk onderwerp uit ons verkiezings
programma in de wacht hebben gesleept. 
D66 heeft er CNN, de BBC en allerlei bui
tenlandse kranten mee gehaald. De wet
ten dienen nu als inspiratiebron voor al
lerlei Europese parlementen, die aangege
ven hebben hun eigen wetgeving te 
willen aanpassen op dit punt. Prima om 
soms voor de troepen uit te lopen! 
Voor een uitgebreidere tekst, 
zie www.D66.nl 
Boris Dittricfl, Tweede-Kamerlid 



D66, de landbouw en het milieu 
En wat er gebeurde tijdens het gifdebat 

Tijdens het debat over het wel of niet beperkt toestaan van hel gebruik van bestrijdingsmiddelen algelopen juli en augustus, 

kwamen de standpunten van landbouwwoordvoerder Pieter ter Veer in de Tweede Kamer ter discussie te staan. Volgens com-

mentaren in de landelijke pers was D66 zijn milieugezicht aan het verloochenen en vertolkte Pieter ter Veer niet de mening van 

de meerderheid van de D66-fractie in de Tweede Kamer. Wat was er precies aan de hand? Een reconstructie. 

door Jan Brink 

Tijdt'ns hä reces mot'st de Tweede Kamer 
terugkomen voor een debat over bestrij
dingsmiddelen. Waarom moest dit op 
stel en sprong? 
Directe aanleiding was een uitspraak 
van de bestuursrechter die in juli be
sliste dat een bepaalde wet ongeldig 
was. Hierdoor was een aantal bestrij
dingsmiddelen ineens illegaal gewor
den, terwijl de boeren net in het voor
jaar die middelen hadden aange
schaft. De boeren dreigden de dupe te 
worden van onzorgvuldig bestuur. 
Daarom vroeg de Tweede Kamer om 
een aanvullende wet die deze nieuwe 
ontwikkelingen zou ondervangen. 

Wat waren de afwegingen die u het'fr 
moeten maken bij het beoordelen van 
deze nieuwe wet? 
De aanvullende wet was gericht op 
drie doelen. Als eerste het milieudoel; 
oude middelen moesten vervangen 
worden door nieuwe, minder milieu
belastende middelen. Daarnaast was 
er het economische doel. Milieu
bewuste telers moeten in staat zijn 
een product te produceren en te ver
kopen. Het laatste doel was het be
stuurlijke doel. De overheid kan niet 
zomaar van de ene op de andere dag 
een middel verbieden en zo de telers 
in de kou laten staan. Deze drie doe
len van de wet moesten beoordeeld 
worden. Ik wilde de wet steunen om zo 
een overbruggingstermijn te creëren. 

Volgens de milieubeweging en sommige 
kranten dreigde u in het debat over de be
strijdingsmiddelen afstand te nemen van 
het D66-verkiezingsprogramma. 
Was dat zo? 
Nee, zeker niet. De milieubeweging 
en vooral de stichting Natuur en 
Milieu, hebben een erg gepolariseerd 
standpunt ingenomen. Er is zelfs be
weerd dat als het aan mij lag, het zeer 
giftige middel DDT weer zou worden 
ingevoerd. Daar is natuurlijk nooit 

sprake van geweest. ln ons verkie
zingsprogramma staat dat het aantal 
bestrijdingsmiddelen sterk moet wor
den teruggebracht. Het is op zijn wen
ken bediend; dat is gebeurd. Verder is 
door het gebruik van betere middelen 
en betere toepassing van de middelen 
de hoeveelheid bestrijdingsmiddelen 
die in Nederland wordt gebruikt, ook 
nog eens sterk afgenomen. Reductie 
alom dus. 

U heefr tijdens het debat steeds aangege
ven dat u nog met de fractie nog moest 
spreken over de bestrijdingsmiddelen. Na 
de fractievergadering kwam D66 met een 
eigen, afwijkend, standpunt. Hoe zat dat? 
Een complicatie tijdens het debat was 
dat de fractie in de zomer acht weken 
niet samenkomt. Tijdens de eerste 
fractievergadering na het reces heb
ben we de feiten gewisseld. Na een 
stevige discussie waarbij de argumen
ten over tafel vlogen, werden we 
het uiteindelijk met elkaar erover 
eens dat de wet op twee onderde
len aangepast moest worden, om 
ermee in te kunnen stemmen. 
Ten eerste moest de termijn van 
het toestaan van het gebruik van 
de middelen terug worden ge
bracht van zes naar vier jaar. 
Daarnaast moest het aantal mid
delen dat onder de wet valt, be
perkt worden. Oude middelen die 
al afgekeurd waren, mogen niet 
opnieuw geïntroduceerd worden. 
We hebben deze wijzigingen 
voorgesteld, maar een meerder
heid van de Tweede Kamer was 
hier tegen. D66 heeft daarom te
gen de wet gestemd, maar we be
hoorden bij de minderheid van de 
Kamer en de wet is dus uiteinde
lijk aangenomen. 

In het debat heefr u de achterban ·~ 
van D66 en de JD bedankt voor ~ 

"S het uit de coulissen jagen van de ~ 
~ politici. U zei dat het debat nu op Ë 

het marktplein is gevoerd, met ie- ~ 

dereen eromheen, in plaats van in de 
donkere achterkamertjes. 
Zowel milieuwoordvoerder Marijke 
Augusteijn als ikzelf hebben veel e
mails en brieven ontvangen over dit 
onderwerp. Van zowel voor- als te
genstanders van de wet. De jonge 
Democraten hebben de fractie publie
kelijk opgeroepen om tegen de wet te 
stemmen. De Tweede Kamer heeft ze
ven jaar lang de problemen met de 
bestrijdingsmiddelen niet onder ogen 
willen zien. Deze zeven jaar van 
krampachtig zwijgen heeft de politiek 
in zeven weken goed gemaakt. We 
hebben een openbaar debat over een 
moeilijk technisch onderwerp ge
voerd, met veel publiciteit over de 
voors en tegens. En dat is winst. + 
Hoe houd je je jonge aanplant gezond? In 
de praktijk staan landbouw- en milieube
langen vaak lijnrechttegenover elkaar. 

DEMOCRAAT nr.6 2000 5 



Waarom zou een boer(in) op D66 stemmen? 

Brinkhorst: 'Boeren zijn gebaat 
bij duurzaamheid' 

Het ministerie kondigt in de nota Voedsel en Groen de vernieuwing van het agroloodcomplex aan: veilig voedsel en duurzaam groen is het 

streven. Een jaar na het aantreden van Laurens Jan Brinkhorst, de minister van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij (LNV), verschijnt zijn 

visie op de land- en tuinbouw. De vraag aan Brinkhorst is wat de winst is na bijna anderhall jaar ministerschap en waar het naar toe gaat. 

door Mariëtte van Soesbergen 

Intensivering 
In de jaren zeventig zijn de boeren aange
moedigd tot intensivering van hun be
drijven en nu lijkt het of het weer klein
schaliger moet. Volgens Brinkhorst heeft 
D66 niet de aanzet gegeven tot de inten
sivering: 'Ik herinner mij dat ik eind jaren 
zeventig in de Tweede Kamer het idee op
perde de landbouwproductie naar bene
den te brengen en het beleid meer op 
kwaliteit te richten, want er was een mi
lieuprobleem. De toenmalige minister 
van Landbouw Van der Stee (KVP/CDA, 
1973-1980) keek alsof hij het in Keulen 
hoorde donderen. En aan minister van 
Landbouw Braks (CDA, 1982-1990) is ge
vraagd waarom we de groei van het aan
tal biggen bevorderden. Toen waren er 4 

Laurens Jan Brinkhorst: 'Er zijn alle-
maal aanzetten tot ( ... ) vernieuwing op 
het gebied van technologie, voedsel
veiligheid en biologische landbouw, 
waar een boer zijn voordeel mee kan 

doen.' 

miljoen varkens, nu zijn er 16 miljoen. 
Door een Kamerlid werd gezegd: "Wat 
kan het jullie schelen als we varkens in 
flatgebouwen opbergen?" Dat soort van 
denken is absoluut fataal geweest. De po
litiek mag het zich kwalijk nemen - en 
ook het groene front en de Kamerleden 
van die partij - maar je kunt niet zeggen 
dat D66 niet tijdig heeft aangegeven dat 
we een andere richting moesten inslaan.' 

Uit de middelmaat ontsnappen 
Het D66-beleid vertalen naar landbouw is 
geen sinecure, volgens Brinkhorst: 'Dat 
doe je door heldere taal te spreken, niet te 
verwarren met te harde taal. En door het 
gevoel uit te dragen dat het je menens is 
met de vernieuwing, dat het niet alleen 
maar sprookjes zijn; dat het je menens is 
met het een einde maken aan het achter
stallige onderhoud, met name het mest
overschot. En je vervolgens niet van je 
pad af te laten leiden. Want de neiging is 
om te zeggen: "Het is allemaal zo moei
lijk, kan het niet wat langzamer?" en dan 

6 DEMOCRAAT nr.6 2000 

krijg je weer het gedogen. De Nederlandse 
samenleving is wat te zacht voor zichzelf 
geworden. Als D66 zegt de beste te willen 
zijn op een aantal terreinen en uit de 
middelmaat wil ontsnappen, dan zou de 
partij het thema vernieuwing en kwaliteit 
kunnen inzetten als thema voor de ko
mende verkiezingen. Maar dan moet je 
wel durven te kiezen.' 

D66 een boerenpartij? 
Feit blijft dat veel boeren het huidige 
landbouwbeleid wel hard en onuitvoer
baar vinden. Waarom zouden zij nog 
voor een partij als D66 kiezen? 
Brinkhorst: 'Kernantwoord is dat D66 een 
partij is die problemen signaleert die van 
de toekomst zijn en als het ware probeert 
vooruit te lopen op situaties waarin het 
veel moeilijker wordt om oplossingen te 
vinden. Het is een oplossingsgerichte par
tij; het woord 'innovatie' ligt ons in de 
mond bestorven. Bij de boeren is het 
punt dat de belangenbehartiging jaren
lang is doorgegaan in een bepaalde rich-

Foto: Eric Bri11khorst 



ting. De knel waar ontegenzeglijk veel 
boeren in zitten - en dat vind ik voor in
dividuele boeren ook zeer naar - komt 
omdat men te lang is voorgelicht in een 
richting die te eenzijdig was. Nu zijn er 
allemaal aanzetten voor beleid en ver
nieuwing op het gebied van technologie, 
voedselveiligheid en biologische land
bouw, waar een boer zijn voordeel mee 
kan doen. Het beleid van D66 stuurt in 
een richting van duurzaamheid en daar 
zijn boeren bij gebaat.' 

Toegevoegde waarde 
Driekwart van de productiewaarde van 
het Nederlandse agro-foodcomplex wordt 
afgezet buiten de eigen grenzen. Een 
kwart behouden voor eigen consumptie 

"I nnovutie" 

ligt ons in de mond 

bestm·ven 

in Nederland is dus voldoende? 
Brinkhorst is het hier niet mee eens: 
'Mijn beleid zal er nooit op gericht zijn 
om bewust de export van Nederlandse 
producten af te remmen, afgezien van het 
feit dat we binnen de Europese markt ei
genlijk niet meer van export kunnen 
spreken: tachtig procent van onze land
bouw gaat naar Europa. Dat is de thuis
markt. Wat belangrijk is dat je weet wat 
de concurrentie-eisen zijn op de thuis
markt. In Nederland hebben we de tech
nologie, de logistiek, de knowhow en het 
uitgangsmateriaal -de zaden dus, alles 
wat nodig is om te ontwikkelen - om voor 
een grotere oppervlakte (dan het Neder
landse grondgebied) te kunnen produce
ren. Daarmee kun je een soort van net
werkeconomie binnen Europa stimuleren. 
Een belangrijke bijdrage kan zijn dat pro
ducten in het buitenland worden ge
maakt met behulp van Nederlands mate
riaal. We blijven natuurlijk een deel zelf 
produceren. Je kunt geen zuivelindustrie 
van naam zijn en maar één koe houden. 
Dat zou te gek zijn.' 

Visitekaartje 
Maatschappelijk verantwoord onderne
men heeft volgens Brinkhorst te maken 
met het aanpakken van de hele produc
tieketen, van grond tot mond, van zaadje 
tot karbonaadje. 'Een belangrijk verkoop
argument voor Nederlandse landbouw
producten is wanneer je hier een gesloten 
ketensysteem hebt dat aan dierenwelzijn, 
milieu en voedselveiligheid hoge eisen 
stelt. Dan je kun zeggen: dit is het visite
kaartje van Nederland. Een samenleving 
die zichzelf menselijk noemt, moet ook 
zijn dieren behoorlijk behandelen.' De 
nodige maatregelen staan al gepland. In 
2012 worden de legbatterijen verboden. 

Brinkhorst gaat verder de transportregels 
voor levend vee aanscherpen. Hij streeft 
ook naar een verbod op de nertsenhoude
rij, omdat de meerderheid van de 
Tweede Kamer hierover een duidelijke af
spraak heeft gedaan. Hier spreekt een de
mocraat. 

De voorhoede subsidiëren 
De vraag is hoe het geld voor innovatie 
wordt verdeeld. Het antwoord luidt: 
'Nederland had een aanbodgerichte bena
dering bij het verstrekken van subsidies. 
Iedere boer die wilde omschakelen, kreeg 
een zak met geld. Dat betekent dat je je 
op de brede massa richt, terwijl innovatie 
te maken heeft met het stimuleren van de 
activiteiten van degenen die eruit sprin
gen. Het verschil is dat je de achterhoede 
subsidieert in plaats van de voorhoede. 
Het innovatiefonds is bedoeld om een 
prikkel te geven. Cijfers geven aan dat 
nog maar drie procent van de boeren in
novatief bezig is. !CT-ontwikkelingen zijn 
lang niet overal doorgedrongen, terwijl 
met behulp van moderne middelen bij
voorbeeld wel een betere inschatting van 
de productie voor volgend jaar kan wor
den gemaakt. De boeren zijn vervullers 
van een vraag en niet alleen verzorgers 
van een aanbod.' 

Meerwaarde voor de consument 
Brinkhorst realiseert zich dat grote aantal
len consumenten helemaal geen behoefte 
hebben aan gemodificeerde maïs of soja. 
Dergelijke producten hebben op dit mo
ment geen meerwaarde: 'Ervan uitgaande 
dat een eenmaal uitgevonden technologie 
nog nooit onontdekt is, ben ik voor een 
politiek van 'voorzichtig vooruit' als het 
gaat om de biotechnologie. Ik heb van de 

"(~edogen" b jaren

lang een gouden 

woord geweest 

discussie over nucleaire energie geleerd 
dat je niet in een soort welles-nietes dis
cussie moet terechtkomen. Dat is niet 
vruchtbaar. Ik streef ernaar om omstan
digheden te scheppen voor de biotech
nologie in al zijn vormen, ook voor gene
tische modificatie, die een meerwaarde 
mogelijk maken als het gaat om voedsel
veiligheid, gezondheid en milieuvriende
lijkheid. Kortom, de productiewijze en 
het eindproduct staan dan de consument 
ten dienste. Anders dan in de huidige 
situatie, waarin gezond en veilig voedsel 
vaak alleen wordt gezien als een middel 
om extra winst te genereren voor bedrij
ven.' 

Gedoogbeleid 
Milieu- of landbouwminister? Stellig: 'Dat 
is geen tegenstelling.' Beslisminister of 
minister over koetjes en kalfjes? 
Overtuigd: 'Ik ben meer een beslisminis
ter en niet zozeer een gedoogministeL Ik 
zag dat de jonge Democraten nu dit 
thema oppakken. Ik voel me plotseling 
weer heel jong en blij dat D66 dat op
pakt. Op gedogen is de Nederlandse cul
tuur gebaseerd, dus als je daar wat van 
zegt dan breek je zo langzamerhand met 
een belangrijke traditie. Ook in de 
Tweede-Kamerfractie van D66 is het 
woord "gedogen" jarenlang een gouden 
woord geweest. Als dit het begin is van 
een heroriëntatie en wat meer scherpte in 
het politiek debat, dan zal ik daar ver
heugd over zijn.' 

Later stelt hij vast: 'Ik heb wel eens ge
zegd dat ik een soort LAT-relatie heb met 
de partij. Ik ben een recidivist want ik 
ben weer in het hart van die partij terug. 
Als ik soms een keer aarzelingen heb, niet 
zozeer over het bestaansrecht maar wel 
over van hoe verwant ik me ermee voel, 
dan is het omdat we altijd de kerk in het 
midden proberen te houden terwijl we 
qua conceptie altijd hele radicale ideeën 
hebben.' 

Meer informatie op: www. min/nv.nl (voor 
rapport Voedsel en Groen), www. mestloket.nl 

WAPENFEITEN 

Eén jaar Brinkhorst 

1. Er komt één voedselveiligheidsbureau in 
Nederland. 

2. De mestproblematiek wordt aangepakt, de lijnen 
voor de toekomst zijn uitgezet. Dit najaar volgt 
definitieve besluitvorming. 

3. Legbatterijen zijn verboden vanaf 2012. Dat is 
vijf jaar eerder dan de Europese Commissie had 
voorgesteld. 

4. Er is extra geld voor biologische landbouw gere
serveerd. De biologische landbouw voldoet aan 
de eisen van duurzame landbouw, als het gaat 
om mest-, ammoniak-, en gewasbeschermings
beleid. 

5. Herstructurering van de glastuinbouw gaat lei
den tot spreiding van glastuinbedrijven over 
Nederland .. 

6. Discussie rondom nertsenhouderlj is helder in
gezet. Een verbod is aangekondigd. 

7. Het innovatiefonds voor de agrobusiness is in
gesteld. 
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Wie wil er een varkenshart? 

'Ik heb het idee dat we niet 
eens meer dood mogen gaan' 
De afgelopen tijd hebben de ontwikkelingen op het gebied van de biotechnologie niet stilgestaan. Steeds meer is mogelijk, zoals 

genetische modificatie van voedsel en hettesten van embryo's op erfelijke ziekten. De vraag is hoe ver we moeten gaan in de 

mogelijkheden die de wetenschap ons biedt om onze gezondheid te behouden. 

door Brendan Thesingh 

Een van de ontwikkelingen op dit mo
ment is xenotramplantatie, waarbij het 
mogelijk is om organen van dieren te 
transplanteren in mensen. Minister Borst 
van het ministerie van Welzijn, 
Volksgezondheid en Sport start dit najaar 
een publiek debat over xenotransplanta
tie. Naar aanleidng hiervan hebben wij 
een aantal D66-leden de volgende vraag 
gesteld: 'Als het nodig mocht zijn, zou u 
dan een varkenshart nemen?' 

Riek van Zijtveld-Vas Dias (72) 
Gepensioneerd therapeute, Aalten 
'Nee, ik zou ook geen mensenhart wil
len hebben. Naar mijn idee gaan we te 
ver met dit soort ontwikkelingen. Het 
gebruik en ontwikkelen van medicij
nen om ziektes te bestrijden, vind ik 
wel goed. Ik ben ook blij dat we zo 
veel kunnen doen om mensen gezond 
te houden. Maar mijn intuïtie zegt dat 
we te ver gaan. Net zoals het testen 
met embryo's, dat stuit me ook tegen 
de borst. Ik heb het idee dat we niet 
eens meer dood mogen gaan. Er is voor 
iedereen een tijd om te gaan. Ik ben 
dan ook principieel tegen xenotrans
plantatie.' 

Henk Crouwel (69) 
Ontwerper/kunstenaar, Utrecht 
'Met moeite zeg ik ja; een dierenhart 
heeft iets onmenselijks. Als het echt 
niet anders kan, zou ik het wel doen. 
Maar ik heb er een verschrikkelijke 
moeite mee om dierenorganen in 
mijn lichaam te plaatsen: een dier is 
namelijk geen mens. Ik zou het ook 
alleen doen als het veilig is. Het lijkt 
me dan ook vanzelfsprekend dat dit 
soort ingrepen alleen wordt gedaan als 
de risico's tot een minimum beperkt 
zijn.' 

Rene Verster (57) 
Hoofd Lichamelijke Vorming en Sport 
Universiteit Maastricht 
'Nee, ik vind het onethisch, je moet 
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niet de organen van dieren in mensen 
plaatsen. Ik vermoed ook dat het niet 
kan. Ik denk dat een varkenshart uit
eindelijk toch door het menselijk li
chaam wordt afgestoten. Als het wel 
zou kunnen, zou ik het niet willen. 
Andere mensen moeten zelf weten of 
ze dat zouden laten doen. Mijn gevoel 
zegt me dat het niet goed is. Waar lig
gen de grenzen, we doen al transplan
taties van mens naar mens. Waar 
houdt het op?' 

Hans Coe1worn (64) 
Conflictbemiddelaar, Gorinchem 
'Als het nodig is, zou ik het doen.{ ... ) 
Natuurlijk moet een dergelijke ingreep 
met de nodige zorgen omgeven wor
den. Verder maakt het mij niet uit uit 
wat voor dier het hart komt. Het kan 
net zo goed een schapenhart zijn.' 

Hans Lindeboom (52) 
Juridisch beleidsmedewerker, Delft 
'Ja, omdat het leven als zodanig be
langrijker is dan het leven van een 
dier. Het gaat om het voortbestaan 
van een mens. Het is nu misschien 
een beetje gek idee, maar als de me
disch-technische kwesties goed zijn 
onderzocht, zie ik niet in waarom we 
het niet zouden doen. Toen de eerste 
harttransplantaties van mens naar 
mens werden uitgevoerd, keken we 
daar ook vreemd van op. Nu is dat 

Emotionele argumenten: 'Een dieren
hart heeft iets onmenselijks.' 

heel gewoon geworden. Er zijn ook 
grenzen aan de mogelijkheden. Als we 
bijvoorbeeld vijfentwintigduizend var
kens moeten fokken voor een geschikt 
hart, lijkt het me geen goed idee om 
mee door te gaan.' 

Harry Jansen (49) 
Gemeenteambtenaar, Diever 
'In eerste instantie zou ik zeggen van 
niet. Het idee staat me tegen. Ik vind 
het eng om voor transplantaties die
ren te gebruiken; waar houdt het ei
genlijk op? Door een maatregel als 
deze kan de vergrijzing toenemen 
doordat meer mensen ouder worden. 
Als je het leven gaat verlengen, zul je 
ook meer moeten doen voor de oude
ren. Als we straks met allemaal 100-ja
rigen zitten, vereist dat veel meer zorg. 
Aan de andere kant heb je ook jonge 
mensen die een hart nodig hebben, 
aangezien er te weinig menselijke do
noren zijn. Xenotransplantatie zou 
daar een goede oplossing voor zijn. Ik 
vind het moeilijk om hier een keihard 
ja of nee op te antwoorden, er valt 
voor beide wat te zeggen.' + 
Meer informatie kunt u vinden op 
www.xenotransplantatie.nl. 



Uitstekende onderhandelingspositie 

Hoe een kleine fractie groot 
kan zijn 

De D66-Eurolractie heeft twee leden in het Europees Parlement van 626 afgevaardigden. Is het mogelijk voor Lousewies van der 

Laan en Bob van den Bos om in deze massa een sociaal-liberaal profiel uit te dragen? 

door Mencfeltje van Keulen 

Met de VVD in één fractie 
Na de verkiezingen van 1999 vormen 
de Europese Volkspartij van Christen
Democraten en de Europese Socialisten 
de grootste partijen in het Europees 
Parlement, met respectievelijk 233 en 
180 afgevaardigden. De derde plaats is 
voor de fractie van de "European 
Liberal Demoeratic Reform Party" van 
51 leden, waar D66 samen met de 
VVD deel van uitmaakt. Omdat voor 
veel besluiten een meerderheid van 
314 stemmen vereist is, moeten de 
Liberalen actief op zoek naar bondge
noten. Lousewies van der Laan, dele
gatieleider van de D66-Eurofractie, 
noemt het opvallend hoeveel invloed 
de ELDR in de praktijk heeft in de par
lementaire besluitvorming. 'Eigenlijk 
is onze invloed disproportioneel; zon
der ons kan noch rechts, noch links 
een meerderheid vormen. Een uitste
kende onderhandelingspositie!' 
Volgens een recente studie van de 
London School of Economie; is de 
stem van de ELDR in bijna tachtig 
procent van de besluiten van het 
Parlement aan de winnende kant. In 
de ELDR zijn zowel sociaal-liberale 
partijen, zoals D66, als meer conserva
tieve liberale partijen als de VVD ver
tegenwoordigd. Het standpunt dat uit 
de interne discussie volgt, staat zo 
vaak model voor de uitkomst van de 
Parlementsbrede debatten. 

Geen vaste verbanden 
In nationale parlementen worden po
litieke geschillen voornamelijk uitge
vochten op de links-rechtsdimensie. 
Deze partijdimensie is ook binnen het 
Europees Parlement van belang, met 
name in sociaal-economische vraag
stukken. 'Maar het Europees Parlement 
vertegenwoordigt ook vijftien natio
naliteiten en daarnaast de sectorale 
belangen van bijvoorbeeld de 
Europese boeren. Al deze belangen 
moet je kennen om overwinningen 
binnen te halen', aldus Van der Laan. 

In het Parlement zijn wisselende coali
ties de regel. Zo verzetten de Franse 
Euro-parlementariërs zich vrijwel alle
maal tegen de recente pogingen van 
D66 om de maandelijkse vergaderin
gen van het Parlement in Straatsburg 
af te schaffen. Ook de ideologische 
scheiding tussen Eurosceptici en fede
ralisten doorkruist vaak de partijdisci
pline. Bovendien zijn er cultuurver
schillen tussen de afgevaardigden van 
de noordelijke lidstaten en de medi
terrane landen, zeker in voor D66 be
langrijke kwesties als openbaarheid 
van bestuur en bestuurlijke integriteit. 
Lousewies van der Laan: 'Collega's uit 
de "Club Med"-landen zien niet in 
waarom medewerkers een arbeidscon
tract zouden moeten hebben.' 

Disproportionele invloed 
Een relatief nieuwe scheidslijn is heeft 
te maken met de financiële bijdrage 
van een land aan Europa. Landen die 
meer aan de Europese begroting bij
dragen dan zij daaruit ontvangen, de 
zogenaamde "netto-betalers" zoals 
Nederland en Duitsland, zijn kritisch 
over de hoge kosten van de aan
staande uitbreiding, terwijl de landen 
die steun uit Brussel ontvangen, zoals 
Italië en Ierland, vrezen voor het ver-

Foto: eenlijn H()()Sl'llhOl'L(!m 

lies van hun subsidies. 
Vanzelfsprekend spelen ook persoon
lijke aspecten en individuele voorkeu
ren een rol. Het maakt het Europees 
Parlement in de ogen van Lousewies 
van der Laan minder voorspelbaar en 
dynamischer dan de Tweede Kamer: 
'Er is geen regering, dus er zijn geen 
coalitiepartijen. Bij elke stemming 
moet je dus opnieuw bondgenoten 
zoeken'. 
Een belangrijk aspect bij het voorspel
len van coalities in het stemgedrag is 
de aanwezigheid van Europarlementa
riërs bij debatten. Nederlanders zijn 
gemiddeld het vaakst aanwezig, 
Italianen het minst. De ELDR als frac
tie heeft een kleine gemiddelde absen
tie, wat helpt in de invloed bij de 
stemmingen. 

Zo kan ondanks haar minderheid de 
ELDR-fractie, en daarmee D66, een 
disproportionele invloed uitoefenen 
op de besluitvorming van het 
Parlement.+ 

Lousewies van der laan: 'Bij elke 
stemming moet je opnieuw bondge

noten zoeken.' 
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Christiaan de Vries: 

Geen plaats meer voor klassiek 
wetenschappelijk bureau 

'Theoretisch nadenken heeft afgedaan, het gaat nu om praktisch handelen', zegt Chrisliaan de Vries bij zijn vertrek als directeur van het 

wetenschappelijk bureau van D66. 'Er zijn geen dames en heren meer die rapporten lezen. Daarom is er ook geen plaats meer voor het 

klassieke wetenschappelijke bureau.' Hij heeft daar zelf de consequentie aan verbonden. Hij gaat praktisch bezig. 

door Margo Andriessen 

Te abstract 
Het is echt waar. Tien jaar lang had D66, 
de partij die het pragmatisme tot poli
tieke ideologie verhief, een echte denker 
in dienst. De filosoof Christiaan de Vries 
werd in 1990 aangetrokken. Hans van 
Mierlo, teruggekomen om D66 uit zijn 

absolute dieptepunt te sleuren, gaf hem 
de opdracht: 'Haal de professoren bin
nen'. Dat deed de nieuwe directeur van 
het wetenschappelijk bureau met succes. 
Hij trok ook meteen flink van leer met 
theoretische betogen, onder meer in het 
door hem opgezette wetenschappelijke 
tijdschrift Idee. 'Achteraf niet zo slim', 
vindt hij nu: 'Daardoor kreeg ik meteen 
de naam heel abstract te zijn. Van die 

naam ben ik nooit meer afgekomen.' Hij 
praat met weemoed over de meer ab
stracte denkers als jan Glastra van Loon 
en René Foqué, met wie hij in de begin
periode veel samenwerkte. Maar het tij is 
gekeerd: 'Tegenwoordig is er behoefte aan 
mensen die met hun kennis direct in de 
praktijk kunnen treden. Types als profes
sor Han Entzinger en Arthur Doeters van 

'De entourage van de politiek is die van 
het oorlogsterrein.' 

Leeuwen, daar heb ik in de tweede helft 
van mijn periode nauw mee samenge
werkt.' 

Angst 
Christiaan vermoedt dat ook de andere 
politieke partijen worstelen met de vraag 
wat ze met hun wetenschappelijke bu-
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reaus aan moeten: 'Maar die andere bu
reaus ontlenen toch nog macht aan het 
feit dat ze bij een stroming horen, zoals 
het socialisme of het liberalisme. D66 is 
niet gebaseerd op een gezaghebbende 
stroming.' Hij heeft met zijn onderzoeks
programma, publicaties en initiatieven 
wel geprobeerd die stroming inhoud te 
geven. Maar zijn filosofische invalshoek 
kwam niet altijd goed over bij partijleden 

Oog vun tie orkt.Jan 

hangt boven llet po
litiek systce1n 

in het praktische politieke leven. De rela
tie tussen zijn wetenschappelijk bureau 
en de partij heeft hem vaak hoofdbrekens 
bezorgd: 'Ze dachten: wat zit hij daar nu 
toch te rommelen. Kan hij zijn werk niet 
gewoon doen? Hij moet met ons bezig 
zijn!' 
Buiten de partij vond de filosoof De Vries 
meer waardering. Zo hield hij een keer 
voor een zaal vol bureaucraten een zeer 
diepgravende lezing over de rol van recre
atie. 'Alsof je een fles water leeggooide in 
een woestijn', herinnert hij zich vol ver
bazing: 'Ze zogen het op.' Die belangstel
ling kreeg hij nooit van de partijpolitici: 
'Angst speelt een grote rol bij wat politici 
denken en doen. De entourage van de po
litiek is die van het oorlogsterrein.' En 
oorlog is meer een kwestie van tactiek 
dan van theorie. 

Waarschuwing 
'Voor de nieuwe generatie is democratie 
een levenswijze geworden', schrijft hij in 
een bijdrage voor een syposium over de 
toekomst van de politiek. 'De meeste 
mensen hebben het gevoel dat zij meer 
dan ooit meedraaien in het maatschappe
lijk raderwerk. Zij werken overdag, net
werken aan het eind van de middag, ha
len tussendoor de kinderen op, gaan in 
het weekend naar conferenties of werken 
thuis.' Het gaat deze burgers niet meer 



om het 'publieke oordeel' van de politiek, 
maar om wat ze er zelf van vinden. 'Het 
gaat er niet meer om dat de dingen ge
controleerd worden, maar dat ze gedáán 
worden.' De politiek speelt hier niet op 
in en dat maakt Christiaan ongeduldig. 
'Het oog van de orkaan hangt boven het 
politiek systeem', waarschuwt hij. 'Het ni
veau van de politici moet dringend om
hoog. Ik pleit voor 'centres for public 
competence', waar voor aankomende po
litici en andere politiek-bestuurlijke func
ties een leeromgeving wordt gecreërd. Ik 
zou dat graag buiten de partijen zien, 
maar het zou al heel wat zijn als bijvoor
beeld de eigen partij ermee zou beginnen. 
Parlement en gemeenteraden moeten 
daarnaast over hun hun eigen onder
zoeksinstituten beschikken.' 

Geen BMW 
Nee, hij is niet het slachtoffer van de be
zuinigingen. Het partijbestuur gaat re
organiseren, want de partij-organisatie 
wordt te duur. Het wetenschappelijk bu
reau blijft daarbij niet ongemoeid. Is dat 
ook misschien de reden dat Christiaan 
vertrekt"! 'Ik heb niet minder geld gekre
gen. Het geld van het rijk voor het weten
schappelijk bureau is geoormerkt.' Maar 
door de afname van het ledenbestand is 
de groei er wel uit. 'Ik ben op de slippen 

van Hans van Mierlo omhooggekomen. 
Het wetenschappelijk bureau is enorm ge
groeid, maar nu zijn we bijna terug bij af.' 
Toch vertrekt hij niet teleurgesteld. 'Het 
was een heel bijzondere baan. Ik heb 
mijn denken kunnen ontwikkelen. Je 
komt met allerhande mensen in contact, 
je wordt overal voor uitgenodigd. Ik had 
ook veel relaties met de departementen. 
Daar ligt mijn bijzondere interesse, bij 
bureaucratieën, omdat de politiek daar
van afhankelijk is. Mijn vraag is steeds ge
weest hoe je binnen een bureaucratie op 
een niet-bureaucratische manier aan de 
slag kunt. Hoe kun je er het 'persoonlijke' 
inbrengen? Wat wil je zelf?' 

Niveau vcuJ politici 

11wet dringencl 

mnlwog 

Zelf bepalen wat je wilt. Hij wilde een an
der huis en vond via internet in 
Zwammerdam het huis van zijn dromen. 
Heerlijk, want 'ik ben een buitenmens'. Op 
zijn nieuwe baan als senior adviseur bij de 
Learning Company van Kessels&Smit ging 
hij zelf af, nadat een oud-medewerker hem 
had getipt. 'Je moet daar eens gaan praten, 
het is echt iets voor jou!' En zo bleek het te 

zijn. 'Geen BMW hoor, maar wel een intel
lectuele sfeer. Ik mag er nadenken', zegt 
Christiaan verrukt. + 

Idee in oktober 

Thema: de academische armoede 
Dit voorjaar publiceerden vijftig hoog
leraren het manifest Naar een univer
sitair reveil. Daarin beklagen zij zich 
over de massificatie en economise
ring van het onderwijs. Universiteiten 
zouden er steeds meer op gericht zijn 
om studenten zo snel mogelijk te laten 
afstuderen, ten koste van een brede 
academische vorming. Commentaren. 
En verder: 'Srebrenica is vertrekpunt 
Den Haag'; Tot zover Chrisliaan de 
Vries; betekenis van eindtijdbewegin
gen; 'Amerikaanse cybervotes en het 
cooky monster' ( doorklikken naar 
Bush of Gore). 

Wilt u een van de publicaties bestel
len, of een abonnement nemen op 
Idee, dan kan dat bij de SWB, tel. 070 
- 356 60 41, of per e-mail 
swb@d66.nl. De genoemde prijzen 
zijn excl. portokosten. 

Chrisliaan 
filosofische distantie wordt geteisterd door een welhaast 
verzenuwende werkdruk. Het koppelen van de lange aan 
de korte termijn in de politiek is een slopend karwei, 

Tegen het jachtige kortebaanwerk van het dagelijkse po
litieke bedrijf steekt hij af als een rotsblok in een berg
beek. In zijn manier van praten, schrijven, denken en 
doen, tot in zijn vriendelijk aandachtige oogopslag toe, 
is hij de filosofische beschouwer, de man die niet in de 
eerste plaats aan scoren denkt, maar aan de wedstrijden 
van gisteren en die van morgen en de onzichtbare ver
bindingen daartussen. Daardoor is hij nu al tien jaar 
lang de belichaming van de Stichting Wetenschappelijk 
Bureau van D66. Wie wil weten wat het verschil is tus
sen politiek handelen en politiek-wetenschappelijk 
werk, hoeft alleen maar even naar Christiaan te kijken. 
Sommige snelle jongens en meisjes, de doeners van de 
partij, halen na die aanblik de schouders op en draven 
verder. Anderen, aan wie het besef knaagt dat ze in hun 
politieke werk te weinig aan reflectie toekomen, putten 
er kracht uit. En de echte geleerden, die met hun lange
termijn-ideeën op de politiek afkomen en zich afvragen 
hoe ze gehoor kunnen krijgen bij dat haastige, door de 
actualiteit geobsedeerde volkje, vinden in hem hun aan
spreekpunt. Zo heeft Christiaan de Vries door de jaren 
heen een markante positie verworven in de partij en 
ook daarbuiten, als vertegenwoordiger van het denkend 
deel van D66. 
En toch zit daar iets bedrieglijks in. Leer je hem beter 
kennen, dan merk je hoezeer dit toonbeeld van rust en 

dat grotendeels in het verborgene wordt geklaard. 
Buiten de direct betrokkenen kent niemand het verschil 
tussen de ruwe teksten die door werkgroepen en rappor
teurs worden afgescheiden en het uiteindelijke resultaat. 
Dat verschil is veelal beslissend, en het heet Christiaan -
maar die naam staat er niet op. Zijn loyaliteit, zijn be
scheidenheid en zijn wezenlijke respect voor anderen en 
hun prestaties maken dat hij zich nooit op de voor
grond plaatst. 
Zo zijn er aan Christiaans verschijning in de politiek 
twee kanten. De meest zichtbare is die van de koppige 
afstand die hij met zijn SWB bewaarde, en moest bewa
ren, tot de onmiddellijke politieke actualiteit. De ver
borgen kant is die van de betrokkenheid die hem als 
geen ander deed ploeteren om anderen op het speelveld 
van die actualiteit in goede scoringsposities te brengen. 
Nu hij vertrekt als directeur van de SWB, zal die verbor
gen kant al snel pijnlijk openbaar worden. We zullen 
hem zeer missen. We hopen dat hij ons straks ook een 
beetje mist - niet meteen, maar over een tijdje, soms. En 
een beetje beschaamd wensen we hem toe dat zijn grote 
denkkracht, die hij tien jaar in dienst van de partij heeft 
gesteld, in zijn nieuwe baan wat meer op zijn eigen 
conto zal worden bijgeschreven. 

Aad Nuis is voorzitter van de Stichting Wetenschappelijk 
Bureau. 
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Ingezonden 

De rubriek Ingezonden verschijnt onregelmatig. De redactie behoudt zich het recht voor ingezonden brieven of artikelen te redigeren en lof eventueel 
in te korten. Voor een artikel geldt een richtlijn van maximaal 600 woorden; voor een andersoortige tekst geldt een maximum van 300 woorden. Meer 
informatie bij de eindredactie: m.keur@d66.nl. Telefonisch bereikbaar op ma t/m wo: 070- 356 60 33. 

Keuze voor een eigentijdse Betuwelijn 
Met de Betuwelijn gaat het mis. De transportindus
trie doet niet mee. Er zijn technische complicaties. 
De aansluiting op het Duitse spoor is onduidelijk. 
De Minister heeft de aanleg van de bovenbouw opge
schort. Echter, de noodzaak van een goede logistieke 
oost-west-infrastructuur blijft. Het alternatief be
gint bij Internet. 

Internet-logistiek 
In transport spelen de fysieke handeling en de uitwisseling 
van informatie. In het laatste veroorzaakt Internet een revo
lutie. Transportketens zijn veel beweeglijker geworden. Men 
wil het transport steeds meer tot op het niveau van de afzon
derlijke transporteenheden sturen. Het spoor kan deze vraag 
niet bedienen. Er moet dus een collectief transportsysteem 
komen als alternatief voor en complementair aan het rail- en 
het wegtransport, dat aansluit op de 'nieuwe internet-logis
tiek'. Onderzoek aan de TU-Delft heeft geleid tot het ontwerp 
van een logistiek besturingsysteem dat in de vorm van proto
typen is getest. Dit systeem modelleert de logistieke wereld 
naar analogie van Internet en is geschikt voor willekeurig 
grote logistieke netwerken. 

Slimme Betuwelijn 
In de Slimme 

seerde) aanhangwagens voor zeecontainers. De Slimme 
Betuwelijn met terminals wordt gecoördineerd en bestuurd 
met een systeem dat elke schaalgrootte in een open omge
ving aan kan. De vracht wordt individueel behandeld. Waar 
de Betuwespoorlijn Nederland 'overslaat', biedt de Slimme 
Betuwelijn een ontsluitende corridor, die de bedrijvigheid 
spreidt. Logistiek wordt het havengebied verlengd tot 
Zevenaar. De Slimme Betuwelijn zal het Rotterdam-gerela
teerde wegvervoer naar zich toe trekken. Ter illustratie: een 
vrachtwagen die een container vanuit Utrecht naar de Maas
vlakte moet brengen, kan deze goedkoper in Geldermalsen 
op het systeem zetten. 

'Bewezen technologie' 
In hoeverre moet de overheid op eerdere besluiten terugko
men? Dit betreft de infrastructuur en de beloften aan trans
portindustrie. Betreffende de infrastructuur: de verdubbeling 
van het spoor langs de Nieuwe Waterweg blijft; de geplande 
verdubbeling van de A 15 langs de Nieuwe Waterweg wordt 
ingericht voor de Slimme Betuwelijn; het AlS-tracé sluit in 
Kijfhoek aan op het geplande tracé; dit tracé wordt 'intelli
gent' geasfalteerd tot aan Zevenaar met aansluiting op het 
spoor én de A12 (inderdaad géén spoorrails); ten slotte de 
aanleg van de aansluitingsplaatsen langs het tracé (knoop-

punt Valburg kan veel klei-
ner). Betuwelijn zijn deze 

resultaten toegepast 
als alternatief voor de 
Betuwespoorlijn. Op 
het tracé komt een 
'elektronisch spoor' 
te liggen, bestaande 
uit een asfaltweg 
voorzien van een sys
teem voor intelli
gente geleiding van 
robotvoertuigen; dus 
géén spoorrails. De 
maximale snelheid is 
50 km/uur. Het ener
gieverbruik en ge
luidsproductie zijn 
daardoor ongeveer 
eenderde in vergelij
king met het gewone 
wegvervoer. De toela-

Kijfhoek - geen gerammel, geknars, gekrijs en geknerp meer met 
een Slimme Betuwelijn 

Voor wat betreft de trans
portfuncties, lost de 
Slimme Betuwelijn de be
loften in, maar biedt veel 
meer. Het noord-zuid
spoor wordt op dezelfde 
manier bediend als in het 
oorspronkelijke plan. De 
aansluiting op het Duitse 
spoor gaat met behulp van 
het robot-multitrailer sys
teem, ongeveer voor de
zelfde kosten. Het termi
nalvoertuig dat in de con
ventionele opzet het 
transport verzorgt tussen 
het railservicecentra en de 

container-stapelplaats op de 
Maasvlakte, doet in de nieuwe 
opzet het transport (in multi

ting wordt 'intelligent' via Internet geregeld. Het container
transport op de Maasvlakte is geïntegreerd. Rubber-op-asfalt 
geeft meer grip dan ijzer-op-ijzer en is 'stil'. De voertuigen 
kunnen dicht op elkaar rijden. Langs het tracé worden comp
acte terminals ingericht voor aansluiting op het wegvervoer. 
De containeroverslag kan er automatisch plaatsvinden. De 
Slimme Betuwelijn is organisatorisch open: elk voertuig 
wordt toegelaten, mits voldaan wordt aan standaarden voor 
rijeigenschappen, besturing en veiligheid. Bijvoorbeeld mul
titrailers, bestaande uit een robottrekker met vijf (geroboti-
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trailer verband) tussen deze stapelplaats en het railservicecen
tra bij Zevenaar. 

Hoe futuristisch is dit? Het meeste is 'bewezen technologie'. 
Voor verdere ontwikkeling geeft het tijdschema van de 
Betuwelijn vijf jaar. Dan de politiek. Men mag verwachten 
dat D66 over voldoende verbeelding en realiteitszin beschikt 
om voor een eigentijdse transportmodaliteit te kiezen. 

/.I.M. Evers, Oegstgeest (hoogleraar logistieke technologie TU-Delft) 



Ingezonden 

Verrekt leuk werk? 
Natuurlijk krijg je als onderwijsgevende een warm 
gevoel bij het uitstekende verhaal van Ursie 
Lambrechts, dat je in de eerste schoolweek (Noord
Nederland) in de Democraat leest! Ik zou echter 
geen schoolmeester zijn, als ik geen aanvulling heb. 

Naast harde zaken als een marktconform salaris zal er meer 
nodig zijn voor een (noodzakelijke) positieve bijstelling van 
het imago van het leraarsberoep. Als er één beroepsgroep in 
Nederland is, waarbij je dit niet bereikt met een campagne 
als 'Leraar elke dag anders', is dit het docentschap. Kun je, 
om iets te noemen, voor de Luchtmobiele Brigade nog het 
beeld oproepen van de hele dag survivallen met hightech
tanks tegen een Caribische achtergrond, in het onderwijs 
leidt dit tot niets. Immers de potentiële doelgroep, mijn 
Havo/VWO-leerlingen, zijn ervaringdeskundigen in de eerste 
lijn. Zij zien immers elke dag- en nu chargeerik-de realiteit 
van vermoeide docenten, die jaar in jaar uit in hetzelfde ge
bouw van lokaal naar lokaal verhuizen zonder faciliteiten. 
Voor hen is er weinig nodig om zich een beeld te vormen 
van mijn arbeidsvoorwaarden; geen mobieltje, laptop of auto 
van de zaak, laat staan deling in de winst of een dertiende 
maand, daarentegen wel de bekostiging van eigen pen en pa
pier. Niet de manier om de betere Havo/VWO-leerling- en 

die hebben we nodig- het onderwijs binnen te halen! 
juist hierom moet de aantrekkelijkheid van het leraarsbe
roep ook op het terrein van de secondaire arbeidsvoorwaar
den gezocht worden. Er zal flink geïnvesteerd moeten wor
den in personeelsbeleid. In de laatste CAO is een aanzet 
hiertoe gemaakt, maar ook niet meer dan dat. 
Nu het, zoals onlangs in de media te lezen was, sommige IT
ers wel 'geinig' lijkt om op incidentele basis in het onderwijs 
te werken, zou het mijns inziens nog leuker zijn, als leraren 
regelmatig in de gelegenheid zijn de maatschappij in te 
gaan. De mogelijkheden zijn legio; de leraar economie het 
bedrijfsleven in, de leraar geschiedenis als educatief mede
werker het museum in. Nog belangrijker is het dat leraren in 
hun reguliere weektaak voldoende ruimte(= tijd) krijgen 
voor ontwikkeling en onderzoek. In deze tijd van onderwijs
vernieuwing voorwaar geen luxe. Bovendien spreek je zo 
deze HBO- en academisch geschoolde werknemers op niveau 
aan. 
Pas dan krijgt het onderwijs de aantrekkelijkheid terug die 
het verdient, want laat het duidelijk zijn: het blijft verrekt 
leuk werk, maar niet onder de huidige voorwaarden. 

Paul Valk, afdelingsvoorzitter Groningen-stad en voorzitter MR 
Dr. Nassau College Assen 

Hoe groter, hoe anoniemerl 
'Wie is er tegen megascholen ? Hoe groter, hoe be
ter!' Toen ik deze kop las, was mijn eerste gedachte: 
dat is vast een provocatieve stelling om ons van het 
tegendeel te overtuigen. Maar na het verhaal gele
zen te hebben, bleek de schrijver (Geert Janssen -
red.) het nog te menen ook. Dat vraagt dus om een 
reactie, want ik ben fel tegen megascholen en ben 
daarin in (middelbaar) onderwijsland niet de enige. 

Leerlingen zijn inderdaad gebaat bij een overzichtelijke stu
dieomgeving en bij docenten, die de leerlingen kennen en 
begeleiden. Wie dan durft te pleiten voor hele grote scholen 
onder het motto: 'Het is goed voor de persoonlijke ontwikke
ling van de leerling', slaat in mijn ogen toch de plank wel 
flink mis, zeker gezien de argumenten die gebruikt worden. 

Studiehuis 
De schrijver spreekt over het beperkte vakkenaanbod van 
kleine scholen. Met de tweede Fase en de profielen (men 
kiest niet meer allerlei vakken, maar uit vier richtingen, waar
bij er ook nog enige vrije ruimte is) klopt dat al niet meer. 
Bovendien krijgen nu alle leerlingen culturele en kunstzin
nige vorming, ook op die kleine scholen. 
En of op die grote scholen zoveel meer mogelijkheden voor 
individuele ontplooiing liggen dan op kleine scholen - on
zin.Datzelfde geldt voor zaken als buitenschoolse activiteiten. 
En misschien is het de schrijver ontgaan -hij werkt immers 
op de universiteit - , maar het studiehuis is ook/juist bedoeld 
voor persoonlijke ontwikkeling en het zelfstandig leren wer
ken. 
Maar echt het slechtste argument is dat opbouw van sociale 
contacten met andere leerlingen en docenten erdoor gesti-

muleerd zou worden: hoe meer mensen, des te beter? Hoe 
groter de school, hoe anoniemer de leerlingen worden, hoe 
kleiner de betrokkenheid bij /voor de school- en hetzelfde 
geldt voor de sociale controle. 

'Ik ken jou niet' 
Ik werk op een HA VOlVWO-school van ruim twaalfhonderd 
leerlingen. Toen we ruim duizend leerlingen hadden, kenden 
de conciërges iedereen en de leerlingen wisten ook, wie de 
docenten waren en als docent kende je na verloop van tijd 
ook de meeste leerlingen. De sociale controle was groot en je 
kon een leerling op zijn gedrag aanspreken, want je wist van 
elkaar wie/wat je was. Toen we boven de elfhonderd leerlin
gen kwamen, werd dat wat lastiger. ]e voelt (en ziet- graffiti 
bijv.), dat het wat onpersoonlijker gaat worden. Op een na
burige school, die de laatste jaren heel wat fusies achter de 
rug heeft (en dus ook heel groot is), komt het regelmatig 
voor, dat docenten die leerlingen op hun gedrag aanspreken 
als antwoord krijgen: 'Wie ben jij en waar bemoei jij je mee?' 
(ik ken jou niet). [ ... ] 
Zeker in een tijd waarin je af en toe de indruk krijgt dat 
school de opvoeding al zo'n beetje moet overnemen van 
thuis, is dit een zeer belangrijk aspect (en voordeel) van een 
niet te grote school. Leerlingen, die uit de band dreigen te 
springen, kunnen snel gecorrigeerd worden en leerlingen 
met problemen kunnen sneller gesignaleerd en geholpen 
worden. Voor hun toekomst lijkt mij dat dus uitermate be
langrijk. En wie daar belang aan hecht, doet er goed aan 
kleine scholen(gemeenschappen) een warm hart toe te 
dragen. 

Frank V ester, docent geschiedenis aan een Havo/Vwo-school 
J 
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Bestuurders steken de koppen bijeen: 

Hoe gaan we het aanpakken? 
Op zaterdag 16 september organiseerde hel opleidingscentrum van 066 een symposium voor afdelingsbestuurders over de gemeenteraads-

verkiezingen en de Tweede-Kamerverkiezingen in 2002. Een indrukwekkende lijst van zes plenaire sprekers en vier verschillende deelses-

sies belichtte de diverse procedurele en communicatieve aspecten van hetlijdpad naar de verkiezingen. Het startschol voor de aanloop 

door Sebastian Dingemans 

Mijnenveld 
'Er was eens een ballonvaarder die op zijn 
vrije zaterdagmiddag met zijn ballon de 
lucht inging. Hij steeg tot grote hoogte en 
belandde op een goed moment zelfs in de 
wolken. Nu is dat voor een ballonvaarder 
nogal vervelend, omdat het zijn zicht be
lemmert. Dus daalde hij gestaag tot hij op 
een goed moment boven de woning van 
een man hing die het onkruid in zijn tuin 
aan het wieden was. 'Kunt u mij zeggen 
hoe hoog ik ongeveer boven uw grondge
bied hang?' vroeg de ballonvaarder. 'U 
hangt op dit moment op een hoogte van 
7.87 meter boven mijn grondgebied', 
schreeuwde de man vanuit zijn tuin. 
'Goh', riep de ballonvaarder: 'U zit zeker 
in het landelijk bestuur van D66!' - 'Hoe 
weet u dat?', riep de man verbaasd vanuit 
zijn tuin. 'Nou', riep de ballonvaarder het 
klopt precies, maar ik heb er helemaal 
niets aan!' ' 
Volgens vice-voorzitter organisatie Steven 
Pieters is dit voorbeeld illustratief voor een 
partij als D66: wars van regeltjes, maar 
ondertussen vol van bepalingen waar 
mensen uiteindelijk niets aan hebben. De 
Statuten en het Huishoudelijk Reglement 
vormen een regelrecht mijnenveld en be-

Wie is Sirnone de Waard? 
Sirnone de Waard is sinds 19851id van 066. 
Op een vergadering deed zij haar mond open, 
werd toen gevraagd een keer mee Ie denken 
met het campagneteam, deed haar mond op
nieuw open en zat vervolgens in het campag
neteam. Zo draaide ze campagnes in 
Amsterdam vanaf de gemeenteraads- en 
Tweede-Kamerverkiezingen in 1986; in 1998 
als campagneleider. 
Ze heeft een eigen organisatiebureau voor 
evenementen. Draaiboeken en deadlines zijn 
haar dagelijkse kost. Het niet alleen kunnen 
bedenken wat er moet gebeuren, maar ook 
wanneer, is volgens haar een eigenschap 
waar de parlij plezier van kan hebben. 
Ze is getrouwd met een theaterproducent en 
heelt twee zonen die nu wel oud genoeg zijn 
om hun moeder een campagne lang te missen. 

naar de campagne in 2002 is gegeven. 

moeilijken het samenstellen van een 
kandidatenlijst voor volksvertegen
woordigers. 

Op zoek naar goede kandidaten 
Er heerste een ijverige sfeer op het sympo
sium. Ruim 180 afdelingsbestuurders, ste
vig gewapend met pen en papier, lieten 
zich geduldig informeren over het tijdpad 
naar de gemeenteraadsverkiezingen en de 
verkiezingen voor de Tweede Kamer in 
2002. En daarvoor is nog heel wat voorbe
reidend werk te verrichten. 
'Gelukkig gaat het weer wat beter met 
D66', zei Steven Pieters: 'We staan er op 
veel punten beter voor dan een jaar gele-

Wc uweten nog een 

flinke :sprong vooruit 

maken 

den, maar we moeten nog een flinke 
sprong vooruit maken. We moeten het 
niet meer te veel hebben over de slechte 
dingen die we als partij hebben meege
maakt, maar constructieve afspraken ma
ken, zodat we op een goede manier de 
campagnes kunnen ingaan. We moeten 
ons daarbij vooral niet te veellaten ont
moedigen door al die ingewikkelde proce-
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dures. Mensen gaan uiteindelijk vóór de 
regels en we leven niet naar de letter van 
het Huishoudelijk Reglement'. Volgens 
hem kleeft er een groot voordeel aan dit 
kandidaatstellingssysteem: er kunnen 
geen posities verworven worden door ge
konkel of door het bedrijven van achter
kamertjespolitiek: 'Het grote onderschei
dende punt voor D66 in vergelijking met 
andere partijen is dat de leden het voor 
het zeggen hebben.' 

Kiezen voor kwaliteit 
Volgens Pieters is het noodzakelijk om 
een aanvalsplan te maken en originele 
initiatieven te ontwikkelen. Zo haalde hij 
als voorbeeld aan wat de afdeling Delfzijl 
onlangs heeft georganiseerd: een afde
lingsvergadering met een live internetver
binding met Den Haag: 'Deze actie was 
nuttig en leerzaam en trok bovendien 
veellokale en regionale publiciteit.' 
Hoewel Pieters zich realiseert dat het 
moeilijk is om sowieso voldoende kandi
daten te vinden om de kandidatenlijsten 
mee te vullen, benadrukte hij om toch 
vooral goed te kijken naar de kwalitatieve 
samenstelling van de lijsten: 'Mensen wil
len nogal eens vergeten dat een fractie ja
renlang met elkaar en met anderen moet 
functioneren en dat kennis van het ge-



meenteraadslidmaatschap is vereist. Zorg 
er daarom voor dat je de kandidaten re
gelmatig op training stuurt of op een an
dere manier voedt met informatie. 
Kandidaten hebben voldoende bagage no
dig om goed te kunnen functioneren. Het 
opleidingscentrum van de partij heeft die 
kennis en kunde in huis, dus maak daar 
dan ook gebruik van.' 

Nieuwe campagneleider 
Pieters maakte ook van de gelegenheid ge
bruik de nieuwe campagneleider Sirnone 
de Waard (1950) te introduceren. Binnen 
D66 heeft zij ruime ervaring met campag
nes. Ze benadrukte enerzijds het belang 
van een correcte en zorgvuldige afhande
ling van de verschillende procedures 
rondom de kandidaatstelling en ander
zijds de ontwikkeling van een goed door
timmerd campagneplan: 'Een sterke basis 
is belangrijk om je handen vrij te hebben 
wanneer je voor de campagne de boer op 
moet.' De Waard weet als geen ander dat 
de voorbereidingen van een campagne 
vaak lastig zijn: 'Maar', zegt ze, 'laten we 
vooral niet vergeten dat campagnevoeren 
gewoon leuk is.' 

D66-mama 
De workshops waren vooral bedoeld om 
afdelingsbestuurders praktische tips te 
geven over de communicatieve elemen
ten van een campagne. Er kwamen veel 
praktische en tot de verbeelding spre
kende vragen naar voren: hoe benader ik 
de doelgroep? En: hoe onderhoud ik het 
beste contact met nieuwe leden? De laat
ste vraag werd al eerder die dag op 
treffende wijze door secretaris publiciteit 
Maria Fruiam1 beantwoord. Tot grote ver
ontwaardiging van de aanwezigen riep 
hij afdelingen op snel weer een ouder
wets vertrouwde plaatselijke 'D66-
mamma' te introduceren, die voor de no
dige gezelligheid zorgt, af en toe eens een 
praatje maakt met een nieuw afdelingslid 
en voor een lekker kopje koffie of thee 
zorgt. Deze enigszins seksistisch getinte 

Politiek podium van D66 

Stedelijke (her)inrichting 

Op zaterdagmiddag 4 november organiseert 
het Landelijk Bestuur van D66 in samenwer
king met deelnemers aan het D66-project 
Stimulans 2000 wederom een politiek po
dium. Dit podium vindt plaats in Sociëteit 
'de Vereeniging' Mariaplaats 14 te Utrecht. 
Het thema is de stedelijke (her)inrichting. 
Aan de orde komt onder meer het verster
ken van de mogelijkheden van bewoners om 
invloed uit te oefenen op de ontwikkeling 
van hun wijk en stad, het Utrecht Centraal 
Project, et cetera. Aan dit politieke podium 

opmerking werd met gehoon ontvangen, 
maar laat zich wellicht gemakkelijk ver
klaren door Fruianu's Italiaanse wortels. 
Hij constateerde verder dat tot zijn 
vreugde de belangstelling voor het on
derwerp communicatie binnen de partij 
sterk is gegroeid. Toch wordt er volgens 
hem nog te veel gedacht dat mensen 
vanzelf wel naar D66 toekomen. 'En dat 
is een illusie. D66 moet zelf op een doel-

I.okalc bestuurder.~ 

"epalcn SUCCC.5 

lokale vcrkiezingen 

groepgerichte manier naar de mensen 
toe.' Volgens hem moet D66 daarnaast 
zijn identiteit versterken en eenduidig 
zijn in de beeldvorming. De kernwoor
den die bij de boodschap horen zijn: 
betrokken (zorg en onderwijs) onafhan
kelijk (los van belangen), duurzaam 
(milieu), toekomstgericht (nieuwe econo
mie), mondig (kies zelf), internationaal 
(Nederland in breed perspectief) en vrij 
(alternatieve 'lifestyle'). 

Geïnspireerd door de Amerikanen 
Na de deelsessies was er aandacht voor 
het contact met de kiezer via de digitale 
media. Volgens de communicatieadvi
seurs Wouter de Jong en Herbert-}an Hiep is 
Internet zeker niet zaligmakend, maar 
kan het een campagne ondersteunen en 
versnellen. Internet is niet meer alleen 

wordt medewerking verleend door de minis
ter van Grote Steden en Integratiebeleid 

een zaak van goed verzorgde homepages, 
maar het medium moet ook gebruikt 
worden om op de behoeftes van mensen 
en de partij zelf in te spelen. Er werd een 
vergelijking getrokken met de sites van 
de Amerikaanse presidentskandidaten Al 
Gore en George Bush jr. Op deze sites 
wordt een indeling op issues is gemaakt, 
waarop informatie in verschillende talen 
te vinden is en waarop doelgroepgerichte 
webpagina's te vinden zijn. Daarnaast 
zijn er mogelijkheden om online dona
ties aan de partij te doen en er zijn een
voudige methodes om vrijwilligers te 
mobiliseren: 'D66 moet zich daardoor la
ten inspireren.' 

Wederzijdse afhankelijkheid 
De dag werd afgesloten door vice voorzit
ter van de Tweede-Kamerfractie Bert 
Bakker. Ook hij constateerde dat het op 
veel fronten een stuk beter gaat met D66: 
'De peilingen zijn gunstiger, het leden
aantal neemt weer wat toe en de commu
nicatie met de leden verloopt soepel.' 
Volgens Bakker is internet het medium 
bij uitstek is om intensiever te communi
ceren met de kiezers. 'Maar', waar
schuwde hij, 'het is daar hooguit een 
stukje techniek voor.' 
Daarnaast wees hij op het feit dat zowel 
de gemeenten als D66-landelijk electo
raal sterk op elkaar zijn aangewezen. Het 
valt niet te ontkennen dat het D66-beeld 
naar buiten toe vooral wordt bepaald 
door Th om de Graaf, onze ministers en 
onze staatssecretarissen. Maar het zijn 
het uiteindelijk de lokale bestuurders die 
het succes van de lokale verkiezingen be
palen. En die verkiezingen zijn weer een 
graadmeter voor de landelijke verkiezin
gen. Bakker: 'De campagne is nog niet 
begonnen, maar wel de enorm lange aan
loop er naartoe. Het afgelopen jaar is het 
goed gegaan met de partij. Die koers 
moeten we versterkt voortzetten. Wat 
mij betreft, is het startschot daartoe van
daag gegeven.' + 

Roger van Boxtel, vertegenwoordigers van 
wijkorganisaties, de Utrechtse D66-lijst

trekker Alice van Rooijen D66 
fractievoorzitter Thom de Graaf. 
Het podium wordt voorgezeten 
door voormalig Tweede- Kamerlid 
en Utrechts raadslid van D66 
AfachteldVersnel 
Het politiek podium start om 14.00 
uur, de toegang is vrij en iedereen 
is van harte welkom. 

Toenemende "verslonzing" in 
de grote steden 
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HERINDELINGEN 

Utrecht 

Stad krijgt dorpen 
Op 1 januari is het zover. De herindeling van de gemeente Utrecht wordt dan van kracht en de dorpen Vleuten, De Meern en 

Haarzuilens komen definitief onder de hoede van de stad Utrecht. In eerste instantie betekent dit een vergroting van de stad met 

ruim 20.000 inwoners. Maar door de bouw van Leidsche Rijn - nu al in volle gang - zal de uiteindelijke toename door toedoen van 

Vleuten-de Meern zo'n 70.000 mensen zijn. Hiermee blijft Utrecht voorlopig vierde stad van Nederland en duidelijk zichtbaar op de 

politieke kaart van de "grote vier". Daarnaast heeft de stad ineens weer ruimte voor uitbreiding: zowel voor rood als voor groen. 

door Eugène Teunissen, D66 Utrecht 

Nieuwe gemeenteraadsver
kiezingen 

Voor de stad Utrecht betekent dit 
nogal wat. In één klap wordt de stad 
niet alleen een stuk groter, maar moe-

Samenvoeging van Vleuten-de Meern 
met de stad Utrecht maakt bij de 
dorpsbewoners veel emotie los. 

ten ook alle bestuurs- en overlegorga
nen worden geïntegreerd. Zo ook de 
afdelingen en besturen van D66, en 
de voorbereidingen daarvoor zijn dan 
ook volop bezig. Daarnaast moet er 
natuurlijk een nieuwe gemeenteraad 
komen: en dit betekent nieuwe ver
kiezingen. Op 8 november a.s. mogen 
de inwoners gaan stemmen en de 
campagnes zijn intussen helemaal op 
stoom. 
Gelukkig zijn de meeste politieke par
tijen zich volledig bewust van het be
lang van de herindeling en zijn poli
tici uit de dorpen goed vertegenwoor
digd op de stembiljetten. Zo ook bij 
D66: het huidige D66-raadslid uit 
Vleuten-de Meern bezet de plaats di
rect achter de lijsttrekster. 

Niet onomstreden 
Het is niet voor niets dat de herinde
ling een hoge prioriteit krijgt. 
Belangrijke aandachtspunten waren 
tot nu toe volkomen vreemde onder
werpen in de stadse politiek: behoud 
maar integratie van twee nu zelfstan-

Gelderland 

dige dorpskernen, het on-stadse ka
rakter van de grootste Vinex-bouwlo
catie van Nederland, uiteenlopende 
gemeentebelastingen, een bloeiend 
verenigingsleven en de opbouw van 
een wijkservicecentrum zijn er maar 
een paar. 
Veel van dit alles moet nog helemaal 
van de grond komen, en de eerste 
twee à drie jaar zal dit zeker een be
langrijke plaats op veel agenda's inne
men. Daarnaast is het natuurlijk van 
belang dat de bewoners van het 
nieuwe stadsdeel een herkenbaar aan
spreekpunt hebben. 

En de burgers van Vleuten-de Meern? 
Die zijn nog steeds boos. Men voelt 
zich in de steek gelaten door de 
landelijke politiek. En hoewellocale 
politici duidelijk hun blik vooruit 
richten en willen bouwen aan de toe
komst, is de angst groot dat die bur
gers niet gaan stemmen of erger nog: 
een proteststem op de "verkeerde" 
partij uitbrengen. + 

Schaakspel om de macht 
Ten westen van de rijksweg Arnhem-Nijmegen liggen de gemeenten Eist, Valburg en Heteren, die een gemeentelijke herindeling 

aangaan. Aan de oostzijde van die weg bevinden zich Bemmel, Gendt en Huissen die eenzelfde lot beschoren is. Van deze laat-

ste drie is Bemmel de grootste, zowel qua oppervlakte (ongeveer zo groot als Nijmegen) als qua inwonertal: 18.000. Huissen 

heeft 17.000 inwoners en Gendt zo'n 7.000. Hoe klein ze ook zijn, deze gemeenten roeren zich flink in de provinciale politiek. 

door Pierre Cuypers, fractievoorzitter D66 
Bemmel 

Hebberige buren succesvol 
verjaagd ... 

De door de laatste drie gemeenten in
gezette herindeling is ingegeven door 

DEMOCRAAT nr.6 2000 

puur lijfsbehoud. Was Arnhem in de 
dertiger jaren al de Rijn overgestoken 
en maakte deze stad recentelijk nog 
aanspraken op Huissens nieuwbouw
wijk De Zilverkamp, sedert de tachti
ger jaren claimde ook Nijmegen 
grond aan de overzijde van de Waal 

en wilde de Betuwe verdelen tussen 
Arnhem en zichzelf. 
De zes genoemde Betuwse gemeenten 
vormden vanaf 1992 een samenwer
kingsverband tegen Arnhem en 
Nijmegen. Zo hoopten ze hun zelf
standigheid te bewaren. Uiteindelijk 



kozen ze voor blokvorming door herinde
ling. 
De initiatiefnemer hiervoor was de 
Bemmelse burgemeester Bergamin, voor
malig wethouder in Nijmegen en oud-ge
deputeerde. Op zijn initiatief spraken de 
Betuwse gemeenten zich uit voor Vinex
locaties binnen hun grenzen en namen 
Bemmel en Eist zelfs het initiatief om be
perkte grondafstand te doen aan 
Nijmegen. Daarmee ontkrachtten ze het 
belangrijkste motief voor annexatie, na
melijk de groeiende behoefte aan bou
wruimte, en presenteerden ze een grote 
mate van redelijkheid: altijd handig in 
geval van een beroepsprocedure. Zo ont
stond er in het provinciehuis een royale 
meerderheid voor een Betuwse herinde
ling tegenover de annexatiepogingen van 
de grote steden. 

Chauvinisme steekt de kop op 
Toen evenwel de opvatting dat er een 
sterke gemeente van zo'n 80.000 inwo
ners in de Betuwe moest komen, begon 
post te vatten, sloeg vooral de bestuurders 
in Bemmel de schrik om het hart. Was sa
menwerking van Bemmel met Gendt en 
Huissen uit het oogpunt van strategie nog 
met enige weerzin te verteren, de vor
ming van één gemeente met Elst was een 
brug te ver. Het zou Bemmel in een onge
wenste minderheidspositie manoeuvre-

ren. De chauvinistische afkeer van "dat 
Elster paardenvolk" was bij sommigen zo 
groot, dat ze aansluiting bij Nijmegen een 
betere optie vonden. De hierop volgende 
herrie deed bij de provincie de sympathie 
toenemen voor de verdelingsplannen van 
Arnhem en Nijmegen. Gelukkig voor 
Bemmel kreeg Eist ruzie met zijn partners, 
zodat de provincie alsnog inzag dat een 
afzonderlijke herindeling van de weste
lijke en de oostelijke Over-Betuwe (dus 
Bemmel, Gendt en Huissen samen) de 
minst slechte oplossing was. 

Dorpsverraad en de kans 
voor de lokaio's 

Door de lokale afdeling van D66 in 
Bemmel is de herindeling voortdurend 
gepropageerd uit het oogpunt van dienst
verlening en belangenbehartiging - en be
paald niet uit chauvinistische Bemmelse 
machtshonger. De gemeente Bemmel is f 
niet meer voor haar taken berekend. ~ 
Ambtelijke fouten en gebrek aan handha- s: 

-g 
ving door capaciteitsproblemen en werk- ~ 

druk leiden tot enorme schadeposten. Het .S ..;:: 
is geen populair standpunt, want in het 
uit een vijftal kernen bestaande Bemmel 
werd het streven naar herindeling eigen-
lijk als dorpsverraad beschouwd. Ook nu 
nog toont de recent begonnen verkie
zingsstrijd aan dat de lokaio's zich beper
ken tot de verdediging van hun eigen 

Limburg 

dorpskern. Het heeft effect, want het 
roept primitieve emoties op. 
Zo loopt de cultuuromslag naar één gro
tere gemeente bepaald niet parallel met 
de politieke werkelijkheid per 1 januari 
2001. En de wat relativerender burger 
vindt dit allemaal minderwaardig gedoe, 
waaraan in elk geval geen motivering om 
te gaan stemmen wordt ontleend. + 

Gemeentehuis van Bemmel. Bemmel 
en Huissen zijn het nog niet eens over 
de locatie van het gemeentehuis en de 

naam van de nieuwe gemeente. De 
nieuwe gemeenteraad mag zich hier

over uitspreken. 

Samenwerking in het 
kwadraat 

Op 22 november aanstaande gaan kiezers naar de stembus in Limburg. In Noord-Limburg worden Horst, Grubbenvorst en Broekhuizen sa-

mengevoegd tot de nieuwe gemeente Horst aan de Maas. Ook Venlo en Tegelen fuseren, en in Zuid-Limburg ontstaat een van de grootste 

plaatsen na de samenvoeging van de gemeenten Sittard, Geleen en Born. 

door Bert jongen, regio-correspondent 
Limburg 

Tegen ... monsterverbond 
lokale partijen 

Toen de Eerste Kamer op 12 september 
jl. instemde met de geplande herinde
ling, reageerde het campagneteam van 
D66 in Sittard/Geleen heel alert. Nog 
geen 24 uur na het besluit, stonden al op 
de drukste wegen binnen die gemeente 
grote posterborden met het D66-logo. 
'Wij wilden per se de eersten zijn. De 
herindeling leeft niet echt bij de bevol
king hier. De mensen weten wel dat die 
eraan komt, maar het is niet bepaald het 

gesprek van de dag', zegt Bert Kamphuis. 
Het voormalig D66-raadslid in Sittard 
werd op 22 september gekozen als lijst
trekker van D66 voor de nieuwe ge
meente. 'Sittard/Geleen/Bom wordt een 
100.000+-gemeente, een van de grootste 
plaatsen in Limburg met bedrijven als 
DSM en NedCar binnen de gemeente
grenzen.' 
Op 22 november worden 3 7 raadsleden 
gekozen. Op dit moment heeft D66 in 
de drie gemeenteraden slechts één zetel. 
Luc Winants is raadslid in Sittard. Hij is 
vanwege zijn werk niet meer beschikbaar 
als lijsttrekker, maar doet wel volop mee 
met de campagne. 'We werken heel in-

tensief samen met de collega's uit 
Geleen. Die samenwerking verloopt 
goed. De vroegere strijd tussen Geleen 
en Sittard is echt verleden tijd', stelt Bert 
Kamphuis. 'Het worden best spannende 
verkiezingen. De lokale partijen hebben 
een monsterverbond gesloten. De matte 
reacties tot nu toe zijn niet echt hoopge
vend wat de opkomst betreft. [ ... ] De 
D66-campagne zal sterk in het teken 
staan van de toekomst van de nieuwe ge
meente en wij zullen aandacht vragen 
voor het belang van goede, directe lijnen 
naar Den Haag. Alleen op die manier 
kunnen wij tegenwicht bieden aan de lo
kale partijen.' 
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Tegen ... arrogante coalitie 
De gemeente Venlo/Tegelen groeit na 
de herindeling van 65.000 (Venlo) 
naar 90.000 inwoners. 
Voor D66 in Venlo/Tegelen worden 
het lastige verkiezingen. De vier coali-

tiepartijen CDA,VVD, PvdA en 
GroenLinks hebben nu al te kennen 
gegeven die samenwerking ook na de 
herindeling te willen handhaven. Ze 
beschikken over een riante raadsmeer
derheid van 27 zetels tegen de opposi-

tiepartijen Samen en D66 die zes ze
tels hebben. Toch is het enige Venlose 
D66-gemeenteraadslid Frans Maesen 
optimistisch: 'Ik vind de opstelling 
van de coalitiepartijen nogal arrog
ant. De kiezers maken wel uit wie met 
wie verder gaat. Dat het zo goed gaat 
met Venlo, komt door het groteste
denbeleid en daar draagt D66 veel aan 
bij. [ ... ] Ik werk nauw samen met de 
D66'ers in Tegelen. Daar kwamen we 
twee jaar geleden acht stemmen te 
kort voor een raadszetel. Je weet nooit 
hoe de lokale protestpartijen scoren 
bij deze herindeling. Meestal is dat 
lastig voor landelijke politieke par
tijen. Het worden spannende maan
den, maar als we landelijk met één of 
twee onderwerpen scoren, dan hopen 
we toch twee zetels te halen.' + 

Na de herindeling kan Sittard ook 
meedelen in de financiële voorde
len die de Geleense vestiging van 
DSM binnen de nieuwe gemeente
grenzen met zich meebrengt. 

Door ruimtegebrek zijn de rubrieken 
Ander regionieuws en Nieuw gezicht komen 

te vervallen. 

PLATFORM 

Programmacommissie 

'Gedreven door een soms wat 
romantisch idealisme' 

Volgend iaar oktober wordt het nieuwe verkiezingspro
gramma aan u toegestuurd. Dit is de neerslag van het noeste 
werk van de Programmacommissie, ingesteld door het 
Landeliik Bestuur, die tot taak heeft het nieuwe programma 
op te stellen. In dit programma moet iedere D66'er zich kun
nen llerkennen. Iedereen op een liin zien te kriigen- bepaald 
geen eenvoudige klus! 

Wie we ziin? 
Leden die al tijdje in de partij rondlopen en veelal al ac
tief zijn geweest in SWB-werkgroepen of afdelingen en 
regio's. Qua leeftijd een aardige mix van leden van het 
eerste uur en Opschudders, maar wel met een oververte
genwoordiging van academici. We staan tussen de partij 
en het Haagse in: we hebben gevoel voor de politieke re
aliteit en het land; we zoeken naar oplossingen van 
praktische problemen, maar worden ook gedreven door 
een soms wat romantisch idealisme. 

Wat we doen? 
De Programmacommissie houdt zich bezig met het 
schrijven en samenstellen van het verkiezingspro
gramma. Daarnaast zijn we sinds 1998 belast namens 
het bestuur met het opstellen van resoluties voor het 
congres. 

DEMOCRAAT nr.6 2000 

Hoe we werken? 
Een programma schrijven doe je niet alleen, als commis
sie. We zijn in D66 wars van de benadering die elders op
gang doet: benoem negen hoogleraren en laat ze een bril
jant stuk schrijven. Bij ons werken veelleden mee in pro
jectgroepen of leveren commentaar als referent. Een 
voorwaarde voor ons werk is dat alles elektronisch gaat. 
Sinds 1998 bestaat er bij ons geen papier meer, alles gaat 
per e-mail. Daarnaast vergaderen we als het moet: 
meestal op het Landelijk Secretariaat in Den Haag, eens 
per jaar op de Veluwe. Ook gaan we graag het land in en 
treden we in discussies met werkgroepen en afdelingen. 

We nodigen u uit! 
Het komende jaar gaat het erom spannen, want medio 
september 2001 wordt het verkiezingsprogramma gepre
senteerd. In de laatste maanden van het jaar 2000 gaan 
we ons buigen over de kernthema's van het verkiezings
programma, de prioriteiten, de presentatie, de toon. 
Daarvoor ontvangen we graag bijdragen van leden of 
groepen leden, maar dan wel voor 10 november. Daarna 
gaan we de uitgangspunten concreter uitwerken in prak
tische voorstellen. Ook daar is de inbreng van velen no
dig, binnen de kaders van de uitgangspunten. Over de 
zomer gaan we dan de teksten redigeren en inkorten om 
tot een kort en krachtig, gedurfd en degelijk programma 
te komen. Iedereen is hierbij nodig. Meedenken, meele
zen en bouwstenen aanbrengen kan per e-mail. Doe een 
verzoek om de voorwaarden bij: programma@ld66.nl 

Miehiel Scllef{er, voorzitter 



Groeten uit Amerika 

De Kus 

Deze column gaat helemaal niet over zoenen, maar als eye-catcher 
werkt dat woord vaak goed. De truc van campagnevoeren is im
mers; zorgen dat alle aandacht op jou gericht is om vervolgens de 
inhoudelijke agenda te bepalen. Bolkestein deed het, Bush probeert 
het en Gore blijkt er een meester in te zijn. 
Inhoud is er genoeg in de Amerikaanse verkiezingscampagne. Dat 
de Nederlandse pers het beeld schetst van een inhoudsloze cam
pagne van twee vrijwel identieke kandidaten, is het zoveelste bewijs 
dat veel journalisten liever lui dan moe zijn. 
Neem de gezondheidszorg. Miljoenen Amerikanen zijn onverzekerd 
en acht miljoen kinderen hebben geen goede toegang tot medische 
zorg. Zowel Gore als Bush beloven hier iets aan te doen. Gore kiest 
voor de "Els Borst-variant" en pleit voor een soort basisverzekering 
waardoor meer mensen recht hebben op een vergoeding voor medi
cijnen. Net als de VVD kiest Bush hoofdzakelijk voor het bevorde
ren van concurrentie in de gezondheidsmarkt, zodat de prijzen en 
premies dalen. 
Maar misschien hebben die luie journalisten wel gelijk en wilt u he
lemaal niets over inhoud horen. Die kus dan maar. De passie en het 
uithoudingsvermogen waarmee Gore zijn vrouw na afloop van zijn 
conventie-toespraak zoende, maakte het een eye-catcher van de eer
ste orde. De uitgebreide aandacht die de Amerikaanse media nadien 
hadden voor het 'liefdeshuwelijk' van Al en Tipper, kwam goed van 
pas in de mediastrategie om Gore van Clinton los te weken. Een 
man die na vijfentwintig jaar huwelijk nog steeds zijn eigen vrouw 
zoent, zal zich namelijk niet aan een stagiaire vergrijpen, begrijpt 
u? 
Met name vrouwen vonden de actie van kissing-Al prachtig. Dat is 
mooi voor Gore, want vrouwen hebben in deze nek-aan-nek-race 
een doorslaggevende stem, omdat ze veelal pas laat hun definitieve 
keuze maken. Dat is in Nederland overigens niet anders, dus mis
schien is dit er een voorThom om te onthouden, als hij bij de vol
gende verkiezingen met Rosenmöller strijdt om de vierde plaats. 
'De kus' is grotendeels aan Nederland voorbij gegaan, dus mis
schien wilt u meer details horen. Helaas, dat zit er niet in. Ik ben 
geen journalist! 

Redacteur Udo Koek werkt tot 1 januari 2001 in Washington. 
Daarvandaan zal hij de komende maanden columns verzorgen over 
Amerikaanse toestanden en de verkiezingen (ukock@worldbank.org). 

CONGRESINFORMATIE 

Congres 71 

Vacatures besturen en commissies 
De opening van de kandidaatstelling voor alle 
vacatures in besturen en commissies voor ver
kiezing in congres 71 is verlengd tot donderdag 
26 oktober 12. 00 uur. 
Op de sluitingsdatum waren er voor de vol
gende vacatures nog geen kandidaten: pen
ningmeester Landelijk Bestuur, 3 leden 
Geschillencollege, 1 lid Landelijke 
Verkiezingscommissie, 1 lid Financiële 
Commissie en 1 lid Opleidingscentrum. 
Meld u aan of attendeer anderen op deze vaca
tures! Aanmeldingsformulier en profielen vindt 
u op de website of kunt u bij het Landelijk 
Secretariaat aanvragen. U kunt de profielen ook 
nalezen in Democraat 2000/3 en 2000/4. 

Fringe meetings 
Naast de reeds aangekondigde fringe meetings 
vinden op zondag fringe meetings plaats over 
inkomensbeleid, energie en over ruimte. In de 
laatste discussieert de Programmacommissie 
met de leden ter voorbereiding van dit hoofd
stuk voor het concept-verkiezingsprogramma. 
De fringe meeting over de Islamitische feestdag 
gaat niet door. 

Tweede-Kamerverkiezingen, wijziging 
congresvoorstel 
Bij de organisatorische voorstellen van de 
Landelijke Verkiezingscommissie m.b.t. de 
Tweede-Kamerverkiezingen dient het aantal te 
plaatsen kandidaten op de lijst gewijzigd te 
worden in: 66. 
Toelichting 
Abusievelijk is hier 30 komen te staan. De lijst 
van 66 kandidaten wordt gebruikt om in 19 
kieskringen de D66-lijst te vullen. Per kieskring 
worden 30 kandidaten op de lijst geplaatst. 

Financiële voorstellen 

De complete jaarrekening, ontwerpbegroting, 
beleidsplan en overige voorstellen kunt u down
loaden van de website www.d66.ni. Wanneer 
u deze Democraat ontvangt zijn deze stukken 
tevens aangekomen bij de afdelingssecretaris
sen. In hetzelfde pakket vindt u de rapportage 
uitvoering besluiten en het jaarverslag van het 
Landelijk Bestuur over de tweede helft van 
1999. Er zal geen gewijzigde contributierege
ling worden voorgelegd. 

(vervolg op blz. 20) 

kiJk voor rie complete stukken en twt !aat;te 
nieuws op www 066 n! 
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.------------------------------------------------------------------------------------------. 
MEDEDELING VAN DE ACCOUNTANT 

De in dit orgaan opgenomen staat van baten en lasten over 1999 van Vereniging Politieke Partij Democraten 66 te 's-Graventnage is ontleend aan de 
jaarrekening 1999 van de vereniging. 

Bij de jaarrekening 1999 is door ons een goedkeurende verklaring afgegeven. 

Leiden, 13 juni 2000 
BDO Walgemoed CampsObers 
Accountants 

VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66 TE 'S-GRAVENHAGE 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN OVER 1999, in guldens 

1999 - Werkelijk 

Baten 2.180.190 
========= 

Lasten 
Personeel 865.013 
Secretariaat en Huisvesting 317.189 
Bestuur en Adviesraad 462.039 
Publiciteit 113.534 
Regio's en afdelingen 222.467 
Subsidies 93.520 
Dotaties aan voorzieningen 55.173 
Algemeen 74.201 

Totaallasten 2.203.136 
Nadelig saldo -22.946 

2.180.190 

======== 

Toelichting bij jaarrekening 1999 
Ondanks een daling van de contributie-opbrengsten ten opzichte van de begroting 
met fl. 120.000,-. is de jaarrekening gesloten met een relatief klein tekort van circa 
ti. 23.000,-. D66 heeft het daarmee afgelopen jaar. ook relatief gezien, beter ge
daan dan de meeste grote politieke partijen, die het jaar afsloten met tekorten van 
tonnen. Hoewel de beheersing van de uitgaven in het algemeen goed is verlopen, 
heeft een belangrijk deel van de daling van de uitgaven van D66 een financieel
technische oorzaak (bijvoorbeeld het activeren in de balans van materiële activa, 
waardoor een deel van de voorziening Landelijk Secretariaat kon vrijvallen), zodat 
dit relatief gunstige resultaat niet tot de conclusie mag leiden dat de financiële pro
blemen van de partij toch niet zo groot blijken te zijn, integendeel. Desondanks is 
er voor 1999 reden tot tevredenheid, omdat niet alleen de algemene reserve posi
tief is gebleven, maar ook het verkiezingstands uiteindelijk niet in de rode cijfers is 
beland. 

Verkiezingsfonds 
Conform het Huishoudelijk Reglement wordt hieronder een overzicht gegeven van 
de mutaties in het verkiezingstonds. Het Huishoudelijk Reglement verplicht de pen
ningmeesters ook aan te geven hoe de verwachte toekomstige ontwikkeling van 
het fonds zal zijn. De voorstellen over de toekomstige financiering van de campag
nes zijn opgenomen in de uitgebreide toelichting op de ontwerp-begroting 2001, 
die op de website van D66 is geplaatst. Uiteraard kan deze toelichting ook worden 
opgevraagd bij het LS. 
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1999 - Begroting 

2.478.000 

======== 

851.000 
253.000 
547.000 
133.000 
300.000 
93.000 

215.000 
86.000 

2478.000 
0 

2.478.000 

========= 

Stand ultimo 1998 

Inkomsten 
Afdrachten 
Dotatie 
Diverse bijdragen 
Verkopen 

Totaal inkomsten 

Uitgaven 
Materialen 
Organisatie 
Drukwerk 
Salarissen 
Europees Manifest 
Waterschapsverkiezingen 
Subsidies 
Diverse kosten 
Vrijval tgv begroting 
Publiciteit 

Totaal uitgaven 

Stand ultimo 1999 

1998 - Werkelijk 

2.195.040 
======== 

826.954 
290.462 
532.852 
162.306 
230.374 
93.000 
23.740 
48.907 

2.208.595 
-13.555 

2.195.040 

======== 

ti. 35.332,-

ti. 104.479,-
11. 75.000,-
11. 37.000,-
11. 8.177,-

ti. 224.656,-

ti. 39.499,-
ti. 36.634,-
fl. 66.632,-
ti. 24.619,-
ti. 11.947,-
ti. 3.778,-
ti. 1.500,-
ti. 19.166,-
ti. 20.896,-
ti. 31.268,-

11. 255.939,-

fl. 4.039,-

I 



Beleidsplan en ontwerpbegroting 2001 
Professionalisering voor een slagvaardig D66 
De komende twee jaren zijn cruciaal voor D66. Om de landelijke en de lokale ver
kiezingen tot een succes te maken, moeten we een herkenbare en vernieuwende 
richting geven aan het beleid van D66. Het Landelijk Bestuur heelt daarom geko
zen voor zeven werklijnen in 2001: 

1. het versterken van de politieke functie door inhoudelijke ideeën en een pro-
actieve opstelling; 

2. het versterken van de communicatie door permanente campagne; 
3. het vergroten van het ledental door permanente ledenwerving en -binding; 
4. het versterken van de opleidingsfunctie zodat D66'ers professioneler kunnen 

opereren; 
5. het professionaliseren van de interne organisatie en dienstverlening aan leden 

en kiezers; 
6. het waarborgen van de continuïteit door gezonde financiën; 
7. het versterken van een resultaatgerichte, duidelijke en slagvaardige stijl. 

Nieuwe impulsen langs deze lijnen zorgen ervoor dat D66 naar buiten kan treden 
als een aantrekkelijke partij, die problemen in de samenleving op een vernieu
wende manier kan en wil oplossen. Een partij die leden bindt met politieke podia, 
interessante congressen en een optimale - digitale - informatievoorziening. Maar 
ook een partij die kiezers aanspreekt door de eigenheid van de partij ten opzichte 
van de andere politieke partijen en de deskundige, openhartige en vernieuwings
gezinde politici. 

Om dit waar te kunnen maken, is optimale samenwerking met alle geledingen in de 
partij onontbeerlijk. Bovendien moet hard worden gewerkt aan een slagvaardige 
nieuwe partij-organisatie. De drie overkoepelende besturen van D66, het Landelijk 
Bestuur, het Opleidingscentrum D66 (OC) en de Stichting Wetenschappelijk 
Bureau D66 (SWB) hebben vóór de zomer van 2000 een intentieverklaring opge
steld om te komen tot een organisatorische en bestuurlijke integratie. Met deze 
bundeling van krachten kunnen D66-leden in de toekomst beter bediend worden 
door het realiseren van 1 loket. Bovendien kan efficiënter en effectiever gewerkt 
worden door middel van een verbetering van de interne afstemming en een ver
eenvoudiging van de bestuurs-en organisatiestructuur. In november 2000 zal dit 
voorstel aan het congres worden voorgelegd. Als het congres hiermee instemt, zal 
de nieuwe partij-organisatie in het voorjaar van 2001 operationeel kunnen zijn. 

Het Landelijk Bestuur heeft in de begroting 2001 scherpe keuzes gemaakt en prio
riteiten gesteld om op de 7 werklijnen daadwerkelijk actie te kunnen ondernemen. 
De begroting is daarom een combinatie van investeringen in prioriteiten enerzijds 
en bezuinigingen anderzijds. Daarbij was het noodzakelijk om een dreigend struc
tureel tekort van 11. 440.000,- in 2001, vooral door teruglopende contributie-in
komsten als gevolg van een dalend ledental, te voorkomen. Ook is het van groot 
belang het verkiezingstands te vullen met het oog op de komende campagnes en 
te komen tot een realistische begroting die sluitend is, maar voldoende ruimte 
biedt aan nieuwe beleidsvoornemens. 

De beoogde integratie van D66, oe en SWB tot een nieuwe partij-organisatie is 
een essentiële voorwaarde om onze doelstellingen te kunnen realiseren en ook 
voor de toekomst een gezonde financiële positie te behouden. Daarom presenteert 
het Landelijk Bestuur een begroting voor 2001, waarin is uitgegaan van de integra
tie met OC en SWB. Voor het OC en de SWB is hierbij uitgegaan van een ongewij
zigd beleid voor 2001 . 

Het Landelijk Bestuur is, zoals uit het bovenstaande blijkt, groot voorstander van 
integratie. Echter, mocht het congres niet tot integratie willen overgaan, dan zal het 
congres zich moeten uitspreken over de opgenomen begroting zonder integratie. 

CONGRESINFORMATIE 

Ontwerpbegroting 2001 met 
integratie 066-0C-SWB 

Bedragen x f/. 1.000,-. 
De schenkingsdec/araties zijn buiten beschouwing gelaten. 

Jaarrekening Begroting Begroting 
1999 2000 2001 

Uitgaven 
Personeel 1.445 1.504 1.421 
Secretariaat 217 207 276 
Huisvesting 199 175 210 
Bestuursuitgaven 281 277 152 
Congressen 63 55 45 
Media 165 159 82 
Afdrachten afdelingen en regio's 211 200 145 
Act. aan de basis en politieke podia 12 32 25 
Speciale budget JD 20 20 20 
Mutaties voorzieningen en afschrijvingen 97 78 73 
Werkgroepen SWB 10 7 33 
Wetenschappelijke activiteiten 10 11 45 
Cursussen etc. 54 61 100 
Algemeen 91 113 82 

Totaal 2.875 2.899 2.709 

Inkomsten 
Contributies 1.840 1.894 1.680 
Subsidie BZK 732 785 795 
Rente en dividend 96 123 154 
Speciale actie 72 62 0 
Opbrengsten wet. 
act. 2 4 20 
Opbrengsten 
cursussen enz. 17 33 60 

Totaal 2.759 2.901 2.709 

Saldo - 116 +2 0 

Toelichting 
In bovengenoemde opstelling staan de begrotingen van D66, SWB en oe vermeld. 
Voor het jaar 1999 zijn de respectievelijke jaarrekeningen opgeteld en voor het jaar 
2000 zijn de begrotingen van D66 (zoals vastgesteld door het Congres) en van oe 
en SWB, zoals vastgesteld door de besturen van oe en SWB opgeteld. In de ge
presenteerde begroting 2000 is dus geen rekening gehouden met de financiële 
voordelen die het gevolg zijn van het integreren van de organisaties van D66, oe 
en SWB. 
In de geïntegreerde begroting voor het jaar 2001 is wel rekening gehouden met 
deze voordelen. Deze voordelen zijn het gevolg van de vermindering van het aantal 
besturen, het beter afstemmen van de secretariële werkzaamheden en de kosten
reductie die gehaald kan worden bij het produceren van de verschillende partijpu
blicaties (bijvoorbeeld door gezamenlijk druk, vormgeving enz.). Daarnaast zijn in 
het financiële beheer grote voordelen te halen. Door samenvoeging van voorzienin
gen kan een hoger rendement op het belegde vermogen worden gehaald en een 
reductie van de kosten van het betalingsverkeer worden gerealiseerd. Tevens kan 
een geïntegreerde organisatie meer risico's opvangen, waardoor een klein deel van 
de voorzieningen kan vrijvallen. 
De voordelen kunnen in totaal becijferd worden op 11. 173.000,-, waarvan 
IJ. 80.000,- incidenteel (vrijval voorzieningen). 
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In de gepresenteerde begroting 2001 is tevens ruimte gemaakt voor nieuw beleid. 
Dit beleid heeft betrekking op: 

Verhoging van het netto opleidingenbudget met fl. 20.000,-. 
Verhoging van het budget voor concrete initiatieven (werkgroepen en com
missies) met fl. 20.000,-. 
Verhoging voor het budget voor stagiaires met fl. 30.000,
Verhoging van de afschrijvingen met fl. 27.000,-. 

De afschrijvingen zijn nodig voor investeringen in software, waardoor het gebruik 
van internet sterk vergroot kan worden. Ten dele zijn de investeringen ook nodig 
voor de noodzakelijke vernieuwing van de software voor de ledenadministratie en 
om het pand van de partij te laten voldoen aan de ARBO-eisen. 

Toen de ge'fntegreerde begroting 2001 inclusief nieuw beleid werd opgesteld, re
sulteerde een tekort van ti. 440.000,- . Als vervolgens rekening gehouden wordt 
met de integratievoordelen van fl. 173.000,-, resulteert een te dekken tekort van 
fl. 267.000,-.Dit structurele tekort is in de begroting via de volgende bezuinigingen 
opgevangen: 

De frequentie van de afdelingsmailing wordt gereduceerd tot twee keer per 
jaar en de lidmaatschapskaarten worden afgeschaft. Opbrengst 11. 12.500,
AIIe vergaderbudgetten voor de LB-commissies worden afgeschaft. Alleen 
voor de reglementaire commissies wordt een beperkt vergaderbudget gere
serveerd. De LB-commissies kunnen wel een beroep doen op het budget voor 
werkgroepen. Opbrengst: 11. 51.500,-
Het budget voor de Bestuurdersvereniging wordt afgeschaft (behalve een klein 
budget voor het bestuur van de BV van fl. 2.000,-). Bijeenkomsten voor be
stuurders kunnen worden gefinancierd uit het opleidingenbudget Opbrengst: 
11. 13.000,-
Gelet op de nieuwe taak van de Adviesraad (adviseren TK-fractie) wordt de fi
nanciering van de Adviesraad door het LB stopgezet. De Adviesraad wordt nu 
nog voor de helft door het LB en voor de helft door de TK-fractie betaald. 
Opbrengst: 11. 6.250,-
0p het buitenlandbudget van de partij wordt een korting toegepast, die vooral 
ten koste gaat van het budget voor buitenlandse bezoeken. Opbrengst: 
11. 10.000,-
LB-Ieden krijgen voor hun werk voor de partij een beperkte onkosten- en reis
vergoeding. Deze vergoedingen worden gehalveerd. Opbrengst: 11. 45.000,-. 
Er wordt een volwaardig Congres per jaar gehouden en daarnaast een leden
vergadering in een nieuwe vorm. Opbrengst: 11. 20.000,-
Het budget voor de Democraat wordt taakstellend verlaagd. Er zal moeten 
worden nagegaan of de frequentie van de Democraat wordt teruggebracht of 
dat op andere wijze een besparing is te realiseren. Ook kan worden gedacht 
aan het verhogen van inkomsten als gevolg van meer advertenties. 
Opbrengst: 11. 43.000,-
De afdrachten aan de regio worden verlaagd naar fl. 5,50 per lid. Hierdoor is 
een wijziging van de afdrachtregeling noodzakelijk. De regio's krijgen demo
gelijkheid regio-informatie via de Democraat te publiceren. Opbrengst: 
11.20.000,-
Het budget voor politieke podia wordt verlaagd. Met het resterende budget 
kunnen drie a vier politieke podia worden gefinancierd. Opbrengst: 11. 5.000,
De uitgaven voor interne verkiezingen (Verkiezingsprogramma, presentatiebij
eenkomsten enz.) komen geheel ten laste van het verkiezingsfonds. Het be
treft hier dus een verschuiving van uitgaven. Opbrengst: 11. 30.000,-. 

Het restant aan bezuinigingen wordt bereikt door een lagere post onvoorziene kos
ten. Daarmee worden de benodigde bezuinigingen gerealiseerd. 
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Ontwerpbegroting 2001 D66 zonder 
integratie 

Alle bedragen x fl. 1.000,-
De schenkingsdeclaraties zijn buiten beschouwing gelaten. 

Jaarrekening Begroting Begroting 
1999 2000 2001 

Uitgaven 
Personeel 865 999 966 
Secretariaat 158 150 168 
Huisvesting 118 100 140 
LB-uitgaven 258 260 125 
Congressen 63 55 45 
Media 114 125 55 
Afdrachten 211 200 128 
Act. aan de basis en 
politieke podia 12 32 0 
Speciale budgetten 93 67 0 
Mutaties voorzieningen en 
afschrijvingen 96 76 185 
Algemeen 74 90 82 

Totaal 2.062 2.154 1.894 

Inkomsten 
Contributies 1.836 1.890 1.680 
Rente en dividend 88 110 125 
Subsidie BZK 43 92 89 
Speciale actie 71 62 0 
Verkopen 1 0 0 

Totaal 2.039 2.154 1.894 

Saldo - 23 0 0 

Toelichting 
Als de organisaties van D66, OC en SWB niet worden geintegreerd, vervallen de fi
nanciële voordelen van de integratie, die voor 2001 zijn becijferd op fl. 173.000,-. 
Het te dekken tekort zal daardoor oplopen van fl. 267.000,- naar fl. 440.000,-. 
Bovendien kan het nieuwe beleid dat met name betrekking heeft op OC (extra bud
get opleidingen) en SWB (extra budget werkgroepen) niet worden gefinancierd. 
Om dit tekort te dekken zijn de volgende maatregelen noodzakelijk bovenop de al 
voorgestelde bezuinigingen: 

Nieuw beleid komt te vervallen: het extra budget voor stagiaires, het initiatie
ven beleid en het verhogen van het opleidingsbudget 
De LB-commissies kunnen geen gebruik meer maken van het verruimde 
budget voor werkgroepen. 
Bovendien worden de activiteiten van de Bestuurdersvereniging beperkt tot de 
dienstverlening van de medewerker van de BV aan de politieke vertegenwoor
digers. Er kunnen geen bijeenkomsten voor de bestuurders meer worden 
georganiseerd. 
Het buitenlandbudget dient zodanig te worden verkleind, dat alleen nog maar 
de contributie aan de ELDR kan worden betaald. D66 is gedwongen om het 
lidmaatschap van de Liberale Internationale op te zeggen. 
De afdrachten aan de regio's wordt gehalveerd tot fl. 3.75 per lid. Ook wordt 
de subsidieregeling activiteiten aan de basis geschrapt en is geen budget voor 
de politieke podia voorhanden. 
De partijsubsidies aan SWB, oe en JD worden afgeschaft. 
Er wordt een vacaturestop ingesteld, zodat de dotatie aan de voorziening 
algemeen kan worden verminderd. 



CONGRESINFORMATIE 

Advies Financiële Commissie 
De FC heeft over beide gepresenteerde begrotingen (met en zonder integratie) een 
positief advies gegeven. De FC beveelt het Congres aan om de integratie van de 
organisaties van D66, OC en SWB goed te keuren. De FC heeft tevens een positief 
advies gegeven over de voorstellen m.b.t. tot financiering van de komende cam
pagnes 

Voorstellen 
Een uitgebreide toelichting op de ontwerp-begroting is op de website van D66 ge
plaatst. Dit document kan eveneens worden opgevraagd bij het Landelijk 
Secretariaat. In deze uitgebreide toelichting is ook aandacht besteed aan de finan
ciering van de komende campagnes en de wijziging van de afdrachtregeling poli
tieke vertegenwoordigers 

Het LB stelt het Congres voor om: 
1. De jaarrekening 1999 zoals vastgesteld door de accountant vast te stellen en 

de penningmeesters decharge te verlenen; 
2. In te stemmen met het beleidsplan, behorende bij de ontwerp-begroting 2001; 
3. In te stemmen met de nieuwe partij-organisatie; 
4. In te stemmen met de gewijzigde afdrachtregeling politieke vertegenwoordi

gers; 
5. In te stemmen met de gewijzigde regio-afdrachtregeling, waarbij de regio's in 

2001 fl. 5,50 per betalend lid ontvangen waarvan fl. 1.800,- als vast bedrag; 
6. In te stemmen met de gelntegreerde ontwerp-begroting 2001 van D66, OC en 

SWB, met daarin opgenomen de aangegeven beleidsintensiveringen en de 
aangegeven bezuinigingen; 

7. In te stemmen met de voorstellen met betrekking tot de financiering van de 
campagnes in 2001 en 2002 

Zet je mening om in invloed! 

JONGE DEMOCRATEN, 
NIEUWE DEMOCRATEN www.Jongedcmocraten.ni 

Jonge Democraten is in samenwerking met D66 een nieuw 
inhoudelijk project begonnen: jonge Democraten, Nieuwe 
Democraten. Er is een speciale jongerenkrant ontwikkeld die 
voorzetjes geeft tot de ontwikkeling van nieuwe ideeën over 
onderwerpen als milieu, !CT, democratische vernieuwing, 
Nieuwe Economie en DNA. De komende maanden werken 
wij aan vrijzinnige voorstellen voor het verkiezingspro
gramma van 2002. Denk mee! Vraag een infopakket aan via 
onze internet-site en je krijgt de krant thuisgestuurd! Of 
stuur een mailtje naar info(a'nieuwedemocraten.nl 

De jonge Democraten (JJ)) is de politieke jongerenorganisatie die zich ver

bonde/I voelt met D66. We gaan actief op pad om Nederland duurzamer 

en deznocratisclzer te maken. Zo haalden we onlangs veel media door onze 

stelling11ame tegen de gedoogcultuur in de Nederlandse politiek. Ook 

sclzreve11 we opi11iestukke11 over duurzame e11ez;çie, taalondawijs op 

zwarte scholen e11 de democratiseri11g van Europa. Daarnaast organiseert 

de JU elke rnawui excursies naar interessante locaties, /zeeft de JD contact 

met lmitenlmzdse zustennxmzisaties, worden er debatte11 gco1saniseerd 

over actuele politieke onderwerpen, biedt de JD je diverse debat- en prese/1-

tatietmillingezz aan en beschikt de/Dover werkgroepmen een heuse sclw

duwfractie die de landelijke politiek gevraagd e11 ongevraagd va11 repliek 

dient. Zet je mming om in invloed! 

info over de jmzge Democraten: www.jongedemocraten.nl 

infiJ over de Nieuwe Democraten: www.nieuwedemocmten.nl 

P.S. Hel comhinatielidmaatsclzap JD!D66 kost trouwem maar 35 gulde~~!! 

Berichten voor de servicepagina's bedra
gen maximaal 200 woorden (langere be
richten uitsluitend in overleg met de eind
redactie). Oe redactie behoudt zich het 
recht voor ingezonden kopij te redigeren 
en eventueel in te korten. Het is mogelijk 
om er foto's bij te plaatsen. Neem daar-

voor tijdig contact op met de eindredac
tie. Mail uw bericht naar 
<m.keur@d66.nl> onder vermelding 
van 'Kopij servicepagina's'. Voor plaat
sing van berichten wordt een bedrag in 
rekening gebracht. Oit geldt uiteraard niet 
voor vermelding in de partijagenda. Meer 

informatie bij de eindredactie (bereikbaar 
op maandag Vm woensdag tijdens kan
tooruren; 070 - 356 60 33). 
-> Democraat nr. 7 sluit op 15 november 
a.s. Verschijnt op 20 december 2000. 

28 okt 
2 nov 

4 nov 

Partijagenda 
Cursus Conflicthantering. Utrecht (OC) 
Sluiting moties en amendementen m.b.t. de finan
ciële congresstukken - 10.00 uur 
Politiek Podium Stimulans 2000: Stedelijke herin
deling. Utrecht. (zie aankondiging op blz. 15) 
- Cursus Debatteren. Amsterdam (OC) 
- Cursus Leiden van een vergadering. 
Amsterdam (OC) 

18/19 nov Najaarscongres_ De Leeuwenhorst, 

25 nov 
9 dec 
16 dec 

20 dec 

Noordwijkerhout 
Cursus Leren presenteren. Den Haag (OC) 
Kennismakingsdag D66. Utrecht (OC) 
Bijeenkomst Adviesraad. Utrecht, van 10.00 tot 
16.00 uur 
Oernocraat nr. 7 verschijnt 
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Het congres: fringe meeting en 
deelsessies 
D66-uitgangspunten, hoe breng je ze in praktijk? 
18-11-2000 
Tijdens het congres op 18 en 19 november aan
staande organiseert Stimulans 2000 op zaterdag
middag 18 november een fringe meeting met als 
titel: D66-uitgangspunten, hoe breng je ze in 
praktijk? Deze bijeenkomst wordt uitgewerkt aan 
de hand van een actueel politiek thema: Hoe gaan 
we om met de schaarse ruimte in Nederland? 
Gezien de actualiteit van de vijfde nota ruimtelijke 
ordening zal er levendig gediscussieerd worden 
(in de vorm van een lagerhuisdebat) over de toe
passing van onze uitgangspunten. De meeting 
wordt ingeleid met twee stellingen omtrent de in
richting van de ruimte en de rol van de overheid 
daarin. ledere gelnteresseerde is van harte uitge
nodigd om mee te discussiëren! Met medewer
king van o.a.: Marijke Augusteijn, Dick Tommel, 
en Miehiel Ruis. 
Op beide congresdagen organiseert het 
Opleidingscentrum enkele deelsessies: Maak 
kennis met 066 is speciaal voor nieuwe leden -
op zaterdag, van 15.00 tot 16.15 uur. Op zondag 
zijn er twee bijzondere demonstratie-deelsessies: 
Leren debatteren en Speech & Presentatie vanaf 
13.30 tot 14.45 uur. Meer informatie hierover 
kunt u lezen in congresboek A. 

TRAININGEN EN CURSUSSEN 

Wat móet ik met zo'n type? 
Over het omgaan met conflicten. 28-10-2000 
Utrecht 
ledereen krijgt wel eens te maken met 'lastige' 
mensen, of misschien wordt u zelf door sommi
gen zo ervaren. Hoe gaat u daarmee om en hoe 
lost u een eenmaal gerezen conflict op? Deze 
training helpt u daarbij in de vorm van rollenspe-

I OPLEIDINGSCENTRUM I 
len en met gebruikmaking van de video. Bijdrage: 
f 75,-

Debatteren kun je leren 
04-11-2000 Amsterdam 
'De veie oefeningen en rollenspelen hadden we 
zeker niet willen missen', aldus vele cursisten die 
deze training volgden. Zit u zelf ook al gauw met 
uw mond vol tanden als iemand u van repliek 
dient? Of vindt u een debat enigszins eng? Na 
deze training voelt u zich vast een stuk zekerder. 
We werken in een kleine groep, met video-on
dersteuning. Bijdrage: f 75,-

Aldus besloten! 
Hoe leid ik een vergadering? 04-11-2000 
Utrecht 
Kost het u soms moeite om als voorzitter 'to the 
point' te blijven? Of vindt u het lastig om op een 
geschikt moment een onderwerp af te kappen? 
Kortom: wilt u leren hoe u als voorzitter vergade
ringen prettiger en efficiënter kunt laten verlopen? 
Volg dan deze training in een kleine groep, onder
steund door video-opnamen. Bijdrage: f 75,-

Wat een spreker is die ... ! 
Hoe houd ik een goede speech of presentatie? 
25-11-2000 Den Haag 
'Prikkeling tot improvisatie', 'veel oefeningen', 
'groepsgewijs evalueren'; enkele van de positieve 
opmerkingen van de cursisten op de vraag welke 
aspecten van deze training ze nuttig vonden. 
Staat bij u soms ook het zweet u in de handen als 
u in het openbaar iets moet zeggen? Of komt u 
nooit los van het papier waarop uw tekst staat? 
Na deze training is de eerste schroom weggeno
men. We werken in een kleine groep en maken 
gebruik van leerzame video-opnames. Bijdrage: 
f 75,-. 

Dit is D66! 
Een kennismakingsdag met 066. 9-12-2000 
Utrecht 
Als u overweegt om lid te worden van D66, of dat 
al bent en graag actief wilt worden of gewoon 
meer van uw partij wilt weten, kom dan naar deze 
Kennismakingsdag. Ervaren D66'ers wijzen u de 
weg naar en in de partij. Aan de orde komen o.a. 
inhoud, stijl en organisatie van D66. De kennis
makings-bijeenkomst in Utrecht wordt begeleid 
door Jas Eibers, voorzitter Statenfractie D66 te 
Utrecht en Tweede-Kamerlid Nicky van het Riet. 
Bijdrage: f 25,-

In overleg 
Heeft u belangstelling voor een training Omgaan 
met de media, een cursus Gemeentefinanciën of 
wilt u als fractie iets doen aan Teamvorming? 
Neem dan ook contact op met het Opleidings
centrum zodat wij in overleg met u e.e.a. kunnen 
organiseren. 

NIEUW: In contact met de kiezer 
Handboek politieke communicatie en publiciteit 
f 15,- (excl. porto) 

Informatie en aanmelding 
Voor een totaaloverzicht van DG-brochures, meer 
informatie en aanmelding kunt u terecht bij het 
Opleidingscentrum, tel: 070 - 356 60 66, b.g.g. 
356 60 46, 356 60 43, of 356 60 51, e-mail: op
leidingscentrum@d66.ni. 
Internet ·. www/d66.nl/opleidingscentrum/ of 
per post: Opleidingscentrum D66, Postbus 660, 
2501 CR Den Haag. 

BEREIKBAARHEID LANDELIJK BESTUUR 

Alle post voor het Landelijk Bestuur dient te wor
den gericht aan een van de volgende adressen: 
post: Landelijk Bestuur D66 p/a Landelijk 
Secretariaat D66, Postbus 660, 2501 CR Den 
Haag, fax: 070 - 364 19 17. Email: landelijk.be
stuur@d66.nl 

Wij wijzen u erop dat post gericht aan andere 
adressen niet centraal wordt geregistreerd en ge
archiveerd. 

voorzitter: 
vice-voorzitter politiek 
vice-voorzitter organisatie 
1 e penningmeester 
secretaris politiek ad interim 
secretaris organisatie 
secretaris buitenland 
2e penningmeester 
secretaris communicatie 

Voor wie daarnaast een individueellid van het 
Landelijk Bestuur persoonlijk wil benaderen, vol
gen hieronder de gegevens. Alle nummers en e-

Gerard Schouw tel. 078-614 8509 
lngrid van Engelshoven tel. 020-675 4015 
Steven Pieters tel. 033-462 4957 
Robert van Lente tel. 070-362 0354 
lnge Kauer tel. 020-420 8035 
Arjan Stoffels tel 071-513 0436 
Wiltried Derksen tel via Land.Secr. 
Suzanne van Melis tel 070-402 0201 
Maria Fruianu tel 070-365 4948 
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mail-adressen zijn privé en alleen voor intern ge
bruik binnen D66. 

g.schouw@d66.nl 
l.v.Engelshoven@d66.ni 
s.pieters@d66.ni 
r.v.lente@d66.ni 
lkauer@d66.ni 
A.Stoffels@d66.ni 
w.derksen@d66.ni 
s.v.melis@d66.ni 
m.fruianu@d66.ni 
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THOM 

Goede voornemens 
Een goed partijcongres achter de rug. En een nieuwe ledenbijeen
komst in de Tweede Kamer met 150 enthousiaste nieuwe 
Democraten, die overal actief willen worden. Bovendien is net het 
door D66 geïnitieerde euthanasiewetsvoorstel met tweederde meer
derheid aangenomen door de Tweede Kamer. 
Redenen genoeg voor tevredenheid, zou je zeggen. Toch maar niet. 
Er stromen weliswaar veel nieuwe mensen binnen in de partij en er 
komen veel goede nieuwe ideeën, maar de kiezers weten de weg (te-
rug) nog niet te vinden. 

D66 heeft geen gemakkelijke opdracht binnen het kabinet en het kost veel 
moeite om te laten zien waar wij het verschil uitmaken. Waarom Democraten no
dig zijn. De gezondheidszorg blijft voor D66 een kwetsbaar terrein, al slaagt Els 
Borst erin om meer geld los te krijgen en meer recht te doen aan de individuele 
patiënt. 
We hebben dus veel om voor te vechten: een herkenbare plek in de Nederlandse 
politiek, aantrekkingskracht voor mensen die kiezen voor de toekomst. 
We nemen een voorbeeld aan de plek van de Britse Liberal Democrats. Hun 
nieuwe leider, Charles Kennedy, en ik zijn inmiddels goede vrienden geworden. 
Niet alleen omdat wij leeftijdsgenoten zijn die allebei in de voetsporen zijn getre
den van succesvolle voorgangers. Wat ons echt bindt zijn een sociaal-liberale in
slag en de drang tot vernieuwing. Op ons congres sprak Charles gloedvol en in
spirerend, ik hoop in maart hetzelfde te doen op hun party conference als op
maak voor de Britse verkiezingen. "Making the difference" is hun slogan. Zo is het 
precies. 
Het laatste volle jaar van deze kabinetsperiode zullen wij goed moeten gebruiken. 
En er zijn ook genoeg kansen, die wij met zelfvertrouwen moeten aangrijpen. 
Democraten zijn meer dan ooit nodig, voor een echte keuze en voor kwaliteit. 
Niet links van de VVD of rechts van de PvdA, maar voor alle partijen uit. Wij 
gaan door met het aanjagen van het kabinet om met ambitie Nederland te ver
nieuwen. 
Tijdens het congres proefde ik waar Democraten zich druk over willen maken: be
ter onderwijs in kleinere scholen, verantwoord omgaan met genetisch onderzoek 
en biotechnologie, de vraag van patiënten centraal in de gezondheidszorg, be
wuste mobiliteit in plaats van ongeremde autolobby, democratie niet als speeltje 
van elites, maar als grondwaarde voor iedereen. 
Daar zullen wij dus voor vechten. Zelfbewust en zichtbaar, omdat Democraten 
nodig zijn. Ik wens ons allemaal een goed 2001! 

Guest of honour 

Bijzonder zo'n Charles Kennedy.( ... ) Goed te weten dat er ook in andere landen politieke 
stromingen zijn die net als wij, niet de eenvoudigste weg kiezen. En blijkens hun verkie
zingsresultaten is daar dus emplooi voor. Hoewel zij niet in de regering zitten en dus niet 
het risico lopen minder zichtbaar te zijn. Een goede prater, niet een op het eerste gezicht 
indrukwekkende persoonlijkheid, maar een goed geoefend redenaar. Ook met die ogen 
naar Thom de Graaf gekeken. Wat zegt hij en hoe zegt hij het? Ik was blij met het thema 
van zijn speech: waarom zijn Democraten nodig? ( ... )Ik heb heel erg gelet op zijn dictie, 
mimiek en timing. Alsof ik in het theater zat. Het optreden van een politicus heeft ook veel 
raakvlakken met het theater. Alleen mag een politicus nooit een rol gaan spelen, dat zal de 
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kiezer voelen. 

Uit het internet
dagboek dat cam
pagnecoördinator 
Sirnone de Waard 
bijhield tijdens het 
najaarscongres. 
Voor de volledig 
tekst zie 
www.D66.nl 

COLOFON 
Oernocraat is een uitgave van de politieke parlij 
Oernocraten 66. Een door het Landelijk Bestuur be
noemde redactieraad is verantwoordelijk voor de 
uitgave. 
Deze raad wordt ge-vormd door: 
Margo Andriessen, Jan Brink, Sebastian 
Oingemans, Mario Fruianu (voorzitter), Sjors 
Heerdink, eenlijn Hoogenboezem, Geert Janssen, 
Mariëtte van Soesbergen, Brendan Thesingh 
Eindredactie: Marieke Keur 
Vormgeving: Anker en Strijbos, Utrecht 
Met dank aan: Bert Bakker, Hans Berkhout, Roger 
van Boxtel, Thomas van Dalen, Paul Dekker, Wim 
Dik, Boris Dittrich, Misha Eibers, Mark Geers, Thom 

de Graal, René Heikens, Mendeltie van Keulen, U do 
Koek, Rob Koops, Robert van Lente, Uri Rosenthal, 
Frits van der Schans, Gerard Schouw, Maarten 
Schurink, Mirande Smid!, Marlies Strous, Sirnone 
de Waard, Theo J. Witteveen 
Fotografie: Dennis Sies, tenzij anders vermeld 

Druk: Hoonle Bosch en Keuning, Utrecht 
Democraat nr. 1 verschijnt op 3 maart a.s.; sluiting 
kopij: 24 januari 2001 

Landelijk Secretariaat D66, postadres: Postbus 
660, 2501 CR Den Haag. Bezoekadres: Noordwal 
10, Den Haag, tel.: 070- 356 60 66, fax: 070- 364 
1917. E-mail: <m.keur@d66-.nl> Internet home
page: www.d66.nl 
Democraat wordt gedrukt op chloorvrij gebleekt pa
pier. Hij wordt verstuurd in een uit polyethyleen 

vervaardigde verpakking die onschadelijk is in de 
vuilverbranding. Deze heeft verder geen schade
lijke invloed op de kwaliteit van het grondwater en 
is uitstekend te recyclen. 

Adresdrager 
Lidmaatschapskaart 

Elke adresdrager van de Democraat is voor
taan uw lidmaatschapskaart. De Lidcodes op 
deze kaart geven de status van hetlidmaat
schap weer. Alleen als de contributie is vol
daan, bent u stemgerechtigd op vergaderingen 
van de partij. Neem dus altijd de LAATSTE lid
maatschapskaart mee! U beschikt dan altijd 
over de meest recente gegevens. 
Leden die de Democraat gezamenlijk met een 
partner/huisgenoot ontvangen, krijgen de 
Lidmaatschapskaart eenmaal per jaar apart 
toegezonden. Op vergaderingen waar hel 
stemrecht van belang is, kan het betreffende 

bestuur uw contributiebetaling op een leden
lijst nazien. 
Verklaring lidcodes: 12345 = lid/adm. num
mer, LD = Lid, D/G = toezending 
DemocraaVGeen toezending Democraat, ACT 
= Actueel, 1 = contributie voldaan, 0 = con
tributie niet voldaan, Datum = Datum aan
maak verzendbestand. 

De Ledenadministratie 
(070 - 356 60 66; ledenadministratie@d66.nl) 
NB Voor abonnees van de Democraat zijn deze 
gegevens niet van toepassing. 



Inhoud 

D66 afficheert zich graag als een toekomstgerichte partij. 
Wat zijn de thema's die (direct) achter de horizon liggen 
en die de partij nu zou kunnen claimen? Wat komt er al
lemaal op ons af? En hoe moet de politiek zich opstellen 
tegenover de wetenschap die zich in sommige sectoren 
pijlsnel ontwikkelt en daardoor een juridische stelling
name afdwingt? De Democraat ging te rade bij Vincent 
Icke, futuroloog aan de Leidse universiteit. 

Het tweede deel van het thema is gewijd aan !CT, die de 
spreekwoordelijke klooftussen overheid en burger moet 
overbruggen. Hoewel !CT vele voorstanders binnen de 
overheid kent, is er ook een groep die niet direct overtuigd 
is van de "blessings" van !CT voor de overheid. De 
Democraat vroeg prominent VVD'erprofessor Uri 
Rosenthal en "internet-minister" Roger van Boxtel om 
hun mening hieromtrent. Wim Dik besluit het thema 
met een commentaar over zijn eigen relatie met het net. 

En verder: 

12113 Euthanasie 

I "''" ''"' 1 m>< '11" 
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Alleen in een Paars kabinet was het mogelijk: euthana
sie uit het strafrecht halen. Onder Paars IJ is het zo ver 
gekomen. Het verhaal van een initiatief-wetsvoorstel 
van D66 dat zestien jaar geleden gelanceerd werd door 
E/ida Tuinstra en uiteindelijk in iets gewijzigde vorm in 
november 2000 aangenomen werd. 

Volwassenen hebben weinig te vrezen van gsm-straling: 
of dat ook geldt voor jonge kinderen is nog niet bekend. 
Vandaar dat de bouwaanvraag van een zendinstallatie 
in de directe nabijheid van een basisschool, kinderdagver
blijf en peuterspeelzaal tot grote onrust leidde onder de 
betrokken ouders. Een verhaal over een geslaagd protest, 
met commentaar van Bert Bakker. 

\ 
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van de partijvoorzitter 
Aanvallen 

Om politieke keuzes goed over het voet
licht te brengen, past een aanvallende po
litieke stijl. Het brengen van duidelijke 
politiek op een aansprekende manier. Ik 
vind dat we daarbij niet zo bescheiden 
moeten zijn met het laten horen van een 
eigen geluid. De tijd dat D66 het paarse 
compromis tussen PvdA en VVD ver
woordde, ligt achter ons. Het gaat nu om 
het veroveren van onze eigen toekomst. 
Daarin heeft D66 een eigen geluid. Paars 
kan dan een mogelijke uitkomst zijn, 
maar is beslist geen inzet meer. 
Het afgelopen congres in Noordwijker
hout was een succes. Wervende sprekers, 
inspirerende discussies en duidelijke 
standpunten. De uitspraken van het par
tijcongres waren onorthodox, toekomst
gericht en onafhankelijk. Er zijn stand
punten ingenomen over de toekomst van 
het onderwijs: D66 keert zich tegen de 
trend om van scholen leerfabrieken te 
maken, waarbij 'de fabriek' in plaats van 
'de leerling' centraal staat. Kleinere scho
len dus, zowel in het basis- als voortgezet 
onderwijs! Onze minister Laurens Jan 

Brinkhorst keerde zich tegen de verstik
kende werking van de poldercultuur; 
overleggen tot je erbij neervalt en er niets 
gebeurt ... Een stijl die niet past bij 
Laurens Jan en óók niet bij D66. Het con
gres heeft het Vaticaan onder handen ge
nomen. Weer een taboe doorbroken ... 
Waarom eigenlijk? D66 vindt dat het 
Vaticaan, als kerkelijke staat, in internatio
nale overleggen vooral die dingen hinder
lijk blijft blokkeren waar wij zo erg voor 
zijn: bijvoorbeeld rechten voor vrouwen 
en homo's. Wat niet gezegd kon worden, 
is nog maar eens gezegd. 
'Meer kiezers, meer leden', dat is mijn 
motto tot aan de verkiezingen van 2002. 
Een voorwaarde om meer kiezers te berei
ken, is een herkenbare politiek. Met ste
vige standpunten over het Vaticaan, de 
monarchie, rekeningrijden, euthanasie of 
de verstikkende werking van de polder. Ik 
moedig onze lokale, nationale en Euro
pese vertegenwoordigers aan om op deze 
weg door te gaan! 
Gerard Schouw 

(.!IT:GEtiGHT . 

Een kwestie van kunnen kiezen 
Op 7 5 november heeft D66-staatssecretaris 
Annelies Verstand het Meerjarenbeleidsplan 
Emancipatie naar de Tweede Kamer gestuurd. 
Een beleidsplan dat draait om vergroting van 
de individuele keuzevrijheid van mannen en 
vrouwen. Emancipatie llïkt voor velen inmid
dels vanzelfsprekend, maar is daarmee nog 

geen realiteit. Vrouwen werken gemiddeld nog 
altijd slechts 7 2 uur per week, op manage
mentniveau vervullen vrouwen zo'n 4 procent 
van de topfuncties in het bedrijfsleven, en 
jaarlijks zijn circa 200.000 vrouwen slacht
offer van mishandeling door hun (ex)partner. 

Het lijkt een paradox: emancipatie is 'uit' 
en kiezen is 'in', maar van een duurzame 
emancipatie is nog geen sprake. Daarvoor 
is een investering nodig in de kwaliteit 
van onze samenleving en in een modern 
emancipatiebeleid waarbij het gaat om 
mannen èn vrouwen, om gelijke rechten 
èn vrije keuzemogelijkheden. Een eman
cipatiebeleid dat recht doet aan de toege
nomen maatschappelijke diversiteit tus
sen burgers en hun leefpatronen. 
De tijd van de standaardlevensloop leren, 
werken en pensioen is in rap tempo aan 
het vervliegen. Veel vrouwen blijven lan
ger leren, combineren arbeid en zorg, en 

bouwen aan een eigen pensioen. Een 
groeiend aandeel mannen zet vraagtekens 
bij een leven dat geheel in het teken van 
werken staat. 
Variaties in arbeidsduur of loopbaanon
derbreking en een leven lang leren maken 
in de toekomst steeds vaker deel uit van 
de 'gemiddelde' loopbaan van mannen 
en vrouwen. Ons sociale stelsel moet 
daarop dan wel zijn afgestemd. In de aan
vullende pensioenregelingen zal ruimte 
moeten zijn om ondanks loopbaanonder-

Annelies Verstand 
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brekingen of wisselingen in arbeidsduur 
voldoende pensioen op te bouwen. In de 
sociale zekerheid dient de hoogte van het 
individuele uitkeringsrecht minder afhan
kelijk te worden van het arbeidspatroon 
dat men toevallig had op het moment dat 
het recht op uitkering ontstond. Het so
ciale stelsel zal verder ontdaan moeten 
worden van voorzieningen die ten dien
ste staan van kostwinners (18 miljard per 
jaar) en de arbeidsparticipatie van vrou
wen ontmoedigen. Voortgaande investe
ringen in kinderopvang en betaalde ver
lofregelingen moeten leiden tot een ver
groting van de arbeidsparticipatie van 
vrouwen (momenteel 51 procent) tot 65 
procent in 2010. Dit biedt een verbreding 
van het draagvlak voor sociale voorzie
ningen in een vergrijzende samenleving 
en een verlichting van de knellende ar
beidsmarktproblematiek. 

Het beleidsplan wordt naar verwachting 
in januari door de Tweede Kamer bespro
ken. Voor een volledig overzicht van alle 
voorstellen zie de integrale tekst op de 
website van het Ministerie van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid 
(www.minszw.nl). (Mark Geers) 



Misdaadbestrijding efficiënter aanpakken 

Het DNA van D66 
D66 kijkt kritisch naar de gevolgen van wetenschappelijke vooruitgang. Moet de politiek lijdzaam toezien hoe de wetenschap 

onomkeerbare situaties in het leven roept? D66 meent van niet. Wil de politiek invloed kunnen uitoefenen op wetenschappelijke 

processen, dan moet zij weten wat er in de laboratoria gebeurt. Om deze reden stelde de D66-fractie aan de Tweede Kamer 

voor om een parlementaire inventarisatie te maken van de stand van de "genetische revolutie" (DNA-onderzoek). 

door Boris Dittricil 

De Tweede Kamer heeft het voorstel 
aangenomen. Binnenkort wordt een 
nieuwe commissie Biotechnologie 
geïnstalleerd. Deze commissie zal zich 
gaan oriënteren op alle aspecten van 
de "genetische revolutie". 

Samenleving voor gezonde mensen 
Hoe moet de politiek reageren op 
voorspellende geneeskunde? Hierbij 
kunnen artsen uit de genen van ie
mand aflezen of hij/zij een verhoogde 
kans heeft om tientallen jaren later 
een ernstige ziekte te krijgen. Die ken
nis kan positief worden aangewend, 
zodat de kans op daadwerkelijke ont
wikkeling van die ziekte kleiner 
wordt. Maar de voorspellende genees
kunst heeft ook griezelige kanten. 
Mogen mensen van wie vast komt te 
staan dat zij in de toekomst een ern
stige ziekte kunnen krijgen, van ver-

Een haar of een beetje wangslijm is 
voldoende om het DNA-profiel vast 

te kunnen stellen. 

zekeringen worden uitgesloten? 
Wordt met de nieuwe ontwikkelingen 
van de voorspellende geneeskunde 
een richting ingeslagen waarin ge-

zonde, jonge mensen een bevoor
rechte positie in de samenleving krij
gen en de zwakkeren achterblijven? 
Hoe kan de politiek zich hier het 
beste in opstellen? 
Hoe beoordelen we de nieuwe tech
nieken in de landbouw? Willen we 
wel dat dierlijk materiaal in planten 
wordt overgeplaatst? Hoe langer de 
politiek wacht, hoe moeilijker het 
wordt om invloed uit te oefenen. D66 
probeert voor de troepen uit te lopen 
als het gaat om het in kaart brengen 
van de kansen en bedreigingen van 
nieuwe ontwikkelingen. 

Verhoging van de pakkans 
De meest praktische toepassing van 
DNA is bij strafrechtelijke opsporing. 
De Tweede-Kamerfractie is voorstan
der van de mogelijkheid dat politie en 
justitie op ruime schaal met DNA-ma
teriaal gaan werken. Dit DNA-materi
aal moet niet alleen kunnen worden 

gebruikt als be
wijsmiddel, 
maar ook als op
sporingsmiddel. 
Door de huidige 
stand van de 
techniek kan het 
verkrijgen van 
DNA-materiaal 
goed vergeleken 
worden met het 
afnemen van 
een vingeraf
druk. Geen 
mens heeft de
zelfde vingeraf
drukken, geen 
mens heeft de
zelfde DNA-pro
fielen. Tien jaar 
geleden nog was 

D66 op dit punt erg terughoudend. 
Om een DNA-profiel te kunnen vast
stellen, moest bij de verdachte bloed 
worden afgetapt. Maar tegenwoordig 
is er geen inbreuk op de lichamelijke 
integriteit meer voor nodig. Wat 
wangslijm of een haar van de ver
dachte is al voldoende om tot identi-

ficatie over te gaan. DNA-gebruik ver
hoogt de pakkans van misdadigers. 
Nu nog wordt er gemiddeld minder 
dan 15% van alle misdrijven opge
lost. Dit beschamend lage percentage 
dat voor gevoelens van onveiligheid 
zorgt, kan door inzet van DNA-tech
nieken omhoog. 

Grootschalig DNA-onderzoek 
Nadat de fractie de verruiming van de 
toepassingsmogelijkheden van DNA 
en de DNA-registratie op de politieke 
agenda had geplaatst, heeft die dis
cussie zich verder ontwikkeld en heeft 
nog meer gevolgen gehad. Op ons 
verzoek heeft de regering enkele mil-

"Gencti.".dte revo

lutie" wordt in 

kaart geiJradJt 

joenen extra voor DNA-toepassingen 
op de begroting uitgetrokken. Waar 
het kabinet eerst enkel het afnemen 
van DNA mogelijk wilde maken bij 
misdrijven waar acht jaar of meer op 
staat, heeft het naar aanleiding van 
een motie van de fractie de grens naar 
vier jaar verlaagd. In de praktijk komt 
dit erop neer dat van iedereen die in 
voorlopige hechtenis wordt genomen, 
een DNA-profiel kan worden ge
maakt. In november heeft de Tweede 
Kamer een D66-motie aangenomen 
waarin grootschalig DNA-onderzoek 
onder voorwaarden wordt toegestaan 
bij zeer ernstige misdrijven, zoals de 
moord op een kind. 
Het DNA-profiel van veroordeelden 
zouden in een DNA-databank worden 
opgenomen, net zoals vingerafdruk
ken opgeslagen zijn in een databank. 
Wel pleit D66 voor zorgvuldige be
scherming en controle door een onaf
hankelijke toezichtcommissie. 
Hiermee is een belangrijke stap gezet 
in de richting van een bestrijding van 
de criminaliteit. + 
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INTERVIEW 

THEMA: D66 EN HET VOORTOUW 

De afgelopen maanden is het debat over de maatschappelijke gevolgen van ontwikkelingen in de biogenetica en de !CT in een stroomversnelling geko
men. Dat is niet opmerkelijk. Onze wetenschappelijke kennis op biogenetisch of technologisch terrein lijkt zich eveneens met de dag te verbreden. Deze 
razendsnelle ontwikkelingen stellen de politieke partijen evenwel voor een lastig probleem. Welke ingrijpende veranderingen gaan er de komende decen
nia op ons afkomen, en hoe moet de wetgever hiermee omgaan? Dienen politici nu juist een sturende of eerder een afwachtende houding aan te nemen? 

Wetenschapper Vincent lcke: 

'D66 moet een spagaat kunnen 
maken' 

Volgens menig wetenschapper bestaat het risico dat de oude politieke partijen binnen de kortste keren hopeloos achter de wetenschappe-

lijke en technologische feiten aan gaan lopen. We vroegen Vincent /cke, hoogleraar sterrenkunde in Leiden, om advies. Hij keek op ons ver-

zoek eens op een andere manier 'in de sterren' en liet zijn licht schijnen over de relatie wetenschap en politiek. We vroegen hem welke 

veranderingen er in de nabije toekomst op ons af komen, en met welke 'nieuwe' thema's een partij als D66 de politieke agenda kan bepalen. 

door Geert H. fanssen 

Wetenschap niet te sturen 
Vincent Icke is niet het prototype van een 
wereldvreemde studeerkamergeleerde. 
Zijn column in NRC Handelsblad en ver
schillende televisieoptredens verraden 
een bredere maatschappelijke belangstel
ling van de sterrenkundige, die in het da
gelijks leven hoogleraar aan de Leidse 
universiteit is. VolgensIcke moeten 

nieuwe !CT-toepassingen en biogeneti
sche ontwikkelingen de politiek niet bij 
voorbaat angst inboezemen. Ze passen 
zelfs uitstekend bij een partij als D66. 
'Juist voor dit soort wetenschappelijke 
vraagstukken is de aanpak die D66 voor
staat, volgens mij van groot belang', zegt 
hij zonder veel omhaal. 'De ontwikkelin
gen in de meer bèta-achtige wetenschap-

pen sturen, zoals bijvoorbeeld de christe
lijke partijen dat willen, is zinloos. Dat 
biogenetisch onderzoek gebeurt toch wel, 
is het niet hier dan wel elders op de we
reld. Daar verander je als politiek niets 
aan.' De wetenschap is volgensIcke zo in
ternationaal georiënteerd dat nationale 

Vincent lcke: 'Technologisch en weten
schappelijk onderzoek vraagt om een 

politieke partij die handelt naar bevind 
van zaken.' 

regelgeving daarover per definitie ver
geefse moeite is en tot gevolg heeft dat 
politici achter de feiten aanlopen. 

Paul Witteman 
Waar wel een taak voor de politiek ligt, 
betreft eerder de gevolgen die dit soort 
vernieuwingen met zich meebrengen. 
'Dan zit je dus meer aan de alfakant van 
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de wetenschap. Technologische en weten
schappelijke uitvindingen zullen steeds 
vaker grensoverschrijdende problemen op 
cultureel, sociologisch en juridisch terrein 
met zich meebrengen. Dáár een oplossing 
voor vinden, is een taak die de politiek op 
zich moet nemen. Hoe je het bèta-onder
zoek moet vormgeven is namelijk een ty
pische alfavraag.' Icke meent dat hiertoe 
een politieke partij nodig is die voors en 
tegens helder tegenover elkaar kan zetten 
en pas dan tot een zinvolle afweging 
komt, los van enig ideologisch keurslijf. 
Technologisch en wetenschappelijk on
derzoek vraagt om een politieke partij die 
handelt naar bevind van zaken, zegt Icke. 
Volgens hem ligt hier voor D66 een even 
belangrijke als vanzelfsprekende taak. 
Als voorbeeld haalt hij het recente slotde
bat van het televisieprogramma 'Een ge
weldige tijd' van Paul Witteman aan, 
waarin de gevolgen van tal van moderne 
ontwikkelingen in de wetenschap onder 
de loep werden genomen. Els Borst mocht 
daarin als politica komen opdraven om 
haar visie te geven op het biogenetisch 
onderzoek. VolgensIcke gaf zij perfect 
weer hoe de politiek met dit soort zaken 
zou moeten omspringen. 'De minister 
maakte bij iedere vraag hierover steeds 
een heldere afweging van de verschil
lende belangen om vervolgens tot een 
verstandig besluit te komen. Dat is een 
aanpak die mij als wetenschapper aan
spreekt.' 

Ideologie uit de tijd 
Het is tekenend dat de Leidse hoogleraar 
zelf in dit verband- zijn eigen enthou
siasme temperend - ook zorgvuldig for
muleert. Hij zal zich als wetenschapper 



dan ook niet snellaten verleiden tot we
reldbestormende toekomstvisies. Toch 
denkt Icke dat een gezonde toekomst 
voor de politieke partij zonder meer ligt 
bij een pragmatische instelling en niet bij 
een strakke ideologische inkadering. Van 
de oude vastgeroeste dogma's van de tra
ditionele politieke partijen valt in dit ver
band niets te verwachten. Als overtuigd 
wetenschappelijk denker huldigt Icke het 
principe dat ideologische verankering 
nooit een gezonde basis kan zijn voor een 
politiek programma. Het is ook precies 
deze anti-ideologische houding die hem 
in D66 aanspreekt. Hij voorziet boven
dien dat de behoefte in de politiek aan 

Ideologie biedt geen 

antwoord voor de 

toekomst 

een dergelijke instelling in de toekomst 
alleen maar groter zal worden. 
Icke is niet bang dat het gebrek aan een 
ideologisch kader de politiek stuurloos zal 
maken en bijvoorbeeld het biogenetisch 
onderzoek geheel de vrije hand zal laten. 
'Eerlijk gezegd interesseert ideologie me 
helemaal niet. Ellende en oorlogen zijn 
de enige zaken die ideologische politiek 
met zich mee hebben gebracht. Of men 
zich nu baseert op God of op Marx, dat 
maakt in de praktijk niets uit. Volgens 
mij is van een dergelijke inkadering voor 
de toekomst alleen maar meer ellende te 
verwachten. "Eerst denken, dan doen", 
hoort het adagium te zijn. Pas dan kun je 
als partij valide oplossingen vinden voor 
tal van problemen die in de komende de
cennia een rol gaan spelen. Een moderne 
politieke partij moet per definitie een 
halfslachtige natuur hebben om tot afge
wogen oordelen te kunnen komen.' 

Europa 
Waar die moderne partij zich dan mee be
zig moet gaan houden, is volgens Icke ta
melijk eenvoudig aan te geven: 'Ik denk 
dat in de komende jaren grensoverschrij
dende problemen de belangrijkste poli
tieke thema's zullen gaan worden.' In 
concreto denkt hij dan aan vraagstukken 
die het voortschrijdende proces van 
Europese eenwording en de toenemende 
globalisering automatisch met zich mee 
zullen brengen. Dat kunnen zowel soci
aal-culturele als strikt juridisch georiën
teerde vraagstukken zijn, die tussen de 
nationale staten van Europa gaan opspe
len. 'Of het nu gaat om het aanleggen 
van een internationale infrastructuur zo
als een HSL of de verdieping van de 
Schelde, of om het proces van culturele 
integratie in Europa. Dat zijn allemaal 
problemen die slechts op een pragmati
sche basis en naar bevind van zaken kun-

nen worden opgelost. Dan heb je niets 
aan de aloude ideologische politieke dog
ma's. Hoe vinden wij bijvoorbeeld dat de 
Europese grondwet eruit moet komen te 
zien? Wat moet daar wel en niet in ko
men? Dat zijn typisch vragen waarbij 
juist voor D66 een rol is weggelegd.' 

Leefbaar Juinen 
Of D66 met deze nobele taakstelling ook 
de verkiezingen zal gaan winnen, is ech
ter de vraag. 'Tja, de bevolking interesse
ren voor een dergelijk programma is een 
lastige klus. Daartoe heb ikzelf ook niet 
meteen een pasklare oplossing', zegt Icke. 
'Je ziet namelijk dat ons wereldbeeld door 
wetenschappelijke en technologische ont
wikkelingen steeds verder verbreed wordt. 
Daardoor gaan mensen enerzijds hun 
blikveld verruimen, maar gaan ze ander
zijds juist in hun eigen vertrouwde omge
ving naar zekerheden zoeken. Die schaal
vergroting leidt dan paradoxaal genoeg 
tot schaalverkleining. In de politiek mani
festeert die houding zich duidelijk door 
de oprichting van partijen van het type 
"Leefbaar Juinen". Je moet daar als D66 
een spagaat kunnen maken en een oplos-

sing proberen te vinden voor dit micro
nationalisme aan de ene kant en toene
mende globalisering aan de andere kant. 
Dat is een buitengewoon moeilijke op
gave.' 

Overigens zou Icke het op zichzelf hele
maal niet zo erg vinden als 066 in de toe-

Grensoversd1rijdetule 

problemutiek gaat 

politiek domineren 

komst een kleinere partij dan nu zou wor
den. 'Als dat de consequentie is van extra 
aandacht voor grensoverschrijdende pro
blematiek, dan neem ik dat voor lief.' Of 
deze laatste toekomstvisie inderdaad het 
onheilspellende 'doomscenario' van D66 
zal worden, is de meest prangende vraag -
waarover Icke geen uitsluitsel kan geven. 
Helaas. + 

'De ontwikkeling in de meer bèta-ach
tige wetenschappen sturen ( ... ] is 

zinloos' 

Foto: Marcel lvfinnée 
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ICT verandert onze samenleving in hoog tempo: hoe moeten overheid en politiek daarop inspelen? - We legden deze vraag voor aan professor Uri 
Rosenthal, voorzitter van het Crisis Onderzoeks Team en prominentlid van de VVD, en we vroegen "internet-minister" Roger van Boxtel om op diens ver
haalle reageren. Het werd een verhaal over de overheid die nog wat onwennig omgaat met het nieuwe medium, volgens Rosenthal, maar maakt u zich 
geen zorgen; dat komt goed. Tegenover het relativerende geluid van Rosenthal staat een bevlogen verhaal van Roger van Boxtel, die een nieuwe relatie 
tussen overheid en burger ziet ontstaan met de nieuwe ontwikkelingen in I CT. 

Uri Rosenthal: 

So far so good 
Eind september was ik een van de sprekers 

op een congres. Onderwerp: "Het resultaat 

geteld". Verzoek van de organisator het 

Expertise Centrum: ook aandacht besteden 

aan de informatie-en communicatietechno-

logie (/CT). Plaats van handeling: de 

Nieuwe Kerk in Den Haag. Voorzitter: uw 

partijgenoot Doeters van Leeuwen. In de 

zaal: voornamelijk ambtenaren. 

Ik vroeg in mijn verhaal vooral aandacht 
voor de controleparadax: er bestaat in 
maatschappij en politiek een steeds drin
gender behoefte aan publieke controle, 
maar we zijn daar helemaal niet goed in. 
De vier C's van de Nederlandse politiek
consensus, coalitie, collegiaal bestuur en 
coöptatie - vormen een obstakel voor 
hoogwaardige publieke controle op de 
macht. Dat is bijzonder jammer, te meer 
omdat de controle op de macht niet lan
ger een bijproduct is, maar in toene
mende mate het zwaartepunt van het po
litieke proces vormt. 

Sa far sa gaad. Toen dus nog iets over !CT. 
Ik zei dat alom de hoop is gevestigd op 
benutting van !CT, dus ook wanneer het 
gaat om politiek, democratie, verantwoor
ding en publieke controle. Sa far very 
gaad. Daarna zei ik dat de jongere genera
ties zullen laten zien wat het echt zal be
tekenen. De oudere garde in de zaal fron
ste de wenkbrauwen. Nat sa very gaad. 

Ten slotte poneerde ik enkele stellingen: 
1. dat !CT de publieke ruimte momenteel 
eerder privatiseert dan versterkt; 2. dat 
!CT eerder de naarbinnen gekeerde be
leidswereld lijkt te steunen dan dat zij 
een wezenlijke bijdrage levert aan doel
treffende publieke controle; 3. dat !CT de 

dringende behoefte aan hoogwaardige 
publieke controle dreigt te frustreren 
door, waar zij het domein van de pu
blieke controle bestrijkt, veel te grof met 
feiten en vooral quasi-feiten om te gaan. 
Ik zei nadrukkelijk dat die stellingen be
trekking hebben op dit moment, dat het 
over enige tijd wellicht anders zal zijn. 

Onmiddellijk bleek dat ik een open ze
nuw had geraakt. Very bad indeed. Ik kreeg 
ervan langs. Het ging op felle toon. 1. Een 
ambtenaar: de departementen en de an
dere publieke organisaties hebben langza
merhand echt hun eigen web-site. 2. Een 
andere ambtenaar: ICT is een prachtig be
leidsinstrument. 3. En nog een: er komt 
steeds meer overheidsinformatie op het 
web. 

Het opvallende was dat die reacties alleen 
maar een bevestiging waren van mijn 
stellingen. 1. Als ik het over de verster
king van de publieke ruimte heb, heb ik 
het over de interactie tussen overheid en 
publiek, niet over een ambtelijke medede
ling dat de overheid over iets beschikt. 
Sterker nog, dat elke overheidsinstantie 

ICT clreigt /Jelloefte 

aan publieke coll

trole te frustrerell 

over een eigen website beschikt, zegt bit
ter weinig over de transparantie van het 
onderlinge verkeer tussen al die instan
ties. Kennelijk moet de burger daar zelf 
naar op zoek gaan. 2. !CT als beleidsin
strument hoort bij de naar binnen ge
keerde beleidswereld, en levert in die zin 
maar een geringe bijdrage aan doel
treffende publieke controle. Onderzoek 
toont aan dat we op dit punt te maken 
hebben met de internet-notabelen, zoals 
we ooit inspraak-notabelen hadden. 
Onder politicologen staat het al bekend 
als "het digitale onderonsje". Jammer, 
maar slechts een klein gedeelte van de in
ternetgangers voelt zich geroepen de naar 
binnen gekeerde beleidswereld te verken
nen. Als anderen daar al een poging toe 
wagen of toevallig langskomen, wappen 
ze na korte tijd verder. 3. En tenslotte: 
steeds meer overheidsinformatie op het 
web roept vanzelfsprekend de vraag op of 
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het hier echt om informatie gaat dan wel 
om grote hoeveelheden gegevens. Die 
overheidsinformatie gaat bovendien, als 
het spannend wordt en de publieke con
trole op de macht zich laat gelden, op het 
internet gepaard met een baaierd aan hele 
en halve waarheden uit allerlei betrouw
bare maar ook uitgesproken louche bron
nen. Hoogwaardige publieke controle op 
de macht is uiteraard gediend met volle
dige informatie; maar dat is iets anders 
dan de vaak nauwelijks gestructureerde 
massa aan feiten en quasi-feiten op het 
internet. 

Het is helemaal niet erg op een sympo
sium af en toe een open zenuw te raken. 
Vooral ook niet als een aantal aanwezigen 
nadien laat weten het er "eigenlijk" wel 
mee eens te zijn. En voor alle zekerheid 
van mijn kant: ik weet dat ICT veel meer 
is dan internet, dat we in het publieke do
mein hiermee nog maar aan het begin 
van een ontwikkeling staan, en dat angst 
en pessimisme slechte raadgevers zijn. 
Maar ook al zijn er integrale plannen en 
mega-projecten, het komt juist in het pu
blieke domein niet vanzelf. Dat zal inter
netminister Van Boxtel bevestigen. 



Roger van Boxtel: 

Overheid en burger 
worden steeds gelijk

waardiger 

Naar mijn mening krijgt de internet-demo-

eratie pas echt een voet tussen de deur als 

er aan een aantal voorwaarden is voldaan. 

Daaraan wordt op dit moment keihard ge-

werkt - en met succes. 

De overheid moet een elektronische over
heid willen zijn, een overheid die in de 
!CT-evolutie kansen en mogelijkheden 
ziet en benut. Daarbij mag de overheid 
zich niet beperken tot het gebruik van 
'proven technology', maar moet zij zich 
tevens profileren als 'launching custo
mer', als onderzoeker, en investeerder. De 
overheid kan op die manier een rol spe
len als pionier en vernieuwer, kan inno
vatie uitlokken door nog niet bestaande 
en/ of geteste technologieën tot wasdom 
te laten komen. 

De overheid moet een aanspreekbare over
heid zijn, een overheid die inzicht geeft 
en verantwoording aflegt aan de burgers 
over haar werkwijze bij de totstandko
ming en uitvoering van beleid. Burgers 
moeten de overheid vertrouwen, en 
daarom moeten ze weten hoe het beleids
of uitvoeringsproces loopt, weten waar de 
gegevens te krijgen zijn en wie verant
woordelijk is voor wat. Om dit te berei-

ICT verandert de relatie tussen over
heid en burger. 

ken, staan naar mijn mening de termen 
toegankelijkheid, publieke dienstverle
ning en bedrijfsvoering centraal. 
Toegankelijkheid gaat over de mogelijk-

Foto: Dennis Sin 

heid van burgers om op eenvoudige, elek
tronische wijze toegang te krijgen tot 
overheidsinformatie, niet alleen van de 
rijksoverheid, maar ook van gemeenten, 
provincies en waterschappen. Een eerste 
stap hiervoor is al gezet in de vorm van 
de website www.overheid.nl. Deze door
verwijssite naar websites van allerlei over
heidsinstanties is een ambitieuze stap 
naar betrouwbare, volledige informatie
voorziening via Internet. Eind vorig jaar 
had slechts 30% van de gemeenten (160) 
een eigen website, en maar een klein aan
tal bood bestuurlijke informatie aan. Eind 
van dit jaar zal 509'b van de gemeenten 
een eigen site hebben. 

D66 EN HET VOORTOUW 

De subsidie die ik daarvoor in het leven 
heb geroepen, hebben we, wegens groot 
succes, onlangs verdubbeld van 3 naar 
ruim 6 miljoen. Een goede start, maar we 
zijn er nog niet: ik wil dat in 2002 ge
meenten, provincies en waterschappen 
online zijn, dat burgers in alle gemeenten 
toegang hebben tot overheidsinformatie 
en interactief met de gemeenten kunnen 
zijn. 

De overheid moet een interactieve over
heid zijn die zich realiseert dat zij niet 
langer op allerlei terreinen het stralende 
besluitvormende middelpunt van onze 
samenleving is (als ze dat al ooit was). De 
overheid is steeds meer een regisseur, een 
bewakeï van randvoorwaarden. Het gaat 
steeds meer om onderhandelen in plaats 
van opleggen, om draagvlak in plaats van 
macht. Interactiviteit betekent het open
breken van bestaande overlegstructuren 
en een nieuwe rolopvatting van bestuur-

SO l)rocent J,'tHl 
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ders. Het contact met burgers kan direc
ter, sneller, meer op maat gesneden, effec
tiever en efficiënter verlopen. 

Digitale interactie heeft de toekomst in 
een netwerksamenleving waar burgers en 
overheidsorganisaties steeds gelijkwaardi
ger worden en steeds meer optreden als 
co-producenten van beleid. Vandaar dat 
de overheid ook hier als 'launching custo
mer' er naar moet streven met behulp 
van de nieuwste !CT-technieken burgers 
deel te laten nemen aan het proces van 
beleidsvorming. In het voorjaar 2001 
start met mijn steun het Centrum voor 
innovatieve beleidsvorming. Dit centrum 
moet gaan bezien op welke wijze burgers 
het beste in de beleidsvorming en besluit
vorming een rol kunnen spelen. Nu al 
maken veel gemeenten in co-productie 
met burgers beleid voor de leefbaarheid 
van wijken en buurten. De overheid moet 
willen dat burgers invloed kunnen uitoe
fenen. We zullen een slag moeten maken 
van aanbod- naar vraagsturing. 

In Nederland doet de Consumentenbond 
het een en ander, maar er is behoefte aan 
méér wachters en wakers. Ik stel daarom 
in 2001 één miljoen gulden beschikbaar 
voor de opzet van een organisatie die de 
belangen van de begingebruiker in relatie 
tot de overheid behartigt. Ik zal een aan
tal organisaties, waaronder de Con
sumentenbond, vragen daarvoor een 
voorstel te ontwikkelen. + 
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Internet: wat is er zo bijzonder aan? 
Bijna elk nieuw fenomeen in onze samen
leving roept commotie op. Het verstoren 
van ons, naar rust en tevredenheid en ge
wenning gemodelleerd, leventje gaat im
mer gepaard met soms fel oplopende pole
mieken tussen voor- en tegenstanders van 
het nieuwe. Waar de nabije vleugels van 
het politieke, sociale, technologische of re
ligieuze midden zich nog wel eens door el
kaar laten overtuigen, je hoeft niet eens 
zo'n woest controversieel onderwerp te be
zien of er zijn onmiddellijk ook radicale 
vleugels die, koste wat het kost, de nieuwe 
vondst hetzij bijna aan de samenleving 
willen opleggen, hetzij er de samenleving 
desnoods met geweld tegen willen be
schermen. 

Tot deels mijn verbazing, deels mijn 
vermaak is dat ook met het Internet 
(of het gebruik ervan) het geval. In het 
luttele aantal jaren dat we nu het we
reldwijd verbreide fenomeen van de 
communicatie via het World Wide 
Web tot een dagelijkse realiteit heb
ben zien uitgroeien, heeft die vorm 
van interactie ook bijna menselijke 
trekken gekregen: 
- Internet splitst onze samenleving in 

tweeën, nl. in zij die 'er toegang tot 
hebben' en zij die dat niet hebben; 

- Internet-gebruik leidt tot communi
catieverslaving; 

- Internet-gebruik schendt onze pri
vacy; 

Me and my PC 
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- Internet-gebruik leidt tot vereen
zaming. 

Nu, dat kan er weer mee door. .. maar 
is het ook waar? 
Als we kijken naar de steeds sneller 
groeiende belangstelling van de senio
ren in onze samenleving (zij hebben 
de tijd en het geld, in relatieve zin) 
voor cursussen waar hun geleerd 
wordt te surfen, te e-mailen, groepsge
wijs te spelen (bridge e.d.) of hun lot 
te delen (reumapatiënt-community 
bijvoorbeeld), dan zit een tweedeling 
er zeker qua leeftijd niet in. Als we kij
ken naar de razendsnelle opkomst van 
Internetcafés in ontwikkelingslanden 
in Afrika, Azië en Zuid-Amerika, dan 
lijkt het relatieve ontwikkelingsver
schil door Internet eerder te worden 
verkleind dan vergroot. En, tot slot, 
breekt het inzicht door dat het gemak, 
de toegankelijkheid, de zeer persoon
lijke tempo-bepaling van Internet-le
ren kansarmen eerder steunt dan ver
der op achterstand zet. 
]a, vele uren surfen per dag is een ver
slaving. Maar dat is vier uur cartoons 
kijken op zondagmorgen ook, de hele 
dag naar Hilversum 3 of Sky Radio 
luisteren ook, en acht uur in de dui
nen liggen met een verrekijker in de 
hoop dat er een driemaalgestreepte 
duinpieper opvliegt ook. Verandert 
dat de samenleving? 
Natuurlijk, het is een wel erg ver door
gevoerde vorm van individualisering 

om met de naar contact 
hunkerende familie, 
vrienden of kennissen 
slechts kort te verkeren 
(ontbijt, haastig avond
eten) om vooral achter 
toetsenbord en scherm te 
kunnen zitten. Paradox: 
en al helemaal om dan 
hongerig het Web af te 
schuimen op zoek naar 
contact! Via de chat-box 
en zo. ]a, dat vereen
zaamt ook. Maar voor 
een normaal gezond 
mens duurt dat maar 
even; alle jongetjes heb
ben ooit porno-tijdschrif
ten 'gelezen'! Voor je het 
weet heeft het Internet 
gewoon de plaats gekre
gen die het toekomt. 
Niks hype, niks wereldre
volutie, niks 'Internet-de
mocratie' of 'Internet
weet-ik-veel', maar ge-

woon een fantastisch nieuw middel 
voor de mensheid om los van tijd en 
plaats, los van status*) en positie ge
makkelijk, snel en voordelig met wie 
ook ter wereld in verbinding te kun
nen treden. Of van wat ook ter wereld 
kennis te nemen, teneinde de kwali
teit van het bestaan te verhogen: waar 
staan de files, is mijn afspraak thuis, 
waar zijn de appelen het goedkoopst? 
'Old technologies never die': Internet 
verdringt niets, maar komt er gewoon 
bij, zoals tv de radio niet verdrongen 
heeft en fax en e-mail de post niet. 
Rest me de privacy. Handelen via 
Internet stelt je persoonlijke waarden 
en gegevens bloot aan kennis en ge
bruik ervan door derden. Tja, dat is 
zo, alleen: dat is de weg terug naar een 
normale situatie! In de traditionele 
face-to-face-communicatie vindt over
dracht van informatie plaats op een rij 
niveaus: stem met volledige klank
kleur, gelaatsuitdrukking, lichaamstaal 
enzovoorts. Dat alles zijn we met de 
telefoon kwijt geraakt en via interac
tieve tv (video-conference) en beeld
computer krijgen we het nu eindelijk 
in Internet en WAP- of I-mode-tele
foon terug. Klaagde uw oma over de 
kruidenier als hij bij haar binnentre
den vroeg hoe het met haar man en 
kinderen ging en of de logeerpartij 
van het nichtje nog doorging? Wierp 
ze verontwaardigd de spliterwten te
rug naar z'n hoofd als bleek dat hij 
haar voorkeur kende en ze alvast afge
wogen voor haar had klaar gezet? 
Waarom dan zeuren tegen de 
Internet-boekhandel over privacy als 
ze u de nieuwste uitgave van uw favo
riete schrijver sturen? 

Internet is een communicatie-middel 
waar we door zijn globale karakter nog 
veel mee zullen kunnen. Laat een ver
nieuwende politieke partij als D66 in 
eerste instantie naar die fantastische 
mogelijkheden kijken die nu voor het 
'kanalen graven naar de burger' wor
den geboden. De kiezer op een presen
teerbla .... schermpje, en hij/zij praat 
(eindelijk) nog terug ook! 

WimDik 

*) E-mail werkt zeer drempelverla
gend. Ik kreeg als voorzitter van KPN 
na het ontstaan van e-mail vele malen 
meer post dan daarvoor. Een e-mail 
van 'Piet Jansen' aan 'Wim Dik' is veel 
makkelijker dan een brief aan de heer 
ir. enz. 



Hoe sociaal-liberaal is Europa? 

Waar D66 voor ijvert binnen 
de ELDR 

De 'European Liberal and Democratie Reform party' (ELDR) is met 51 leden de derde grootste partij in het Europees Parlement. 

In de ELDR werken parlementariërs van conservatief-liberale partijen als de VLD en de VVD, nauw samen met vertegenwoordi-

gers van sociaal-liberale partijen als D66, de Engelse Liberal Dernocrats en de Zweedse Volkspartit. Wat is het specifieke geluid 

dat Lousewies van der Laan en Bob van den Bos als D66-Eurofractie binnen de ELDR kunnen laten horen? 

door Mendeltje van Keulen 

VVD wekt verbazing 
Binnen D66 is indertijd nogal wat dis
cussie gevoerd over de merites van het 
lidmaatschap van de ELDR, omdat er 
enkele geschilpunten zijn tussen de 
opvattingen van D66 en die van meer 
conservatieve liberale ELDR-partners, 
zoals de VVD. Lousewies van der Laan, 
delegatieleider van de D66-Eurofractie: 
'Een punt waar de standpunten van 
D66 en de VVD binnen de ELDR dui
delijk uit elkaar gaan, is dat van het 
drugsbeleid. D66 pleit voor een na
druk op preventie en een volksge
zondheidsoptiek, terwijl de VVD
Europarlementariërs in het Europese 
drugsdebat regelmatig hardere posities 
innemen dan men op grond van de 
Haagse partijlijn zou verwachten. Zo 
steunde de VVD-fractie tot onze verba
zing onlangs een parlementair rapport 
waarin geen onderscheid werd ge
maakt tussen hard- en softdrugs.' 
Een ander punt van controverse met 
de VVD betreft de toekenning van 
subsidies voor de landbouwsector en 
de tabaksindustrie. De D66-Eurofractie 
stemt tegen deze posten op de 
Europese landbouwbegroting, zolang 
ingrijpende hervormingen van het 
Europese landbouwbeleid niet van de 
grond komen. 'In de visie van D66 
zouden de enorme Europese subsidies 
voor overproductie moeten worden 
omgezet in nationale inkomenssteun 
voor boeren die milieu- en diervrien
delijk produceren,' aldus Van der 
Laan. Het staat D66 overigens geheel 
vrij over dossiers een afwijkend stand
punt in te nemen. 

Uitbreiding als breekijzer 
In de afgelopen jaren is bewezen dat 
D66 binnen de ELDR een solide posi
tie heeft verworven. De ELDR neemt 
het voortouw in de parlementaire dis
cussies rond de uitbreiding van de EU 
naar Midden- en Oost-Europa. In het 

kader van de toetredingsonderhande
lingen liep een aantal parlementariërs 
uit de kandidaat-landen onlangs een 
week mee met de ELDR-fractie. In een 
recent rapport over de kandidaat-le
den werd Turkije, volgens de ELDR 
een belangrijk potentieel EU-lid, ech
ter opvallend genoeg in het geheel 
niet genoemd. Een amendement van 
D66 dat de kandidatuur van Turkije 
toejuichte, werd door Nederlandse 
CDA- en PvdA-Europarlementariërs af
gewezen. De uitbreiding is wat de 
ELDR betreft het breekijzer waarmee 
noodzakelijke interne hervormingen 
van de EU kunnen worden afgedwon
gen. 

Op weg naar een rechtsgemeen
schap 

Bob van den Bos is als lid van de com
missie Constitutionele zaken betrok
ken bij de opstelling van het Handvest 
van Grondrechten, dat onlangs door 
de Europese regeringsleiders is goedge
keurd. Dit Handvest is in de visie van 
de Europese liberalen een belangrijke 
stap op weg naar een Europese Unie 
als rechtsgemeenschap. Ook hervor
mingen van het Parlement zelf zijn 
noodzakelijk om de publieke steun 
voor's werelds enige multinationale 
volksvertegenwoordiging te vergroten. 
Nu besluitvorming over een uniform 
personeelsstatuut voor Europarlemen
tariërs en hun medewerkers uitblijft, 
hebben de Europese liberalen het ini
tiatief genomen in ieder geval de con
tracten van ELDR-medewerkers te har
moniseren. 

Allemaal naar Brussel 
Een kernpunt van het ELDR-beleid 
vormt de nadruk op consumentenbe
langen. Recente voorbeelden van dos
siers waarvoor de ELDR een Europese 
aanpak voorstond, betreft de discussie 
over tabak, waarbij de liberalen zich 
met succes sterk maakten voor gelijke 
gezondheidseisen die gesteld worden 

aan exporttabak en rookwaar voor 
binnenlandse consumptie. 
Een ander voorbeeld van typische 
Europese wetgeving met een ELDR
stempel is de recente richtlijn over 
productveiligheid, volgens welke be
drijven onmiddellijk hun nationale re
gering moeten informeren als hun 
producten gebreken vertonen. 
Christendemocraten stemden op eco
nomische gronden tegen deze wet
stekst; de ELDR plaatste in haar afwe
gingen consumentenbelangen boven 
die van de industrie. 
Ten slotte moet vermeld worden het 
succesvolle verzet onder leiding van 
de D66-Eurofractie, tegen de maande
lijkse verhuizing van het voltallig 
Parlement naar Straatsburg. Van der 
Laan: 'Het is wat ons betreft het begin 
van het einde van Straatsburg. Het 
moet mogelijk zijn de Fransen ervan 
te overtuigen dat de maandelijkse reis 
naar Straatsburg een geldverslindende 
schijnvertoning is, nu het Parlement 
over een uitstekende accommodatie in 
het hart van de Europese hoofdstad 
beschikt.' + 
Foto: Marcel Minnée 

ELDR stelt consumentenbelangen 
voorop: zo moet de tabak voor de 

binnenlandse markt net zo goed zijn 
als die voor de export. 
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Winst van zestien jaar inzet: 

Euthanasie wettelijk geregeld 
Het recht op euthanasie is een typisch D66-item, waarvoor generaties D66-kamerleden gestreden hebben. Eindelijk heeft de doorbraak 

plaatsgevonden: eind november heeft de Tweede Kamer ingestemd met een wettelijke regeling van euthanasie. De Democraat vroeg de vier 

opeenvolgende woordvoerders van de fractie op dit dossier hoe zij aankijken tegen zestien jaar discussie over euthanasie. 

door fan Brink en Marlies Strous 

Elida Tuinstra 
(1982-1986) 

' l,vtiA JlOtul tla t liet 

voorstel niet ver ge

noeg ging 

Begin jaren '80 werd duidelijk dat er een 
wettelijke regeling voor euthanasie moest 
komen. Er was sprake van een voort
schrijdende medische wetenschap, waar
bij met de rechten van de patiënt bijna 
geen rekening werd gehouden. Ik heb 
toen geprobeerd een regeling vorm te ge-

ven die de patiënt het recht zou geven 
om te beoordelen wanneer zijn of haar le
ven het niet meer waard was geleefd te 
worden. Euthanasie gaat immers om het 
uitvoeren van de wil van de patiënt. 

Foto: Morcel Miwu'e Helaas bleek het 
niet mogelijk om 
via de weg van pa
tiëntenrechten een 
wettelijke regeling 
voor euthanasie te 
treffen. Daarom 

Euthanasie eindelijk uit het strafrecht 

heb ik toen gekozen 
voor een initiatief
wetsvoorstel dat er
voor pleitte eutha
nasie uit het 
Wetboek van 
Strafrecht te halen. 
D66 was de partij 
die het initiatief 
nam, omdat andere 
partijen het niet 
aandurfden. In het 
partijprogramma 
van de VVD stond 
weliswaar dat eu
thanasie mogelijk 
moest zijn en de 
PvdA stelde in een 
eerste reactie zelfs 
dat het voorstel niet 
ver genoeg ging, 
omdat niets opge
nomen was over co
mateuze patiënten. 
Tijdens de schrifte
lijke behandeling 
van mijn initiatief 

12 DEMOCRAAT nr.7 2000 

zijn er de nodige wijzigingen in aange
bracht- als ik mij daarin kon vinden
waardoor bezwaren van andere partijen 
ondervangen werden. Wat dat betreft was 
het een voorbeeld van het samenkomen 
van de standpunten van de Paarse par
tijen. 
jacob Kohnstamm heeft, nadat ik de 
Tweede Kamer had verlaten, mijn initia
tiefvoorstel op een prachtige manier ver
dedigd. Het was dat het CDA dreigde met 
een kabinetscrisis over dit onderwerp, 
want anders was er een meerderheid ge
weest voor het wettelijk vastleggen van 
het recht op euthanasie. 

Jacob Kohnstamm 
(1986-1994) 

'Zolang /~et CDA in 

de regering zat, was 

er geen nwgelijklteid 

ou1 eutiUIIUHÎC uit 

l1et strafredrt te lul

len' 

In 1 986 nam ik als beginnend kamerlid 
de behandeling van het initiatief-wets
voorstel van Elida over. Euthanasie was 
een heet hangijzer en Ruud Lubbers heeft 
in die periode met een kabinetscrisis 
moeten dreigen om te voorkomen dat de 
VVD-fractie onder leiding van Ed Nijpels 
het D66-initiatief zou ondersteunen. 
In 1989 werd, nog in de oude zaal, ons 
initiatief-wetsvoorstel èn een voorstel van 
het kabinet behandeld. Twee wetten op 
hetzelfde moment, waarbij ik achter de 
regeringstafel ons voorstel mocht verde
digen en tegelijk woordvoerder was voor 
het wetsvoorstel van het kabinet. Nog tij
dens de behandeling viel het kabinet 
CDA-VVD over het reiskostenforfait. Een 
kabinet later werd het initiatief-wetsvoor
stel opnieuw behandeld en weer kwam 
het kabinet met een eigen voorstel. In 
1993 is het initiatiefvoorstel Wessel
Tuinstra definitief verworpen en het 



voorstel van het kabinet aangenomen. Ik 
was daar heel treurig over. De aangeno
men wet van het kabinet dwong artsen 

om bij hulp bij zelfdoding het strafrecht 
met voeten te treden - dus eigenlijk de 
wet te overtreden. Dit leidde ertoe dat 
veel gevallen van euthanasie niet gemeld 
werden. Daar kwam nog bij dat in 1993 
en zelfs in 1994 er nog geen uitzicht was 
op het aantreden van een paars kabinet. 
Ik wist dat zolang het CDA in de regering 
zat, er geen mogelijkheid was om de eu
thanasie uit het strafrecht te halen. 
Als voorzitter van de Nederlandse vereni
ging van vrijwillige euthanasie heb ik het 
debat eind november van dichtbij ge
volgd. Ik was in het kamergebouw zelf en 
soms had ik een sterke neiging om naar 
de interruptiemicrofoon te stappen. Boris 
Dittrich en Els Borst hebben het goed ge
daan namens respectievelijk de fractie en 
het kabinet. Vooral de bijdrage van Els 
Borst over euthanasie van mensen die 
wilsonbekwaam zijn, was heel zorgvuldig 
en authentiek. De wet die nu is aangeno
men is voor 95 procent het wetsvoorstel 
dat Elida destijids heeft voorgesteld. We 
kunnen als D66 echt zeggen dat we voor 
de wet hebben gevochten zoals die er nu 
ligt. De wet wordt binnenkort door de 
Eerste Kamer behandeld en ik zie er nu al 
naar uit dat ik daar als senator opnieuw 
het woord mag voeren. 

Roger van Boxtel 
(1994-1998) 

'Ik /Jen ervan over-

tuigel dat liet debat 

over eutluuuJsie 

wwrt zal gaan' 

Toen ik in de kamerfractie de portefeuille 
gezondheidszorg kreeg, heb ik voorge-

steld (na het verwerpen van het initiatief
wetsvoorstel van }acob in 1993) aan de 
slag te gaan met een initiatief-wetsvoor
stel euthanasie. Maar zowel van de zijde 
van de bewindslieden als van de fractie 
was er tegenstand dit opnieuw op de 
agenda te zetten. In de loop van die pe
riode kwamen er echter gerechtelijke uit
spraken, waardoor ik tot de overtuiging 
kwam dat een wettelijke regeling er een
voudig moest komen. Samen met profes
sor Henk Leenen, die zich de afgelopen 
25 jaar voor zo'n wettelijke regeling heeft 
ingezet, ben ik gewoon maar begonnen. 
Toen het eerste concept klaar was, stond 
ik voor de vraag: ga ik het draagvlak ver
breden en proberen de steun van PvdA en 
VVD te krijgen? Dat heb ik gedaan. Bij 
deze fracties viel dit eerste concept in 
goede aarde. Met steun van ambtenaren 
van het departement van Justitie is het 
initiatief-wetsvoorstel tot stand gekomen 
dat door de drie fracties is ingediend aan 
het eind van de periode van Paars I. 
Tijdens de onderhandelingen over het re
geerakkoord voor Paars Il is afgesproken, 

dat het kabinet dit initiatiefwetsvoorstel 
ongewijzigd zou overnemen en indienen 
bij de Kamer. Ik had daarover mijn twij
fels, omdat ik bang was dat ons initiatief 
met de eindstreep in zicht zou sneuvelen. 
Gelukkig is die angst ongegrond geble
ken. Ik heb zo goed en zo kwaad als dat 
ging het debat in de Tweede Kamer ge
volgd, want het blijft een onderwerp dat 
mij zeer na aan het hart ligt. Wel ben ik 
ervan overtuigd dat het debat over eutha
nasie voort zal gaan. Er ligt nu een wette
lijke regeling, maar de discussie over 
grensgevallen zal blijven. 
Toetsingscommissies en Openbaar 
Ministerie zullen tegen zaken aan blijven 
lopen die niet sporen met de nu vastge
stelde wet. Maar de grote winst is dat art
sen die hun medewerking verlenen aan 
een vrijwillig en weloverwogen verzoek, 
niet meer op voorhand strafbaar zijn. 

Boris Dittrich 
(1998-heden) 

'Nederltu1d is het 
ec.>rstc land tn' lVC

reltl nwt een wette-

lijke regelins J1tlll 

eutha1U1sie' 

Toen ik het woordvoerderschap van 
Roger overnam, was het belangrijke voor
werk al gedaan. D66 had tijdens de for
matie van Paars !I een wettelijke basis 
voor euthanasie als voorwaarde genoemd 
om mee te doen aan het kabinet. Het ka
binet nam het initiatiefvoorstel-Van 
Boxtel over, omdat het van mening was 
dat zo'n belangrijk wetsvoorstel moest 
worden ingediend door de regering. 
Daarmee stond vast dat PvdA en VVD het 
voorstel zouden steunen. Ook op de 
steun van GroenLinks kon worden gere
kend. 
De wet die nu door de Tweede Kamer is 
aangenomen, is er vooral gekomen dank
zij D66 en niet alleen door een verande
rende tijdgeest, zoals wel eens wordt ge
suggereerd. Dat zie je heel duidelijk tij
dens de voorbereiding, als je elke keer de 
namen Wessel-Tuinstra, Kohnstamm en 
Van Boxtel tegen komt. Als laatste woord
voerder in de Tweede Kamer heb ik ook 
contact gehad met mijn voorgangers. 
Ik ben erg tevreden over het feit dat eu
thanasie in principe niet meer strafbaar 
is. Als een arts zorgvuldig te werk gaat, 
hoeft hij of zij zich niet meer voor een 
rechter te verantwoorden. Nederland is 
het eerste land ter wereld met een wette
lijke regeling van euthanasie - en daar 
kan D66 trots op zijn. + 
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Najaarscongres en de toekomst 

Gevoelige vragen 
Thom de Graal wijdde zijn column eraan en Gerard Schouw kwam er ook op terug. In zijn internet-dagboek vertelde kamerlid Boris Dittrich 

hoe hij als laatste achterbleef terwijl de lichten uitgingen, wachtend op de wegenwacht die maar niet kwam, de euthanasiestukken binnen 

handbereik. leder zijn eigen congres, blijkt uit onderstaande impressies. 

Kritisch: hoe represen
tatief is een congres? 

Het congres van 066, het was mijn tweede, 

was naar mijn idee zeer geslaagd. 

Hoogtepunten waren de moties over het ko-

ningshuis en het Vaticaan. Hier durft 066 

het debat aan te gaan over controversiële 

issues. Dat de moties ook nog eens met 

grote meerderheden worden aangenomen 

tekent de vernieuwingsgezindheid van 

D66'ers. 

Ook de speeches van Lousewies en Thom 
waren uitdagend en verfrissend. En niet 
te vergeten de fringe-meeting van 
Stimulans2000 over Ruimtelijke 
Ordening. Bij het debat over het recht op 
een tuin in de stad kwamen de uitgangs
punten duurzaamheid en individuele 
keuzevrijheid lijnrecht tegenover elkaar te 
staan. Het Lagerhuisdebat zorgde voor 
scherpte in inhoudelijke standpunten en 
spannende, humorvolle momenten in 
een overvolle zaal. 
Toch een aantal kritische noten bij het 
congres. De resolutie over handel en hulp 
werd door Bob van der Bos en Pieter ter 
Veer vakkundig gedemonteerd. Zoveel 
mogelijk amendementen met integrale 
nieuwe teksten indienen en (delen van) 
de kamerfractie mobiliseren, en de resolu
tie wordt niet eens behandeld. Een ge
miste kans. 
Beide keren dat ik op een congres ben ge
weest verbaast het mij te zien dat slechts 
om en nabij de vijfhonderd mensen aan
wezig zijn. Voor de negen bestuursfunc
ties, die te vergeven zijn, zijn evenzoveel 
kandidaten. Dit geeft te denken over de 
levensvatbaarheid van partijen en de re
presentatieve democratie. Toch werd bij 

de fringe meeting over de toekomst van 
de politieke partij impliciet als premisse 
genomen dat het representatieve stelsel 
onverminderd zal blijven bestaan. Paul 
Cliteur, voorzitter van het wetenschappe
lijk bureau van de VVD, stelde zelfs dat 
vooral geloof in het vermogen van poli
tieke partijen om het volk te represente
ren en te mobiliseren voldoende zou zijn 
om de partijen in het zadel te houden. 
Sinterklaas bestaat dus toch! 

Verschillende D66'ers uit de zaal maakten 
gelukkig bezwaar tegen deze zienswijze en 
stelden het partijstelsel ter discussie. Juist 
de huidige situatie, waarin ledenaantallen 
dalen en de democratie zich steeds vaker 
langs andere kanalen organiseert, zou 
voor een discussie over het onvermijde
lijk verdampen van het partijstelsel en de 
rol van D66 in de nieuwe democratie 
moeten zorgen. (Maarten Schurink) 

Foto: Dennis Sies 

Stimulans 2000 organiseerde een 
Lagerhuisdebat over o.a. het recht 
op een tuin, waar alle aanwezigen 

zich in konden storten. 
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Opgelucht: kou is uit 
de lucht 

Sinds begin 1995 ben ik niet zomaar meer 

naar een congres gegaan, maar altijd "in 

functie", als penningmeester. Dit is voorlo-

pig het laatste congres "in functie" voor mij. 

Dat heeft voordelen. Volgende keer heb 
ik eindelijk genoeg tijd om met (oude) be
kenden bij te praten en kan ik zelf bepa
len of een onderwerp in de zaal voor mij 
belangrijk genoeg is om mijn stem (al of 
niet passief) te laten horen. 
Zo ver is het nog niet. Er liggen ver
gaande voorstellen van het partijbestuur 
voor de organisatie en de financiën van 
de partij. Hoewel de trend gekeerd lijkt, is 
het aantal betalende leden van de partij 
te laag om de huidige partij-organisatie in 
stand te houden. Om de financiële slag
kracht te vergroten, is het daarom van 
groot belang dat de organisaties van de 
partij, het Wetenschappelijk Bureau en 
het Opleidingscentrum worden geïnte
greerd. Gevoelige materie, omdat de onaf
hankelijkheid van het wetenschappelijk 
onderzoek en de kwaliteit van de oplei
dingen uiteraard moeten worden gewaar
borgd. Gelukkig haalt een motie die dat 
uitspreekt en die ik in goed overleg met 
alle betrokkenen heb opgesteld, de kou 
definitief uit de lucht. Ook Gerard 
Schouw heeft zich geheel gecommitteerd 
aan de integratie; zonder de steun van 
een voorzitter kan een penningmeester 
weinig bereiken. De motie wordt met al
gemene stemmen aangenomen. 
Toch blijven heel vervelende bezuinigin
gen noodzakelijk, al was het alleen maar 
omdat de bodem van onze oorlogskas 
voor de campagne nog steeds zichtbaar is. 
Gelukkig kan ik melden dat de jaarreke
ning 2000, mede door gunstige beleggin
gen, een fors overschot zal vertonen. Om 
mijn opvolgers en de campagneleider een 
steuntje in de rug te geven, stel ik het 



Foto: Dennis Sies 

Belangrijk onderdeel van het congres 
zijn de informele ontmoetingen. 

congres meteen voor om dat overschot 
geheel in de verkiezingskas te stoppen. 
Na bijna zes jaar zit het er op. In mijn pe
riode als penningmeester, is het ledental 
met meer dan 25(16 gedaald, heeft de cam
pagne in 1998 meer dan 1,5 miljoen gul
den gekost en hebben we na de rampza
lige gemeenteraadsverkiezingen ook de 
bestuurdersvereniging financieel moeten 
redden. Ondanks al deze tegenslagen, is 
de partij nog steeds financieel gezond, 
vooral omdat we bijtijds de bakens heb
ben verzet. Het wordt tijd voor een opvol
ger. Gelukkig staat Frans van Drimmelen, 
samen met Suzanne van Melis, klaar om 
het stokje over te nemen. 

Als ik aan het einde van de zondagmid
dag Leo Pinxten, de directeur van het 
Opleidingscentrum, tegenkom, herinner 
ik hem aan zijn belofte, dat als we alle 
voorstellen ongeschonden door het con
gres zouden krijgen, ik van hem elke alco
holische versnapering zou krijgen die ik 
wil. 
Wees gerust: eentje maar. 
(Robert van Lente) 

Net nieuw: kan het wat 
actiever? 

Mijn eerste congres heb ik waarschijnlijk in 

1977 meegemaakt, toen nog in de buik van 

mijn moeder. Daarna in levenden lijve, al 

ballonnen blazend en bloemen vouwend. En 

dan nu, 23 jaar later, mijn eerste échte 

congres, want ik ben sinds dil jaar contribu-

tie gaan betalen. En dus kan ik vanaf nu ook 

echt mee gaan beslissen. 

Noordwijkerhout dus, 17 en 18 november 
2000. Ik heb zaterdagochtend de congres
boeken zitten lezen, maar begreep er eer
lijk gezegd geen woord van. Moties, 
amendementen OK, maar de opstelling, 
de inhoud: waar ging het over? En waar 
kon ik de originele teksten dan vinden? 
Bladeren en bladeren, maar echt wijs 
werd ik niet. Uiteindelijk ben ik maar in 
de zaal gaan zitten en heb alles aandach
tig gevolgd. Toen begon het te dagen. 
Zaterdagmiddag ben ik met een tiental 
nieuwe leden naar de fringe meeting van 
het Opleidingscentrum ('Dit is D66') ge
gaan. Ik hoopte er daar achter te komen 
waarom de anderen lid geworden zijn 
van de partij en wat wij als 'lid' nu alle
maal mogen en kunnen doen. Het 
duurde even voordat dat duidelijk werd, 
maar door een actieve opstelling van de 
deelnemers kwam er toch wat uit. Zo ken 
ik de partij ook: eigenlijk moet je achter 
alles zelf aan, een stevig dosis eigen initia
tief en doorzettingsvermogen heb je wel 
nodig. Nieuwe leden vroegen of de partij 
zich niet wat actiever kon opstellen. Het 
forum liet zich dat niet twee keer zeggen: 
adressen werden uitgewisseld, zodat de 
popelende nieuwe leden direct aan het 
werk kunnen in verschillende afdelingen 
in het land. Na een spetterende disco -

Foto: Denni.~ Sies 

Generaties - Hans van Mierlo, Thom de 
Graaf en diens zoon. 

waarop ik mijn ogen uitgekeken heb
was ik zondag verschrikkelijk duf. Toch 
kon ik ook nu weer mijn aandacht bij het 
programma houden. De toespraak van 
Charles Kennedy was goed en zeer verma
kelijk enThom die door zijn zoon werd 
omhelsd, heeft een goed vaderlijk beeld 
neergezet in de media. 
Al met al is mijn eindconclusie dat een 
fringe meeting over de partij overbodig is 
als je gewoon de volle twee dagen mee
draait met het congres. Je ontmoet veel 
mensen, hoort en ziet een heleboel en op 
zondagavond was ik dan wel helemaal 
uitgeteld, maar ook een hoop kennis over 
de partij rijker. Wellicht is het voor het 
volgende congres leuker om op de eerste 

Foto: Dennis Sies 

Spannend congres voor de penning
meesters - oud en nieuw. V.l.n.r.: 

Robert van Lente, Suzanne van Melis 
en Frans van Drimmelen. 

ochtend, voorafgaand aan het congres, 
een nieuwe-ledenbijeenkomst te organise
ren en hierop duidelijk uit te leggen wat 
er allemaal gebeurt en hoe een en ander 
in zijn werk gaat. Ik bied me hierbij aan 
om zo'n bijeenkomst te begeleiden, ik 
weet nu immers hoe een congres ver
loopt! (Misha Eibers) 

I 
Zet je mening om _):... il 

in invloed! '• 
JONGE DEMOCRATEN wwwJOOgodomoootoool I 

IN 2001 I 
- Twee wervelende congressen 
- Elke maand excursies en trainingen 
- De beroemde politieke 'Shakespeare-

cursus' 
- Het 'Nieuwe Democraten'-project 
-Veel discussie en inhoudelijke 

standpunten 
- Twee buitenlandse reizen en inter

nationale contacten 

Het combinatielidmaatschap JD/D66 
kost maar 35 gulden! 

www .jongedemocraten.nl 
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Zuid-Holland 

lacune in de wet: gsm-straling 

Vijfhonderd proefkonijnen 
Gsm-masten schieten als paddestoelen uit de grond, de vraag naar locaties voor zendinstallaties is nauwelijks bij Ie houden. Er 

is echter een probleem met het aanwijzen van die locaties: de gezondheidsrisico's van gsm-straling voor hel menselijk lichaam, 

en in het bijzonder dal van kinderen, zijn onvoldoende bekend. Een voorbeeld uit Scheveningen. 

door Marieke Keur 

Paniek 
Eind augustus jl. wordt in het Haagse 
huis-aan-huisblad een aanvraag voor 
een bouwvergunning gepubliceerd. 
Als de stukken worden opgevraagd bij 
de gemeente, blijkt dat het om een 
gsm-installatie gaat. De beoogde loca
tie is een kerktoren. Direct daaronder 
ligt een peuterspeelzaal; aan weerszij
den van de kerk liggen een basis
school, die bezocht wordt door zo'n 
vierhonderd kinderen, en een kinder
dagverblijf, waar zo'n zestig kinderen 
overdag aanwezig zijn. Een van de 
omwonenden komt in verzet tegen de 
aanvraag, mobiliseert andere buurtbe
woners -velen van hen hebben wel 
een kind op peuterspeelzaal, basis
school, of kinderdagverblijf- en richt 
een brief aan het college van B en W 
van Den Haag. 
Allereerst brengt zij formele bezwaren 
tegen plaatsing naar voren: in het be
stemmingsplan staat te lezen over 
deze locatie: "bijzondere doeleinden -
eredienst". Een gsm-zendinstallatie 
heeft daar niets te zoeken. Een tweede 
argument vindt zij in het feit dat de 
kerktoren deel uitmaakt van een be
schermd stadsgezicht. Verreweg het 
belangrijkste argument echter richt 
zich op mogelijke gezondheidsrisico's 
voor de kinderen die school, peuter
speelzaal of kinderdagverblijf bezoe
ken. Haar bezorgdheid vindt zijn oor
sprong in enkele recente wetenschap
pelijke studies naar het effect van 
gsm-straling, die in het buitenland 
hebben geleid tot de toepassing van 
het voorzorgsbeginsel. 

Gezondheidsraad 
Uit deze studies blijkt in de eerste 
plaats er nog geen gegevens beschik
baar zijn over de langetermijneffecten 
van gsm-straling op het menselijk li
chaam, en in het bijzonder dat van 
opgroeiende kinderen. Die onderzoe-
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ken lopen nog. Wel is bekend dat er 
effecten zijn, maar de precieze aard
en eventuele schadelijkheid daarvan -
is nog onduidelijk. In sommige stu
dies worden de effecten van straling 
in verband gebracht met een ver
hoogde kans op kanker, veranderin
gen in het hormoonstelsel, aantasting 
van het immuunsysteem. Kinderen 
zouden extra gevoelig zijn voor de ef
fecten van straling. 
Verder speuren op internet wijst uit 
dat landen als de Verenigde Staten, 
Italië, Engeland, Oostenrijk en 
Zwitserland het voorzorgsbeginsel 
(better safe than sorry - dus geen 
plaatsing) hanteren in de nabijheid 
van scholen e.d. Ook de World Health 
Organization adviseert geen zenders 
op te stellen op plaatsen waar kinde
ren langdurig verblijven. Enkele 
Nederlandse gemeenten blijken even
eens het voorzorgsbeginsel toe te pas
sen (o.a. Haarlemmermeer, Leiden, 
Dordrecht en Arnhem). Curieus is het 
standpunt van de Nederlandse 
Gezondheidsraad in deze kwestie. 
Deze is nl. van mening dat nader on
derzoek naar de langetermijneffecen 
van gsm-straling dringend gewenst is, 
maar laat de beslissing of het voor-

zorgsbeginsel toegepast moet worden, 
aan de politiek over. 

GSM-lobby 
Op 20 oktober jl. wordt de bouwaan
vraag door het Haagse College van B 
en Wafgewezen - op basis van for
mele argumenten ('in strijd met be
stemmingsplan'; 'beschermd stadsge
zicht'). Nergens wordt gerept over mo
gelijke gezondheidsrisico's voor 
kinderen. Zo blijft de lacune in de 
wetgeving bestaan -zodat deze situ
atie zich in elke willekeurige gemeente 
kan herhalen (en herhaalt). Slechts 
een beroep op andere bezwaargron
den dan gezondheidsrisico's, kan de 
plaatsing van een gsm-installatie te
genhouden. Cynici zeggen dat dat 
komt door de aanwezigheid van een 
krachtige gsm-lobby en dat geen poli
ticus zich eraan wil branden. 

Met dank aan Gercta en Wil/em van Beek 

lees verder op blz. 17: reactie van 
kamerlid Bert Bakker op deze kwestie 

Kinderen zijn extra gevoelig voor 
straling 



Bert Bakker: 
Better safe than sorry 

Nederland telt inmiddels vijf operators van mobiele netwerken die alle 
gebruik moeten maken van antennes en zendmasten. Dit aantal neemt 
alleen nog maar toe. En dat roept terecht vragen op, zowel op het punt 
van ruimtelijke ordening als van de volksgezondheid. 

Wat dit laatste betreft, stelt het kabinet zich vooralsnog op het stand
punt dat plaatsing van zendmasten voor mobiele telefonie onder be
paalde randvoorwaarden (hoogte van de masten en beperkte vermo
gens) geen gezondheidsproblemen oplevert. Wel is het noodzakelijk de 
ongerustheid bij mensen weg te nemen, door de voorlichting over de 
elektromagnetische straling rond antennes en zendmasten te verbete
ren. 
De D66-fractie kan deze opstelling van het kabinet in grote lijnen vol
gen, maar plaatst wel enkele kanttekeningen. Zorgvuldigheid is gebo
den. Er circuleren nu te veel tegenstrijdige berichten over de aan- of af
wezigheid van gezondheidsrisico's, waardoor de onrust onder de bevol
king toeneemt. Die onrust zou grotendeels kunnen worden voorkomen 
wanneer het kabinet komt met het reeds lang aangekondigde Nationaal 
Antennebeleidsplan, waarin gezondheidsaspecten integraal worden 
meegenomen. 
Het kabinet lijkt echter de noodzaak van een integraal rijksbeleid niet 
echt te onderkennen. D66 heelt de verantwoordelijke staatssecretaris 
van Verkeer en Waterstaat er herhaaldelijk op gewezen dat er serieus 
werk gemaakt moet worden van dat Plan. 
Zolang geen uitsluitsel kan worden gegeven wat de langetermijneffec
ten van gsm-straling zijn voor kinderen, acht D66 het verstandig om bij 
plaatsing van zendmasten en antennes bij (basis-)scholen zeer terug
houdend te zijn. In deze gevallen is het zeker een kwestie van better be 
safe than sorry, dus kiezen voor het voorzorgsbeginsel. 

Ingezonden 

Heerenveense Democraten schrijven 
historie 

Op 8 juni jl. was het zover: door vertrek van onze 5 jaar zittende vrou
welijke voorzitter was de voorzittersfunctie vacant. Ach, dat is toch heel 
normaal, zult u denken. Toch "springt" D66-Heerenveen er duidelijk uit! 
Tijdens de algemene ledenvergadering koos men mij, de blinde Theo 
Witteveen, tot voorzitter van de afdeling. 'Het is voor het eerst in de 
Heerenveense geschiedenis dat een blinde voor zo'n functie is geko
zen', aldus de plaatselijke media. 
'Ik voel mij zeer vereerd en ik heb er ook echt zin in ondanks mijn han
dicap die klaarblijkelijk voor mijn partijgenoten geen enkel bezwaar op
levert binnen de parlij en het voorzitterschap': in mijn openingswoord je 
beloofde ik meer te gaan ondernemen om de partij duidelijker te profi
leren. Gemakkelijk is dit uiteraard niet. Je zult mensen, burgers en toe
komstige kiezers aan moeten spreken op hun eigen belangen en die 
moeten erkennen. Dus: het moet gaan over onderwijs, buurtbeheer, re
creatie, parkeerbeheer en huisvesting. Hoe doe je dit? 
Je kunt denken aan 'flyeren' tot en met 'brainstormavonden' in de buur
ten. Misschien is het aardig om een prijsvraag uit te schrijven voor het 
beste idee voor een op dat moment 'levend' project in Heerenveen zelf. 
Denkt u eens aan het prestigieuze A 7 -project of het actuele onderwerp 
"Heerenveen spil in Friese toekomst". Ook kun je meerdere burgers van 
uiteenlopende leeftijden en wonende in verschillende wijken intervie
wen en hun meningen via de website verspreiden. 
D66-Heerenveen stoomt intussen gewoon door richting "verkiezings
strijd 2002 ".Ik vind dat wij veel meer dan één zetel binnen de 
Heerenveense gemeenteraad verdienen! Ook andere gemeentes wen
sen wij een goede "strijd' toe! 
Theo J. Witteveen, voorzitter 066 afd. Heerenveen. 
www.d66.nl/afdeling/heerenveen 

ANDER REGIONIEUWS 

Groningen 
Groningen ontwikkelt nieuw model voor 

fractieondersteuning 
De gemeenteraadsfractie van D66 Groningen geeft samen met 
JO-afdeling Groningen vorm aan een actieve samenwerking op 
het terrein van stadspolitiek. 
Er is een fractieteam in het leven geroepen dat bestaat uit een 
mix van D66'ers en jonge democraten. Het fractieteam ontvangt 
nagenoeg alle gemeentelijke stukken en adviseert en becommen
tarieert de fractie. Ook zullen raadsinitiatieven worden ontwik
keld. 
Het team dat vooralsnog uit acht leden bestaat, komt twee keer 
per maand bij elkaar en functioneert zelfstandig; het gaat zijn ei
gen gang. De relatie tussen fractie en team is informeel van aard; 
het kent geen formele status, en de contacten zijn merendeels 
bilateraal. De praktijk leert dat teamleden en fractieleden elkaar 
weten te vinden. 
Voor de leden van het team biedt het lidmaatschap een unieke 
mogelijkheid om op een tamelijk directe manier met politiek te 
experimenteren. De fractie is blij met de input van het team, en 
ziet een gouden toekomst weggelegd voor deze eigentijdse vorm 
van 'fractieondersteuning'. 
Meer infonnatie: Thomas van Dalen, gemeenteraadsfractie 
Groningen, 050-3123579 

Het vervolg: Noord-Holland 
Toch windmolenpark dichtbij Egmond 

Het windmolenpark in zee wordt waarschijnlijk dicht voor de 
kust van Egmond aan Zee gerealiseerd. Na het kabinet denkt ook 
de commissie die onderzoek heeft gedaan naar het demonstra
tiepark, dat dit de beste locatie is. Het windpark krijgt een be
scheiden opzet en moet dienen als opstap naar grootschalige 
windenergie verder weg van de kust. 
De onderzoekscommissie adviseert om de waterdiepte van het 
turbinepark te beperken tot maximaal 20 meter. Een projectont
wikkelaar had een vergunning aangevraagd voor het bouwen 
van twee windparken buiten de 12-mijlszone, op ongeveer 23 ki
lometer uit de kust en met waterdiepten tussen de 20 en 25 me
ter. In het licht hiervan was de vraag of het windmolenpark in 
dieper water en dus op grotere afstand van de kust zou worden 
gebouwd. 
Nee dus. De commissie stelt dat er nog enige jaren gewacht moet 
worden met het beschikbaar stellen van locaties op grote afstand 
van de kust, omdat er nog nergens op de wereld een dergelijk 
windmolenpark bestaat. De risico's zijn dan te groot. (Dorine van 
der Meij) 

I I 
I . 

Herindelingsverkiezingen: uitslagen 
Kijk voor het volledige verhaal, bestaande 
uit cijfers, percentages en commentaar, 

op: www.d66.nl 
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Ingezonden 

Belangrijk voor de kiezer 
Een democraat wil het volk laten heersen. Laten we dan ook kijken wat het volk wil. Er is veel goeds verricht. Onze partij moet nu 

echter breed discussiëren over wat belangrijk is voor de gewone burger en nog niet goed geregeld is. 

Openbare orde 
Niets is zo belangrijk 
voor de gewone bur
ger als handhaving 
van de openbare 
orde. Dank zij de ge
dagende (permissive) 
samenleving zijn de 
wetgever, het 
Openbaar Ministerie 
en de rechter te zacht 
geworden, terwijl de 
politie met haar 
nieuwe organisatie 
elke directe aansluiting met democratisch aanspreekbare la
gere overheden kwijt is. De pakkans bij misdrijven is mini
maal geworden, de veroordelingskans te verwaarlozen. 
Uitbesteden zou de fietsendiefstal, met relatief geringe kos
ten, stellig binnen een paar jaar tot minder dan lO'i'il van het 
huidige miljoenenniveau terug kunnen brengen. En kom me 
niet aan met prietpraat over gespecialiseerde politie: de man 
en de hond met de penning. De IRT-affaire heeft de beteke
nis daarvan aardig gerelativeerd. 
De rechter straft de nu nodige eigen richting zwaarder dan 
gewone misdrijven, geen wonder als hij daar zijn grootste 
concurrent mee kan treffen. Wie als journalist misstanden 
aan de kaak stelt, wordt door de rechter gegijzeld tot de 
nieuwsbronnen geheel verdroogd zijn (hulde aan journalist 
Voskuil). 

Volksgezondheid en zorgsector 
We willen allemaal zo snel mogelijk geholpen worden als er 
iets met ons lichaam mis is. Daar betalen we veel voor aan 
matig gecontroleerde ziektekostenverzekeraars. Als dat abso
luut nodig is willen we ook nog wel meer betalen dan de 
huidige 8% van ons nationale inkomen, maar dan geen mil
jarden voor moderne gezondheidspaleizen. Medisch onno
dige wachttijden dienen te verdwijnen, ook voor niet-wer
kenden. Mensen met lage inkomens, zoals vele alimentatie
treksters, horen allemaal in de ziekenfondsen te worden 
opgenomen net als kleine zelfstandigen. De solidariteit dient 
zich ook uit te strekken tot particuliere patiënten met ern
stige ziekten. Laat ze geen duizenden guldens per maand 
aan premie betalen. Ook asielzoekers, een zwakke groep die 

zich niet kan verdedigen, horen medisch 
fatsoenlijk te worden behandeld: bij een 
kind met een gaatje mag geen goede kies 
worden getrokken. Daarmee wordt een 
mooi beroep tot een officium ignobile. 
Van het gebrek aan zorg voor hulpbe
hoevende ouderen en mensen in psy
chiatrische inrichtingen wil ik niet eens 
spreken. 

Een paar andere urgente punten 
Er zijn heel wat andere punten te noe
men. Bij de veeteelt hebben ethische ei
sen een natuurlijk primaat ten opzichte 

van milieu-eisen. Het ontnemen van alle levensvreugde aan 
andere zoogdieren is erger dan het morsen van wat mest. Er 
zijn culturen waar dierenmishandeling prima wordt gevon
den. Daar moeten we ons maar niet te veel aan spiegelen, 
dunkt me. Landbouwhuisdieren horen in de wei en niet in 
een fabrieksgebouw. Geen castratie zonder verdoving. 
Als we iets hogere prestaties wensen van onszelf, zullen we 
ook het onderwijs wat meer prestatiegericht moeten maken. 
Lotingssystemen geven daarbij averechtse signalen. 
Ministers laten we ook niet door het lot aanwijzen. 
De ontwikkelingshulp moeten we kritischer bekijken. Een 
land dat giften nodig heeft, lijdt per definitie onder een 
slecht bestuur en een voor welvaart verkeerde cultuur. Wie 
zijn zaken goed regelt kan ook commerciële kredieten krij
gen. We hebben in Nederland een prima ontwikkelingsbank 
die zelfs enige winst maakt met het geven van ontwikke
lingsleningen. Giften aan ontwikkelingslanden kunnen be
perkt worden tot noodhulp, zoals bij overstromingen, aard
bevingen en hongersnoden. 

Financiën 
Extra eisen betekenen extra uitgaven. Bij hoogconjunctuur 
geven die direct extra inflatie. Ook is er nog steeds een 
staatsschuld die 15'1-6 van de rijksuitgaven vergt. Daar moe
ten we vanaf, om ruimte te maken voor toekomstige noden. 
Opsouperen van overschotten is asociaal tegenover de werk
lozen van straks. 

Paul G. Dekker, Oasterbeek 

Cohuu11 

Ontgrijzen 
Den Haag maakt zich zorgen over de dreigende grijze golf. 
En terecht. Binnenkort is namelijk meer dan een kwart van 
de Nederlanders grijs, kalend of beide. Er dreigen lange 
wachtlijsten in de gezondheidszorg, een te kleine beroepsbe
volking om de economie te laten draaien en overvolle be
jaarden-centra. Het prijskaartje dat hier aanhangt is volgens 
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het CPB zo'n slordige zes miljard gulden per jaar. 
Het einde van ons polderparadijs lijkt daarmee in zicht. 
Ook Kok wordt grijs. Of beter gezegd: Kok is grijs. Zeg je grijs 
dan zeg je Kok. 
En daarmee lijkt Nederland ook met de dag grijzer te wor
den. We zijn een grijze muis geworden in Europa. Zeg 



Ingezonden 

"Nederland" in het buitenland en 
je krijgt wat onduidelijk gemompel 
over Amsterdam, molens vol drugs 
en hondenpoep aan je klompen. 
Woorden als vernieuwing, innova
tie, e-business en inspirerend lei
derschap worden geassocieerd met 
andere landen, zoals Finland en 
Ierland. Nederland is in Europa 
weliswaar geen hekkensluiter maar 
zeer zeker geen koploper, zo bleek 
ook uit een studie van het Sociaal 
Cultureel Planbureau, zelf trou
wens ook niet bepaald een flits
ende organisatie. 
Grey-power domineert het 
Binnenhof. 
Zelfs Thom de Graaf lijkt bijna te 
bezwijken onder zijn grijzende 
krullen. 
Het tweede Paarse kabinet is name
lijk definitief van kleur verschoten. 
"Doe maar gewoon dan ben je gek 

PERSONALIA · 

Benoemingen 
Nieuwe voorzitter JD 
De Jonge Democraten hebben een nieuwe landelijk voorzitter: 
Jasper Hönnann (19). Hij is actief geweest binnen het Model 
European ParHament in zowel Nederland als Europa, en was in 
Den Bosch voorzitter van de regionale conferentie van het MEP. 
Hormann is tweedejaars student politicologie in Nijmegen. 
Oud-voorzitter Boris van der Ham heeft afscheid genomen op het 
JD-congres. Van der Ham zal de komende maanden werkzaam 
zijn als beleidsmedewerker in het Europees Parlement. 

Nieuwe gezichten in het Landelijk Bestuur 
Frans van Drimmelen is de nieuwe eerste penningmeester van het 
Landelijk Bestuur. Hij volgt Robert van Lente op. Van Drimmelen 
was campagneleider voor de Provinciale-Statenverkiezingen en 
de Europese Verkiezingen in 1999. 

Inge Kauer is op het najaarscongres verkozen tot secretaris poli
tiek van het Landelijk Bestuur. In het dagelijks leven is zij senior 
consultant en rnanaging partner bij een communicatie-adviesbu
reau. De afgelopen periode is zij als interim secretaris politiek 
opgetreden binnen het LB. 

CAMPAGNETIP 

Slechte pers 
In Haarlem hebben we al jaren last van een D66-onvriendelijke pers. 
Wat we ook deden, we konden niets goed doen in de kolommen van 
de enige krant die Haarlem rijk is. We maakten het de joumalisten ge
makkelijk door zelf met persberichten en ingezonden brieven te ko
men. Ze waren welkom op onze ledenvergaderingen en kregen drankjes 
aangeboden. We hebben zelfs diepgaand met de hoofdredacteur ge
sproken, maar het hielp allemaal niets. 

(lees: grijs) genoeg", lijkt het motto. En 
dit afgrijselijke adagium heeft 
Nederland trouwens nu allang genoeg 
in de greep gehouden. Wie boven het 
poldermaaiveld uitkwam moest dit im
mers bezuren. 
Deze houding past echter niet meer bij 
de komende eeuw. Internet, netwerk
organisaties, kenniseconomie, en e-be
stuur domineren nu ons land. Dit 
vergt pioniers, waaghalzen en creatieve 
geesten. En die mensen zijn er genoeg 
in ons land, maar gek genoeg niet op 
het Binnenhof. 
Het is nu tijd voor ondernemende po
litiek. Natuurlijk dan wel sociaal ver
antwoord ondernemen. De BV 
Nederland moet kleur bekennen, te be
ginnen in Den Haag. En grijs hebben 
we dan nu al gehad. 

MUD (mud_nl@yahoo.com) 

i 
-·-·--------·- ···--------·-··-~---- ·----------------~----' 

Toen kregen wij de lumineuze gedachte om, ter voorbereiding 
van een discussieavond over de Zorg, die krant daarin een rol te 
laten spelen. Minister Borst zou komen en de krant werd uitge
nodigd in de aanloop daarvan kritische stukjes te schrijven en 
lezers op te roepen om via de website [van de krant] hierop te re
ageren. Wij beloofden dat die reacties tijdens de discussieavond 
aan de orde zouden komen. Bovendien werd de krant gevraagd 
de avondvoorzitter te leveren. De redactie bleek hiervoor te por
ren, omdat zij daar een aanleiding in zag haar website meer te 
promoten. En passant werd onze discussieavond daardoor ook 
uitgebreid voor het voetlicht gebracht - en zo werd de avond een 
succes. De nabeschouwing in de krant was duidelijk, en al veel 
aardiger van toon dan wij gewoon waren. 
Deze ervaring bleek een meer dan eenmalig effect te sorteren. De 
wijze van samenwerking, waarbij cruciaal was om zowel de eigen 
onafhankelijkheid als die van de krant te benadrukken en te 
waarborgen, werkte ook als een 'eye-opener' voor de redactie ten 
aanzien van "die lui van D66". Succes nu verzekerd? Neen, wel 
een normalere pers - vele malen beter dan we hadden. Hierbij 
dus mijn gouden tip voor al die afdelingen die ook last hebben 
van een onvriendelijke pers: probeer de pers te betrekken bij 
D66-activiteiten met behoud van ieders eigen rol. Slechter kan 
het nooit worden, beter wel. 

Hans Berkhout, a(delingsvoorzitter D66 Haarlem e.o. 
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NIEUW GEZICHT 

René Heikens (33) 
Haren (Gr) 
Werkzaam voor KPN bij internetprovider 
HetNet 

·stemmen via internet' 
Wat heeft je ertoe bewogen onlangs lid te worden van D66? 
'De maatschappij dat ben jij' is zo'n credo waar maar moeilijk in
houd aan te geven is. Toch denk ik via mijn inbreng bij de e
fractie D66 van de gemeente Haren een klein steentje bij te kun
nen dragen. Deze e-fractie discussieert over locale politiek via 
tientallen e-mails per week. 
Mijn ouders stemden traditioneel CDA, de ontzuiling en ontker
kelijking zijn echter ook aan mij niet voorbijgegaan. Toch blijft 
er iets hangen van mijn opvoeding in de vorm van behoefte aan 
zingeving en goed te willen doen voor de medemens. Bij D66 
denk ik invulling te kunnen geven aan deze behoefte. 

Wat trekt je aan in D66? 
Openheid, vernieuwing, vooruitgang. 

Heb je zelf politieke ambities? Zo ja, heb je al enig idee hoe je daar in-

houd aan wilt geven? 
]a, ik ben een ambitieus type; ik vind het leuk ideeën te beden
ken en van niets iets te maken. Voorbeeld is dat ik nu bezig ben 
om voor het asielzoekerscentrum in de gemeente Haren een 
LETS van de grond te krijgen. LETS is een elektronisch ruilhan
delsysteem op het internet waarmee asielzoekers en bewoners in 
de gemeente goederen en diensten kunnen ruilen. Een uur gras
maaien tegen een uur Nederlandse les. Dit bevordert in mijn 
ogen de integratie en contact tussen de AZC-bewoners en omwo
nenden in de gemeente Haren. Tot nu toe lukt dit aardig. 
Momenteel wordt het voorstel van de e-fractie behandeld in de 
gemeenteraad. Zo wil ik een bijdrage leveren aan locale gemeen
tepolitiek, via de e-fractie van de gemeente Haren. Landelijk wil 
ik me via een werkgroep van D66 bezig gaan houden met !CT
beleid, waaronder privacywetgeving. 

Waar zou D66 naar jouw mening meer werk van moeten maken? 
1 - Bestuurlijke vernieuwing. Als het niet lukt in Amsterdam -
dan maar in een andere gemeente, maar we zullen een burge
meester kiezen! 
2- E-government, stemmen via internet, niet meer haasten om 
op tijd bij de stembus te zijn. Een minister van !CT die dit gaat 
regelen. 
3 - Meer waardering en betere betaling voor mensen die in de 
gezondheidszorg werken. Mijn vriendin werkt op neonatologie, 
een afdeling in een ziekenhuis. Dat is hard werken zonder lease
auto, optieregeling, mobiele telefoons, laptops etc zoals in het 
bedrijfsleven. Belastingmeevallers zijn daar goed besteed! 

PLATFORM 

Commissie V/M Rechten 

Hoezo - vrouwen probleem? 

"Het kunnen combine
ren van werk en prive
leven, gelijkwaardige 
loopbaanmogelijkhe
den en goede kinderop
vang alleen een vrou
wen probleem? Zo ko
men we er dus niet": 
Lousewies van der Laan 
reageert op de reflex 
van veel mensen om 
het combineren van ar

beid en zorg vooral als een vrouwenprobleem te zien. Want dat 
is het natuurlijk niet. In een snel veranderende samenleving als 
de onze is het veeleer een opgave voor mannen en vrouwen sa
men. Eentje die niet onverdeeld succesvol aangepakt wordt. 

Waarom een LB-commissie? 
Binnen D66 zijn opvallend veel mannen en vrouwen actief op 
het gebied van arbeid en zorg, met name binnen overheidsorga
nen. Alleen weinig mensen weten dat, want ze werken veelal 
achter de schermen. D66 onderkent dat het combineren van ar
beid en zorg voor toekomstige generaties goed geregeld moet 
worden. Dit heeft te maken met alle facetten van de politiek. 
Daarom heeft het Landelijk Bestuur een denktank ingesteld die 
als hoofddoelstelling "de gelijke behandeling en rechten van 
vrouwen en mannen in de samenleving" heeft: de commissie 
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V /M Rechten. Uniek voor D66: bij andere politieke partijen richt 
men zich in dit kader nog uitsluitend op vrouwen. Deze com
missie is samengesteld uit zo'n 45 leden van D66 die op verschil
lende beleidsterreinen actief zijn. 

Wat doen ze? 
De commissie richt zich intern op het Landelijk Bestuur, de ka
merleden en hun fracties, de Programmacommissie en de diverse 
D66-organen (Stichting Wetenschappelijk Bureau, het Op
leidingscentrum, de Bestuurdersvereniging, e.d.). Tevens onder
houdt zij namens D66 externe contacten met personen en maat
schappelijke organisaties die de politieke activiteiten van de 
commissie ondersteunen. 
De commissie wil haar hoofddoelstelling bereiken door het 
schrijven van korte adviezen, het houden van workshops op het 
congres, het reageren op maatschappelijke ontwikkelingen en 
het beantwoorden van vragen. Zij komt zevenmaal per jaar op 
maandagavond bij elkaar in de Tweede Kamer. 

Concrete acties? 
Afgelopen 2 jaar hebben onder andere de Gezondheidszorg, 
Ruimtelijke ordening, Mensenrechten en de Meerjarennota met 
Annelies Verstand op de agenda gestaan. Hierbij zijn concrete 
aanbevelingen aan kamerleden gedaan. Op het ogenblik is de 
commissie bezig met een bijdrage aan het verkiezingspro
gramma. 

Meer weten? 
Schrijf het Landelijk Bureau D66, t.a.v. de HE-Commissie V /M 
Rechten. U kunt ook mailen naar: Lsd66(lzd66.nl of naar de 
voorzitter van de commissie: m.r.smidt(lz planet.nl 
Ook op de website kunt u ons vinden: www.d66.nl (webpage LB
Commissie V/M rechten). Er is een speciale folder beschikbaar. 



Groeten uit Amerika 

Vacature (Republikein/Democraat) 

Het nieuwe 'Plum'-boek is uit! Hierin staan duizenden functies 
die de nieuwe president en zijn regering de komende maanden 
mogen invullen: van Nationaal Veiligheidsadviseur tot 
Voorzitter van de Centrale Commissie Inkoop voor Blinden en 
Gehandicapten. 
Op dit moment staan alle 7000 vacatures nog open. Dat komt -
het zal u niet ontgaan zijn- omdat het tellen van de stemmen 
wat stroefjes verloopt. In het buitenland wordt er lacherig ge
daan over de verkiezingsperikelen hier in de VS, maar voor dui
zenden partij-politieke carrièrejagers is het een knagende onze
kerheid. Hun toekomst hangt af van de vraag of een stem in 
Florida telt als er één of juist twee hoekjes uit de ponskaart zijn 
gedrukt. 
De nieuwe president heeft in ieder geval al één brief binnen: die 
van mij. Ik heb gesolliciteerd op de functie van Directeur 
Planning voor de First Lady: een soort super-secretaris die haar 
agenda bijhoudt en de juiste publieke optredens organiseert. Ik 
heb er geen moeite mee om voor Laura Bush een persoonlijke 
bijdrage aan een gun-show in Texas in elkaar te draaien, maar 
het lijkt het me nog leuker om voor Tipper Gore een wedstrijd 
koekjesbakken in Palm Beach te organiseren. 
Ik maak een goede kans, want als D66'er kan ik zowel voor 
Laura als voor Tipper werken. Wel moest ik mijn CV een beetje 
opleuken, maar dat doet iedereen hier. Zo heb ik de naam van 
onze partij aangepast. 'Democraten' kan uiteraard niet. 'Sociaal
liberaal' biedt ook geen uitkomst, dat staat hier bijna gelijk aan 
communisme en dat levert geen baan in de West Wing van het 
Witte Huis op. Daarom prijkt op mijn CV nu het actieve lid
maatschap van de 'Dutch Democratic-Republican Party'. Gezien 
de suggesties van Thom over het Koningshuis zeker verant
woord, lijkt me. 
Steeds vaker hoor ik binnen D66 de suggestie dat er behoefte is 
aan enige doorstroming in de Tweede Kamerfractie. Omdat niet 
iedereen burgemeester van Hendrik-Icto-Ambacht kan worden, 
bied ik daarom bij wijze van dienstverlening een selectie uit nog 
openstaande functies in het 'Plum'-boek: 
- Directeur Telefooncentrale en -diensten van het Witte Huis; 
- Kantoormedewerker bij het Centrum voor Herhuisvesting van 
Hopi en Navaho Indianen; 
-Adjunct-secretaris voor Herdenkingsaangelegenheden bij de 
Nationale Begraafplaatsen Administratie. 
Voor ambitieuzere partijgenoten: het 'Plum'-boek is te downlo
aden op www.access.gpo.gov/plumbook/2000/toc.html. 

Redacteur Udo Koek werkt tot 1 januari 2001 in Washington. 
Daarvandaan verzorgde hij de afgelopen maanden columns over 
Amerikaanse toestanden en de verkiezingen (ukock@worldbank.org). 
Dit zijn de laatste 'Groeten uit Amerika'. 

Nieuwe leden bezoeken 
Tweede-Kamerfractie 

Jong en oud, blank en zwart, man en vrouw bezochten 
zaterdag 25 november jl. de Tweede Kamer. Eén ding 
hadden deze mensen gemeen en dat is hun sympathie 
voor D66. 

Het bezoek aan de Tweede-Kamerfractie maakt on
derdeel uit van het D66-kennismakingspakket. 
Partijvoorzitter Gerard Schouw verwelkomde de 
nieuwe leden, waarna Thom de Graaf een kort college 
'politiek voor en achter de schermen' gaf. Diverse 
Tweede-Kamerleden verzorgden een rondleiding 
door het Tweede-Kamergebouw. Alle deuren gingen 
open en de meest intieme plaatsjes werden bezocht. 
In de grote zaal ontspon zich bijna een stevig politiek 
debat tussen D66'ers die zitting hadden genomen in 
de bankjes van de regering en oppositiepartijen. 
De redenen waarom mensen voor D66 hebben geko
zen, zijn erg divers. Enkele voorbeelden: "Enkele ja
ren geleden, na mijn pensionering hoorde ik van ene 
Frits B. geregeld aansprekende dingen. Diverse onder
werpen zette hij duidelijk op de agenda. Ik werd lid 
van die club en kocht een nieuw pak. Na het eerste 
partijbezoek had ik al spijt van mijn keuze en zegde 
mijn lidmaatschap op. Dit voorjaar kwam die krul
lenbol van D66 met een verhaal over de modernise
ring van de monarchie. Hij had volkomen gelijk. Ik 
dacht: zo is het, meldde me aan als lid en werd uitge
nodigd voor een dag voor nieuwe leden. Hier tussen 
deze mensen voel ik me wel thuis." 
Iemand anders: "Ik studeer politicologie en weet dus 
een beetje hoe dat gaat in de politiek. Door mijn stu
die volg ik het optreden van de verschillende poli
tieke partijen nauwgezet. Je prikt dan door de losse 
flodders en luchtballonnen heen en krijgt waarde
ring voor politici die met redelijke, haalbare voorstel
len komen. Politici met visie, die vooruit durven te 
kijken. Daarom ben ik lid van D66 geworden." 
De discussie aan het eind van het programma met 
Tweede-Kamerleden had tot in de kleine uurtjes kun
nen voortduren. Maar aan al het goede komt een 
eind. Niet alleen de nieuwe leden vonden het een ge
slaagde dag, ook de leden en medewerkers van de 
Tweede-Kamerfractie keken terug op een geslaagde 
kennismaking. De 'nieuwe-leden-dag' krijgt dan ook 
een vervolg. Maar dat gaat niet zomaar, want daar
voor hebben we nog meer nieuwe leden nodig. 
Misschien iets voor je buurvrouw, vriend, zus, vader 
of dochter? (Frits van der Schans) 

Kijk voor een foto-impressie op www.D66.nl 
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CONGRESINFORMATIE 

Congres 71 

Congres 71 kwam bijeen in Noordwijkerhout op 18 en19 november 2000. 
Het keurde de jaarrekening 1999 goed en déchargeerde de penningmeester. 
Het stelde de begroting voor 2001 vast, met daarbij het beleidsplan "3 maal 1 
= 4" en een aantal voorstellen m.b.t. financiering van de campagne. Het 
Landelijk Bestuur zegde daarbij de financiering van 2 Adviesraads
vergaderingen toe. Het congres besloot te komen tot een zo groot mogelijke 
integratie van zowel de drie besturen als de drie werkorganisaties van partij, 
Opleidingscentrum en SWB. Het congres nam besluiten over geoormerkte 
subsidies voor Opleidingen en Wetenschappelijk Onderzoek. 
Statuten en Huishoudelijk Reglement werden gewijzigd, waarbij die wijzigin
gen die betrekking hebben op de integratie van SWB, oe en partij, pas in wer
king treden per de datum waarop de structuurwijziging van de SWB wordt ge
realiseerd en de Stichting Opleidingscentrum wordt opgeheven. 

Het congres stelde de afdrachtregeling voor politieke vertegenwoordigers 
vast, met de kanttekening dat de regeling weliswaar als verplichtend wordt 
beschouwd, maar dat de regeling niet afdwingbaar is en de toepassing ervan 
overigens ook niet mag leiden tot juridische incompatibiliteit met ambtseden 
etc. 

Het congres nam een motie aan waarin werd gesteld dat voor het combina
tielidmaatschap van JD en D66 voor 35 gulden per jaar, onderdeel van de le
denwerfcampagne, geen studentenkaart verplicht gesteld mocht worden. In 
plaats daarvan kunnen nu alle jongeren tot 25 jaar voor dat combinatielid
maatschap in aanmerking komen. * 

Het Landelijk Bestuur zegde toe aan het volgend congres de resultaten be
kend te maken van een vergelijking tussen 3 kiessystemen en de daarover op 
een eerder congres aangenomen motie alsnog uit te voeren. 
Het congres nam alle voorstellen mb.t. de Tweede-Kamerverkiezingen 2002 
aan, het stelde er een Stemadviescommissie voor in en stelde de profielen 
voor lijsttrekker en fractielid vast. 
Conform congresbesluit zal in het vervolg via de website elk half jaar bekend 
worden gemaakt welke concrete activiteiten de TK-fractie heeft ontplooid om 
uitvoering te geven aan door het congres aangenomen politieke moties. In de 
jaarverslagen van de fracties van EK TK en EP zullen per fractielid minimaal 
vijf onderwerpen uitgediept worden, waarmee het fractielid zich gedurende 
het verslagjaar heeft beziggehouden. 

De stellingen Onderwijs en Positie ambtenaren werden geamendeerd aange
nomen. De volledige teksten vindt u op www.d66.ni. Het congres heeft nog 
geen besluit genomen over de stellingen rond Handel en Hulp of over de daar
bij ingediende alternatieve tekstvoorstellen. Het Landelijk Bestuur zal hierover 
een aparte discussiebijeenkomst organiseren. Per 20 december staat hierover 
informatie op de website. 

Er werd een groot aantal politieke moties aangenomen over een verscheiden
heid aan onderwerpen: Kyoto, onderwijs en arbeidsmarkt, maatschappelijke 
verantwoordelijkheid banken, democratische waarborgen buiten EU-verdrag, 
website persoonsgebonden budget, mensenrechten, fiscale aftrekbaarheid 
corruptie, de staatsrechtelijke positie van het Vaticaan, biotechnologie, E
government, dagindeling, gezondheidszorg, openbaar vervoer, huisvesting 
onderwijs, koningshuis, opeenstapeling functies Solana, gebruik van EU-over
schotten, een democratischer en transparanter EU, de toekomst van Europa. 
Te veel om de Democraat mee te vullen. De volledige tekst van de aangeno
men algemene en actuele politieke moties kunt u op de website vinden. Zo 
nodig kunt u alle teksten eveneens opvragen bij het Landelijk Secretariaat. 

* Het Landelijk Bestuur heeft inmiddels besloten deze leeftijdsgrens te verho
gen tot 27 jaar, de overheidssubsidiegrens voor de JO. 
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Congres 72 

Het eerstvolgende congres vindt naar alle waarschijnlijkheid plaats op 12 mei 
2001. Dan worden de contributieregeling 2002 en de regio-/afdelingsaf
drachtrege/ing 2002 vastgesteld en Algemene en Actuele Politieke Moties be
handeld. In ieder geval worden dan ook op voordracht van het bestuur de le
den van de Stemadviescommissie Tweede-Kamerverkiezingen 2002 gekozen, 
alsmede een aantal vacatures in besturen en commissies vervuld. De sluiting 
van de kandidaatstelling voor deze laatste is vrijdag 20 apri/2001, 12.00 uur. 
Het betreft de volgende vacatures: 
Landelijk Bestuur: secretaris buitenland (herkiesbaar); Financiële Commissie, 
voorzitter en 2 leden waarvan 1 zich kan herkandideren; Landelijke 
Verkiezingscommissie 1 lid. De vacatures in de besturen van SWB en OC 
worden niet opengesteld in verband met de op handen zijnde integratie van de 
drie besturen; de enige uitzondering wordt gevormd door de vacature van de 
voorzitter SWB. Deze wordt wel opengesteld. 
U kunt de profielen voor deze functies en een kandidaatstellingsformulier 
vanaf het verschijnen van deze Democraat (rond 20 december 2000) downlo
aden van de website of opvragen bij het Landelijk Secretariaat. Het is mogelijk 
dat er per 7 februari 2002 via de website nog enkele nieuwe vacatures wor
den opengesteld. 
In de eerstvolgende Democraat. die verschijnt op 7 maart 2001, leest u meer 
over de rest van het congresprogramma. 

Landelijk Bestuur D66 

Foto: Marc<'! 1Vfinnét' 

Vaticaan, 1979 



09jan 

10 jan 

20jan 
24jan 

Idee 

Partijagenda 
Nieuwjaarsbijeenkomst georganiseerd door JO & 
066 Amsterdam. M.m.v. Thom de Graal. Café "Eik 
en Linde" (in de bovenzaal), Plantage Middenlaan 
22, Amsterdam. Aanvang: 20.00 uur. Meer informa
tie? Mail amsterdam@jongedemocraten.nl 
Nieuwjaarsborrel m.m.v. Laurens Jan Brinkhorst 
Café "De Haagse Kluis" (in het tuinhuis) Plein 20, 
Den Haag. 20.00 uur. ledereen is van harte welkom. 
Meer informatie? Mail denhaag@jongedemocra
ten.nl 
Training Speech & presentatie (OC). Utrecht 
Ruilhartdebat Café "De Gasterij", Utrecht. Aanvang: 
20.00 uur. Meer informatie? Mail utrecht@jongede
mocraten.nl 

25 jan Discussieavond over de Palestijnse Kwestie. M.m.v. 
de heer Naltaniël (CIDI). Huis de Beurs, Groningen. 
Aanvang: 20.00 uur. Meer informatie? Mail gronin
gen@jongedemocraten.nl 

27 jan Opmaat naar de raad (OC). Apeldoorn 
31 jan JO bezoekt het Europees Parlement in Brussel. 

Opgeven: inlo@jongedemocraten.nl 
3 leb Debatteren kun je leren (OC). Utrecht 

Opmaat naar de raad (OC). Den Bosch 
10 leb Opmaat naar de raad (OC). Groningen 
17 leb Opmaat naar de raad (OC). Rotterdam 
23 leb- 12 mrt krokusreces Tweede Kamer 
7 mrt Democraat nr. 1 verschijnt 

I STICHTING WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 

In het Kerstnummer van Idee, tijdschrift van 
het wetenschappelijk bureau van D66: 

Nederland) licht de unieke beroepscode GM 
van zijn bank toe. 

Dit boekje gaat over het curriculum van het ver
antwoord ondernemen. In het denken van D66 
neemt het betrokken ondernemerschap een 
voorname plaats in. Daarom hebben we deze 
tweede uitgave van de reeks Sociaal-Liberale 
Perspectieven aan dit thema gewijd. 

Thema: biotechnologie 
- Marianne van der Schilden (Stoas 
Wageningen) geelt een overzicht van de stand 

En verder: 
- Exclusief interview over die andere nieuwe 
technologie. Minister Roger van Boxtel: 
'Politieke partijen houden zich te weinig bezig 
met de morele en juridische contouren van 
!CT-systemen die vandaag worden ontworpen, 
maar die de context vormen van onze politieke 
discussies van morgen.' 
- Virginia Values. Ooggetuigeverslag van de 
Amerikaanse presidentsverkiezingen. 
- De Zalmnorm en de meevallers. 
- En people, planeten profits: sociaal-liberaal 
perspectief op het betrokken ondernemer
schap. 

Idee, het tijdschrift van het Wetenschappelijk 
Bureau van D66, verschijnt vijf keer per jaar. 
Een jaarabonnement kost f 7 4,- (voor studen
ten f 34,-). Losse nummers f 12,50 per stuk. 

Sociaal-Liberale Perspectieven zijn schetsen 
waarmee het sociaal-liberale denken wordt ge
voed. Want daar komt het op aan in deze 
reeks: het vergaren van materiaal teneinde de 
discussie te inspireren die in D66 en natuurlijk 
ook daarbuiten wordt gevoerd over sociaal-li
berale politiek. Sociaal-Liberale Perspectieven 
is een samenwerkingsproject van Tweede
Kamerfractie, Programmacommissie en het 
Wetenschappelijk Bureau. Dit is de tweede uit
gave in de reeks. 

Het boekje kost f 15,- en is te bestellen bij de 
SWB, tel. 070- 356 60 41, fax 070- 364 19 
17, of per e-mail swb@d66.nl. 

van zaken: 'De dokter zal straks als standaard
procedure een stukje DNA onderzoeken om 
nauwkeurig oorzaak en mogelijk gevolg af te le
zen. 'Gebruik van dierlijke donororganen en 
verwijdering van erfelijke aandoeningen ... 
Toekomstmuziek, die zachtjes klinkt aan de ho
rizon.' 

Nieuwe publicatie in de reeks Sociaal
Liberale Perspectieven Activiteiten van het Opleidingscentrum--I 

in de komende periode I 
- Henriëtte Bout onderzoekt de uiteenlopende 
interpretaties van het 'voorzorgsprincipe'. 
'Iedereen bedient zich van een eigen retoriek, 
die steeds nauw verbonden lijkt met de eigen 
belangen.' 
- Thom de Graaf: 'We willen graag de misdaad 
bestrijden', stelt hij, 'maar betekent dit ook dat 
de overheid tot in al onze haarvaten mag door
dringen?' 
- 'Heelt de politiek dan niets geleerd van de 
BSE-affaire en de dioxine-crisis', vraagt Geert 
Ritserna van Greenpeace Nederland zich af. 
- Lousewies van der Laan: 'GMD-gewassen 
kunnen ontwikkelingslanden helpen het honger
probleem effectief te bestrijden.' 'Maar omdat 
GMO's vaak onvruchtbaar zijn, maakt het boe
ren in ontwikkelingslanden afhankelijk van 
grote westerse zaadveredelingsbedrijven.' 
- Wat voor positie kiest een multinational als de 
Rabobank, immers 'vanouds agrarische ban
kier'? August Sjauw-Koen-Fa (Rabobank 

Betrokken ondernemerschap: 
over de betekenis van maatschappelijk verant
woord ondernemen 
Sommigen zullen nog denken dat het een luxe 
is. Maar maatschappelijk verantwoord onder
nemerschap is hard op weg een markteigen
schap te worden. De tegenwoordige markt is 
stijlgevoelig en werkt voor een belangrijk deel 
door middel van de verleiding. En dan wordt de 
stijl van ondernemen vanzelf belangrijk. 
In Nederland, en dat geldt eigenlijk voor de ge
hele nieuwe economie, hebben de oude con
flictmatige verhoudingen plaats gemaakt voor 
betrekkingen van wederzijdse afhankelijkheid. 
Dat geldt voor de leiding en de werknemers, 
maar vooral ook voor de verhouding tussen be
drijf en omgeving. Draagvlak wordt steeds be
langrijker en daarmee de aandacht voor de so
ciale en duurzame aspecten van deze verhou
ding. Ondernemen wordt (nog) meer dan 
tevoren een gezamenlijk leerproces. 

Opmaat naar de Raad: op 27 januari in 
Apeldoorn, 31ebruari in Den Bosch, 10 fe
bruari in Groningen, 17 februari in 
Rotterdam, 17 maart in Zaanstad, 24 
maart in Zwolle, 

Training Speech & Presentatie: op 20 ja
nuari in Utrecht, 17 maart in Den Haag, 21 
april in Utrecht. 

Leren beter debatteren: op 3 februari in 
Utrecht, 31 maart in Den Haag. 

Training Timemanagement: op 7 april in 
Utrecht. 

Voor meer informatie over bovenstaande 
activiteiten, lees de lolder van het 
Opleidingscentrum in deze Democraat. 

I 
I 
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De redactie van de Democraat wenst u een frisse duik in het nieuwe jaar! 

BEREIKBAARHEID LANDELIJK BESTUUR 

Bereikbaarheid Landelijk Bestuur E-mail: landelijk.bestuur@d66.nl 
Alle post voor het Landelijk Bestuur dient te 
worden gericht aan een van de volgende 
adressen: post: Landelijk Bestuur D66 p/a 
Landelijk Secretariaat D66, Postbus 660, 
2501 CR Den Haag, fax: 070 - 364 19 17. 

Wij wijzen u erop dat post gericht aan andere 
adressen niet centraal wordt geregistreerd en 
gearchiveerd. 
Voor wie daarnaast een individueel lid van 
het Landelijk Bestuur persoonlijk wil benade-

voorzitter: Gerard Schouw tel. 078-614 8509 
vice-voorzitter politiek lngrid van Engelshoven tel. 020-675 4015 
vice-voorzitter organisatie Steven Pieters tel. 033-462 4957 
1 e penningmeester Frans van Drimmelen tel. 071-3314327 
secretaris politiek lnge Kauer tel. 020-420 8035 
secretaris organisatie Arjan Stolfels tel. 071-513 0436 
secretaris buitenland Wilfried Derksen tel. via Land.Secr. 
2e penningmeester Suzanne van Melis tel. 070-402 0201 
secretaris communicatie Maria Fruianu tel. 070-365 4948 
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ren, volgen hieronder de gegevens. Alle num
mers en e-mail-adressen zijn privé en alleen 
voor intern gebruik binnen D66. 

g.schouw@d66.nl 
l.v.Engelshoven@d66.nl 

s.pieters@d66.nl 
f.v.Drimmelen@d66.nl 

i.Kauer@d66.nl 
A. Stolfels@d66. nl 
w.derksen@d66.nl 
s.v.melis@d66.nl 
m.fruianu@d66.nl 
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